
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µαθη-

τές από το 19ο Γενικό Λύκειο Αθήνας, το 9ο ΕΠΑΛ Πειραιά,
το 2ο Γυµνάσιο Αίγινας, το Γυµνάσιο Βλαχιώτη Λακωνίας, το
Γενικό Λύκειο Θεσπιών Βοιωτίας, το 1ο Γυµνάσιο Πάτρας και
από το Επαγγελµατικό Λύκειο Αταλάντης Φθιώτιδος, σελ.
4564, 4566, 4570, 4574, 4579, 4585, 4590, 4596, 4602 

2. Ανακοινώνεται επιστολή της κ. Αρετής Παπαϊωάννου,
Βουλευτή Β' Θεσσαλονίκης, προς τον Πρόεδρο του Ελληνι-
κού Κοινοβουλίου κ. Κωνσταντίνο Τασούλα µε την οποία µας
γνωστοποιεί την αποχώρησή της από την Κοινοβουλευτική
Οµάδα της «Πλεύσης Ελευθερίας - Ζωή Κωνσταντοπούλου»,
σελ. 4556 - 4557 

3. Αναφορά στις εξελίξεις στη Μέση Ανατολή, σελ. 4562,
4568, 4574, 4582, 4584, 4589, 4598, 4602, 4603, 4612, 4621,
4624, 4641, 4642, 4655, 4658 

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 4537, 4553, 4554, 4555,
4558, 4561, 4564, 4568, 4569, 4571, 4574, 4577, 4579, 4580,
4581, 4582, 4583, 4584, 4585, 4586, 4589, 4590, 4594, 4595,
4596, 4597, 4598, 4600, 4601, 4602, 4603, 4607, 4612, 4614,
4616, 4617, 4620, 4621, 4623, 4627, 4629, 4630, 4631, 4632,
4633, 4638, 4640, 4641, 4642, 4643, 4645, 4646, 4648, 4650,
4651, 4658 

5. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 4598, 4621 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 447 έως 500, σελ.

4537 - 4551 
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

4552 
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
Προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητι-

σµού:
i. µε θέµα: «Πρόβληµα απουσίας εξετάσεων ελληνοµάθειας

για µειονοτικούς αποφοίτους τουρκικών πανεπιστηµίων»,
σελ. 4553 

ii. µε θέµα: «Κατοχύρωση των επαγγελµατικών δικαιωµά-
των των πτυχιούχων των προγραµµάτων Διαχείρισης Εκκλη-
σιαστικών Κειµηλίων των Ανώτατων Εκκλησιαστικών Ακαδη-
µιών (Α.Ε.Α)», σελ. 4554 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση Εκθέσεων Διαρκών Επιτροπών:
i. Η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας

Τάξης και Δικαιοσύνης καταθέτει την  Έκθεσή της στο σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών «Νέο σύστηµα επιλογής
διοικήσεων φορέων του δηµοσίου τοµέα, ενίσχυση της απο-
τελεσµατικότητάς τους και λοιπές διατάξεις», σελ. 4555 

ii. Η Διαρκής Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων καταθέτει
την  Έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Υγείας
«Εθνικό Δίκτυο Μονάδων Αυξηµένης Φροντίδας για την αντι-
µετώπιση ασθενών µε Αγγειακά Εγκεφαλικά Επεισόδια (ΜΑΦ
ΑΕΕ)», σελ. 4556 

2. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων
και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτε-
ρικών: «Νέο σύστηµα επιλογής διοικήσεων φορέων του δη-
µοσίου τοµέα, ενίσχυση της αποτελεσµατικότητάς τους και
λοιπές διατάξεις», σελ. 4558 - 4658 

3. Κατάθεση σχεδίου νόµου: 
Οι Υπουργοί Ανάπτυξης, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµι-

κών, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Δικαιοσύνης και Ψηφια-
κής Διακυβέρνησης κατέθεσαν σήµερα 1-11-2023, σχέδιο
νόµου «Ενσωµάτωση της Οδηγίας της Ευρωπαϊκής  Ένωσης
2021/2101 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβου-
λίου της 24ης Νοεµβρίου 2021 για την τροποποίηση της Οδη-
γίας 2013/34 όσον αφορά στη δηµοσιοποίηση στοιχείων
φορολογίας εισοδήµατος από ορισµένες επιχειρήσεις και
υποκαταστήµατα -  Επικαιροποίηση εθνικής νοµοθεσίας για
τις υποχρεώσεις δηµοσιότητας των εταιρειών και άλλες επεί-
γουσες διατάξεις», σελ. 4632 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β . , σελ. 4643 - 4658
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ Ο. , σελ. 4598 - 4611
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 4537 - 4571
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 4625 - 4643
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 4587 - 4598
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 4611 - 4624

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Αναφορά στις εξελίξεις στη Μέση Ανατολή
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 4602
ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ Ν. , σελ. 4582
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 4589
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 4612
ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ Ε. , 

σελ. 4568
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 4603
ΚΤΕΝΑ Α. , σελ. 4655
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 4624
ΜΕΤΑΞΑΣ Κ. , σελ. 4562
ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ Κ., σελ. 4584
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 

σελ. 4658
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 4598
ΠΟΥΛΟΥ Π. , σελ. 4621
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 4642
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 4574
ΦΩΤΙΟΥ  Θ. , σελ. 4641

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 4598
ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ Ν. , σελ. 4581, 4582, 4583, 4585, 

4586
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 4583, 4589
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 4643, 4645, 4646, 4648, 

4649, 4650, 4651, 4658
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 4600, 4601, 4602, 4603, 

4607
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 4537, 4553, 4554, 4555, 

4558, 4561, 4564, 4568, 
4569

ΔΟΥΔΩΝΗΣ Π. , σελ. 4631

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΓ’
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ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 4627, 4629, 4630, 4631, 
4632, 4633, 4638, 
4640,4641, 4642

ΛΙΑΚΟΣ Ε. , σελ. 4600
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 4590
ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ Κ. , σελ. 4583
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 4589, 4590, 4594, 

4595,4596, 4597, 4598
ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ Σ. , σελ. 4583
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 4596, 4600
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 4612, 4614, 4616, 4617, 

4621, 4623
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 4620, 4621
ΣΤΙΓΚΑΣ Β. , σελ. 4596
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 4571, 4574, 4577, 4578, 

4579, 4580, 4581, 4581, 
4582, 4583, 4584, 4585, 
4586, 4589

ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 4583, 4585, 4586, 4594

Γ. Επί προσωπικού θέµατος:
ΚΕΡΑΜΕΩΣ Ν., σελ. 4621
ΚΥΡΙΑΚΗΣ Σ. , σελ. 4621
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 4621
ΣΤΙΓΚΑΣ Β. , σελ. 4598

Δ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΜΑΚΡΗ  Ζ., σελ. 4553, 4554, 4555
ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 4553, 4554
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 4554

Ε. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών:
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ  Χ. , σελ. 4636
ΑΚΤΥΠΗΣ Δ. , σελ. 4628
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 4602
ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ Ν. , σελ. 4579, 4580, 4581, 4582, 

4584. 4585
ΑΝΤΩΝΙΟΥ Μ. , σελ. 4617
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ  Ε. , σελ. 4650, 4651
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ Γ. , σελ. 4567
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ Ε. , σελ. 4646
ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Σ. , σελ. 4604
ΒΑΤΣΙΝΑ  Ε. , σελ. 4639
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 4580, 4586, 4587, 4589, 

4590
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 4638
ΒΕΤΤΑ Κ. , σελ. 4608
ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ Σ. , σελ. 4633
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ., σελ. 4594, 4595, 4596
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 4612, 4613
ΓΙΩΡΓΟΣ Ι. , σελ. 4643
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 4616
ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ Π. , σελ. 4566
ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ Α. , σελ. 4651
ΔΟΥΔΩΝΗΣ Π. , σελ. 4561, 4575, 4594, 4595
ΖΕΜΠΙΛΗΣ Α. , σελ. 4619
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 4630
ΚΑΠΕΤΑΝΟΣ Χ. , σελ. 4638
ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ Ε. , 

σελ. 4568, 4569
ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ Κ. , σελ. 4558, 4641
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 4603
ΚΕΡΑΜΕΩΣ Ν., σελ. 4613, 4629, 4630, 4631, 

4642, 4645, 4646
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 4635
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 4617

ΚΟΤΡΩΝΙΑΣ Γ. , σελ. 4610
ΚΟΥΒΕΛΑΣ Δ. , σελ. 4623, 4624
ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ Σ. , σελ. 4625, 4626
ΚΤΕΝΑ Α. , σελ. 4655
ΚΤΙΣΤΑΚΗΣ Ε. , σελ. 4654
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 4601, 4611
ΚΥΡΙΑΚΗΣ Σ. , σελ. 4620
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ Ε. , σελ. 4653
ΚΩΤΣΟΣ Γ. , σελ. 4613
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 4624
ΛΙΑΚΟΣ Ε. , σελ. 4605
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 4637
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Ι. , σελ. 4632
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 4595, 4600, 4601, 4632
ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Α. , σελ. 4627
ΜΕΤΑΞΑΣ Κ. , σελ. 4562
ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ Κ., σελ. 4571, 4575, 4583, 4584, 

4585
ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ Σ. , σελ. 4648, 4649
ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ Γ. , σελ. 4602
ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 4592
ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 4656
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 4575, 4595, 4630, 4631
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Θ. , σελ. 4618
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 

σελ. 4658
ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ Α. , σελ. 4570
ΠΑΠΑΣ Θ. , σελ. 4652
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 4595, 4598, 4600
ΠΕΤΣΑΣ Σ. , σελ. 4645, 4649, 4650
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 4626, 4627
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 4624, 4641, 4644, 4645, 

4646
ΠΟΥΛΟΥ Π. , σελ. 4621
ΡΟΥΝΤΑΣ Γ. , σελ. 4607
ΣΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 4564
ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ Ι. , σελ. 4657
ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ Ε. , σελ. 4612
ΣΚΟΝΔΡΑ Α. , σελ. 4609
ΣΠΑΝΙΑΣ Α. , σελ. 4606
ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ Α. , σελ. 4640
ΣΤΑΜΑΤΗΣ Γ. , σελ. 4635
ΣΤΑΡΑΚΑ Χ. , σελ. 4631
ΣΤΙΓΚΑΣ Β. , σελ. 4590
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 4642, 4643
ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Χ., σελ. 4623
ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ Λ. , σελ. 4608
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 4574, 4575, 4576, 4577, 

4578, 4579, 4583, 4596
ΦΩΤΙΟΥ  Θ. , σελ. 4641, 4642
ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Μ. , σελ. 4615
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΓΙΑΝΝΗ Π. , 

σελ. 4646
ΧΑΤΖΗΒΑΣΙΛΕΙΟΥ Α. , σελ. 4622, 4623
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 4601
ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ Μ. , σελ. 4634
ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ Ρ. , σελ. 4560, 4587, 4626
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ Ε. , σελ. 4614

ΣΤ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΔΑΒΑΚΗΣ Α. , σελ. 4577
ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ Σ. , σελ. 4576, 4577
ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ Σ. , σελ. 4583
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 4621
ΤΡΑΓΑΚΗΣ Ι. , σελ. 4583



Αθήνα, σήµερα την 1η Νοεµβρίου 2023, ηµέρα Τετάρτη και ώ-
ρα 8.33’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευ-
τηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προ-
εδρία του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. Γεωργίου Γεωργαντά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, καληµέρα. Αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τη Γραµµατέα της Βουλής
κ. Μαρία - Νεφέλη Χατζηϊωαννίδου, Βουλευτή Επικρατείας, τα
ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ A’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΓ’
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Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

4538 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΓ’ - 1 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2023 4539



4540 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΓ’ - 1 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2023 4541



4542 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΓ’ - 1 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2023 4543



4544 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΓ’ - 1 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2023 4545



4546 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΓ’ - 1 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2023 4547



4548 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΓ’ - 1 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2023 4549



4550 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΓ’ - 1 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2023 4551



4552 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων κ. Στυλιανός - Ιωάννης Κουτνατζής ενηµερώ-
νει το Σώµα τα εξής:

«Προς τη Βουλή των Ελλήνων, Ειδική Γραµµατεία του Προ-
έδρου της Βουλής.

Με την παρούσα σας ενηµερώνουµε σχετικά µε τη συζήτηση
των επικαίρων ερωτήσεων στο πλαίσιο κοινοβουλευτικού ελέγ-
χου την Τετάρτη 1η Νοεµβρίου 2023 ότι η υπ’ αριθµόν 291/26-10-
2023 επίκαιρη ερώτηση και υπ’ αριθµόν 742/15-9-2023 κατ’ άρθ-
ρο 130 παράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής, θα απαντη-
θούν από την Υφυπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητι-
σµού, κ. Ζωή Μακρή.

Παρακαλούµε, όπως προβείτε στις δέουσες ενέργειες».
Ξεκινάµε µε την πρώτη µε αριθµό 291/26-10-2023 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας «Νίκη» και Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης κ. Νατσιού προς
τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα:
«Πρόβληµα απουσίας εξετάσεων ελληνοµάθειας για µειονοτι-
κούς αποφοίτους τουρκικών πανεπιστηµίων».

Θα απαντηθεί από την Υφυπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων
και Αθλητισµού κ. Ζωή Μακρή.

Ο Πρόεδρος Δηµοκρατικού Πατριωτικού Κινήµατος – ΝΙΚΗ
έχει τον λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος – ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρία Υπουργέ, στη Θράκη υπάρχει ένα σοβαρό πρόβληµα
που συνδέεται µε τους µουσουλµάνους Έλληνες πολίτες, οι
οποίοι αποφοιτούν από τουρκικά πανεπιστήµια και επιστρέφουν
για να εργαστούν στην ιδιαίτερη πατρίδα τους.

Το πρόβληµα αυτό είναι η εξόφθαλµα ελλιπής ελληνοµάθειά
τους, κάτι που εµποδίζει την σωστή επικοινωνία τους µε τους
πλειονοτικούς συναδέλφους και άλλους εµπλεκόµενους.

Το θέµα αποκτά διαστάσεις, ιδίως µε γιατρούς και νοσηλευτές
που εργάζονται σε δηµόσιες δοµές υγείας, καθώς εκεί µε ένα πι-
θανό λάθος στη χρήση της γλώσσας διακυβεύεται και αυτή η ζωή
των ασθενών.

Τα παραδείγµατα τέτοιων καταστάσεων είναι πολύ γνωστά,
κοινός τόπος για τους Θρακιώτες στην Ξάνθη και ιδίως στην Κο-
µοτηνή.

Με βάση τα έως σήµερα ισχύοντα ο οργανισµός που είναι
υπεύθυνος για την αναγνώριση τίτλων σπουδών της αλλοδαπής
είναι ο Διεπιστηµονικός Οργανισµός Αναγνώρισης Τίτλων Ακα-
δηµαϊκών –ΔΟΑΤΑΠ το αρκτικόλεξο- στο Μητρώο του οποίου
είναι καταχωρηµένα ογδόντα πέντε ανώτατα ιδρύµατα της Τουρ-
κίας. Εκεί κατατίθενται τα δικαιολογητικά και αναγνωρίζεται η
ισοτιµία του τίτλου σπουδών, χωρίς να γίνει καµµία εξέταση για
την ελληνοµάθεια του αιτούντος. Κατόπιν, ο Πανελλήνιος Ιατρι-
κός Σύλλογος χορηγεί τη βεβαίωση άσκησης ιατρικού επαγγέλ-
µατος είτε εφόσον ο αιτών διαθέτει πιστοποιητικό ελληνοµάθειας
επιπέδου Β2 είτε γιατί είναι απόφοιτος δευτεροβάθµιας εκπαί-
δευσης στην Ελλάδα, εφόσον δεν προηγήθηκε σχετική εξέταση
από τον ΔΟΑΤΑΠ.

Εδώ, λοιπόν, δηµιουργείται το πρόβληµα. Τα µειονοτικά σχο-
λεία που λειτουργούν στη Θράκη είναι γνωστό πως κάθε άλλο
παρά ελληνοµαθείς αποφοίτους παράγουν, ενώ και στα δηµόσια
σχολεία υπάρχει ανάλογη κατάσταση. Όταν, λοιπόν, ένας από-
φοιτος µειονοτικού σχολείου δευτεροβάθµιας εκπαιδεύσεως
σπουδάζει τέσσερα µε έξι χρόνια στην Τουρκία και ενδεχοµένως
να ζει και σε έναν οικισµό όπου η ελληνική γλώσσα δεν ακούγε-
ται, οι δυνατότητες επικοινωνίας στην ελληνική γλώσσα είναι αµ-
φισβητούµενες. Είναι λογικό ότι θα επικοινωνήσει στη γλώσσα
µε την οποία µεγάλωσε και όταν θα εργάζεται παραδείγµατος
χάριν σε δηµόσιο νοσοκοµείο, δηµιουργώντας, όµως, έτσι πρό-
βληµα στο υπόλοιπο προσωπικό και φυσικά, στους πλειονοτικούς
ασθενείς.

Ερωτάται, λοιπόν, ο αρµόδιος Υπουργός πότε καταργήθηκαν

οι εξετάσεις ελληνοµάθειας για τους αποφοίτους των τουρκικών
πανεπιστηµίων και δεύτερον, αν συµφωνεί το Υπουργείο µε την
αναγκαιότητα θέσπισης εξετάσεων ελληνοµάθειας για τους από-
φοιτους τουρκικών πανεπιστηµίων µε βάση την καθηµερινή
εµπειρία στη Θράκη.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Υπουργέ, έχε-

τε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Κύριε Πρόεδρε, καληµέρα και καλό µήνα!
Κύριε Πρόεδρε, κύριε συνάδελφε, θα σας πω τι ισχύει για τη

µειονοτική εκπαίδευση στην Ελλάδα. Θα σας πω τι ισχύει για τον
ΔΟΑΤΑΠ και στη δευτερολογία µου πότε γίνονται εξετάσεις ελ-
ληνοµάθειας.

Όπως είµαι σίγουρη ότι ξέρετε, η µειονοτική εκπαίδευση στη
χώρα µας ακολουθεί τη γενική εκπαιδευτική πολιτική, αλλά έχει
και ιδιαίτερα νοµικά κείµενα και µια ειδική νοµοθεσία. Υπάρχει
κατ’ αρχάς η αρχή της διακρατικής αµοιβαιότητας και οι Έλληνες
µουσουλµάνοι έχουν το δικαίωµα στη σύσταση µειονοτικών σχο-
λείων.

Η εκπαίδευση των µελών της µουσουλµανικής µειονότητας της
Θράκης στηρίζεται στη Συνθήκη της Λωζάνης του 1923. Με αυτή
τέθηκε το βασικό νοµικό πλαίσιο λειτουργίας των µειονοτικών
σχολείων. Αυτό το νοµικό πλαίσιο συµπληρώθηκε µε τις διατάξεις
της Μορφωτικής Συµφωνίας του 1951, αυτή εν συνεχεία κυρώ-
θηκε µε τον ν.2073/1952, αλλά καταργήθηκε µε την Ελληνοτουρ-
κική Συµφωνία για την Πολιτιστική Συνεργασία του 2000. Το
ισχύον νοµικό καθεστώς είναι το Πρωτόκολλο το Μορφωτικό της
20ης Δεκεµβρίου του 1968 και η Ελληνοτουρκική Συµφωνία για
Πολιτιστική Συνεργασία της 4ης Φεβρουαρίου 2000.

Πέρα από αυτά, έχουµε και τη νοµική δέσµευση και από διεθνή
κείµενα για την προστασία των µειονοτήτων. Θα σας αναφέρω
το Διεθνές Σύµφωνο για τα Ατοµικά και Πολιτικά Δικαιώµατα του
ΟΗΕ το 1966, τη Σύµβαση του ΟΗΕ για τα Δικαιώµατα του Παι-
διού το 1989, το Σύµφωνο για τα Οικονοµικά, Κοινωνικά και Πο-
λιτικά Δικαιώµατα του ΟΗΕ το 1966, την Ευρωπαϊκή Σύµβαση των
Δικαιωµάτων του Ανθρώπου. Και στην εθνική νοµοθεσία οι βασι-
κοί νόµοι που ρυθµίζουν το καθεστώς λειτουργίας των µειονοτι-
κών σχολείων είναι ο ν.694/1977 περί µειονοτικών σχολείων της
µουσουλµανικής µειονότητος εις την δυτικήν Θράκην, όπου στο
άρθρο 5 παράγραφος 6 καθορίζεται -και προσέξτε αυτό, κύριε
Πρόεδρε!- η ισοτιµία των µειονοτικών σχολείων µε αυτά της δη-
µόσιας εκπαίδευσης, σύµφωνα µε την αρχή της διακρατικής
αµοιβαιότητας που ανέφερα και στην αρχή και επίσης, ρυθµίζο-
νται και από τον ν.695/1977 περί ρυθµίσεως θεµάτων τινών του
διδακτικού προσωπικού των µειονοτικών σχολείων και της Ειδι-
κής Παιδαγωγικής Ακαδηµίας.

Θέλω, επίσης, να τονίσω εδώ ότι η φοίτηση των µουσουλµάνων
Ελλήνων πολιτών στα µειονοτικά σχολεία δεν είναι ούτε υποχρε-
ωτική ούτε µονόδροµος, όχι η φοίτηση γενικώς, η φοίτηση στα
µειονοτικά σχολεία. Μπορούν, εάν το επιθυµούν, να επιλέξουν
ένα δηµόσιο σχολείο. Στα µειονοτικά σχολεία, αν τα επιλέξουν -
και τα επιλέγουν οι µειονοτικοί µαθητές- εφαρµόζεται δίγλωσσο
πρόγραµµα µε αναλογία ωρών που ορίζεται από το Μορφωτικό
Πρωτόκολλο του 1968 που σας ανέφερα και πριν. Οι απόφοιτοι
των µειονοτικών σχολείων της Θράκης έχουν ισότιµο τίτλο µε τον
αντίστοιχο των δηµοσίων σχολείων της χώρας και κατά το ΑΣΕΠ
αυτό συνιστά, αποδεικνύει άριστη γνώση της ελληνικής γλώσ-
σας. Επίσης, υπάρχουν πολλοί οι οποίοι έχουν τελειώσει τα µει-
ονοτικά σχολεία, έχουν φοιτήσει στα δικά µας ανώτατα εκπαιδευ-
τικά ιδρύµατα και έχουν αποφοιτήσει και εργάζονται στη χώρα.

Για τις εξετάσεις της ελληνοµάθειας που ρωτάτε πότε καταρ-
γήθηκαν, θα σας πω ότι δεν υπήρχαν ποτέ, διότι ο ΔΟΑΤΑΠ δεν
έχει αρµοδιότητα να διενεργεί εξετάσεις ελληνοµάθειας για
όσους καταθέτουν αίτηση να αναγνωριστούν οι αλλοδαποί τίτλοι
και η ακαδηµαϊκή ισοδυναµία των αλλοδαπών τίτλων. «Και η ανα-
γνώριση των ακαδηµαϊκών τίτλων σπουδών» –σας το διαβάζω
ακριβώς όπως είναι διατυπωµένο- «της Ιατρικής και της Οδοντια-
τρικής που χορηγούνται από αναγνωρισµένα πανεπιστήµια του
εξωτερικού εκτός των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης διενερ-
γείται µε εξετάσεις σε µαθήµατα, όπως ορίζεται µε τον τρόπο µε
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τον οποίο εξασφαλίζεται το αδιάβλητο και µε ειδικές διαδικασίες
µε µια απόφαση η οποία τα περιλαµβάνει. Διεξάγονται στην ελ-
ληνική γλώσσα, αφορούν όλους τους αποφοίτους των πτυχίων
Ιατρικής από χώρες εκτός της Ευρωπαϊκής Ένωσης και δεν είναι,
βεβαίως, ξεχωριστές για αυτούς που είναι από τα τουρκικά πα-
νεπιστήµια».

Τώρα, σε ό,τι αφορά τους επαγγελµατικούς φορείς, όπως ο
Ιατρικός Σύλλογος ή άλλοι ενδεχοµένως, επαγγελµατικοί σύλλο-
γοι, αυτοί χορηγούν την άδεια ασκήσεως επαγγέλµατος, αλλά
δεν είναι αρµοδιότητα του δικού µας Υπουργείου αλλά άλλων
Υπουργείων να υποδείξουµε πώς θα γίνουν οι εξετάσεις.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ορίστε, κύριε Πρό-

εδρε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Περιγράφω ένα πρόβληµα υπαρ-
κτό, κυρία Υπουργέ, που συµβαίνει κυρίως στα νοσοκοµεία της
Θράκης. Το πρόβληµα είναι γενικά µεγάλο και γίνεται µεγαλύ-
τερο στα παιδιά που αποφοιτούν από µειονοτικά σχολεία πρωτο-
βάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, όπου η πληµµελής
εκµάθηση της ελληνικής γλώσσας είναι ο κανόνας. Άλλωστε, το
πρόγραµµα εκπαίδευσης µουσουλµανοπαίδων µε επιστηµονικά
υπεύθυνες τις κυρίες Φραγκουδάκη και Δραγώνα, αυτό το πρό-
βληµα κλήθηκε να αντιµετωπίσει λειτουργώντας επί είκοσι επτά
χρόνια, άλλο αν το πέτυχε.

Επίσης, η ιατρική ορολογία είναι ένα µέγα θέµα που δεν µπορεί
κανείς να το αγνοήσει. Ο απόφοιτος της Ιατρικής, παράδειγµα,
Αδριανούπολης, που ήδη ήξερε πολύ λίγα ελληνικά για την κα-
θηµερινή συνεννόηση, πώς θα συνεννοηθεί στο Νοσοκοµείο της
Κοµοτηνής; Δεν πρέπει να υπάρχει µία εγγύηση ότι το µπορεί;

Γνωρίζει το Υπουργείο τα καθηµερινά προβλήµατα που δηµι-
ουργούνται –µιλάω για την καθηµερινότητα τώρα- από τη χρήση
της τουρκικής γλώσσας για ιατρονοσηλευτικά ζητήµατα από µέ-
ρους κάποιων τουρκόφωνων υγειονοµικών; Γνωρίζει το προ δω-
δεκαετίας περίπου έγγραφο του τότε διοικητή του Νοσοκοµείου
Κοµοτηνής κ. Χατζηνέστορος, ο οποίος ζητούσε από τους εργα-
ζοµένους τη χρήση µόνο της επίσηµης γλώσσας του κράτους;
Πέρασαν τόσα χρόνια και το πρόβληµα δεν λύνεται και χειροτε-
ρεύει. Γνωρίζετε, παραδείγµατος χάριν, ότι ιδιώτης γιατρός που
προεδρεύει σε µειονοτικό σωµατείο και κάνει δηλώσεις περί
τουρκικού λαού και τουρκικής µειονότητας στη Θράκη και ο
οποίος εργάζεται µε µπλοκάκι στο Νοσοκοµείο Ξάνθης µιλάει επι-
δεικτικά, παρουσία όλων, στην τουρκική γλώσσα, σαν να λέει
«όποιος δεν κατάλαβε, πρόβληµά του!»;

Πιστεύει το Υπουργείο ότι η χρήση άλλων γλωσσών από την
επίσηµη εγκυµονεί κινδύνους για τη λειτουργία των δοµών υγείας
και την υγεία των ασθενών; Τι σκοπεύει να κάνει σχετικά;

Δεν είναι µόνο, όµως, η άγνοια της ελληνικής που σπρώχνει τη
χρήση των τουρκικών στα νοσοκοµεία, αλλά και η προσπάθεια
από τους γνωστούς προξενικούς κύκλους να καθιερώσουν τη µη-
τρική τους γλώσσα ως de facto επίσηµη. Χαρακτηριστικό παρά-
δειγµα ο Πρόεδρος του Συλλόγου Επιστηµόνων Μειονότητας,
Σωµατείο που συκοφαντεί τακτικά την πατρίδα µας σε διεθνή συ-
νέδρια και fora: Εργάζεται µε µπλοκάκι στο Νοσοκοµείο Ξάνθης
και µιλάει πάντα εις επήκοον όλων τούρκικα την ώρα της εργα-
σίας.

Να κληθούν οι διοικήσεις των νοσοκοµείων να υπενθυµίσουν
το αυτονόητο, οι υπηρεσιακές συζητήσεις να γίνονται µόνο στη
µητρική µας γλώσσα, στην επίσηµη γλώσσα του κράτους. Το επι-
βάλλουν –νοµίζω- και λόγοι εθνικοί. Και να γίνει και επαναφορά -
θα έλεγα- ή, αν δεν υπήρχε, να θεσπιστεί η ελληνοµάθεια για τις
εξαιρετικές αυτές περιπτώσεις.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ορίστε, κυρία Υ-

πουργέ, έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι το νοµικό πλαίσιο το περιέγραψα όσο πιο καλά µπο-

ρούσα και είναι κατανοητό σε όλους, ακόµη και σε εκείνους οι
οποίοι δεν είναι νοµικοί.

Σε ό,τι αφορά τις παρατηρήσεις σας που εκφεύγουν της αρ-

µοδιότητος του Υπουργείου, αντιλαµβάνεστε ότι δεν θα απαντή-
σω. Θα περιοριστώ -γιατί αυτό οφείλω να κάνω- στο κείµενο της
γραπτής σας ερώτησης και θα πω πολύ λίγες κουβέντες, κύριε
Πρόεδρε, για τις εξετάσεις ελληνοµάθειας, γιατί και για αυτές
ρωτά ο Πρόεδρος της Νίκης.

Οι εξετάσεις ελληνοµάθειας δεν αφορούν σε Έλληνες πολίτες
που κατέχουν απολυτήριο λυκείου. Σας το είπα στην πρωτολογία
µου, το επαναλαµβάνω και τώρα. Αυτό ισχύει στο ελληνικό εκ-
παιδευτικό σύστηµα. Αυτοί που έχουν αποφοιτήσει, λοιπόν, από
τα ελληνικά λύκεια δεν υποβάλλονται σε εξετάσεις πιστοποίησης
ελληνοµάθειας. Τεκµαίρεται και για τον ΑΣΕΠ ότι η ελληνοµάθεια
ισχύει γι’ αυτούς, είτε έχουν φοιτήσει σε µειονοτικό είτε σε ελλη-
νικό δηµόσιο σχολείο, γιατί είναι ακριβώς το ίδιο.

Οι εξετάσεις ελληνοµάθειας -επειδή µου λέτε για το ΔΟΑΤΑΠ-
που διενεργούνται από το Κέντρο Ελληνικής Γλώσσας, το ΚΕΓ,
το οποίο είναι νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου µη κερδοσκο-
πικού χαρακτήρα, εδρεύει στη Θεσσαλονίκη, ιδρύθηκε το ‘92,
προβλέφθηκε στο άρθρο 26 του ν.2083/92 µε διάφορες τροπο-
ποιήσεις που έχουν γίνει µε προεδρικά διατάγµατα -να µην κου-
ράζω τώρα το Σώµα-, εποπτεύεται από το Υπουργείο Παιδείας
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, εκδίδονται αποφάσεις σύµφωνα
µε τις οποίες γίνονται οι εξετάσεις, µε τον τρόπο µε τον οποίο
διενεργούνται, οι δεξιότητες στις οποίες εξετάζονται, είναι επί-
σηµος φορέας χορήγησης πιστοποιητικών ελληνοµάθειας, έχει
και υποφορείς, δηλαδή εξεταστικά κέντρα. Δεν χρειάζεται να επι-
µείνουµε περισσότερο σε αυτό. Σε κάθε περίπτωση οι εξετάσεις
-όπως σας είπα και πριν και επανέλαβα και τώρα- δεν αφορούν
τους αποφοίτους των λυκείων της ελληνικής επικράτειας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Συνεχίζουµε µε την

πρώτη µε αριθµό 742/15-9-2023 ερώτηση από τον κύκλο των ανα-
φορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης της Κ.Ο.
«Νίκη» κ. Νικόλαου Παπαδόπουλου προς τον Υπουργό Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε θέµα: «Κατοχύρωση των
επαγγελµατικών δικαιωµάτων των πτυχιούχων των προγραµµά-
των Διαχείρισης Εκκλησιαστικών Κειµηλίων των Ανώτατων Εκκλη-
σιαστικών Ακαδηµιών (Α.Ε.Α)». 

Θα απαντήσει η Υφυπουργός Παιδείας Θρησκευµάτων και Αθ-
λητισµού, κ. Ζωή Μακρή.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία Υπουρ-

γέ, πραγµατικά όταν µου δόθηκε αυτή η ενηµέρωση για αυτές
τις σχολές αισθάνθηκα πραγµατικά ότι υπάρχει µια µεγάλη αδι-
κία. Πρόκειται για τους αποφοίτους των σχολών των Ανωτάτων
Εκκλησιαστικών Ακαδηµιών που διαχειρίζεται τα εκκλησιαστικά
κειµήλια και τις αρχαιότητες. Αυτοί είναι πτυχιούχοι ΑΕΙ, τετραε-
τούς φοίτησης, αναγνωρισµένοι επισήµως από το κράτος και δια-
θέτουν αναγνωρισµένα προσόντα από το Υπουργείο Εργασίας
από το 2013. Εν τούτοις στερούνται -παραδόξως- του δικαιώµα-
τος της επαγγελµατικής άσκησης της ειδικότητάς τους ως ελεύ-
θεροι επαγγελµατίες και δεν µπορούν να εργαστούν ούτε στον
δηµόσιο, ούτε στον ιδιωτικό τοµέα, ούτε να λάβουν µέρος σε
ΑΣΕΠ, σε νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, ιδιωτικού δικαίου,
ούτε µπορούν να οριστούν σαν εκπαιδευτές στη µεταδευτερο-
βάθµια εκπαίδευση.

Ειδικότερα, οι πτυχιούχοι των προγραµµάτων των Ανωτάτων
Εκκλησιαστικών Ακαδηµιών δεν έχουν µέχρι σήµερα ενταχθεί -
αυτό είναι το πρόβληµα- σε µισθολογική βαθµίδα, δηλαδή, δεν
ξέρει κανείς πώς θα το αµείψει αν τους προσλάβει και ως εκ τού-
του δεν έχουν κατοχυρωθεί επαγγελµατικά δικαιώµατα και δεν
µπορούν να λάβουν άδεια ασκήσεως επαγγέλµατος, παρ’ όλο
που ρητά ο νόµος ιδρύσεως αυτών των ιδρυµάτων το προβλέπει
και το ζητά να το κάνει το Υπουργείο.

Επιπροσθέτως, ο ιδρυτικός νόµος έχει µια ατυχή διάταξη µέσα
που ορίζει ότι αυτοί οι απόφοιτοι πρέπει να προσλαµβάνονται
µόνο στην Εκκλησία. Η Εκκλησία βέβαια όταν το αντιλήφθηκε
αυτό, αντέδρασε µε σειρά επιστολών στο Υπουργείο από τη
Διαρκή Ιερά Σύνοδο -θα σας τα καταθέσω στα Πρακτικά- εν τού-
τοις τίποτα δεν έγινε και οι απόφοιτοι αυτών των σχολών έχουν
καταδικαστεί σε µια υποχρεωτική ανεργία.

Ρωτούµε, λοιπόν, το αρµόδιο Υπουργείο: Θα καταργήσετε

4554 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



αυτήν την επίµαχη ατυχή διάταξη που ορίζει ότι αυτοί οι άνθρω-
ποι πρέπει να προσλαµβάνονται µόνο από τις δοµές της Εκκλη-
σίας; Δεύτερον, θα δώσετε σε αυτούς που αποφοίτησαν ήδη από
αυτές τις σχολές µισθολογική βαθµίδα, ώστε να µπορούν οι άν-
θρωποι να προσληφθούν, να µπορούν να κατοχυρώσουν τα ε-
παγγελµατικά τους δικαιώµατα, να µπορούν να εργαστούν βάσει
του π.δ.104 του 2014 στη συντήρηση των πολιτιστικών αγαθών;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Υπουργέ, έχε-

τε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, να τα ξεκαθαρίσουµε λίγο, γιατί έχω την αί-

σθηση ότι δεν είναι ξεκάθαρο στην ερώτησή σας -ίσως και να σας
αδικώ όµως-, ότι είναι άλλο πράγµα το εθνικό πλαίσιο προσόντων
και άλλο τα επαγγελµατικά δικαιώµατα. Γιατί λέτε ότι οι πτυχιού-
χοι των προγραµµάτων διαχείρισης εκκλησιαστικών κειµηλίων
των Ανωτάτων Εκκλησιαστικών Ακαδηµιών αν και διαθέτουν επι-
σήµως αναγνωρισµένα προσόντα µέσω του µητρώου εθνικού
πλαισίου προσόντων στερούνται παραδόξως του δικαιώµατος
επιχειρηµατικής άσκησης της ειδικότητάς τους.

Να πούµε, λοιπόν, ότι το εθνικό πλαίσιο προσόντων είναι ερ-
γαλείο µέσα από ένα σύνολο κοινών αρχών και διαδικασιών που
διευκολύνει την ταξινόµηση των προσόντων, δηλαδή των τίτλων
σπουδών που χορηγούνται σε µια χώρα, τη σύγκριση µεταξύ
τους και την αντιστοίχισή τους µε άλλους εθνικούς και διεθνείς
τίτλους. Εν προκειµένω, το πτυχίο για το οποίο µας ρωτάτε έχει
ενταχθεί στο επίπεδο «6» του ελληνικού πλαισίου προσόντων και
έχει αντιστοιχηθεί στο επίπεδο «6» και του ευρωπαϊκού πλαισίου
προσόντων. Αυτό δεν συνδέεται µε την κατοχύρωση συγκεκρι-
µένων επαγγελµατικών δικαιωµάτων, γιατί η απόδοση των επαγ-
γελµατικών δικαιωµάτων είναι αρµοδιότητα των καθ’ ύλην αρµό-
διων Υπουργείων σε συνεργασία µε το εκπαιδευτικό ίδρυµα. Εν
προκειµένω η αδειοδότηση για την άσκηση του επαγγέλµατος
του συντηρητή αρχαιοτήτων και έργων τέχνης ανήκει στην αρ-
µοδιότητα του Υπουργείου Πολιτισµού και το προβλέπει αυτό ο
ν.2557/97 στην παράγραφο 6 του άρθρου 9. Εκεί ορίζεται, λοι-
πόν, σε ό,τι αφορά τα επαγγελµατικά δικαιώµατα αυτό που και
εσείς είπατε ότι οι απόφοιτοι των Ανωτάτων Εκκλησιαστικών Ακα-
δηµιών προσλαµβάνονται αποκλειστικώς στις υπηρεσίες της Ορ-
θόδοξης Εκκλησίας στην Ελλάδα. Από την προηγούµενη, όµως,
θητεία της Κυβέρνησης Μητσοτάκη είχαµε προβλέψει εµείς ως
Υπουργείο να διευρυνθούν σηµαντικά οι δυνατότητες αυτών των
αποφοίτων. Με τον ν.4863/21 και στο άρθρο 164 προβλέπεται η
δυνατότητα των πτυχιούχων αυτών των προγραµµάτων να κατα-
τάσσονται στο Τµήµα Συντήρησης Αρχαιοτήτων και Έργων Τέ-
χνης της Σχολής Εφαρµοσµένων Τεχνών και Πολιτισµού του
Πανεπιστηµίου Δυτικής Αττικής µε κατατακτήριες εξετάσεις που
διενεργούνται µε επιµέλεια του τµήµατος υποδοχής. Έτσι, λοι-
πόν, τους δίνεται η δυνατότητα να συνεχίσουν τις σπουδές τους
στο αντικείµενο της συντήρησης αρχαιοτήτων και έργων τέχνης
και διευρύνουν και τα επαγγελµατικά τους δικαιώµατα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,

παρακαλώ έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Υπουργέ, µόλις τώρα εί-

πατε δηλαδή, ότι καταργήσατε αυτούς τους αποφοίτους που
σπούδασαν, που µόχθησε η ελληνική οικογένεια, που µόχθησε
το κράτος να τους παρέχει ανώτατη εκπαίδευση τεσσάρων χρό-
νων και τους πετάτε στον κάλαθο των αχρήστων. Είναι δυνατόν;

Τι ζητούν οι άνθρωποι; Λέτε να ξαναδώσουν εξετάσεις και ξανά
φτου και από την αρχή. Οι άνθρωποι ζητούν µόνο να εφαρµοστεί
ο νόµος του ελληνικού κράτους που ίδρυσε αυτές τις σχολές, να
τους δοθεί µια µισθολογική βαθµίδα, να µπορέσουν να εργα-
στούν. Τι έκαναν αυτοί οι άνθρωποι; Έκαναν το αίτηµά τους σε
δικηγόρο -θα σας το καταθέσω-, σας το ζήτησαν µε αίτηµα, το
αρνήθηκε το Υπουργείο. Τώρα βρίσκεται στο Σ.τ.Ε.. Το καταλα-
βαίνετε; Είναι δυνατόν µια οµάδα Ελλήνων αποφοίτων για να βρει
τα επαγγελµατικά της δικαιώµατα να καταφεύγει στο Σ.τ.Ε.; 

Επίσης ακόµα και η Εκκλησία -όπως λέει ο νόµος- να τους
προσλαµβάνει, πώς θα τους προσλάβει, αφού δεν υπάρχει µισθο-

λογική βαθµίδα; Ως τι θα τους πληρώνει; Είναι σοβαρές οι ελλεί-
ψεις. Η συνταγµατική υποχρέωση του κράτους -άρθρο 22- είναι
να διευκολύνει την πρόσβαση στην εργασία των Ελλήνων πολι-
τών των αποφοίτων των πανεπιστηµίων µας. Επίσης η Εκκλησία
ρητά σας ζήτησε µε επανειληµµένες επιστολές από τη Διαρκή
Ιερά Σύνοδο –θα σας τα καταθέσω στα Πρακτικά- από το 2018
ως το 2021, αλλά τίποτε δεν έγινε.

Και τέλος, όπως είπατε, καταργήσατε τις σχολές αυτές, δηλα-
δή πονάει κεφάλι, κόβει το κεφάλι. Τι θα γίνουν αυτοί οι πτυχιού-
χοι; Μπορείτε να µου απαντήσετε; Τους πετάµε, τους διώχνουµε;
Ξέρετε ότι σε άλλες χώρες µπορούν να βρουν δουλειά, στην Αγ-
γλία, στην Κύπρο, στη Γερµανία, στην Τουρκία; Εδώ δεν έχουν
στον ήλιο µοίρα, εδώ δεν έχουν πού την κεφαλήν κλίναι. Είναι δυ-
νατόν να τα επιτρέψουµε αυτά και θέλουµε να αποφύγουµε και
το «brain drain» µε αυτούς τους τρόπους, µε αυτές τις µεθόδους;
Συγχαρητήρια στο Υπουργείο µας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Παπαδόπουλος κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Υπουργέ, έχε-
τε τον λόγο.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού): Νοµίζω δεν µε παρακολουθήσατε, γιατί κατηγορή-
σατε ότι το Υπουργείο δεν εφαρµόζει τον νόµο. Εφαρµόζουµε
τους νόµους και µε βάση αυτούς πορευόµαστε. Μάλιστα, διευ-
ρύναµε τις επαγγελµατικές δυνατότητες, όπως σας είπα, γιατί
τους δώσαµε τη δυνατότητα µε κατατακτήριες εξετάσεις να
σπουδάσουν ξανά, όχι από την αρχή, αλλά να µπουν από το πέ-
µπτο εξάµηνο και µετά, να δώσουν ορισµένες εξετάσεις, όπως
καθορίζει η σχολή και να διευρυνθούν οι δυνατότητές τους οι
επαγγελµατικές. 

Σας διευκρίνισα ότι τα επαγγελµατικά δικαιώµατα δεν δίδονται
από το Υπουργείο Παιδείας, αλλά από το Υπουργείο Πολιτισµού.
Νοµίζω τα ακούσατε αυτά. 

Σε ό,τι αφορά, τώρα, τα τυπικά προσόντα -γιατί αυτό το αντι-
λαµβάνεται κανείς στην ερώτηση, βέβαια δεν το είπατε στην προ-
φορική σας τοποθέτηση- αν µπορούν να ενταχθούν στους
κλάδους και στις ειδικότητες του εκπαιδευτικού προσωπικού
πρωτοβάθµιες και δευτεροβάθµιες. Εγώ θα σας απαντήσω, παρ’
ότι δεν το θίξατε στην τοποθέτησή σας: Υπάρχουν ειδικές νοµο-
θετικές διατάξεις, διαφορετικές από τους υπόλοιπους δηµοσίους
υπαλλήλους. Αυτά τα τυπικά προσόντα έχουν καθορισθεί ήδη
από το 85. Με το 18 ενώθηκαν, ενοποιήθηκαν, ορισµένοι κλάδοι,
εξακολουθούν να υφίστανται οι προϋποθέσεις και τα προσόντα
διορισµού, στα οποία δεν εµπίπτουν εκείνοι που έχουν ολοκλη-
ρώσει το πρόγραµµα της διαχείρισης εκκλησιαστικών κειµηλίων
και Ανωτάτων Εκκλησιαστικών Ακαδηµιών. 

Δώσαµε τη δυνατότητα, όπως σας είπα, να διευρύνουν τα ακα-
δηµαϊκά τους προσόντα, δώσαµε τη δυνατότητα να συνεχίσουν
τις σπουδές χωρίς ιδιαίτερη επιβάρυνση, όχι ξανά από την αρχή
όπως είπατε. 

Σε ό,τι αφορά τα επαγγελµατικά δικαιώµατα, σας εξήγησα ότι
αυτό το θέµα είναι αρµοδιότητα του Υπουργείου Πολιτισµού. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κυρία Υπουργέ. 
Στο σηµείο αυτό ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επίκαιρων

ερωτήσεων. 
Μετά από ολιγόλεπτη διακοπή, θα εισέλθουµε στη συζήτηση

του νοµοθετικού έργου.
(ΔΙΑΚΟΠΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση. 
Προτού µπούµε στο νοµοσχέδιο, έχω να κάνω κάποιες ανακοι-

νώσεις προς το Σώµα: 
Η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και

Δικαιοσύνης καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Εσωτερικών «Νέο σύστηµα επιλογής διοικήσεων φο-
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ρέων του δηµοσίου τοµέα, ενίσχυση της αποτελεσµατικότητάς
τους και λοιπές διατάξεις». 

Η Διαρκής Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων καταθέτει την έκ-
θεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Υγείας «Εθνικό Δί-
κτυο Μονάδων Αυξηµένης Φροντίδας για την αντιµετώπιση
ασθενών µε Αγγειακά Εγκεφαλικά Επεισόδια (ΜΑΦ ΑΕΕ)». 

Τέλος, υπάρχει επιστολή της κ. Αρετής Παπαϊωάννου, Βουλευ-

τού Β’ Θεσσαλονίκης, προς τον Αξιότιµο Πρόεδρο του ελληνικού
Κοινοβουλίου κ. Κωνσταντίνο Τασούλα, µε την οποία ενηµερώνει
για την απόφασή της να αποχωρήσει από την Κοινοβουλευτική
Οµάδα της «Πλεύσης Ελευθερίας - Ζωή Κωνσταντοπούλου».

(Η προαναφερθείσα επιστολή καταχωρίζεται στα Πρακτικά και
έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών: «Νέο
σύστηµα επιλογής διοικήσεων φορέων του δηµοσίου τοµέα, ενί-
σχυση της αποτελεσµατικότητάς τους και λοιπές διατάξεις».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 26 Οκτωβρίου 2023 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία
έως δύο συνεδριάσεις, εν συνόλω, επί της αρχής, επί των άρθ-
ρων και των τροπολογιών. 

Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και µέχρι το
τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Το Σώµα συµφώ-

νησε.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Κωνστα-

ντίνος Καραγκούνης για δεκαπέντε λεπτά.
Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζητάµε ένα νοµοσχέ-

διο το οποίο φέρνει πολύ σηµαντικές αλλαγές στον τρόπο επιλο-
γής των διοικήσεων των φορέων και περαιτέρω στην αξιολόγησή
τους. 

Το νοµοσχέδιο ενισχύει την αξιοκρατία, ενισχύει την αντικειµε-
νικότητα και τη διαφάνεια. Και αυτό που επαναλάβαµε πάρα πολ-
λές φορές στις επιτροπές είναι ότι αυτή η νοµοθετική πρωτο-
βουλία δίνει την ευκαιρία σε όλα τα κόµµατα να συµφωνήσουµε
στα ελάχιστα αυτονόητα των αναγκαίων αλλαγών που πρέπει να
γίνουν στο πολύ ευαίσθητο ζήτηµα της επιλογής των διοικήσεων
και να βελτιώσουµε ουσιαστικά το ισχύον νοµικό πλαίσιο.

Είπα και στις προηγούµενες τοποθετήσεις µου, στις επιτροπές,
ότι στη συντριπτική πλειοψηφία των µετρήσεων της κοινής γνώ-
µης, οι πολίτες απαιτούν να διασφαλίζεται η αξιοκρατία και η δια-
φάνεια στον δηµόσιο τοµέα, ο κόσµος ζητά να µπαίνει ο κατάλ-
ληλος άνθρωπος στην κατάλληλη θέση και δεν θα µπορούσε να
είναι διαφορετικά τα πράγµατα όταν, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, οι ανάγκες της σύγχρονης δηµόσιας διοίκησης απαιτούν
γνώση, απαιτούν εξειδίκευση και εµπειρία. 

Οι διοικήσεις καλούνται σήµερα να αντεπεξέλθουν σε πολύ
απαιτητικές συνθήκες, να παίρνουν πολύ σηµαντικές αποφάσεις
για τον φορέα τους. Πάρτε για παράδειγµα την εµπειρία της παν-
δηµίας, το συζητήσαµε στις επιτροπές, και το έργο που είχαν να
επιτελέσουν για παράδειγµα οι διοικήσεις των νοσοκοµείων
εκείνη την περίοδο, που έπρεπε σε πολύ µικρό χρονικό διάστηµα
να οργανώσουν µια νέα πραγµατικότητα, µια πολύ απαιτητική
πραγµατικότητα και σύνθετη. Και εκ των υστέρων φαντάζοµαι ότι
όλοι αναγνωρίζουµε πόσο αναγκαίο ήταν να έχουµε διοικητές µε
ειδικές δεξιότητες, για να αντιµετωπίσουµε αυτήν την πρωτό-
γνωρη κατάσταση. Και µε αυτήν την έννοια γίνεται εύκολα αντι-
ληπτό ότι πέρασαν οι εποχές όπου τοποθετούντο διοικητές µε
µόνο προσόν την πρόσβαση στην οποιαδήποτε κυβέρνηση. Και
δεν κάνω αναφορά σε κανένα προηγούµενο παράδειγµα. 

Όπως επίσης δεν µπορεί αυτός που διοικεί να µην αξιολογείται
και να µην του επιβάλλεται η στοχοθεσία, να κρίνεται δηλαδή, αν
πετυχαίνει τους στόχους και να αµείβεται γι’ αυτό. Και αν από την
άλλη αποτυγχάνει να υφίσταται και τις συνέπειες, κάτι που µέχρι
τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ποτέ δεν συνέβαινε. 

Η στοχοθεσία δεν µπορεί να αφορά µόνο τον ίδιο τον ιδιωτικό
τοµέα, γιατί έτσι το έχουµε συνηθίσει, αλλά πολύ περισσότερο
το δηµόσιο, διότι εδώ έχουµε να κάνουµε µε τα χρήµατα του ελ-
ληνικού λαού, έχουµε να κάνουµε µε τα χρήµατα των φορολο-
γουµένων τα οποία πρέπει µια ευνοµούµενη πολιτεία να τα
σέβεται και να τα φυλάει ως κόρη οφθαλµού. 

Οφείλουµε, λοιπόν, να δηµιουργήσουµε τις προϋποθέσεις για
να επιλέγονται οι καλύτεροι, οι αποτελεσµατικότεροι και οι πιο
ικανοί. Διότι µόνο έτσι θα µπορέσουµε να χτυπήσουµε τις χρόνιες

παθογένειες της δηµόσιας διοίκησης, να χτυπήσουµε τις πελα-
τειακές σχέσεις, την κοµµατικοποίηση, τα φαινόµενα διαφθοράς,
τον υδροκεφαλισµό των δηµοσίων υπηρεσιών, την ανορθολογική
και ανισοµερή κατανοµή των στελεχών της δηµόσιας διοίκησης. 

Είχαµε την ευκαιρία πολλές φορές να τονίσουµε στις επιτρο-
πές τόσο εγώ όσο βεβαίως και η κυρία Υπουργός ότι δεν θέλουµε
να δηµιουργήσουµε διοικήσεις που θα µετατρέπονται υπό µία έν-
νοια σε έναν µηχανισµό γραφειοκρατικό, διεκπαιρεωτικό, διαδι-
καστικό, χωρίς να υπάρχει στόχευση, χωρίς να υπάρχουν στόχοι,
χωρίς να υπάρχει σχέδιο, χωρίς να υπάρχει επαγγελµατισµός,
χωρίς να υπάρχει ευθύνη, χωρίς να υπάρχει κοινωνική ευθύνη.
Να υπάρχουν δηλαδή, κίνητρα για τις διοικήσεις. Και αυτό µπορεί
να γίνει µόνο αν εισάγουµε στην επιλογή αυτών των στελεχών
περισσότερα φίλτρα αξιοκρατίας και αξιοσύνης και γι’ αυτό πολύ
σωστά το νοµοσχέδιο συνθέτει ένα πολύ αποτελεσµατικό συγκε-
ρασµό τόσο των τυπικών όσο και των ουσιαστικών προσόντων,
δηλαδή της εµπειρίας στο αντικείµενο της δουλειάς, αλλά και της
ακαδηµαϊκής γνώσης, τα τυπικά προσόντα, που και αυτά βε-
βαίως, είναι απαραίτητα. 

Εποµένως, γι’ αυτό θεωρώ ότι είναι πολύ σηµαντική αυτή η νο-
µοθετική πρωτοβουλία. Διότι ας µην γελιόµαστε, καµµία σχετική
µεταρρύθµιση δεν µπορεί να παράγει ουσιαστικά αποτελέσµατα
αν δεν αντιµετωπίσει ριζικά το πρόβληµα που µόλις σας περιέ-
γραψα αφ’ ενός και αφ’ ετέρου να δηµιουργήσει τις συνθήκες
για µια πραγµατική αναδιοργάνωση και εκσυγχρονισµό της δη-
µόσιας διοίκησης, ώστε να µπορεί να εξυπηρετήσει πραγµατικά
τον πολίτη, να είναι δηλαδή µια διοίκηση φιλική προς τον πολίτη,
να µετασχηµατίσει τη δηµόσια διοίκηση και να αποτελέσει πρα-
γµατικό µοχλό ανάπτυξης και προόδου. 

Τι κάνει λοιπόν, αυτό το νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι; Κάνει το αυτονόητο που προβλέπεται από το άρθρο 103
παράγραφος 7 του Συντάγµατος, που προσέξτε, ρητά προβλέπει
την αναγκαστική εµπλοκή του ΑΣΕΠ στις διαδικασίες πρόσληψης
και µάλιστα, όπως ρητά αναφέρει το άρθρο του Συντάγµατος, µε
αυξηµένες εγγυήσεις διαφάνειας και αξιοκρατίας. Δηλαδή, τα
πρόσθετα φίλτρα που εισάγει το νοµοσχέδιο. Διότι, µε αυτόν τον
τρόπο διασφαλίζουµε ότι ο κάθε πολίτης πρώτα από όλα θα τυγ-
χάνει σεβασµό των προσόντων του στο πλαίσιο πράγµατι µιας
ίσης µεταχείρισης, σε µια διαγωνιστική διαδικασία και υπό το κα-
θεστώς αντικειµενικής και αµερόληπτης εξέτασης αυτών που
προβλέπεται όταν συµµετέχει ο ΑΣΕΠ. Διότι όπως είπαµε και στις
επιτροπές, το είπε και η Υπουργός, µέλη του ΑΣΕΠ προεδρεύουν
στις επιτροπές επιλογής στελεχών για φορείς πανελλαδικής εµ-
βέλειας και στα νοσοκοµεία, το ΑΣΕΠ διεξάγει δειγµατοληπτικό
έλεγχο για τους φορείς µε περιορισµένη γεωγραφική εµβέλεια,
ενώ το τεστ δεξιοτήτων που θα κληθούν να περάσουν απαραί-
τητα, προσέξτε κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υποψήφιοι προς
επιλογή και πρόσληψη στους φορείς διοίκησης ως αναγκαίο
αξιολογικό βήµα για την επόµενη φάση και πάλι αυτή η διαδικα-
σία διεξάγεται από το ΑΣΕΠ. 

Δεύτερο πολύ σηµαντικό, η οµαδοποίηση των φορέων ανά-
λογα µε το είδος και το εύρος των αρµοδιοτήτων. Διότι δεν είναι
δυνατόν να ακολουθείς την ίδια διαδικασία για ένα φορέα πανελ-
λαδικής εµβέλειας, µε έναν φορέα τοπικής. Δεν γίνεται να έχεις
την ίδια διαδικασία για το Εθνικό Κέντρο Δηµόσιας Διοίκησης και
Αυτοδιοίκησης µε µια δηµόσια βιβλιοθήκη σε ένα χωριό. 

Τρίτον, εισάγουµε το τεστ δεξιοτήτων, την πιο σηµαντική πρό-
βλεψη του νοµοσχεδίου. Ένας πολύ πετυχηµένος θεσµός που
ισχύει παντού στην Ευρώπη, σε όλες τις δυτικές χώρες, στην
Ισπανία, στην Ιταλία, στις Ηνωµένες Πολιτείες, στον Καναδά, σε
όλους τους διεθνείς οργανισµούς, σε όλους τους κοινοτικούς ορ-
γανισµούς, στις πολυεθνικές αλλά βεβαίως, και στις δικές µας
µεγάλες εταιρείες που µπαίνει ένα πολύ σηµαντικό φίλτρο. 

Τέταρτον, εισάγουµε πλέον ξεκάθαρες και ευέλικτες διαδικα-
σίες και κυρίως σαφή χρονοδιαγράµµατα, µε σαφείς προθεσµίες
για την ολοκλήρωση της επιλογής των διοικήσεων. Διότι έγινε
σχετική κριτική από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, ότι δήθεν
υπάρχει αστάθεια διαδικασιών. Ακριβώς το αντίθετο συµβαίνει.
Προβλέπεται η προθεσµία υποβολής των υποψηφιοτήτων, πότε
εκδίδεται η πρόσκληση ενδιαφέροντος, ποια η διαδικασία συµ-
µετοχής στην επιλογή των οργάνων κ.ο.κ.. 
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Πέµπτον, εισάγουµε επαρκή και κατάλληλα on-off κριτήρια τυ-
πικών προσόντων, που σε συνδυασµό µε το τεστ δεξιοτήτων το
οποίο σας ανέφερα, αποτελούν τη βασική µοριοδότηση ενός
υποψηφίου. Κι αυτό θέλω να το τονίσω στους πολίτες που µας
ακούν αυτήν τη στιγµή, αλλά και στους συναδέλφους που δεν
είναι µέλη της Επιτροπής Δηµόσιας Διοίκησης και δεν είχαν δη-
λαδή την ευκαιρία να ακούσουν αυτά που είπαµε και στις επιτρο-
πές.

Προσέξτε, για να καταλάβετε πώς λειτουργεί αυτός ο νέος µη-
χανισµός αξιολόγησης. Πριν πάει υποψήφιος να περάσει από συ-
νέντευξη, είµαστε δηλαδή στην πρώτερη φάση της συνέντευξης
και της αξιολόγησης, µπορεί να πάρει δύο χιλιάδες διακόσια
µόρια από τα συνολικά τρεις χιλιάδες, που είναι το ανώτατο όριο
που µπορεί να λάβει ο υποψήφιος. Η συνέντευξη πόσα δίνει; Στη
δεύτερη φάση οκτακόσια µόρια. Μάλιστα, όπως µας είπε ο πρό-
εδρος του ΑΣΕΠ, ποτέ η βαθµολόγηση από τη συνέντευξη δεν
περνάει τα πεντακόσια µε εξακόσια µόρια. Και βεβαίως πάντα
στην αξιολόγηση της συνέντευξης υπάρχει οµόφωνη απόφαση
όλων των συµµετεχόντων στην επιτροπή. Διότι ακούσαµε και από
κάποιους συναδέλφους ότι, τέλος πάντων, υπάρχουν δείγµατα
µεροληψίας στη συνέντευξη. 

Προσέξτε και κάτι ακόµα. Μόνο αν περάσει στην πρώτη φάση
µπορεί να προχωρήσει στη συνέντευξη. Δηλαδή, κλήση σε συνέ-
ντευξη δέχονται µόνο οι πρώτοι επτά από τους δεκαπέντε που
βγαίνουν από την πρώτη φάση. Μιλάµε για τις οµάδες Α’ και Γ’
και µετέπειτα µόνο τρεις προς επιλογή από τον Υπουργό. Και βε-
βαίως αντίστοιχα για την οµάδα Β’ µόνο οι πρώτοι επτά και µετέ-
πειτα οι τρεις προς την τελική επιλογή. Και ποιοι συµµετέχουν σε
αυτές τις επιτροπές επιλογής; Μέλη του ΑΣΕΠ, µέλη του ΝΣΚ και
βεβαίως µέλη ΔΕΠ. 

Καταλαβαίνουµε και έχουµε αντίληψη πόσο σηµαντικά αλλάζει
ο τρόπος επιλογής και αξιολόγησης. Κάντε µια απλή σύγκριση,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτών των διαδικασιών που προ-
βλέπει αυτό το νοµοσχέδιο, µε τις διαδικασίες που προβλεπόταν
από τα προηγούµενα νοµοθετικά πλαίσια, για να καταλάβετε
πόσο µεγάλη διαφορά υπάρχει.

Πολύ σηµαντική επίσης είναι πρόβλεψη για τη συνάφεια, ένα
από τα πιο σηµαντικά στοιχεία για τα κριτήρια και την επιτυχία
ενός υποψηφίου, ακριβώς γιατί θα πρέπει ο υποψήφιος να έχει
εργαστεί και να έχει εκπαιδευτεί σε ένα αντικείµενο σχετικό προς
το αντικείµενο της θέσης, γιατί δεν είναι το ίδιο να έχεις πολλά
κριτήρια σε διαφορετικά γνωστικά αντικείµενα ή ανάλογη εργα-
σιακή εµπειρία και να µην έχεις καµµία συνάφεια και την απαί-
τηση της θέσης, γιατί τελικά αυτό θα κριθεί σε όλες τις περιπτώ-
σεις και σε όλες τις διαδικασίες αξιολόγησης. 

Είναι, λοιπόν, τόσο πολύ αυξηµένα τα εχέγγυα αντικειµενικής
και αξιοκρατικής επιλογής που πράγµατι βοηθά το νοµοσχέδιο
και οι νέες διαδικασίες ώστε να επιλεγεί ο καλύτερος, διότι έγινε
επίσης πολύ µεγάλη συζήτηση για το ζήτηµα του διδακτορικού
στα πλαίσια της συνεκτίµησης στη συνέντευξη και όχι στα κα-
θαρά τυπικά προσόντα, όπως προβλέπει το νοµοσχέδιο. Ειπώ-
θηκε πολύ σωστά. Δεν ψάχνουµε διοικητές για να κάνουν ακα-
δηµαϊκή καριέρα, αλλά για να µπορέσουν να αντεπεξέλθουν στις
πολύ δύσκολες απαιτήσεις. Αυτό µας ενδιαφέρει. Μας ενδιαφέ-
ρει η ουσία, γι’ αυτό και τα κριτήρια αξιολόγησης µένουν τόσο
εξειδικευµένα στην ουσία. Αυξάνουµε περαιτέρω τη θητεία των
οργάνων από τρία σε τέσσερα χρόνια για να έχουν πολύ περισ-
σότερο χρόνο να ολοκληρώσουν το έργο τους.

Βέβαια, στις διατάξεις του νοµοσχεδίου προβλέπεται το πολύ
σηµαντικό κεφάλαιο της στοχοθεσίας. Διότι, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, για πρώτη φορά µπαίνουν ποιοτικοί και ποσοτικοί στό-
χοι µε συγκεκριµένους δείκτες απόδοσης. Οι διοικήσεις των
φορέων θα υπογράφουν τα συµβόλαια απόδοσης µε µετρήσιµα
στοιχεία και θα αξιολογείται αν πιάνουν τους στόχους, οπότε αν
πιάνουν τους στόχους θα υπάρχει αµοιβή επιβράβευσης και πα-
ροχή επιβράβευσης, αν όχι τότε θα υπάρχει δυνατότητα αντικα-
τάστασης.

Πράγµατι αυτό θα λειτουργεί πρώτα απ’ όλα προς όφελος του
ιδίου του υποψηφίου, του κρινόµενου, γιατί θα ξέρει ότι αν πιάνει
τους στόχους, οι οποίοι θα είναι σαφείς, συγκεκριµένοι και µετρή-
σιµοι, κανείς δεν πρόκειται να τον αµφισβητήσει και κανείς δεν

πρόκειται να τον αδικήσει.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτά είναι τα βασικά σηµεία τα

οποία σας περιέγραψα για το νοµοσχέδιο. Και επιτρέψτε µου να
θέσω ένα ερώτηµα που αφορά τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης
που τάχθηκαν κατά του νοµοσχεδίου και τα κόµµατα της Αντιπο-
λίτευσης που έχουν επιφυλαχθεί.

Ρωτώ συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης: Το νοµοσχέδιο που
φέρνουµε βελτιώνει το υπάρχον νοµικό πλαίσιο; Δίνει περισσό-
τερες ή λιγότερες εγγυήσεις αξιοκρατίας και διαφάνειας; Εκσυγ-
χρονίζει τις διαδικασίες; Βάζει υψηλότερα στάνταρ αντικειµενικό-
τητας; Αυτά είναι τα ερωτήµατα που καλούµαστε να απαντή-
σουµε για να τοποθετηθείτε αναλόγως στις ψηφοφορίες.

Την απάντηση σε αυτά τα ερωτήµατα, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, δεν χρειάζεται να τη δώσω εγώ, ούτε η Υπουργός, ούτε
ο Πρωθυπουργός που θα έρθει σε λίγο να τοποθετηθεί. Την απά-
ντησή µας την έδωσαν προχθές οι φορείς και, µάλιστα, αυτοί που
θα κληθούν να εφαρµόσουν εν τοις πράγµασι το εν λόγω νοµο-
σχέδιο. Οι φορείς περίπου στο σύνολό τους εκφράστηκαν θετικά
για το νοµοσχέδιο και επισήµαναν την αναγκαιότητα να ψηφιστεί
ως µια σηµαντική βελτίωση του υπάρχοντος πλαισίου.

Επιτρέψτε µου να σας πω ότι το ίδιο θέλουν και οι πολίτες που
πράγµατι αναζητούν να δουν αλλαγές, να δουν βελτιώσεις, να
δουν έναν εκσυγχρονισµό του πλαισίου µε µεγάλα εχέγγυα αξιο-
κρατίας.

Από την άλλη, δυστυχώς, δεν ακούσαµε από τα κόµµατα συ-
γκεκριµένες προτάσεις. Ακούσαµε µια γενικόλογη και ασαφή κρι-
τική, ειδικά από τον ΣΥΡΙΖΑ ο οποίος, όσο κι αν προκλήθηκε, δεν
µας είπε ποια είναι η βασική τους κριτική. Δεν µας είπε σε τι ακρι-
βώς διαφωνεί µε το νοµοσχέδιο. Μάλιστα, εξηγήσαµε, και το
λέµε και σήµερα στην Ολοµέλεια, ότι η µόνη συναφής νοµοθετική
πρωτοβουλία που έφερε ο ΣΥΡΙΖΑ είναι ο ν.4369/2006. Πρόκειται
για έναν νόµο που, όπως µας είπε και ο Πρόεδρος του ΑΣΕΠ -
δεν το λέµε εµείς µόνο, αλλά οι αρµόδιοι θεσµικοί φορείς- ποτέ
δεν εφαρµόστηκε. Το ερώτηµα είναι πολύ απλό και ξεκάθαρο:
Συνεχίζει ο ΣΥΡΙΖΑ να στηρίζει αυτόν τον νόµο; Και αν συνεχίζει
να τον υποστηρίζει και να θεωρεί ότι είναι ένας καλός νόµος, ότι
δηλαδή ήταν µια πρωτοβουλία που διασφάλιζε την αξιοκρατία
και την αντικειµενικότητα, τότε πράγµατι, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, δεν έχετε παρά να ακούσετε τον Πρόεδρο
του ΑΣΕΠ και τους άλλους θεσµικούς φορείς και να ψηφίσετε
δύο φορές αυτό το νοµοσχέδιο. Διότι είναι απόλυτα σαφές ότι
τα κριτήρια αυστηροποίησης, µόνο και µόνο µε την εµπλοκή του
ΑΣΕΠ, σας υποχρεώνει να αναγνωρίσετε ότι το σύστηµα αξιολό-
γησης γίνεται πολύ πιο αξιοκρατικό και πολύ πιο αντικειµενικό.

Εµείς πάντως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν έχουµε κα-
νένα πρόβληµα να αναγνωρίσουµε ότι όταν φέραµε τον δικό µας
νόµο το 2020, που έκανε πράγµατι σηµαντικά βήµατα αντικειµε-
νικότητας των διαδικασιών, διαπιστώσαµε ότι υπάρχουν πολύ ση-
µαντικά περιθώρια βελτίωσης και φέρνουµε τώρα αυτό το
νοµοσχέδιο και κάνουµε κάποιες σηµαντικότατες αλλαγές.

Εσείς, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, γιατί δεν κάνετε το ίδιο
να αναγνωρίσετε µε γενναιότητα ότι πράγµατι αυτό το νοµοσχέ-
διο κάτι περισσότερο και κάτι καλύτερο προβλέπει σε σχέση µε
την αυστηροποίηση των κριτηρίων επιλογής των διοικήσεων, ότι
τα κάνει πιο αυστηρά και πιο αντικειµενικά;

Αποδείξτε ότι δεν είστε κολληµένοι µε την άρνηση και τη
στείρα αντίδραση. Σας το είπα και χθες, καλό είναι να κάνετε κρι-
τική, για εµάς είναι καλοδεχούµενη. Θα ήταν, όµως, εξίσου καλό
να επιδιώκουµε και την πολιτική συναίνεση σε κάποια πράγµατα,
διότι έτσι βοηθάµε ως πολιτικό σύστηµα να δοµηθεί κάτι πολύ
σηµαντικό, που είναι η κοινωνική συναίνεση, να περνάει αυτό
στους πολίτες για να εφαρµόζεται. Και αν πράγµατι θέλουµε να
προχωρήσουµε σε µεταρρυθµίσεις, καλό θα είναι να συµφω-
νούµε τουλάχιστον σε κάποια αυτονόητα. 

Επαναλαµβάνω. Μην ακούτε εµάς, κυρίες και κύριοι της Αντι-
πολίτευσης, ακούστε τους φορείς ως το ελάχιστο κριτήριο αντι-
κειµενικής προσέγγισης για την αναγκαιότητα του νοµοσχεδίου. 

Σας καλώ, λοιπόν, να υπερψηφίσετε το νοµοσχέδιο.
Σας ευχαριστώ πολύ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει
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η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ, κ. Ραλλία Χρηστίδου. 
ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αξιότιµη κυρία Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, το Νοέµβριο του 2019 ο κ. Βορίδης, Υπουργός της
τότε κυβέρνησης Μητσοτάκη και µετέπειτα Υπουργός Εσωτερι-
κών, σε δηµόσια τοποθέτησή του σχετικά µε τις έντονες αντιδρά-
σεις για τον διορισµό των διοικητών στα νοσοκοµεία από τη Νέα
Δηµοκρατία, δήλωσε κυνικά: «Προφανώς εγκαλούµαστε, γιατί
δεν διορίσαµε ανθρώπους του ΣΥΡΙΖΑ. Δηλαδή, ποιους να βά-
λουµε; Τους ξένους»; 

Τέσσερα χρόνια µετά δεν έχει αλλάξει στο παραµικρό ούτε στη
νοοτροπία της Κυβέρνησης ούτε στο σχεδιασµό ούτε στις απο-
φάσεις ούτε στα πρόσωπα των διοικήσεων. Το επιτελικό κράτος
της Νέας Δηµοκρατίας δηµιουργήθηκε, συντηρείται και ελέγχε-
ται από γαλάζια παιδιά χωρίς αξιοκρατία όµως, χωρίς διαφάνεια,
χωρίς κοινωνική λογοδοσία και έλεγχο. 

Σήµερα, µάλιστα, έρχεστε να επικυρώσετε δια της νοµοθετικής
οδού τον δήθεν αξιοκρατικό τρόπο επιλογής των διοικήσεων.
Φέρνετε έτσι προς ψήφιση ένα νοµοσχέδιο για την αλλαγή, άγνω-
στου ακόµη σε εσάς αριθµού φορέων του δηµοσίου, µιλάτε για
φίλτρα on - off, τεστ δεξιοτήτων και ελάχιστα τυπικά προσόντα,
σε µια διαδικασία επιλογής, στην οποία τον πρώτο και τελευταίο
λόγο έχει η Κυβέρνηση. 

Στις επιτροπές που συστήνετε ο ΑΣΕΠ έχει µια διακοσµητική
θέση και οι υπόλοιπες τέσσερις παραχωρούνται σε µετακλητούς
της Κυβέρνησης, οι οποίες πλειοψηφικά επιλέγουν τον καταλλη-
λότερο. Αυτοί είναι οι διακηρυγµένοι και σαφείς στόχοι του υπό
συζήτηση νοµοσχεδίου, δύο τον αριθµό. Πρώτον, να συνεχίσουν
να διοικούν οι γαλάζιοι κοµµατάρχες και δεύτερον, να ενισχυθεί
ο ασφυκτικός συγκεντρωτικός έλεγχος των ροών του χρήµατος
από το Μέγαρο Μαξίµου. 

Από την πλευρά του, βέβαια, ο Πρωθυπουργός µας ενηµέρωσε
από το Tik Tok ότι ξεκινάει την επανάσταση. Και η Υπουργός
Εσωτερικών σε ένα µπαράζ τηλεοπτικών εµφανίσεων, συνεντεύ-
ξεων, παρεµβάσεων στα κοινωνικά δίκτυα, διαφηµίζει τη σχεδια-
ζόµενη αλλαγή του τρόπου επιλογής των διοικήσεων στο
δηµόσιο τοµέα. Φιλότιµη προσπάθεια, πράγµατι σας το αναγνω-
ρίζουµε αυτό. 

Ποιον, όµως, µπορείτε να πείσετε όταν επί πέντε χρόνια υπάρ-
χει αυτό το προηγούµενο της Κυβέρνησής σας, όταν επί πέντε
χρόνια διορίζετε και παύετε όποιον θέλετε, όταν δεν εφαρµόζετε
τους νόµους που οι ίδιοι, εσείς ψηφίσατε, όταν δεν υποβάλλεστε
σε κανέναν έλεγχο και καµµία λογοδοσία, όταν παντού βασιλεύει
η λογική των απευθείας αναθέσεων, όταν το δηµόσιο χρήµα κα-
τασπαταλείται και χάνεται σε µαύρες τρύπες;

Ο σηµερινός Πρωθυπουργός, µάλλον, ξεχνάει ότι ως Υπουρ-
γός Διοικητικής Μεταρρύθµισης υπήρξε ο πιο ένθερµος οπαδός
και συνεχιστής των παραδόσεων, των πρακτικών του κοµµατικού
κράτους. Κατά τη διάρκεια της υπουργικής του θητείας καθαί-
ρεσε εν µία νυκτί το σύνολο των προϊσταµένων της δηµόσιας δι-
οίκησης, ώστε να µπορέσει να διορίσει µε απευθείας αναθέσεις.
Στη συνέχεια, βέβαια, το παράδειγµα του το µιµήθηκαν και οι µε-
τέπειτα Υπουργοί της δικής του Κυβέρνησης. Απέλυσε σε µία
νύχτα καθηγητές τεχνικής εκπαίδευσης, σχολικούς φύλακες. Θυ-
µάστε. Έθεσε σε διαθεσιµότητα δηµοτικούς αστυνοµικούς. Κα-
τήργησε και συγχώνευσε νοµικά πρόσωπα µε ένα και µόνον
προεδρικό διάταγµα. Αυτά είναι µόνο µερικά από τα έργα και τις
ηµέρες και του τότε -αν θυµάστε- µεγάλου µεταρρυθµιστή στη
δηµόσια διοίκηση. Και πάλι, βέβαια, µιλούσε για διάφανο και απο-
λύτως αξιοκρατικό σύστηµα αξιολόγησης. 

Ας επανέλθω, όµως, στη σηµερινή Κυβέρνηση, που εχθρεύεται
και απεχθάνεται κάθε είδους έλεγχο και καλοπροαίρετο έλεγχο,
κάθε µορφή θεσµικών αντίβαρων της εξουσίας. Γιατί τι άλλο µπο-
ρούµε να σκεφτούµε όταν από την πρώτη µέρα της διακυβέρνη-
σης του 2019 -όχι τώρα- ο κ. Μητσοτάκης πήρε υπό την εποπτεία
του τη Δηµόσια Ραδιοτηλεόραση, όταν πήρε υπό την εποπτεία
του την ΕΥΠ; 

Τι να πρωτοπούµε για την ΑΔΑΕ και τις πρωτοφανείς σε βάρος
του Προέδρου και των µελών της διώξεις; Τι µπορούµε να κά-
νουµε για τις καταχωνιασµένες εκθέσεις του Συνηγόρου του Πο-
λίτη και για τη συνεχή υποβάθµιση και απαξίωση του ΑΣΕΠ; Γιατί

η Κυβέρνηση δεν αξιοποιεί το πόρισµα της έκθεσης του ΑΣΕΠ
του 2021, που έχει στα χέρια της; Γιατί δεν στελεχώνει µε προ-
σωπικό και δεν ενισχύει µε τις αναγκαίες υλικοτεχνικές υποδοµές
τον ΑΣΕΠ, ώστε να αντεπεξέρχεται στο µεγάλο φόρτο, τον οποίο
καλείται καθηµερινά να διαχειριστεί;

Είναι προφανές ότι δεν περιµένουµε κάποια απάντηση. Θα την
είχαµε ακούσει, άλλωστε, από την αξιότιµη κυρία Υπουργό όλες
τις προηγούµενες ηµέρες κατά τη συζήτηση του νοµοσχεδίου
στην αρµόδια επιτροπή. Δυστυχώς, αρέσκεται να επαναλαµβάνει
µεγαλοστοµίες περί δήθεν αξιοκρατίας και διαφάνειας. Και εδώ
θα είµαστε να παρακολουθούµε το πόσο τελικώς θα επιτευχθούν
όλοι αυτοί οι φιλόδοξοι στόχοι. Μακάρι να επιτευχθούν, αλλά
πολύ αµφιβάλλουµε γι’ αυτό.

Κυρία Υπουργέ, διατελέσατε επί µία τετραετία Υπουργός Παι-
δείας και αντί να καταθέσετε σήµερα καινοτόµες προτάσεις για
τη σύµπραξη και τη συνέργεια της δηµόσιας διοίκησης µε τα πα-
νεπιστήµια, την έρευνα και την επιστηµονική γνώση, έρχεστε µε
το νοµοσχέδιό σας να απαξιώσετε και να υποβαθµίσετε τους δι-
δακτορικούς τίτλους σπουδών και προσπαθείτε κιόλας να µας
πείσετε ότι αυτό είναι και το σωστό.

Τα ίδια και µε την ΕΣΔΔΑ, την πιο παραγωγική σχολή στελεχών
του δηµοσίου. Υποβάθµιση και απαξίωση παρά τη µικρή βελ-
τίωση που θελήσατε να κάνετε. Αφού, όµως, έχετε τους δικούς
σας µετακλητούς τι να τους κάνετε τους απόφοιτους της ΕΣΔΔΑ;
Και αφού η Προεδρία της Κυβέρνησης αναγορεύεται σε ρυθµι-
στή της όλης διαδικασίας επιλογής προσωπικού ο κύκλος του
Πρωθυπουργού θα έχει τον πλήρη έλεγχο σε όλες τις βαθµίδες
της διοίκησης, σε όλους τους φορείς του δηµοσίου. Δεν θα επα-
νέλθω για τα επιµέρους στοιχεία για την κριτική. Τρεις µέρες σας
αναλύσαµε πλήρως όλα τα στοιχεία. 

Ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Στέφανος Κασσελάκης, όµως,
κατέθεσε την πιο ξεκάθαρη και αξιοκρατική πρόταση για την επι-
λογή των διοικήσεων, να περάσουν οι διαδικασίες επιλογής των
διοικήσεων στον πλήρη έλεγχο του ΑΣΕΠ χωρίς καµµία παρέµ-
βαση της εκάστοτε κυβέρνησης. Αυτό σηµαίνει αριστεία για
εµάς. Αυτό είναι η πραγµατική επανάσταση στη δηµόσια διοί-
κηση. Έτσι µόνο µπορούµε να πετάξουµε τον κοµµατισµό και το
ρουσφέτι έξω από το δηµόσιο τοµέα. 

Έτσι φέρνουµε, αν θέλετε, οξυγόνο αξιοκρατίας και διαφά-
νειας στη λειτουργία του δηµοσίου. 

Δεύτερον, να υιοθετηθούν οι προτάσεις της έκθεσης του ΑΣΕΠ
του 2021. Το πόρισµα είναι στα χέρια σας. Προφανώς το γνωρί-
ζετε. Διαφορετικά, αν δεν το γνωρίζετε, µπορείτε να το µάθετε.
Εµείς θεωρούµε ότι το γνωρίζετε, απλώς δεν επιθυµείτε να το
αξιοποιήσετε. 

Τρίτον, να γίνεται διαρκής αξιολόγηση της διοίκησης µε συµ-
βόλαια απόδοσης, επίτευξης στόχων µε βάση τα στρατηγικά κυ-
βερνητικά σχέδια, δηλαδή, τετραετές στρατηγικό σχέδιο και όχι
ετήσιο σχέδιο. Άλλο τετραετές, άλλο µακροπρόθεσµος στρατη-
γικός προγραµµατισµός και άλλο ετήσιο σχέδιο. Δεν µπορούµε
να µιλάµε για σχέδιο.

Τέλος, να υπάρχει κοινωνικός έλεγχος και λογοδοσία των πε-
πραγµένων µέσα από ένα πλαίσιο κοινωνικού ελέγχου στο οποίο
θα συµµετέχουν µε συµβουλευτικό ρόλο και µε αξιοποίηση των
σύγχρονων τεχνικών της συµβουλευτικής δηµοκρατίας, δηλαδή
πάνελ πολιτών και δοµηµένα ερωτηµατολόγια, τρεις διαφορετι-
κές κατηγορίες stakeholders: Πρώτον, το προσωπικό του οργα-
νισµού. Δεύτερον, οι συναφείς προς το αντικείµενο διοίκησης
φορείς της επιστηµονικής και ερευνητικής κοινότητας. Τρίτον,
φορείς της κοινωνίας των πολιτών, δηλαδή, οργανώσεις ασθενών
για τα νοσοκοµεία ή της τοπικής αυτοδιοίκησης, όταν η δράση
του οργανισµού έχει βέβαια τοπική αναφορά. 

Η Κυβέρνηση σαφώς δεν έχει στο νοµοσχέδιό της τίποτα από
τα παραπάνω. Πώς θα µπορούσε άλλωστε; Αφού δεν επιδιώκει
την αποπολιτικοποίηση της δηµόσιας διοίκησης -όσο κι αν το λέει
στον τίτλο του νοµοσχεδίου-, δεν επιδιώκει την τεχνοκρατική ει-
δίκευση, δεν επιδιώκει την ταχεία και αποδοτική λειτουργία του
οργανισµού, ούτε την πλήρη ανεξαρτησία του δηµοσίου από κοµ-
µατικούς και γραφειοκρατικούς θύλακες. Επιµένει, όµως, στα
αναχρονιστικά, οπισθοδροµικά µοντέλα ευνοιοκρατίας και κοµ-
µατικού ρουσφετιού, βάζοντας έναν µανδύα εκσυγχρονισµού,
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έναν µανδύα αξιοκρατίας και µεταρρυθµιστικής προσπάθειας και
επιδίωξης. 

Με το προς ψήφιση νοµοσχέδιο πετυχαίνετε, όµως, και κάτι
καλό. Καταρρίπτετε τον δικό σας µύθο περί εκσυγχρονιστικής
δεξιάς, µένοντας προσηλωµένοι στις βασικές σας αξίες: ευνοι-
οκρατία, κοµµατοκρατία και αδιαφάνεια στο δηµόσιο. Αυτή άλ-
λωστε είναι διαχρονικά η πετυχηµένη συνταγή της Νέας Δηµο-
κρατίας. 

Αυτό το ιδιότυπο καθεστώς που είχε εγκαθιδρύσει η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας είναι η επιθυµία µας να αλλάξει ο
ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία µε την αξιοκρατική στελέχωση
της δηµόσιας διοίκησης σε όλες τις βαθµίδες, µε αναλογικές και
ισότιµες µισθολογικές αναβαθµίσεις, µε ενδυνάµωση της ανεξαρ-
τησίας και του ρόλου του ΑΣΕΠ, µε την προώθηση κοινωνικής
λογοδοσίας, µε ενίσχυση του ρόλου της κοινωνίας των πολιτών,
µε την επαναφορά του Εθνικού Συστήµατος Υγείας στην πρώτη
γραµµή, στην υπηρεσία του οποίου έχει ανάγκη, για να µην γινό-
µαστε διαρκώς θεατές στο ίδιο έργο από τα Τέµπη µέχρι τη
Ρόδο, από τη Θεσσαλία µέχρι τη Δαδιά να βλέπουµε έναν διαλυ-
µένο κρατικό µηχανισµό όπου κανένας ποτέ δεν φέρει καµµία ευ-
θύνη και παντού επικρατεί η συγκάλυψη και η ανοχή. 

Κλείνοντας, θέλω να πω ότι η καλή λειτουργία της δηµόσιας
διοίκησης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η διαφάνεια και η λο-
γοδοσία είναι ποιοτικοί δείκτες της λειτουργίας του δηµοκρατι-
κού πολιτεύµατος. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας επιλέγει,
όµως, και πάλι τις εύκολες λύσεις, αυτές που κρατούν τον κρα-
τικό µηχανισµό καθηλωµένο και αδύναµο να εξελιχθεί προς όφε-
λος της κοινωνίας. Δεν διαθέτει, άλλωστε, την αναγκαία πολιτική
βούληση. Το απέδειξε εδώ και πέντε χρόνια και θα το αποδείξει,
δυστυχώς, και µε το σηµερινό νοµοσχέδιο που θα παραµείνει και
αυτό γράµµα κενό. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ να κλεί-

σει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής οµιλητών. 
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής του ΠΑΣΟΚ κ. Πανα-

γιώτης Δουδωνής. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

νιώθω πως κάθε συζήτηση σε αυτήν εδώ την Αίθουσα, αυτούς
τους µήνες, είναι µια συζήτηση για τη χρήση των λέξεων, για τη
χρήση, την ερµηνεία και την παρερµηνεία των λέξεων από την
Κυβέρνηση και βέβαια, για τον τρόπο µε τον οποίο αυτό επιδρά
στις ίδιες τις ζωές µας, αλλά και στη διάρθρωση και δοµή του
ίδιου του κράτους. 

Οι κρίσιµες λέξεις σήµερα είναι αυτές που αναφέρονται στην
αρχή της αιτιολογικής έκθεσης, κυρία Υπουργέ: Η αντικειµενικό-
τητα και η αµεροληψία. Ας δούµε, λοιπόν, πώς πραγµατώνεται
και πώς κακοποιούνται από την άλλη, αυτές οι λέξεις στο υπάρ-
χον και κατατεθέν νοµοσχέδιο. Ας το δούµε χωρίς χρονοτριβή,
κάνοντας αυτό που µας πρότεινε να κάνουµε ο κ. Καραγκούνης,
χωρίς να το κάνει ο ίδιος, συγκρίνοντας µε το ισχύον έως σήµερα
νοµοθετικό πλαίσιο, µε τον ν.4735/2020. 

Και θα το κάνουµε αυτό, όχι µόνον γιατί προκληθήκαµε, αλλά
γιατί βλέπουµε ότι δεν έχετε καµµία διάθεση να το κάνετε εσείς.
Αφού, λοιπόν, δεν το κάνετε εσείς, θα το κάνουµε εµείς, για να
δούµε την ιστορία των παρερµηνειών και της κακοποιητικής χρή-
σης των λέξεων της αντικειµενικότητας και της αµεροληψίας. 

Σηµείο πρώτον: «Η τελική επιλογή του επιτυχόντος εξακολου-
θεί να γίνεται από τον Υπουργό, από τους συναρµόδιους Υπουρ-
γούς ή µε πράξη του Υπουργικού Συµβουλίου». Διαλέγει, δηλαδή,
µεταξύ των τριών, µεταξύ του «τριπροσώπου», όπως είπαµε, για
να χρησιµοποιήσουµε και τον εκκλησιαστικό όρο.

Σηµείο δεύτερον. Στο έως αύριο ισχύον νοµοθετικό πλαίσιο, οι
επιλογές γίνονται από επιτροπές που αποτελούνταν κατά πλει-
οψηφία από τεχνοκρατικά µέλη. Τώρα τι συµβαίνει µε τις αλλαγές
που φέρνετε; Οι Επιτροπές Επιλογής Στελεχών του Δηµοσίου θα
αποτελούνται κατά πλειοψηφία από γενικούς ή ειδικούς γραµµα-
τείς. Οι µετακλητοί, δηλαδή, θα αναλάβουν την αξιοκρατία. Αυτή
είναι και η ουσία του νοµοσχεδίου. Μεταφέρει τον κοµµατισµό
και τον πελατειασµό από την τελική επιλογή στην προεπιλογή.

Και µιλάµε πια και επισήµως για την αξιοκρατία των γενικών
γραµµατέων και των µετακλητών υπαλλήλων. Αυτή είναι η αξιο-
κρατία και η αντικειµενικότητα και η αµεροληψία την οποία επι-
καλείστε σήµερα!

Σηµείο τρίτο: Η µοριοδότηση των τυπικών εκπαιδευτικών προ-
σόντων. Στο µέχρι αύριο ισχύον νοµοθετικό πλαίσιο υπήρχε µια
ισορροπία µοριοδότησης τυπικών εκπαιδευτικών προσόντων και
συνέντευξης: Οκτακόσια µόρια για τα µεν, οκτακόσια µόρια για
την δε. Τι κάνετε τώρα; Μειώνετε στα εξακόσια µόρια τη µοριο-
δότηση των τυπικών εκπαιδευτικών προσόντων, διατηρώντας στα
οκτακόσια την συνέντευξη. Άρα, η αναλογία οκτακόσια προς
οκτακόσια, γίνεται αναλογία εξακόσια προς οκτακόσια, κατά των
τυπικών εκπαιδευτικών προσόντων και υπέρ της προσωπικής συ-
νέντευξης. Αυτή είναι η αξιοκρατία, η αντικειµενικότητα και η αµε-
ροληψία της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας!

Σηµείο τέταρτο και συναφές προς το τρίτο: Καταργείτε την µο-
ριοδότηση του διδακτορικού στα τυπικά εκπαιδευτικά προσόντα.
Στο προηγούµενο νοµοθετικό πλαίσιο, το έως αύριο ισχύον,
όπως µας πρότεινε ο κ. Καραγκούνης να κάνουµε, έχουµε µοριο-
δότηση του διδακτορικού τίτλου σπουδών µε τριακόσια πενήντα
µόρια. Στο από αύριο ισχύον δικό σας νοµοθετικό πλαίσιο, στο
σηµερινό νοµοσχέδιο, καταργείται η µοριοδότηση του διδακτο-
ρικού στα τυπικά εκπαιδευτικά προσόντα. 

Και επειδή επιγενοµένως προς την χθεσινή συζήτηση, προ-
έκυψε η έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής, σας
παραπέµπω στη σελίδα 9 της έκθεσης της Επιστηµονικής Υπη-
ρεσίας της Βουλής, που λέει ότι: «Ο µη συνυπολογισµός του δι-
δακτορικού στη µοριοδότηση των τυπικών εκπαιδευτικών προσό-
ντων συνιστά και δηµιουργεί προβληµατισµό σε σχέση µε τις
αρχές της ισότητας και της αξιοκρατίας». 

Το νοµοσχέδιο που φέρνετε τάχα για να υπηρετήσετε τις
αρχές της ισότητας και της αξιοκρατίας εγείρει τον προβληµατι-
σµό πως δηµιουργεί µια ακόµα χειρότερη κατάσταση σε σχέση
µε αυτήν που ίσχυε µε βάση τον δικό σας προηγούµενο νόµο του
2020. 

Και βέβαια ο µη συνυπολογισµός του διδακτορικού, η πλήρης
παραγνώριση της αξίας του δεν είναι κάτι τυχαίο. Θυµάστε τι
έλεγε ο Οικονοµικός Σύµβουλος του Πρωθυπουργού, ο κ. Πατέ-
λης. Διαβάζω: «Εγώ δηλαδή, δεν θα προσλάµβανα κάποιον µε δι-
δακτορικό αν µου έκανε αίτηση γιατί δείχνει πως είναι πιθανώς
ένας άνθρωπος που δεν έχει απαραίτητα όρεξη για δουλειά». 

Καταθέτω τη δήλωση του κ. Πατέλη για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης Δουδωνής κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτή είναι η φιλοσοφία σας και αυτό είναι το σχέδιό σας: Η
απαξίωση όλης της γενιάς των νέων ακαδηµαϊκών που βρίσκονται
στο εξωτερικό αυτή τη στιγµή και θέλουν να επιστρέψουν στη
χώρα και να προσφέρουν. Για εσάς οι τίτλοι σπουδών τους και
ιδίως ο ανώτερος ακαδηµαϊκά τίτλος σπουδών που είναι το διδα-
κτορικό –γιατί έτσι είναι, τι να κάνουµε;- δεν έχει καµµία απολύ-
τως αξία και τουναντίον, όπως µας αποκάλυψε ο κ. Πατέλης,
αποτελεί και αντικίνητρο για εσάς για την πρόσληψή του σε µια
ανώτερη θέση αλλά και µάλιστα και σε οποιαδήποτε θέση, κατά
την επεκτατική ερµηνεία του κ. Πατέλη, ο οποίος παρεµπιπτό-
ντως έχει διδακτορικό τίτλο σπουδών οπότε την απαξιωτική ανα-
φορά του στα διδακτορικά την εκλαµβάνουν ως αυτό που λέγεται
στη λογική «πρόταση αυτοαναφοράς». 

Δεν είστε λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της κυβερνητι-
κής πλειοψηφίας, η Κυβέρνηση της αριστείας. Είστε η Κυβέρ-
νηση της φιλαυτίας, είστε η Κυβέρνηση της ηυξηµένης αυτοπε-
ποίθησης και της µειωµένης αποτελεσµατικότητας. Αυτό είστε,
για να ακριβολογούµε. 

Σηµείο πέµπτο, η απαξίωση της Εθνικής Σχολής Δηµόσιας Δι-
οίκησης. Εξισωνόταν η Εθνική Σχολή Δηµόσιας Διοίκησης µε τον
µεταπτυχιακό τίτλο σπουδών. Η κυρία υπουργός είπε ότι θα το
αλλάξει, αλλά αναρωτιέµαι: Αλλάζει επειδή έγινε αντιληπτό το
λάθος ή γιατί υποχωρεί η σκόπιµη υποβάθµιση κάτω από τη γε-
νική κατακραυγή;

Σηµείο έκτο, οι προϋποθέσεις που τίθενται είναι εξαιρετικά χα-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΓ’ - 1 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2023 4561



µηλές. Σας αναφέρω χαρακτηριστικά: «γνώση ή της αγγλικής ή
της γαλλικής ή της ιταλικής ή της ισπανικής γλώσσας». Μπορεί
δηλαδή ένας διοικητής ενός πολύ µεγάλου φορέα του δηµοσίου
να µη γνωρίζει καν την αγγλική γλώσσα. Και πώς θα µιλάει µε τε-
χνοκράτες του εξωτερικού; Όλα λοιπόν είναι πάρα πολύ χαµηλά
ως προϋποθέσεις. 

Και µάλιστα, στο σηµείο έβδοµο, τη συνάφεια την ορίζει ο Υ-
πουργός. Είπατε ότι την ορίζει το ΑΣΕΠ. Έχει σύµφωνη γνώµη
το ΑΣΕΠ. Μπορεί να συµφωνήσει ή να διαφωνήσει, αλλά δεν µπο-
ρεί να προτείνει να αλλάξει, κυρία Υπουργέ, που είστε και έγκριτη
νοµικός και τα ξέρετε αυτά. Οπότε δεν δεχόµαστε ότι την έχει το
ΑΣΕΠ. Την έχει ο Υπουργός την απόφαση περί συνάφειας. 

Σηµείο όγδοο, προϋποθέσεις γενικά χαµηλές, πλην µίας: η δε-
καετής εργασιακή εµπειρία. Προσέξτε, δεκαετής εργασιακή
εµπειρία –ενώ προβλεπόταν πενταετής από το προηγούµενο νο-
µοσχέδιο, κύριε Καραγκούνη, αφού θέλετε συγκρίσεις-, η οποία
–ποιους αποκλείει;- αποκλείει τη γενιά του brain drain. Αν δε
έχουν κάνει και το λάθος να έχουν κάνει διδακτορικό, καταστρά-
φηκαν! Δεν αξίζουν τίποτα για εσάς! Αυτοί είναι οι µόνοι τους
οποίους αποκλείετε. Πολύ χαµηλό κατώφλι, µε εξαίρεση έναν και
µόνο όρο. 

Και το τελευταίο σηµείο, το οποίο το συζητήσαµε αναλυτικώς.
Είχαµε και τις διαφωνίες µας, κυρία Υπουργέ. Αναφέρατε στην
επιτροπή ότι θα το αλλάξετε, αλλά θέλω να σας αναφέρω ένα
επιπλέον στοιχείο: η µεταβατική κάλυψη των θέσεων. Σας ανέ-
φερα τη σχέση του άρθρου 10 παράγραφος 2 µε το άρθρο 15.
Είχαµε µια διαφωνία. Παραδεχτήκατε, στην ουσία, το λάθος σας. 

Όµως, έρχεται τη χθεσινή ηµέρα η έκθεση της Επιστηµονικής
Υπηρεσίας της Βουλής. Παρακαλώ να ανατρέξετε και να δείτε τι
λέει εκεί σε σχέση µε την πολυετή παραµονή των ιδίων προσώ-
πων σε θέσεις διοίκησης σε σχέση µε το άρθρο 15 την τελευταία
του παράγραφο. 

Και µετά από όλα αυτά τα σηµεία που σας παρέθεσα, έρχεστε
εσείς και µας παρουσιάζετε ως υποχρεωµένους να υπερψηφί-
σουµε το νοµοσχέδιό σας. Για ποιο λόγο; Βασισµένοι σε τι; Στη
γραπτή διαδικασία; Είναι καλοδεχούµενη. Αρκεί όµως να ανατρέ-
ψει αυτή τη γενική κακή και ειδική κακή εικόνα σε σχέση µε τις
προς το χειρότερο µεταβολές που επιφέρετε; Και πρέπει να εί-
µαστε βέβαιοι. Μας διαβεβαιώνετε. Μας ορκίζεστε ότι χρησιµο-
ποιούµε τους όρους µε την ίδια έννοια; Τους όρους «αξιοκρατία»,
«αντικειµενικότητα», «αµεροληψία»; 

Ζητά «λευκή επιταγή» από την Αντιπολίτευση και ιδίως από τη
δηµοκρατική παράταξη η Κυβέρνηση που θέλησε να ελέγξει τα
πάντα στο δηµόσιο βίο της χώρας απονευρώνοντας κάθε λογική
ελέγχου; 

Ας ξεκινήσουµε από τα ειδικά. Ο κ. Μητσοτάκης στο ιδιαίτερα
αγαπητό γι’ αυτόν µέσο Tik Tok ανακοίνωσε την κατάθεση του
νοµοσχεδίου και είπε ότι δεν θα τοποθετούνται στις διοικήσεις
νοσοκοµείων πολιτευτές αποτυχηµένοι. Τα ίδια έλεγε όµως και
το 2019 ξέρετε και λίγους µήνες µετά την ανάληψη της πρωθυ-
πουργίας του διαπιστώσαµε ότι ο διοικητής του Νοσοκοµείου της
Καρδίτσας ήταν ένας ογδοντάχρονος πρώην πολιτευτής, ο
οποίος όταν ρωτήθηκε πώς βρέθηκε εκεί, απήντησε το εξής. Δια-
βάζω: «Παρακάλεσα τον κ. Μητσοτάκη να µε βάλει διοικητή στο
Νοσοκοµείο Καρδίτσας». 

Έπειτα, έχω εδώ µια φωτογραφία του Πρωθυπουργού από το
2020 µε τον τότε διοικητή του Νοσοκοµείου της Κέρκυρας. Ο δι-
οικητής, κατά την επίσκεψη του Πρωθυπουργού στην Κέρκυρα,
προσέφερε ως δώρο –ακούστε, ως δώρο- στον Πρωθυπουργό έ-
να πορτρέτο του. Η ανώτερη µορφή κοµµατισµού είναι η προσω-
πολατρεία. 

Η φωτογραφία λοιπόν µε το πορτρέτο του Πρωθυπουργού κα-
τατίθεται για τα Πρακτικά της Βουλής για να τύχει καλλιτεχνικής
αξιολόγησης από τον Έφορο Έργων Τέχνης της Βουλής κ. Θεό-
δωρο Κουτσογιάννη. Την πολιτική αξιολόγηση την έχουµε κάνει
εµείς και είναι ιδιαίτερα επιβαρυντική για εσάς. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης Δουδωνής κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα φωτογραφία, η
οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όµως, είναι µόνο τα νοσοκοµεία; Είναι µόνο το γεγονός ότι το

40% των προϊσταµένων στο δηµόσιο έχουν τοποθετηθεί µε ανά-
θεση; Είναι το σύνολο του δηµοσίου βίου της χώρας που θέλησε
να ελέγξει ο κ. Μητσοτάκης. Γι’ αυτό και η απαίτηση, γι’ αυτό και
ο στόχος για δεκατρείς στις δεκατρείς περιφέρειες συµπεριλαµ-
βανοµένης της Θεσσαλίας. Γι’ αυτό και ο στόχος για όλες τις
εκλογικές περιφέρειες πριν, αλλά γι’ αυτό και ο στόχος για όλους
τους τρεις µεγάλους δήµους µετά. 

Ως προς τις περιφέρειες και τους δήµους βέβαια, την απά-
ντηση την έδωσε ο ελληνικός λαός µε τη γρηγορότερη µετα-
στροφή τα τελευταία δύο χιλιάδες χρόνια! Η γρηγορότερη µετα-
στροφή της κοινής γνώµης εντός µιας εβδοµάδας. Δεν το έχουµε
ξαναδεί αυτό. Μόνο µεταξύ Κυριακής των Βαΐων και Μεγάλης Πα-
ρασκευής έχει υπάρξει τέτοια µεταστροφή της κοινής γνώµης. 

Και το σύνολο του δηµοσίου βίου περιλαµβάνει βέβαια όχι µό-
νο τους δήµους, όχι µόνο τις διοικήσεις των φορέων που συζη-
τούµε σήµερα, όχι µόνο τις περιφέρειες, όχι µόνο τις εκλογικές
περιφέρειες που έπρεπε να βαφτούν πάση θυσία µπλε, αλλά και
τις ανεξάρτητες αρχές -έως και εκεί φτάσατε- και δη τις συντα-
γµατικώς προστατευόµενες και κατοχυρωµένες ανεξάρτητες
αρχές. 

Γι’ αυτό και αλλάξατε την πλειοψηφία σας στη Διάσκεψη των
Προέδρων κατά την αναθεώρηση του Κανονισµού της Βουλής,
όταν και επισηµάναµε ότι γίνεται για να καταστρατηγηθεί η συ-
νταγµατική επιταγή. Γι’ αυτό και θεωρήσατε το «16 στα 27» ως
3/5 κατά παραβίαση οποιασδήποτε µαθηµατικής, συνταγµατικής
ή οποιασδήποτε άλλης λογικής. Γι’ αυτό και οι επιθέσεις στους
επικεφαλής των ανεξαρτήτων αρχών. 

Και έρχεστε να απαιτήσετε συναίνεση από ποιους; Η ιστορική
µας πορεία, η διαδροµή µας δεν µας επιτρέπει να σας την παρά-
σχουµε. Έρχεστε να ζητήσετε συναίνεση από την παράταξή του
νόµου Πεπονή και του ΑΣΕΠ; Έρχεστε να ζητήσετε συναίνεση
από την παράταξη που εκσυγχρόνισε τους δηµοσίους φορείς µε
το ν.2414/1996 της κυβέρνησης του Κώστα Σηµίτη; Έρχεστε να
ζητήσετε συναίνεση γι’ αυτά εδώ από την παράταξη του opengov
και της «ΔΙΑΥΓΕΙΑΣ» που έφερε η kυβέρνηση του Γιώργου Πα-
πανδρέου;

Όχι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της κοινοβουλευτικής Πλει-
οψηφίας. Η ιστορία µας, η πορεία µας, η µεταρρυθµιστική και εκ-
συγχρονιστική διαδροµή µας δεν µας επιτρέπει να σας παράσ-
χουµε αυτή τη συναίνεση στο λάθος και στην παρερµηνεία των
εννοιών. 

Σήµερα είµαστε παρόντες στα βαφτίσια του πελατειακού κρά-
τους ως «αξιοκρατία». Πάντα άξιοι! Είστε κοινωνοί και κουµπάροι!
Να σας ζήσει το όνοµα, αλλά εµείς θα καταψηφίσουµε το νοµο-
σχέδιο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλα-

γής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Βασίλειος Μεταξάς. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ - ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΕΤΑΞΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι, µετά από τον πολυήµερο αποκλεισµό και
τους δολοφονικούς βοµβαρδισµούς στην πολύπαθη Λωρίδα της
Γάζας, το κράτος -δολοφόνος του Ισραήλ και η αντιδραστική κυ-
βέρνηση Νετανιάχου, µε τη στήριξη των Ηνωµένων Πολιτειών,
του ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής Ένωσης προχώρησε σε ολοµέ-
τωπη στρατιωτική επιχείρηση µε αεροπορικές, ναυτικές και χερ-
σαίες δυνάµεις, δολοφονώντας τον παλαιστινιακό λαό. Όλες
αυτές τις µέρες πραγµατοποιούνται συνεχή εγκλήµατα, µια γε-
νοκτονία, που έχει οδηγήσει σε χιλιάδες νεκρούς, κυρίως παιδιά,
χιλιάδες τραυµατίες, προκαλώντας τεράστιο κύµα προσφυγιάς
και ξεριζωµού. Μόλις χθες είχαµε τη σφαγή στη Τζαµπαλίγια µε
πάνω από τετρακόσιους νεκρούς, µια νέα εκατόµβη. 

Το ΚΚΕ καταδικάζει την πολύχρονη κατοχή τού ισραηλινού
κράτους και τα εγκλήµατα που διαπράττει συστηµατικά σε βάρος
του παλαιστινιακού λαού. Η επιθετικότητα του κράτους του Ισ-
ραήλ στρέφεται και κατά του ίδιου του ισραηλινού λαού. Ο ελ-
ληνικός λαός µε τις µεγαλειώδεις συγκεντρώσεις σε όλη τη χώρα
βρίσκεται ενεργά στο πλευρό του λαού της Παλαιστίνης και αυτό
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θα συνεχίσει να κάνει, παρά την απαράδεκτη και προκλητική
στάση της ελληνικής Κυβέρνησης, που συµπαραστέκεται στο
θύτη και κατακτητή, το κράτος του Ισραήλ, απορρίπτοντας ακόµη
και αυτά τα ψηφίσµατα στον ΟΗΕ για κατάπαυση του πυρός,
εµπλέκοντας τη χώρα στους αµερικανονατοϊκούς σχεδιασµούς,
στο πλευρό της στρατιωτικής µηχανής του Ισραήλ. Δίπλα και ο
ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ που µε την υιοθέτηση των ανιστόρητων
προσχηµάτων του Ισραήλ και τις πολιτικές των ίσων αποστάσεων
και της εξίσωσης θύτη και θύµατος, δίνουν άλλοθι στο κατοχικό
κράτος. Με ευθύνη όλων σας έχει µείνει στα χαρτιά η οµόφωνη
απόφαση της Βουλής από το 2015 για αναγνώριση του κράτους
της Παλαιστίνης στα σύνορα του 1967. 

Λέµε το εξής: Τώρα που κάθε ώρα που περνάει ένας λαός αφα-
νίζεται, καλούµε να δυναµώσει ο αγώνας ώστε να σταµατήσει
κάθε διευκόλυνση προς τις Ηνωµένες Πολιτείες και το Ισραήλ.
Να µην αξιοποιηθεί το αεροδρόµιο της Ελευσίνας, η Σούδα, η
Νέα Αγχίαλος και οι υποδοµές της χώρας µας. Να επιστρέψουν
όλες οι ελληνικές φρεγάτες που βρίσκονται κοντά στην περιοχή
της σύγκρουσης στη Μέση Ανατολή. Λέµε ότι η σωστή µεριά της
ιστορίας είναι µε τους λαούς που αγωνίζονται. 

Κυρίες και κύριοι, τις προηγούµενες µέρες κατά τη διάρκεια
της συζήτησης του νοµοσχεδίου «Νέο σύστηµα επιλογής διοική-
σεων φορέων του δηµοσίου τοµέα, ενίσχυση της αποτελεσµατι-
κότητάς τους και λοιπές διατάξεις» στην αρµόδια επιτροπή της
Βουλής, επιβεβαιώθηκαν οι εκτιµήσεις µας σε σχέση µε τον
σκοπό της συγκεκριµένης ρύθµισης ότι είναι τµήµα µιας συνολι-
κής και στρατηγικής κατεύθυνσης που αφορά γενικότερα το κρά-
τος και τους δηµόσιους οργανισµούς. 

Αποτελεί συνέχεια αντίστοιχων νοµοθετηµάτων όπως του ν.
4622/2019 για το λεγόµενο επιτελικό κράτος και του ν.4940/2022
µε τον οποίο έγινε ακόµα πιο αντιδραστικό το σύστηµα αξιολό-
γησης των δηµοσίων υπαλλήλων, αλλά και νοµοθετηµάτων προ-
ηγούµενων κυβερνήσεων, όπως ο νόµος Βερναρδάκη του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, ο ν.4369/2016 και προγενέστερων του ΠΑΣΟΚ που αποκα-
λύπτουν πως υπάρχει ένα ενιαίο νήµα που συνδέει Νέα Δηµοκρα-
τία, ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ. Και αυτό είναι η προσαρµογή του κρά-
τους στις τωρινές ανάγκες της καπιταλιστικής ανάπτυξης ώστε
µέσω και του δηµοσίου, µε τις συµπράξεις δηµόσιου-ιδιωτικού
τοµέα, µε τα νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου, µε την πιο συ-
στηµατική αξιοποίηση ιδιωτικοποίησης υπηρεσιών, τις εργολα-
βίες κ.λπ., να ανοίξει ζωτικός χώρος για τη διοχέτευση κεφαλαίων
που λιµνάζουν και ψάχνουν πεδία υψηλής κερδοφορίας, να στη-
ριχθεί η ανταγωνιστικότητα των επιχειρηµατικών οµίλων και µά-
λιστα σε συνθήκες µεγάλης αβεβαιότητας για την καπιταλιστική
οικονοµία, κάτι που απαιτεί και αντίστοιχη προσαρµογή στη δοµή
και τη λειτουργία και των δηµόσιων οργανισµών, τον στρατηγικό
τους σχεδιασµό και φυσικά την αξιολόγησή τους και την αντί-
στοιχη επιλογή και αξιολόγηση των διοικητών και προέδρων
τους. 

Έτσι, λοιπόν, κατά τη γνώµη µας, η ουσία του νοµοσχεδίου
βρίσκεται στα άρθρα που περιγράφουν τα λεγόµενα σχέδια δρά-
σης, την αξιολόγηση των οργάνων διοίκησης και το σύστηµα κι-
νήτρων και ανταµοιβής τους. Σε αυτά τα άρθρα αναδεικνύεται
όλο το ασφυκτικό θεσµικό πλαίσιο που θέλει να προωθήσει η Κυ-
βέρνηση και µέσα από τα νοµικά πρόσωπα του δηµοσίου. Οι φο-
ρείς καλούνται να θεσπίσουν ετήσιους µετρήσιµους στόχους, µε
κριτήρια επιχείρησης -αναφέρονται µέσα στο νοµοσχέδιο φρά-
σεις όπως κέρδη, ζηµίες, διαρθρωτικές αλλαγές, προσλήψεις και
αποχωρήσεις προσωπικού- σταθµίζοντας το κόστος και το όφε-
λος ως βασική αρχή λειτουργίας. Όπου φυσικά κόστος λογίζεται
οτιδήποτε σχετίζεται µε τις ανάγκες του λαού και όφελος οτιδή-
ποτε συµβάλλει στην κερδοφορία του κεφαλαίου. Εισάγονται, δη-
λαδή, εργαλεία ανάλυσης, µέθοδοι προγραµµατισµού και
ελέγχου δανεισµένοι από την αγορά µε ό,τι αυτό συνεπάγεται τε-
λικά ως αποτύπωµα για τις ανάγκες του λαού.

Τα τελευταία χρόνια ο λαός µας έχει έρθει πολλές φορές αντι-
µέτωπος µε τα αποτελέσµατα αυτής της πολιτικής σας, τις συ-
νέπειες των δικών σας κριτηρίων αξιολόγησης του δηµοσίου, που
οδηγούν σε ένα κράτος ικανότατο στην προώθηση των συµφε-
ρόντων των λίγων και επιλεκτικά ανίκανο να εξασφαλίσει τα στοι-
χειώδη για τους πολλούς. Πρόσφατα είχαµε τις πληµµύρες, τις

πυρκαγιές, τα Τέµπη, τους επικίνδυνους αθλητικούς χώρους και
άλλα τραγικά παραδείγµατα της πολιτικής σας. 

Ας δούµε πιο συγκεκριµένα το παράδειγµα των νοσοκοµείων,
µιας και στο ίδιο το νοµοσχέδιο το ξεχωρίζετε. Το να λειτουργούν
τα νοσοκοµεία µε αυτά τα ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια που περι-
γράφετε και στο νοµοσχέδιο σαν να πρόκειται για ανώνυµες εται-
ρείες, σηµαίνει πως δεν θα έχουν πρόσβαση στην υγεία όσοι δεν
µπορούν να πληρώσουν. Σηµαίνει πως οι αποφάσεις για την πε-
ρίθαλψη ή την κατάλληλη θεραπεία ενός ασθενούς δεν θα λαµ-
βάνονται µε ιατρικά, αλλά µε οικονοµικά κριτήρια. Τα ετήσια
σχέδια δράσης, τα τετραετή στρατηγικά σχέδια των νοσοκοµείων
θα σχεδιάζονται πάνω σε µια εγκληµατική πολιτική στον χώρο
της υγείας που έχετε δροµολογήσει όλες οι κυβερνήσεις τα προ-
ηγούµενα χρόνια και η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ µε την εµπορευµατοποίηση υπηρεσιών, τη µετατροπή σε
νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου, τις συγχωνεύσεις, το κλείσιµο
τµηµάτων και µονάδων, τη διάλυση της πρωτοβάθµιας φροντίδας
υγείας, τη µετατροπή κάθε ιατρικής πράξης σε εµπορική µε το
σύστηµα DRG και άλλα πολλά. 

Σε ένα τέτοιο νοσοκοµείο, ένα τέτοιο σύστηµα υγείας που µά-
λιστα θέλετε να κάνετε ακόµα πιο αντιλαϊκό, ακόµα πιο φιλικό
στην επιχειρηµατικότητα, όπως λέτε, άρα και εχθρικό για τον
λαό, χρειάζεται ένας διοικητής µάνατζερ, όπως γράφετε στο νο-
µοσχέδιο. Εµείς λέµε ότι θα είναι ένα golden boy, τοποτηρητής
της εγκληµατικής σας πολιτικής, που δεν θα είναι εκεί για να εξα-
σφαλίσει από τη θέση ευθύνης για την πλήρη κάλυψη των ανα-
γκών του λαού, των ασθενών, µε υψηλού επιπέδου δωρεάν
υπηρεσίες υγείας και περίθαλψης, αλλά που θα τα βάζει στο ζύγι
του κόστους-οφέλους, που θα τα αντιµετωπίσει µε τους νόµους
της αγοράς, τους νόµους της προσφοράς και ζήτησης, όπως
είπε η Κοσµήτορας της Σχολής Επιστηµών Υγείας του ΠΑΔΑ στην
ακρόαση φορέων και που θα αποφασίζει, όπως γλαφυρά τόνισε,
το ποια θεραπεία θα επιλεχθεί µε βάση τη σχέση κόστους και θε-
ραπείας. 

Θα προωθεί τη δοκιµασµένη πλέον πολιτική σας που στερεί
από τα νοσοκοµεία χιλιάδες γιατρούς, νοσηλευτές, προσωπικό
καθαριότητας, εξειδικευµένα ιατρικά µηχανήµατα, µε συνέπεια
να εξοντώνεται το υπάρχον προσωπικό και να τίθεται σε κίνδυνο
η υγεία των ασθενών, που µετατρέπει τους ασθενείς σε πελάτες.

Επιµένουµε. Ανέφερε ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας το
παράδειγµα της πανδηµίας. Νοµίζετε ότι ξέχασε ο λαός τι κάνατε
εκείνη την περίοδο, τα νοσοκοµεία µιας νόσου, τη σκανδαλώδη
στήριξη στα κοράκια της ιδιωτικής υγείας. Γι’ αυτό και λέµε ότι
αυτό συνεχίζεται τώρα. Και τι θέλετε; Θέλετε ένα διοικητή που
θα βάζει στην ιατρική επιστήµη για τη µπίζνα. Αυτό θέλετε! Αυτό
κρύβεται πίσω και από την αντιπαράθεση σε σχέση µε τα τυπικά
εκπαιδευτικά προσόντα και τα ουσιαστικά προσόντα, δηλαδή την
εµπειρία σε αντίστοιχες θέσεις µάνατζερ, την ικανότητα του υπο-
ψήφιου να µπορεί στην καθηµερινότητα να ποδοπατάει την ια-
τρική επιστήµη για χάρη της αγοράς, της κερδοφορίας και
µάλιστα χωρίς ενδοιασµούς. 

Ένας τέτοιος διοικητής θα υπογράφει το λεγόµενο συµβόλαιο
απόδοσης µε τον αρµόδιο Υπουργό. Η αξιολόγηση της πορείας
του, το σύστηµα κινήτρων, τα µπόνους, το σύστηµα κυρώσεων,
οι απολύσεις, όλα αυτά θα είναι και τα εργαλεία για την πιο γρή-
γορη και αποτελεσµατική προώθηση αυτών των συγκεκριµένων
στοχεύσεων. 

Γιατί ιδίως όταν µιλάµε για αξιολόγηση, εννοούµε τη δική σας
αγοραία αξιολόγηση που δεν έχει καµµία σχέση µε την ανάγκη
επιστηµονικής, τεχνικής, επαγγελµατικής στήριξης των δηµοσίων
υπαλλήλων όλων των επιπέδων ώστε οι ίδιοι και οι κρατικές κοι-
νωνικές υπηρεσίες να γίνουν καλύτερες, σύγχρονες, πιο ποι-
οτικές στην παροχή αναβαθµισµένων υπηρεσιών για τα λαϊκά
δικαιώµατα. Δεν έχει ως σκοπό η δική σας αξιολόγηση και η πο-
λιτική σας την ικανοποίηση των διευρυµένων λαϊκών αναγκών ή
την εξάλειψη των αιτιών που έχουν οδηγήσει στην υποβάθµιση
των υπηρεσιών αλλά το αντίθετο. 

Τα νέα golden boys που φέρνετε στο δηµόσιο θα αξιολογού-
νται για το αν εφαρµόζουν µια εγκληµατική πολιτική, την πολιτική
σας. Οπότε και θα τους δίνετε και τα παχυλά µπόνους όταν το
κάνουν, ενώ θα κραδαίνετε και πάνω από το κεφάλι τους την
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απειλή της απόλυσης µη τυχόν ξεφύγει και κανένας. Γιατί τα χρο-
νοδιαγράµµατα είναι σφιχτά, οι επιχειρηµατικοί όµιλοι γκρινιά-
ζουν για τις καθυστερήσεις της µεγαλύτερης προσαρµογής στις
απαιτήσεις τους. Αυτούς υπηρετείτε και µε το συγκεκριµένο νο-
µοσχέδιο. 

Η δε πρόβλεψη για αξιολόγηση των διοικητών και από τους
προϊσταµένους των οργανικών µονάδων των νοµικών προσώπων
των οποίων προΐστανται, δεν είναι τίποτε άλλο παρά η προσπά-
θειά σας να γίνουν οι αντιλαϊκές και απαράδεκτες στοχεύσεις
σας, τα σχέδια επιχειρηµατικής δράσης, µπούσουλας σε κάθε
επίπεδο λειτουργίας των δηµοσίων οργανισµών. Γιατί µε αυτά τα
στηµένα κριτήρια θα αξιολογούν οι προϊστάµενοι τις διοικήσεις.
Αυτό είναι. Και µην πάτε να προσδώσετε εδώ στοιχεία δήθεν αντι-
κειµενικότητας ή πλουραλισµού στην αξιολόγησή σας. Εξάλλου
δεν είναι λίγα τα παραδείγµατα προϊσταµένων που αξιολογήθη-
καν από τους κάτω µε µηδέν και µετά βγήκαν διευθυντές. 

Αυτό που ζητάτε είναι η απαρέγκλιτη συµµόρφωση και προ-
ώθηση της πολιτικής σας, η λειτουργία των δηµοσίων οργανι-
σµών µε εργαλεία επιχειρηµατικών οµίλων. Είναι προφανές ότι ο
κατάλληλος άνθρωπος για µια τέτοια θέση είναι ένα golden boy,
το ξαναλέµε. Γι’ αυτό και οι εξαγγελίες σας ότι µε το νέο σύστηµα
επιλογής διοικήσεων, που εισηγείστε, θα εξασφαλιστεί η αξιο-
κρατία και η διαφάνεια. Είναι η γνωστή και χιλιοειπωµένη πούδρα
για να κρύψει αυτόν τον βασικό σας σκοπό, αυτόν τον βασικό σας
στόχο. 

Και σε ό,τι έχει να κάνει µε αυτή την φρασεολογία και στο πα-
ρόν νοµοσχέδιο, «αξιοκρατία, διαφάνεια» -διαβάζουµε- «αµερο-
ληψία, αντικειµενικότητα», δεν έχετε πρωτοτυπήσει κιόλας. Αν
ανατρέξει κανείς στα Πρακτικά της Βουλής θα βρει πολλές πα-
ρόµοιες υποσχέσεις από παλιότερους επίδοξους µεταρρυθµι-
στές.

Όµως λέµε το εξής. Πείτε το όπως πραγµατικά είναι. Γιατί εδώ
που τα λέµε και στο διά ταύτα, στο ζήτηµα επιλογής µε το παρόν
νοµοσχέδιο έχετε κρατήσει όλα τα παράθυρα ανοιχτά ώστε να
µπορεί να υπάρξει παρέµβαση σε κάθε στάδιο και να προωθού-
νται στην επόµενη φάση οι αρεστοί υποψήφιοι και κοµµατικά και
επιχειρηµατικά. Μια χαρά κρατάτε ανοιχτές δικλίδες ασφαλείας.
Η τελική επιλογή γίνεται από τον Υπουργό. Η πλειοψηφία των
µελών στις επιτροπές επιλογής προέρχονται από την εκάστοτε
κυβέρνηση. 

Αξιοποιείτε τον ΑΣΕΠ που διενεργεί τις εξετάσεις -θα το πού-
µε- ως φερετζέ. Διενεργεί τις εξετάσεις, αλλά τα αποτελέσµατα
είναι κρυφά. Δεν µπορεί να γίνει ένσταση και τα αξιολογούν
αυτές οι επιτροπές επιλογής µε την κυβερνητική πλειοψηφία, που
αποφασίζουν ποιοι θα πάνε για συνέντευξη. Οι όποιες µάλιστα
επιτροπές επιλογής έχουν και τετραετή θητεία, που µπορεί και
να ανανεωθεί µε απόφαση του αρµόδιου Υπουργού. Αυτή είναι η
αντικειµενικότητα που εισάγετε και εσείς στο νοµοσχέδιο!

Εδώ προσπαθήσατε να προσδώσετε αντικειµενικά κριτήρια
µέχρι και στη συνέντευξη και στην αξιολόγηση της προσωπικό-
τητας. Μέχρι και σε αυτό είπατε ότι είναι αντικειµενικά τα κριτή-
ρια, η αξιολόγηση της προσωπικότητας από τη συνέντευξη. Και
στα λεγόµενα τεστ δεξιοτήτων εδώ προσπαθήσατε να δώσετε
αντικειµενικά κριτήρια, να παρουσιάσετε ότι γενικά και ουδέτερα
εξετάζουν τον παραγωγικό και επαγωγικό συλλογισµό, γενικά την
ικανότητα στην αντιµετώπιση δύσκολων καταστάσεων. Δεν είναι
έτσι. Έχουν σαφές περιεχόµενο ερωτήσεων, σαφή προσανατο-
λισµό ώστε να εξετάζουν συγκεκριµένες δεξιότητες, το αν ο υπο-
ψήφιος έχει εµπεδώσει και µπορεί να εφαρµόσει τη στρατηγική
σας, που δένεται µια χαρά µε τις πιο αντιδραστικές θέσεις και
απόψεις και µε συγκεκριµένο ιδεολογικό πρόσηµο. Τέτοιο είναι
το περιεχόµενο αυτών των µορφών εξέτασης που αξιοποιείτε,
όπως είναι ενδεικτικά τα αντίστοιχα τεστ στο χώρο της δηµόσιας
εκπαίδευσης. 

Το σίγουρο είναι ότι βάζετε πολλές δικλίδες ασφαλείας τόσο
στην επιλογή των νέων διοικητών όσο και στα σχέδια δράσης και
την αξιολόγησή τους, ώστε να µη µπορεί να ξεφύγει κανένας
ούτε στο ελάχιστο από την υλοποίηση των µέτρων που θα ενι-
σχύσουν την ιδιωτικοοικονοµική λειτουργία των δηµόσιων οργα-
νισµών µε τραγικές συνέπειες για το λαό. Γι’ αυτό λέµε ότι από
το πρώτο µέχρι και το τελευταίο άρθρο το νοµοσχέδιο, που συ-

ζητάµε, επιχειρεί να προσαρµόσει τους δηµόσιους οργανισµούς
και το θεσµικό πλαίσιο που διέπει την επιλογή των διοικήσεων
των φορέων του σε ακόµα πιο αντιδραστική κατεύθυνση. Και γι’
αυτούς τους λόγους το ΚΚΕ το καταψηφίζει.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε τον

κύριο συνάδελφο και για την τήρηση του χρόνου. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από

τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού
ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργά-
νωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», σαράντα τέσσερις
µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το
19ο Γενικό Λύκειο Αθήνας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει!
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της Ελληνικής Λύσης κ. Παύλος Σαράκης. 

ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, αξιότιµοι συνάδελφοι και

αξιότιµες συναδέλφισσες. εκφράσαµε τη στάση της Ελληνικής
Λύσης κατά τη διάρκεια της συζήτησης στις επιτροπές σχετικά
µε το νοµοσχέδιο για την αναµόρφωση του συστήµατος επιλογής
των διοικήσεων των δηµοσίων οργανισµών και των κρατικών εται-
ρειών. Εκφράσαµε τις επιφυλάξεις µας, γιατί ακριβώς βιώνουµε
µία εµπειρία από τη Μεταπολίτευση και εντεύθεν το πώς στελε-
χώνεται ο κρατικός µηχανισµός τόσο σε επίπεδο διοικητικών συµ-
βουλίων όσο ακριβώς και στη στελέχωσή τους µε το προσωπικό
αυτών. 

Γνωρίζουµε άριστα -και δεν κρυβόµαστε πίσω από το δάκτυλό
µας- ότι για τους δηµόσιους οργανισµούς και για τις κρατικές
εταιρείες επικρατεί το καθεστώς της κοµµατοκρατίας. Η επιλογή
γίνεται όχι µόνο στα διοικητικά συµβούλια, αλλά και στις προσ-
λήψεις µε καθαρά κοµµατικά κριτήρια. Όσες προσπάθειες και αν
έκανε η πολιτεία να διασφαλίσει την αξιοκρατία στην επιλογή του
προσωπικού, καταρρίφθηκαν, δηµιουργώντας «παράθυρα» από
την κυβέρνηση, από την κάθε κυβέρνηση, από όλα τα κόµµατα
τα οποία σχηµάτισαν κυβερνήσεις από τη Μεταπολίτευση είτε
πρόκειται για τη Νέα Δηµοκρατία είτε για το ΠΑΣΟΚ είτε για τον
ΣΥΡΙΖΑ. 

Χαρακτηριστικό παράδειγµα ενός µεγάλου «παραθύρου» για
προσλήψεις στο δηµόσιο ήταν το περιβόητο ΚΕΕΛΠΝΟ, το οποίο
µετονοµάστηκε σε ΕΟΔΥ. Τότε, λοιπόν, και µέχρι και σήµερα δι-
νόταν η δυνατότητα σε προσλήψεις για το ΚΕΕΛΠΝΟ και αµέσως
µετά µετατάσσονταν στις δηµόσιες υπηρεσίες, στους δηµόσιους
οργανισµούς, στα Υπουργεία και σε κρατικές εταιρείες. Με ένα
απλό βιογραφικό, χωρίς να πληρούνται οι στοιχειώδεις τυπικές
προϋποθέσεις, προσλαµβάνονταν στο ΚΕΕΛΠΝΟ και µετά µετα-
τάσσονταν. Έτσι, λοιπόν, είχαµε ένα µεγάλο «παράθυρο», από
το οποίο γινόντουσαν κοµµατικές προσλήψεις.

Ποιοι αναλάµβαναν τις διοικήσεις των δηµοσίων οργανισµών
και των κρατικών εταιρειών; Είτε πρόσωπα τα οποία ανήκαν στο
κυβερνητικό κόµµα και είχαν αποτύχει να εκλεγούν ως Βουλευτές
είτε κοµµατικά στελέχη που υπηρετούσαν τον κοµµατικό µηχανι-
σµό του κυβερνώντος κόµµατος είτε ήταν πρόσωπα πολιτικά που
ήταν στο περιβάλλον ενός Υπουργού. Αυτά τα πρόσωπα, τα πε-
ρισσότερα εξ αυτών, απέτυχαν στη διαχείριση των δηµοσίων ορ-
γανισµών και των κρατικών εταιρειών. Και όχι µόνο απέτυχαν,
αλλά πολλές φορές είχαν και δόλο στην αποτυχία τους. 

Γιατί ακριβώς γνωρίζετε άριστα ότι οι κυβερνήσεις µε το άλ-
λοθι ότι βρίσκονται σε τέλµα οι δηµόσιοι οργανισµοί και οι κρα-
τικές εταιρείες εκποιήθηκαν. Παραχωρήθηκε η διαχείρισή τους
σε ιδιώτες, εκποιώντας ακριβώς δηµόσιο πλούτο. Είναι χαρακτη-
ριστικό παράδειγµα ο ΟΠΑΠ, ο οποίος ήταν ένα εξασφαλισµένο
έσοδο για τον κρατικό προϋπολογισµό και εκποιήθηκε σε ιδιώτες
για ψίχουλα. 

Το αντίστοιχο συνέβη και µε τους οργανισµούς λιµένων. Εκ-
ποιήσαµε λιµάνια, αεροδρόµια, τα πάντα γιατί απέτυχαν εκείνοι
που ανέλαβαν τη διαχείρισή τους, τη διοίκησή τους. Απέτυχαν σε
τέτοιο βαθµό, λοιπόν, που ακριβώς αποτέλεσε άλλοθι για την εκ-
ποίηση της δηµόσιας περιουσίας. 
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Αξιότιµες και αξιότιµοι συνάδελφοι, όλα αυτά τα φαινόµενα
οδήγησαν σε ένα άλλο παρακµιακό φαινόµενο, αυτό της κλεπτο-
κρατίας. Όταν τοποθετούσαν αυτούς τους ανίκανους για να δια-
χειριστούν δηµόσιους οργανισµούς και κρατικές εταιρείες λεηλα-
τήθηκε το δηµόσιο χρήµα. Γνωρίζετε πολύ καλά πώς γίνονται οι
συµβάσεις έργου, πώς γίνονται οι αναθέσεις και οι προµήθειες.
Πίσω από αυτά κρυβόταν λεηλασία δηµοσίου χρήµατος και αυτό
γινόταν µε την ανοχή της κυβέρνησης, γιατί αυτούς τους επέλεγε
ακριβώς για να εξυπηρετήσουν τέτοιους ιδιοτελείς σκοπούς. 

Ποιο είναι το αποτέλεσµα; Το αποτέλεσµα είναι να έχουµε έναν
κρατικό µηχανισµό, ο οποίος δεν είναι φιλικός στον πολίτη, ο
οποίος δεν υπηρετεί το δηµόσιο συµφέρον, ο οποίος δεν προάγει
την κανονικότητα και την εύρυθµη λειτουργία της αγοράς. Διότι
όλοι µας έχουµε έρθει σε επαφή µε δηµόσιους οργανισµούς και
έχουµε αισθανθεί ότι αυτοί που τους υπηρετούν εχθρεύονται τον
πολίτη. Είναι ένας πολύπλοκος γραφειοκρατικός µηχανισµός και
όταν καλείται να αντιµετωπίσει είτε οικονοµικές κρίσεις είτε φαι-
νόµενα καταστροφικά, όπως τα Τέµπη, όπως και µε τις πληµµύ-
ρες, τότε βλέπουµε τις αδυναµίες του, βλέπουµε ότι δεν µπορεί
να διαχειριστεί καµµιά κρίση και καµµία έκτακτη κατάσταση. 

Έρχεται, λοιπόν, τώρα η Κυβέρνηση να µας πει µε ένα νοµο-
σχέδιο ότι επιτέλους θα επαναφέρει στον τόπο µας, στην πατρίδα
µας την αξιοκρατία. Αυτό το κάνει αναδιαµορφώνοντας το νοµο-
θετικό πλαίσιο. Όµως στην πραγµατικότητα θεσπίζει παράλληλα
εκείνες τις ασφαλιστικές δικλίδες, ώστε στο τέλος να επιλέγονται
πρόσωπα τα οποία είναι φιλικά προς την Κυβέρνηση και όχι αξιο-
κρατικά. Διότι η ηγεσία δεν επιλέγεται µόνο µε τεστ δεξιοτήτων,
δεν επιλέγεται µέσα από µία συνέντευξη. Θα πρέπει να έχει τα
χαρακτηριστικά του ηγέτη για τα οποία δεν είναι εχέγγυο κανέ-
νας τίτλος σπουδών, καµµία συνέντευξη, κανένα τεστ δεξιοτή-
των. Η ηγεσία είναι ένα σύνθετο χαρακτηριστικό, είναι ένα
χάρισµα το οποίο ελάχιστοι το έχουν. Αυτοί οι οποίοι θα τους επι-
λέξουν µε τις διαδικασίες που θα τους επιλέξουν δεν µπορεί να
το διασφαλίσει το παρόν νοµοσχέδιο. 

Τι θέλει στην πραγµατικότητα η Κυβέρνηση; Θέλει να αποκτή-
σει ορισµένα πρόσωπα τα οποία θα τολµούσα να τα χαρακτη-
ρίσω ότι είναι «β» κατηγορίας και ανήκουν στον κοµµατικό τους
κύκλο και στη θέση τους να βάλει εκείνους οι οποίοι τους ονοµά-
ζουν τεχνοκράτες, τα golden boys. Ο λαός µας όµως γνωρίζει
πολύ καλά και έχει την εµπειρία από αυτά τα golden boys. Το
έχουµε διαπιστώσει για παράδειγµα στη ΔΕΗ. Ξέρουµε πάρα
πολύ καλά αν είναι αποτελεσµατικοί ή όχι. Είναι οι λεγόµενοι χαρ-
τογιακάδες. Θέλουν, λοιπόν, στη θέση τους να βάλουν χαρτογια-
κάδες, οι οποίοι θα εξυπηρετήσουν και την οικονοµική ολιγαρχία,
αλλά όµως και την αυθαιρεσία της Κυβέρνησης. Θέλουν να πο-
δηγετήσουν στην πραγµατικότητα τους δηµόσιους οργανισµούς
και τις κρατικές εταιρείες. 

Γιατί, αξιότιµοι συνάδελφοι και συναδέλφισσες, ένα ευρωπαϊκό
κράτος έχει συγκεκριµένες σχολές οι οποίες βγάζουν τα στελέχη
διοίκησης στη δηµόσια διοίκηση. Και ποιες είναι αυτές οι σχολές;
Στη Γαλλία γνωρίζετε άριστα ότι είναι η περιβόητη σχολή ΕΝΑ,
που όχι µόνο αποφοιτούν εκείνα τα στελέχη τα οποία στελεχώ-
νουν στη συνέχεια τους δηµόσιους οργανισµούς, αλλά από αυτή
τη σχολή προέρχονται και οι περισσότεροι πρόεδροι της Γαλλίας. 

Άρα, λοιπόν, κυρία Υπουργέ, όταν λέτε ότι «εµείς ζητάµε να το
περιορίζουµε από εκεί» σας επιστρέφουµε το ερώτηµα: Γιατί
ακριβώς η ελληνική πολιτεία θέσπισε και δηµιούργησε και συ-
γκρότησε την Εθνική Σχολή Δηµόσιας Διοίκησης και Αυτοδιοίκη-
σης; Ποιος ήταν ο σκοπός; Ο σκοπός δεν ήταν ότι από αυτή τη
σχολή θα αποφοιτούν εκείνα τα στελέχη από τα οποία θα επιλέγει
η κυβέρνηση τη στελέχωση των διοικήσεων των δηµοσίων οργα-
νισµών και των κρατικών εταιρειών; Δεν θα έπρεπε να είναι µία
σχολή η οποία το επίπεδο της θα ήταν τόσο υψηλό, ώστε να κα-
ταρτίζονται και να συγκροτούνται εκείνες οι προσωπικότητες που
να έχουν τα ηγετικά χαρακτηριστικά, οι οποίοι θα έχουν εµπεδώ-
σει τι σηµαίνει υπηρετώ το δηµόσιο συµφέρον, οι οποίοι θα γνω-
ρίζουν πώς θα προάγουν και θα αναπτύξουν έναν δηµόσιο οργα-
νισµό προς όφελος όλων των πολιτών, όλων των Ελλήνων; 

Θέλουµε να δηµιουργήσουµε ένα κράτος το οποίο να είναι
ισχυρό. Η Ελληνική Λύση δεν θέλει την εκποίηση του κράτους σε
ιδιώτες. Δεν θα γίνει η πατρίδα µας ιδιωτική εταιρεία. Εµείς θέ-

λουµε ένα κράτος το οποίο να διαθέτει δηµόσιους οργανισµούς
οι οποίοι να υπηρετούν τον πολίτη, να σέβονται τον πολίτη, να
ξέρουν τα στελέχη ενός οργανισµού κρατικού ότι κάθε µέρα δί-
νουν τη µάχη για την πρόοδο, για την κοινωνική ευηµερία. Να ξέ-
ρουν ότι υπηρετούν την πατρίδα. Ο καθένας θα έχει τη νοοτροπία
εκείνη η οποία θα εµπνέεται από την εθνική συνείδηση και από
το κοινό καλό, όχι για το ίδιον όφελος, όχι για ιδιοτελείς σκοπούς,
όχι για το εγώ, αλλά για το εµείς. 

Άρα, λοιπόν, θα πρέπει η κυβέρνηση η οποία θέλει πραγµατικά
να στελεχώσει τη δηµόσια διοίκηση να ενισχύσει και να αναδιαρ-
θρώσει την Εθνική Σχολή Δηµόσιας Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης,
ώστε πραγµατικά να επιτελέσει τον σκοπό της, δηλαδή οι από-
φοιτοί της να στελεχώνουν τη δηµόσια διοίκηση.

Πάµε στα νοσοκοµεία. Γνωρίζουµε άριστα ότι η δηµόσια υγεία
είναι ένας πυλώνας για την κοινωνική ευηµερία. Όλοι µας όµως,
όσοι ακριβώς είχαν την ατυχία να προστρέξουν σε δηµόσια νο-
σοκοµεία για την αποκατάσταση της υγείας τους, διαπιστώνουµε
ότι για να κάνεις ένα χειρουργείο θα έπρεπε να µπεις σε µία λίστα
αναµονής. Είναι αδιανόητο στο 2023 να υπάρχει λίστα αναµονής,
χρόνος αναµονής για την αποκατάσταση της υγείας ενός πολίτη.
Και τι άλλο γνωρίζουµε; Ότι βυθίσατε τα δηµόσια νοσοκοµεία,
τοποθετώντας πρόσωπα τα οποία δεν γνωρίζουν ποια είναι η νο-
οτροπία των γιατρών, αλλά το µόνο που γνωρίζουν καλά, αυτό
που µαθαίνουν πρώτα από όλα, είναι πώς γίνονται οι προµήθειες. 

Εάν θέλουµε, λοιπόν, να πατάξουµε το φακελάκι, να αναβαθ-
µίσουµε την δηµόσια υγεία, θα πρέπει να επιλέξουµε διοικήσεις
οι οποίες να γνωρίζουν τον χώρο της υγείας, να έχουν εκείνες τις
ευαισθησίες που να µπορούν να προσεγγίσουν τόσο τον ασθενή
όσο και το ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό. Και θα πρέπει
πάνω από όλα να κάνουν διαχείριση του δηµοσίου χρήµατος µε
σεβασµό στον Έλληνα φορολογούµενο πολίτη. 

Ποια σχολή µπορεί να τροφοδοτήσει τις ηγεσίες των δηµοσίων
νοσοκοµείων; Έχουµε µία σχολή. Η πρότασή µας είναι οι από-
φοιτοι της Εθνικής Σχολής Δηµόσιας Υγείας, εκείνοι να έχουν
προτεραιότητα για τη στελέχωση των διοικητικών συµβουλίων.
Θεωρούµε ότι ο σκοπός ίδρυσής της και ύπαρξής της είναι ακρι-
βώς να επιτελούν και συµβουλευτικό έργο στον εκάστοτε
Υπουργό Υγείας, αλλά και στην πραγµατικότητα και στην ουσία
να εκπαιδεύουν στελέχη για να µπορέσουν να στελεχώσουν τα
νοσοκοµεία. 

Τι συµβαίνει όµως στην Εθνική Σχολή Δηµόσιας Υγείας; Υπάρ-
χει µία διασύνδεση µε τις φαρµακευτικές εταιρείες. Υπάρχει µία
διασύνδεση µε φαρµακευτικά συµφέροντα. Πάνω από όλα, λοι-
πόν, η Κυβέρνηση οφείλει να κόψει κάθε δεσµό που έχει η Εθνική
Σχολή Δηµόσιας Υγείας και όσοι υπηρετούν αυτή µε τα φαρµα-
κευτικά συµφέροντα. Να την επαναπροσανατολίσει στο δηµόσιο
συµφέρον και αφού αναδιαρθρώσετε το επίπεδο σπουδών στην
Εθνική Σχολή Δηµόσιας Υγείας οι απόφοιτοί της να στελεχώνουν
τα κρατικά νοσοκοµεία. 

Εµείς ως Ελληνική Λύση θέλουµε να υπάρχει αξιοκρατία, επι-
διώκουµε την αντικειµενική αξιολόγηση όλων των στελεχών που
θα στελεχώνουν τους δηµόσιους οργανισµούς και τις κρατικές
εταιρείες. Εµείς πιστεύουµε στην αξιοκρατία, πιστεύουµε στην
αξιολόγηση. Γιατί εµείς εµπιστευόµαστε όλους τους Έλληνες πο-
λίτες. Δεν τους διακρίνουµε και δεν τους διαχωρίζουµε µε κοµ-
µατικά χρώµατα. Εµάς µας ενώνει η ελληνική σηµαία. Εµάς µας
ενώνει η πατρίδα µας. Εµείς θέλουµε τους Έλληνες να είναι πρω-
ταγωνιστές στην κοινωνική πρόοδο και όλοι πρέπει να συµµετέ-
χουν σε αυτό. Πρέπει να επιλέγουµε αυτούς που µπορούν να
υπηρετήσουν µε τον καλύτερο τρόπο. Δεν αρκούν µόνο οι τίτλοι
σπουδών. Πρέπει κάποιος να έχει τη νοοτροπία τού να υπηρετεί
την πατρίδα. 

Εµείς, λοιπόν, θεωρούµε ότι αυτό το νοµοσχέδιο είναι ένα προ-
σχηµατικό νοµοσχέδιο. Δεν κατοχυρώνει την αξιοκρατία, δεν επι-
διώκει την αναµόρφωση του κρατικού µηχανισµού, γι’ αυτό και
θα το καταψηφίσουµε.

Σε ό,τι αφορά την τροπολογία η οποία κατατέθηκε και ανακου-
φίζει τους πληγέντες στη Θεσσαλία, αλλά και τους σφουγγαρά-
δες στην Κάλυµνο και φυσικά τη στελέχωση της πολιτικής προ-
στασίας εκεί ναι, αυτό το θεωρούµε θετικό και αυτό θα το υπερ-
ψηφίσουµε. 
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Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής από την Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα των Σπαρτιατών κ. Πέτρος Δηµητριάδης. 

ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι Βουλευτές, µία από τις διαχρονικές παθογένειες του ελληνι-
κού δηµοσίου είναι η κοµµατικοποίηση, η οποία δυστυχώς τα
τελευταία σαράντα εννιά χρόνια επικρατεί στο ελληνικό δηµόσιο,
µε αποτέλεσµα τη δυσλειτουργία, αλλά και τις διαχρονικές πα-
θογένειες του ελληνικού δηµοσίου, αλλά και την αναποτελεσµα-
τικότητα του κρατικού µηχανισµού. 

Αυτό το βλέπουµε παντού. Το είδαµε και στα νοσοκοµεία, όπου
δυστυχώς και η παρούσα Κυβέρνηση διόρισε κοµµατικά στελέχη.
Αναφέρθηκε µάλιστα ένας ογδοντάχρονος στο νοσοκοµείο Καρ-
δίτσας, όπου έγινε πραγµατικά θέµα. Υπήρξε µάλιστα ένας συ-
νάδελφός µου από τη Νέα Δηµοκρατία και είπε: «Μα, τον αντικα-
ταστήσαµε». Μα, αυτό έλειπε, κύριοι! Δεν έπρεπε να έχει τοπο-
θετηθεί καθόλου. Ένας ογδοντάχρονος µπορεί να ασκήσει κα-
θήκοντα σε τέτοια ηλικία; 

Δεύτερον, επειδή µίλησαν για νοσοκοµεία, να µην το θίξουµε
τώρα, είναι ακανθώδες ζήτηµα, πέρα από τις διοικήσεις, ξέρετε,
πρέπει και τα νοσοκοµεία να έχουν εξοπλισµό, γιατρούς και κυ-
ρίως να έχουν και µια καλή κτηριακή υποδοµή. Όταν υπάρχουν
νοσοκοµεία όπως του Κιλκίς, που καταρρέουν σοβάδες αυτή τη
στιγµή και όταν υπάρχουν νοσοκοµεία, όπως της Ξάνθης, όπου
δεν έχουν γιατρούς δεν υπάρχει κανένα σύστηµα υγείας σοβαρό.
Αυτό πρέπει να το δείτε πέρα από τις διοικήσεις.

Επίσης θέλω να πω και το εξής: Αυτή η αναξιοκρατία που επι-
κρατεί στην Ελλάδα τα τελευταία χρόνια και κυρίως ο κοµµατικός
τρόπος προσλήψεων είναι και ο βασικός λόγος για τον οποίο
έγινε το λεγόµενο brain drain. Πάρα πολλοί αξιόλογοι νέοι φεύ-
γουν στο εξωτερικό γιατί έχουν απαυδήσει, και ξέρω πολλούς.
Ξέρετε τι µου λένε; «Δεν θα γυρίσουµε ποτέ πίσω». Γιατί; «Γιατί
βαρεθήκαµε να ζητάµε από τον κάθε κοµµατάρχη και τον κάθε
Βουλευτή χάρη στο δηµόσιο». Μου το έχουν πει πάρα πολλοί
νέοι. Είναι πάρα πολύ σύνθετο θέµα και πρέπει να το δείτε. 

Τρίτον, επί του νοµοσχεδίου, λοιπόν, να πω το εξής. Λέτε ότι
θα θεσπίσετε ένα νέο σύστηµα επιλογής διοικήσεων φορέων του
δηµοσίου τοµέα. Παρά τις τυµπανοκρουσίες περί αξιοκρατίας και
διαφάνειας δεν βλέπω στις λεπτοµέρειες να τηρείται αυτό εδώ.
Να τονίσουµε ότι πριν από λίγο καιρό στο κανάλι της Βουλής η
παρουσιάστρια µου είχε πει «Είστε υπέρ της αξιοκρατίας; Ναι,
βεβαίως ασφαλώς είµαστε. Άρα», λέει, «φαντάζοµαι, αν το φέρει
η κυρία Υπουργός, η κ. Κεραµέως το νοµοσχέδιο, θα το υπερψη-
φίσετε». Και της είπα «Κοιτάξτε, θέλω να το δω, διότι στις λεπτο-
µέρειες κρίνεται ο πρωταθλητής, όπως γίνεται και στον αθλη-
τισµό». 

Δυστυχώς, κυρία Υπουργέ, στις λεπτοµέρειες υπάρχει πρό-
βληµα. Αρχής γενοµένης από τον βασικό λόγο: η τελική επιλογή
του επικρατέστερου υποψηφίου από τους τρεις επικρατέστερους
γίνεται από τον Υπουργό. Και θέλω να ρωτήσω, πώς διασφαλί-
ζετε την αξιοκρατία έτσι; Φανταστείτε να είστε ένας υποψήφιος,
να έχετε περάσει όλη τη διαδικασία, να έχετε αριστεύσει, να πάει
το αποτέλεσµα στον Υπουργό και να λέει «Εγώ επιλέγω αυτόν,
γιατί έτσι µου αρέσει. Εσύ µπορεί να είσαι αριστούχος, να έχεις
αριστεύσει, αλλά εγώ θα επιλέξω αυτόν». Σκεφτείτε, πώς είναι
αριστεία έτσι; Είναι αριστεία αυτό εδώ; Αριστεία σηµαίνει ο κα-
λύτερος παίρνει την καλύτερη θέση -έτσι γίνεται- χωρίς παρέµ-
βαση κανενός. 

Δεύτερον, έχουµε την Επιτροπή Επιλογής Μελών. Εκεί, λοιπόν,
κατά τα τρία πέµπτα βλέπουµε µετακλητούς υπαλλήλους να κά-
νουν την επιλογή. Για ποιον λόγο γίνεται αυτό; Είχαµε πει αυτά
εδώ να απαλειφθούν. Είχαµε πει βάλτε τεχνοκρατικούς φορείς,
βάλτε ειδικούς επιστήµονες εγνωσµένου κύρους, βάλτε κάτι
άλλο. Όχι κατά τα τρία πέµπτα κρατικούς φορείς. Πώς διασφα-
λίζεται έτσι η αξιοκρατία; Πάλι υπάρχει παρέµβαση. Πάλι υπάρ-
χουν δικλίδες ασφαλείας. 

Επίσης υπερτονίζεται η συνέντευξη σε βάρος άλλων προσό-

ντων και µάλιστα αξιολογείται η προσωπικότητα. Θέλω να ρω-
τήσω µε ποια κριτήρια αξιολογείται. Πώς αξιολογείται η προσω-
πικότητα ενός ανθρώπου; Πώς ακριβώς, τι θα δείτε δηλαδή; Αυτό
είναι κάτι το θόλο και κάτι γενικό και αόριστο, κάτι ασαφές. Αυτό
θα πρέπει να αλλάξει. Πρέπει να γνωρίζουµε τα τυπικά προσό-
ντα.

Και επειδή µιλήσαµε για τυπικά προσόντα, να πω ότι υποβαθ-
µίζεται τελείως το διδακτορικό. Το διδακτορικό ξέρετε πράγµατι
δεν είναι πανάκεια, θα συµφωνήσω, όµως δεν παύει να είναι τί-
τλος σπουδών, ένας τίτλος σπουδών ο οποίος απεκτήθη µε κόπο.
Πάρα πολλοί νέοι που πήγαν στο εξωτερικό έχουν κοπιάσει ξέ-
ρετε. Μην το υποβαθµίζουµε τελείως, µην πετάµε στα σκουπίδια
τον κόπο τους. Αυτό θα πρέπει να τονιστεί. 

Επίσης µου λέτε για πενταετή συναφή εργασιακή εµπειρία µε
το αντικείµενο και θέλω να ρωτήσω πώς απεκτήθη η εργασιακή
εµπειρία. Μήπως την πενταετή εµπειρία είναι κάποιοι οι οποίοι
την απέκτησαν µε κοµµατική θέση, που διορίστηκαν κοµµατικά;
Αυτό βεβαίως δεν προσδιορίζεται καθόλου. 

Επίσης λέτε για τις ξένες γλώσσες διαζευκτικά «είτε αγγλικής
είτε γαλλικής είτε ισπανικής είτε ιταλικής». Δηλαδή, υπάρχει πε-
ρίπτωση κάποιος να αναλάβει µια θέση νευραλγική και να µην
ξέρει αγγλικά; Η Αγγλική είναι η lingua franca, είναι η διεθνής
γλώσσα. Δεν θα µπορεί να επικοινωνήσει. Πώς θα γίνει αυτό;
Ένας που µιλάει ισπανικά και δεν µιλάει αγγλικά θα µπορέσει να
µιλήσει µε τεχνοκράτες που µιλάνε αγγλικά; Το λέω γιατί έχω δι-
δαχτεί τέσσερις ξένες γλώσσες. Σας λέω ότι χωρίς τα αγγλικά
δεν µπορείς να επιβιώσεις όχι µόνο ως διευθυντής, γενικώς δεν
µπορείς να επιβιώσεις γενικότερα στον κόσµο.

Τέλος, θα ήθελα να πω ότι βλέπω πως ακόµα και τώρα η Εθνική
Σχολή Δηµόσιας Διοίκησης υποβαθµίζεται. Ξέρετε αυτή η σχολή
θεσπίστηκε και ιδρύθηκε για να στελεχώνει την κρατική διοίκηση,
αυτός είναι ο σκοπός της. Δεν λέµε να είναι το µοναδικό κριτήριο
και να είναι µόνο αυτοί που θα προκρίνονται. Αναφέρθηκε η Γαλ-
λία, αναφέρθηκαν και άλλες χώρες. Εκεί τα νοµικά πρόσωπα δη-
µόσιας διοίκησης, οι δηµόσιοι φορείς στελεχώνονται από τις
σχολές. Γιατί δεν το κάνουµε και εδώ; Δεν λέω να είναι µόνο από
εκεί. Θα πρέπει όµως να γίνεται και µια πρόκληση για αυτούς
τους υποψήφιους. Για αυτό τις έχουµε. Για αυτό ιδρύθηκε αυτή
η σχολή. Πρέπει κάποτε να γίνει και εδώ αυτό.

Τέλος, ήθελα να πω και κάτι ακόµα. Έχει φέρει µια τροπολογία
στο σχέδιο νόµου. Θα ήθελα ο αρµόδιος Υπουργός να ήταν εδώ
να την υποστηρίξει. Δεν ήταν στις επιτροπές ούτε σήµερα. Δεν
πρόκειται καν να τη σχολιάσουµε. Καλό θα ήταν να υπάρχει. Είναι
κάτι το οποίο εµένα µου προκαλεί άσχηµη εντύπωση.

Τελειώνοντας θα πω το εξής: Επειδή θεωρώ ότι το νοµοσχέδιο
δεν εξυπηρετεί πλήρως την αξιοκρατία -έχει κάποια θετικά, όπως
το τεστ δεξιοτήτων- αλλά βλέπω ότι στις λεπτοµέρειες υπάρχει
πρόβληµα, εγώ θέλω να πω ότι θα περιµέναµε κάποιο νοµοσχέ-
διο που πραγµατικά να κατοχυρώνει πλήρως την αξιοκρατία.
Εµείς ως Σπαρτιάτες οραµατιζόµαστε ένα δηµόσιο σύγχρονο,
ένα δηµόσιο το οποίο δεν θα εξαρτάται από τα κόµµατα, ένα δη-
µόσιο όπως σε άλλες χώρες, όπως για παράδειγµα το Βέλγιο.
Παλιά ξέρετε το Βέλγιο επί έναν χρόνο δεν είχε κυβέρνηση.
Όµως το δηµόσιο λειτουργούσε κανονικά. Ξέρετε γιατί; Επειδή
ήταν αξιοκρατικό, γιατί ήταν απεξαρτηµένο πλήρως από τα κόµ-
µατα. Εµείς αυτό θέλουµε. Επειδή όµως δεν το βλέπουµε, θα κα-
ταψηφίσουµε το νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ πολύ τον
κύριο συνάδελφο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής σαράντα πέντε µαθήτριες και µαθητές και τρεις συ-
νοδοί εκπαιδευτικοί από το 9ο ΕΠΑΛ Πειραιά. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής από την Κοινοβουλευ-
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τική Οµάδα της Νίκης κ. Γεώργιος Αποστολάκης. Παρακαλώ,
κύριε συνάδελφε, ο χρόνος ξεκινάει τώρα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, σε κάθε αλλαγή κυβέρνη-

σης είµαστε στο ίδιο έργο θεατές. Αλλαγή διοικήσεων στα νοµικά
πρόσωπα και στις θέσεις ευθύνης της δηµόσιας διοίκησης. Αλ-
λάζει η κυβέρνηση; Αλλάζει και η ηγεσία τους. Με διάφορους
τρόπους η εκάστοτε κυβέρνηση, και τώρα αυτή της Νέας Δηµο-
κρατίας, σπεύδει να διακόψει τη συνέχεια της δηµόσιας διοίκη-
σης, να διώξει τους άλλους και να διορίσει τους ηµετέρους. Είναι
πολύ δυσάρεστο και καταστροφικό θεσµικά το γεγονός ότι στη
χώρα µας η θεσµική συνέχεια διακόπτεται βίαια και αλαζονικά µε
κάθε κυβερνητική αλλαγή, που φιλοδοξεί µαταίως να τα αλλάξει
όλα και να αρχίσει από την αρχή λες και πίσω µας είναι µόνον
ερείπια και όχι ένας ζωντανός οργανισµός, ένα κράτος που ζει
και λειτουργεί ακατάπαυστα και συντηρεί µια χώρα και έναν λαό.
Η χώρα που δεν έχει θεσµική µνήµη και κυβερνιέται συνέχεια τυ-
χαία και χώρα που κυβερνιέται τυχάρπαστα και ευκαιριακά δεν
έχει µέλλον. 

Η Κυβέρνηση σήµερα µε το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο έρχεται
να αντικαταστήσει τις οµολογηµένα από την ίδια αποτυχηµένες
ρυθµίσεις του ν.4735/2020, προσποιούµενη ότι καταργεί πλέον
τους απευθείας διορισµούς των διοικητών, ότι δήθεν η επιλογή
τους θα γίνεται αντικειµενικά και χωρίς κοµµατικές προτιµήσεις.

Δεν είναι, όµως, αλήθεια αυτό. Mε τον τρόπο που χτίζονται τα
κριτήρια επιλογής, σε συνδυασµό µε το ότι τα µέλη της επιτρο-
πής επιλογής θα είναι κατά πλειοψηφία στελέχη του κυβερνώ-
ντος κόµµατος, και πάλι θα επιλέγονται τα «δικά µας παιδιά». Στη
διαδικασία επιλογής κυριαρχεί η κυβέρνηση. 

Πολύ όµορφα ακούγεται ότι θα υπάρχουν τεστ δεξιοτήτων, µο-
ριοδότηση τυπικών προσόντων, δοµηµένη συνέντευξη. Στην επι-
τροπή, όµως για την επιλογή, από τους τελικούς δεκαπέντε των
επτά και σε συνέχεια από αυτούς των τριών επικρατέστερων υπο-
ψηφίων, θα πλειοψηφούν τα κυβερνητικά στελέχη και θα µει-
οψηφούν οι ανεξάρτητες αρχές. Ιδού η Κερκόπορτα εισόδου για
τα γαλάζια παιδιά! Από τους τρεις πάλι επικρατέστερους, τον άρι-
στο -ή µήπως τον αρεστό;- θα επιλέγει ο Υπουργός και φυσικά,
θα επιλέξει τον εκλεκτό της κυβέρνησης, τον δικό της. Κοροϊδία
αξιοκρατίας, εµπαιγµός της έννοιας της ακοµµάτιστης διοίκησης. 

Θα προχωρήσω, όµως, σε µία τεχνοκρατική αξιολόγηση του
νοµοσχεδίου, µε βάση τρεις θεµατικούς άξονες. Πρώτος άξονας:
Αποκοµµατικοποίηση της δηµόσιας ζωής. Το νοµοσχέδιο πρέπει
να κριθεί όχι µόνο από το αν καθιερώνει διαδικασίες πάγιες, αντι-
κειµενικές και απρόσκοπτες, σαν και αυτές -ας πούµε- του ΑΣΕΠ,
αλλά και από το αν οι διαδικασίες αυτές υπηρετούν πράγµατι την
αξιοκρατία, όχι µόνο από την άποψη των τυπικών προσόντων,
αλλά και από την άποψη κυρίως των ουσιαστικών προσόντων. 

Τα διευθυντικά στελέχη οφείλουν να είναι απογαλακτισµένα
από κάθε είδους κοµµατικές ή πολιτικές εξαρτήσεις. Συγχρόνως,
όµως, θα πρέπει να είναι και τα πλέον ικανά πρόσωπα για την
ανάληψη τέτοιων θέσεων ευθύνης, ικανά να οργανώσουν και να
προγραµµατίσουν δράσεις, να διαχειριστούν καταστάσεις και να
διευθύνουν µια υπηρεσία νοµικού προσώπου, λόγου χάριν ενός
νοσοκοµείου µε στόχο την αποτελεσµατική εκπλήρωση της δη-
µόσιας αποστολής. Το πάγιο αίτηµα της πολιτικά και κοµµατικά
ουδέτερης διοίκησης -ένα αίτηµα κλασικό, αυτονόητο και πολύ
παλιό- παραµένει ακόµη, δυστυχώς και στις ηµέρες µας, επιτα-
κτικό και επίκαιρο. 

Σε ό,τι αφορά ειδικά τους διοικητές των νοµικών προσώπων,
αυτοί θα πρέπει να είναι οι αποτελεσµατικοί και κοµβικοί µάνα-
τζερ της διοίκησης, αχρωµάτιστοι και αυτοί πολιτικά και κοµµα-
τικά µε εµπειρία στη διοίκηση και µε αποδεδειγµένες διευθυντι-
κές ικανότητες. Αυτό είναι το πρωταρχικό κριτήριο βάσει του
οποίου θα κριθεί το παρόν νοµοσχέδιο. Η διασφάλιση της συντα-
γµατικής θεσµικής ανεξαρτησίας της δηµόσιας διοίκησης από
την πολιτική εξουσία και η εγγύηση της πολιτικής ουδετερότητάς
της. 

Εφόσον, όµως, η επιλογή των διοικητών, πεντακοσίων και πλέ-
ον φορέων του δηµοσίου, στο κρίσιµο σηµείο επιλογής των επτά
επικρατέστερων θα γίνει από µία επιτροπή στην οποία θα πλει-
οψηφούν κυβερνητικά στελέχη, η αξιοκρατία και πάλι θα υποχω-

ρήσει µπροστά στη µεθοδευµένη κοµµατοκρατία, διότι στη στε-
λέχωση των επιτροπών σκόπιµα πλειοψηφούν τα κυβερνητικά
στελέχη, µε έµφαση -τονίζω- ότι στο παρόν νοµοσχέδιο τα κυ-
βερνητικά στελέχη είναι τρία, έναντι δύο των ανεξάρτητων αρ-
χών. Δηλαδή, ακόµα χειρότερα από το σύστηµα του προηγούµε-
νου νόµου, όπου οι κυβερνητικοί ήταν µόνο δύο. 

Στο τέλος τον «άριστο», εντός εισαγωγικών, εκ των τριών, θα
τον επιλέξει ο Υπουργός. Αν, βέβαια, καταφέρει και µπει στην
τριάδα κάποιος που δεν είναι του κόµµατος, δεν τρέφω καµµία
ελπίδα ότι θα επιλεγεί, θα επιλεγεί ο «δικός µας» άνθρωπος. Είναι
φανερό ότι, αν και το παρόν νοµοσχέδιο δείχνει να σπάει τις
απευθείας αναθέσεις των διοικήσεων σε κοµµατικά πρόσωπα, ο
κυβερνητικός παράγοντας επιλογής παραµένει ισχυρός. Ο δε
Υπουργός, ο τελικός κριτής.

Εποµένως, το παρόν νοµοσχέδιο δεν υπηρετεί τον άξονα της
αποπολιτικοποίησης, της αποκοµµατικοποίησης της δηµόσιας δι-
οίκησης. Υπηρετεί την κοµµατοκρατία. 

Άξονας δεύτερος: Οικοδόµηση ικανοτήτων. Διάπλαση ικανών
και όχι απλώς τυπικά προσοντούχων διευθυντών. Ο άξονας
αυτός αναφέρεται στην οικοδόµηση ή διάπλαση ικανοτήτων σε
ό,τι αφορά τη διαχείριση του ανθρώπινου δυναµικού και ειδικά,
κατά την επιλογή προϊσταµένων. Ικανότητες που έχει απόλυτη
ανάγκη η ελληνική δηµόσια διοίκηση. Για να ανακαλυφθούν,
όµως, και να αξιολογηθούν οι προσωπικές ικανότητες, απαιτείται
να δοθεί έµφαση στην αξιολόγηση των ουσιαστικών προσόντων
των υποψηφίων διευθυντών και στην αντιστροφή του βάρους της
αξιολόγησης από τα τυπικά στα ουσιαστικά προσόντα.

Η εκτίµηση των προσόντων πρέπει να επικεντρώνεται, κυρίως,
στην αξιολόγηση των προσωπικών ικανοτήτων των ατοµικών επι-
δόσεων και της εν γένει εργασιακής φυσιογνωµίας του κάθε υπο-
ψηφίου διευθυντή.

Η ελληνική δηµόσια διοίκηση δεν πάσχει από έλλειψη προσο-
ντούχων στελεχών εφοδιασµένων µε πτυχία πανεπιστηµιακά, µε-
ταπτυχιακά και διδακτορικά. Πάσχει από έλλειψη ικανών στελε-
χών, στελεχών πεπειραµένων, µε διαπιστωµένες ικανότητες απο-
τελεσµατικής διαχείρισης και διοίκησης σχεδιασµού πολιτικών
και απόδοσης έργου. 

Τα τυπικά προσόντα είναι καλά και απαραίτητα για την πρόσ-
ληψη και τον διορισµό, αλλά δεν είναι αρκετά για την επιλογή των
ικανότερων και αποδοτικότερων.

Η γραπτή εξέταση που προβλέπεται και µπορεί να αποδώσει
έως 800 βαθµούς και θα καθορίσει τη σειρά των πρώτων δεκα-
πέντε επιτυχόντων, αποκλείοντας σαν χωνί, όπως είπε και η κυρία
Υπουργός, τις εκατοντάδες των υποψηφίων, προβλέπεται µε
εξαιρετική ασάφεια -µάλλον, σκόπιµη- για να µπορεί να αποκλει-
στεί ο µέγας όγκος των υποψηφίων και να περιοριστεί στους τε-
λικούς δεκαπέντε. Θα είναι ένα γραπτό τεστ δεξιοτήτων είτε µε
τη µέθοδο των πολλαπλών επιλογών ή άλλου είδους κλειστού
τύπου ερωτήσεων είτε µε συνδυασµό και των δύο. Προβλέπω ότι
θα ανθίσουν νέου τύπου φροντιστήρια υποψηφίων διοικητών.

Στη συνέχεια για όσους περάσουν στους δεκαπέντε, δίνεται
υπερβολική βαρύτητα στη µοριοδότηση των τυπικών προσόντων
και στη συνέντευξη. Για παράδειγµα, στο άρθρο 7 µοριοδοτού-
νται τα τυπικά προσόντα, µεταπτυχιακά, ξένες γλώσσες, δεύτερο
πτυχίο, συνολικά έως 600 µόρια.

Επισηµαίνω ως αρνητικό σηµείο ότι παραλείπεται η µοριοδό-
τηση του διδακτορικού. Λαµβάνεται απλά υπ’ όψιν στη µοριοδό-
τηση της συνέντευξης. Η κτήση, όµως, ενός διδακτορικού, κατά
τεκµήριο, προϋποθέτει πολύχρονη µελέτη, έρευνα και ενασχό-
ληση στο αντικείµενο. Δεν είναι ένα απλό θεωρητικής φύσης τυ-
πικό προσόν, όπως το µεταπτυχιακό. 

Η εργασιακή εµπειρία µοριοδοτείται κατά ανώτατο όριο µε
οκτακόσια µόρια και η δοµηµένη συνέντευξη, επίσης στο ίδιο
όριο των 700 µορίων. Η αξιολόγηση της εργασιακής, εν γένει,
φυσιογνωµίας του υποψηφίου διευθυντή, που προκύπτει από την
αξιολόγηση της απόδοσής του και της, εν γένει, εργασιακής του
φυσιογνωµίας, υποβαθµίζεται αδικαιολόγητα. Υπερέχει το σύ-
νολο της µοριοδότησης από τα τυπικά προσόντα και τη δοµηµένη
συνέντευξη, που γίνεται κατά κανόνα από νοµικούς και όχι από
ειδικούς ή πεπειραµένους µάνατζερ της δηµόσιας διοίκησης. 

Ευνοούνται οι φορτωµένοι µε τυπικά προσόντα και εκείνοι εκ
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των επτά επιλεχθέντων που θα πριµοδοτηθούν µε πολλά µόρια
από τη συνέντευξη. Δηλαδή, οι «ηµέτεροι», δεδοµένου ότι η πλει-
οψηφία των κριτών είναι κυβερνητικοί και οι συνεντεύξεις έχουν
καταντήσει πρόσφορο πεδίο σκόπιµων και ασαφών ερµηνειών.

Χρειάζεται αντιστροφή του βάρους των κριτηρίων, ώστε να
δοθεί η δέουσα σηµασία και η υπεροχή στην αξιολόγηση των ου-
σιαστικών προσόντων, φυσικά µέσα από διαδικασίες που θα είναι
θωρακισµένες απέναντι στην αυθαιρεσία και την υποκειµενική
κρίση του κάθε κριτή.

Φοβούµαι, ότι η προβλεπόµενη δοµηµένη συνέντευξη θα απο-
βεί το µέσο πριµοδοτήσεως των αρεστών του κυβερνώντος κόµ-
µατος. Η Νίκη πιστεύει το εξής: Η εργασιακή φυσιογνωµία των
διευθυντών που πρέπει να στελεχώσουν τα νοµικά πρόσωπα του
δηµοσίου, θα πρέπει να αποτυπωθεί ως φυσιογνωµία µάνατζερ
δηµοσίων υπηρεσιών ή διευθυντών διαχειριστών αυτών των δη-
µόσιων οργανισµών ικανών να διαµορφώνουν πολιτικές και να θέ-
τουν στόχους προς επίτευξη για τις δηµόσιες υπηρεσίες, να
καταστρώνουν προγράµµατα και να σχεδιάζουν δράσεις και να
παρακολουθούν, βέβαια, την υλοποίησή τους. 

Τέλος, νοµίζω ότι πρέπει να µπει ένα ανώτατο όριο ηλικίας για
τους υποψηφίους, λόγου χάριν τα εξήντα έτη. Με θλίψη ενθυ-
µούµαι ογδοντάχρονο συνταξιούχο καθηγητή που διόρισε η προ-
ηγούµενη Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας ως Διοικητή στο
Νοσοκοµείου Καρδίτσας. 

Επίσης, να µη λαµβάνεται υπ’ όψιν προϋπηρεσία διοικητή που
επιτεύχθηκε κατόπιν απευθείας κοµµατικού διορισµού µε το προ
ισχύσαν καθεστώς, γιατί έτσι θα πλεονεκτούν σε εµπειρία και
πάλι οι «ηµέτεροι».

Άξονας τρίτος: Διοίκηση προσανατολισµένη στην επίτευξη
αποτελεσµάτων. Είναι ορθό ότι κύρια βάση για την αξιολόγηση
των διοικητών των θεσµικών προσώπων πρέπει να είναι η αξιο-
λόγηση της απόδοσής τους. Πρέπει να τίθενται συγκεκριµένοι
στόχοι σε κάθε δηµόσια υπηρεσία, ούτως ώστε οι διοικητές να
κρίνονται και να αξιολογούνται, µε βάση συγκεκριµένα µετρήσιµα
και τεκµηριωµένα στοιχεία. Θεωρούµε θετικό σηµείο την πρό-
βλεψη για στοχοθεσία στα άρθρα 11 έως 14 του νοµοσχεδίου. 

Καθίσταται, επιτέλους, σαφές ότι η αποστολή της διοίκησης
δεν είναι µόνο η τυφλή εφαρµογή του νόµου, αλλά και η επίτευξη
των στόχων της δηµόσιας αποστολής της. Ένας διοικητής πλέον
κρίνεται και αξιολογείται ως προς τον βαθµό στον οποίο επιτυγ-
χάνει τους δηµόσιους στόχους που έχει θέσει η κυβέρνηση στο
πλαίσιο των αρµοδιοτήτων του. Σε περίπτωση δε που διαπιστωθεί
απόκλιση από τα υποβληθέντα και εγκριθέντα από τον αρµόδιο
Υπουργό ετήσια σχέδια δράσης, θα παύεται από τα καθήκοντά
του µε βάση εισήγηση του αρµόδιου Υπουργού προς το Υπουρ-
γικό Συµβούλιο.

Προβληµατική ίσως µπορεί να αποδειχθεί η πρόβλεψη του άρ-
θρου 13 για τη δυνατότητα ανταµοιβής -µπόνους παραγωγικό-
τητας- σε ποσοστό 20% του ετήσιου βασικού µισθού στους
διοικητές που πετυχαίνουν τους στόχους. Δεν λέω, είναι ένα καλό
κίνητρο και τα κίνητρα βοηθούν στην παραγωγή έργου. Πολλοί,
όµως, διατυπώνουν την επιφύλαξη ότι το µέτρο µπορεί να κατα-
σκευάσει µία νέα γενιά golden boys του δηµοσίου µε επιπλέον
αµοιβές για υποχρεώσεις, όµως, που έτσι κι αλλιώς οφείλουν να
υλοποιήσουν µε τον µισθό τους. Η προσωπική µου γνώµη είναι
ότι καλό είναι το µέτρο, αρκεί η κρίση να µην ανήκει µόνο στον
Υπουργό που µπορεί να µεροληπτεί υπέρ κάποιου διοικητή, αλλά
να υπάρχει δυνατότητα έκφρασης έστω απλής γνώµης και άλλου
σχετικού φορέα, λόγου χάριν του προσωπικού, του Επιµελητή-
ριου και άλλων.

Ποια είναι τώρα η πρόταση της Νίκης; Είναι καιρός να µπει ένα
τέλος σε απευθείας αναθέσεις στις επιλογές µάνατζερ του δη-
µοσίου, είτε οι αναθέσεις αυτές γίνονταν κατά τον παρελθόντα
τρόπο µε ευθεία επιλογή και ανάθεση από τον Υπουργό είτε γί-
νονται µε έµµεση επιλογή πάλι από τον Υπουργό µε τον φερετζέ
του διαγωνισµού, της µοριοδότησης και της συνέντευξης, που
προσχηµατικά το παρόν νοµοσχέδιο µεθοδεύει για να επιτύχει
τον ίδιο σκοπό.

Θα µπορούσαν, άραγε, να απορροφηθούν αλλαγές στην κα-
τεύθυνση της πλήρους αποκοµµατικοποίησης τέτοιων διορισ-
µών; Ναι και υπάρχει ήδη κατατεθειµένη πρόταση από το ίδιο το

ΑΣΕΠ, την οποία η Κυβέρνηση σκόπιµα παραθεωρεί. Πρόκειται
για το γνωστό πόρισµα Παπατόλια. Κατόπιν εσωτερικής πρωτο-
βουλίας του ΑΣΕΠ συγκροτήθηκε µια «επιτροπή σοφών», στελε-
χωµένη µε µέλη της ανεξάρτητης αρχής. Συντονιστής της επιτρο-
πής ήταν ο Σύµβουλος του ΑΣΕΠ Απόστολος Παπατόλιας, µε
αντικείµενο την αναοριοθέτηση των αρµοδιοτήτων του ΑΣΕΠ
στην επιλογή των επιτελικών στελεχών του δηµοσίου. Η επιτροπή
αυτή είχε ουσιαστικά προτείνει στον τότε Υπουργό Εσωτερικών
κ. Μάκη Βορίδη την κατάργηση των διορισµών µε υπουργική επι-
λογή και απόφαση και αντ’ αυτής την επιλογή διοικητών από µια
εξωκυβερνητική επιτροπή -τρία µέλη ΑΣΕΠ, ένα µέλος του Νοµι-
κού Συµβουλίου του Κράτους και ο αρµόδιος υπηρεσιακός γραµ-
µατέας- µε αποκλειστικό κριτήριο τη βαθµολογία του υποψηφίου
µε βάση τα τυπικά προσόντα και τη συνέντευξη. Θα πρέπει, βέ-
βαια, να συµπληρωθεί η πρόταση και µε συνυπολογισµό ως βα-
σικότερο κριτήριο της εργασιακής εµπειρίας. Τότε θα µπορέ-
σουµε να µιλήσουµε για ακοµµάτιστη και αξιοκρατική επιλογή,
κάτι το οποίο δεν εξασφαλίζει το παρόν νοµοσχέδιο και γι’ αυτό
το καταψηφίζουµε ως ένα ακόµη εργαλείο στη διάθεση της κοµ-
µατοκρατίας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε τον
κύριο συνάδελφο και για την τήρηση του χρόνου.

Οφείλω να σας πω στο σηµείο αυτό, κύριοι συνάδελφοι, ότι
έχουν εγγραφεί εβδοµήντα επτά οµιλητές και καταλαβαίνετε ότι
πρέπει να δείξουµε όλοι µια πειθαρχία στον χρόνο µας.

Και τώρα τον λόγο έχει η ειδική αγορήτρια από την Πλεύση
Ελευθερίας κ. Ελένη Καραγεωργοπούλου.

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν αναφερθώ

στη στάση µας και στις θέσεις της Πλεύσης Ελευθερίας, όπως
αυτές διατυπώθηκαν στις προηγηθείσες συνεδριάσεις, θα ήθελα
µε έµφαση να εστιάσω επικριτικά στη σχεδιασµένη πρακτική των
συνεχόµενων συνεδριάσεων, χωρίς να διατίθεται ο σχετικός χρό-
νος επώασης των προβληµατισµών που ανιχνεύονται κατά τη
διάρκεια των συζητήσεων. Ούτε εµείς, ούτε το αρµόδιο Υπουρ-
γείο µπορεί να προσεγγίσει όπως αρµόζει τις τοποθετήσεις µας,
προκειµένου για την καλύτερη και ουσιαστικότερη επεξεργασία.

Δεν θα µπορούσα επίσης να ξεκινήσω την τοποθέτησή µου
προτού δηλώσω την καταδίκη της Πλεύσης Ελευθερίας στη
στάση της Κυβέρνησης στο ψήφισµα του Οργανισµού Ηνωµένων
Εθνών σχετικά µε τον πόλεµο στη Γάζα. Δεν είµαστε υπέρ της
Χαµάς, υπερασπιζόµαστε, όµως, µέχρι κεραίας τα δικαιώµατα
του παλαιστινιακού λαού.

Καλούµε την Κυβέρνηση που εξέθεσε τη χώρα µας µε ψήφο
αποχής στο παραπάνω ψήφισµα και µε την επίσκεψη του Πρω-
θυπουργού στο Ισραήλ να λάβει ακόµα και τώρα µία στάση ευ-
θύνης, να καταγγείλει τις µαζικές δολοφονίες του κράτους του
Ισραήλ σε παραβίαση των διατάξεων του διεθνούς δικαίου, να
ζητήσει την παύση της εθνοκάθαρσης που επιχειρείται µε τον πιο
βίαιο τρόπο που έχει γνωρίσει η ανθρωπότητα, µε τον εγκλωβι-
σµό 2,3 εκατοµµυρίων Παλαιστινίων στη µεγαλύτερη υπαίθρια
φυλακή και τόπο µαζικής εξόντωσης του κόσµου. Το έγκληµα πο-
λέµου είναι αισθητό και τελείται στον ίδιο χρόνο που η Κυβέρ-
νηση αναγνωρίζει τον πόλεµο στην Ουκρανία ως ικανό λόγο να
πλήξει τα οικονοµικά δεδοµένα των τηλεοπτικών σταθµών της
χώρας. Με υπουργική απόφαση στις 24-10 το Δηµόσιο Ταµείο
αναλαµβάνει να πληρώσει µε το υπέρλαµπρο ποσό των 6,8 εκα-
τοµµυρίων ευρώ για λογαριασµό των επτά ιδιωτικών καναλιών
πανελλαδικής εµβέλειας τις εισφορές τους στον Δηµοσιογρα-
φικό Οργανισµό Επικουρικής Ασφάλισης και Περίθαλψης.

Κύριε εισηγητή της Πλειοψηφίας, αλήθεια, σέβεστε τα χρή-
µατα των φορολογουµένων; Η αιτία που η Κυβέρνηση οδηγήθηκε
σε αυτή την απόφαση είναι το γεγονός ότι οι ως άνω επιχειρήσεις
επλήγησαν ιδιαιτέρως κατά την πρόσφατη οικονοµική διαταραχή
που προκλήθηκε από τη ρωσική επίθεση της Ουκρανίας και τις
κυρώσεις που επιβλήθηκαν από την Ευρωπαϊκή Ένωση και τους
διεθνείς εταίρους, καθώς και τα αντίµετρα που ελήφθησαν. «Α
λά καρτ» η ευαισθητοποίηση της Κυβέρνησης και δεικτική της εκ-
κωφαντικά στρεβλής και επικίνδυνης πολιτικής που ασκεί, εξα-
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γοράζοντας τη φιλοκυβερνητική στάση των µέσων µαζικής επι-
κοινωνίας και εκθέτοντας τον ελληνικό λαό σε κίνδυνο έµµεσης
και άµεσης εµπλοκής στην, σε παγκόσµιο επίπεδο, εξελισσόµενη
τραγωδία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα από το Βήµα της Βου-
λής να ευχαριστήσω την κυρία Υπουργό για το γεγονός ότι έλαβε
υπ’ όψιν της πολλές από τις παρατηρήσεις µας στο υπό ψήφιση
νοµοσχέδιο, προκειµένου για τη βελτίωση διατάξεών του, µεταξύ
άλλων σε σχέση µε το ζήτηµα του χρόνου ειδοποίησης των υπο-
ψηφίων για τη συνέντευξη που αφορά σε µέρος της όλης διαδι-
κασίας µοριοδότησης, σε σχέση µε την ανάγκη εκτίµησης της
προσωπικότητας και της ψυχικής υγείας του εξεταζόµενου, ώστε
να δηµιουργείται ένα φίλτρο προστασίας απολύτως βαρύνουσας
σηµασίας ως προς τη µέτρηση της ανθρώπινης συµπεριφοράς
και τον αντίκτυπό της στις θέσεις υψηλών καθηκόντων.

Επίσης, στη σωστή κατεύθυνση καθιερώθηκε η γραπτή εξέ-
ταση στο άρθρο 6.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριοι συνάδελφοι,

παρακαλώ, λίγο ησυχία.
Συγγνώµη, κυρία συνάδελφε.
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Στο άρθρο 7 σταθήκαµε επι-

κριτικοί στη διαφορά των µεταπτυχιακών τίτλων στη µοριοδό-
τησή τους, στην εξίσωση του µεταπτυχιακού τίτλου σπουδών µε
τίτλο από την Εθνική Σχολή Δηµόσιας Διοίκησης και Αυτοδιοίκη-
σης, αλλά αναµένουµε βελτιώσεις σύµφωνα µε τις δηλώσεις της
Υπουργού.

Όµως, επειδή η διαπίστωση που αποτελεί κοινή παραδοχή ότι
η Δηµόσια Διοίκηση νοσεί όχι µόνο από την υποχρηµατοδότηση
και την υποστελέχωση, αλλά και από την άσκηση άγονης και δυσ-
λειτουργικής εξουσίας, εξουσίας που δεν διαπνέεται από τους
κανόνες χρηστής διοίκησης, τις αριστοτελικές αρχές και τους ενι-
αίους κανόνες ηθικής, θα ήθελα να υπογραµµίσω ότι δεν ανα-
γνωρίζουµε στο νοµοσχέδιο οποιαδήποτε πρόβλεψη για τις προ-
βληµατικές σε πολλές περιπτώσεις από κάθε άποψη προσωρινές
διοικήσεις των νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου. Πώς, εκτός
από αξιολόγηση, θα συµβεί άµεσα και µε ταχείς ρυθµούς η προ-
κήρυξη κάλυψης των θέσεων αυτών;

Αν αυτό το νοµοσχέδιο είναι µία ισχυρή δόση ανάταξης και µε-
ταβολής συνθηκών στη Δηµόσια Διοίκηση, µε προορισµό οι υπη-
ρεσίες του δηµοσίου να εξυπηρετούν κατ’ ουσία και άµεσα τους
πολίτες, εµείς δεν θα είχαµε λόγο να διαφωνήσουµε, γιατί τα
προβλήµατα στον κορµό των υπηρεσιών του δηµοσίου είναι δαι-
δαλώδη και θα αναφέρω χαρακτηριστικά παραδείγµατα.

«Ελληνικό Κτηµατολόγιο»: Η προσωρινή διοίκηση του νοµικού
προσώπου δηµοσίου δικαίου «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» στελεχώ-
νεται από ανθρώπους που δεν έχουν σχέση µε το αντικείµενο της
νοµικής επιστήµης. Πώς εξυπηρέτησε τη συνάφεια που επικαλεί-
στε η επιλογή αυτών των προσώπων στον φορέα του Κτηµατο-
λογίου; Το χρονοδιάγραµµα απόδοσης του έργου µετά από
είκοσι οκτώ ολόκληρα χρόνια καθυστερήσεων µε κατασπατά-
ληση του δηµοσίου χρήµατος αλλά και των χρηµατοδοτήσεων
από την Ευρωπαϊκή Ένωση και τους ξένους οίκους του εξωτερι-
κού, χωρίς ελέγχους της ποιότητας των παραδοτέων από τους
αναδόχους, χωρίς αξιολόγηση των διοικούντων, χωρίς παρεµβά-
σεις στο έγκληµα που έχει συντελεστεί σε βάρος της περιουσίας
των Ελλήνων πολιτών και του ελληνικού δηµοσίου, µε λάθη και
παραλείψεις που αποτελούν εκρηκτικό µηχανισµό για το επιτε-
λικό κράτος, αφορά σε σύντοµη προθεσµία, όπως γνωρίζετε,
µέχρι δηλαδή το τέλος του έτους 2025. Πώς γίνεται να µη σας
ενδιαφέρει τι είδους προσωρινή διοίκηση έχει το νοµικό πρό-
σωπο δηµοσίου δικαίου «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» µέχρι να έρθει
νέα διοίκηση µέσω ΑΣΕΠ; Πώς γίνεται να µένετε σε εφησυχασµό,
δηλώνοντας ότι θα αξιολογηθεί η διοίκηση αυτή; Είναι ακατάλ-
ληλοι άνθρωποι σε θέσεις καίριας σηµασίας για την έκθεση της
χώρας µας απέναντι στον ελληνικό λαό, αλλά και σε οποιονδή-
ποτε καλώς εννοούµενο επενδυτή. Είναι ξεκάθαρα κοµµατικά
στελέχη που αγνοούν πλήρως τις συνθήκες κάτω από τις οποίες
έχουν κληθεί να επιµεληθούν την παράδοση ενός κεφαλαιώδους
σηµασίας για τον ελληνικό λαό έργου.

Ο διορισµός του κ. Σακαρέτσιου ως Προέδρου στο νοµικό πρό-

σωπο δηµοσίου δικαίου «Ελληνικό Κτηµατολόγιο» είναι χαρακτη-
ριστικό παράδειγµα παραβίασης της συνταγµατικής επιταγής για
την πολιτική ουδετερότητα και τη θεσµική ανεξαρτησία του φο-
ρέα. Δεν διέθετε ούτε καν τα απαιτούµενα πτυχία και την εργα-
σιακή εµπειρία και σίγουρα δεν πληρούσε κριτήριο συνάφειας,
εκτός αν συνάφεια θεωρήθηκε ότι διετέλεσε διευθυντής του γρα-
φείου του Υφυπουργού Ψηφιακής Διακυβέρνησης κ. Κυρανάκη,
µε ιδιότητα κοµµατικού στελέχους της Νέας Δηµοκρατίας και άλ-
λοτε εκδότη της εφηµερίδας «Ο Νεοδηµοκράτης». 

Θα έπρεπε να είχε ληφθεί πρόνοια για αντικατάσταση των προ-
σωρινών διοικήσεων άµεσα µε αξιοκρατικά και αντικειµενικά κρι-
τήρια. Αυτός είναι πολύ ουσιαστικός λόγος προβληµατισµού για
το νοµοσχέδιο, που δεν λύνει τα ζέοντα προβλήµατα του σήµερα,
αλλά προβάλλει αφηρηµένα στο απώτερο µέλλον ένα λειτουρ-
γικό µοντέλο δηµόσιας διοίκησης που θα εξασφαλίσει ευδαιµονία
στους πολίτες και ποιοτικότερη ζωή µε κυβερνητική προεπιλογή
και καθοδήγηση. 

Στα δηµόσια νοσοκοµεία, το Εθνικό Σύστηµα Υγείας είναι υπό
διάλυση. Προγραµµατισµένα χειρουργεία διακόπτονται, ανα-
στέλλεται η λειτουργία ιατρείων και οι ασθενείς γνωρίζουν πρω-
τοφανείς καταστάσεις που δεν προσιδιάζουν σε οργανωµένο
κράτος. Το Νοσοκοµείο «Παπανικολάου» στη Θεσσαλονίκη, το
«Βενιζέλειο» Νοσοκοµείο Ηρακλείου Κρήτης, το Νοσοκοµείο
Βόλου, αποτελούν πρόσφατα παραδείγµατα που είδαν το φως
της δηµοσιότητας και δεν είναι τα µόνα.

Ποια είναι η θέση της Κυβέρνησης και ποια µέτρα έχετε λάβει
για την αντιµετώπιση του εν λόγω προβλήµατος, που χρήζει άµε-
σης λύσης; Δεν ενδιαφέρουν οι ζωές των Ελλήνων πολιτών, των
κατοίκων αυτής της χώρας; Μπορείς να πεις σε έναν ασθενή «πε-
ρίµενε να δροµολογηθεί η νέα διοίκηση του νοσηλευτικού ιδρύ-
µατος µέσω ΑΣΕΠ, µετά την ψήφιση του νοµοσχεδίου µας, τη
δηµοσίευσή του στο ΦΕΚ, την προκήρυξη για εξετάσεις, τον δια-
γωνισµό, την έκδοση αποτελεσµάτων και µετά θα χειρουργηθείς,
γιατί θα συµβεί µε τη νέα διοίκηση, να διοριστούν γιατροί αναι-
σθησιολόγοι, γιατροί ειδικοτήτων που λείπουν;». Πεθαίνει ο ασθε-
νής. Δεν ενδιαφέρει; 

Δηµόσιες και δηµοτικές βιβλιοθήκες είναι υποστελεχωµένες.
Αποτελούν πνεύµονα ζωής για πολλές περιοχές της Ελλάδας, ει-
δικά για τις πιο αποµακρυσµένες. Στο Βαθύ της Σάµου λειτουργεί
µια εξαιρετική δηµόσια βιβλιοθήκη, η οποία διαθέτει ένα πλούσιο
βαρυσήµαντο ιστορικό αρχείο. Η Σάµος της ανατολικής Μεσο-
γείου, τα θαλάσσια σύνορά µας µε τη γείτονα χώρα, τόπος υπο-
δοχής προσφύγων, αποτελεί ένα κόσµηµα για την Ελλάδα και
διαθέτει σπάνιο υλικό καθώς υπήρξε η µοναδική ηγεµονία για
πολλά χρόνια πριν την ένωσή της µε την υπόλοιπη χώρα. Δεν θα
έπρεπε να έχει στελεχωθεί από ανθρώπινο δυναµικό; Πώς θα ενι-
σχυθεί η παιδεία και ο πολιτισµός µε την ενεργοποίηση των πο-
λιτών, αν όχι µε την υποβοήθηση του κράτους, την αρωγή της
διοίκησης; 

Το εν λόγω νοµοσχέδιο έρχεται σε µια στιγµή που η Κυβέρ-
νηση θριαµβολογεί για την άνοδο της επενδυτικής βαθµίδας, επι-
χαίρει δηλαδή για την ευκολότερη πρόσβαση των πολιτών και
των επιχειρήσεων στον τραπεζικό δανεισµό µε χαµηλότερα επι-
τόκια που θα έχουν ενισχυµένη καταναλωτική δύναµη, άρα κατα-
φυγή στον δανεισµό µε διαφορετικά κριτήρια από πλευράς
πιστοληπτικής αξιολόγησης. 

Αν µαζί µε την πλασµατική εικόνα του «καλώς έχει» µιας οικο-
νοµίας που µαστίζεται από τη φτώχεια, από την εγκατάλειψη, την
περιφρόνηση του ανέστιου, την καταδίωξη του δανειολήπτη, µε
τις παράνοµες πρακτικές των τραπεζιτών ή των εταιρειών τους
διαχείρισης απαιτήσεων που παραµένουν αλώβητοι, την εξα-
θλίωση από την επιδροµή των καιρικών φαινοµένων που βρήκαν
σύµµαχο την έλλειψη πολιτικής προστασίας, την απουσία πρό-
ληψης και ενεργητικής παρέµβασης σε όσα η κοινωνία έχει ανά-
γκη, επιχειρείτε µε την ψήφιση νέων διατάξεων την αλλαγή προ-
φίλ του ελληνικού δηµοσίου ως προς τη φερεγγυότητα και την
ασφάλεια στην παροχή υπηρεσιών, λυπάµαι, αλλά µας βρίσκετε
επιφυλακτικούς. 

Κυρία Υπουργέ, συµφωνούµε µε την πρόθεση να ενισχύσετε
την αποτελεσµατικότητα της απόδοσης των οργάνων της δηµό-
σιας διοίκησης, µε την προϋπόθεση συµµετοχής στη διαδικασία
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επιλογής του άρθρου 5 του νοµοσχεδίου, που θέτει ως προσόν
τη δεκαετή, τουλάχιστον, εργασιακή εµπειρία. Όµως, έστω ότι
καλόπιστα δεχόµαστε τη σηµασία της εµπειρίας τού υποψηφίου,
από την άλλη, το συγκεκριµένο προαπαιτούµενο-περιορισµός
θέτει εκτός διαγωνισµού νέους επιστήµονες ηλικίας τριάντα
πέντε έως σαράντα ετών, οι οποίοι αναζητούν τον επαγγελµατικό
τους προσανατολισµό σε χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Πρό-
κειται για την κατηγορία νέων που βίωσαν στην πιο κρίσιµη πα-
ραγωγική τους ηλικία την πολυετή κρίση στη χώρα µας, Διεθνές
Νοµισµατικό Ταµείο, µνηµόνια, πανδηµία, και τους κλείνουµε την
πόρτα από τη δηµόσια διοίκηση τιµωρητικά, αντί να τους έλ-
ξουµε, ειδικά όταν οι συνθήκες που βιώνουµε -και ανέλυσα πα-
ραπάνω- δηµιουργούν αντικίνητρα στον τρόπο που οραµατίζο-
νται το µέλλον τους στη χώρα µας. 

Μιλώντας για µεταρρυθµιστικές τοµές, θα πρέπει να είµαστε
σε θέση να προβάλλουµε το αποτέλεσµα των ρυθµίσεων που
προτείνουµε στο εγγύς µέλλον, να είµαστε σε θέση να πούµε
πότε θα υλοποιηθεί το σχέδιο για να ανακουφίσει τους πολίτες
από προβλήµατα που απορρέουν από την υποστελέχωση και τις
ελλείψεις σε ανθρώπινο κατάλληλο δυναµικό. 

Το εγχείρηµα, λοιπόν, σε πραγµατικό χρόνο προσκρούει στο
γεγονός ότι ακόµα και εκατοντάδες φορείς, που πλαισιώνουν το
έργο µιας κυβέρνησης και συµβάλλουν στη βελτίωση των συν-
θηκών ζωής των πολιτών, δεν είναι γνωστό. Θα πρέπει να κλη-
θούν µέσα από πραγµατικά φίλτρα αξιοκρατίας, αντικειµενικό-
τητας, διαφάνειας και λογοδοσίας, αφού, όµως, γίνει γνωστή η
κατηγοριοποίηση αυτών και το είδος των φορέων που θα λογο-
δοτούν σε κάθε περίπτωση στο πώς θα βοηθήσουν το έργο µιας
κυβέρνησης. 

Το άρθρο 12 χρήζει βελτίωσης, όπως σας είπαµε, ως προς την
εξειδίκευση και καλύτερη επεξεργασία της αξιολόγησης τους. Σε
ό,τι αφορά όχι µόνο τα κριτήρια, αλλά και τις κυρώσεις που θα
πρέπει να είναι άµεσες. Μας καλέσατε να καταθέσουµε σχετική
πρόταση νόµου ως προς το εν λόγω άρθρο. Επί του πρόχειρου
και για παράδειγµα µπορούµε να προτείνουµε τον προγραµµατι-
σµό τριµηνιαίων αξιολογήσεων, µε προοπτική την προσπάθεια
βελτίωσης των υπό κρίση διοικητών. Αν η βελτίωση δεν είναι
ορατή στο επίπεδο της ικανοποιητικής απόδοσης σε σχέση µε
τους τεθέντες στόχους, τότε ναι, ας επέρχεται η λήξη της θη-
τείας, αζηµίως. Δεν θα αναλάβουµε την ευθύνη ωστόσο στην τα-
χύτατη επεξεργασία του σχεδίου νόµου και µάλιστα χωρίς να
έχουµε την απαραίτητη τεχνογνωσία και εµπειρία ως προς την
ολοκληρωµένη και τεκµηριωµένα ορθή πρότασή µας να προτεί-
νουµε µια τέτοια µεταβολή του νοµοσχεδίου. 

Θα επαναλάβω ότι το γεγονός που τα νοµοσχέδια επί σκοπώ
συζητούνται σε χρόνους που αναιρούν τη σκοπιµότητα των πε-
ρισσότερων συνεδριάσεων, αφού δεν υπάρχει ικανό διάστηµα
ουσιαστικής επεξεργασίας, είναι εξόχως προβληµατικό και δυ-
σχεραίνει το κοινοβουλευτικό έργο.

Σχετικά µε το άρθρο 14, που αναφέρεται σε κυρώσεις, κρί-
νουµε ότι η διάταξη θα λειτουργήσει αρνητικά ως προς τον αντί-
κτυπο του αποτελέσµατος της αναστολής στους πολίτες, µε
κίνδυνο την καταστρατήγηση της αρχής της χρηστής διοίκησης
και την ανατροπή του αποτελέσµατος που σκοπείται. Το γεγονός
ότι φέρνετε µία προκήρυξη αντί περισσοτέρων στην προκήρυξη
θέσεων στα νοσοκοµεία, είναι στη σωστή κατεύθυνση και η ερ-
γονοµία πρέπει να αποτελεί µέληµα και πρόνοια στη λήψη απο-
φάσεων. Το προαπαιτούµενο, όµως, της πενταετούς προϋπηρε-
σίας σε θέση διοίκησης, µήπως αποτελεί φωτογραφική διάταξη
επανεπιλογής παλαιών διοικητών, άρα και κοµµατικών στελεχών
ή υποστηρικτών; Γιατί ακόµα να µην έχει καθιερωθεί ένα ανώτατο
όριο ηλικίας υποχρεωτικής αποχώρησης; Γιατί πρέπει να διαθέ-
τουµε υπέργηρο διευθυντικό προσωπικό, ενώ εξαναγκάζουµε
τους νέους σε µετανάστευση; 

Θα έπρεπε να διαχέεται στο νοµοσχέδιο η αρχή της ισότιµης
ευκαιρίας για όλους, µε στοχοπροσήλωση στους νέους και στην
έλξη των επιστηµόνων που έχουν µεταναστεύσει. Περιµένουµε
µε ενδιαφέρον την πράξη, λοιπόν, του Υπουργικού Συµβουλίου,
η οποία θα αναφέρει όλα τα νοµικά πρόσωπα και την κατηγοριο-
ποίηση. 

Έχουµε διατυπώσει την αρνητική µας στάση στην πολιτική επι-

λογή του Υπουργού ενός εκ των επιτυχόντων για τη στελέχωση
του οργάνου, κατά το άρθρο 4, δεδοµένου ότι αναιρείται η αρχή
της αµεροληψίας και της αντικειµενικότητας. 

Κατά το ίδιο πνεύµα, είµαστε ιδιαίτερα επικριτικοί στη σύνθεση
της Επιτροπής Επιλογής Υποψηφίων που αφορά σε τρία από τα
πέντε µέλη σε επιλογές της κυβέρνησης. Στο βαθµό που τα εν
λόγω άρθρα αποτελούν τους βραχίονες του εν λόγω νοµοσχε-
δίου, µαζί µε όσα άλλα άρθρα κινούνται στην ίδια γραµµή που
θέτει εν αµφιβολία την αντικειµενική κρίση, µας προβληµατίζει
και για τη στάση µας συνολικά. 

Ένα νοµοσχέδιο που εγγυάται τη διαφάνεια και την αξιοκρα-
τία, αρχές που διαπνέουν την ιδρυτική διακήρυξη της Πλεύσης
Ελευθερίας, είναι αυτό που θα θέλαµε ειλικρινά, αλλά, δυστυχώς,
θεωρούµε ότι είναι ακόµα προβληµατικές πολλές διατάξεις. Εκτι-
µούµε τις αλλαγές που έγιναν και εξαγγέλθηκαν από την Υπουρ-
γό, µε βάση τις παρατηρήσεις µας και συνολικά τη στάση της κυ-
ρίας Υπουργού, όµως τα µέχρι σήµερα πεπραγµένα της Κυβέρ-
νησης δεν µας επιτρέπουν να είµαστε αισιόδοξοι στο πεδίο της
διαφάνειας και της αξιοκρατίας, µε τρανό κρούσµα τον εντελώς
πρόσφατο διορισµό στο Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης και
στα µέλη της Αρχής Διασφάλισης του Απορρήτου των Επικοινω-
νιών. 

Θα επιφυλαχθούµε µέχρι τέλους για τη στάση µας. 
Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κυρία

συνάδελφε, για την τήρηση του χρόνου. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, σαράντα πέντε µαθήτριες και µαθητές και τρεις συ-
νοδοί εκπαιδευτικοί από το 9ο Επαγγελµατικό Λύκειο Πειραιά Β’
Τµήµα». 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε τώρα στον κατά-
λογο των οµιλητών. 

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Παπαθανάσης Αθανάσιος. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία Υπουρ-

γέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε σήµερα εδώ ενώ-
πιον του ελληνικού λαού προκειµένου να συζητήσουµε και να κυ-
ρώσουµε ένα νοµοσχέδιο στο οποίο θα έπρεπε επί της αρχής
όλοι να συµφωνούµε, γιατί αποτελεί µια προσπάθεια εξορθολο-
γισµού της δηµόσιας διοίκησης µε κριτήρια αξιοκρατίας και
στόχο τη χρηστή διοίκηση, την έννοια η οποία αποτελεί συντα-
γµατική αρχή, που δεσµεύει και διατρέχει την άσκηση της δηµό-
σιας διοίκησης σε όλα τα κλιµάκια της από την τοπική επαφή µε
τον πολίτη έως την κεντρική Κυβέρνηση. Είναι πραγµατικά απο-
γοητευτικό κόµµατα που θέλουν να είναι κόµµατα εξουσίας ή
έχουν κυβερνήσει στο παρελθόν να ανακαλύπτουν διαδικαστικά
ζητήµατα και να υπεκφεύγουν της ουσίας και της αρχής του νο-
µοσχεδίου, κινούµενα αποκλειστικά και µόνο από αντιπολιτευτική
διάθεση και µικροπολιτική λογική.

Εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στον ναό της Δηµοκρατίας
βρισκόµαστε για να αναλαµβάνουµε ευθύνες και να κάνουµε
τοµές που έχει ανάγκη η κοινωνία και απαιτούν οι πολίτες.

Τα πράγµατα είναι απλά. Έχουµε να συγκρίνουµε εν τοις πρά-
γµασι µια κατάσταση διαχρονική και προτεραία µε αυτή που θα
διαµορφωθεί από το νοµοσχέδιο αυτό και εντεύθεν, αλλάζοντας
ουσιαστικά το τοπίο στον τρόπο επιλογής των προσώπων που θα
ηγούνται οργανισµών που παράγουν κυβερνητική διοικητική δρα-
στηριότητα, αλλά και για αυτούς µε εξειδικευµένη ή τοπική δρα-
στηριότητα. Κατ’ αρχάς το σχέδιο νόµου που έχουµε µπροστά
µας πραγµατοποιείται για πρώτη φορά στην ιστορία της ελληνι-
κής διοίκησης µια πρώτη κατηγοριοποίηση του συνόλου των φο-
ρέων. Στόχος είναι να οµαδοποιηθούν αναλογικά µε το είδος των
αρµοδιοτήτων τους. Δεν θα ακολουθείται πια η ίδια διαδικασία
για έναν φορέα πανελλαδικής εµβέλειας, όπως το Εθνικό Κέντρο
Δηµόσιας Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης και έναν τοπικό φορέα,
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όπως µια δηµόσια βιβλιοθήκη σε µια πόλη για τη βέλτιστη αξιο-
ποίηση ανθρώπινων πόρων και του ΑΣΕΠ.

Επιπλέον, οι αυξηµένες απαιτήσεις και αυστηρά ελάχιστα
«on/off» προσόντα, όπως το πτυχίο, η εργασιακή εµπειρία σε συ-
νάφεια προς το αντικείµενο δραστηριότητας του φορέα ή την
άσκηση διοίκησης από τη µια και µε τα καινοτόµα ψηφιακά ερ-
γαλεία αξιολόγησης τεστ δεξιοτήτων από την άλλη που εφαρµό-
ζονται για πρώτη φορά οριζοντίως στον δηµόσιο τοµέα, εξασ-
φαλίζεται η απαραίτητη ισορροπία µεταξύ τυπικών και ουσιαστι-
κών προσόντων. Αξίζει να σηµειωθεί ότι τα τεστ αυτά αξιολογούν
ικανότητες και δεξιότητες που σχετίζονται µε συγκεκριµένες
εµπειρίες ή γνώσεις και χρησιµοποιούνται στον δηµόσιο τοµέα
σε περισσότερες από πενήντα χώρες του κόσµου, όπως η Ισπα-
νία, η Ιταλία, η Κύπρος, το Ηνωµένο Βασίλειο, οι Ηνωµένες Πολι-
τείες, η Αυστραλία, η Νέα Ζηλανδία και ο Καναδάς και διεθνείς
οργανισµούς, όπως η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, το Ευρωπαϊκό Κοι-
νοβούλιο, η Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων, καθώς και από µε-
γάλες εταιρείες διεθνώς και στην Ελλάδα.

Το νοµοσχέδιο αφορά περισσότερες από εξακόσιες θέσεις
προέδρων, αντιπροέδρων, διοικητών, αναπληρωτών διοικητών
και υποδιοικητών, διευθυνόντων και εντεταλµένων συµβούλων σε
φορείς του δηµοσίου τοµέα, νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου
και νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου για τα οποία η επιλογή των
διοικήσεων ανήκει στην κυβέρνηση.

Το αναφέρω ενδεικτικά εδώ, διότι ακούστηκε και η µοµφή ότι
δεν προβλέπεται ο αριθµός των θέσεων, ότι το είδος αυτών -
όπως οι πρόεδροι και οι αντιπρόεδροι- αποτελεί ένα µειοψηφικό
κοµµάτι του συνολικού αριθµού των ανθρώπων που εργάζονται
και υπηρετούν στους φορείς και άλλες παρόµοιες έωλες αναφο-
ρές.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ)

Σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να καθησυχάσω τους συναδέλ-
φους της Αντιπολίτευσης ότι η προσπάθεια εκσυγχρονισµού και
αναδιάρθρωσης της δηµόσιας διοίκησης δεν σταµατάει εδώ,
αλλά συνεχίζεται. Θα αλλάξουµε πλήρως την κρατούσα ιδεολο-
γική ώσµωση του ελληνικού δηµοσίου, γιατί αυτό απαιτεί η κοι-
νωνία, ένα κράτος που εξελίσσεται από τον ανταγωνισµό και
επιβραβεύει το καλύτερο.

Παραµένουµε πιστοί στις προεκλογικές µας δεσµεύσεις και
στο όραµα του Πρωθυπουργού µας για αξιολόγηση και αξιοκρα-
τία παντού. Οι αλλαγές γίνονται και θα συνεχίσουν να γίνονται σε
όλα τα επίπεδα της δηµόσιας διοίκησης, αλλάζοντας το ύφος και
τον τρόπο λειτουργίας της, εντάσσοντας διαρκώς περισσότερες
δικλίδες ασφαλείας, για περισσότερη διαφάνεια, αξιοκρατία και
έλεγχο αποτελεσµατικότητας. Με µικρά και σταθερά βήµατα έρ-
χονται οι µεγάλες αλλαγές και αυτό ακριβώς ισχύει γι’ αυτό το
νοµοσχέδιο.

Το ΑΣΕΠ ενισχύει το αδιάβλητο της διαδικασίας. Μέλη του
ΑΣΕΠ προεδρεύουν των επιτροπών επιλογής στελεχών για φο-
ρείς πανελλαδικής εµβέλειας και νοσοκοµεία, ενώ για τους φο-
ρείς µε περιορισµένη γεωγραφική εµβέλεια διεξάγεται δειγµατο-
ληπτικός έλεγχος από το ΑΣΕΠ. Θεσµοθετούνται κοινές διαδικα-
σίες επιλογής ανά οµάδα φορέων του δηµοσίου τοµέα µε δίκαια
και διαφανή κριτήρια. Παράλληλα, αυξάνεται η διάρκεια θητείας
των διοικήσεων από τρία σε τέσσερα έτη ώστε να έχουν ικανό-
τερο χρόνο για την ολοκλήρωση του έργου τους και να είναι
εναρµονισµένες µε τις κοινοβουλευτικές θητείες. Θεσπίζονται
ετήσια σχέδια δράσης για κάθε φορέα τα οποία περιλαµβάνουν
προγραµµατισµό δράσεων, ποιοτικούς και ποσοτικούς στόχους
µε συγκεκριµένους δείκτες απόδοσης.

Οι διοικήσεις των φορέων υπογράφουν συµβόλαια απόδοσης
µε τον αρµόδιο Υπουργό στην αρχή της θητείας τους. Οι διοική-
σεις αξιολογούνται σε ετήσια βάση και ανάλογα µε την επίτευξη
ή µη των τεθέντων στόχων υπάρχει η δυνατότητα επιβράβευσης,
µπόνους παραγωγικότητας ή παύσης µε απόφαση του αρµόδιου
Υπουργού κατόπιν υποβολής σχετικού φακέλου τεκµηρίωσης
στην Προεδρία της Κυβέρνησης, διασφαλίζοντας τη λογοδοσία.

Εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε πάρει µια λαϊκή
εντολή η οποία είναι και πολύ νωπή και η οποία µας επιβάλλει να
αγωνιστούµε, ώστε να ανατρέψουµε καθετί σαθρό, αναχρονι-

στικό και επιβαρυντικό για τη λειτουργία του ελληνικού κράτους,
ακόµη και αν αυτό δεν είναι µόνο πρόσωπα ή διαδικασίες, αλλά
νοοτροπίες. Σε αυτό θα κριθούµε και γι’ αυτόν τον σκοπό θα δώ-
σουµε τον καλύτερο µας εαυτό.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Καλείται τώρα στο
Βήµα ο Πρωθυπουργός και Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Κυριάκος Μητσοτάκης, για να
τοποθετηθεί επί του νοµοσχεδίου για το νέο σύστηµα επιλογής
διοικήσεων φορέων του δηµοσίου και ενίσχυση της αποτελεσµα-
τικότητας τους.

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Σας
ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο
για τον τρόπο ανάδειξης των διοικήσεων στον ευρύτερο δηµόσιο
τοµέα πιστεύω ότι συνιστά µια πραγµατική τοµή στη σχέση κυ-
βερνήσεων και του πολιτικού συστήµατος µε τον κρατικό µηχα-
νισµό, γιατί καθιερώνοντας ένα αξιοκρατικό πλαίσιο τον στεγα-
νοποιεί πλέον από γνωστές κοµµατικές παρεµβάσεις. Απελευθε-
ρώνει έτσι για πρώτη φορά τις υπηρεσίες και τη λειτουργία τους
και δηµιουργεί τις συνθήκες ώστε αυτές να εξυπηρετούν απο-
κλειστικά και µόνο τον πολίτη.

Με τις νέες ρυθµίσεις οι διοικητές εκατοντάδων νοµικών προ-
σώπων δηµοσίου και ιδιωτικού δικαίου παύουν πια να είναι απο-
κλειστική προσωπική επιλογή του Υπουργού, όπως σε µεγάλο
βαθµό ίσχυε µέχρι πρόσφατα. Στο εξής η ιεραρχία του διοικητι-
κού κορµού της χώρας δεν θα καθορίζεται µόνο από την Κυβέρ-
νηση, αλλά και από τις ικανότητες και την εµπειρία των υποψη-
φίων, πάντα σε σχέση µε τις ανάγκες του τοµέα στον οποίον κα-
λούνται να υπηρετήσουν. Είναι µια κατεύθυνση που δροµολογή-
θηκε και πάλι µε δικό µας νόµο την προηγούµενη τετραετία, ο
οποίος έκανε τα πρώτα βήµατα για να αποδεσµεύσει το δηµόσιο
από την εκάστοτε κυβέρνηση. Σήµερα ερχόµαστε και βελτιώ-
νουµε, ενισχύουµε αυτό το θεσµικό πλαίσιο και κάνουµε πιστεύω
µια καίρια µεταρρύθµιση στον συνολικό τρόπο λειτουργίας της
δηµόσιας διοίκησης, ξεπερνώντας πλέον προβλήµατα εφαρµο-
γής τα οποίο είχαµε εντοπίσει στο προηγούµενο νοµοθετικό πλαί-
σιο και ολοκληρώνουµε αυτή τη σηµαντική παρέµβαση. Από τον
έως τώρα κοινοβουλευτικό διάλογο αναδείχθηκαν -νοµίζω- όλες
οι σηµαντικές πτυχές αυτής της νέας πρωτοβουλίας.

Επιτρέψτε µου να εστιάσω σε τέσσερις που πιστεύω ότι ανα-
δεικνύουν τη βούληση µας, τη φιλοδοξία µας, να βελτιώσουµε
ουσιαστικά την απόδοση της κρατικής µηχανής, αλλά να µπορέ-
σουµε να προσελκύσουµε και στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα στε-
λέχη τα οποία ενδεχοµένως στο παρελθόν να αποθαρρυνό-
ντουσαν από τις ισχύουσες ή παλιές πρακτικές επιλογές στελε-
χών.

Από τη µια πλευρά, λοιπόν, θέτουµε πια συγκεκριµένους στό-
χους και από την άλλη εισάγουµε διαδικασίες που απελευθερώ-
νουµε τις δυνάµεις της δηµόσιας διοίκησης, ώστε το έργο της να
γίνει πιο παραγωγικό.

Ας αναφέρω, λοιπόν, σύντοµα τις σηµαντικές τοµές, οι οποίες
εισάγονται µε το προς ψήφιση νοµοσχέδιο και οι οποίες έχουν
παρουσιαστεί ήδη εκτενώς και από την Υπουργό και από τον ει-
σηγητή µας, αλλά και από τους συναδέλφους µας στην επιτροπή
και στην αρχή της συζήτησης στην Ολοµέλεια. 

Πρώτον, η ευθύνη πια της πρώτης αξιολόγησης των σχεδόν
εξακοσίων επικεφαλής των δηµοσίων φορέων περνάει πια στο
Ανώτατο Συµβούλιο Επιλογής Προσωπικού. Και µάλιστα, αυτή τη
βασική σφραγίδα αξιοκρατίας συνοδεύουν πια και ουσιαστικά
εχέγγυα για να µπορούµε ταυτόχρονα µε την αξιοκρατία να
έχουµε και γρήγορα αποτελέσµατα. Για παράδειγµα, οι οργανι-
σµοί πια χωρίζονται σε οργανισµούς πανελλαδικής και τοπικής
εµβέλειας, ενώ µια τρίτη ειδική κατηγορία -θα µιλήσω στη συνέ-
χεια γι’ αυτό- αφορά τα νοσοκοµεία µας. Και έτσι θα γίνεται ει-
δικά για τα νοσοκοµεία µια συνολική προκήρυξη αντί για τις
εκατοντάδες που γινόντουσαν µέχρι σήµερα, για κάθε θέση ξε-
χωριστά. Και µάλιστα, συζητώντας µε την Υπουργό και θέτοντας
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τους στόχους εφαρµογής της νοµοθεσίας µετά την ψήφιση της,
απόλυτη προτεραιότητα της Κυβέρνησης είναι να ξεκινήσουµε
µε αυτή την πρώτη προκήρυξη για τους διοικητές των νοσοκο-
µείων µε φιλοδοξία αυτή να έχει εκδοθεί σίγουρα πριν το τέλος
του χρόνου. 

Επίσης, για να µην χάνεται χρόνος οι αξιολογήσεις µπορούν
πια να προχωρούν ταυτόχρονα από διαφορετικές επιτροπές.
Ήταν κι αυτό ένα πρόβληµα του υφιστάµενου νοµοθετικού πλαι-
σίου. Και σε κάθε περίπτωση, όλα τα στάδια ελέγχου θα έχουν
πια συγκεκριµένες αυστηρές προθεσµίες, µέσα στις οποίες
αυτές θα πρέπει να έχουν ολοκληρωθεί. Με άλλα λόγια, αντιµε-
τωπίζεται τόσο το πρόβληµα των διαδοχικών επιλογών όσο και
των ενστάσεων που µέχρι σήµερα άνοιγαν διαρκώς νέους γρα-
φειοκρατικούς κύκλους, µε τα πάντα πια να εντάσσονται σε ένα
σαφές χρονοδιάγραµµα. 

Βήµα δεύτερο και πολύ σηµαντικό: ποιο είναι το προφίλ των
υποψηφίων που ζητούµε να αξιολογήσουµε, για να στελεχώσουν
φορείς του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα. Τα στελέχη που διεκδι-
κούν την ηγεσία ενός φορέα πρέπει να έχουν σπουδές και εργα-
σιακή εµπειρία που µε κάποιο τρόπο να πιστοποιεί συνάφεια µε
το αντικείµενό τους. Και πρέπει να έχουν, ναι, και µία εύλογη
εµπειρία, να έχουν δοκιµαστεί για ένα ικανό διάστηµα σε θέσεις
ευθύνης, διοικητικές θέσεις, έτσι ώστε να µπορούν να συνδυά-
ζουν τη θεωρία µε την πράξη, να διατηρούν επαφή µε διεθνείς
καλές πρακτικές, έτσι ώστε να µπορούν να τις αξιοποιούν αυτές
στον στίβο του ελληνικού δηµοσίου. 

Νοµίζω ότι είναι καιρός πια να βάλουµε ένα οριστικό τέλος σε
µια πρακτική που -ας µην κοροϊδευόµαστε, να είµαστε ειλικρινείς
µε τους πολίτες οι οποίοι µας ακούν- συνέβαινε για πολλές δε-
καετίες στη χώρα µας, να επιλέγονται παραδείγµατος χάριν δι-
οικητές νοσοκοµείων κοµµατικοί φίλοι ή αυτή η επιλογή να γίνε-
ται σε συνεννόηση µε τους τοπικούς Βουλευτές, χωρίς να υπη-
ρετείται το µείζον και το µείζον εν προκειµένω είναι να τοποθε-
τηθεί ο κατάλληλος άνθρωπος στην κατάλληλη θέση. 

Τα λέω αυτά όχι για να ζητήσω ετεροχρονισµένα ευθύνες όσο
για να τονίσω ότι αυτές είναι παθογένειες δεκαετιών, να σταθώ
αυτοκριτικά στο όνοµα όλων των κυβερνήσεων -µην κοροϊδευό-
µαστε, αυτά γινόντουσαν από όλες τις κυβερνήσεις- που κατά
καιρούς υπέκυψαν σε αυτές αν όχι οριζόντια, σίγουρα κατά πε-
ρίπτωση. Νοµίζω όµως, ότι έχει έρθει πια η ώρα όλοι µαζί να κά-
νουµε ένα σηµαντικό βήµα για την αποκοµµατικοποίηση του
κράτους. Και ακριβώς αυτή την προσπάθεια υπηρετεί το νοµο-
σχέδιο το οποίο συζητούµε σήµερα.

Τρίτη καινοτοµία του νέου συστήµατος είναι ένα εργαλείο το
οποίο χρησιµοποιείται κατά κόρον από διεθνείς οργανισµούς,
από άλλες δηµόσιες διοικήσεις του εξωτερικού, χρησιµοποιείται
κατά κόρον από τον ιδιωτικό τοµέα. Το χρησιµοποιούν στη χώρα
µας όλες οι µεγάλες επιχειρήσεις. Μιλάω για τα δοµηµένα τεστ
δεξιοτήτων, τα οποία αφορούν βασικές δεξιότητες, την ικανότητα
διαχείρισης µιας κρίσης, τις βασικές αρχές της διοίκησης και ου-
σιαστικά να δούµε κατά το πόσο οι άνθρωποι αυτοί µπορούν να
ανταποκρίνονται στις αυξηµένες απαιτήσεις που συνεπάγονται
σήµερα οι θέσεις ευθύνης. Και επειδή άκουσα και µία έντονη κρι-
τική για τα τεστ δεξιοτήτων, θα πω µόνο ότι όποιος έχει εµπιστο-
σύνη στις δυνατότητές του δεν έχει τίποτα να φοβηθεί από µια
τέτοια διαδικασία. Είναι δοκιµασµένη διαδικασία, επαναλαµβάνω,
σε δηµόσιες διοικήσεις του εξωτερικού και στον ιδιωτικό τοµέα.
Έχει έρθει η ώρα πια και στη χώρα µας να µπορούµε να εισά-
γουµε τέτοια σύγχρονα εργαλεία διαχείρισης ανθρώπινου δυνα-
µικού και στην ελληνική δηµόσια διοίκηση. 

Όπως είπα ο στόχος είναι σαφής, να τοποθετείται ο κατάλλη-
λος άνθρωπος στην κατάλληλη θέση, ώστε να είναι µετά κατάλ-
ληλο και το έργο το οποίο θα παράγει ο κάθε φορέας και αυτός
είναι και ένας λόγος που υπάρχει και ο θεσµός της συνέντευξης
από την Επιτροπή Επιλογής. Σε αυτή όµως, θα µετέχουν µόνο οι
επτά από τους δεκαπέντε επικρατέστερους, µε βάση τα κριτήρια
του ΑΣΕΠ, ένα πρόσθετο στοιχείο που διασφαλίζει, δηλαδή, την
καλύτερη δυνατή τελική απόφαση. 

Με άλλα λόγια για να εξηγήσω ακόµα πιο απλά το σύστηµα,
το οποίο προκρίνουµε: Πρώτα, θα υπάρχουν τα λεγόµενα on-off
κριτήρια, βασικά κριτήρια καταλληλότητας αν κάποιος υποψή-

φιος πληροί κάποιες βασικές προδιαγραφές για να µπορεί να θε-
ωρηθεί ότι είναι υποψήφιος. και σε αυτά τα on-off κριτήρια ανά-
λογα και µε το µέγεθος του οργανισµού θα λαµβάνονται υπόψη
οι σπουδές και η εργασιακή εµπειρία, πάντα µε τη σχετική συνά-
φεια. Από εκεί και πέρα ένα διπλό σύστηµα αξιολόγησης µε µο-
ριοδότηση από τον ΑΣΕΠ, συµπεριλαµβάνει υπ’ όψιν του τα στοι-
χεία του τεστ δεξιοτήτων. Και ναι, η συνέντευξη είναι κι αυτή απο-
λύτως απαραίτητη. Είναι ένα δοκιµασµένο εργαλείο για να µπο-
ρέσουν αυτοί, οι οποίοι θα κάνουν τη συνέντευξη να κρίνουν
άλλες δεξιότητες, οι οποίες τελικά δεν µπορούν να εκτιµηθούν
από άλλους τρόπους αξιολόγησης προσώπων. 

Το τέταρτο βήµα, στο οποίο αποδίδω εξίσου µεγάλη σηµασία
είναι ο δρόµος για την επίτευξη του τελικού αποτελέσµατος άπαξ
και κάνουµε την επιλογή των νέων διοικήσεων. Οι νέοι διοικητές
των οργανισµών του δηµοσίου θα πρέπει µαζί µε τους πολιτικούς
προϊσταµένους να καταρτίζουν ετήσια σχέδια δράσης και να
προσδιορίζουν και µετρήσιµους στόχους. Θα πρέπει να δεσµεύο-
νται από συµβόλαια αξιολόγησης και µε βάση αυτά θα αξιολο-
γούνται κάθε χρόνο. Και ναι, αν πετυχαίνουν ή και αν ξεπερνούν
τους χρόνους, θα µπορούν να επιβραβεύονται µε πριµ παραγω-
γικότητας, όταν πράγµατι η απόδοσή τους υπερβαίνει τη στοχο-
θεσία η οποία έχει τεθεί από κοινού µε τον πολιτικό προϊστάµενο.
Ή θα µπορούν και να αποµακρύνονται εάν αποτυγχάνουν σε όσα
ανέλαβαν να κάνουν. Αλλά για να το πω αυτό, όταν αποµακρύνε-
ται κάποιος γιατί δεν πέτυχε τους στόχους, ο Υπουργός στη συ-
νέχεια είναι υποχρεωµένος να επιλέξει από τους δύο εναπο-
µείναντες, τους οποίους η διαδικασία έχει προκρίνει, ώστε να
γνωρίζει ότι δεν µπορεί στη συνέχεια να ξεκινήσει τη διαδικασία
από την αρχή ή να επιλέξει όποιον αυτός θέλει. Θα είναι πάντα
περιορισµένος από αυτό το µικρό υποσύνολο τριών υποψηφίων,
τους οποίους η διαδικασία έχει κρίνει ότι και οι τρεις θα ήταν κα-
τάλληλοι για να µπορέσουν να φέρουν εις πέρας την αποστολή
της συγκεκριµένης θέσης. 

Με άλλα λόγια, το νοµοσχέδιο παραπέµπει σε όσους ξέρουν
και µπορούν, στους ικανούς, να εργαστούν και να διακριθούν και
όχι σε εκείνους που αναζητούν ένα δηµόσιο πόστο απλά για να
βολευτούν. Πολύ περισσότερο όταν έχουµε υψηλές απαιτήσεις
από τους επικεφαλής κρατικών οργανισµών, που διαχειρίζονται
δηµόσιο χρήµα, αναλαµβάνουν βαριές ευθύνες. Γι’ αυτό και η
διαφάνεια θα πρέπει να ξεκινά από την κορυφή της κεντρικής δι-
οίκησης και να φθάνει στη βάση της, έχοντας µετατραπεί σε χει-
ροπιαστό έργο.

Θα έλεγα λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι οι νέες
ρυθµίσεις θα µπορούσαν να αποδοθούν µε τέσσερις λέξεις: ανε-
ξαρτησία, ικανότητα, έλεγχος και αποτελεσµατικότητα. Είναι µια
µεγάλη προσπάθεια για το ελληνικό δηµόσιο να απεξαρτηθεί από
κοµµατικά συµφέροντα, αλλά κυρίως να αποκτήσει νέα στελέχη,
άξια στελέχη, σε κρίσιµες θέσεις, να εισάγει νέες µορφές σύγ-
χρονου µάνατζµεντ, µε σαφείς προτεραιότητες, σαφείς στόχους,
προσανατολισµένο πάντα στην εξυπηρέτηση του πολίτη και όλα
αυτά µε καθαρούς κανόνες και κυρίως µε ανοιχτά χαρτιά. 

Προσέξτε όµως, εδώ έχουµε µία σηµαντική διαφορά µε κά-
ποιες απόψεις τις οποίες άκουσα να εκφράζονται από στελέχη
της Αντιπολίτευσης. 

Με τη σηµερινή µεταρρύθµιση το κράτος απελευθερώνεται, το
κράτος δεν αυτονοµείται, γι’ αυτό και η πολιτική ευθύνη εξακο-
λουθεί να βαραίνει τον πολιτικό προϊστάµενο, τον Υπουργό, ο
οποίος έχει την αρµοδιότητα του κάθε φορέα. Η ευθύνη της τε-
λικής επιλογής ανάµεσα, όπως είπα, σε ένα υποσύνολο τριών
υποψηφίων, ανήκει, και πρέπει κατά την άποψή µας να εξακολου-
θεί να ανήκει, στον πολιτικό προϊστάµενο, αλλιώς θα µιλούσαµε
για κάτι άλλο. Θα µιλούσαµε για διοίκηση τεχνοκρατών, µακριά
από τον έλεγχο της κοινωνίας, τα τυχόν λάθη να µετακυλίονται
και µετά να χάνονται σε έναν λαβύρινθο συνυπευθυνότητας, σε
έναν λαβύρινθο που συχνά ξέρουµε ότι καταλήγει και σε ένα
χάος ανευθυνότητας. 

Το ξαναλέω, λοιπόν, ο αρµόδιος Υπουργός επιλέγει τον υπο-
ψήφιο που θεωρεί καταλληλότερο ανάµεσα στους τρεις κορυ-
φαίους που θα υποδεικνύει η επιτροπή από τα επτά της τελικής
επιλογής, ύστερα από τα πολλαπλά στάδια αυτής της διαδικα-
σίας. Και βέβαια ο Υπουργός, ο πολιτικός προϊστάµενος, είναι
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αυτός που θα εγκρίνει τα σχέδια, τους στόχους και τους προϋπο-
λογισµούς των διοικήσεων. Ο ίδιος άλλωστε είναι αυτός ο οποίος
τελικά θα αξιολογεί και τους διοικητές και θα εξετάζει την πορεία
υλοποίησης των στόχων και αυτός ο οποίος θα προχωρεί στην
επιβράβευση ή και στον έλεγχο των αρµοδίων σε περίπτωση που
οι στόχοι δεν έχουν επιτευχθεί. 

Με άλλα λόγια, η αξιοκρατία και η αξιολόγηση εισάγονται για
να προστατεύουν το κράτος, όσο και τα στελέχη που θα κατα-
λαµβάνουν κοµβικές θέσεις στο δηµόσιο, η µεν πολιτεία εντάσ-
σοντας στο δυναµικό της ένα ικανό δυναµικό ανθρώπων, το
οποίο θα µπορεί να βελτιώσει τις υπηρεσίες της, οι δε τεχνοκρά-
τες αποκτώντας ένα πεδίο δράσης µε ανοιχτό ορίζοντα, χωρίς
να εξαρτώνται από πιθανές αλλαγές Υπουργών, που µπορεί
πάντα να συµβαίνουν στη διάρκεια µιας κυβερνητικής θητείας,
αλλά µε µοναδικό κριτήριο πάντα τη συγκεκριµένη στοχοθεσία,
την παραγωγή θετικού έργου υπέρ του πολίτη.

Ο βασικός λόγος που προχωρούµε σε αυτή τη διαδικασία, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι για να µπορέσουµε να καταστή-
σουµε την ελληνική διοίκηση ελκυστικότερη σε ανθρώπους µε
γνώσεις και εµπειρία που µέχρι σήµερα δίσταζαν να εµπλακούν
στα γρανάζια της.

Καταλαβαίνω απόλυτα την επιφυλακτικότητα αυτή. Σκεφτείτε
ένα νέο παιδί το οποίο παραδείγµατος χάριν µπορεί να έχει σπου-
δάσει επιστήµες υγείας, να έχει κάποια προϋπηρεσία στον ιδιω-
τικό τοµέα, αλλά που δεν έχει καµµία πολιτική παρέµβαση ή που
θεωρεί δικαίως ή αδίκως το δικό του το µυαλό ότι κι αν εµπλακεί
σε αυτή τη διαδικασία δεν θα κριθεί ποτέ τελικά αξιοκρατικά,
διότι πάντα κάπου θα κοπεί στην πορεία διότι θα υπάρξει κάποια
πολιτική παρέµβαση. 

Ακριβώς σ’ αυτούς τους ανθρώπους πρέπει να µιλήσουµε σή-
µερα και να τους πούµε: «Ναι, δείτε τις προκηρύξεις, θέστε υπο-
ψηφιότητα και αξιολογηθείτε αντικειµενικά». Η επιτυχία τελικά
του νοµοσχεδίου θα κριθεί από τη δυνατότητά µας να φέρουµε
περισσότερους τέτοιους ανθρώπους µέσα στο οικοσύστηµα της
δηµόσιας διοίκησης. Κάποιοι από αυτούς µπορεί να είναι άνθρω-
ποι που απέκτησαν εµπειρία στο εξωτερικό και θέλουν να επανα-
πατριστούν για να προσφέρουν στον τόπο, αλλά και στελέχη που
υπηρετούν στον ιδιωτικό τοµέα θα έχουν τη δυνατότητα πια και
αυτά να συµβάλλουν στη δηµόσια ζωή. Και τα στελέχη του ιδιω-
τικού τοµέα, συνηθισµένα σε άλλους τρόπους αξιολόγησης, πιο
αξιοκρατικούς, είναι τα πρώτα τα οποία θα πρέπει να πειστούν
ότι πράγµατι αυτή η νέα διαδικασία θα πληροί τις υψηλές προ-
ϋποθέσεις αξιοκρατίας τις οποίες θέτουµε. Βάζουµε ψηλά τον
στόχο και τον πήχη των προσδοκιών µας και πρέπει να είµαστε
σίγουροι ότι ακριβώς θα µπορέσουµε αυτόν τον πήχη να τον ξε-
περάσουµε µε ένα µεγάλο άλµα, µε µια µεγάλη φυγή προς τα
εµπρός. 

Είναι µια αλλαγή παραδείγµατος σε ένα κράτος το οποίο δεν
είναι πια λάφυρο των κοµµάτων, δεν είναι οι υπηρεσίες του πεδία
διορισµών και βολέµατος ηµετέρων και µε παγιωµένο άλλοθι
πάντα την ανώνυµη γραφειοκρατία. Η ανώνυµη γραφειοκρατία
γίνεται τελικά η εξουσία του κανενός, γι’ αυτό και πρέπει να υ-
πάρχει ξεκάθαρη πολιτική λογοδοσία.

Έχω τονίσει ότι κατά την πρώτη τετραετία ανακουφίσαµε την
κοινωνία από φόρους και βάρη που της είχε επιβάλει η προηγού-
µενη κυβέρνηση, ενώ παράλληλα ανατάξαµε µια καθηλωµένη οι-
κονοµία, διαχειριζόµενοι στην πορεία αλλεπάλληλες πολύ σοβα-
ρές κρίσεις. Και πράγµατι η Ελλάδα του 2023 είναι µια χώρα πολύ
διαφορετική, τολµώ να πω, πολύ καλύτερη από την Ελλάδα του
2019. Πρωταγωνιστεί στην Ευρώπη σε ρυθµούς ανάπτυξης, στη
µείωση της ανεργίας, στη µείωση του δηµόσιου χρέους, απέ-
κτησε επενδυτική βαθµίδα, όπως ακριβώς είχα δεσµευτεί προ-
εκλογικά. Είχα πει ότι εντός τριών µηνών η Ελλάδα θα αποκτήσει
επενδυτική βαθµίδα και την αποκτήσαµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κι αυτή είναι µια επιτυχία όχι µόνο της Κυβέρνησης, αλλά όλης

της χώρας και όλου του ελληνικού λαού, το γεγονός ότι έκλεισε
πια ένα πολύ επώδυνο και τραυµατικό κεφάλαιο µε την πλήρη κα-
νονικοποίηση πια του τρόπου µε τον οποίο οι αγορές βλέπουν το
ελληνικό αξιόχρεο.

Ταυτόχρονα, το διαθέσιµο εισόδηµα έχει βελτιωθεί. Είναι ένα

σηµαντικό ανάχωµα απέναντι στη διεθνή ακρίβεια και θα εξακο-
λουθούµε να στηρίζουµε το διαθέσιµο εισόδηµα µε µόνιµες αυ-
ξήσεις, αλλά και µε στοχευµένες ενισχύσεις στους πιο ευάλω-
τους. Όµως, ξέρω πολύ καλά ότι οι προσδοκίες των πολιτών είναι
πολύ περισσότερες.

Αν λοιπόν στην πρώτη µας θητεία χρέος ήταν να θεραπεύ-
σουµε τις πληγές του άµεσου παρελθόντος, στη δεύτερη θητεία
οφείλουµε να ξεριζώσουµε τις αιτίες που τις προκαλούν. Και σ’
αυτόν τον στόχο κατατείνουν και οι νέες ρυθµίσεις τις οποίες ει-
σηγούµαστε σήµερα για τον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα. Είναι µια
όψη µόνο του πολυδύναµου εκσυγχρονισµού για τον οποίο είχα
την ευκαιρία να µιλήσω και στις Προγραµµατικές Δηλώσεις της
Κυβέρνησης, πριν από περίπου εκατόν είκοσι ηµέρες.

Είναι ένα σχέδιο που δεν αφορά µόνο το δηµόσιο, τις αυξήσεις
µισθών και συντάξεων που έρχονται, που είναι πολύ σηµαντικές
-για πρώτη φορά οι δηµόσιοι υπάλληλοι θα δουν σηµαντικές αυ-
ξήσεις µετά από δώδεκα χρόνια- ούτε στις θεσµικές αλλαγές που
ήδη δροµολογούνται στην υγεία και στην εργασία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Παρεµβαίνουµε πια στον πυρήνα του κράτους που συνδέεται

µε την καθηµερινότητά του από την παροχή υπηρεσιών στα νο-
σοκοµεία, την ασφάλιση, τις συγκοινωνίες, γι’ αυτό και η σηµε-
ρινή νοµοθετική πρωτοβουλία δεν συνιστά µόνο µια κίνηση
εξορθολογισµού του τρόπου λειτουργίας της διοίκησης. Είναι µια
συνειδητή πολιτική επιλογή, ώστε ελεύθερη πια από πελατειακές
δεσµεύσεις να στρατευθεί στην υπηρεσία του πολίτη.

Έχουµε αποδείξει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι µπορούµε
να αλλάξουµε τα κακώς κείµενα. Έχουµε αποδείξει ότι το Ελλη-
νικό Κράτος, ναι, µπορεί να αλλάξει και δεν είναι πάντα δέσµιο
αγκυλώσεων και παθογενειών που έρχονται από το βαθύ παρελ-
θόν.

Θυµηθείτε τον gov.gr, το πώς ξεκίνησε και τι επανάσταση κα-
τάφερε να συντελέσει στις σχέσεις του πολίτη και του επιχειρη-
µατία µε το κράτος. Θυµηθείτε την εκστρατεία εµβολιασµού, το
πώς καταφέραµε και διεκπεραιώσαµε µε µια άρτια οργανωµένη
εκστρατεία την οποία σχεδιάσαµε από το µηδέν χρησιµοποι-
ώντας αυτές τις κρατικές δοµές τις οποίες ο κόσµος συχνά κρι-
τικάρει. Θυµηθείτε το παράδειγµα -έχει µεγάλη αξία- του νέου
ΕΦΚΑ όταν κάναµε µια σειρά από παρεµβάσεις και χρησιµοποι-
ήσαµε ουσιαστικά και τον ΕΦΚΑ ως ένα εργαστήρι δοκιµών και
τεχνικών του σύγχρονου µάνατζµεντ, παραδείγµατος χάρη µε κα-
λύτερη επιβράβευση δηµοσίων υπαλλήλων και επίτευξη στόχων
που είναι απολύτως µετρήσιµη. Κάτι αντίστοιχο ακριβώς θα γίνει
τώρα και µε τις παρεµβάσεις που θα κάνουµε µε το Κτηµατολό-
γιο.

Ο σκοπός λοιπόν είναι αυτή την εµπειρία πια να µπορέσουµε
να τη γενικεύσουµε σε όλες τις εκφάνσεις της λειτουργίας του
κράτους.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν θα σταθώ σε κάποιες αστή-
ρικτες κατηγορίες από πλευράς αντιπολίτευσης περί ευνοιοκρα-
τίας και κοµµατισµού, καθώς νοµίζω ότι οι ίδιες οι ρυθµίσεις του
νοµοσχεδίου το καταρρίπτουν. Τι κοµµατισµός είναι αυτός όταν
τελικά ο πολιτικός προϊστάµενος δεν µπορεί να παρεµβαίνει κα-
θόλου έως ότου του έρθουν στο γραφείο του τρία βιογραφικά;
Και αυτό θα γίνει µε την ενεργή εµπλοκή του ΑΣΕΠ.

Το ίδιο εύκολα ξεπερνώ και ενστάσεις για τη συνέντευξη. Ξέ-
ρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα έχω ακούσει πάρα πολλές
φορές αυτά από την εποχή που ήµουν Υπουργός Διοικητικής Με-
ταρρύθµισης. Δεν υπάρχει κανένας σοβαρός τρόπος αξιολόγη-
σης προσωπικού στον κόσµο -να µου δείξετε έναν- που να µην
συµπεριλαµβάνει κάποια στιγµή, κάπου µια διαδικασία φυσικών
ερωτο-απαντήσεων, συνέντευξης δηλαδή, µε κάποιον ο οποίος
θα µπορεί να αξιολογήσει όλα αυτά τα οποία δεν µπορεί να δει
ενδεχοµένως στο χαρτί από ένα βιογραφικό ή από ένα τεστ.

Και βέβαια η συνέντευξη µοριοδοτείται πολύ συγκεκριµένα.
Δεν είναι αυτή που µπορεί να αλλάξει όλα τα δεδοµένα. 

Όλα αυτά είναι καθορισµένα και τα έχει εξηγήσει η κυρία
Υπουργός πολύ αναλυτικά. Και βέβαια, θεωρώ ανάξια σχολια-
σµού κάποια τα οποία ακούστηκαν από επίσηµα χείλη, ελπίζω να
µην τα ξανακούσουµε σήµερα, ότι οι διοικητές πρέπει να επιλέ-
γονται από το προσωπικό ή από τους συνδικαλιστές. Τα έχουµε
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δει αυτά, τα δοκιµάσαµε στην πράξη. Όχι, ευχαριστώ αυτές τις
εποχές τις αφήσαµε για καλά πίσω µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Επαναλαµβάνω ότι µέχρι τα τέλη του έτους -και εκεί θα δοκι-

µαστεί το νέο νοµοσχέδιο στην πράξη- θα γίνει η πρώτη µεγάλη
προκήρυξη για τους διοικητές των επικεφαλής των νοσοκοµείων. 

Και κάτι ακόµα, το οποίο νοµίζω ότι είναι σηµαντικό και θα
ήθελα να το εξαγγείλω σήµερα. Νοµίζω ότι γίνεται µία εύλογη
κριτική για τις απολαβές ανθρώπων τους οποίους καλούµαστε
να προσελκύσουµε από τον ιδιωτικό τοµέα, µε απολαβές οι
οποίες αντικειµενικά είναι πολύ, πολύ χαµηλότερες από τις απο-
λαβές του ιδιωτικού τοµέα. Κάτι πρέπει να κάνουµε γι’ αυτό.

Προφανώς και το δηµόσιο δεν µπορεί ποτέ να πληρώνει τις
ίδιες απολαβές µε τον ιδιωτικό τοµέα. Δεν συµβαίνει πουθενά, µε
κάποιες εξαιρέσεις, όπως ενδεχοµένως η Σιγκαπούρη, που έχει
τελείως άλλα συστήµατα αµοιβής του πολιτικού προσωπικού.
Όµως, είναι µια πραγµατικότητα αυτή ότι αν θέλουµε να προσελ-
κύσουµε, παραδείγµατος χάριν, κάποιο στέλεχος του ιδιωτικού
τοµέα για να του ζητήσουµε να πάει διοικητής σε ένα νοσοκο-
µείο, οι αµοιβές δεν µπορούν να είναι τόσο χαµηλές όσες είναι
σήµερα και γι’ αυτό και θα αυξήσουµε τις αµοιβές των διοικητών
των οργανισµών εθνικής εµβέλειας και των µεγάλων νοσοκο-
µείων στο ύψος των απολαβών του Γενικού Γραµµατέα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Είναι µια σηµαντική αναβάθµιση και αντίστοιχη αύξηση θα

υπάρχει και για τους διοικητές των µικρότερων οργανισµών. Και,
βέβαια, θα ήθελα να προσθέσω σε αυτό τη δυνατότητα να παίρ-
νει κανείς ακόµα µεγαλύτερες απολαβές σε περίπτωση που επι-
τυγχάνει στόχους. Σε αυτή την περίπτωση θα µπορεί να αµείβεται
και µε το πριµ παραγωγικότητας. 

Είναι, λοιπόν, καιρός µπροστά στις προκλήσεις του 21ου αιώνα
ο τόπος να αποκτήσει έναν διοικητικό κορµό που να συµβαδίζει
µε την εποχή και τις ανάγκες της. Δεν είναι εύκολο να αλλάξουν
δοµές, διαδικασίες, συµπεριφορές, αντιλήψεις, προκαταλήψεις,
που έχουν διαµορφωθεί εδώ και δεκαετίες. Νοµίζω, όµως, ότι η
αρχή έγινε. Δεν χωρούν άλλες αναβολές. Η µεταρρύθµιση η δικιά
µας είναι ταυτόχρονα µία µεταρρύθµιση που θα έχει αντίκτυπο
στην καθηµερινότητα όλων των Ελλήνων πολιτών. 

Σας ζητώ, λοιπόν, να στηρίξετε τουλάχιστον επί της αρχής το
νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών, µε το οποίο γίνεται ένα
καθοριστικό πρώτο βήµα σε αυτή την κατεύθυνση. Είναι κάτι το
οποίο το χρωστάµε στη χώρα, έχει ανάγκη να κινητοποιήσει όλες
τις αναπτυξιακές της δυνάµεις. Κυρίως έχει την ανάγκη να µπο-
ρέσει να επιστρατεύσει και να προσελκύσει στην ευρύτερη δη-
µόσια σφαίρα, όπως είπα, νέους ανθρώπους, οι οποίοι µέχρι
στιγµής έβλεπαν την εµπλοκή τους µε το ευρύτερο δηµόσιο µε
πολύ µεγάλη επιφυλακτικότητα. Και σε αυτούς τους ανθρώπους
συχνά αυτό το οποίο ακούγαµε και η κριτική που µας ασκούσαν
δεν αφορούσε µόνο τις αµοιβές, αφορούσε τις ευκαιρίες, την
αξιοκρατία, την αντιµετώπιση ακριβώς αυτών των προκαταλή-
ψεων ότι τελικά εάν σήµερα είσαι άξιος, αλλά δεν ξέρεις κάποιον,
δεν έχεις τη δυνατότητα να διακριθείς στο δηµόσιο.

Αυτό πάµε να σπάσουµε. Αυτό υπηρετεί το νοµοσχέδιο. Το
χρωστάµε πρώτα και πάνω από όλα σε αυτούς τους νέους αν-
θρώπους που θέλουµε να προσελκύσουµε. Το χρωστάµε, όµως,
πάνω από όλα στους πολίτες που θέλουν το κράτος δίπλα τους,
µε καλύτερες υπηρεσίες, µε απόλυτη διαφάνεια, µε ανταπόκριση,
µε φιλικό πρόσωπο. Και πιστεύω ότι το νοµοσχέδιο το οποίο συ-
ζητούµε σήµερα κάνει ένα σηµαντικό βήµα σε αυτή την κατεύ-
θυνση.

Σας ευχαριστώ. 
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα έξι µαθητές και µαθήτριες και τρεις συνοδοί από το 9ο

Επαγγελµατικό Λύκειο Πειραιά,( τρίτο τµήµα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, τη συνεδρίαση παρακολουθούν και δύο παλαιότεροι
αγαπητοί συνάδελφοι, ο κ. Γιώργος Καλαντζής της Καβάλας και
ο κ. Σταύρος Παπαδόπουλος της Δράµας.

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Καλώ τώρα στο Βήµα τον κ. Σωκράτη Φάµελλο, Επικεφαλής

της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ εκ µέρους της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης για τη δική του παρέµβαση στο νοµοσχέ-
διο. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Ευχαριστώ πο-
λύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Πρωθυπουργέ, κυρίες και
κύριοι Υπουργοί. Κατ’ αρχάς οφείλω να καλωσορίσω τον κ. Μη-
τσοτάκη στη Βουλή µετά από δύο µήνες απουσίας. Πρέπει να το
σηµειώσουµε αυτό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Και µάλιστα, επειδή µας βλέπουν και οι πολίτες της Θεσσαλίας,
να υπενθυµίσουµε και στον κ. Μητσοτάκη ότι τελευταία φορά τον
είδαµε εδώ στη προ ηµερησίας συζήτηση για τις πυρκαγιές, που
τον σύραµε να έρθει, τέλος Αυγούστου και έκτοτε δεν έχει απα-
ντήσει, γιατί δεν κάνουµε εδώ µία συζήτηση για τη Θεσσαλία και
τις καταστροφές, για τους πολίτες που υποφέρουν, που δεν
έχουν δοθεί ακόµα αποζηµιώσεις, που υπάρχει σοβαρό πρό-
βληµα αστεγίας, που υπάρχει σοβαρό πρόβληµα στις υποδοµές. 

Ξέρουµε, κύριε Μητσοτάκη, γιατί δεν θέλετε. Γιατί δεν έχετε
απαντήσεις ούτε για τις αιτίες ούτε για την αντιµετώπιση. Εµείς
επιµένουµε πάντως. Η πόρτα είναι ανοιχτή, όποτε θέλετε και δεν
φοβάστε, εδώ είµαστε για να κάνουµε αυτή τη συζήτηση, όπως
χρειάζεται για την κοινωνία της Θεσσαλίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Κύριε Πρωθυπουργέ, όµως, οφείλω να σας πω αναγνωρίζο-
ντας τη µεγάλη σοβαρότητα ενός λόγου στην αίθουσα του Κοι-
νοβουλίου ότι µου έκανε ιδιαίτερη εντύπωση ότι ο Πρωθυπουρ-
γός της Ελλάδας, µιας χώρας πυλώνα της ειρήνης και της στα-
θερότητας δεν είπε κουβέντα για αυτά που γίνονται στη γειτονιά
µας και στη Γάζα. Και το θεωρώ πρόβληµα αυτό, κύριε Πρωθυ-
πουργέ. Όπως θεωρώ ότι υπάρχουν και πολλά προβλήµατα στο
επίπεδο της εξωτερικής πολιτικής.

Έχω τονίσει επανειληµµένως και την προηγούµενη εβδοµάδα
ελπίζω να ενηµερωθήκατε ότι εδώ στο νοµοσχέδιο του Τουρι-
σµού κάναµε µία παρέµβαση και θα την ξανακάνω πολύ περιλη-
πτικά, µια και είστε παρών. Είναι απόλυτα καταδικαστέες οι τρο-
µοκρατικές ενέργειες της Χαµάς κατά αµάχων, αλλά δεν υπάρχει
και νοµιµοποίηση σε επιχειρήσεις που δηµιουργούν ακόµα πε-
ρισσότερους νεκρούς Παλαιστίνιους αµάχους. Δεν µπορεί το
αναγνωρισµένο δικαίωµα στην αυτοάµυνα να παραβιάζει βά-
ναυσα το Ανθρωπιστικό Δίκαιο. 

Θεωρούµε ότι η Ελλάδα θα έπρεπε να στηρίζει µε όλες της τις
δυνάµεις τις πρωτοβουλίες του Γενικού Γραµµατέα του ΟΗΕ για
άµεση κατάπαυση του πυρός. Για τον ΟΗΕ µιλάµε, κύριε Πρω-
θυπουργέ, για αποτροπή της ανθρωπιστικής κρίσης και για απε-
λευθέρωση των οµήρων, για επανεκκίνηση των συνοµιλιών, για
τερµατισµό της κατοχής και για την επίλυση µε ειρηνικό τρόπο
της σύγκρουσης στη σύρραξη στη βάση των συνόρων του ’67,
όπως ακριβώς έχουµε πει όλοι, όπως λέει και ο Οργανισµός Ηνω-
µένων Εθνών µε πρωτεύουσα του παλαιστινιακού κράτους τα
Ανατολικά Ιεροσόλυµα, κάτι το οποίο είναι και η διαχρονική δι-
πλωµατική θέση της χώρας µας. Είναι στρατηγικό λάθος µε επι-
κίνδυνες προεκτάσεις για την χώρα µας και θα έλεγα ότι είναι
ντροπή για τον ελληνικό λαό και την ιστορία µας και τον πολιτι-
σµό και την ιστορία της Ελλάδας ο Έλληνας Πρωθυπουργός να
µην ακολουθεί την ισορροπηµένη στάση που έχουν άλλες χώρες
της Ευρώπης, η Γαλλία, η Πορτογαλία, η Ισπανία, να συναντά
µόνο τον Πρόεδρο του Ισραήλ και όχι και τον Πρόεδρο της Πα-
λαιστινιακής Αρχής, να δηλώνει πως ότι και αν συµβεί, πρέπει να
συµβεί χωρίς µεγάλο ανθρώπινο κόστος, λες και δεν έχει αξία η
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κάθε ανθρώπινη ζωή, που µπορούµε και εµείς ως συνάνθρωποι
να σώσουµε ή ότι η ανθρωπιστική εκεχειρία πρέπει να επιβληθεί
όταν είναι απαραίτητη. Όχι, τώρα πρέπει να επιβληθεί η ανθρω-
πιστική εκεχειρία. Να µην καταδικάζετε το θάνατο αµάχων στη
Μονή του Αγίου Πορφυρίου, να απέχει η Ελλάδα από το ψήφισµα
του ΟΗΕ για την ανθρωπιστική εκεχειρία και την κατάπαυση του
πυρός, να το ξεκαθαρίσουµε. Το συµφέρον της Ελλάδας επιβάλ-
λει να προωθήσουµε την ειρήνη και µόνο την ειρήνη, τη σταθε-
ρότητα, το διεθνές δίκαιο στην περιοχή και της χώρας µας, στη
γειτονιά µας, όχι να βασιζόµαστε στη µονοδιάστατη εξωτερική
πολιτική του δεδοµένου συµµάχου εις βάρος των συµφερόντων
της χώρας µας.

Κύριε Μητσοτάκη, γνωρίζουµε, όµως, για ποιο λόγο ήρθατε
σήµερα εδώ. Ήρθατε για να αλλάξετε λίγο την εικόνα της Κυβέρ-
νησης. Να αλλάξετε την εικόνα και την ατζέντα της ακρίβειας ή
της ανασφάλειας που υπάρχει σε όλα τα επίπεδα της ελληνικής
κοινωνίας. Αυτό κάνατε και στις προγραµµατικές δηλώσεις και
το συνεχίζετε. Οι λογογράφοι σας έχουν συνέπεια σε αυτό. 

Η ασκούµενη πολιτική, όµως, της Κυβέρνησης και αυτό το τρί-
µηνο, αλλά και τα τελευταία τέσσερα χρόνια έχει αποδείξει ακρι-
βώς το αντίθετο. Και θα σας πω το πρώτο και µεγάλο πρόβληµα
που έχουµε. Αποµακρύνετε την Ελλάδα από το ευρωπαϊκό κεκτη-
µένο και αυτό είναι πάρα πολύ σοβαρό πρόβληµα. Δεν συγκλί-
νουµε µε την Ευρώπη. Αποκλίνουµε και αποµακρυνόµαστε. Δεν
γνωρίζω αν τελικά είναι αυτή η πραγµατική µεταρρύθµιση που
έχετε στο µυαλό σας, δηλαδή µια αρνητική µεταρρύθµιση. Γιατί
-και να το κάνω ξεκάθαρο- δεν νοµίζω ότι µπορεί να ισχυριστεί
κάποιος ότι σε µια ευρωπαϊκή χώρα και σε ένα κράτος δικαίου
απειλείται ο αρχηγός µιας ανεξάρτητης αρχής και µάλιστα απει-
λείται δηµόσια και µε ωµότητα από στελέχη της Κυβέρνησής
σας, όπως κατήγγειλε ο κ. Ράµος, στην Επιτροπή LIBE του Ευ-
ρωκοινοβουλίου.

Όπως, επίσης, κύριε Μητσοτάκη, δεν µπορώ να δεχτώ ότι διώ-
κονται στην Ελλάδα µέλη µιας ανεξάρτητης αρχής γιατί ασκούν
όχι µόνο το δικαίωµα τους, αλλά και τη συνταγµατική τους υπο-
χρέωση, όπως γίνεται και µάλιστα µε εντολή του προηγούµενου
εισαγγελέα του Αρείου Πάγου. Και εσείς τα λέτε αυτά «δηµοκρα-
τικό εκσυγχρονισµό» γιατί γίνονται στην Ελλάδα. 

Όπως, επίσης, δεν µπορώ να δεχτώ ότι στη χώρα µας η Κυ-
βέρνηση µε το ακροδεξιό δεκανίκι της Ελληνικής Λύσης παρε-
νέβη µε µαθηµατικές αλχηµείες και άλλαξε τη σύνθεση µιας
ανεξάρτητης αρχής, µία µέρα µόνο πριν από τη διενέργεια συ-
νεδρίασης, που θα επέβαλλε πρόστιµο στην ΕΥΠ για τις παρά-
νοµες παρακολουθήσεις, για τις οποίες και το Μαξίµου είναι
µπλεγµένο. Και αυτό έχει αποδειχτεί.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Όσο και αν είναι δύσκολη αυτή η συζήτηση, οφείλω να οµολο-
γήσω ότι υπάρχει ένας εκσυγχρονισµός. Ότι βγάλατε στις δώ-
δεκα η ώρα το βράδυ το ΦΕΚ για να προλάβετε να αλλάξετε τη
σύνθεση της αρχής. Σε αυτά είστε γρήγοροι, ταχύτατοι! 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Ήταν µία το βράδυ.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Μπορεί να ήταν
και µία η ώρα το βράδυ, κύριε Δουδωνή. Δεν αµφισβητώ τη δια-
πίστωσή σας. 

Όλα αυτά µας γεννούν πολύ σοβαρές ανησυχίες για τη χώρα
µας, γιατί εκθέτουν την Ελλάδα στο εξωτερικό. Μας εκθέτετε,
κύριε Μητσοτάκη! Δεν θέλουµε η Ελλάδα να γίνεται αντικείµενο
συζήτησης στις επιτροπές του Ευρωκοινοβουλίου. Δεν θέλουµε
να γίνεται συζήτηση για το κράτος δικαίου στην Ελλάδα, να
υπάρχει η πρόταση για συγκρότηση ξανά νέας εξεταστικής επι-
τροπής στο Ευρωκοινοβούλιο.

Και πρέπει να το πω ότι στηρίζοντας τη δικαιοσύνη, µας δηµι-
ουργούν ανησυχίες οι καθυστερήσεις της δικαιοσύνης. Και εδώ
πρέπει να πει και την άποψή του και ο Υπουργός Δικαιοσύνης.
Παράδειγµα: Είναι δυνατόν, εδώ και δεκαοκτώ µήνες, να µην
έχουν κληθεί ως µάρτυρες οι θιγόµενοι και οι καταγγέλλοντες;
Ο κ. Ανδρουλάκης δεν έχει κληθεί, ο κ. Κουκάκης δεν έχει κληθεί,
η κ. Σίφορντ δεν έχει κληθεί. Προσέξτε, ενώ καλούνται ως διω-
κόµενοι, µέλη της ανεξάρτητης αρχής! Προσέξτε την αντίφαση!

Ταυτόχρονα, εδώ και πολλούς µήνες τουλάχιστον, από τα δη-
µοσιεύµατα προκύπτει από τον Φεβρουάριο επισήµως από την
Αρχή για την Προστασία των Προσωπικών Δεδοµένων, δεν έχει
γίνει διασταύρωση πορισµάτων δύο ανεξάρτητων αρχών. Ήταν
ενενήντα δύο τηλέφωνα που είχαν δεχθεί εισβολή-επίθεση από
κακόβουλο λογισµικό και ήταν παρακολουθούµενοι από την ΕΥΠ
µε εντολές και σύνδεση µε το Μαξίµου. Είναι παραδεχθέντα όλα
αυτά από εσάς µε παραιτήσεις. Είναι δεδοµένα όλα αυτά και τα
είχατε καταγγείλει κιόλας ως απαράδεκτα. Εσείς το είχατε πει,
γι’ αυτό και µας κάνει και εντύπωση. Γιατί αυτοί οι οποίοι εσείς
είπατε ότι ήταν απαράδεκτη η επιλογή τους να παρακολουθούν
τον κ. Ανδρουλάκη δεν έχουν ακόµα κληθεί; Για ποιον λόγο; Ε-
σείς το είπατε. Δεν το είπαµε εµείς. Εµείς είπαµε πολλά περισ-
σότερα, οφείλω να πω. 

Αυτά, λοιπόν, είναι ζητήµατα τα οποία µας δηµιουργούν σοβα-
ρές ανησυχίες. Και να προσθέσω και κάτι, δεν ξέρω αν σας σας
αρέσει, αλλά είστε Πρωθυπουργός σε µια χώρα όπου έχουν προ-
κύψει πληροφορίες ότι παρακολουθείται για πάνω από έναν
χρόνο ο αρχηγός του στρατεύµατος. Δεν οφείλει η δικαιοσύνη
και η Κυβέρνηση να δώσουν κάποιες απαντήσεις. 

Παράδειγµα, αν ισχύουν τα λεγόµενα -γιατί προφανώς ακόµα
εξετάζεται ο φάκελος- ότι υπήρχε παράνοµη -εγώ θα πω: ξεκά-
θαρα παράνοµη- επισύνδεση και επίθεση στο τηλέφωνο του κ.
Ανδρουλάκη ή του κ. Φλώρου, θα απαντήσει κάποιος στους Έλ-
ληνες πολίτες αν υπάρχει θέµα εθνικής ασφάλειας; Αυτό επικρέ-
µαται. Πρέπει κάποιος να τοποθετηθεί. Δεν θα τοποθετηθεί
κάποιος; Δεν θα λυθεί αυτό το ζήτηµα; Θα υπάρχει ζήτηµα εθνι-
κής ασφάλειας στη χώρα µας και θα το ακούνε και οι κακόβουλοι
ή κακοπροαίρετοι έξω από τα σύνορα της χώρας µας; Αυτό δεν
είναι ένα ζήτηµα που σας ενδιαφέρει; 

Ή δεν σας ενδιαφέρει ότι από τις λίστες που διακινούνται για
το «Predator» υπάρχουν µέσα ο Υπουργός Άµυνας, ο Υπουργός
Εξωτερικών ή και η εισαγγελέας της ΕΥΠ; Δεν σας ενδιαφέρουν
αυτά; Μήπως σας ενδιαφέρει τουλάχιστον ότι ένα διακεκριµένο
για εσάς στέλεχός σας που ήταν υπεύθυνο και του προεκλογικού
αγώνα, ελέγχεται µε µία ΕΔΕ στο Υπουργείο Εξωτερικών όταν
ως Γενικός Γραµµατέας του Υπουργείου Εξωτερικών ήταν υπεύ-
θυνος της εξαγωγής του κακόβουλου λογισµικού σε άλλες
χώρες; Διότι δεν φτάνει το κακό που έχει γίνει στην Ελλάδα, εί-
µαστε και εξαγωγείς σε άλλες χώρες. Αυτά δεν σας απασχολούν
καθόλου; 

Τελικά πρέπει να πω ότι το δεύτερο στοιχείο αριστείας, µετά
την ταχεία έκδοση του ΦΕΚ, είναι ότι όλοι παρακολουθούνται
στην Ελλάδα. Κι αυτό πιθανά ένα στοιχείο αριστείας είναι του κ.
Μητσοτάκη. 

Εµείς αυτές τις ανησυχίες τις εκφράσαµε χθες θεσµικά, συντα-
γµατικά και στην εισαγγελέα του Αρείου Πάγου και ξεκαθαρίσαµε
ότι εµείς θέλουµε ισχυρή δικαιοσύνη, ταχεία απόδοση της δικαιο-
σύνης και αποκατάσταση του αισθήµατος δικαίου στη ελληνική
κοινωνία, γιατί σήµερα µε αυτά που κάνετε, κύριε Μητσοτάκη,
κύριε Πρωθυπουργέ, δυστυχώς, έχετε φθείρει το αίσθηµα δικαίου
στην κοινωνία. Δεν ξέρω αν το πιστεύετε ή αν το αισθάνεστε. 

Ξέρετε ότι οι Έλληνες πολίτες, η ελληνική επιχειρηµατικότητα,
αλλά και η ξένη επιχειρηµατικότητα αισθάνονται ότι κάτι πάει
στραβά στην Ελλάδα; 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Το
βλέπω!

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Το βλέπετε… 

Ξέρετε, αυτή η ειρωνεία και η υπεροψία είναι ένα στοιχείο της
πολιτικής του κ. Μητσοτάκη. Τα βλέπει όλα αυτά και κάθεται…

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Άπραγος. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Αυτό ακριβώς
κάνει ο κ. Μητσοτάκης. Θα έλεγα κάτι χειρότερο, κύριε Ξανθό-
πουλου. Είναι, δυστυχώς, ένα σχέδιο του Μαξίµου το οποίο υλο-
ποιείται σε όλα τα πεδία. Διότι είτε στη δηµοκρατία, είτε στις
ανεξάρτητες αρχές, είτε στο επίπεδο της επιλογής διοικητών του
δηµοσίου για διάφορες θέσεις, ένα είναι το σχέδιο του κ. Μητσο-
τάκη: Να έχει την εξουσία για να µοιράζει στους κολλητούς του
Μαξίµου τα προϊόντα της εργασίας των Ελλήνων και των επιχει-
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ρηµατιών, δηλαδή το οικονοµικό προϊόν της Ελλάδος. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
Έχουν την εξουσία για να µοιράζουν στους κολλητούς τους

τις χρηµατοδοτήσεις του Ταµείου Ανάκαµψης, τα λεφτά του
ΕΣΠΑ, τις απευθείας αναθέσεις µε το πρόσχηµα του COVID. Γι’
αυτό ακριβώς θέλουν να παρεµβαίνουν µε αντιδηµοκρατικούς
όρους και στους θεσµούς και στο δηµόσιο.

Και νοµίζω ότι αυτό συνδέεται και µε τις µεγάλες παραβιάσεις
του κράτους δικαίου και των δηµοκρατικών κεκτηµένων στη χώρα
µας. Και οι παρακολουθήσεις συνδέονται µε όλο αυτό το κύ-
κλωµα της οικονοµικής ωφέλειας κολλητών εις βάρος της Ελλά-
δας, της οικονοµίας της και της κοινωνίας της. 

Για ποιον λόγο, άραγε, να ακολουθείται στην Ελλάδα η στρα-
τιωτική ηγεσία, οι πολιτικοί αντίπαλοι, επιχειρηµατίες, δηµοσιο-
γράφοι, αλλά και το µισό Υπουργικό Συµβούλιο. Δεν ξέρουµε!
Κάποιος πρέπει να απαντήσει. Δεν σας φαίνεται σηµαντική και
κρίσιµη αυτή η ερώτηση; 

Όσο, λοιπόν, φιλελεύθερος και ψευτο-εκσυγχρονιστής θέλει
να φαίνεται ο κ. Μητσοτάκης, στα λόγια θέλει να νέµεται την
εξουσία για να νέµονται και τη διαχείριση της οικονοµίας οι κολ-
λητοί. Αυτό, δυστυχώς, είναι το αποτέλεσµα. Η αντίληψη του κρά-
τους ως λάφυρο φάνηκε, όταν µε το πρόσχηµα του COVID γίνο-
νταν οι απευθείας αναθέσεις ή από τον τρόπο που µοιράζονται
τα κονδύλια από το Ταµείο Ανάκαµψης όταν το 86% των δανείων
το παίρνουν µόνο τριάντα έξι µεγάλες εταιρείες και µάλιστα
χωρίς να έχουν αναπτυξιακή στρατηγική, γιατί κι αυτή την αναί-
ρεσαν ενώ υπήρχε το 2018 και το 2019. 

Τι συµβαίνει, όµως, στο επίπεδο της κοινωνίας, ενώ οι κολλητοί
του κ. Μητσοτάκη νέµονται τους πόρους της χώρας µας και τους
δηµόσιους και σε έναν βαθµό και τους ιδιωτικούς; 

Προσέξτε και το ιδιωτικό χρέος, προσέξτε και τα κόκκινα δά-
νεια πώς εξελίσσονται. Σύµφωνα µε την EUROSTAT βλέπω -και
από έγκριτα µέσα ενηµέρωσης- ότι ο πληθωρισµός στην Ελλάδα
τον Οκτώβριο ξαναµπήκε σε ανοδική τροχιά 3,9%, ενώ στην Ευ-
ρώπη είναι 2,9% κι ενώ υπάρχει καθοδική πορεία σε άλλες χώρες
εµείς είµαστε σε ανοδική πορεία. Αυτό δεν είναι δεδοµένο της
οικονοµίας που πρέπει να αξιολογήσουµε; Και ενώ το εισόδηµα
των πολιτών συνεχώς µειώνεται, η Κυβέρνηση δεν παρεµβαίνει
στα φαινόµενα αισχροκέρδειας, αρνείται να µειώσει τον ΦΠΑ και
τον ειδικό φόρο κατανάλωσης. 

Φταίει τώρα η Επιτροπή Ανταγωνισµού για τον κ. Σκρέκα. Προ-
σέξτε, είπαν ότι φταίει η Επιτροπή Ανταγωνισµού, ενώ δεν νοµο-
θετούν εργαλεία για να υπάρχει, παραδείγµατος χάριν, περιο-
ρισµός του πληθωρισµού απληστίας, να υπάρχει περιορισµός
της µεγάλης ψαλίδας µεταξύ του επιτοκίου χορηγήσεων και του
επιτοκίου καταθέσεων στις τράπεζες. Δεν κάνουν καµµία παρέµ-
βαση, αλλά φταίει η Επιτροπή Ανταγωνισµού. Πάλι µια ανεξάρ-
τητη αρχή την οποία αφήνουν χωρίς στελέχη, για να ξέρουµε
ακριβώς τι γίνεται. 

Την ίδια ώρα βλέπουµε, µε τα στοιχεία που βλέπουµε από τον
ΟΟΣΑ, ότι τα επιχειρηµατικά κέρδη στην Ελλάδα αυξήθηκαν
υπερδιπλάσια από το κόστος εργασίας. Άρα σε σχέση µε τον
πληθωρισµό µειώνεται το διαθέσιµο εισόδηµα, ενώ αυξάνονται
τα υπερκέρδη και µάλιστα ο πληθωρισµός απληστίας. Δηλαδή τα
κέρδη που προκύπτουν και δηµιουργούν τα υψηλά κόστη στην
αγορά. Γιατί η αύξηση των τιµών, ο πληθωρισµός, κατά 50%
οφείλεται στα επιχειρηµατικά κέρδη όχι στο κόστος. Το άλλο
µισό µόνο είναι το κόστος. Άρα µπορεί να µειωθεί το επίπεδο των
κερδών. Και βλέπουµε να υπάρχουν φθηνότερες ή χαµηλότερες
τιµές σε κάποια αγαθά στον πρωτογενή τοµέα, αλλά ακριβότερες
τιµές τελικά στον καταναλωτή. 

Είναι γεγονός ότι αφού θέλετε να διαχειρίζεστε έτσι την εξου-
σία, να γίνεται δηλαδή µία πρακτικά κατασπατάληση του δηµο-
σίου χρήµατος κατ’ εντολή του Μαξίµου, πρέπει να φέρετε κι ένα
νοµοσχέδιο για να αλλάζουν οι διοικήσεις µε βάση κοµµατικές
εντολές και µάλιστα µε µια διαδικασία fast track. 

Και δεν µπορώ να µην το πω, κυρία Κεραµέως. Μας κάνει ιδι-
αίτερη εντύπωση ότι χθες το απόγευµα τελείωσαν οι επιτροπές
και σήµερα είµαστε στην Ολοµέλεια. Αν θέλετε να κάνουµε µία
συζήτηση, θα δίνατε λίγο χρόνο για να υπάρχει µία απόσταση µε-

ταξύ της πρώτης και της τέταρτης συνεδρίασης της επιτροπής,
να υπάρχει µία απόσταση µεταξύ της τελευταίας συνεδρίασης
της επιτροπής και της Ολοµέλειας. Όχι, εσείς τα βάλατε όλα σε
µια βδοµάδα γρήγορα, γιατί πρακτικά δεν έχετε διάθεση διαλό-
γου και δεν έχετε διάθεση συζήτησης. 

Είναι γεγονός πάντως ότι το τελευταίο διάστηµα -και οφείλω
να το σηµειώσω αυτό- στη δεύτερη θητεία Μητσοτάκη τα φαινό-
µενα αυτοδιάψευσης είναι πάρα πολλά. Την προηγούµενη βδο-
µάδα στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Τουρισµού καταργήσατε
δύο διατάξεις που είχατε ψηφίσει εσείς την προηγούµενη τετρα-
ετία, το ένα για τις «ΙΑΜΑΤΙΚΕΣ ΠΗΓΕΣ Α.Ε.» και το άλλο για την
επιτροπή -τη λεγόµενη και του σκανδάλου- για το ναυάγιο της
Ζακύνθου. 

Και τώρα τι φέρνετε; Την αποκαθήλωση των νόµων που είχατε
εσείς νοµοθετήσει και κυρίως του ν.4735/2020 -αν δεν κάνω λά-
θος- τον οποίο νοµοθετήσατε και δεν εφαρµόσατε. Έρχεται δη-
λαδή η κ. Κεραµέως να µας πει ότι οι προηγούµενοι Υπουργοί
Εσωτερικών δεν έκαναν τη δουλειά τους, άρα ο κ. Μητσοτάκης
και η ίδια βέβαια που τους ψήφισε τους νόµους αυτούς γιατί ήταν
εδώ και ψήφιζε. 

Να ξεκαθαρίσουµε λιγάκι ποια είναι η διαφορά µας. Εµείς θέ-
λουµε µια ισχυρή πολιτεία, η ισχυρή πολιτεία να έχει και να περι-
γράφει, αν θέλετε, ένα αναπτυξιακό κράτος µε στρατηγική, µε
σύγχρονα εργαλεία, µε καινοτοµία, ανθρώπινο, αλλά και ανθε-
κτικό απέναντι στις µεγάλες κρίσεις και προφανώς να ακολουθεί
τους κανόνες δικαίου και του ΑΣΕΠ. Άρα θέλουµε ένα ισχυρό
στελεχωµένο ΑΣΕΠ, µια ανεξάρτητη και τεχνοκρατική παρέµβα-
ση στην επιλογή και στην αξιολόγηση των καλύτερων για τις θέ-
σεις ευθύνης. 

Η Νέα Δηµοκρατία τι θέλει για το δηµόσιο; Θα µου επιτρέψετε,
κύριε Μητσοτάκη, να σας δώσω µερικά παραδείγµατα για να
είναι εύληπτο και να είναι κατανοητό γιατί εσείς µε µεγάλα λόγια
µπορεί να µπερδεύετε την κουβέντα ή τουλάχιστον να βοηθάτε
τα µέσα ενηµέρωσης που πήραν και άλλη ενίσχυση τώρα να δη-
µιουργούν ένα ωραίο προφίλ σε εσάς. Η λίστα Πέτσα κάνει καλά
τη δουλειά της διαχρονικά. 

Παράδειγµα, λοιπόν. Σήµερα, κυρίες κύριοι Βουλευτές και
κύριε Μητσοτάκη, είναι 1η Νοεµβρίου. Σήµερα λοιπόν και «καλό
µήνα» βεβαίως, δυστυχώς δεν µπορούµε να ευχηθούµε «καλό
µήνα» γιατί δεν εξασφαλίζετε εσείς τις δυνατότητες αυτές για
δυόµισι χιλιάδες συµβασιούχους πυροσβέστες που σήµερα απο-
λύθηκαν! Από σήµερα λοιπόν µε επιλογή του κ. Μητσοτάκη δυό-
µισι χιλιάδες εκπαιδευµένοι, αξιολογηµένοι πυροσβέστες της
χώρας µας που έδωσαν τη µάχη των πυρκαγιών απολύθηκαν,
δυόµισι χιλιάδες,…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

…είναι οι συµβασιούχοι πυροσβέστες -και προσέξτε το παρά-
λογο-, ενώ τρεις χιλιάδες εξακόσια κενά έχει το οργανόγραµµα
της Πυροσβεστικής που έγινε επί Κυβέρνησης του κ. Μητσοτάκη.
Για να καταλάβετε λίγο ποια είναι η αριστεία. Τελικά, είναι προ-
φανές ότι δεν έχετε ούτε ιερό ούτε όσιο. 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρα-
τίας)

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Έληξε η σύµβασή τους ή απολύθη-
καν;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, παρα-
καλώ! Δεν είναι διάλογος εδώ τώρα. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Προσέξτε τώρα.
Διαµαρτύρονται για να επιβεβαιώσουν την αµαρτία τους. Δη-
λαδή, διαµαρτύρονται οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας -για
να καταλαβαίνουν και οι πολίτες που µας βλέπουν- για να επιβε-
βαιώσουν την αµαρτία τους. Τι λένε; «Έληξε η σύµβασή τους».
Γιατί εµείς τι είπαµε;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Ότι απολύθηκαν! 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Είπαµε ότι δυό-
µισι χιλιάδες συµβασιούχοι δασοπυροσβέστες…

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Ότι ενώ ήταν σε σύµβαση, απολύθη-
καν!
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, παρα-
καλώ ησυχία! Μη διακόπτετε! 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Συγγνώµη, συγ-
γνώµη, διορθώνω. 

Δυόµισι χιλιάδες πυροσβέστες λέει ότι δεν είναι µόνο για τις
δασικές πυρκαγιές…

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Άλλα είπατε, ότι απολύθηκαν!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Λέει «διορθώνω». Πα-

ρακαλώ! 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): …είναι από σή-
µερα στο ταµείο ανεργίας -δεν είναι από σήµερα στο ταµείο
ανεργίας, κύριε Γαβρήλο;- …

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρα-
τίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ησυχία!
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): …γιατί σταµά-
τησε η σύµβασή τους και δεν εργάζονται από σήµερα -άρα ου-
σιαστικά είναι στον δρόµο-, ενώ έχει τρεις χιλιάδες εξακόσια κενά
η Πυροσβεστική. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Άλλο αυτό!
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ -  Προοδευτική Συµµαχία): Ωραία. Δεν θέ-
λετε να πω τη λέξη «απολύονται». Ωραία, ωραία. Ας κάνουµε λοι-
πόν την πραγµατική συζήτηση για να µην µπλέξετε εσείς µε τα
φαινόµενα της συζήτησης. Δυόµισι χιλιάδες εργαζόµενοι πυρο-
σβέστες µέχρι χτες από σήµερα είναι στο ταµείο ανεργίας µε
δική σας επιλογή…

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Δική τους επιλογή.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): …και δεν προ-
σφέρουν υπηρεσίες στην Πυροσβεστική που έχει τρεις χιλιάδες
εξακόσια κενά. Το καταλαβαίνετε αυτό; Είναι δικιά σας επιλογή
αυτή. 

Προσέξτε τώρα το επόµενο ζήτηµα, για να µιλήσουµε για το
δηµόσιο…

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρα-
τίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ!
Με συγχωρείτε, κύριε Φάµελλο, ένα λεπτό. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Ναι, κύριε Πρό-
εδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Μη διακόπτετε. Γιατί
διαµαρτύρεστε; Η ακριβολογία και το να είµαστε εντός θέµατος
δεν είναι τα ατού αυτής της Αιθούσης. Μην διαµαρτύρεστε, λοι-
πόν. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Κύριε Πρόεδρε,
θα µπορούσαµε να µιλήσουµε για πολλά ατού της Αίθουσας και
για πολλά ζητήµατα εφαρµογής του Κανονισµού. Θα µε οδηγή-
σετε να θυµηθώ πολλές επιστολές που έχετε λάβει από µένα και
στις οποίες δεν έχετε ούτε καν απαντήσει ούτε καν ανταποκριθεί.
Προτιµώ όµως να µείνω επί του νοµοσχεδίου γιατί αυτό θέλουν
οι Έλληνες πολίτες να ακούν και σέβοµαι τον ρόλο µου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ακριβώς, ακριβώς. 
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Δεκαπέντε λεπτά δεν µιλήσατε για το
νοµοσχέδιο!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ησυχία!
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Κύριε Πρόεδρε,
να παραµείνουµε στο θέµα. Είναι σοβαρή η διαδικασία και θέλω
να την σεβαστούµε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, κύριοι
συνάδελφοι!

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Ευχαριστώ, κύ-

ριε Πρόεδρε. 
Δεύτερο ζήτηµα που αποδεικνύει τι δηµόσιο θέλει ο κ. Μητσο-

τάκης. Ενώ έχει η ελληνική πολιτεία στα χέρια της επιστηµονικά
εργαλεία, τα οποία παραδόθηκαν από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ
για την πρόληψη πυρκαγιών και τον αντιπληµµυρικό κίνδυνο, όχι
απλά δεν τα εισήγαγε στην διοίκηση της Πολιτικής Προστασίας,
αλλά έφτασαν στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας -θυµηθείτε την κ.
Βούλτεψη- να κατηγορούν τους επιστήµονες οι οποίοι είχαν προ-
βλέψει τα κλιµατικά φαινόµενα στη Θεσσαλία και είχαν προειδο-
ποιήσει για τον πληµµυρικό κίνδυνο. Αυτό δεν είναι θέµα αρι-
στείας και στελέχωσης του δηµοσίου;

Μιλάει, επίσης, η Κυβέρνηση για αξιοκρατία στο δηµόσιο που
έχει αφήσει χωρίς οργανόγραµµα το Υπουργείο Κλιµατικής Κρί-
σης και Πολιτικής Προστασίας. Και µιλάµε µετά για αξιοκρατία
στο δηµόσιο. 

Ή µήπως είναι εκσυγχρονισµός το ότι αφήσατε το ΕΚΑΒ χωρίς
στελέχωση τέσσερα χρόνια και η πρώτη επιλογή της Κυβέρνησής
σας ήταν µια πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου για να µεταφέ-
ρετε στρατιωτικούς και πυροσβέστες για τα ασθενοφόρα που
δεν είχαν οδηγούς; Αυτό είναι η αριστεία. Μάλιστα. Είναι πάρα
πολλά που µπορούµε να πούµε. 

Όµως εγώ, κύριε Μητσοτάκη, για να µπω στο προκείµενο και
στο συγκεκριµένο και να δώσω και κάποιες απαντήσεις, οφείλω
να πω ότι -σε αντίθεση µε ό,τι είπατε σε τοποθέτησή σας- το νο-
µοσχέδιο αυτό νοµοθετεί τον κοµµατισµό στη δηµόσια διοίκηση.
Όλα αυτά που έλεγε ο κ. Βορίδης το ’19 ότι δεν µπορούµε να βά-
λουµε ξένους, τους δικούς µας θα βάλουµε στις διοικήσεις, έρ-
χεται σήµερα η Κυβέρνηση και τα νοµοθετεί. Έρχεται η κ. Κερα-
µέως λέγοντας ακριβώς τα αντίθετα στην εισηγητική έκθεση, να
νοµοθετήσει ότι στο δηµόσιο πλέον και σε θέσεις ευθύνης θα επι-
λέγονται τα πρόσωπα µε βάση επιτροπές όπου την πλειοψηφία
θα έχουν κυβερνητικά στελέχη. 

Άρα το επιχείρηµα και σύνθηµα του κ. Μητσοτάκη «ο κατάλλη-
λος άνθρωπος στην κατάλληλη θέση» ξέρετε πρακτικά τι σηµαί-
νει; «Το κατάλληλο στέλεχος της Νέας Δηµοκρατίας στην
κατάλληλη θέση», για να υπάρχει απόλυτος κοµµατισµός στο δη-
µόσιο, να υπάρχει απόλυτο ρουσφέτι στο δηµόσιο και να γίνεται
ανάθεση και πάρτι µε τα λεφτά των Ελλήνων πολιτών στο δηµό-
σιο µε τις ευλογίες του κ. Μητσοτάκη! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Αυτό είναι «ο κατάλληλος άνθρωπος στην κατάλληλη θέση».
Ξέρετε πώς το λέγαµε αυτό παλιά; «Αν έχεις µπάρµπα στην Κο-
ρώνη, µπορεί να κάνεις τη δουλειά σου». Αυτό νοµοθετεί. Ε, δεν
είναι περίεργο; Είναι περίεργο το ότι έρχεται να νοµοθετήσει µε
το µανδύα του εκσυγχρονισµού κάτι που κάνανε µε αισχρό τρόπο
τα στελέχη της Δεξιάς χρόνια στην Ελλάδα. Νοµοθετεί το ρου-
σφέτι, νοµοθετεί τον κοµµατισµό και επίσης εισάγει και το φόβο
στην ελληνική κοινωνία και στη δηµόσια διοίκηση και στην κοινω-
νία. 

Τι έχει κάνει, πρακτικά; Έχει ένα νέο πλαίσιο προϊσταµένων -
και θέλω να µου πείτε γι’ αυτό- στο ν.4674 τον οποίο νοµοθετή-
σατε και πρέπει να έχετε εφαρµόσει στο 1% των θέσεων ευθύ-
νης. Δεύτερον, το νέο νόµο που κάνατε µετά, το ν.4735 -δεν τον
εφαρµόσατε-, που έχει να κάνει µε την επιλογή διοικήσεων στα
νοµικά πρόσωπα. Τρίτον, τον αριθµό των µετακλητών που εκτο-
ξεύθηκε σε επίπεδα ρεκόρ, αλλά αυξήθηκαν και οι αµοιβές τους
περίπου 70%. Τέταρτον, την παράκαµψη του ΑΣΕΠ, επίσης, επί
Νέας Δηµοκρατίας. Πέµπτον, την παρέµβαση στο έργο των ανε-
ξάρτητων αρχών και, έκτον, την πανδηµία των αναθέσεων. 

Αυτά είναι τα χαρακτηριστικά που έγιναν στον δηµόσιο τοµέα:
κοµµατισµός, αναξιοκρατία, πελατειακό κράτος και τώρα νοµο-
θέτηση του κοµµατισµού. Και βέβαια όλα αυτά παράλληλα δεν
είναι παρά και ένα αυταρχικό κράτος. 

Προσέξτε. Δεν είναι µόνο αναποτελεσµατικό, όπως το βιώ-
νουµε στα νοσοκοµεία, όπως το βιώνουµε στις δηµόσιες υποδο-
µές ή τα θέµατα πολιτικής προστασίας. Είναι και µία Κυβέρνηση
η οποία υποβιβάζει συνεχώς την αξιοκρατία, τη διαφάνεια, τη λο-
γοδοσία, την αµεροληψία. Γιατί; Διότι έρχεται να επιβάλλει και
τον φόβο στους δηµοσίους υπαλλήλους, αλλά και στην υπόλοιπη
κοινωνία γιατί τους λέει ότι αν δεν βολευτείτε και δεν ησυχάσετε,
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θα βρείτε µία µετάθεση σε άγονο νησί -που λέγαµε παλιά-, δεν
θα λάβετε ποτέ θέση προϊσταµένου. Γιατί; Διότι πολύ απλά οι γε-
νικοί γραµµατείς και τα µετακλητά στελέχη του Μαξίµου θα επι-
λέγουν το αν θα γίνεις προϊστάµενος ή διοικητής σε ένα νοµικό
πρόσωπο και έτσι τελικά θα κάνει κουµάντο παντού το Μαξίµου. 

Δεν είναι µόνο η Νέα Δηµοκρατία. Πολλές φορές αφαιρούνται
και αρµοδιότητες και από τους Υπουργούς για να τις µεταφέρουν
στο Μαξίµου γι’ αυτό βάζουν και Γενικό Γραµµατέα του Μαξίµου
µέσα στην πενταµελή επιτροπή και καταργείται η πλειοψηφία των
τεχνοκρατών ή των ανεξάρτητων -αν θέλετε- προσώπων στις επι-
τροπές επιλογής προσωπικού. 

Και έρχεται ο κ. Μητσοτάκης και µας λέει ότι αυτό είναι επα-
νάσταση. Τι είναι επανάσταση; Το να υποχωρούµε σε ένα κοµµα-
τικό κράτος ή είναι εκσυγχρονισµός το να υπάρχουν µόνο
µετακλητά στελέχη που επιλέγουν µέσα από συνεντεύξεις που
δεν είναι δοµηµένες και µε υποχώρηση των τυπικών προσόντων
ακόµα και των σπουδών ή ακόµα και των σχέσεων συνάφειας
γιατί κι αυτά υποχωρούν; Αυτό είναι εκσυγχρονισµός; 

Βαθύτατος αναχρονισµός είναι γιατί κατεβαίνει ο πήχης στα
ουσιαστικά προσόντα, κατεβαίνει στα επιστηµονικά προσόντα,
κατεβαίνει ακόµα και σε περίεργους προσδιορισµούς της συνά-
φειας και τελικά ακόµα και στις υγειονοµικές µονάδες ξεχνάνε
ότι στην Ελλάδα υπάρχουν δοµές που δίνουν µεταπτυχιακούς τί-
τλους, που δίνουν ειδικές γνώσεις και δίνουν δυνατότητες να
συνδυάζει κάποιος την επιστήµη της ιατρικής ή γενικά του υγει-
ονοµικού κλάδου µε τη διοίκηση υγειονοµικών µονάδων. Τα ξε-
χνάνε όλα αυτά.

Και να πω και κάτι ακόµα. Μιλάτε εσείς για εκσυγχρονισµό. Για
ποιο λόγο, παραδείγµατος χάριν, δεν έχει γίνει µέχρι τώρα αξιο-
λόγηση των επιτελικών στελεχών; Δεν υπήρχε µία αξιολόγηση,
αν δεν κάνω λάθος, στα συµβόλαια απόδοσης του επιτελικού
κράτους; Υπήρχε. Πού είναι η αξιολόγηση και για τους γραµµα-
τείς; 

Με τα σχέδια δράσης δεν είναι υποχώρηση αυτό που γίνεται;
Ενώ τα σχέδια δράσης έπρεπε να έχουν τετραετή µακροπρόθε-
σµο ορίζοντα και να κρίνονται τα επιτελικά στελέχη, τώρα τον κα-
τεβάζετε στα µονοετή, δηλαδή, βλέπετε µια κοντόφθαλµη
διαχείριση. Είναι ξεκάθαρο, λοιπόν, ότι αφήνετε πίσω τους δικούς
σας νόµους, αφήνετε πίσω ακόµα και την τεχνοκρατική, επιστη-
µονική προσέγγιση και επεκτείνετε τον συγκεντρωτισµό του επι-
τελικού κράτους παντού. 

Τι σηµαίνει, όµως, ταυτόχρονα ότι εφαρµόζετε λογικές φόβου
και αυταρχισµού. Τώρα πια οι εργαζόµενοι δεν επιτρέπεται να µι-
λάνε. Δεν µπορούν να συνδικαλίζονται αν θέλουν να πάρουν µια
θέση και µια εξέλιξη. Δεν µπορούν να έχουν καθαρό µυαλό και
καθαρή σταδιοδροµία. Και ξέρετε σε αυτό η κ. Κεραµέως µας
έχει δώσει και ένα πολύ αρνητικό παράδειγµα στη θητεία της.
Θέλω να αναφερθώ στον απαράδεκτο διορισµό συµβούλων στα
υπηρεσιακά συµβούλια, τότε που υπήρχε µία µεγάλη αποχή της
τάξης του 95% του εκπαιδευτικού σώµατος που έγινε όταν ήταν
Υπουργός Παιδείας τον Νοέµβρη του 2020. Είναι στο ιστορικό
της κ. Κεραµέως. Δεν µπορεί να σβήσει αυτό. Ήταν µια βιαστική
και πρόχειρη διαδικασία η οποία βρήκε απέναντί της όλη την εκ-
παιδευτική κοινότητα κι όταν επιλέχθηκαν ακόµα και άτοµα που
δεν ήθελαν αυτή τη θέση και τους επιβλήθηκαν, αν θέλετε, αυτές
οι επιλογές. Τότε δεν υπήρχε δυνατότητα µεταβατικότητας ούτε
διαλόγου. Το νοµοσχέδιο, βέβαια, µέσα προβλέπει ότι για τα γα-
λάζια παιδιά υπάρχουν παραθυράκια µεταβατικότητας, υπάρχει
δυνατότητα συνέχισης θητειών. Για κάποιους γαλάζιους δεν
ισχύουν όλα αυτά. 

Είναι γεγονός ότι υπάρχουν πολύ µεγάλες διαφορές, κύριε Μη-
τσοτάκη, στην άποψή µας για το κράτος και για τη δηµόσια διοί-
κηση και είναι σηµαντικό να γίνονται αυτές συζήτηση στη Βουλή
για να καταθέτουµε τις διαφορές µας. Ξέρετε ποια είναι η βασική
διαφορά; Εµείς κινούµαστε µε βάση τα συµφέροντα της κοινω-
νίας και της χώρας και µε βάση τα προτάγµατα και τα προστά-
γµατα της επιστήµης. 

Εσείς κινείστε µε βάση τα συµφέροντα. Τα συµφέροντα που
είναι πίσω από την Κυβέρνησή σας είναι τα συµφέροντα που σας
λένε µε ποιον τρόπο πρέπει να νέµεται η οικονοµική εξουσία της
Ελλάδας, το κράτος. Γι’ αυτό και προχωράτε σε ένα πελατειακό

και κοµµατικό κράτος. 
Εµείς κάναµε, παρ’ ότι σε µνηµόνια, παρ’ ότι σε χρεοκοπία,

πολλές προσπάθειες για να υπάρχει αξιοκρατία στη δηµόσια δι-
οίκηση. Γιατί υπήρχε τότε στρατηγική για τη δηµόσια διοίκηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Πρόεδρε, λίγο
τον χρόνο. Έχετε ξεπεράσει κατά πολύ και την οµιλία του Πρω-
θυπουργού σε χρόνο. Σας παρακαλώ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Και εκτός θέµατος.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Υπήρχε τότε δια-
δικασία προκήρυξης και για τους διευθυντές νοσοκοµείων µε µε-
γάλο αριθµό υποψηφίων, µε καλά βιογραφικά. Γιατί εµείς επιλέ-
ξαµε τότε να υπάρξει και ένα ποσοστό που συνέχισε τη θητεία
του και δεν βάλαµε κοµµατικά κριτήρια ούτε απειλήσαµε ποτέ να
υπάρχουν τέτοιες επιλογές. Είχαµε, επίσης, στρατηγική, τη δο-
µηµένη συνέντευξη, είχαµε κρίσεις προϊσταµένων. Δώσαµε µάχη
για να υπάρχει διαφάνεια και αξιοκρατία. 

Τώρα, βέβαια, αυτό που θα επικρατήσει είναι η γαλάζια κοµ-
µατική ταυτότητα. Νοµοθετείτε, λοιπόν, την αναξιοκρατία και τον
κοµµατισµό. Δεν το λέµε, όµως, εµείς. Θα µου επιτρέψετε να σας
θυµίσω κι ας απαντήσετε όταν πάρετε τον λόγο µετά. Υπάρχει
µία τοποθέτηση νοµίζω του κ. Σαλµά για τον διοικητή του Νοσο-
κοµείου Αγρινίου και έχω το δηµοσίευµα. «Καρφιά για τον Πλεύ-
ρη από τον κ. Σαλµά». Έχουµε την ευρεία δηµοσιοποιηµένη µε
την τοποθέτηση του κ. Πατέρα του ογδοντάχρονου Διοικητή στο
Νοσοκοµείο της Καρδίτσας. Έχουµε δηµοσιεύµατα για τους προ-
έδρους των ΝΟΔΕ στην Ήπειρο, στην Άρτα και στην Πρέβεζα.
Έχουµε πάρα πολλά δηµοσιεύµατα. 

Ξέρετε, όµως, ταυτόχρονα τι µας ανησυχεί; Γιατί µας τα είπε
και η ΠΟΕΔΗΝ σε συνάντηση που κάναµε. Ενώ προσπαθείτε να
κάνετε ένα νοµοσχέδιο για να βάλετε διοικητές και στις υγει-
ονοµικές µονάδες, ταυτόχρονα µειώνεται συνέχεια το προσωπικό
των υγειονοµικών µονάδων και αποχωρεί προσωπικό και µει-
ώνεται το δυναµικό της δηµόσιας υγείας κατ’ αρχάς γιατί µε αυ-
τούς τους µισθούς δε µπορεί να τα βγάλει πέρα. Και µην µιλάτε
τώρα για ένα επίδοµα που δόθηκε στους δηµοσίους υπαλλήλους
πολύ χαµηλότερο από την πολύ µεγάλη µείωση των µισθών που
έχει γίνει. Γιατί πρέπει να µας µιλήσετε, αν θέλετε µιλήσουµε για
την υγεία, για τους επικουρικούς, για τους συµβασιούχους, για
τα βαρέα-ανθυγιεινά, για όλα αυτά τα οποία δεν γίνονται στα νο-
σοκοµεία. 

Ξέρετε τι βλέπουµε, δυστυχώς, κύριε Μητσοτάκη, στα νοσο-
κοµεία; Βλέπουµε µία δραµατική κατάσταση, αναβολή χηµει-
οθεραπειών στο Αντικαρκινικό Νοσοκοµείο, αναστολή λειτουρ-
γίας χειρουργείων στο «Παπανικολάου» στη Θεσσαλονίκη, δια-
κοπή προγραµµατισµένων χειρουργείων στο «Βενιζέλειο», κατα-
σπατάληση δηµοσίου χρήµατος στο «Αγία Όλγα». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Πρόεδρε,
έχουµε συµφωνήσει όλα τα κόµµατα να υπάρχει ένας σεβασµός
στον χρόνο. Έχετε ξεπεράσει κατά πολύ τον χρόνο. Σας παρα-
καλώ όσο πιο ήπια µπορώ. Σας παρακαλώ. Είµαστε Βουλή µε
οκτώ κόµµατα. Τηρούµε τον χρόνο, αν δεν µπορούµε να τηρή-
σουµε το εντός θέµατος τουλάχιστον. Σας παρακαλώ, κύριε Πρό-
εδρε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Ολοκληρώνω,
κύριε Πρόεδρε.

Κι αφού µιλάµε για διοικητές σε υγειονοµικές µονάδες -γιατί
αυτό είναι το θέµα µας- βλέπω αποµάκρυνση του διοικητή του
«Μεταξά» µετά τις καταγγελίες, καρατόµηση του διοικητή του
«Αγία Όλγα», παραίτηση µέσα σε επτά µέρες του διοικητή από
το «Βενιζέλειο». Όλα αυτά είναι πολιτική του κ. Μητσοτάκη. Αυτά,
λοιπόν, είναι τα βασικά µας προβλήµατα. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας το εξής. Σε µια εποχή µεγά-
λων προκλήσεων η χώρα έχει ανάγκη από ένα κράτος οργανω-
µένο και αποτελεσµατικό. Κι αυτό προφανώς δεν ανταποκρίνεται
στα προηγούµενα τέσσερα χρόνια της Κυβέρνησης Μητσοτάκη
όπου η Ελλάδα φτωχαίνει και από δηµοκρατικές αξίες και στην
πραγµατική οικονοµία. 

Η κατάσταση είναι κρίσιµη και η εκτεταµένη κρίση ανασφά-
λειας φάνηκε σε πάρα πολλούς τοµείς το καλοκαίρι. Φαίνεται στα
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ταµεία των σουπερµάρκετ, φαίνεται στα ταµεία των τραπεζών
που γεµίζουν, αλλά και στα ταµεία των επιχειρήσεων που αδει-
άζουν. 

Η αλλαγή, όµως, πρέπει να γίνει σε όλους τους τοµείς και στο
επίπεδο του κράτους δικαίου και των επίπεδο των διοικήσεων των
οργανισµών και στο επίπεδο της ενίσχυσης…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Και στην τήρηση του
χρόνου. Σας παρακαλώ.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Και στις δηµο-
κρατικές και πολιτικές διαδικασίες, κύριε Πρόεδρε, που πρέπει
να σεβαστούµε. Αυτός ο σεβασµός πρέπει να γίνει µέσα και έξω
από τη Βουλή. 

Εµείς, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, δηλώνουµε ότι από τη µεριά
µας, από τη µεριά του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, κάνουµε
ό,τι είναι δυνατόν για µια γρήγορη επανεκκίνηση για να ανταπο-
κριθούµε στις ανάγκες της κοινωνίας και στις ανάγκες και στην
ευθύνη του ρόλου της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Γιατί θέλου-
µε να καταθέσουµε -και κάνουµε και σήµερα από αυτό το Βήµα-
την πρότασή µας για µια προοδευτική διέξοδο της κοινωνίας. 

Γιατί σίγουρα, κύριε Πρόεδρε -και κλείνω- ο κοµµατισµός και
η αναξιοκρατία δεν µπορεί να είναι το όνειρο της νεολαίας µας.
Δεν µπορεί να αναστραφεί η απώλεια που έχουµε εγκεφάλων
προς το εξωτερικό από τον κοµµατισµό και το ρουσφέτι του κ.
Μητσοτάκη. Κύριε Μητσοτάκη, τα όνειρα και τις ανάγκες της νε-
ολαίας, αλλά και γενικά της κοινωνίας, δεν µπορείτε ούτε να τα
φοβίσετε ούτε να τα φυλακίσετε. Γι’ αυτό και τα φοβάστε.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα ένας µαθητές και µαθήτριες και πέντε εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το 2ο Γυµνάσιο Αίγινας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επαναλαµβάνω, όσο άχαρο και στενάχωρο να είναι αυτό, ότι
δεν είναι δυνατόν να µην τηρούµε τον χρόνο, µετά την εύλογη
ανοχή που συνήθως δίνεται στους πολιτικούς Αρχηγούς. Είναι
οκτώ τα κόµµατα σε αυτή τη Βουλή. Δεν βγαίνει αυτή η ιστορία.
Πρέπει να το καταλάβουµε όλοι. Δεν µπορεί να µιλάει ο Αρχηγός
της Αντιπολιτεύσεως διπλάσιο χρόνο από τον Πρωθυπουργό. Δεν
γίνεται. Παρακαλώ για τη συµπαράστασή σας σε αυτό το θέµα.
Δεν έχει να κάνει µε το τι κόµµα είµαι εγώ. Έχει να κάνει µε την
εύρυθµη λειτουργία της Βουλής. Δεν βγαίνει αυτή η συµπερι-
φορά. 

Με συγχωρείτε, κύριε Ανδρουλάκη. Είναι η σειρά σας. Καλώ
στο Βήµα τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑ-
ΣΟΚ, τον κ. Νίκο Ανδρουλάκη για τη δική του παρέµβαση, για τα
δικά του δεκαπέντε λεπτά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
συζητάµε σήµερα για ένα νοµοσχέδιο που σύµφωνα µε τον Πρω-
θυπουργό ενισχύει την αξιοκρατία στον δηµόσιο τοµέα. Όµως, η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας για άλλη µια φορά κακοποιεί
τις λέξεις. Όλα στο βωµό της επικοινωνίας. 

Για µας η αξιοκρατία δεν είναι απλά µια λέξη, µια ιδέα ή ένα
σύνθηµα. Είναι ο τρόπος άσκησης εξουσίας που έχει στόχο να
βελτιώσει την καθηµερινότητα κάθε Έλληνα πολίτη, τη διαφάνεια
στη χρήση των δηµόσιων πόρων, την ταχύτητα και την ποιότητα
στις υπηρεσίες. Γιατί ένα κράτος αξιοκρατίας είναι ένα αποτελε-
σµατικό κράτος, είναι ένα κράτος που προστατεύει τον πολίτη,
ενισχύοντας το αίσθηµα της ασφάλειας. 

Κι εδώ έχουµε χρέος σε αυτή τη συζήτηση για την αξιοκρατία
και τη διαφάνεια να αναλογιστούµε -γιατί εµείς δεν ξεχνάµε- το
έγκληµα στα Τέµπη. Χθες το απόγευµα συναντήθηκα µε κάποι-
ους συγγενείς των θυµάτων της τραγωδίας που σίγουρα θα µπο-

ρούσε να είχε αποφευχθεί, αν το κράτος λειτουργούσε κανονικά.
Τι είχαµε εµείς στη δική µας περίπτωση; Είχαµε έναν σταθµάρχη
που έβαλε πολιτικό µέσο να διοριστεί -ακόµα δεν µας έχετε πει
ποιος πολιτευτής ή Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας έκανε το
ρουσφέτι του επίµαχου σταθµάρχη- αλλά και µία σύµβαση για
την τηλεδιοίκηση που οι κοµµατικές διοικήσεις του ΟΣΕ την άφη-
ναν από το 2016 να λιµνάζει. 

Υπήρχαν καµπανάκια, προειδοποιήσεις, όπως το πόρισµα της
Αρχής Διαφάνειας, αλλά ο τότε Υπουργός, ο κ. Καραµανλής, το
κρατούσε στο συρτάρι του αντί να το παραπέµψει στις δικαστικές
αρχές. 

Χρειάστηκε να υπάρξει παρέµβαση του Ευρωπαίου εισαγγελέα
για να κινηθεί η δικαιοσύνη. 

Άκουσα και τον Αρχηγό του ΣΥΡΙΖΑ να λέει απευθυνόµενος σε
συγγενείς των θυµάτων ότι τα δύο τρένα συγκρούστηκαν ξεκά-
θαρα από ανθρώπινο παράγοντα. Παράξενα πράγµατα. Υιοθέ-
τησε το αφήγηµα της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά δεν προκαλεί
εντύπωση. Εδώ προηγήθηκε ο επικοινωνιακός βραχίονας του ΣΥ-
ΡΙΖΑ πριν από λίγες εβδοµάδες, που υιοθέτησε ένα άλλο αφή-
γηµα της Νέας Δηµοκρατίας για τις υποκλοπές, περί Κίνας,
προσπαθώντας να κάνει τα θύµατα, θύτες. Αυτή είναι η χειρότερη
µορφή καταπάτησης των ανθρωπίνων δικαιωµάτων!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Αλλά τα τρολ τα καταδικάζετε µόνο όταν χτυπάνε συντρόφους
σας. Όταν τα ίδια τρολ χτυπάνε πολιτικούς σας αντιπάλους, τότε
απλά κάνουν τη δουλειά τους! Όχι! Εµείς θέλουµε διαφάνεια, θέ-
λουµε ποιοτικό δηµόσιο λόγο. Γι’ αυτό είµαστε εδώ µε τη στάση
µας, µε το ήθος µας, µε τη συνέπειά µας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Αλλά ακούσαµε ότι στα είκοσι τέσσερα του δεν είχε ο Αρχηγός
του ΣΥΡΙΖΑ διαµορφώσει τις ιδεολογικές του πεποιθήσεις. Πριν
από τρεις µέρες λοιπόν που αθώωσε την Κυβέρνηση του κ. Μη-
τσοτάκη για το έγκληµα των Τεµπών, πάλι δεν ήξερε; Για να τε-
λειώνουµε µε αυτή την ιστορία, το τέλος, το πραγµατικό, έχει
χρέος να το δώσει η δικαιοσύνη. Για µας δεν ήταν ανθρώπινο
λάθος η τραγωδία στα Τέµπη. Γι’ αυτό το θέτω σε αυτή τη συζή-
τηση. Είναι µια βαρύτατη θεσµική αποτυχία του κράτους µας,
που οφείλουµε να µεταρρυθµίσουµε µε ριζοσπαστικό τρόπο, αν
θέλουµε να προσφέρουµε ποιοτικές υπηρεσίες στους πολίτες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Τα επόµενα εικοσιτετράωρα η Κοινοβουλευτική Οµάδα του
ΠΑΣΟΚ θα καταθέσει αίτηµα σύστασης προανακριτικής επιτρο-
πής στη βάση της δικογραφίας του Ευρωπαίου εισαγγελέα, για
να διερευνηθούν οι όποιες ποινικές ευθύνες των αρµοδίων Υ-
πουργών, οι οποίοι έχουν ευθύνη και οι οποίοι µε τις αβουλίες
τους, µε τα λάθη τους άφησαν την επίµαχη Σύµβαση 717 στις κα-
λένδες. Εάν είχε υλοποιηθεί στην ώρα της -µια σύµβαση µε κάθε
ευρώ από ευρωπαϊκά χρήµατα- το πιθανότερο αυτοί οι νέοι άν-
θρωποι συµπολίτες µας σήµερα να βρισκόταν στη ζωή. Έχουµε
χρέος απέναντι στους ανθρώπους αυτούς που έχασαν άδικα τη
ζωή τους, απέναντι στις οικογένειές τους, να κάνουµε ό,τι µπο-
ρούµε για να πληρώσουν όσοι έχουν ευθύνες γι’ αυτή την τρα-
γωδία.

Αγαπητοί συνάδελφοι, το αίσθηµα ασφάλειας και σιγουριάς
του πολίτη συναρτάται µε ένα πλέγµα πολιτικών παρεµβάσεων,
που καλύπτουν πολλούς και διαφορετικούς τοµείς της πολιτικής
ζωής και πρώτα απ’ όλα το ίδιο το κράτος δικαίου. Εδώ λοιπόν
έχουµε µια άλλη υπόθεση, που δείχνει ότι υπονοµεύεται ευθέως
το κράτος δικαίου. Είναι η προσπάθεια συγκάλυψης του σκανδά-
λου των υποκλοπών, που συστηµατικά προσπαθείτε να επιβάλ-
λετε. Τις τελευταίες ηµέρες είχαµε σοκαριστικές αποκαλύψεις.
Ο Πρόεδρος της ΑΔΑΕ καταγγέλλει στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο
ότι δέχθηκε απειλές, ότι στοχοποιήθηκε από µέλη της Κυβέρνη-
σης. Πρώην µέλη και στελέχη αυτής της Ανεξάρτητης Αρχής που
αντικαταστάθηκαν σε µία νύχτα, απειλούνται µε δίωξη. Γιατί; Γιατί
έκαναν τη δουλειά τους; Αυτό σηµαίνει κανονική ευρωπαϊκή
χώρα; Αυτό σηµαίνει φιλελεύθερη παράταξη, να απειλείτε όσους
κάνουν τη δουλειά τους;
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Και βέβαια είναι και το αποκούµπι σας κύριε Μητσοτάκη, το
ακροδεξιό σας αποκούµπι, ο κύριος Βελόπουλος, που τα κάνατε
πλακάκια µια µέρα πριν συνεδριάσει η ανεξάρτητη αρχή και απο-
φασίσει για το θέµα του προστίµου στην ΕΥΠ, γιατί όπως αναφέ-
ρει η αρχή αυτή, δεν συνεργάστηκε για να δώσει στοιχεία. Έγ-
κυρα µέσα ενηµέρωσης όπως το «ΒΗΜΑ» έγραψαν για το επικεί-
µενο πρόστιµο στην ΕΥΠ.

Δεν τα διαβάσατε αυτά τα άρθρα που εµείς διαβάσαµε και ήρ-
θαµε στη Βουλή να τα καταγγείλουµε, για να προλάβουµε το
έγκληµα της συγκάλυψης, για να γίνει επιτέλους η σύγκριση µε-
ταξύ της λίστας Μενουδάκου και των επισυνδέσεων της ΕΥΠ; Για
να δούµε ποιος έχει το «Predator», ποιος το χρησιµοποιούσε,
ποιος είναι το πραγµατικό παρακράτος που έχει πρωταγωνιστή
το Μέγαρο Μαξίµου. 

Αφήστε λοιπόν, κύριε Βελόπουλε, τώρα τα εµβόλια, τις κηρα-
λοιφές, τις επιστολές του Ιησού και πείτε εδώ στον ελληνικό λαό
ποια ήταν τα κίνητρά σας να δώσετε τη δυνατότητα στον Μητσο-
τάκη να αλώσει την ανεξάρτητη αρχή; Εδώ στον ελληνικό λαό!
Ποια ήταν τα κίνητρά σας;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης):...(Δεν ακούστηκε).

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, µην δια-
κόπτετε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης):…όλα τα δάνεια…(δεν ακούστηκε)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Είναι ρυθµισµένα τα δάνεια, κύριε Βελόπουλε.
Τα ρυθµίσαµε τα δάνεια αυτά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Να µας πείτε εσείς ποια είναι τα κίνητρά σας που δώσατε στή-
ριξη στη Νέα Δηµοκρατία λίγες ώρες πριν τη συνεδρίαση να αλω-
θεί η ανεξάρτητη αρχή!

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Κύριε Πρόεδρε…(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ησυχία παρακαλώ!

Δεν ακούγεστε έτσι κι αλλιώς και δεν γράφεται στα Πρακτικά.
Θα έχετε τον λόγο µετά, τον οποίον έχετε πάντα.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής): Ο κ. Φλωρίδης, ο λαλίστατος Υπουργός Δικαιο-
σύνης της Νέας Δηµοκρατίας, τι είχε πάθει εκείνο το βράδυ και
έµεινε ξάγρυπνος µέχρι τόσο αργά; Συνήθως περνούσαν κάποιες
µέρες για να υπογραφεί και να υπάρξει η αλλαγή των µελών σε
αυτές τις αρχές. Αλλά µεσάνυχτα, τρεις η ώρα τη νύχτα, τέτοια
αγρυπνία; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Τι αποδεικνύουν όλα αυτά; Είστε ικανοί για όλα. Για εσάς δεν
υπάρχουν όρια κύριε Μητσοτάκη! Μπροστά στην εξουσία σας ο
σκοπός αγιάζει τα µέσα και ο τρόπος που χρησιµοποιείτε τη θέση
του Πρωθυπουργού είναι επικίνδυνος για τη δηµοκρατία, τους
θεσµούς και το κράτος δικαίου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Η αγωνία λοιπόν εκείνης της νύχτας δείχνει την ενοχή σας.
Είστε ένοχος και εσείς και το Μέγαρο Μαξίµου για αυτό το πα-
ρακράτος των υποκλοπών. Και έχετε το θράσος να θέλετε να αυ-
τοπαρουσιάζεστε και ως η φιλοευρωπαϊκή δύναµη, επιστρατεύο-
ντας τέτοιες πρακτικές. Σταθερά αποµακρύνετε την Ελλάδα από
το ευρωπαϊκό πλαίσιο και τις ευρωπαϊκές αξίες σεβασµού των
θεσµών. Όλα τα θυσιάζετε στο βωµό της εξουσίας. 

Καθηµερινά δηµοσιεύονται αποκαλύψεις, ότι αυτά που µετ’
επιτάσεως αρνιόταν η Κυβέρνηση, ότι δηλαδή υπάρχει ένα κοινό
κέντρο παρακολουθήσεων «Predator» και ΕΥΠ, είναι αλήθεια. 

Μάλιστα µάθαµε πως η κ. Βλάχου, η εισαγγελέας της ΕΥΠ που
υπέγραφε περί εθνικών κινδύνων και θα παρακολουθούσε –έλεγε
στις επιτροπές της Βουλής- µέχρι και την Πρόεδρο της Δηµοκρα-
τίας, είχε στοχοποιηθεί και αυτή µε «Predator». Ας έρθει τώρα να

µας µιλήσει η κ. Βλάχου στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας
για να δούµε ποιοι είναι οι εκβιαστές και ποιοι είναι οι εκβιαζόµε-
νοι. 

Θέλω βέβαια να ακούσω και από εσάς τους κυρίους του ΣΥ-
ΡΙΖΑ εάν αποδέχεστε τις αθλιότητες και όσα γράφονται, που υιο-
θετούν απολύτως τις δικαιολογίες της Νέας Δηµοκρατίας,
δηλαδή, «Κίνες», δήθεν νοµικά λάθη. Ξέρετε υπάρχουν έγκριτοι
νοµικοί στην Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ, ας ενηµερώ-
σουν αυτούς τους παρακρατικούς επικοινωνιακούς µηχανισµούς.
Γιατί εµείς είµαστε οι πρώτοι που πήγαµε στη δικαιοσύνη και εί-
µαστε οι πρώτοι που σηκώσαµε το φάκελο του Μενουδάκου στη
Βουλή των Ελλήνων, όταν κάποιοι από εσάς κρύβονταν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Χθες ζήτησα από τον Άρειο Πάγο µε νέο µου υπόµνηµα να διε-
ρευνηθεί πόσοι ήµασταν τελικά κοινοί στόχοι «Predator» και ΕΥΠ,
αλλά και ποιος κρύβεται πίσω από τις συνεχιζόµενες συµπτώσεις.
Γιατί παράλληλα είχαµε ακόµα ένα τυχαίο γεγονός. Τη στιγµή
που δύο αρµόδιοι εισαγγελείς πρωτοδικών ήταν έτοιµοι να δια-
σταυρώσουν την ύπαρξη αυτού του ενιαίου κέντρου, η εισαγγε-
λέας του Αρείου Πάγου στο όνοµα της δήθεν αναβάθµισης της
υπόθεσης και της επιτάχυνσης της διαδικασίας, τους αφαιρεί την
υπόθεση. Είναι εµφανής η αγωνία της συγκάλυψης. 

Το στόχαστρο δεν είναι µόνο οι ανεξάρτητες αρχές. Είναι η
διαφάνεια, η λογοδοσία. Είναι το ίδιο το κράτος δικαίου. Και αν
για κάποιους στα κυβερνητικά έδρανα ο σεβασµός του κράτους
δικαίου είναι µια πολυτέλεια, για εµάς είναι η βασική προϋπόθεση
ευηµερίας του ελληνικού λαού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ασφάλεια του πολίτη σηµαίνει
και προστασία της αγοραστικής τους δύναµης, του εισοδήµατός
του, για να µπορεί να προγραµµατίσει το µέλλον του µε ακρίβεια,
µε σιγουριά και προσδοκία. 

Η Κυβέρνηση έχει αποτύχει παταγωδώς να επιτύχει την τροχιά
σύγκλισης µε τον ευρωπαϊκό µέσο όρο στο βιοτικό επίπεδο των
Ελλήνων. Παρά την πολύ θετική εξέλιξη µε τη σταδιακή ανάκτηση
της επενδυτικής βαθµίδας, η χώρα βρίσκεται πέντε σκαλοπάτια
κάτω από εκεί που βρισκόταν το 2008 από τους οίκους αξιολό-
γησης. Έχουµε λοιπόν πολύ µεγάλο δρόµο µπροστά µας, δύ-
σκολο δρόµο, να καλύψουµε και απαιτούνται άλµατα όχι απλώς
βήµατα. Απαιτείται πάνω απ’ όλα δηµοσιονοµική υπευθυνότητα.
Απαιτείται σχέδιο για βιώσιµη ανάπτυξη που να είναι ανθεκτική
στις παγκόσµιες αναταραχές. 

Η δική σας ανάπτυξη αποδεικνύεται κάθε φορά ευάλωτη. Γιατί;
Γιατί είναι για τους λίγους. Μια ανάπτυξη για τους λίγους δεν
είναι µια ανάπτυξη ανταγωνιστική, µε καλές θέσεις εργασίας,
ώστε να είναι ανθεκτική στις παγκόσµιες αναταραχές. Γι’ αυτό
κάθε φορά που έχουµε µια κρίση περιφερειακή ή παγκόσµια οι
επιπτώσεις στην Ελλάδα είναι πολλαπλάσιες συγκριτικά µε άλλα
ευρωπαϊκά κράτη. Οι µισθοί αποκλίνουν αντί να συγκλίνουν µε
αυτούς της Ευρωζώνης και τα πραγµατικά εισοδήµατα µει-
ώνονται συνεχώς. Η χώρα µας έχει τον χαµηλότερο ονοµαστικό
µισθό στην Ευρωζώνη και τον τρίτο χαµηλότερο στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. 

Ο Πρωθυπουργός µετά από σχεδόν είκοσι οκτώ µήνες σταθε-
ρής ανόδου στις τιµές των τροφίµων στέλνει ένα δήθεν αυστηρό
µήνυµα στις πολυεθνικές ότι η Ελλάδα δεν είναι µπανανία. Τους
επιτρέπει όµως τόσους µήνες να πωλούν ακριβότερα τα προ-
ϊόντα τους και τις υπηρεσίες τους σε σχέση µε τις υπόλοιπες αγο-
ρές. Ακούστε λοιπόν, τους τελευταίους τρεις µήνες µόλις οκτώ
πρόστιµα έχουν επιβληθεί και µάλιστα ένα από αυτά είναι στο
ακριτικό Αγαθονήσι. Η ΔΙΜΕΑ παραµένει υποστελεχωµένη. Τα
στοιχεία της EUROSTAT επιβεβαιώνουν ότι η Ελλάδα είναι πρω-
ταθλήτρια στις αυξήσεις σε µια σειρά βασικών αγαθών και υπη-
ρεσιών. Γι’ αυτό σας έκανα επίκαιρη ερώτηση, και περιµένω να
απαντήσετε για τον χρόνο συνεδρίασης, για το κόστος της στέ-
γης, που συνεχίζει να καλπάζει. 

Τα παρακάτω στοιχεία είναι αποκαλυπτικά. Την τριετία 2019-
2022 η τιµή του φυσικού αερίου εκτοξεύθηκε κατά 191,5%, φέρ-
νοντας την Ελλάδα στην πρώτη θέση ως προς την τιµή αύξησης,
ενώ στο συγκεκριµένο διάστηµα στην Ευρωπαϊκή Ένωση υπήρχε
χαµηλότερη τιµή. Για την αύξηση της τιµής ελαιολάδου φταίνε,
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λέει, οι διεθνείς συγκυρίες. Ναι, υπάρχει πρόβληµα, όµως την
ίδια περίοδο η τιµή ελαιολάδου µειώθηκε κατά 10,4% στην Ευ-
ρωζώνη και στη χώρα µας αυξήθηκε κατά 6,2%. Στις επικοινωνίες
οι χρεώσεις στην Ευρωζώνη µειώθηκαν κατά 11,7% και στην Ελ-
λάδα αυξήθηκαν περίπου κατά 3,8%. Στα αµνοερίφια η αύξηση
στην Ευρωζώνη ήταν στο 18,1% και στην Ελλάδα 31,4%. Ο πλη-
θωρισµός της απληστίας σπάει κάθε ρεκόρ στη χώρα µας. Τον
Οκτώβριο µάλιστα έχουµε υψηλότερο πληθωρισµό κατά 1% σε
σχέση µε τον µέσο όρο της Ευρωζώνης. Ακόµα και εκπρόσωποι
µεγάλων επιχειρήσεων λένε ανοιχτά ότι οι τιµές αυξάνουν γιατί
υπάρχει κερδοσκοπία. 

Σαν να µην έφτανε η αισχροκέρδεια στην αγορά το ίδιο το κρά-
τος κερδοσκοπεί εις βάρος του πολίτη. Πρακτικά οι έµµεσοι
φόροι ως ποσοστό των φορολογικών εσόδων αγγίζουν το 60%
και η αναλογία έµµεσων και άµεσων φόρων είναι εξαιρετικά άδικη
για την πλειονότητα της ελληνικής κοινωνίας και ιδιαίτερα τους
πιο ευάλωτους Έλληνες. 

Γι’ αυτούς τους λόγους υποστηρίζουµε πως το κράτος πρέπει
να αλλάξει µε σχέδιο και λογοδοσία, µε ριζοσπαστικές µεταρρυθ-
µίσεις που το φέρνουν στην ευρωπαϊκή πρωτοπορία και όχι µε
νόµους που το καταδικάζει να είναι ουραγός. Το κράτος µας
οφείλει να γίνει εγγυητής µιας καλύτερης διαβίωσης, µιας καλύ-
τερης προοπτικής, µε λιγότερες ανισότητες, µε περισσότερες ευ-
καιρίες, µε µεγαλύτερη ασφάλεια, µε ισχυρό Εθνικό Σύστηµα
Υγείας, µε καλύτερη παιδεία για τα παιδιά µας. 

Εσείς όµως το θέλετε λάφυρο στα χέρια σας. Μάλιστα µετα-
τρέπετε τις θέσεις ευθύνης σε αντίδωρο πολιτικής συναλλαγής
και τη γραφειοκρατία που υπάρχει σε εργασιακή ύλη για ρου-
σφέτια. Τι είναι αυτά τα δύο; Η διαιώνιση χρόνιων παθογενειών
που δεν θέλετε να αντιµετωπίσετε. 

Γι’ αυτό εµείς τι λέµε; Τέσσερις βασικές προτάσεις πυξίδα των
ριζοσπαστικών µεταρρυθµίσεων που χρειάζεται το ελληνικό κρά-
τος. Πρώτον, διαφάνεια. Όλες οι αποφάσεις στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ»
χωρίς καµµία εξαίρεση. Αξιοκρατία, καµµία πρόσληψη στο δηµό-
σιο εκτός ΑΣΕΠ. Αποκοµµατικοποίηση του κράτους. Τι σηµαίνει;
Όχι αυτά που φέρνετε σήµερα, φύλλο συκής, περιτύλιγµα ανα-
ξιοκρατίας. Αποκοµµατικοποίηση του κράτους σηµαίνει καθολικά
όλοι οι διοικητές οργανισµών νοσοκοµείων να επιλέγονται µε
ανοιχτό διεθνή διαγωνισµό και πενταετή θητεία. Αυτό σηµαίνει
αξιοκρατία και όχι παιχνίδια αδιαφάνειας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Και βέβαια κάτι που σας ενοχλεί ιδιαίτερα, όπως φαίνεται από
τις πρακτικές σας: Ενίσχυση των ανεξάρτητων αρχών. Σήµερα
συζητάµε για το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών. Μι-
λάµε ουσιαστικά για τον τρόπο επιλογής της κορυφής της διοι-
κητικής πυραµίδας, την επιλογή των διοικήσεων των φορέων του
δηµοσίου τοµέα. Η συγκεκριµένη νοµοθετική πρωτοβουλία κα-
ταδεικνύει ότι έχετε απωλέσει οποιαδήποτε µεταρρυθµιστική
πνοή, αν ποτέ είχατε τέτοια πνοή. Δεν διαθέτετε καµµία ορµή ρη-
ξικέλευθων αλλαγών ούτε διάθεση για βαθιές τοµές, που έχει
ανάγκη η δηµόσια διοίκηση στην Ελλάδα. Αντιθέτως, κινείται
στην πεπατηµένη µικροδιευθετήσεων, τη διατήρηση εσωτερικών
ισορροπιών, εξυπηρέτησης συµφερόντων, του πελατειασµού και
της αναξιοκρατίας, παθογένειες που, όπως είπα πριν, πρέπει να
αντιµετωπίσουµε. 

Αλλά εδώ χρειάζεται µεταρρυθµιστική ατζέντα για να υπάρξει
απάντηση σε όλα αυτά. Τίποτα δεν κάνατε στην πρώτη σας θη-
τεία, ίσα-ίσα απευθείας αναθέσεις και οριζόντιες παροχές χωρίς
αντικειµενικά κριτήρια. Χάθηκαν δισεκατοµµύρια από αυτές τις
πρακτικές. Θέλει λοιπόν µια βαθύτερη κουλτούρα για να επιβά-
λεις την αξιοκρατία και τη διαφάνεια στον δηµόσιο τοµέα. 

Μάλιστα µιλάτε για τα δηµοσιονοµικά της χώρας, και κάνω µία
παρένθεση, παρουσιάζοντας πολλές φορές τη δηµοσιονοµική
ευελιξία που µας έδωσε η Ευρωπαϊκή Ένωση λόγω της πανδη-
µίας ως ευνοϊκές δηµοσιονοµικές συνθήκες, υπονοώντας ή λέ-
γοντας ευθέως ότι είναι επιτυχία της Κυβέρνησης. Είναι µία
εξαπάτηση για κάθε Ελληνίδα και κάθε Έλληνα αυτό το αφήγηµα
και να είστε σίγουροι ότι θα το βρείτε σύντοµα µπροστά σας. Γι’
αυτό κτυπώ συνεχώς το καµπανάκι του Ταµείου Ανάκαµψης, το
οποίο ήταν µια µοναδική ευκαιρία για την ανάπτυξη της χώρας.

Από εδώ και στο εξής χωρίς τις ευέλικτες δηµοσιονοµικές συν-
θήκες που επικράτησαν στην Ευρωπαϊκή Ένωση λόγω της παν-
δηµίας, θα φανούν οι πραγµατικές δυνατότητες και οι προθέσεις
της Κυβέρνησης σε πολύ µεγάλα θέµατα δηµοσιονοµικά. 

Οι πανηγυρισµοί σας δεν µπορούν να αποκρύψουν ότι η εκτί-
ναξη του κρατικού χρέους έφτασε 405 δισεκατοµµύρια. Και βέ-
βαια τα νέα βάρη των αυξήσεων των τόκων των εξυπηρετήσεων
είναι πάρα πολύ επώδυνα. Επίσης, λέτε ότι µειώσατε είκοσι επτά
φόρους του ΣΥΡΙΖΑ, ωστόσο το 2022, το 2023 και πλέον το 2024,
µε βάση το προσχέδιο του προϋπολογισµού, οι Έλληνες θα πλη-
ρώσουν πολύ περισσότερους φόρους επί αγαθών και υπηρεσιών.
Αυτή είναι ολόκληρη η εικόνα και όχι µόνο η µια πλευρά του νο-
µίσµατος, όπως θέλετε να παρουσιάζετε.

Για εµάς τα πράγµατα ήταν εξαρχής ξεκάθαρα. Δεν τρέφουµε
αυταπάτες. Η Κυβέρνηση των «αρίστων» αποδείχθηκε ως η Κυ-
βέρνηση των ελίτ. Το επιτελικό κράτος είναι στην πραγµατικό-
τητα ένα κράτος αδιαφάνειας που πλήγωσε βαθιά το κράτος
δικαίου µε τον πολυδύναµο δήθεν εκσυγχρονισµό που κακοποι-
ήθηκε ευθέως και αποδεικνύεται ένας παντοδύναµος παλαιοκοµ-
µατισµός. Ενώ η πολυδιαφηµισµένη αποτελεσµατικότητα χάθηκε
στον λαβύρινθο της διασποράς των ευθυνών και της ευθυνοφο-
βίας. 

Με αφορµή λοιπόν τη συζήτηση για το παρόν νοµοσχέδιο πρέ-
πει να καταλάβουµε και εµείς και ο ελληνικός λαός ποια παρά-
ταξη έκανε τις µεγάλες µεταρρυθµίσεις στο κράτος. Ποια είναι
αυτή η παράταξη που έφερε την αξιοκρατία, που προσπάθησε
να φέρει την αξιοκρατία, που έκανε µεταρρυθµίσεις, βρίσκοντας
πάντα εµπόδιο σε αυτές τις µεταρρυθµίσεις την παράταξή σας
και όχι µόνο την παράταξή σας, αλλά και άλλες παρατάξεις; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Πρόεδρε, σας
θυµίζω το θέµα του χρόνου και σας παρακαλώ και εσάς να µε
βοηθήσετε σε αυτή την τήρηση. Είπατε για την κουλτούρα των
θεσµών. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Έχω µιλήσει περισσότερο από το διπλάσιο;
Όχι.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Έχετε µιλήσει παρα-
πάνω, όσο παραπάνω µίλησε και ο Πρωθυπουργός. Από εδώ και
πέρα µιλάτε παραπάνω από τον Πρωθυπουργό. Αυτό είναι το
θέµα. Πρέπει να τηρήσω µία δύσκολη ισορροπία. Πρέπει να σε-
βόµαστε τους θεσµούς. Θεσµός είναι η τήρηση του χρόνου. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε, επειδή διακόψατε και τον κ.
Φάµελλο…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Με συγχωρείτε, ένα
λεπτό, να τελειώσω. Θεσµός είναι να είµαστε εντός θέµατος.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Ή θα υπάρχει αυτό που µου είπατε, ο άγραφος
κανόνας του διπλάσιου χρόνου ή θα µας πείτε ότι απαγορεύεται
να µιλάµε παραπάνω από τον κ. Μητσοτάκη, που δεν το δεχόµα-
στε. Θα µας πείτε, λοιπόν, έναν κανόνα γενικό, ώστε να τον τη-
ρούµε όλοι µας, όπως συµβαίνει και σε άλλα κοινοβούλια.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Να τηρούµε τον χρό-
νο µας, είναι πολύ απλό!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Όχι διπλό χρόνο, αλλά όποτε µιλάει λιγότερο
από τον διπλό χρόνο ο κ. Μητσοτάκης, απαγορεύεται να µιλάνε
όλοι οι υπόλοιποι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Εντάξει, εντάξει. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής): Να µας το πείτε από την επόµενη συνεδρίαση
να το τηρήσουµε ευλαβικά αν αφορά όλους τους Προέδρους…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Τι να πω, κύριε Πρό-
εδρε, τώρα καταλαβαινόµαστε, βοηθήστε µε στην τήρηση του
χρόνου. Αυτό τα λέει όλα!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Συνεχίζω.

Οι µεγαλύτερες, λοιπόν, µεταρρυθµίσεις για αυτό που συζη-
τάµε σήµερα ήταν πρώτα ο ν.2190/1994 της κυβέρνηση του
ΠΑΣΟΚ του Ανδρέα Παπανδρέου, ο λεγόµενος νόµος Πεπονή για
τη σύσταση του ΑΣΕΠ. Είναι ο νόµος που έφερε τα πρώτα ισχυρά
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βήµατα αξιοκρατίας στο δηµόσιο. Και βέβαια, η επόµενη Κυβέρ-
νηση του 1996 του Κώστα Σηµίτη που έκανε ελάχιστα απαιτού-
µενα προσόντα για τον διορισµό, σε θέση διευθύνοντα συµβού-
λου δηµοσίων επιχειρήσεων και οργανισµών, τον ν.2414/1996,
τοµή, επίσης, µε την αναβίωση του 2001 και την αναφορά της
υπαγωγής των προσλήψεων στον έλεγχο της ανεξάρτητης αρ-
χής, δυνάµει του άρθρου 103 παράγραφος 7 που συνταγµατο-
ποίησε τον ρόλο και τις βασικές αρµοδιότητες του ΑΣΕΠ. Και βέ-
βαια, η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ του 2009 του Γιώργου
Παπανδρέου που εισήγαγε τον «OpenGove», την ανοικτή διακυ-
βέρνηση, τη διαύγεια και τη διαβούλευση, για να ακούγονται
όλες οι κοινωνικές δυνάµεις. Αυτές είναι οι τοµές που για µας
είναι πυξίδα. 

Να δούµε, λοιπόν, τώρα η δική σας Κυβέρνηση τι έχει κάνει.
Το 2020 ψηφίσατε νόµο για την επιλογή των διοικήσεων των φο-
ρέων του δηµοσίου τοµέα. Όµως, εφαρµόστηκε µόνο σε οκτώ
περιπτώσεις. Άρα, γιατί τον ψηφίσατε; Μάλιστα, αµέσως µετά τις
εκλογές του Ιουνίου τρέξατε να διορίσετε τον πρόεδρο του Πρά-
σινου Ταµείου, έναν υποψήφιο Ευρωβουλευτή της Νέας Δηµο-
κρατίας ως πρόεδρο στην ΕΥΔΑΠ. Τον πρώην Γραµµατέα του
κόµµατός σας. Μάλλον ο αρµόδιος Υπουργός δεν έχει καταλάβει
τι σηµαίνει αξιοκρατία. Μιλώντας επί του παρόντος νοµοσχεδίου,
θα σταθώ σε ορισµένα σηµεία, µιας και δεν έχουµε πολύ χρόνο,
που καταδεικνύουν το θέµα του πελατειασµού που σας διακατέ-
χει. 

Πρώτον, για ποιον λόγο οι προϋποθέσεις που τίθενται για τους
διοικητές  κάποιων νοσοκοµείων, καθώς και την επιτροπή αξιο-
λόγησης, υπολείπονται σε αυστηρότητα των οργανισµών που πε-
ριλαµβάνονται στην κατηγορία άλφα; Μήπως για να µπορείτε να
τοποθετείτε από το παράθυρο αποτυχηµένους πολιτευτές σας,
όπως κάνατε και το 2019; Παράδειγµα, ο συνταξιούχος εκπαι-
δευτικός και πολιτευτής της Νέας Δηµοκρατίας στο Νοσοκοµείο
της Καρδίτσας; 

Σοβαρή, επίσης, αδυναµία του νοµοσχεδίου είναι η µειοψηφική
συµµετοχή του ΑΣΕΠ στη διαδικασία. Για ποιον λόγο; Σύµφωνα
µε το άρθρο 8, η προεπιλογή οργάνων διοίκησης θα λαµβάνει
χώρα από επιτροπές επιλογής στελεχών του δηµοσίου ανά Υ-
πουργείο. Ακούσατε, λοιπόν, ποιος είναι πολυδύναµος εκσυγχρο-
νισµός, κατά την άποψη του κ. Μητσοτάκη;

Για όλες τις περιπτώσεις στην προεπιλογή την πλειοψηφία θα
την έχουν Γενικοί Γραµµατείς που διορίζονται από την κυβέρνηση
και είναι πολιτικά στελέχη. Το ΑΣΕΠ θα έχει µόνο ένα µέλος. Άρα,
τι αξιοκρατία; Εσείς φέρνετε την κοµµατικοκρατία από την προ-
επιλογή. Η αλλαγή αυτή είναι, µάλιστα, υπαναχώρηση από τον
προηγούµενο νόµο που είχατε ψηφίσει, όπου η πλειοψηφία των
επιτροπών ήταν µη κοµµατική, µη πολιτική. Συνεπώς, αντί να απο-
κοµµατικοποιείτε το κράτος, εσείς κάνετε την επιλογή των διοι-
κήσεων να είναι ξανά κοµµατικό λάφυρο. 

Όσον αφορά τα απαιτούµενα προσόντα, η εργασιακή εµπειρία
στον τοµέα ευθύνης είναι βεβαίως πάρα πολύ σηµαντική προτε-
ραιότητα, όπως και η επάρκεια, αλλά και η κατοχή διδακτορικού
τίτλου είναι ένα πολύ σηµαντικό προσόν. Δεν µπορεί να συνεκτι-
µάται µόνο στο πλαίσιο της συνέντευξης, δίχως να υπάρχει µο-
ριοδότηση. Που πήγε η αριστεία; Ο νόµος σας του 2020 προ-
έβλεπε ρητά τη µοριοδότηση του διδακτορικού τίτλου, ως τυπι-
κού εκπαιδευτικού προσόντος µε τριακόσια πενήντα µόρια. 

Πώς δικαιολογεί τώρα η Κυβέρνησή σας αυτή τη µεταστροφή;
Γιατί το κάνετε; Μηδέν µόρια το διδακτορικό. Συµµερίζεστε, συ-
νεπώς, την άποψη που εξέφρασε ο κ. Πατέλης, αν δεν κάνω λά-
θος, ότι κάνουν -λέει- διδακτορικό, όσοι απαραιτήτως δεν έχουν
όρεξη για δουλειά, λες και το διδακτορικό δεν έχει δουλειά!

Επίσης, ανατρέπετε -και αυτό είναι ένα θέµα, να µας απαντή-
σετε γιατί το κάνετε- την ισορροπία µοριοδότησης τυπικών εκ-
παιδευτικών προσόντων και συνέντευξης. Αλλάζετε την αναλογία
υπέρ της συνέντευξης. Εξακόσια µόρια τα τυπικά προσόντα,
οκτακόσια η συνέντευξη, ενώ προηγουµένως είχαν τα ίδια µόρια.
Γιατί το κάνετε αυτό;

Επειδή δεν έχουµε πολύ χρόνο, θα σταµατήσω εδώ, …
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Καθόλου σχεδόν, κύ-

ριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής): Θα σταµατήσω εδώ, κύριε Πρόεδρε, …
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής): …αλλά θέλω να κάνω µόνο για ένα λεπτό µία
παρέµβαση για το θέµα της Μέσης Ανατολής. Μόνο ένα λεπτό!

Για εµάς η καταδίκη της Χαµάς είναι ανεπιφύλακτη, γιατί δεν
είναι µόνο µια τροµοκρατική οργάνωση -για να τελειώνει αυτό το
επικοινωνιακό παιχνίδι- είναι η βαρβαρότητα της οργάνωσης
αυτής και των πράξεών της. Είναι πέρα από την ανθρώπινη φύση.
Δεν την καταδικάζουµε, λοιπόν, απλώς ως µια τροµοκρατική ορ-
γάνωση, αλλά µε πρακτικές ισλαµικού κράτους, την καταδικά-
ζουµε ως µια βαρβαρότητα του σύγχρονου κόσµου. Είναι ξένες
αυτές οι πρακτικές από την ανθρώπινη φύση. Όµως, οφείλουµε
καθολικά αγαπητοί συνάδελφοι να περιφρουρούµε τις ανθρώπι-
νες αξίες, χωρίς να µπαίνουν στο ζύγι πολιτικών συσχετισµών η
προστασία των αµάχων, των παιδιών. 

Ο ανθρωπισµός δεν µπορεί να τίθεται υπό αίρεση, υπό επιφύ-
λαξη. Δυστυχώς, η χώρα µας απείχε από το ψήφισµα του ΟΗΕ.
Τι έλεγε αυτό το ψήφισµα; Άµεση ανθρωπιστική εκεχειρία στην
περιοχή. Ψήφισε η Γαλλία, η Ισπανία, η Πορτογαλία, το Βέλγιο
κ.α. Δεν ψήφισαν άλλες χώρες -δικαίωµά τους!- αλλά στις πόσες
χιλιάδες θύµατα παιδιά και αµάχους πρέπει να ψηφίσουµε υπέρ
της ανθρωπιστικής εκεχειρίας; Στις πόσες χιλιάδες;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Και το λέω αυτό, διότι η παράταξή µας -γιατί αυτές οι τοποθε-
τήσεις δεν είναι ad hoc τοποθετήσεις, έχουν µια ιστορική ρίζα-
το ΠΑΣΟΚ καλλιέργησε και δηµιούργησε µια σταθερή σχέση µε
τον αραβικό κόσµο, µε µεγάλες πρωτοβουλίες του ιδρυτή µας
Ανδρέα Παπανδρέου, σε συνεργασία µε τον Γιασέρ Αραφάτ.

Πετύχαµε η Ελλάδα να γίνει πρότυπο, συνώνυµο αρχών αξιών,
πράγµα που γνωρίζεται διεθνώς, όµως και αυτή η παράταξη είναι
αυτή που δεν εµπόδισε και δηµιούργησε, εργάστηκε για να υπάρ-
χει η στρατηγική σχέση µε το Ισραήλ, µε Πρωθυπουργό τον Γιώρ-
γο Παπανδρέου. Μια συµµαχία που θεωρούµε ότι πρέπει να συ-
νεχίσει να υπάρχει σε αυτή την ευαίσθητη περιοχή της Μέσης
Ανατολής. Όµως, µπορούµε να σταθούµε σωστά, από τη σωστή
πλευρά της ιστορίας, υπηρετώντας και τον ανθρωπισµό και τις
αξίες µας και τη στρατηγική της χώρας και όχι να κάνετε, ακόµη
και σε αυτό το κορυφαίο θέµα διχαστικά επικοινωνιακά παιχνίδια. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Γιατί για µας, βεβαίως, το Ισραήλ έχει δικαίωµα στην αυτοά-
µυνα, µετά από ένα τέτοιο βάρβαρο τροµοκρατικό χτύπηµα αδια-
νόητο. Βεβαίως! Αλλά η χώρα µας έχει χρέος να σταθεί στο
Οργανισµό Ηνωµένων Εθνών στην πλευρά του σεβασµού των αν-
θρωπίνων δικαιωµάτων και της προστασίας των αµάχων και των
παιδιών. Έτσι έµαθε η χώρα µας στα χρόνια της Μεταπολίτευ-
σης, έτσι οφείλουν να εργάζονται όλα τα κόµµατα που είναι στην
Κυβέρνηση.

Σας ευχαριστώ πολύ συνάδελφοι!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ευχαριστούµε. 
Ο κ. Κουτσούµπας είναι σε φάση ανάρρωσης, του ευχόµαστε

περαστικά.
Ξαναλέω για ένα λεπτό, είναι πολύ άχαρο να διακόπτω πολιτι-

κούς Αρχηγούς, αλλά δεν είναι δυνατόν να µην βοηθάµε εις την
οµαλή ροή της συζήτησης σε µια Βουλή που είναι οκτωκοµµα-
τική. Δεν µπορεί να µιλούν οι Αρχηγοί των µικρότερων κοµµάτων
περισσότερο εµφανώς χρόνο από τον Πρωθυπουργό. Δεν είναι
δυνατόν να κατηγορείται ο Πρωθυπουργός γιατί δεν µίλησε εκ-
τός θέµατος. Δεν σεβόµαστε το άρθρο 66 που ζητά από τον οµι-
λητή να µην αποµακρύνεται από το υπό συζήτηση θέµα!

Εγώ καταλαβαίνω ότι υπάρχει επικαιρότητα.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. Αδιανόητο
αυτό που λέτε!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Μισό λεπτό, να τελει-
ώσω. Τώρα µιλάω εγώ, κύριε Πρόεδρε! Επιτρέψτε µου! Έχω και
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εγώ έναν ρόλο εδώ πέρα! Δεν είµαι για να σας εξυπηρετώ µόνο,
είµαι και για να καθοδηγώ τη διαδικασία. Δεν είµαι µόνο για να
εξυπηρετώ εδώ, πρέπει να µε εξυπηρετείτε και εσείς.

Το «εντός θέµατος» είναι θεσµός. Ο χρόνος είναι θεσµός. Αντι-
λαµβανόµεθα όλοι ότι η επικαιρότητα, το «εκτός θέµατος» δη-
λαδή, µπορεί να πιάσει το 1/4, το 1/3 µιας οµιλίας, αλλά να πιάσει
το σύνολο της οµιλίας είναι εκτός θεσµών και δεν µπορούµε αυτό
να το συνεχίσουµε επ’ άπειρον και να παριστάνω εγώ ότι δεν κα-
θοδηγώ την οµαλή ροή της συζητήσεως.

Επαναλαµβάνω ότι θέλω τη βοήθειά σας. Αν δεν την έχω, θα
προσπαθήσω µόνος µου να τηρήσω τον Κανονισµό. Η κουλτούρα
των θεσµών –για να δανειστώ την ωραία έκφραση του κ. Ανδρου-
λάκη- περιλαµβάνει τον χρόνο και το «εντός θέµατος», µας αρέ-
σει ή δεν µας αρέσει. Πρέπει να διευκολύνουµε τη ροή των
συζητήσεων και να µας παρακολουθεί ο κόσµος µε ενδιαφέρον.

Κύριε Πρωθυπουργέ, παρακαλώ, να λάβετε τον λόγο για τη
δευτερολογία σας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα ένα λεπτό τον λόγο
επί της διαδικασίας.

Πρέπει να µπουν κάποιοι κοινοί κανόνες, έχετε απόλυτο δίκιο.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Φανταστείτε να µην

συµφωνούσατε µαζί µου τι θα γινόταν.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής): Πείτε µας ποιοι είναι αυτοί οι κοινοί κανόνες,
ώστε να υπάρχει απόλυτη τήρηση του χρόνου από όλους.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ο Κανονισµός είναι
οι κοινοί κανόνες!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Ένα λεπτό, δεν εφαρµόζεται, δεν τον εφαρµό-
ζετε, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ναι, εντάξει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής): Όταν ήρθα στην πρώτη µου οµιλία –ακούστε
λίγο- επειδή –ξέρετε- εγώ έχω µάθει από το Ευρωπαϊκό Κοινο-
βούλιο, τήρησα τον χρόνο που έλεγε το καντράν. Εσείς είπατε
«το διπλάσιο», σήµερα µας λέτε «δεν είναι το διπλάσιο, είναι λι-
γότερο από τον κ. Μητσοτάκη». Πείτε µας πόσο χρόνο έχουµε
στη διάθεσή µας.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ωραία, εντάξει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής): Και δεύτερον, λέτε ότι ανοίγουµε θέµατα. Μα,
ανοίγουµε θέµατα πέρα από το θέµα της συνεδρίασης, γιατί ο
Πρωθυπουργός έρχεται στη Βουλή µια φορά το δίµηνο.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Τα είπα αυτά.
Εντάξει, εντάξει, ο Πρωθυπουργός φταίει για όλα!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής): Αν ερχόταν συχνότερα, θα τα λέγαµε αυτά τα
θέµατα…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Εντάξει.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για µισό λεπτό, µισό
δευτερόλεπτο.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Όχι, τώρα θα µιλήσει
ο Πρωθυπουργός. Έλεος, έλεος, έλεος! Παρακαλώ, κύριε Βελό-
πουλε, ακούγεστε περισσότερο από τον καθένα.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Παραβιάζετε τον Κανονισµό!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Όχι, όχι, δεν τον πα-
ραβιάζουµε, τον τηρούµε ευλαβικά, δεν ακούγεστε τώρα, δεν
γράφεστε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Ζητήστε την άδειά µας, να του τη δώσουµε. Αυτό κάνετε,
παραβιάζετε τον Κανονισµό!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ευχαριστώ. Δικαιού-
ται να δευτερολογήσει.

Ευχαριστούµε, ευγνώµων.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Δεν ευχαριστούµε.
Ορίστε, κύριε Πρωθυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Εάν

είχε τηρηθεί ο χρόνος, κύριε Βελόπουλε, θα µπορούσαµε να ολο-
κληρώσουµε τον κύκλο της συνεδρίασης ακούγοντας και τη δικιά
σας παρέµβαση.

Να ξεκαθαρίσουµε, λοιπόν, ορισµένα πράγµατα, κύριε Φά-
µελλε και κύριε Ανδρουλάκη, για τα ζητήµατα που έχουν να κά-
νουν µε τον Κανονισµό της Βουλής.

Θα ξεκινήσω µε τον κ. Ανδρουλάκη. Μιλήσατε τριάντα λεπτά,
για το νοµοσχέδιο µιλήσατε τρία. Λοιπόν, εδώ δεν είναι βήµα άσ-
κησης γενικής έκθεσης ιδεών. Είναι Κοινοβούλιο, υπάρχει Κανο-
νισµός, υπάρχει η ηµερήσια διάταξη και οφείλετε να την τηρείτε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Το ίδιο ισχύει και για τον κ. Φάµελλο ο οποίος µίλησε τέσσερα

λεπτά για το νοµοσχέδιο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Α, ναι, ε;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Μιας και αναφέρεστε, λοιπόν, στον κοινοβουλευτικό έλεγχο και
στην παρουσία µου στη Βουλή, γιατί ξεκινήσατε, κύριε Φάµελλε,
µε κάποιες ειρωνικές µοµφές σχετικά µε τη συχνότητα µε την
οποία έρχοµαι στο Κοινοβούλιο, πρώτον, την προηγούµενη τε-
τραετία η παρουσία µου στο Κοινοβούλιο και οι αντιπαραθέσεις
µου µε τους πολιτικούς Αρχηγούς σε επίπεδο Αρχηγών ήταν
πολύ πιο συχνές από οποιαδήποτε άλλη φάση θυµάµαι εγώ του-
λάχιστον τα είκοσι χρόνια που είµαι Βουλευτής.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Και τα πενήντα χρόνια που είµαι εγώ!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Σε-

βάστηκα απόλυτα τη διαδικασία του κοινοβουλευτικού ελέγχου,
απάντησα σε όλες τις προ ηµερησίας συζητήσεις, προκάλεσα
πολλές εγώ ο ίδιος και -δόξα τω Θεώ!- δεν µπορούµε να κατηγο-
ρηθούµε ότι δεν είχαµε έναν ζωντανό κοινοβουλευτικό διάλογο
την προηγούµενη τετραετία.

Για πάµε να δούµε λίγο, λοιπόν, τι έχει γίνει αυτές τις εκατόν
είκοσι µέρες.

Πόσες επίκαιρες ερωτήσεις έχετε καταθέσει στον Πρωθυ-
πουργό, κύριε Φάµελλε; Μηδέν! Μηδέν!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και έρχεστε εδώ πέρα και εγκαλείτε εµένα γιατί δεν έρχοµαι

να σας απαντήσω.
Πόσες έχετε καταθέσει, κύριε Ανδρουλάκη; Μία. Δεν είναι ότι

έχετε καταθέσει δέκα ερωτήσεις -ας το πούµε- και µε εγκαλείτε
εµένα γιατί δεν έρχοµαι να σας απαντήσω.

Άρα, το ποιος κρύβεται από τη Βουλή ή µπορεί να αισθάνεται
άβολα από αυτό το πλαίσιο της ζωντανής αντιπαράθεσης χωρίς
γραµµένες πρωτολογίες ας το κρίνουν οι πολίτες οι οποίοι µας
ακούν.

Έχουµε µία υποχρέωση να σεβαστούµε τον Κανονισµό. Προ-
φανώς υπάρχουν ζητήµατα επικαιρότητας τα οποία απασχολούν
τη Βουλή και είναι λογικό.

Συνήθως το κάνουµε αυτό –ξέρετε- κύριε Ανδρουλάκη, στις
δευτερολογίες. Εδώ πέρα δεν είναι «bon pour l’ Orient». Στο Ευ-
ρωκοινοβούλιο δεν τα κάνατε αυτά. Σας έκοβαν τον χρόνο στο
ένα ή στα τρία λεπτά, διότι αυτοί ήταν οι κανόνες της Αίθουσας.

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Για εσάς δεν ισχύει αυτό;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Έρ-

χεστε εδώ πέρα, λοιπόν, µιλάτε επί παντός επιστητού και µετά
εγκαλείτε και τον Πρόεδρο της Βουλής γιατί σας ζητά το αυτο-
νόητο, να είµαστε πιο συγκρατηµένοι στη διαχείριση του χρόνου
ακριβώς…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Πρώτη φορά που µίλησα µε ειρωνευόσασταν…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ναι, αλλά πάλι δεν
γίνεται έτσι, δεν είστε παρέα τώρα. Οµιλεί ο Πρωθυπουργός.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): …
για να µπορούµε να ακούµε και τα µικρότερα κόµµατα γιατί εί-
µαστε µία οκτακοµµατική Βουλή. 

Έρχοµαι τώρα, λοιπόν, για να επιχειρήσω εγώ, κύριε Πρόεδρε,
αυτή τη φορά να τηρήσω τον χρόνο και να δώσω -όσο αυτό είναι
εφικτό- το καλό παράδειγµα, στα θέµατα τα οποία ετέθησαν στις
πρωτολογίες των πολιτικών Αρχηγών, µη σχετιζόµενα µε το νο-
µοσχέδιο.

Ως προς τη στάση µας σχετικά µε το ζήτηµα της µεγάλης κρί-
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σης η οποία έχει προκύψει στη Μέση Ανατολή, ήµασταν απολύ-
τως σαφείς από την πρώτη στιγµή και επαναλαµβάνω αυτά τα
οποία έχω πει σε πολλές ευκαιρίες εντός και εκτός Ελλάδος: Η
Ελλάδα από την πρώτη στιγµή αναγνώρισε στο Ισραήλ το αυτο-
νόητο δικαίωµα της αυτοάµυνας µετά την -όντως θα συµφωνήσω
µαζί σας- ανατριχιαστική, φρικιαστική, πρωτοφανή επίθεση την
οποία δέχτηκε από µία τροµοκρατική οργάνωση εντός των εδα-
φών του. Είπαµε, όµως, ταυτόχρονα ότι επειδή το Ισραήλ είναι
µία δηµοκρατία, ο πήχης του σεβασµού των ανθρωπίνων δικαιω-
µάτων είναι προφανώς διαφορετικός από τον µη πήχη µίας τρο-
µοκρατικής οργάνωσης. Είπαµε, λοιπόν, ότι η αντίδραση του
Ισραήλ θα πρέπει να λάβει υπ’ όψιν το Διεθνές Δίκαιο και το Διε-
θνές Ανθρωπιστικό Δίκαιο.

Διαχωρίσαµε απόλυτα τη Χαµάς από τον παλαιστινιακό λαό και
από την παλαιστινιακή αρχή η οποία διοικεί τη Δυτική Όχθη, ισχυ-
ριζόµενοι και εµείς, όπως πολλοί άλλοι, ότι η Χαµάς είναι µία τρο-
µοκρατική οργάνωση που δεν εκφράζει τον παλαιστινιακό λαό,
τον ζηµιώνει βαθύτατα µε τη συνολική της δράση, δεν αποτελεί
συνοµιλητή κανενός και η δράση της όχι απλά πρέπει να καταδι-
καστεί, αλλά πρέπει να ηττηθεί.

Ισχυριστήκαµε από την πρώτη στιγµή και δώσαµε µεγάλη έµ-
φαση στην ανάγκη να υπάρξουν όχι απλά ανθρωπιστικοί δίοδοι,
αλλά και ανθρωπιστικές παύσεις, διακοπή δηλαδή των πολεµικών
επιχειρήσεων, προκειµένου να υποστηριχθούν οι άµαχοι της
Γάζας. Είναι τραγικές οι εικόνες -θέλω να είµαι απολύτως σαφής-
οι οποίες αυτή τη στιγµή εκπέµπονται από τα µέσα µαζικής ενη-
µέρωσης από τη Γάζα. Χιλιάδες άνθρωποι, παιδιά χάνουν τη ζωή
τους από µία επίθεση η οποία έχει κλιµακωθεί πέραν των ορίων
που θα περίµενε κανείς -το λέω ευθέως και ανοιχτά- να λογίζεται
ως λελογισµένη αντίδραση σε µία επίθεση που δέχτηκε το Ισ-
ραήλ. Και ήµασταν απολύτως σαφείς σε αυτό.

Δουλέψαµε και µιλήσαµε µε όλες τις αραβικές χώρες µε τις
οποίες εξακολουθούµε να είµαστε αξιόπιστοι συνοµιλητές.
Ήµουν από τους ελάχιστους Πρωθυπουργούς που βρέθηκαν και
στο Κάιρο και στο Ισραήλ και στο Κάιρο είδα τον Πρόεδρο Α-
µπάς, όπως του συνοµίλησα και στο τηλέφωνο.

Ήταν ο Πρόεδρος Αµπάς στο Κάιρο, κύριε Ανδρουλάκη και
κύριε Φάµελλε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και από την πρώτη στιγµή η Ελλάδα δεν άλλαξε τη θέση της

περί της ανάγκης πολιτικής επίλυσης του παλαιστινιακού προ-
βλήµατος στη λογική των δύο κρατών. Αυτά τα έχουµε πει µε
απόλυτη σαφήνεια.

Συνεργαζόµαστε µε τον Οργανισµό Ηνωµένων Εθνών και µε
άλλες χώρες για να δούµε πώς µπορούµε να αποστείλουµε ελ-
ληνική ανθρωπιστική βοήθεια στη Γάζα και να εξασφαλίσουµε ότι
αυτή θα φτάσει σε αυτούς που την έχουν µεγαλύτερη ανάγκη το
συντοµότερο δυνατόν.

Και ναι, δεν υπερψηφίσαµε ένα ψήφισµα το οποίο, κατά την
άποψή µας, δεν ήταν ισορροπηµένο. Αυτή είναι η άποψη της χώ-
ρας. Δεν ήµασταν µόνοι, η πλειοψηφία των ευρωπαϊκών χωρών
θεώρησαν το ίδιο, ότι αυτό το συγκεκριµένο ψήφισµα, από τη στι-
γµή που δεν µπορέσαµε να ενσωµατώσουµε την τροπολογία του
Καναδά που έκανε ρητή αναφορά στην καταδίκη της Χαµάς ως
τροµοκρατικής οργάνωσης, δεν ήταν ισορροπηµένο και εν τέλει,
δεν εναρµονιζόταν και µε τα εθνικά συµφέροντα, τα οποία εθνικά
συµφέροντα σέβονται αφ’ ενός τη στρατηγική σχέση την οποία
έχουµε µε το Ισραήλ, αλλά ταυτόχρονα αναγνωρίζουν απόλυτα
το δικαίωµα του παλαιστινιακού λαού στη δηµιουργία ανεξάρτη-
του κράτους που δεν θα υπονοµεύει την ασφάλεια και τη σταθε-
ρότητα του κράτους του Ισραήλ.

Και βέβαια, είναι και όλη η πίεση την οποία έχουµε ασκήσει στο
Ισραήλ αυτή τη στιγµή και εµείς µε τις όποιες δυνατότητές µας,
έτσι ώστε να υπάρξει σεβασµός στα ανθρώπινα δικαιώµατα και
να µην χάνονται αδικαιολόγητα ζωές στη Λωρίδα της Γάζας.

Αλήθεια, κύριε Ανδρουλάκη, ήρθατε και µας είπατε για τη µε-
γάλη πολιτική παρακαταθήκη του ΠΑΣΟΚ και αναφερθήκατε στις
εποχές του Ανδρέα Παπανδρέου και του Γιασέρ Αραφάτ, δεκαε-
τία ’80, ισχυριζόµενος ότι ήταν ισορροπηµένες οι σχέσεις της
χώρας τότε µε την ευρύτερη γειτονιά µας; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Διότι, θέλω να σας θυµίσω -γιατί δεν τα θυµάστε, µάλλον, κα-
λά- ότι επί εποχής Ανδρέα Παπανδρέου η Ελλάδα ήταν η µόνη
χώρα -η µόνη χώρα- η οποία δεν είχε αναγνωρίσει επίσηµα το
κράτος του Ισραήλ. Και εσείς έρχεστε και ισχυρίζεστε τώρα, κά-
νοντας αναφορά σε εκείνη την περίοδο, ότι ήταν ισορροπηµένη
πολιτική.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εποµένως, ή δεν τα ξέρετε, οπότε καλά θα κάνετε να ενηµε-

ρωθείτε και να διαβάσετε λίγο περισσότερο για την ιστορία του
κόµµατός σας ή πολύ απλά είστε εκτός θέµατος κάνοντας αυτήν
τη συγκεκριµένη αναφορά. Προσέξτε, δεν αναφέρθηκα σε άλ-
λους αρχηγούς του ΠΑΣΟΚ, που τήρησαν µια πιο ισορροπηµένη
στάση. 

Το κράτος του Ισραήλ αναγνωρίστηκε µε απόφαση του Κων-
σταντίνου Μητσοτάκη τον Απρίλιο του 1990 και ήµασταν η τελευ-
ταία ευρωπαϊκή χώρα που αναγνωρίσαµε το Ισραήλ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και εσείς επανέρχεστε σε αυτή την περίοδο. Τι να σας πω

τώρα; Από εκεί και πέρα, ο καθένας ας βγάλει τα συµπεράσµατά
του. 

Λοιπόν, έρχοµαι τώρα στα υπόλοιπα θέµατα στα οποία ανα-
φέρθηκαν οι αξιότιµοι οµιλητές. 

Σας ακούω, κύριε Φάµελλε και κύριε Ανδρουλάκη…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ – Κινή-

µατος Αλλαγής): Απλά, πριν τον Ανδρέα Παπανδρέου ήταν ο
Κωνσταντίνος Καραµανλής. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Ναι, αλλά δεν είχε πάρει αγκαλιά τον Γιασέρ Αραφάτ ο Κωνστα-
ντίνος Καραµανλής. Έτσι δεν είναι;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Επιβαρύνετε τη θέση σας. Μην το συνεχίσετε αυτό γιατί έχετε

άδικο στο συγκεκριµένο.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, όχι δια-

κοπές! 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Ακούω, λοιπόν, την επιχειρηµατολογία και του κ. Φάµελλου και
του κ. Ανδρουλάκη και µου θυµίζει κάτι εφήβους που αποκτούν
τον πρώτο τους δίσκο. Μην έχοντας, λοιπόν, άλλο δίσκο να ακού-
σουν –τουλάχιστον στην ηλικία µας είχαµε ακόµα δίσκους-
ακούνε συνέχεια το ίδιο πράγµα, την ίδια µουσική, το ίδιο τροπά-
ριο. 

Ο µεν κ. Φάµελλος αποκλίνεται από την Ευρώπη, συµφέροντα,
«Μητσοτάκης Α.Ε.». Εσείς, κύριε Ανδρουλάκη, µία µονοθεµατική
εµµονή -επιτρέψτε µου, να το πω- µε θέµατα κράτους δικαίου,
επαναφορά στο θέµα των υποκλοπών. Τα ίδια ακριβώς λέγατε
πριν από τις εκλογές και η Νέα Δηµοκρατία πήρε 41%, εσείς πή-
ρατε 17% και εσείς πήρατε 12%. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αλλάξτε τροπάρι, επιτέλους. Δεν θα σας υποδείξω εγώ τι θα

πείτε, αλλά διευρύνετε λίγο την γκάµα σας. Μην είστε τόσο, επι-
τέλους, µονοθεµατικοί σε θέµατα τα οποία καταλαβαίνω ότι σας
αφορούν προσωπικά, αλλά για τα οποία έχουµε µιλήσει πολλές
φορές και εδώ είµαστε να ξαναµιλήσουµε. Επιτέλους, αναλογι-
στείτε ότι µεταξύ του πριν και του µετά, δηλαδή του τι συνέβαινε
την προηγούµενη τετραετία και του µετά, µεσολάβησε η κρίση
του ελληνικού λαού που τα έβαλε όλα αυτά τα θέµατα στη ζυγα-
ριά, όπως έχω πει πολλές φορές, και τα θετικά τα οποία πετύχαµε
και τα σφάλµατά µας και τις δύσκολες στιγµές και τις φορές που
αναγνωρίσαµε λάθη. Και από εκεί και πέρα, ο ελληνικός λαός
έκανε µια πολιτική ετυµηγορία. 

Αυτό ως προς την πολιτική διάσταση του θέµατος, η οποία δεν
υποκαθιστά σε καµµία περίπτωση το ανεξάρτητο έργο της δι-
καιοσύνης. Η κάλπη δεν ξεπλένει ένα ενδεχόµενο αδίκηµα. Αυτό
είναι δουλειά της δικαιοσύνης να το ερευνήσει, αλλά γιατί να πα-
ρέµβουµε; Γιατί παρεµβαίνουµε αυτή τη στιγµή στο έργο της δι-
καιοσύνης; Εσείς κάνατε µια ολόκληρη ανάλυση, µας είπατε
περίπου ότι ξέρατε –ξέρατε, κατάλαβα εγώ- ότι θα ασκηθούν διώ-
ξεις, ότι κάτι θα κάνουν οι ανακριτές και γι’ αυτό η υπόθεση πήγε
σε ανώτατο δικαστήριο. Εσείς πού τα ξέρατε όλα αυτά; Μας εί-
πατε ότι ξέρατε ότι η ΑΔΑΕ θα βάλει πρόστιµο. Εσείς πού το ξέ-
ρατε αυτό; Πού το ξέρατε; Σας ρωτώ εγώ…
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ – Κινή-
µατος Αλλαγής): Διαβάζουµε εφηµερίδες, κύριε Μητσοτάκη.
Υπάρχουν εφηµερίδες που δεν γράφουν ό,τι θέλετε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Όχι διακοπές, όχι
διακοπές!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Αν
είναι τόσο ανεξάρτητη αυτή η αρχή και αν δεν είναι «σουρωτήρι»
µε ανοιχτό δίαυλο επικοινωνίας µε τον ΣΥΡΙΖΑ, πού τα ξέρατε,
επιτέλους, όλα αυτά εσείς, για να τα γνωρίζετε; 

Και εν πάση περιπτώσει, µιας και µιλάµε για την ΑΔΑΕ και για
την ανίερη συµµαχία που µας κατηγορήσατε ότι αναπτύξαµε µε
τον κ. Βελόπουλο, κοιτάξτε, µπορείτε να µας κατηγορείτε για το
ανάποδο. Το ανάποδο ισχύει. Πόσους µήνες είχε λήξει η θητεία
των µελών της ΑΔΑΕ; Πόσους µήνες; Εννιά, δέκα, έντεκα; Δεν
είµαι σίγουρος. Και ακριβώς επειδή δεν θέλαµε να κατηγορη-
θούµε προεκλογικά ότι αλλάζουµε, µε βάση τον Κανονισµό της
Βουλής και αυτό το οποίο ορίζει ο Κανονισµός της Βουλής… 

Δηλαδή θέλατε εσείς -είναι σύννοµο µε το κράτος δικαίου-
µέλη των οποίων η θητεία έχει λήξει εδώ και πολλούς µήνες να
παραµένουν στη θέση τους, επειδή εσάς σας βολεύει πολιτικά.
Και αυτό είναι συµβατό µε το κράτος δικαίου, είναι απολύτως φυ-
σιολογικό, είναι νορµάλ να γίνεται αυτό επειδή σας βολεύει.

Λοιπόν, κοιτάξτε, κύριε Ανδρουλάκη, µια και καλή, επειδή για
τα θέµατα του κράτους δικαίου έχω κουραστεί να ακούω την
«υποχώρηση της Ελλάδος», η «Ελλάδα είναι περίπου Μπανανία
στα θέµατα» αυτά κ.λπ.. Προέρχεστε από την Ευρωβουλή και
γνωρίζετε πολύ καλά ότι υπάρχει ένας τελικός κριτής, ο οποίος
κρίνει την αποτελεσµατικότητα και τις επιδόσεις όλων των κρα-
τών µελών ως προς τα θέµατα κράτους δικαίου και αυτή είναι η
ευρωπαϊκή επιτροπή. Τα γνωρίζει καλά και ο Κοινοβουλευτικός
µας Εκπρόσωπος, ο οποίος υπήρξε Υπουργός Δικαιοσύνης. Συ-
νεργαστήκαµε σε πολλά θέµατα µε την επιτροπή για τα οποία δε-
χτήκαµε δικαιολογηµένες υποδείξεις. Λοιπόν, η Ελλάδα στα
θέµατα κράτους δικαίου, σύµφωνα µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή,
σηµειώνει διαρκή πρόοδο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτό λέει η Ευρώπη. Τώρα το τι λέτε εσείς, ο κ. Ράµµος και

όποιος άλλος µπορεί να έχει τη δική του ατζέντα, αφορά εσάς
και τους συνοµιλητές σας. Αυτό λέει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

Τώρα, κύριε Φάµελλε, ως προς όλα αυτά τα οποία λέτε για το
πόσο αποκλίνουµε από την Ευρώπη και στα θέµατα των οικονο-
µικών επιδόσεων, έχω να σας πω τα εξής: Την προηγούµενη
εβδοµάδα βρέθηκαν στην Ελλάδα όλοι οι κεντρικοί τραπεζίτες
της Ευρωζώνης και η Ελλάδα εισέπραξε µια σειρά από εξαιρε-
τικά κολακευτικά σχόλια από αυτούς, οι οποίοι -θέλω να θυµίσω
ότι- υπήρξαν από τους αυστηρότερους επικριτές µας, από αυ-
τούς που σε ένα βαθµό µπορεί να θεωρηθούν και συνυπεύθυνοι
για το γεγονός ότι η Ελλάδα πλήρωσε πολύ βαρύ τίµηµα λιτότη-
τας τη δύσκολη περίοδο µετά τη χρεοκοπία της. Και έρχονται
όλοι και αναγνωρίζουν την τεράστια πρόοδο της χώρας. Το γε-
γονός ότι η Ελλάδα σήµερα είναι πρωταγωνίστρια στην ανά-
πτυξη, από εκεί που ήταν ουραγός, ότι η ανεργία διαρκώς απο-
κλιµακώνεται, ότι προσελκύουµε πια σηµαντικές ξένες επενδύ-
σεις, ότι ναι, ανακτήσαµε την επενδυτική βαθµίδα. Το λέτε σαν
να είναι κάτι φυσιολογικό και εύκολο.

Γιατί δεν το έκαναν οι προηγούµενοι, τότε, αν ήταν τόσο εύ-
κολο; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ήµασταν συνεπείς, είπαµε ότι θα ανακτήσουµε την επενδυτική

βαθµίδα, βρισκόµαστε τρεις µήνες µετά τις εκλογές και το πετύ-
χαµε και έχουµε πολλή δουλειά να κάνουµε ακόµα. Βεβαίως και
υπάρχουν µεγάλα προβλήµατα. Γνωρίζουµε πολύ καλά τον πόνο
των νοικοκυριών, ειδικά των ασθενέστερων νοικοκυριών, και τη
δύσκολη µάχη αντιµετώπισης της ακρίβειας, η οποία δεν αντιµε-
τωπίζεται µε λύσεις που µπορεί να φαίνονται εύκολες, όπως η
µείωση του ΦΠΑ, αλλά χρειάζεται πολλή και συστηµατική δου-
λειά και θα συνεχίσουµε να την κάνουµε. Υπάρχουν µάχες που
θα χάσουµε και µάχες που θα κερδίσουµε. Αυτό, όµως, δεν µπο-
ρεί να ακυρώσει τη συνολική εικόνα προόδου της χώρας και ση-
µαντικής βελτίωσης της εικόνας της, σε σχέση µε το πού βρι-
σκόταν πριν από κάποια χρόνια. 

Τώρα, να κλείσω µε κάποιες αναφορές στο νοµοσχέδιο. 
Κύριε Πρόεδρε, συγγνώµη, ξέφυγα λίγο στον χρόνο, αλλά ανα-

γκάστηκα στη δευτερολογία µου να απαντήσω σε όλα αυτά τα
οποία είπατε εκτός νοµοσχεδίου. Αν δεν µιλούσατε γι’ αυτά, δεν
θα µιλούσα κι εγώ.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Πρόεδρε, είµαι
βέβαιος πως θα τελειώσετε σύντοµα.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Αναφερθήκατε, κύριε Ανδρουλάκη, στην ανάγκη -και µας το εί-
πατε µε στόµφο- να υπάρχει διεθνής διαγωνισµός. Έτσι δεν εί-
πατε; Ε, αυτό κάνουµε. Αυτό κάνουµε. 

(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Η προκήρυξη η οποία θα βγει είναι, ουσιαστικά, µια πρόσκληση
εκδήλωσης ενδιαφέροντος για όσους, εντός και εκτός Ελλάδος,
θέλουν να συµµετέχουν σε αυτή τη διαδικασία µε πολύ συγκε-
κριµένες προδιαγραφές. Αυτό δεν είναι; Είναι κάτι διαφορετικό; 

Όχι, κύριε Ανδρουλάκη. Κάνουµε, λοιπόν, ακριβώς αυτό το
οποίο µας υποδεικνύετε µε τις προϋποθέσεις και τους όρους που
έχουµε θέσει. Αναφερθήκατε στη συνέντευξη. Στα οκτακόσια
µόρια η συνέντευξη, από πόσα συνολικά; Πόσα µόρια είναι αυτά
τα οποία δεν σχετίζονται µε τη συνέντευξη; Ξέρετε; Είπατε εξα-
κόσια µόρια. Λάθος. Είναι χίλια διακόσια, γιατί σε αυτά συµπερι-
λαµβάνεται και το τεστ των δεξιοτήτων και όλη η αξιολόγηση που
δεν αφορά στη συνέντευξη. Άρα, ας έχουµε µία αίσθηση του
πόσο ισορροπηµένο είναι το σύστηµα, τελικά, το οποίο καλούµα-
στε να εφαρµόσουµε.

Και κλείνω µε τη µνηµειώδη φράση του κ. Φάµελλου, ο οποίος
µας είπε πώς ο ΣΥΡΙΖΑ µέσα στη µεγαλοθυµία του και στη διά-
θεσή του να µην δώσει καµµία ένδειξη, να µην περάσει καν από
το µυαλό ως υπονοούµενο ότι µπορεί να έχει οποιαδήποτε κοµ-
µατική αντιπαράθεση µε τους προηγούµενους, πώς κρατήσατε
–λέει- τους διοικητές των νοσοκοµείων. 

Λοιπόν, νέα τροπολογία του Υπουργού Υγείας, κ. Κουρουµπλή,
που κατατέθηκε στη Βουλή 24 Ιουνίου του 2015, προβλέπει την
παύση των διοικητών και αναπληρωτών διοικητών των νοσοκο-
µείων του ΕΣΥ µε νόµο. Ε, να θυµάστε τουλάχιστον αυτά που έχε-
τε κάνει!

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Κύριε Πρόεδρε,
θα ήθελα τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο επί προσω-
πικού.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί
από το Γυµνάσιο Βλαχιώτη Λακωνίας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ήθελα να κάνω –έφυγε ο Πρωθυπουργός- µια διόρθωση. Έκα-
νε ένα λάθος ο Πρωθυπουργός. Δεν είχε λήξει η θητεία των συ-
γκεκριµένων µελών της ΑΔΑΕ εννέα µήνες πριν την αλλαγή. Είχε
λήξει δεκαοκτώ µήνες πριν την αλλαγή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Προφανώς αντιλαµβάνεται κανείς ότι δεν µπορούσε να γίνει

αλλαγή την ζέουσα περίοδο, την εντελώς επίδικη περίοδο του
θορύβου για το σοβαρό αυτό ζήτηµα, προφανώς δεν µπορούσε
να γίνει αλλαγή αρχές του έτους που ήταν οιονεί προεκλογικό,
αλλά προφανώς και κάποτε έπρεπε να γίνει. Έχουµε τρία προ-
φανή. Πρέπει να τα παραδεχτούµε και τα τρία.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο επί προσω-
πικού.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Όχι, όχι. Ποιο είναι
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το «επί προσωπικού»;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής): Θα καταλάβετε τώρα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ένα λεπτό. Ζήτησε

τον λόγο επί προσωπικού ο κ. Ανδρουλάκης. Παρακαλώ να πείτε
επί ένα λεπτό ποιο είναι το προσωπικό, για να δω αν πρέπει να
πάρετε τον λόγο. Πείτε µου ποιο είναι το προσωπικό.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Ο κ. Μητσοτάκης λέει ότι εµείς προτείνουµε
ανοιχτό διεθνή διαγωνισµό, που είναι αλήθεια. Αυτό µόνο προ-
τείνουµε, όµως; Εµείς προτείνουµε και η αξιολόγηση να γίνει από
ανεξάρτητη επιτροπή.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Αυτό είναι ο ορισµός
του προσωπικού! Τι χιούµορ είναι αυτό, κύριε Πρόεδρε; Πού το
είδατε το προσωπικό; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Είναι γκεµπελισµός.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Σας παρακαλώ. Τι
σχέση έχει αυτό; Ακούνε και οι νεότεροι συνάδελφοι και θα ζη-
τάνε τον λόγο επί προσωπικού για τέτοιες εντελώς άσχετες
αφορµές.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Ακούστε µε ένα λεπτό. Θεωρώ αδιανόητο…

Όχι. Δεν µπορεί Πρόεδρος κόµµατος να κάνει τέτοια παρα-
βίαση του Κανονισµού. Επιτρέψτε µου να σας προστατέψω, κύριε
Πρόεδρε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Είναι αδιανόητο ο Πρωθυπουργός να λέει ότι
ό,τι λέµε εµείς µπαίνει στο ίδιο καλάθι µε αυτό που είπε ο πρό-
εδρος µιας ανεξάρτητης αρχής.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Δεν είναι επί του προ-
σωπικού αυτό. Ρωτήστε τον διακεκριµένο συνταγµατολόγο δίπλα
σας, τον κ. Δουδωνή, εξέχων συνταγµατολόγος, να σας πει ότι
δεν υπάρχει θέµα επί προσωπικού.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Δηλαδή ψέγει ο Πρωθυπουργός της χώρας
αυτά που είπε δηµοσίως ο Πρόεδρος…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Έληξε, έληξε. Δεν
ακούγεστε και δεν γράφονται.

Παρακαλώ τον λόγο έχει ο κ. Βελόπουλος.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Κύριε Πρόεδρε,
έχω ζητήσει τον λόγο επί της διαδικασίας.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Όχι, όχι, ελάτε τώρα,
αυτά είναι τεχνάσµατα.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Γιατί δεν τηρείτε
την αρχή;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ελάτε, κύριε Βελό-
πουλε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Κύριε Πρόεδρε,
δεν κάνω τέχνασµα.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Τέλος τα τεχνάσµα-
τα, ούτε επί προσωπικού ούτε επί της διαδικασίας.

Τον λόγο έχει ο κ. Βελόπουλος για τη δική του οµιλία.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Μίλησε ο κύριος
Πρωθυπουργός δευτερολογία. Δικαιούµαι και εγώ σύµφωνα µε
τη κοινοβουλευτική σειρά.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Θα πάρετε τον λόγο
στη δευτερολογία σας. Θα τελειώσουν οι υπόλοιποι Αρχηγοί.

Ελάτε, κύριε Βελόπουλε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Κύριε Πρόεδρε,
ξανακρύβετε τον κύριο Πρωθυπουργό. Τον κρύβετε και τον προ-
στατεύετε, κύριε Πρόεδρε;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ελάτε, κύριε Βελό-
πουλε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Τώρα θα ακούσετε τα επί προσωπικού, κύριε Φάµελλε.

Τώρα θα ακούσει ο κ. Φάµελλος και ο κ. Ανδρουλάκης τι σηµαίνει
προσωπικού. Αλλά φεύγει ο κ. Ανδρουλάκης. Γιατί εγώ του λέω
ότι είναι ψεύτης. Λέει ψέµατα. Το ΠΑΣΟΚ δεν πληρώνει ούτε ένα
ευρώ. Αυξήθηκαν τα χρέη τους και είπε ψέµατα µέσα στη Βουλή.
Σε λίγο οι αποδείξεις µε τον ισολογισµό του ΠΑΣΟΚ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Έχουµε να πούµε πολλά, γιατί είχαµε παρενέργειες των εµβο-

λίων από τον κ. Ανδρουλάκη σήµερα και ψιλοζαλίστηκε λίγο και
µας τα µπέρδεψε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, παρα-
καλώ, αυτό δεν χρειάζεται να λεχθεί.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Δεν πειράζει, παρενέργειες είπα.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Δεν χρειάζεται. Δεν
ελέχθη αυτό.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Μα ακούσαµε ύβρεις, λάσπη, διαγκωνισµό για την κεντρο-
δεξιά µεταξύ του ΠΑΣΟΚ, του ΣΥΡΙΖΑ και του Πρωθυπουργού
και κανείς δεν ενδιαφέρεται για τον Έλληνα, την Ελλάδα, τον πο-
λίτη. Τους ενδιαφέρει η Κεντροδεξιά, ποιος θα αλώσει την Κε-
ντροδεξιά και διαγκωνίζονται γι’ αυτό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και βέβαια θα ήθελα να πω στον κ. Φάµελλο, ο οποίος φυγο-

µαχεί και ο κ. Ανδρουλάκης ως συνήθως, αφού µίλησε για ακρο-
δεξιά να του υπενθυµίσουµε ότι τους ναζιστές των Αζόφ ο κ.
Φάµελλος, το κόµµα του, ο ΣΥΡΙΖΑ, το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµο-
κρατία χειροκροτούσαν εδώ µέσα τους ναζί, όχι η Ελληνική Λύση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και πρέπει να του υπενθυµίσουµε και κάτι ακόµα, γιατί ο κ. Αν-

δρουλάκης ασχολήθηκε µε την εργασία µου και είναι λογικό και
είναι τιµή µου όταν ένας άεργος πολιτικός, που δεν έχει δουλέψει
ποτέ στη ζωή του και έχει δεκάδες ακίνητα -και δεν ξέρω πώς τα
βρήκε-, κάνει κριτική στην εργασία ενός άλλου πολιτικού Αρχη-
γού. Εγώ δεν ήµουν ποτέ παιδί του κοµµατικού σωλήνα. Δεν
ήµουν ποτέ παιδί του Βενιζέλου, του ΠΑΣΟΚ και οποιουδήποτε
κόµµατος και κοµµατικού σωλήνα, χωρίς να εργάζοµαι. Επί τριά-
ντα έτη εργάζοµαι και είναι τιµή µου. Αυτός να µας πει πού έχει
τα ακίνητα και πού τα βρήκε, γιατί µια ζωή από το δηµόσιο τρε-
φόταν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Είπε, λοιπόν, ότι ρύθµισε τα δάνειά του. Για να ακούσουµε και

την αλήθεια. Εδώ είµαστε: Ισολογισµός του ΠΑΣΟΚ και ρωτώ τον
πλέον αδαή, τον οποιοδήποτε νοµικό που ξέρει λίγα νοµικά ή λί-
γους ισολογισµούς. Το 2021 το ΠΑΣΟΚ χρωστούσε 356 εκατοµ-
µύρια ευρώ. Το 2022 χρωστάει 398 εκατοµµύρια ευρώ. Το 2023
θα φτάσει 430 εκατοµµύρια ευρώ. Ποια ρυθµισµένα, βρε ψεύτη;
Πού λέτε ψέµατα, στον ελληνικό λαό και στο ελληνικό Κοινοβού-
λιο; Καµµία ρύθµιση από τον κ. Ανδρουλάκη. Λέει ψέµατα ως συ-
νήθως, συνηθισµένος, καθ’ έξιν και κατ’ εξακολούθηση.

Το καταθέτω στα Πρακτικά της Βουλής.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και αφού το πάει έτσι, αύριο το πρωί -θα το σκεφτώ- θα δώσω
εντολή στον κ. Σαράκη και στους νοµικούς µας να προσφύγουν
και στην ΑΔΑΕ και στις τράπεζες, να ελέγξουν γιατί δεν πλειστη-
ριάζουν το ΠΑΣΟΚ, όπως πλειστηριάζουν τα σπίτια των πολιτών
οι τράπεζες και γιατί έχει ασυλία το ΠΑΣΟΚ. Με ποια εγγύηση το
ΠΑΣΟΚ υπάρχει; Γιατί για να κάνεις ρύθµιση, πρέπει να έχεις εγ-
γύηση, κάτι. Τι έχει εγγύηση το ΠΑΣΟΚ, το 11% -µε το ζόρι- που
θα πάει 7% µε τη λογική του και την τακτική του; Δυστυχώς φο-
βάµαι ότι έτσι όπως κάνει ο κ. Ανδρουλάκης δεν λέει απλά ψέ-
µατα, όχι, συνεχίζει στον κατήφορο της λάσπης και της λοιδο-
ρίας. Απαξιούµε, λοιπόν, να ασχοληθούµε µε το ΠΑΣΟΚ; Γιατί;
Όπως έλεγε και ο Ανδρέας Παπανδρέου, βρίσκεται στο χρονο-
ντούλαπο της ιστορίας το ΠΑΣΟΚ και η τακτική αυτή. Να τα ξε-
καθαρίσουµε λίγο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δυστυχώς, αν µιλάτε επί προσωπικού, θα µιλάµε επί προσωπι-
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κού. Δεν έχω µε κανέναν τίποτα, αλλά µας βλέπουν νέα παιδιά
και δεν µπορεί Πρόεδρος κόµµατος εδώ να λέει ψέµατα, να ψεύ-
δεται συνειδητά και να µην περιµένει και απάντηση.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Πάµε τώρα στο δεκανίκι. Το ΠΑΣΟΚ έχει ψηφίσει το 60% των
νοµοσχεδίων την προηγούµενη περίοδο της Νέας Δηµοκρατίας.
Πλησιάζει το ίδιο νούµερο τώρα και οµιλεί για δεκανίκια; Δεκανί-
κια της Νέας Δηµοκρατίας γίνατε εσείς και µέµφεστε τους άλ-
λους; Σοβαρολογείτε τώρα;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και πάµε στον ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος κατηγορεί τους άλλους για

υποκλοπές, αλλά απ’ ό,τι φαίνεται είναι διασυνδεδεµένος µε τις
µυστικές υπηρεσίες. Ο ΣΥΡΙΖΑ έχει την παγκόσµια πρωτοτυπία
να αποκαλύψει στο Κοινοβούλιο πριν έναν µήνα ότι θα µου επέ-
βαλε η εφορία πρόστιµο 150 χιλιάδων ευρώ. Ακόµα περιµένω.
«Θα»! Ψάχνω στην εφορία, µε ελέγχει -κανένα πρόβληµα-, όλα
καλά και τώρα, λοιπόν, ο ΣΥΡΙΖΑ λέει ότι θα επέβαλλε η ΑΔΑΕ
πρόστιµο στην ΕΥΠ 100.000 ευρώ. Κοιτάξτε, ή είστε πράκτορες
µυστικών υπηρεσιών ή προφήτες. Επειδή δεν σας κόβω για πολύ
χριστιανούς, το δεύτερο αποκλείεται. Πάµε στο πρώτο, λοιπόν.
Αν, λοιπόν, λέτε «θα επέβαλε» πρόστιµο, σηµαίνει ότι από κάπου
το µάθατε, από κάπου το ξέρετε. Για να µας πείτε, λοιπόν, από
πού το µάθατε εσείς του ΣΥΡΙΖΑ; Ποιος σας το είπε, ο Ράµµος,
η ΕΥΠ; Ποιος σας το είπε, επιτέλους; Πείτε ποιος σας το είπε!

Και µια ερώτηση στον κ. Ανδρουλάκη. Γιατί ο κ. Ανδρουλάκης
δεν έκανε µήνυση στον Πρωθυπουργό, στον κ. Δηµητριάδη, α-
φού αυτοί ήταν οι υπεύθυνοι για τις παρακολουθήσεις και µι-
λούσε γενικόλογα; Και δεν είναι ανωµοτί, δεν είναι κατηγορού-
µενοι πλέον, αλλά είναι µάρτυρες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ποιον θέλει να καλύψει ο κ. Ανδρουλάκης, τον Πρωθυπουργό;

Ποιον θέλει να καλύψει, τον Δηµητριάδη; Γιατί; Αφού ήξερε ο
ίδιος ότι παρακολουθούνταν, υπήρχε επιβεβαίωση, έγγραφη.
Ποιος είναι υπεύθυνος, λοιπόν; Ο Πρωθυπουργός. Ποιος είναι
υπεύθυνος; Ο Δηµητριάδης. Γιατί δεν έκανε µήνυση σε αυτούς;
Αλλά είπαµε, «Γιάννης κερνάει, Γιάννης πίνει», είναι το ΠΑΣΟΚ,
µια από εδώ, µια από εκεί, ο µπαλαντέρ του συστήµατος. Αυτά
µε την Ελληνική Λύση κοµµένα. Δεν θα ράβετε τα ψέµατά σας
όπως σας βολεύει εδώ µέσα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Περιµένω ακόµα ονόµατα. Από πού τα µάθατε όλα αυτά; Όχι

cookbook, ονόµατα θέλω. Επίσης, γιατί εδώ είναι το ζητούµενο,
επικαλείστε όλοι τον κ. Ράµµο. Έχει µάθει η νεολαία εδώ ποιος
είναι ο Ράµµος; Θα σας πω εγώ παιδιά µου, ποιος είναι ο Ράµµος
που επικαλείται το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ ως θέσφατο. Είναι η επί-
κληση, αν θέλετε, στην αυθεντία. Ο Ράµµος! Ο Ράµµος! Ο Ράµ-
µος, παιδιά µου, ήταν ο πρώτος δικαστής µε άλλους τρεις, που
ενώ µε απόφαση δικαστηρίου κόπηκαν οι συντάξεις των Ελλή-
νων, αυτός έκανε προσφυγή και δικαιώθηκε να µην του κοπεί η
σύνταξη! Τόσο φερέγγυος είναι ο Ράµµος! Ο κ. Ράµµος! Για να
ξέρουµε µε ποιους έχουµε να κάνουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και γιατί δεν µιλάει ο Ράµµος; Ας πει ο Ράµµος, τον προκα-

λούµε, ποιοι τον επηρεάζουν, γιατί τον επηρεάζουν, ποιοι τον
απειλούν, ποια µέλη τον απειλούν, να ξέρουµε κι εµείς επιτέλους
ποιοι είναι οι κακοί. Τα νέα µέλη δηλαδή που µπήκαν τον εκβιά-
ζουν; Γιατί τον εκβιάζουν; Αντιδρούν; Γιατί αντιδρούν; Γιατί; Κάτι
συµβαίνει! Να µας πει ο ίδιος. Να έχει το θάρρος. Γιατί δεν το
λέει; Και στην τελική ο άνδρας, ο πολιτικός, ο δικαστής, ο Τερ-
τσέτης, ο Πολυζωίδης, αν είχε τα κότσια αυτά ο κ. Ράµµος θα
είχε παραιτηθεί. Παραιτήσου, λοιπόν! Γιατί δεν παραιτείσαι;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ρωτώ γιατί δεν παραιτείται; Αφού δεν λέει ονόµατα. Να µας

πει ονόµατα. Να µας ζητήσει να έλθει εδώ να µας µιλήσει, να µας
πει ποιοι είναι αυτοί που τον επηρεάζουν, ποιοι τον απειλούν αν
τον απειλούν. Γιατί από παραµύθι χόρτασαν οι Έλληνες, δυστυ-
χώς, και ο δράκος πέθανε όµως. 

Πάµε και στα υπόλοιπα. Τι θέλατε τελικά; Ρωτώ το ΠΑΣΟΚ και
τον ΣΥΡΙΖΑ. Έληξε η θητεία τους ναι ή όχι; Έπρεπε την παρά-
νοµη ύπαρξη τους η Ελληνική Λύση να την στηρίξει, όταν ταυτο-

χρόνως θέλετε να στηρίξετε τους αριστερούς που βολέψατε
εσείς, οι δικοί σας άνθρωποι, γιατί αυτοί στις ανεξάρτητες αρχές
δικοί τους είναι, του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ. Ήθελαν τους ψευ-
τοαριστερούς λοιπόν, να είναι στις ανεξάρτητες αρχές, κάτι τύποι
σαν τον Κουτροµάνο, σαν τον κ. Ράµµο και τα υπόλοιπα µέλη που
παίρνουν 5, 6 χιλιάρικα και κάνουν το κοµµάτι τους. Εµείς ψευ-
τοαριστερούς δεν θα στηρίξουµε ποτέ! Τους ξηλώσαµε στο ΕΣΡ
και είµαστε περήφανοι γι’ αυτό. Τελεία και παύλα. Για να ξέρουµε
τι λέµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και πάµε και στα υπόλοιπα. Να δούµε λοιπόν, για τον ΣΥΡΙΖΑ,

ποιος είναι δεκανίκι. Ο κ. Φάµελλος, που είναι από τη Θέρµη στη
Θεσσαλονίκη, είχε µια έλλειψη µνήµης. Εγώ το θυµάµαι, µπορεί
να κάνω και λάθος, ήταν σε άλλο κόµµα στην αρχή, µετά πήγε
κάπου αλλού, εν πάση περιπτώσει δεν έχει σηµασία. Θα του πω
κάτι πολύ απλό. Τι ξέχασε; Αυτό που ξέχασε είναι η πολιτική σο-
βαρότητα. Στοχοποίησε ένα ολόκληρο κόµµα, την Ελληνική
Λύση, χαρακτηρίζοντάς την ακροδεξιά. Κι εγώ ρωτώ τον κ. Φά-
µελλο: Πραξικόπηµα έκανε η Ελληνική Λύση ή πριν λίγο καιρό
επιχείρησε το κόµµα του και αυτός ο ίδιος να κάνουν πραξικό-
πηµα, όταν βράδυ ψήφισαν ΑΣΕΠ, νύχτα, για να βολέψουν και να
διορίσουν στο δηµόσιο τα παιδιά του ΣΥΡΙΖΑ, του ΠΑΣΟΚ και της
Νέας Δηµοκρατίας; Οι τρεις τους συµφώνησαν, µαζί. Κανείς δεν
µίλησε, κανένας. 

Πάµε σε ένα άλλο πραξικόπηµα. Θυµάται ο ΣΥΡΙΖΑ και ο κ. Φά-
µελλος τι έκανε τον Ιούνιο του 2019 πριν τις εκλογές; Να του θυ-
µίσουµε εµείς. Έχει µια πληµµελή γνώση, µνήµη, κρίση, αντίλη-
ψη, άποψη. Λίγες µέρες πριν τις εκλογές του 2019 ο ΣΥΡΙΖΑ επι-
χείρησε να αντικαταστήσει όλον τον Άρειο Πάγο. Πραξικοπηµα-
τικά, το έκανε. Το έκανε σε προεκλογική περίοδο. Γιατί δεν πέτυ-
χε το πραξικόπηµα; Γιατί υπήρχε ο Παυλόπουλος που δεν υπέ-
γραψε. Αυτοί είναι οι φασίστες. Αυτός είναι φασισµός. Την ανώ-
τατη δικαιοσύνη προεκλογικά να την ξηλώνεις, κύριοι του ΣΥΡΙ-
ΖΑ, κύριε Φάµελλε, για να βολέψεις τα δικά σου ανοµήµατα και
να τα ξεπλύνεις.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και να θυµίσουµε και στον ΣΥΡΙΖΑ, κυρία Υπουργέ, το βουλ-

κανιζατέρ της Σαντορίνης. 
ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Είχε πτυχίο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Είχε πτυχίο βουλκανιζατέρ. Και τον έκαναν διοικητή του νο-
σοκοµείου. Εντάξει, ας σοβαρευτούµε λίγο. Να αλλάξουµε τα λά-
στιχα, να αλλάξουµε τις ζάντες. Στο σπίτι του κρεµασµένου δεν
µιλάνε για σκοινί. Το πόσο αξιοκρατικός ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ µπο- ρώ
να σας πω από ένα απλό παράδειγµα, σε λίγο. Αν διαβάσετε λίγο
την «Εφηµερίδα των Συντακτών» θα καταλάβετε. Επειδή δεν
θέλω να αναλωθώ άλλο στον ΣΥΡΙΖΑ θα σας πω το εξής: διαβάζω
ακροθιγώς τι λέει η «Εφηµερίδα των Συντακτών» για τον ΣΥΡΙΖΑ
και τον κ. Κασσελάκη, γιατί άλλα λέει ο Κασσελάκης και άλλα λέει
ο Φάµελλος. Έρχονται εδώ µιλούν για δηµόσιο, για τους δηµο-
σίους υπαλλήλους, τους χαϊδεύουν τα αυτιά, µιλάει για τους 2,5
χιλιάδες δασοπυροσβέστες που τους έκανε πυροσβέστες, αλλά
ο κ. Κασσελάκης λέει άλλα, είναι φιλελεύθερος και εδώ µπερ-
δεύεται το πράγµα. Αντιλαµβάνοµαι την ιδεολογική σύγχυση.
Αυτό που δεν µπορώ να αντιληφθώ όµως και το λέω µε στοιχεία,
είναι πώς είναι δυνατόν να αποκαλείς ακροδεξιούς ή φασίστες
εσύ, που πρόδωσες τη Μακεδονία µε την προδοτική συµφωνία
των Πρεσπών, πώς είναι δυνατόν να έχεις το θράσος διά να οµι-
λείς;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και γι’ αυτό στη Μακεδονία τα επίχειρα τα πήρε. 
Κασσελάκης, «Εφηµερίδα των Συντακτών». Το διαβάζω, δεν

χρειάζεται να πω κάτι άλλο. Ο κ. Κασσελάκης ήταν υπέρ της µεί-
ωσης των µισθών, υπέρ των ιδιωτικών πανεπιστηµίων και λέει
µετά: «Εγώ δεν τα θυµάµαι αυτά. Ήµουν είκοσι τεσσάρων χρό-
νων». Όσοι είστε είκοσι τεσσάρων χρόνων, µην θυµάστε τίποτα
παιδιά. Έχετε το δικαίωµα µετά τον Κασσελάκη. «Ήµουν ένα
παιδί που δούλευε σκληρά». Και πού δούλευε; Στην «GOLDMAN
SACHS», όπως ο ίδιος λέει, µε το γνωστό Swap του Σηµίτη.
Κάπου εκεί, εκείνη την εποχή πρέπει να ήταν. 

Εν πάση περιπτώσει δεν θα κάνω άλλες προσωπικές αναφο-
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ρές, όχι. Θα το αποφύγω γιατί πιέζει ο χρόνος, να πάµε στα σο-
βαρά. Θα πάµε στον Έλληνα Πρωθυπουργό τώρα. Είπε ο Πρω-
θυπουργός ότι κατήργησε φόρους. Βέβαια να ξέρετε παιδιά, εδώ
υπάρχει µια συµφωνία. Μιλά ο Πρωθυπουργός, µιλάνε οι Αρχηγοί
και µετά ακολουθεί ο Πρωθυπουργός, αλλά υπό την ανοχή του
Προέδρου µιλάει ο Πρωθυπουργός, µιλάνε οι δύο Αρχηγοί και
µετά φεύγουν όλοι. Έτσι λειτουργεί η Βουλή για να σας τα λέµε
όλα, εδώ και πολύ καιρό. Γιατί ο Πρωθυπουργός σέβεται µόνο
τους δύο που συνοµιλεί µαζί τους. Τους συναντά, συζητάει και
εδώ δήθεν µαλώνουν. Μην τα πιστεύετε αυτά. Εικόνα είναι, παι-
διά µου. Η εικόνα για να βλέπετε στην τηλεόραση. Η ουσία είναι
ότι συµφωνούν σε όλα όλοι τους. Αυτή είναι η αλήθεια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Είπε λοιπόν, ο Πρωθυπουργός ότι µείωσε τη φορολογία. Ποια

φορολογία µείωσε; Ο ΦΠΑ παραµένει υψηλότερος στην Ευρώπη.
Δηλαδή λέει, οι αγορές µας έδωσαν επενδυτική βαθµίδα! Επαί-
ρεται! Χαίρεται εδώ, µας το λέει και ακούει το παιδί από πάνω και
λέει µας δώσανε επενδυτική βαθµίδα. Σαν να ανεβήκαµε κατηγο-
ρία στο ποδόσφαιρο, από τη β’ εθνική πήγαµε στη Super League,
ξέρω εγώ, πώς τα λένε. Δεν είναι έτσι, παιδιά µου. Οι δανειστές
µας έδωσαν επενδυτική βαθµίδα για να µπορούµε να δανειζόµα-
στε και να τους πληρώνουµε. Αλλιώς δεν θα µπορούσαν να πλη-
ρωθούν. Δηλαδή οι δανειστές µας, µας έδωσαν τη βαθµίδα,
παιδιά µου, για να πάρει χρήµα το κράτος και να ξαναπληρώ-
σουµε τα δάνειά µας. Για κανέναν άλλον λόγο. 

Μίλησε για αύξηση εισοδήµατος ο Πρωθυπουργός. Πραγµα-
τικά ζει σε άλλη χώρα. Περιµένουν οι γονείς των παιδιών ένα pass
να πάρουν για να µπορέσουν να δώσουν στα παιδιά τους 5 και
10 ευρώ. Και αυτό το λέει αύξηση εισοδήµατος; Μα όλα αυτά τα
έσοδα είναι είτε δανεικά είτε υπερφορολόγηση από τον ΦΠΑ.
Απλά πράγµατα είναι. Ο ελληνικός λαός δεν είναι υποχρεωµένος
να τα ξέρει. 

Δεν θα πω για το νοµοσχέδιο, τα είπε πολύ καλά ο εισηγητής
µας. Απλά θα υπενθυµίσω κάτι στον Πρωθυπουργό. Δηλαδή το
2020 φέρατε ένα νοµοσχέδιο. Σας λέγαµε δεν είναι καλό το νο-
µοσχέδιο, µην το φέρνετε. Το φέρατε µε το ζόρι. Και λέτε τώρα,
ξαναφέρνουµε νοµοσχέδιο, σε δύο χρόνια που αφορά το ίδιο
θέµα, αλλά αυτό είναι καλύτερο από το προηγούµενο. Λοιπόν ή
αποτυχηµένο ήταν το νοµοσχέδιό σας και αποτυχηµένοι εσείς ή
είστε ανίκανοι. Δεν υπάρχει άλλο πράγµα να πω. Ή αποτυχηµένο
το νοµοσχέδιο και εσείς ή ανίκανοι. Δεν µπορεί κάθε δύο χρόνια
να φέρνετε νοµοσχέδια. Είµαστε το κράτος µε τους περισσότε-
ρους νόµους. Τόσους νόµους δεν έχω δει ποτέ στη ζωή µου.
Έχω ταξιδέψει στη Γερµανία, στην Αγγλία, στη Γαλλία. Τέτοια
πολυνοµία δεν υπάρχει πουθενά. Αυτά είναι τα αυτονόητα που
πρέπει να συζητήσουµε σοβαρά εδώ µέσα.

Και δεν θα µιλήσω για τα αξιοκρατικά και τα κοµµατικά κριτή-
ρια. Θα πω κάτι απλό. Ακούστε τώρα. Μιλάει για αξιοκρατία ο
Πρωθυπουργός. Μάλιστα. Τουρκία, δεκαεπτά υπουργούς. Γερ-
µανία, δεκαπέντε υπουργούς. Ηνωµένο Βασίλειο, τριάντα υπουρ-
γούς. Γαλλία, δεκαπέντε υπουργούς. Αυτούς τους υπουργούς
έχουν αυτές οι χώρες παιδιά µου. Πολωνία, είκοσι υπουργούς.
Τσεχία δεκαεπτά υπουργούς. Βέλγιο, είκοσι πέντε υπουργούς.
Ελλάδα, παιδιά µου, πόσους έχουµε; Ξέρετε; Έχουµε εξήντα δύο
Υπουργούς! Έχουµε εξήντα δύο Υπουργούς, εξήντα δύο διευθυ-
ντές, εξήντα δύο γενικούς γραµµατείς, εξήντα δύο οδηγούς, άλ-
λους διακόσιους υπαλλήλους. Αυτό είναι το κράτος τους. Γι’ αυτό
δουλεύετε για το µέλλον σας, για να υπάρχουν αυτές οι οικογέ-
νειες. 

Όχι λοιπόν! Αυτό θα το σταµατήσουµε!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

Τα παιδιά αυτά θα έχουν άλλο µέλλον, ισότιµο, αξιοκρατικό και
δεν θα τους κοροϊδεύει κανένας. Ποια αξιοκρατία µε εξήντα δύο
Υπουργούς; Σοβαρά µιλάµε τώρα; Είναι Κυβέρνηση αυτή;

Πάµε τώρα και στο επιτελικό κράτος. Οι ταυτότητες, οι περι-
βόητες που αρνούµαστε να παραλάβουµε και δεν θα τις παρα-
λάβουµε ποτέ, είναι απευθείας ανάθεση, κυρία Υπουργέ, να το
δείτε. Έχω καταγγελία από την εφηµερίδα «Πελοπόννησος», ότι
θέλησε να εκδώσει ΑΦΜ στην εφορία Πατρών και οι υπάλληλοι
της ΔΟΥ δεν µπόρεσαν να το εξυπηρετήσουν.

Ξέρετε, κυρία Υπουργέ, γιατί; Μου βγάζετε νέες ταυτότητες.

Πάλι στο πόδι κάνατε τη δουλειά. Γιατί το πληροφοριακό σύ-
στηµα της ΑΑΔΕ δεν δεχόταν τα στοιχεία. Ο αριθµός της νέας
ταυτότητας περιλαµβάνει ένα γράµµα του αλφαβήτου και οκτώ
αριθµητικά ψηφία. Οι παλιές ταυτότητες είχαν δύο γράµµατα της
αλφαβήτου και έξι αριθµητικά στοιχεία. Ο αριθµός της νέας ταυ-
τότητας συγχέεται µε τον αριθµό των νέων διαβατηρίων, που
είναι ίδιας µορφής. Μπάχαλο τα κάνατε. Θα το βρείτε µπροστά
σας κι αυτό. Σας προειδοποιούµε. Αλλάξτε το. Πάλι µπάχαλο τα
κάνατε. Πάλι αποτυχία έχετε. Και κάνατε και ανάθεση. Ο κολλη-
τός της Κυβέρνησης πήρε 80 εκατοµµύρια για να εκδώσει τις
ταυτότητες. Εµείς το καταγγείλαµε, όχι µόνο γιατί πιστεύουµε
στον Χριστό και θέλουµε κάτι άλλο, αλλά στο δηµοκρατικό δι-
καίωµα να παραλάβουµε ή να µην παραλάβουµε κάτι που θέ-
λουµε ή δεν θέλουµε. Τελεία και παύλα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε στη δηµόσια διοίκηση. Έχω κάνει µία ερώτηση σε όλα

τα Υπουργεία και δεν µου απαντάει κανείς. Τους ρωτάω: Πόσους
χώρους νοικιάζουν τα Υπουργεία και οι περιφέρειες και οι δήµοι;
Ξέρει κανείς στην Ελλάδα; Ξέρετε πόσα δισεκατοµµύρια σπατα-
λώνται αδίκως σε ενοικιάσεις χώρων πολιτών της Νέας Δηµοκρα-
τίας;

Συνέβη σε εµένα προσωπικά. Μου το κατήγγειλε φίλος. Τον
βγάζουν από το γραφείο που είχε και έδινε 2.000 ευρώ και του
ζητάνε 7.000 ευρώ γιατί είχε συµφωνήσει µε τον Υπουργό της
Νέας Δηµοκρατίας και το νοικιάζει στα τελωνεία τώρα. Είναι εκα-
τοντάδες εκατοµµύρια ευρώ. Υπάρχουν ακίνητα του ελληνικού
δηµοσίου που ρηµάζουν. Υπάρχουν στρατόπεδα που µπορούν
να µπουν εκεί οι υπηρεσίες. Γιατί να σπαταλάµε δισεκατοµµύρια
ευρώ; Ρωτώ όλους σας: Για ποιον λόγο; 

Και επειδή µίλησε για µείωση εφορίας ο Πρωθυπουργός, θα
δώσω ένα παράδειγµα για να καταλάβετε. Λέτε ότι µειώσατε την
εφορία. Οι φόροι είναι ανταποδοτικοί. Πληρώνω φόρους για να
έχω καλή παιδεία, δωρεάν παιδεία, ιδιωτική παιδεία, τα παιδιά να
µην πηγαίνουν φροντιστήριο. Όταν το παιδί πηγαίνει στο φροντι-
στήριο είναι σαν να πληρώνω φόρο. Αφού δεν µου παρέχεις σω-
στή παιδεία, δεν µου παρέχεις σωστή υγεία, θα πάω στον ιδιώτη
γιατρό, θα πάω στον ιδιώτη στο φροντιστήριο και αυτό φόρος
είναι. Τι να κάνω τώρα; 

Επίσης, καταγγέλλονται ότι υπάρχουν κόπτες σε διάφορες αι-
µατολογικές, και όχι µόνο εξετάσεις, κυρία Υπουργέ.

Κύριε Πρωθυπουργέ, γενική αίµατος µόνο ανά τέσσερις µέρες.
Αν κάποιος έχει ανάγκη να κάνει νωρίτερα, δεν µπορεί. Η εξέταση
γίνεται µόνο σε δηµόσια δοµή, σε νοσοκοµείο ή κέντρο υγείας.
Αν πας ιδιωτικά, δεν σε αποζηµιώνει ο ΕΟΠΥΥ, κύριε Πρωθυ-
πουργέ. Υπάρχει σχετικό ΦΕΚ. Ο κόφτης µπήκε και στη Β’ χο-
ριακή. Μια έγκυος κάνει Β’ χοριακή κάθε δύο µέρες, κύριε Πρω-
θυπουργέ, για να είναι σίγουρος και ο γιατρός ο ίδιος.

Κύριε Πρωθυπουργέ, έχουµε δηµογραφικό πρόβληµα. Αντί να
δώσετε κίνητρα, µειώνετε κι αυτές τις εξετάσεις. Γιατί το κάνετε
αυτό; Γιατί δολοφονείτε την Ελλάδα και τους Έλληνες;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Επίσης, ήσασταν Υπουργός Παιδείας, κυρία Κεραµέως. Ο

νόµος απαγορεύει τη µεταγραφή δύο δίδυµων παιδιών που
σπουδάζουν αλλού; Επιστολή - καταγγελία γονέως. Έχει δύο παι-
διά δίδυµα, τα οποία πέρασαν στο πανεπιστήµιο και δεν υπάρχει
στον νόµο τίποτα, σιγή ιχθύος. Γιατί; Πόσες τέτοιες περιπτώσεις
υπάρχουν; Πόσα δίδυµα; Δείτε το.

Τα απλά δεν µπορούν να λύσουν, παιδιά µου, οι άνθρωποι,
πόσο µάλλον τα δύσκολα. Αυτό είναι το πρόβληµα. 

Πάµε και στα σοβαρότερα. Ήρθε εδώ ο κ. Ανδρουλάκης και ο
κ. Φάµελλος. Περίµενα κι εγώ να µιλήσουµε λίγο για τα ελληνο-
τουρκικά, για τα εθνικά θέµατα. Όµως, εδώ υπάρχει οµερτά.
Υπάρχει συµφωνία κυρίων να µην µιλάει κανείς για τα εθνικά θέ-
µατα. Σας ενδιαφέρει η Γάζα και όχι η Βόρειος Ήπειρος. Σας εν-
διαφέρει η Γάζα και όχι τα σύνορά µας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αυτό είναι το πρόβληµα και αναγκάζοµαι να σηκώσω φωνή,

γιατί αντιδράτε από κάτω. Δεν λέω κάτι άλλο, λέω να συζητή-
σουµε για τα εθνικά θέµατα. Ξέρετε ότι αυτή τη στιγµή που µι-
λάµε η Τουρκία εξέδωσε ΝΟΤΑΜ για τη Ζουράφα, για την
Λαδοξέρα; Αντί να γίνει µια σύσκεψη πολιτικών Αρχηγών, πάει ο
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κ. Κασελάκης να συναντήσει τον κ. Μητσοτάκη σε στυλ life style,
να το δείξουν τα πρωινάδικα και να περάσει η ώρα.

Χρειάζεται έκτακτη σύσκεψη πολιτικών Αρχηγών αν ισχύουν τα
δηµοσιεύµατα ότι οι Τούρκοι θα κάνουν δοκιµή S-400 στη Ζου-
ράφα, στη Λαδοξέρα που είναι γεµάτη από πετρέλαιο. Υπάρχουν
οµιλίες µου στη Βουλή του 2007, 2008 και 2009.

Είναι γεµάτη πετρέλαιο η Ελλάδα, γεµάτη φυσικό αέριο,
ναύαρχέ µου. Πες στον Πρωθυπουργό να τρυπήσει την Ελλάδα
να βρει το φυσικό αέριο και το πετρέλαιο, να πάρουν λεφτά τα
παιδιά µας και οι γονείς τους οι Έλληνες και όχι να πληρώνω εγώ
στη Ρωσία διπλάσια και τριπλάσια τιµή για να φέρνετε by pass
από τη Βουλγαρία. Άλλο έγκληµα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πόσα εγκλήµατα να απαριθµήσει κανείς σ’ αυτή τη χώρα, ε-

κούσια ή ακούσια;
Και αφού ο Πρωθυπουργός χθες είπε ότι ο Ερντογάν είναι στη

λάθος πλευρά της ιστορίας µε τη Γάζα, πώς στις 7 Δεκεµβρίου
τον καλεί να συνοµιλήσουν στη Θεσσαλονίκη; Να µην πατήσει
Τούρκος στη Θεσσαλονίκη στις 7 Δεκεµβρίου. Αν ο Πρωθυπουρ-
γός ο ίδιος λέει ότι η Τουρκία είναι στη λάθος πλευρά της ιστο-
ρίας, γιατί τον καλεί;

Ερώτηση θέτω. Απάντηση δεν θα πάρω, γι’ αυτό έφυγε. Ήξερε
τι θα ρωτήσω ο Πρωθυπουργός δυστυχώς. Φτάνει στο σηµείο ο
Ερντογάν να λέει ότι οι Σαράντα Εκκλησιές στη Θεσσαλονίκη
είναι η Γάζα τους. Καλά, δεν το συζητώ ότι είναι ανόµοια η σύ-
γκριση, αλλά είναι η Γάζα τους οι Σαράντα Εκκλησιές; Και να δε-
χτούµε τον κ. Ερντογάν µε κόκκινα χαλιά στη Θεσσαλονίκη; Και
δεν µιλάει ούτε ο Ανδρουλάκης ούτε ο Φάµελλος, κανείς; Γιατί
αυτή η σιωπή των ενόχων; Τι έχουν συµφωνήσει τα τρία κόµµατα
για τα εθνικά θέµατα και δεν το λένε στον ελληνικό λαό; Έχουν
συµφωνήσει κάτι, ναι ή όχι; Ρωτώ. Θα χτυπήσουν ελληνικό έδα-
φος στη Λαδοξέρα και δεν µιλάει κανείς. Γιατί; Έβγαλαν NOTAM.
Παραδίδω στα Πρακτικά της Βουλής την τουρκική NOTAM. NO-
TAM σηµαίνει προειδοποίηση -ξέρετε, ναύαρχέ µου- για ασκή-
σεις. Η άσκηση περιλαµβάνει βολή S-400 στη Λαδοξέρα. Δηλαδή
βολή σε ελληνικό έδαφος. Το αντιλαµβανόµαστε ή δεν καταλα-
βαίνουµε τι γίνεται γύρω µας;

Πάµε και στο άλλο. Το Σαββατοκύριακο, µακεδονοµάχε Πλεύ-
ρη, στη Θεσσαλονίκη -Πού είναι οι µυστικές υπηρεσίες; Μόνο να
παρακολουθούν τους άλλους ξέρουν;- έγινε συνέδριο του Παπα-
στρατιά για την ψευτοµακεδονική µειονότητα, για την ψευτοβλά-
χικη µειονότητα, την ψευτοτουρκική µειονότητα.

Θα καταθέσω στα Πρακτικά της Βουλής τα έγγραφα.
Δεν υπήρχε δείγµα αποτροπής από την ελληνική Κυβέρνηση ή

ανατροπής αυτής της προδοτικής συνεδρίασης. Συνέδριο διεθνές
ήταν. Το τι ελέχθη εκεί µέσα δεν το φαντάζεστε, φίλες και φίλοι.
Απίστευτα πράγµατα λέχθηκαν. Το κατήγγειλα, κύριε Πλεύρη.

Θα το διαβάσετε, κύριε Πλεύρη, στα Πρακτικά της Βουλής.
Και αυτό θα πάει στα Πρακτικά.
Το συνέδριο ήταν τρεις µέρες. Έλεγαν τα δικά τους. Για κατα-

πίεση Μακεδόνων, για καταπίεση Βλάχων. Ποιων; Των Βλάχων!
Των εθνικών ευεργετών του έθνους; Κι αυτό ακούστηκε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Πρόεδρε, έχετε
ξεπεράσει τα είκοσι τρία λεπτά, από τα δεκαπέντε που έχετε.
Οφείλω να κάνω την παρατήρηση αυτή καθώς και πως δεν είπατε
τίποτα για το σηµερινό σχέδιο νόµου και θα σας παρακαλέσω να
ολοκληρώσετε. Να υπενθυµίσω ότι το Βουλευτήριο είναι και για
τους Βουλευτές. Εγώ θα το λέω και όποιος θέλει ας µε παρεξη-
γεί. Από εβδοµήντα έξι εγγεγραµµένους µίλησε µόνο ένας, γι’
αυτό θα παρακαλέσω να συντοµεύετε µε τον χρόνο, όπως έκανε
ο Πρόεδρος της Βουλής πριν από λίγο στους προηγούµενους
Αρχηγούς. Θα το κάνω και σε εσάς και θα το κάνω και στους επό-
µενους. Κατ’ αρχάς παράκληση θερµή να ολοκληρώνετε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Έχετε φάει δυόµισι λεπτά από την οµιλία µου και λέτε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, όχι. Ακούστε λί-
γο. Στα είκοσι τρία λεπτά και εννέα δευτερόλεπτα σας διέκοψα.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Επειδή υπάρχει, δυστυχώς για εσάς, η τηλεόραση να σας
πω πως ο κ. Φάµελλος µίλησε τριάντα πέντε λεπτά, τριάντα λεπτά
περίπου ο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, όχι. Μην επιµένε-
τε. Αν θέλετε τους χρόνους, να σας τους πω. Μίλησε είκοσι επτά
λεπτά ο Πρωθυπουργός, τριάντα λεπτά και πενήντα δευτερόλε-
πτα ο κ. Φάµελλος, τριάντα ένα λεπτά και τρία δευτερόλεπτα ο
κ. Ανδρουλάκης. Παράκληση θερµή λοιπόν.

Και πράγµατι σας «έφαγα» ένα λεπτό, αλλά συνεχίστε και ολο-
κληρώστε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Όχι ένα, στα τρία πάµε.

Το καταλάβατε, παιδιά µου; Όταν ενοχλούµε, πρέπει να µη µι-
λούµε. Εµείς θα µιλούµε. Πάµε στα λακωνικά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με συγχωρείτε, αλλά
µην παραποιείτε τα λεγόµενα.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Αφήστε µε να µιλήσω.

Κύριε Τασούλα, σε παρακαλώ πάρα πολύ. Αφήστε µε να µι-
λήσω, σας λέω. Πάµε στη Θεσσαλία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Για το σχέδιο νόµου.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Θα µε καθοδηγήσετε τι θα πω; Θα καθοδηγήσετε τον οµι-
λητή;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, όχι. Θα καθόµα-
στε µέχρι να…

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ προστατέψτε µε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Όλα
καλά θα πάνε!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Όλα θα πάνε καλά, αλλά σήµερα έχει παρενέργειες ο Προ-
εδρεύων!

Πάµε στην ουσία. Πάµε στη Θεσσαλία. Θα διαβάσω το πόρι-
σµα που κατατέθηκε και το οποίο είναι ενδεικτικό του τι έγινε εκεί
και τι θα συµβεί. Για τα αίτια που ο «Ντάνιελ» προκάλεσε θανά-
τους και καταστροφές σηµειώνει: «Όσοι είχαν την κατά τον νόµο
υποχρέωση να προστατεύουν την ανθρώπινη ζωή, γνώριζαν από
το 2018…» Ποιος ήταν το 2018 κυβέρνηση; Ο ΣΥΡΙΖΑ. Ωραι-
ότατα. Και συνεχίζω: «…από τους χάρτες επικινδυνότητας πληµ-
µύρας του Υπουργείου Ενέργειας και Περιβάλλοντος».

Για τους πολίτες αναφέρει τα εξής στο πόρισµα: «Τους άφη-
σαν αβοήθητους κατά τις κρίσιµες πρώτες ώρες του καιρικού
φαινοµένου έως και την αποµάκρυνσή τους από τις διασωστικές
δυνάµεις. Δεν µερίµνησαν εγκαίρως να διασώσουν τους δεκαε-
πτά νεκρούς».

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Το κράτος, η πολιτεία, δεν λέω η Κυβέρνηση απλά, πάω σε ένα
µεγαλύτερο πλαίσιο, δεν οργάνωσε τη διάσωση. Καθηγητής Βα-
φείδης: «Ο Παγασητικός τελειώνει». Έκαναν έρευνα στον Παγα-
σητικό Κόλπο. Οι βλάβες που έχει υποστεί ο Παγασητικός Κόλ-
πος είναι ανήκεστες. Δεν θα να επανορθωθούν τουλάχιστον τα
επόµενα δύο, τρία χρόνια. Λέει: «Στο δυτικό, κεντρικό και ανατο-
λικό τµήµα του Παγασητικού Κόλπου σε βάθη εξήντα έως εκατό
µέτρων µετρήθηκαν φυσικοχηµικά και βιολογικά χαρακτηριστικά
της υδάτινη στήλης. Τα πρώτα αποτελέσµατα έδειξαν µια σαφή
εισροή γλυκού νερού στο επιφανειακό στρώµα του Παγασητικού.
Αποτέλεσµα: Θερµοκρασία στο επιφανειακό στρώµα ελαφρώς
αυξηµένη, περίπου 24 µε 25 βαθµούς, αλατότητα ελαφρώς µει-
ωµένη, κυµάνθηκε  από 33% έως 35%». Απαιτούνται, λέει ο επι-
στήµονας, άµεσα έργα εν όψει του χειµώνα. Αν σε αυτό το
διάστηµα δεν επισπεύσουν τα έργα και οι καθαρισµοί θα βρε-
θούµε αντιµέτωποι µε ακόµη χειρότερες καταστάσεις. Μιλάµε για
τεράστια καταστροφή. 

Απευθύνω έκκληση στους Έλληνες: Όσοι µπορέσετε να ταξι-
δέψετε τα Χριστούγεννα, ένα διήµερο, ένα τριήµερο, πηγαίνετε
στα Άγραφα, στον Έβρο, στη Ρόδο, πηγαίνετε στο µαγευτικό
Πήλιο στα ορεινά που λειτουργεί ακόµη και τώρα. Βοηθήστε τους
κατοίκους στη Ρόδο που υπέστησαν τεράστια ζηµιά. Μην πηγαί-
νετε στο εξωτερικό. Αποφύγετέ το. Βοηθήστε την Ελλάδα και
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τους Έλληνες. Βοηθήστε τα Ελληνόπουλα να µείνουν εκεί, στα
ορεινά, στην επαρχία.

Κλείνοντας, θα ήθελα, κύριε Πλεύρη, να σας πω πώς γίνονται
οι κοµπίνες. Ακούστε, παιδιά, πώς γίνονται  οι κοµπίνες στην Ελ-
λάδα, γιατί πιέζει ο Πρόεδρος. Γιατί µιλάει για αξιοκρατία ο Πρω-
θυπουργός, µιλάει για διαφάνεια. Τι συµβαίνει, λοιπόν, µε τα
καφέ των κρατικών µουσείων; Ξέρετε, κύριε Πλεύρη;

Να σας πω εγώ τώρα. Τι ωραίο διαγωνισµό κάνατε! Μα, τι έξυ-
πνο διαγωνισµό! Πόσο το θέλουµε; Το θέλουµε 1.55 ύψος. Πόσα
κιλά; Το θέλουµε εβδοµήντα πέντε κιλά. Πόσο θέλουµε εκείνο;
Τόσο. Αυτός  είναι ο διαγωνισµός. Φωτογραφικά πήγε σε κά-
ποιον. Και σας λέω ότι οι χώροι των αναψυκτηρίων των κρατικών
µουσείων ανήκουν στο κράτος.

Τι έκανε, λοιπόν, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, η κ.
Μενδώνη; Αντί να πάει σε κάθε ένα ξεχωριστά κυλικείο στα µου-
σεία να κάνει διαγωνισµό να βγάλουµε και περισσότερα λεφτά,
τα µοίρασε σε τρεις ενότητες και όχι χωριστά, τρεις ενότητες.
Και τέθηκαν οι εξής όροι για να λάβεις µέρος στον διαγωνισµό:
Η ανάδοχος εταιρεία εστίασης να έχει την τελευταία πενταετία
ετήσιο κύκλο εργασιών άνω του 1 εκατοµµυρίου, να έχει περισ-
σότερα υποκαταστήµατα σε δύο τουλάχιστον περιφέρειες. Άλλη
φωτογραφία!

Μόνο τρεις εταιρείες µπόρεσαν να έχουν αυτές τις προϋποθέ-
σεις. Και ο Γρηγοράκος, «ο Γρηγόρης» έτρεξε γρήγορα. Ποιος
τα πήρε; Ο «Γρηγόρης»! Τα καταστήµατα «Γρηγόρης», φίλος της
Κυβέρνησης. Παιδιά µου, σύµπτωση είναι αυτό, σύµπτωση! Μία
από τις πολλές συµπτώσεις της Νέας Δηµοκρατίας. Έτυχε ο
«Γρηγόρης», φίλος της Κυβέρνησης, να είναι γρηγορότερος, να
είναι πιο γρήγορος από όλους! 

Και πάµε τώρα σε ένα άλλο µεγάλο σκάνδαλο. Είναι δυνατόν
να δίνετε άδειες σε εταιρείες µικροπιστώσεων, κύριε Πλεύρη,
στην όποια εταιρεία η µία είναι συγγενικό πρόσωπο του Πρωθυ-
πουργού µέχρι το 2019, 2020 -το αφήνω αυτό, σύµπτωση- αλλά
στην άλλη να ηγείται Αλβανός µαφιόζος; Δεν ξέρετε ποια είναι;
Να σας την πω τώρα. Είναι η εταιρεία που δίνει δάνεια σε Έλλη-
νες. Ακούστε. Είναι η εταιρεία «Fondi Besa». Επιτρέψατε σε αυ-
τήν την εταιρεία, λοιπόν, αλβανικών συµφερόντων, που έχει
σχέση µε ναρκωτικά ή µε µαφία, όπως τουλάχιστον καταγγέλλε-
ται από τον Τύπο, να έχει άδεια και να δίνει δάνεια σε Έλληνες;
Ένα από τα µεγαλύτερα ιδρύµατα στα Βαλκάνια, είκοσι εννέα χι-
λιάδες πελάτες, 100 εκατοµµύρια κεφάλαιο -ακούστε- από το
1994 λειτουργεί στην Αλβανία, εκτελεστικός διευθυντής ο Μπαϊ-
ράµ Μουτσάι. Αυτός εδώ ο κύριος να λειτουργεί, λοιπόν, και να
δανείζει και όταν έκανε έρευνα ένας δηµοσιογράφος γι’ αυτόν
στα Τίρανα, συµπτωµατικά έπεσε στο κενό, γλίστρησε. Από τον
όγδοο όροφο, λέει, έπεσε και σκοτώθηκε. 

Αυτούς, ρε παιδιά θέλετε; Αυτές είναι οι επενδυσάρες σας;
Αυτός είναι ο πρόεδρός τους, άλλος. Γι’ αυτό οι αγκαλιές µε τον
Ράµα; Γι’ αυτό ο Αβραµόπουλος πήγε στη Δερβιτσάνη; Γι’ αυτό
τον αγκαλιάσατε τον Ράµα; Αντί να απαιτήσετε αυτή τη στιγµή
παύση χρηµατοδοτικών πρωτοκόλλων προς την Αλβανία, να απε-
λευθερωθεί ο Μπελέρης; Γι’ αυτό τα κάνατε; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και κλείνω εδώ, γιατί όντως έφαγα τον χρόνο του Προέδρου,

λέγοντας το εξής. Θα πούµε τώρα αλήθειες για το Ισραήλ. Εµείς
τολµάµε να λέµε αλήθειες. Είναι φίλοι µας η Χαµάς; Όχι. Ποτέ
δεν ήταν. Πάντοτε τηρούσε ανθελληνική στάση η Χαµάς. Πά-
ντοτε! Δείτε τα ψηφίσµατα. Δείτε τι έκανε µε τα κατεχόµενα.
Δείτε τι έκανε µε το τζαµί όταν έγινε η Αγία Σοφία στην Κωνστα-
ντινούπολη. Πάντα ήταν ανθέλληνες.

Θα σας πω, όµως, τι έλεγε ο Έρασµος: «Ο πόλεµος είναι η πιο
σκοτεινή αθλιότητα για την οποία είναι ικανή η ανθρώπινη φύση».
Και αυτό που κάνει σήµερα το Ισραήλ είναι ό,τι χειρότερο µπορεί
να κάνει o άνθρωπος, να σκοτώνει γυναικόπαιδα. Είναι λάθος.
Και αυτό θα το καταγγείλουµε όλοι µας εδώ µέσα. Δεν µπορείς
να σφάζεις γυναικόπαιδα, επειδή σου επιτέθηκε ο άλλος. Αυτό
δεν είναι αυτοάµυνα. Αυτό λέγεται σφαγή. 

Υπάρχει, όµως, το δικαίωµα ενός κυρίαρχου κράτους να υπάρ-
χει. Δύο κράτη, λοιπόν. Αυτή είναι η µόνη διαρκής βιώσιµη λύση.
Δύο κράτη, Παλαιστινίων και κυρίως Ισραηλινών. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

Και στο µυαλό να θυµάστε κάτι. Άλλο Χαµάς, άλλο Παλαιστί-
νιοι. Και να σας πω και κάτι άλλο. Άλλο Ισραήλ και άλλο Εβραίοι.
Ξεκαθαρίστε στο µυαλό ορισµένα πράγµατα µερικοί. Άλλο το
θρήσκευµα, άλλο το κράτος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας παρακαλώ πολύ,
ολοκληρώστε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Είναι σηµαντικό αυτό για το Ισραήλ.

Για παράδειγµα θα σας διαβάσω τι λέει ο Αβίσλεϊµ, Ισραηλινός
ιστορικός για το Ισραήλ. Λέει: «Άλλο αντισηµιτισµός, άλλο αντι-
σιωνισµός». Εξηγεί γιατί το Ισραήλ επίτηδες συγχέει τις δύο έν-
νοιες, για να λασπώνει όσους ασκούν κριτική στην κατοχή της
Παλαιστίνης. Αυτά λέει Ισραηλινός, Εβραίος.

Και αυτό που πρέπει να καταλάβετε είναι το εξής και ρωτάω
την Κυβέρνηση και δεν είναι εδώ ο Πρωθυπουργός: Ισχύει ότι
συµφώνησε ο Πρωθυπουργός της χώρας να φέρει Παλαιστινίους
στην Ελλάδα, ναι ή όχι; Έχει κάνει συµφωνία; 

Θέλω να ακούσω τον κ. Βορίδη, να το λέει εδώ µέσα. Γιατί µου
είχατε πει και για τον Μπελέρη, κύριε Βορίδη, ότι κάνατε µυστική
διπλωµατία και θα απελευθερωθεί και κάνατε πατάτα, κουβά πή-
γατε. Ξαναβγείτε τώρα να ξαναπάτε κουβά. Πείτε µου ότι δεν κά-
νατε συµφωνία, γιατί αυτοί οι κουβάδες καµµία φορά κάνουν
ζηµιά στο πολιτικό σας προφίλ και είναι µεγαλοαστικό ξέρετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε, ολοκληρώστε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ για την ανοχή σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κοιτάξτε. Πήρατε πε-
ρισσότερο χρόνο από όλους.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Σας ευχαριστώ θερµά και υποκλίνοµαι.

Μια είναι η λύση, η ελληνική. Και µπορεί η Ελλάδα να ορθο-
ποδήσει µε την Ελληνική Λύση!

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
πενήντα ένας µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί από
το Γενικό Λύκειο Θεσπιών Βοιωτίας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας των Σπαρτιατών κ. Στίγκας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο
σάς παρακαλώ, για να απαντήσω στην παρέµβαση του κ. Βελό-
πουλου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, δεν µπορείτε τώ-
ρα να πάρετε τον λόγο. Θα απαντήσετε στην τοποθέτησή σας.
Πρέπει να ολοκληρωθούν οι οµιλίες των Αρχηγών.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Να απαντήσω στην παρέµβαση...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν µπορείτε να κά-

νετε παρέµβαση σε αυτό το στάδιο. Θα απαντήσετε, όταν θα πά-
ρετε τον λόγο. Δεν µπορείτε τώρα, γιατί περιµένουν τουλάχιστον
οι µισοί ακόµα πολιτικοί Αρχηγοί. Ήδη πήγε η ώρα σχεδόν 14.00’,
είναι εγγεγραµµένοι εβδοµήντα έξι συνάδελφοι και µίλησε µόνο
ένας. Και ξαναλέω εγώ που είµαι πολλά χρόνια Βουλευτής ότι
πρέπει κάποτε να µιλάνε οι Βουλευτές σε αυτόν τον ιερό χώρο,
γιατί έτσι λέγεται Βουλή των Ελλήνων, δηλαδή των Βουλευτών.
Να µη γίνεται κατάχρηση, να γίνεται κανονική χρήση.

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κύριε

Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ θα δώσω το καλό
παράδειγµα. Και ως Σπαρτιάτης, έχουµε και εµείς οι Σπαρτιάτες
ένα αγαπηµένο ρητό, το «λακωνίζειν εστί φιλοσοφείν». Άρα λίγα
λόγια και καλά και χωρίς φασαρία να πούµε λίγα πράγµατα εδώ. 

Κατ’ αρχάς θέλω να καλωσορίσω όλα τα παιδιά που βρίσκονται
εδώ σήµερα και ειδικά τα παιδιά από τις Θεσπιές, από τη Βοιωτία.
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Σας καλωσορίζω ιδιαιτέρως, διότι και εµένα η καταγωγή µου είναι
από τη Λιβαδειά. Εποµένως είµαστε συντοπίτες. Χαίροµαι που εί-
σαστε σήµερα εδώ. 

Υπάρχει ένα µεγάλο θέµα τώρα των τελευταίων ηµερών και
όπως γνωρίζετε τα πυρά εδώ µέσα στο Κοινοβούλιο τα δεχόµα-
στε εµείς οι Σπαρτιάτες.

Γνωρίζετε όλοι αυτό που έγινε µε την εισαγγελία, που καλεί
τους Βουλευτές των Σπαρτιατών να καταθέσουν, αλλά δεν είναι
µόνο αυτό, αγαπητές κυρίες και κύριοι. Είναι ότι εµείς θα ακο-
λουθήσουµε τη διαδικασία και θα πάνε οι Βουλευτές στην Επι-
τροπή Δεοντολογίας και στη συνέχεια θέλουν να καταθέσουν.
Δεν υπάρχει κανένα θέµα. Το µεγάλο θέµα, όµως, είναι η λάσπη
που δεχόµαστε συνεχώς εµείς οι Σπαρτιάτες, λες και για τα προ-
βλήµατα όλης της χώρας φταίµε µόνο εµείς.

Εποµένως είναι ανεπίτρεπτο να κατασκευάζονται δηµοσιεύ-
µατα από υποτιθέµενους έγκυρους δηµοσιογράφους πολιτικών
εφηµερίδων, παράδειγµα σας λέω τώρα, τα οποία είναι ανακριβή,
ψευδή στοιχεία, παραπληροφορώντας τον ελληνικό λαό. 

Ένα απλό παράδειγµα θα πω και αναφέροµαι σε δηµοσίευµα
της εφηµερίδας «ΤΑ ΝΕΑ» στις 31-10-23, σχετικά µε τη δικαστική
έρευνα που διέταξε εισαγγελέας του Αρείου Πάγου, για τους
Βουλευτές των Σπαρτιατών. Το δηµοσίευµα-µύθευµα αναφέρει
ότι οι δύο καταθέσεις µου στην εισαγγελία παρουσιάζουν διαφο-
ρές, καθώς η δεύτερη έγινε αφότου τάχα τα βρήκα εγώ µε τους
Βουλευτές. Όπως αντιλαµβάνεστε, η δεύτερη κατάθεσή µου
ήταν απλώς συµπληρωµατική της πρώτης και δεν υπάρχει ουδε-
µία διαφοροποίηση. 

Είναι άλλωστε γνωστές οι δηλώσεις Σκουρλέτη για τα δολο-
φονικά τρολ και τα fake news, που σπιλώνουν ανθρώπους, ιδέες,
συνειδήσεις παραπληροφορώντας τον ελληνικό λαό. Καλό θα
ήταν, αν λέγονται κάποιοι «έγκριτοι δηµοσιογράφοι», προτού κα-
τασκευάσουν σενάρια επιστηµονικής φαντασίας -που δεν γνω-
ρίζω αν κάτι τέτοιο συµβαίνει από σκοπιµότητα ή αµέλεια- να
διασταυρώνουν τις πληροφορίες τους και να ελέγχουν τις πηγές
τους. Αυτό λέγεται «δηµοκρατία». Κάποιοι φαίνεται, όµως, ότι το
έχουν ξεχάσει. 

Το γραφείο Τύπου των Σπαρτιατών είναι στη διάθεσή τους -
λέµε τώρα- για οποιαδήποτε διευκρίνιση. Αλλιώς θα αναγκα-
στούµε, προκειµένου να υπερασπιστούµε το δίκιο µας, να κατα-
φύγουµε στη δικαιοσύνη. Εµείς πάντως είµαστε αποφασισµένοι
να βάλουµε τέλος στην παραφιλολογία και στην παραπλάνηση.
Και όλα αυτά δεν είναι καθόλου τυχαία, γιατί όπως θα δείτε πα-
ρακάτω, η Κυβέρνηση µε κάποια κόµµατα «δεκανίκια» είναι συ-
γκοινωνούντα δοχεία στη λάσπη. 

Μέσα σε όλα αυτά διαβάσαµε πρόσφατα, πριν από λίγες ηµέ-
ρες, δηµοσιεύµατα ότι ο Έλληνας φορολογούµενος θα πληρώσει
επτά εκατοµµύρια ευρώ για τα πανελλαδικά κανάλια. Η Κυβέρ-
νηση υπέγραψε σχετική απόφαση µε την αιτιολογία ότι οι τηλεο-
πτικοί σταθµοί επλήγησαν -άκουσον, άκουσον- από τον πόλεµο
στην Ουκρανία. Πώς επλήγησαν, δηλαδή; Τι έχασαν; Τις εξαγω-
γές; Τι έχασαν; Τα εµπορεύµατα; Τι έχασαν; Δεν µπορώ να το κα-
ταλάβω αυτό. Ίσα-ίσα, αν το πάρουµε δηµοσιογραφικά, οι δηµο-
σιογράφοι και τα κανάλια είχαν και περισσότερη δουλειά. Αυτό
είναι όλο.

Στην ουσία, η Κυβέρνηση πληρώνει µε τα χρήµατα του ελληνι-
κού δηµοσίου, δηλαδή των φορολογουµένων, τις εισφορές των
πανελλαδικών καναλιών, για το 2022 στον Δηµοσιογραφικό Ορ-
γανισµό Επικουρικής Ασφαλίσεως και Περίθαλψης. Το πιο εξω-
φρενικό είναι ότι η Κυβέρνηση καλύπτει τις ασφαλιστικές εισ-
φορές µόνο των πανελλαδικών καναλιών. Αυτό δεν είναι σύ-
µπτωση. Δηλαδή, µόνο αυτά τα επτά κανάλια επλήγησαν από τον
πόλεµο στην Ουκρανία; Και όπως είπα και πριν, πώς επλήγησαν;
Τα περιφερειακά, που είναι τοπικά κανάλια, δεν είχαν απώλειες; 

Μετά αναρωτιέται κανείς γιατί αυτά τα επτά κανάλια είναι υπέρ
της Κυβέρνησης. Αυτό λέγεται παραπληροφόρηση και εξαπά-
τηση του ελληνικού λαού. Κι όλα αυτά την ώρα που οι πληµµυ-
ροπαθείς στη Θεσσαλία δίνουν µεγάλη µάχη για να λάβουν µία
πενιχρή βοήθεια του κράτους, ενώ οι πυρόπληκτοι του περασµέ-
νου καλοκαιριού έχουν ήδη κυριολεκτικά ξεχαστεί. 

Εδώ, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν τίθεται µόνο θέµα διάκρισης
και αδικίας, αλλά µε τις επιλεκτικές πριµοδοτήσεις σας καθιστάτε

κάποιους µη ωφελούµενους πολίτες, της ίδιας επαγγελµατικής
κατηγορίας ή όχι, να δίνουν καθηµερινή µάχη επιβίωσης. Κατ’
αυτόν τον τρόπο, όπως αντιλαµβάνεστε, πλήττεται η δηµοκρατία
και το σύνολο του ελληνικού λαού. 

Αν κάποιοι εξαπατούν τους πολίτες -το επαναλαµβάνω- είναι η
Κυβέρνηση και µόνο η Κυβέρνηση και όχι κάποιοι άλλοι που προ-
σπαθούν να βρουν εξιλαστήρια θύµατα ότι εξαπάτησαν τον ελ-
ληνικό λαό. Αυτά θα αποδειχθούν. 

Κι επειδή αναφέρθηκα σε ξεχασµένους πολίτες, θέλω να το-
νίσω το τραγικό γεγονός που οι περισσότεροι -και ιδίως η Κυβέρ-
νηση- το έχουν ξεχάσει. Διαπιστώνω ότι έχουν περάσει οκτώ µή-
νες και η υπόθεση δεν έχει προχωρήσει καθόλου. Δεν έχει γίνει
λόγος για απόδοση ευθυνών και µέχρι σήµερα δεν έχει συγκρο-
τηθεί ουδεµία εξεταστική επιτροπή ώστε να διεξαχθεί έρευνα σε
βάθος. Εµείς οι Σπαρτιάτες, στις 29 Οκτωβρίου 2023, αποστεί-
λαµε επιστολή σε όλα τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης εκφράζο-
ντας τη δυσαρέσκειά µας τόσο για την αποσιώπηση του γεγο-
νότος όσο και για την έλλειψη δραστικών µέτρων από την Κυβέρ-
νηση για το τραγικό δυστύχηµα. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, ο ελληνικός λαός, όπως αντιλαµβάνε-
στε, δεν ξεχνά και περιµένει. Το κουκούλωµα είναι παρωχηµένη
τακτική όλων των κυβερνήσεων διαχρονικά. Και όπως πολύ καλά
έχετε καταλάβει, οι πολίτες είναι πια έτοιµοι για την όποια «ανα-
τροπή» όταν διαπιστώσουν ότι δέχονται κοροϊδία. 

Και εσείς στην Κυβέρνηση, κύριε Βορίδη, το είδατε µε την τε-
ράστια αποχή και τις «σφαλιάρες» που φάγατε όσον αφορά τις
περιφερειακές και δηµοτικές εκλογές. Τα χειρότερα έρχονται.
Θα το δείτε στην πορεία. 

Αλλά τι να περιµένει κανείς, όπως λέγεται, ακόµη µια φορά
όταν οι άνθρωποι από τα Τέµπη ήρθαν στο γραφείο µου και µου
είπαν επί λέξει ότι ανώτατοι δικαστικοί τους είπαν: «Τι ψάχνετε
τώρα να βρείτε;». Είναι δυνατόν να λέγεται από δικαστικούς σε
ανθρώπους χαροκαµένους: «Τι ψάχνετε να βρείτε;». Το δίκιο τους
ψάχνουν να βρουν, να δικαιωθούν οι ψυχές αυτών των αθώων αν-
θρώπων. Πενήντα επτά άνθρωποι πέθαναν σε αυτή την τροµερή
τραγωδία. 

Αν διαβάσετε τον φάκελο θα τροµάξετε και από τις παραλεί-
ψεις και από τις ευθύνες κάποιων ανεύθυνων. Οι περισσότεροι
δικαστές, όµως, έχουν πιάσει το νόηµα της µεθοδολογίας σας,
ότι θέλετε να κουκουλώσετε το θέµα και θεωρούν βεβαίως πε-
ριττές οποιεσδήποτε προσπάθειες απόδοσης ευθυνών. 

Εµείς σχεδόν καθηµερινά δεχόµαστε έγγραφα υπογεγραµ-
µένα από συγγενείς των θυµάτων που ζητούν να µη συγκαλυφθεί
αυτό το τροµερό έγκληµα. Θα προσπαθήσουµε να το κρατή-
σουµε στην επικαιρότητα και περιµένω από τους αγαπητούς συ-
ναδέλφους της Αντιπολίτευσης, µέσω της επιστολής που στεί-
λαµε, να µας πουν τις δικές τους προτάσεις και τους προτρέ-
πουµε να καταθέσουµε από κοινού, πάντα ιεραρχικά, δηλαδή να
ηγηθεί αυτής της προσπάθειας ο ΣΥΡΙΖΑ ως Μείζων Αντιπολί-
τευση, για να συγκροτηθεί επιτέλους εξεταστική επιτροπή. 

Οφείλουµε να γίνουµε αρωγοί για να λάµψει η αλήθεια αν θέ-
λουµε να θεωρούµε τους εαυτούς µας ευνοµούµενους πολίτες
και να δικαιωθούν οι ψυχές των πενήντα επτά αθώων θυµάτων
του τραγικού, όπως είπαµε, αυτού δυστυχήµατος. 

Θα ήθελα να πω δυο λόγια σχετικά και µε ένα τροµοκρατικό
χτύπηµα που πέρασε στα ψιλά -επόµενο ήταν- και έγινε τα ξηµε-
ρώµατα της 28ης Οκτωβρίου στην οικία του Βουλευτή των Σπαρ-
τιατών κ. Δηµητροκάλη και είναι ηλίου φαεινότερο ότι πρόκειται
για προσπάθεια εκµηδένισης των πατριωτικών ιδεών, καθώς και
εξόντωσης όποιων προσπαθούν να αντιπαλέψουν το υπάρχον σύ-
στηµα. 

Με λύπη µας διαπιστώσαµε ότι κανένα πολιτικό κόµµα δεν κα-
ταδίκασε το γεγονός και κανένας δεν πήρε θέση για τη στοχο-
ποίηση ως πατριωτικό κόµµα. Αυτό είναι ανεπίτρεπτο για τη Δη-
µοκρατία και το Σύνταγµα. Αν γίνει τέτοια ενέργεια σε οποι-
οδήποτε κόµµα, που εύχοµαι µέσα από την καρδιά µου να µη
συµβαίνουν τέτοια γεγονότα, τι θέση περιµένετε να πάρουµε
εµείς οι Σπαρτιάτες; Το αντιλαµβάνεστε; Θα πάρουµε τη σωστή
θέση που αρµόζει σε πραγµατικούς Έλληνες. 

Εποµένως ως Σπαρτιάτες ζητούµε την οµόφωνη καταδίκη της
τροµοκρατικής επίθεσης από όλα τα κόµµατα του ελληνικού Κοι-
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νοβουλίου, αν θέλετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να υπερα-
σπίζεστε την έννοια της δηµοκρατίας και να την εννοείτε όπως
όταν την επικαλείστε. 

Επίσης, σε αυτό το σηµείο, µιας που µιλάµε για τροµοκρατικές
ενέργειες, θα ήθελα να αναφερθώ σε ένα τραγικό γεγονός που
συνέβη πριν από δέκα χρόνια και λέω για τη δολοφονία των δύο
παιδιών στη λεωφόρο Ηρακλείου. 

Σήµερα κλείνουν δέκα χρόνια από αυτή την τραγωδία. Δύο νέα
παιδιά. Δεν έχει σηµασία από πού προέρχονται, από ποιον χώρο
πολιτικό. Ήταν δύο αθώα θύµατα, που τους εκτέλεσαν κυριολε-
κτικά και µέχρι σήµερα δεν έχει βρεθεί κανένας δολοφόνος και
κανένας δεν έχει πληρώσει γι’ αυτό το έγκληµα. 

Πριν αναφέρει κάτι κάποιος ή κάποιοι από εδώ µέσα ή δηµο-
σιογράφοι που µας αγαπάνε ιδιαίτερα και κάποια κανάλια, θα
ήθελα να πω ότι µε πονάει ιδιαίτερα αυτό το γεγονός, όπως µε
πονά κάθε γεγονός που έχει να κάνει µε την τροµοκρατία. Γιατί
όλοι θα θυµόσαστε οι δολοφόνοι της Αριστεράς, η «17 Νοέµ-
βρη», είχαν δολοφονήσει πάρα πολλούς συνανθρώπους µας. Κα-
νένας όµως δεν έχει δικαίωµα να ρωτήσει αν είναι αριστερός, αν
είναι δεξιός, κεντρώος και πάει λέγοντας. 

Και, επίσης, θα ήθελα να αναφέρω ότι µε την οικογένεια Φου-
ντούλη, µε τον Λάµπρο Φουντούλη και τη γυναίκα του την Κων-
σταντίνα, έχουµε µια ιδιαίτερη φιλία και µια ιδιαίτερη σχέση
πολλών ετών και να σας γνωστοποιήσω και την τραγωδία που
περνά αυτή η οικογένεια διότι έχει ένα παιδάκι ΑΜΕΑ που η ζωή
του έχει ηµεροµηνία λήξης. Με τον Λάµπρο Φουντούλη έχουµε
µιλήσει πάρα πολλές φορές καθώς και µε τη γυναίκα του, όπως
είπα, και είχαν στήριγµα τον Γιώργο, ώστε -όταν θα έφευγαν
αυτοί από τη ζωή- να είχε αυτό το παιδάκι ένα στήριγµα αδελ-
φικό. Όµως, η µοίρα τα έφερε διαφορετικά. 

Ήθελα λίγο να αναφερθώ και στο νοµοσχέδιο. Ωραία στα
λόγια οι προτάσεις του κυρίου Πρωθυπουργού για τη δηµόσια
διοίκηση και τις θέσεις των επικεφαλής. Κάτι τέτοιο όµως δεν
µπορεί να θεωρηθεί ως ικανοποιητική λύση, γιατί δεν σηµαίνει
πως αν κάποιος είναι µορφωµένος, αν έχει γνώσεις και είναι αξιό-
λογος, µπορεί να κάνει για διοικητική θέση και να πάει µπροστά
τον χώρο αυτόν που βρίσκεται. 

Όµως ακόµη κι αυτό αν προσπεράσουµε, ξέρουµε πολύ καλά
όλοι µας πώς λειτουργεί το επιτελικό κράτος. Μην κρυβόµαστε
πίσω από το δάχτυλό µας. Τα νοσοκοµεία είναι χωρίς πόρους,
χωρίς προσωπικό, χωρίς τον απαραίτητο ιατρικό εξοπλισµό. Συ-
νεπώς ένας κούκος δεν φέρνει την άνοιξη. Ο όποιος διοικητής
έχει τις καλύτερες ικανότητες έναντι άλλων, µε όλα αυτά τα προ-
βλήµατα δεν µπορεί να φέρει εις πέρας κανένα έργο. Και αν υπο-
θέσουµε ότι κάποιος µπορεί να τα καταφέρει, ξέρουµε πολύ καλά
ποια είναι η κατάληξή του. Και αυτά να τα ακούνε τα νέα τα παι-
διά, ότι αυτός ο ικανός Έλληνας, αυτός ο ικανός διοικητής, µόλις
αλλάξει η κυβέρνηση θα φύγει από το παράθυρο. 

Η δική µας θέση είναι ότι θα έπρεπε να υπάρχουν προτάσεις
και από άλλα κόµµατα. Κι εµείς γνωρίζουµε κάποιους ανθρώπους
που πιθανόν να είναι ικανοί, να έχουν ένα πολύ καλό βιογραφικό
και στη συνέχεια να µπορούν να αναλάβουν µια δηµόσια θέση.
Όταν ακούγονται απόψεις, όλο και κάτι εποικοδοµητικό µπορεί
να προκύψει. 

Πιστεύουµε, επίσης, στη σύσταση µιας µεικτής επιτροπής, η
οποία θα µπορεί να αξιολογεί τις δυνατότητες και τα προσόντα
ενός εν δυνάµει διοικητικού στελέχους. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε, για τη συνέπεια στον χρόνο. 

Πριν καλέσω στο Βήµα τον κ. Νατσιό, θα ήθελα να κάνω µια
ανακοίνωση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, α-
φού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», είκοσι έξι µα-
θήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το πρώτο
τµήµα του 1ου Γυµνασίου Πάτρας, καθώς επίσης και είκοσι έξι µα-
θήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το δεύ-

τερο τµήµα του 1ου Γυµνασίου Πάτρας. 
Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Το λόγο τώρα έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας

της Νίκης κ. Δηµήτριος Νατσιός. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Μιας και έχουµε γυµνασιόπαιδα και όσο εργαζόµουν ως δά-

σκαλος, ξεκινούσα πάντα τη σχολική χρονιά κάνοντας ένα δώρο
στους µαθητές µου αναφερόµενος σε ένα ιδρυτικό κείµενο του
ελληνικού κράτους, τον περίφηµο λόγο που εκφώνησε ο Θεόδω-
ρος Κολοκοτρώνης το 1838 -Οκτώβρης µήνας ήταν- όταν τον
προσκάλεσε ο µεγάλος δάσκαλος του γένους, ο Γεώργιος Γεν-
νάδιος, στο µοναδικό τότε 1ο Γυµνάσιο Αθηνών. 

Είπε σπουδαία πράγµατα, αγαπητά µου παιδιά, ο ελευθερωτής
µας ο Κολοκοτρώνης σε αυτόν τον λόγο και σας προτρέπω να
τον διαβάσετε. Είπε και την περίφηµη φράση «όταν επιάσαµε τα
άρµατα, είπαµε πρώτα υπέρ πίστεως και έπειτα υπέρ πατρίδος». 

Όµως, θα αποµονώσω µια παράγραφο, η οποία είναι επίκαιρη
για όλους µας. «Παιδιά µου, να µην έχετε πολυτέλεια, να µην πη-
γαίνετε εις τους καφενέδες. Να δοθείτε εις τας σπουδάς σας. Να
σκλαβωθείτε εις τα γράµµατά σας». 

Είναι η µόνη σκλαβιά που αρµόζει σε εµάς τους Έλληνες. Αλλά
σε ποια γράµµατα; Μας τα λέει ο Ελύτης. «Πρωί-πρωί χαράµατα
κόβω απ’ τον ήλιο γράµµατα, στη γλώσσα που διαβάζουνε οι
αγράµµατοι και αγιάζουνε». Ποια είναι η γλώσσα που διαβάζουν
οι αγράµµατοι και αγιάζουν; Είναι η γλώσσα του Πλάτωνα, η
γλώσσα του Μεγάλου Βασιλείου, η γλώσσα του Κολοκοτρώνη, η
γλώσσα του Παπαδιαµάντη. Αυτή να σπουδάζετε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)
Και συνεχίζω από την οµιλία του Κολοκοτρώνη: «Να ακούετε

τας συµβουλάς των διδασκάλων και γεροντοτέρων και, κατά την
παροιµία, «µύρια ήξευρε και χίλια µάθαινε»». Και προσέξτε µια
φράση του Θεόδωρου Κολοκοτρώνη που αναφέρεται σε όλες τις
γενιές των Ελλήνων: «Η προκοπή σας και η µάθησή σας να µη
γίνει σκεπάρνι µόνο διά το άτοµό σας, αλλά να κοιτάζη το καλό
της κοινότητος και µέσα εις το καλό αυτό ευρίσκεται και το δικό
σας». 

Ο Θεόδωρος Κολοκοτρώνης, δηλαδή, µας µιλάει, µας κανο-
ναρχεί, για την αρετή της οµόνοιας, της αλληλεγγύης, που πρέ-
πει να έχουµε µεταξύ µας οι νεοέλληνες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω θα πρέπει όχι να ευχη-
θούµε, αλλά να προσευχηθούµε για καλό µήνα. Άραγε ποιες θα
είναι οι στατιστικές που θα ανακοινωθούν για τον µήνα Οκτώβριο
για τον λαό µας; 

Έγινε γνωστό αυτές τις ηµέρες από την Ελληνική Αστυνοµία
ότι έγιναν χίλιες τριακόσιες πενήντα τρεις συλλήψεις ανηλίκων
για εγκλήµατα που ήταν ανήκουστα άλλες εποχές, µεταξύ αυτών
-παρακαλώ- και δεκαεπτά βιασµοί. Για ανήλικους µιλάµε. Σηµει-
ωτέον ότι σαράντα µία Πολιτείες της Αµερικής ετοιµάζουν βαριές
µηνύσεις εναντίον της «ΜΕΤΑ», του γίγαντα των κοινωνικών δι-
κτύων Facebook και Instagram, µε την κατηγορία ότι εσκεµµένα
εκθέτουν την πνευµατική υγεία των παιδιών και κυρίως κάτω των
δεκατριών ετών. 

Όµως, η εδώ Κυβέρνηση δεν ανησυχεί. Θα τα λύσει όλα µε
ακόµη περισσότερο ψηφιοποίηση, αφού το Υπουργείο Παιδείας
ετοιµάζει και µαθήµατα «κονσέρβα» για να τα βλέπουν οι µαθητές
στο σπίτι, ενώ παράλληλα έχουµε και τον άλλο σπουδαίο εκπαι-
δευτή, τον «τρίτο γονέα», όπως προσφυώς ονοµάστηκε η τηλεό-
ραση και το διαδίκτυο. Και θυµάµαι πολλές φορές όταν τα παιδιά
µετέφεραν γνώσεις εξωσχολικές µέσα στη σχολική αίθουσα, ξε-
κινούσαν τον λόγο τους µε την εξής κοινότοπη φράση: «κύριε,
είδα στην τηλεόραση, κύριε, διάβασα στο διαδίκτυο». Είναι ένα
τεράστιο πρόβληµα που πρέπει να µας ανησυχήσει όλους µας, η
εξάρτηση των νέων παιδιών από τις νέες τεχνολογίες. 

Αγαπητοί µου, ας κάνουµε µια µικρή αναφορά για τα θέµατα
οικονοµίας. Κάθε µήνα σταθερά, όλη τη χρονιά, έχουµε τη δεύ-
τερη χειρότερη θέση στην Ευρώπη στα θέµατα της ανεργίας -
10,9% η Ελλάδα, 6,4% η Ευρωζώνη- και στους νέους έως είκοσι
τεσσάρων ετών -21,9% η Ελλάδα, 14,4% η Ευρωζώνη-, σύµφωνα
µε πρόσφατα στοιχεία της EUROSTAT. 
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Μήπως θα έχουµε κάποια βελτίωση στο καθηµερινό τραπέζι
της οικογένειας; Την τελευταία διετία τα βασικά είδη διατροφής
έχουν αυξηθεί σωρευτικά κατά 30% και εξακολουθούν να αυξά-
νονται επί είκοσι οκτώ συνεχόµενους µήνες. 

Ο απλός κόσµος όχι µόνο περιορίζει τις αγορές στα απολύτως
απαραίτητα, αλλά έχει φτωχύνει και τις διατροφικές του συνή-
θειες, µειώνοντας τη δαπάνη για το κρέας, τα γαλακτοκοµικά και
τα λαχανικά και αντικαθιστώντας τα µε ψωµί και όσπρια. Η ακρί-
βεια στα τρόφιµα αφορά το 25%-35% της µηνιαίας δαπάνης ενός
νοικοκυριού. Ακόµη χειρότερα, για περισσότερο από ένα στα
τέσσερα νοικοκυριά, σχεδόν 2,7 εκατοµµύρια Έλληνες που ζουν
µε κίνδυνο φτώχειας ή κοινωνικού αποκλεισµού, δεν είναι εύκολο
να περικόψουν από κάτι άλλο για να εξασφαλίσουν το καθηµε-
ρινό τραπέζι. 

Το πάγωµα τιµών και η τιµωρία της αισχροκέρδειας είναι ση-
µεία κλειδιά. Οι τιµές λιανικής αυξάνουν ταχύτερα από τις τιµές
χονδρικής και αυτό ονοµάστηκε προσφυώς πληθωρισµός απλη-
στίας. Το ΔΝΤ απέδωσε τον πληθωρισµό της Ευρωζώνης το πε-
ρασµένο έτος κατά 45% στα επιχειρηµατικά κέρδη, κατά 40% στο
κόστος εισαγοµένων και κατά 25% στους µισθούς. Αν δεν τιµω-
ρήσετε την αισχροκέρδεια, κάνετε µια τρύπα στο νερό. 

Την ίδια ώρα η τιµή της βενζίνης στην Ελλάδα παραµένει από
τις υψηλότερες στην Ευρώπη. Η δε µείωση στο κόστος ενέργειας
των νοικοκυριών, εφόσον προκύπτει από κρατικά επιδόµατα που
τελικά γίνονται εξωτερικός δανεισµός, σηµαίνει ότι κλέβουµε από
τα εγγόνια µας για να επιβιώσουµε. Αν δεν βρίσκετε φθηνή ενέρ-
γεια, σας προτείνουµε να εξορύξετε το ελληνικό πετρέλαιο. Ή
µήπως σκοπεύετε να το χαρίσετε στους Τούρκους; Αυτές τις
ηµέρες η ελληνική βραχονησίδα Ζουράφα, µε στρατηγική θέση
στο βόρειο Αιγαίο, αναγγέλθηκε από την Τουρκία επισήµως, διε-
θνώς και εγγράφως ότι ανήκει στην τουρκική κυριαρχία. 

Επιπλέον, είναι αδιανόητη και η αντίδραση της ελληνικής Κυ-
βέρνησης στις τουρκικές ορέξεις, όπως διαβάζουµε, ότι σκο-
πεύετε να διευκολύνετε την ανεξέλεγκτη µετακίνηση των Τούρ-
κων πολιτών µε ετήσιες ανανεούµενες βίζες σε επτά κρίσιµα
νησιά του ανατολικού Αιγαίου, τη Ρόδο, τη Λέσβο, τη Σάµο, τη
Χίο, την Κω, τη Λέρο και το Καστελόριζο. Άραγε, κατά την αναλο-
γία της χρυσής βίζας, αυτή θα την αποκαλέσετε «γαλάζια βίζα»
για να θυµίζει τη γαλάζια πατρίδα που ονειρεύεται ο νεοοθωµα-
νός Ερντογάν;

Και, βεβαίως, επίσης προ ελαχίστων ηµερών, σπεύσατε να
συγχαρείτε -απαράδεκτο- για την τουρκική κυβέρνηση για τα
εκατό χρόνια από την ίδρυση της λεγόµενης Τουρκικής Δηµο-
κρατίας, καταπίνοντας αµάσητα όσα είπε στην πανηγυρική του
οµιλία ο Πρόεδρος Ερντογάν, ονειρευόµενος ή καλύτερα ορεγό-
µενος τη Θεσσαλονίκη. Όµως, η Τουρκική Δηµοκρατία στήθηκε
πάνω στις γενοκτονίες των χριστιανικών πληθυσµών της Μικράς
Ασίας, του Πόντου και της Θράκης. 

Σας προτείνουµε, λοιπόν, να τους θυµίζετε αυτά τα τελευταία
εκατό χρόνια ιστορίας µε τις λέξεις Κωνσταντινούπολη, Ίµβρος,
Τένεδος και Κύπρος. Εκατό χρόνια εγκληµάτων λέγονται. Σας
προτείνουµε, επίσης, να ακούσετε τι είπε ο Κούρδος Βουλευτής
Σιρί Σακίκ µέσα στο τουρκικό κοινοβούλιο γι’ αυτή την επέτειο,
εξιστορώντας ο Κούρδος Βουλευτής τον συστηµατικό, πολιτικό,
βιολογικό και πολιτιστικό διωγµό που υφίστανται πολλά εκατοµ-
µύρια Κούρδων της Τουρκίας. Να τους λέτε συχνά τη λέξη
«Κουρδιστάν», όταν κουνούν το δάκτυλο µας στην πατρίδα. Μην
ντρέπεστε τη λέξη «Κουρδιστάν». Έχει να ειπωθεί πολλά χρόνια
εδώ στο ελληνικό Κοινοβούλιο.

Και, βέβαια, για τη στάση µας στην Τουρκία δανείζοµαι κάτι
που είπε ένας εξαιρετικός Κύπριος ποιητής, ο Κυριάκος Χαρα-
λαµπίδης, ο οποίος σε µια συνέντευξή του στην αρχή του έτους
είπε τα εξής, µεταξύ των άλλων, σε µία αποστροφή του λόγου
του: «Όταν το 1965, αν θυµάµαι καλά, ο αείµνηστος πρεσβευτής
Βύρων Θεοδωρόπουλος πήγε ως νέος πρέσβης στην Άγκυρα,
ένας παλαίµαχος Σουηδός πρεσβευτής του είπε: «Άκου παιδί
µου. Στη συναναστροφή σου µε Τούρκους δεν πρέπει να ξεχνάς
τρία πράγµατα: Πρώτον, τα θέλουν όλα δικά τους. Δεύτερον, δεν
παραχωρούν τίποτε. Και, τρίτον, λένε συνεχώς ψέµατα»». Αυτό
νοµίζω δεν έχει αλλάξει από τότε. 

Τι να πούµε και για την κ. Λαγκάρντ που σας απένειµε τα εύ-

σηµα για την ελληνική οικονοµία. Όµως, απένειµε τα εύσηµα και
στους Σκοπιανούς για τη «µακεδονική» τους -άκουσον, άκουσον,
ψευτοµακεδονική- τους γλώσσα. Αυτό δεν θα το ξεχάσουµε. Θα
σας θυµίζουµε σε κάθε ευκαιρία την προδοσία, την εξαπάτηση
του ελληνικού λαού και τη δολοφονία της αλήθειας που διαπράτ-
τετε ως Νέα Δηµοκρατία, ως γαλάζια θα έλεγα συνέχεια του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Έχουν γίνει εκατοντάδες παραβιάσεις της κατάπτυστης
Συνθήκης των Πρεσπών από το κρατίδιο των Σκοπίων. Γιατί δεν
την καταγγέλλετε; Φοβάστε κάποιον ή εξαρτάστε από κάποιον; 

Θέλω, κύριοι συνάδελφοι, να αναφερθώ δι’ ολίγων στην πολύ-
νεκρη τραγωδία των Τεµπών. Θα το πω δυστύχηµα γιατί δεν ήταν
ατύχηµα. Ήταν ένα έγκληµα συλλογικής ευθύνης από συγκλίνου-
σες παραλείψεις τόσο των ήδη κατηγορούµενων διοικητικών στε-
λεχών όσο και πολιτικών προσώπων. Και αναφέροµαι συγκεκρι-
µένα και στον τότε Υπουργό Συγκοινωνιών κ. Κωνσταντίνο Καρα-
µανλή, ο οποίος αν και γνώριζε ότι τα αναγκαία έργα σιδηροδρο-
µικής ασφάλειας είχαν εγκαταλειφθεί και τηλεδιοίκηση δεν
υπήρχε, διαβεβαίωνε µε κοµπορρηµοσύνη το επιβατικό κοινό
ψευδώς για την ασφάλεια των τρένων. 

Χθες, όπως ειπώθηκε, συναντήσαµε τους εκπροσώπους του
συλλόγου των συγγενών των θυµάτων -χαροκαµένοι άνθρωποι-
και ακούσαµε µε σοβαρότητα και υπευθυνότητα τα παράπονά
τους για τη βραδυπορία του ανακριτικού έργου. Τους διαβεβαι-
ώνουµε ότι παρακολουθούµε διά των συνεργατών µας την εξέ-
λιξη. Τους διαβεβαιώνουµε ότι δεν θα επιτρέψουµε να αποβεί σε
βάρος της ανακάλυψης της ουσιαστικής αλήθειας. Διαµαρτυρό-
µαστε µαζί τους προς τον κύριο Υπουργό Δικαιοσύνης και τους
αρµόδιους δικαστικούς λειτουργούς που εποπτεύουν την ανά-
κριση για την καθυστέρηση που παρατηρείται και απαιτούµε την
επίσπευση. Διαµαρτυρόµαστε µαζί τους γιατί ακόµη η δικαιοσύνη
δεν ερευνά την κατηγορία σε βάρος του περιφερειάρχη κ. Αγο-
ραστού για απόπειρα συγκάλυψης αποδεικτικών στοιχείων µε το
τσιµέντωµα του χώρου της σύγκρουσης. 

Απαιτούµε από το Υπουργείο Δικαιοσύνης να περιλάβει, στο
πλαίσιο του νοµοσχεδίου για την επιτάχυνση της δικαιοσύνης
που εξήγγειλε, ρύθµιση ώστε η υπόθεση των Τεµπών να παρα-
πεµφθεί απευθείας στο ακροατήριο µε τη διαδικασία της σύµφω-
νης γνώµης εισαγγελέα και προέδρου, ώστε να αποφευχθεί η
καθυστέρηση της ενδιάµεσης διαδικασίας της παραποµπής µε
βούλευµα, που είναι βέβαιο ότι ως συνέπεια θα έχει την αποφυ-
λάκιση λόγω παρέλευσης του δεκαοκτάµηνου των δύο προσω-
ρινά κρατούµενων κατηγορουµένων. Μια τέτοια κατάληξη θα
είναι βέβαια προσβολή στη µνήµη των νεκρών και ένα ακόµη
τραύµα στην ψυχή των συγγενών τους.

Τους διαβεβαιώνουµε, επίσης, ότι επιθυµούµε να συσταθεί
προανακριτική επιτροπή µε βάση τη δικογραφία που Ευρωπαίος
εισαγγελέας απέστειλε στο ελληνικό Κοινοβούλιο σχετικά µε τις
αλλεπάλληλες παρατάσεις στη Σύµβαση 717 για την εγκατά-
σταση τηλεδιοίκησης στο σιδηροδροµικό δίκτυο, ώστε να ερευ-
νηθούν και ποινικές ευθύνες των αρµοδίων Υπουργών. 

Δεν ακούµε, βέβαια, και αρνητικά την εκδήλωση πρόθεσης της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής να
καταθέσει αίτηµα για συγκρότηση προανακριτικής επιτροπής
που ανακοίνωσε στις 18-10-2023 ο κ. Ανδρουλάκης.

Έρχοµαι µε λίγα λόγια και στο σηµερινό νοµοσχέδιο. Σήµερα
συζητούµε για τη νέα γενιά golden boys του δηµοσίου, δηλαδή
το πώς θα συνεχίσετε να αναδεικνύετε διοικητές φορέων του δη-
µοσίου τοµέα από τον κοµµατικό σωλήνα, αλλά µε περιτύλιγµα
αξιοκρατικής -δήθεν- επιλογής. Αντικαθιστάτε τις αποτυχηµένες
ρυθµίσεις του ν.4735/2020 προσποιούµενοι ότι καταργείτε πλέον
τους απευθείας διορισµούς των διοικητών και ότι δήθεν η επιλογή
τους θα γίνεται αντικειµενικώς και χωρίς κοµµατικές προτιµήσεις. 

Όµως τόσο η δοµή των κριτηρίων επιλογής των υποψηφίων
όσο και η σύνθεση της επιτροπής επιλογής αποκαλύπτουν τις
προθέσεις σας. Μιλάτε για τεστ δεξιοτήτων, µοριοδότηση τυπι-
κών προσόντων, δοµηµένη συνέντευξη. Η επιτροπή όµως που θα
επιλέξει από τους δεκαπέντε, τους επτά κι από αυτούς τους επι-
κρατέστερους τρεις, είναι µία επιτροπή στην οποία θα πλει-
οψηφούν τα κυβερνητικά στελέχη και θα µειοψηφούν οι ανεξάρ-
τητες αρχές. Αυτή είναι η πρώτη κερκόπορτα για τα «γαλάζια»
παιδιά.
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Από τους τρεις πάλι επικρατέστερους υποψηφίους, ακόµη κι
αν τυχόν έχει ξεµείνει κάποιος ακοµµάτιστος, η τελική επιλογή
του «αρίστου» ανήκει στον Υπουργό. Δηλαδή πάλι θα έχουµε επι-
κεφαλής εκλεκτό της Κυβέρνησης. Πρόκειται για εµπαιγµό της
νοηµοσύνης µας, όταν µιλάτε για ακοµµάτιστη διοίκηση. Αυτό
αγγίζει εξάλλου τον πυρήνα του αντικειµενικού στόχου της Νίκης,
που είναι η κατάργηση της κοµµατοκρατίας.

Η κοµµατοκρατία, αγαπητοί µου, είναι η παράλογη επιρροή
των κοµµατικών µηχανισµών στο κράτος και στην κοινωνία. Ελέγ-
χοντας τις θεσµικές εξουσίες του κράτους οι κοµµατικοί µηχανι-
σµοί µετατρέπονται σε σουπερµάρκετ -θα έλεγα- πελατειακών
σχέσεων µε την κοινωνία. Για τη Νίκη είναι κρίσιµη η διασφάλιση
της συνταγµατικής, θεσµικής ανεξαρτησίας της δηµόσιας διοί-
κησης από την πολιτική εξουσία και η εγγύηση της πολιτικής ου-
δετερότητάς της.

Η επιλογή διοικητών κρατικών φορέων και ιδρυµάτων σαφώς
πρέπει να προέρχεται από τους καλύτερους, τους άριστους και
αυτό σηµαίνει όχι από τους «ηµέτερους». Για εµάς οι υποψηφιό-
τητες πρέπει να αφορούν αποκλειστικά σχετικούς µε το αντικεί-
µενο υποψηφίους, ενώ η υποψηφιότητα να συνοδεύεται από
υποβολή οράµατος, πλάνου και στρατηγικής για το ίδρυµα που
θέλει να αναλάβει. 

Η τελική επιλογή οφείλει να γίνεται από επιτροπή σοφών και
καταξιωµένων του κλάδου, ενώ η πολιτική ηγεσία θα πρέπει απ-
λώς να µπορεί να έχει δικαίωµα βέτο επί της τελικής επιλογής
για αντικειµενικούς λόγους. Αυτό όµως είναι αδιανόητο να το νο-
µοθετήσει ένα κόµµα που µε τα σηµερινά δεδοµένα θεωρείται
κόµµα εξουσίας. 

Έχετε τόσο εναγκαλιστεί µε την ιδέα της εξουσίας, των πελα-
τειακών σχέσεων, της εξόφλησης προσωπικών επιταγών, που
σας φαίνεται αδιανόητο να ρυθµίσετε έτσι τα πράγµατα που να
διασφαλιστεί -επαναλαµβάνουµε- η αξιοκρατία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτή την Αίθουσα κάποιες
φορές έχει ακουστεί η φράση «διαχωρισµός Κράτους και Εκκλη-
σίας». Η Νίκη έρχεται για πρώτη φορά στην ελληνική πολιτική
ιστορία να σας µιλήσει για έναν άλλο διαχωρισµό, τον διαχωρι-
σµό κράτους και κοµµάτων. Η συνείδηση του απλού λαού σί-
γουρα ακούει µε ανακούφιση αυτόν τον διαχωρισµό. Η δική σας
συνείδηση αντέχει να τον ακούσει; 

Δείξτε στην πράξη, λοιπόν, ότι αγαπάτε αυτή την πατρίδα και
αυτόν τον λαό. Τα κόµµατα δεν γίνεται να είναι βαρίδια του κρα-
τικού µηχανισµού. Αφήστε να αναδεικνύονται τα άξια παιδιά του
λαού µας στη διοίκηση του κράτους. Ας έχουµε ως µόνα κριτήρια
την εντιµότητα, την ικανότητα και την πίστη στις αξίες του ελλη-
νικού λαού, την αρχοντιά του, το φιλότιµό του, την αξιοπρέπειά
του, την ηθική του ακεραιότητα. Αυτές είναι οι µεγάλες αξίες του.
Γιατί δεν πρέπει να ξεχνάµε ούτε στιγµή ότι υπάρχουµε και βρι-
σκόµαστε εδώ µόνο για τον ελληνικό λαό και το ελληνικό έθνος
και για κανέναν άλλον. 

Πριν από λίγες µέρες γιορτάσαµε το «ΟΧΙ» του ελληνικού λαού
στην ιταλική ιταµότητα και επίθεση. Ένα «όχι», λοιπόν, πρέπει συ-
νεχώς να λέει και ο λαός µας και απέναντι στους Τούρκους αλλά
και όσους προσπαθούν να υπονοµεύσουν την υπόστασή του. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε. 

Ζήτησε κι έχει τον λόγο ο Υπουργός Επικρατείας κ. Βορίδης.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Κύριε Πρόεδρε,
έχω ζητήσει τον λόγο για τη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν έχουν τελειώσει
οι πρωτολογίες. Για το ΚΚΕ, παραδείγµατος χάριν, θα πρωτολο-
γίσει ο Κοινοβουλευτικός τους Εκπρόσωπος. Ίσως έρθει και η κ.
Κωνσταντοπούλου. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Κύριε Πρόεδρε,
είµαι εδώ και περιµένω να τελειώσουν οι υπόλοιποι Αρχηγοί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Να δώσουµε όµως
τον λόγο τώρα στον κύριο Υπουργό. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Κύριε Πρόεδρε,
δεν είναι έτσι. Παραβιάζετε τον Κανονισµό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, δεν παραβιάζω
τον Κανονισµό.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Είναι προφανές
ότι παραβιάζετε ξανά τον Κανονισµό. Εγώ αποχωρώ! Είναι προ-
σβλητικό αυτό που κάνετε. Το κάνετε δεύτερη φορά.

Παραβιάζετε τον Κανονισµό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, δεν παραβιάζω

τον Κανονισµό. 
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Επικρατείας κ. Βορίδης. Θα είναι

σύντοµος, παρέµβαση κάνει.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε. Ούτως ή άλλως θα είναι σύντοµη η παρέµ-
βαση και εστιασµένη σε δυο-τρία συγκεκριµένα θέµατα τα οποία
άκουσα.

Πρώτον, άκουσα ξανά τον Πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ να θέτει ζητή-
µατα κράτους δικαίου, τα οποία συνδέονται κυρίως µε το θέµα
της συγκρότησης της ΑΔΑΕ. Η κριτική εστιάζεται σε δυο-τρία ση-
µεία. Το πρώτο σηµείο στο οποίο ασκείται κριτική είναι γιατί δια-
µορφώθηκε η πλειοψηφία που απαιτείται κατά τον Κανονισµό της
Βουλής και κατά το Σύνταγµα µε τη σύµπραξη µε την Ελληνική
Λύση. 

Ακούστε, δεν καταλαβαίνω το περιεχόµενο αυτής της κριτικής
καθόλου. Θα θυµίσω τα εξής: Για να οριστεί ο Πρόεδρος του
ΑΣΕΠ, υπήρξε τότε συµφωνία µε το ΠΑΣΟΚ. Ο κ. Ζαχαριάδης,
τότε Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ, είχε σηκωθεί και µε κατηγορούσε
στην Επιτροπή Εσωτερικών εκείνη την εποχή, γιατί κατά τη
γνώµη του, έκανα κάτι απαράδεκτο, δηλαδή, διαµόρφωσα µια
πλειοψηφία τότε µε το ΠΑΣΟΚ. 

Εν συνεχεία είχαµε να διορίσουµε -θυµίζω- µέλη της διοίκησης
του ΑΣΕΠ στην ολοµέλειά του. Ήταν αρκετά µάλιστα. Αν θυµάµαι
καλά, ήταν γύρω στα δεκατρία. Τότε η πλειοψηφία διαµορφώ-
θηκε σε συµφωνία µε τον ΣΥΡΙΖΑ. Σηκώθηκε τότε το ΠΑΣΟΚ -ο
κ. Κωνσταντινόπουλος συγκεκριµένα- και µε κατηγορούσε για τη
συµφωνία µε τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Στην τοποθέτηση τώρα της ΑΔΑΕ και του ΕΣΡ διαµορφώθηκε
η πλειοψηφία µε την Ελληνική Λύση. ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ µε κα-
τηγορούν γι’ αυτή την πλειοψηφία! Κατηγορούν την Κυβέρνηση. 

Συγγνώµη να συνεννοηθούµε ότι οι πλειοψηφίες προφανώς
διαµορφώνονται, σύµφωνα κάθε φορά µε τους συσχετισµούς
που διαµορφώνονται στη Διάσκεψη των Προέδρων. Δεν είναι
καλές και κακές, ανάλογα µε το αν συµµετέχει ο ΣΥΡΙΖΑ τη µία,
το ΠΑΣΟΚ την άλλη, η Ελληνική Λύση την τρίτη. Άρα, λοιπόν,
αυτό το επιχείρηµα θα πρέπει να µείνει στην άκρη.

Επίσης κάτι σηµαντικό. Κριτική για τα πρόσωπα δεν ακούστηκε
στη Διάσκεψη των Προέδρων, δηλαδή να σηκώσει κάποιος το
χέρι του και να πει «δεν µου αρέσει αυτός, είναι ακατάλληλος,
δεν διαλέξατε καλά πρόσωπα µαζί µε τον Βελόπουλο». Αυτό δεν
ακούστηκε. Οι τοποθετήσεις ήταν «όχι δεν έχουµε να πούµε τί-
ποτα για τα πρόσωπα, αλλά γιατί βρήκατε αυτή τη συµφωνία;».
Αυτό δεν γίνεται και δεν γίνεται γιατί είναι εξωθεσµικό. Εσείς που
επικαλείστε το κράτος δικαίου, µας λέτε πράγµατα που καµµία
σχέση δεν έχουν µε την εφαρµογή του Κανονισµού της Βουλής
και του Συντάγµατος. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Το δεκαέξι στα είκοσι επτά;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Αυτό δεν

ακούστηκε σήµερα και δεν θα το αναπτύξω. Αν θέλετε, όµως, να
το αναπτύξω.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Ακούστηκε, κύριε Υπουργέ.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Εάν ακού-

στηκε, να σας το αναπτύξω, να το πούµε και αυτό. 
Δεύτερο σηµείο κριτικής: Δεν αρκούσε η πλειοψηφία εφόσον

τα 3/5 είναι 16,2 -έτσι διαµορφώνεται πλειοψηφία στη διάσκεψη-
και χρειάζονταν δεκαεπτά. Σωστά; Αυτή είναι η κριτική. 

Δύο ζητήµατα είναι εδώ. Διαβάστε ξανά το Σύνταγµα επιµε-
λώς. Θα δείτε ότι µιλάει για πλειοψηφία των 3/5 Δεν χρησιµοποι-
είται η φράση «τουλάχιστον τριών πέµπτων». Αυτό είναι το ένα. 

Δεύτερον, θέλετε να εφαρµόσουµε τον Κώδικα Διοικητικής
Διαδικασίας; Πάµε, λοιπόν, να εφαρµόσουµε τον Κώδικα Διοικη-
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τικής Διαδικασίας αν θεωρείτε ότι εφαρµόζεται στα interna cor-
poris της Βουλής, ό,τι θέλετε. 

Εάν θέλετε να εφαρµόσουµε, όµως, τον Κώδικα Διοικητικής
Διαδικασίας για τη συγκρότηση συλλογικών οργάνων και τον
τρόπο απόφασης, ο Κώδικας Διοικητικής Διαδικασίας µάς λέει
ότι όταν από κλάσµα προκύπτει µη ακέραιος αριθµός, τότε, για
να ληφθεί απόφαση, στρογγυλοποιείται στο κατώτερο, αν είναι
κάτω από το µισό ή στο ανώτερο, αν είναι πάνω το µισό.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Υπουργέ, το 110 παράγραφος 4
λέει για πλειοψηφία τουλάχιστον τριών πέµπτων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε, κύριε
Δουδωνή.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Δεν σας
αρέσει η εφαρµογή του Κώδικα Διοικητικής Διαδικασίας, σωστά,
µην τον εφαρµόσετε. Θέλετε να πούµε ότι είναι εσωτερικό ζή-
τηµα του Κοινοβουλίου, µη ελεγχόµενο δικαστικώς; Θέλετε να το
πούµε αυτό; Ό,τι θέλετε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Δεν είναι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Όµως, κάτι

πρέπει να αποφασίσετε να πείτε. Εάν πάτε µε την εφαρµογή της
συγκρότησης των συλλογικών οργάνων, υπάρχει αυτός ο κανό-
νας. Εάν πάτε µε τα interna corporis της Βουλής, εφαρµόζεται η
κρίση της πλειοψηφίας έτσι όπως ερµηνεύει η Βουλή. Ό,τι από
τα δύο θέλετε, όµως.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Εάν πάµε στη βούληση του αναθεω-
ρητικού νοµοθέτη;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Εγώ δεν
ξέρω τι θέλετε. Θα µας τα πείτε, όπου είναι να τα πείτε. Εδώ που
τα είπατε, πάντως, αυτά προκύπτουν. 

Πάµε στο τρίτο επιχείρηµα. Το τρίτο επιχείρηµα ήταν ότι η
σπουδή αντικαταστάσεως φανερώνει δολιότητα. Γιατί το φέρατε
γρήγορα και µάλιστα εκδώσατε και το ΦΕΚ -πότε το εκδώσαµε;-
το βράδυ αργά;

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Μεταµεσονυκτίως.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Σωστά,

σωστά. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Ξενύχτηδες!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Σωστά,

σωστά. Να ρωτήσω κάτι: Τι είναι εκείνο που µας αποδίδετε; Ποια
είναι η δολιότητα; Συνέχεται µε ένα περιστατικό της επόµενης
ηµέρας. Την επόµενη ηµέρα υπήρχε µία συνεδρίαση, που είχε
δηµοσιολογηθεί ότι υπήρχε ως θέµα της συνεδριάσεως της Ολο-
µέλειας η επιβολή προστίµου στην ΕΥΠ για την άρνηση, αν θυ-
µάµαι καλά -το λέω µε επιφύλαξη αυτό, δεν το θυµάµαι-, παρο-
χής πληροφοριών. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Εσείς δεν είστε που µας ρωτού-
σατε πού το µάθαµε;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Δύο λεπτά.
Θα σας πω. Εδώ λέω από τη συζήτηση που προκύπτει, από την
αναµεταξύ µας συζήτηση είναι αυτό που λέω. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Μάλιστα.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Προσέξτε,

λοιπόν. Τώρα λέτε αυτό. Άρα τι συµπεραίνετε, για να έχει νόηµα
ο συλλογισµός σας; Γιατί αυτός ο συλλογισµός είναι έωλος. Συ-
µπεραίνετε ότι η πλειοψηφία της ΑΔΑΕ στην Ολοµέλεια, έτσι
όπως ήταν τότε διαµορφωµένη, θα επέβαλε πρόστιµο. Σωστά;
Λέτε, µάλιστα, ότι αυτή ήταν και η εισήγηση του Προέδρου.
Σωστά; Άρα, λοιπόν, για να το αποφύγετε αυτό, λέτε στην Κυ-
βέρνηση, σπεύσατε να αλλάξετε τη σύνθεση. Έτσι δεν είναι;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Τις εφηµερίδες διαβάζουµε. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ναι, ναι,

θα δούµε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Άλλες διαβάζουµε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Και όταν

δεν τις διαβάζουµε, µας τις λέτε εσείς που τις διαβάζετε.
Πάµε τώρα σε αυτή τη σκέψη σας. Αυτό έχει ένα λογικό κενό.

Ποιο είναι αυτό; Ότι εσείς γνωρίζετε ποια θα είναι η απόφαση
της Ολοµελείας. Διότι, εάν δεν γνωρίζετε ούτε εσείς την από-
φαση της Ολοµελείας, όπως δεν τη γνωρίζω και εγώ, τότε για µία
µη γνωστή απόφαση Ολοµελείας δεν µπορεί να έχω δόλιο σκοπό.
Δεν γίνεται. Είτε ξέρουµε την απόφαση της Ολοµελείας και δεν

µας συµφέρει και σπεύδουµε να την αλλάξουµε είτε δεν την ξέ-
ρουµε, οπότε δεν είναι αυτός ο σκοπός της αλλαγής. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν την ξέρετε, αλλά τη σιγου-
ρεύετε.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Δεν την ξέ-
ρουµε, λοιπόν, όπως δεν την ξέρετε και εσείς. Εγώ να δεχθώ ότι
εδώ είµαστε όλοι καλόπιστοι και σεβόµαστε την ανεξαρτησία της
αρχής. Δεν έχουµε κουβέντες υπόγειες να πηγαινοέρχονται. Κα-
νένας. Έτσι δεν είναι; Δεν τα κάνουµε αυτά εδώ. Σωστά. Και
επειδή δεν τα κάνουµε αυτά εδώ, κανείς δεν ξέρει την επικείµενη
απόφαση. Δολιότης, λοιπόν, δεν υπάρχει, αλλά αντιθέτως υπάρ-
χει ένα καθήκον. Θεσµικό καθήκον. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Αποβραδίς.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ποιο είναι

το καθήκον το θεσµικό; Κάτι που βραδύνει δεκαοκτώ µήνες και
που λειτουργεί µε ληγµένες τις θητείες να έχω ένα όργανο, το
οποίο να έχει νόµιµη συγκρότηση, να έχει το κύρος της ενεργούς
θητείας, για να πάρει την όποια απόφαση θέλει.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Νοµιµότατη είναι η συγκρότηση.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ναι, ναι,

έχετε δίκιο.
Το κύρος είπα, λοιπόν -διορθώνω- της ενεργούς θητείας. Δη-

λαδή, µιας θητείας η οποία είναι ισχυρή τώρα, δεν έχει λήξει δε-
καοκτώ µήνες και δεν ξέρω και τον λόγο γιατί επιµένετε, αφού
δεν ξέρετε την απόφαση, να διατηρούµε µία θητεία που έχει
λήξει. 

Προσέξτε τώρα, γιατί εσείς που είστε υπερασπιστές και οι κήν-
σορες του κράτους δικαίου, µε τη στάση σας έχετε ακριβώς δη-
µιουργήσει υποψίες για την ακεραιότητα της αρχής. Η στάση σας
είναι και θα πω τώρα εδώ ο κ. Παφίλης, για να πάµε στην ωραία
µας παλιά συζήτηση…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θα σας τα πω µετά εγώ.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Στην ω-

ραία µας παλιά συζήτηση για την αξιολογική ουδετερότητα των
ανεξάρτητων αρχών.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τι να σας πω!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Επειδή το

ΚΚΕ δεν το πιστεύει, δεν πιστεύει την ουδετερότητα…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Γιατί; Το πιστεύει κανείς άλλος;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): …και

επειδή ασκεί κριτική ως προς αυτό, βεβαίως και βρίσκει έρεισµα
η στάση του ΚΚΕ στις δικές σας τοποθετήσεις και στον τρόπο
που αντιµετωπίζει τις ανεξάρτητες αρχές. Επιβεβαιώνετε αυτή
την κριτική, ενώ αντιθέτως η δική µας η στάση είναι η θεσµικά
ορθή. Έκανε την αλλαγή θητειών ανθρώπων που έχουν λήξει οι
θητείες τους εδώ και δεκαοκτώ µήνες και έγινε µε τον τρόπο που
έπρεπε να γίνει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Μισή κουβέντα για την Προκαταρκτική. Άκουσα -νοµίζω,

άκουσα καλά- ότι σκέπτεται το ΠΑΣΟΚ…
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Προκαταρκτική;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Η φράση

που χρησιµοποιείται στον Κανονισµό είναι «προκαταρκτική»,
αλλά ορθώς κατ’ αποτέλεσµα λειτουργεί ως προανακριτική. Πα-
ρά ταύτα, χρησιµοποιώ την ορολογία του Κανονισµού.

Στη θέση σας αυτή, θέλω απλώς να συνεννοηθούµε για κάτι.
Αυτή είναι πρόταση, για να κινηθεί η ποινική δίωξη εις βάρος
Υπουργών. Είναι πρόταση για να κινηθεί η ποινική δίωξη εις βά-
ρος Υπουργών.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Προκαταρκτική εξέταση.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ερευνά…
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Προ της ποινικής διώξεως.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Δυο λεπτά,

κύριε Δουδωνή.
Ερευνά αυτή η πρόταση ποινικές ευθύνες προσωποποιηµένες.

Θα πείτε: Κατηγορούνται ο άλφα και ο βήτα Υπουργός και µάλι-
στα µε προσδιορισµένα τα ποινικά τους αδικήµατα. Αυτό είναι.
Όµορφα! Περιµένουµε να τη δούµε, αλλά να ξέρετε ότι αυτό πρέ-
πει να υποστηρίζει η όποια πρόταση και αυτό είναι που θα συζη-
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τήσει το ελληνικό Κοινοβούλιο.
Βάζω αυτή τη διευκρίνιση, για να πω -ίσως εκ περισσού σε γνώ-

στες, το λέω για µη γνώστες- ότι δεν είναι εξεταστική των πρα-
γµάτων επιτροπή. Δεν είναι να συζητήσουµε τι τυχόν έγινε, είναι
ότι είπαµε και καταλήξαµε ότι πάντως κάτι βλέπουµε από πλευ-
ράς ποινικών ευθυνών. Ενδείξεις απλές, ισχυρές, µη ισχυρές,
αποχρώσες; Κάτι, όµως, βλέπουµε για τις ποινικές ευθύνες. Αυ-
τό, λοιπόν, είναι που περιµένουµε να µας φέρετε, για να τοποθε-
τηθούµε επ’ αυτού.

Τρίτο και τελευταίο και κλείνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και ολοκληρώστε µε

αυτό, κύριε Υπουργέ, παρακαλώ.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ολοκλη-

ρώνω, κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.
Κύριε Πρόεδρε των Σπαρτιατών, άκουσα ένα παράπονο, αν το

κατάλαβα καλά, για µία διαδικασία που κινείται εις βάρος των
Βουλευτών του κόµµατός σας. Η απάντηση εδώ είναι η εξής: Η
αίτηση για την κίνηση της ποινικής διώξεως ή κατ’ αρχήν της προ-
καταρκτικής εξετάσεως και ενδεχοµένως, εάν κριθεί από τις αρ-
µόδιες δικαστικές αρχές της ποινικής διώξεως, έχει προκριθεί
από δικές σας ενέργειες πρωτίστως και κυρίως. Εσείς από το
Βήµα είπατε αυτά που είπατε για τη σχέση µε τον καταδικασµένο
για ηγεσία εγκληµατικής οργανώσεως και δη της Χρυσής Αυγής
Κασιδιάρη. Εσείς τα έχετε πει αυτά. 

Εποµένως αυτή η διαδικασία στον Άρειο Πάγο, την οποία έρ-
χεται να τη χειριστεί τώρα η Επιτροπή Δεοντολογίας στο Κοινο-
βούλιο αφετηριάζεται από δικές σας θέσεις, από δικές σας
τοποθετήσεις από αυτά που είπατε σε αυτό το Βήµα και εποµέ-
νως, δεν χωρεί παράπονο.

Κατά τα λοιπά, η θέση της Κυβερνήσεως είναι µία και ξεκά-
θαρη για όλα τα ζητήµατα βίας κατά οποιουδήποτε προσώπου:
Όχι απλώς είναι καταδικαστέα, αλλά η Κυβέρνηση έχει την υπο-
χρέωση να ερευνά, να ελέγχει και να προσπαθεί να βρει τους ενό-
χους πίσω από κάθε τέτοια ενέργεια βίας. Αυτό ισχύει προς πάσα
κατεύθυνση, ισχύει για όλους, ισχύει για όλους τους Έλληνες πο-
λίτες, προφανώς ισχύει και για τους Βουλευτές τους ελληνικού
Κοινοβουλίου.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα µα-
θήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Επαγ-
γελµατικό Λύκειο Αταλάντης Φθιώτιδος.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο!
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Παφίλη, ένα

λεπτό.
Πριν µπείτε στην Αίθουσα, υπήρξε ένας διάλογος µε τον Πρό-

εδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ, τον κ. Φάµελλο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τον άκουσα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τότε, λοιπόν, επειδή

δεν σας έβλεπα, είπα ότι µετά τον Υπουργό θα πάρει τον λόγο.
Βεβαίως, επειδή και ο Πρόεδρος της Βουλής είπε και ευχήθηκε
και για λογαριασµό όλων µας περαστικά στον Πρόεδρο της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας,
τον κ. Κουτσούµπα, δικαιούστε, όποιο κόµµα δεν έκανε την πρω-
τοµιλία του, να πάρει την πρωτοµιλία ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος. Όµως, για να διευκολύνετε εµένα, αν θέλετε, να δώσω
πρώτα τον λόγο στον κ. Φάµελλο και αµέσως µετά να πάρετε τον
λόγο. Αν δεν θέλετε, το δικαιούστε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν είµαι µικρόψυχος, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εν πάση περιπτώσει,

εγώ σας ευχαριστώ πολύ και τον λόγο για τη δευτεροµιλία του
έχει ο κ. Φάµελλος.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κύριε
Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο επί προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, δεν υπήρξε προ-
σωπικό. Το παρακολουθώ εγώ, προσωπικό δεν σηµαίνει κάτι που
αναφέρεται. Θέλω να διαβάσετε το άρθρο 68 του Κανονισµού και
θα δείτε τι σηµαίνει προσωπικό.

Ορίστε, κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία
σας.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Ευχαριστώ, κύ-
ριε Πρόεδρε.

Κατ’ αρχάς θέλω να διατυπώσω εντός των Πρακτικών µία πα-
ρατήρηση: Ο Κανονισµός δεν είναι λάστιχο ούτε έχει προσωπικές
αναγνώσεις. Ο Κανονισµός επιβάλλει να µιλούν οι Πρόεδροι των
Κοινοβουλευτικών Οµάδων πριν από τους Υπουργούς και κακώς
δόθηκε ο λόγος στον κ. Βορίδη, µε βάση τον Κανονισµό, όχι µε
βάση την απαίτηση του κ. Βορίδη. Δεν το χρεώνω στον κ. Βορίδη.

Επίσης, κακώς ο Πρόεδρος της Βουλής δεν ακολούθησε τη
διαδικασία της κοινοβουλευτικής τάξης στην απόδοση λόγου
στους κοινοβουλευτικούς Αρχηγούς µετά τη δευτερολογία του
κυρίου Πρωθυπουργού. Άρα, εγώ παίρνω τώρα τη δευτερολογία
µου γιατί δεν πρέπει να στερούµε από τα κοινοβουλευτικά Πρα-
κτικά τις τοποθετήσεις µας, όπως επιχείρησε, δυστυχώς, εµµέ-
σως ο Πρόεδρος µε την καθυστέρηση, γιατί ήθελε να φυγα-
δεύσει ακόµη µία φορά τον Πρωθυπουργό.

Πρώτο σηµείο της δευτερολογίας: Άκουσα τον κύριο Πρόεδρο
της Βουλής να λέει ότι είναι θεσµός το αν η τοποθέτηση ενός κοι-
νοβουλευτικού προσώπου είναι εντός ή εκτός θέµατος.

Λοιπόν, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εγώ θέλω να ξεκαθαρίσω
κάτι: Θεσµός είναι η ανθρώπινη ζωή, θεσµός είναι η δηµοκρατία,
θεσµός είναι η ειρήνη και αν κάποιος τοποθετείται για θέµατα δη-
µοκρατίας, ζωής και ειρήνης, επιβάλλεται να τοποθετηθεί στο ελ-
ληνικό Κοινοβούλιο και όχι να τηρεί µια γραφειοκρατία που επι-
καλείται για να καλύψει τον Πρωθυπουργό ο Πρόεδρος της Βου-
λής.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Το κράτος δικαίου είναι θεσµός και αυτό παραβιάζεται στην
Ελλάδα. Και αν κάποιος είναι εκτός θεσµών, είναι ο κ. Μητσοτά-
κης, κύριε Βορίδη, και αυτό σηµειώστε το για να το µεταφέρετε,
αφού είστε πολλές φορές µεταφορέας µηνυµάτων του κ. Μητσο-
τάκη εδώ.

Δεύτερο ζήτηµα, το οποίο είναι πολύ σηµαντικό: Είπε ο κ. Μη-
τσοτάκης για µένα και για τον κ. Ανδρουλάκη ότι παίζουµε συνέ-
χεια τον ίδιο δίσκο, µονότονη µουσική.

Αναρωτιέµαι, κύριε Πρόεδρε: Είναι µονότονη µουσική το Σύ-
νταγµα; Είναι µονότονη µουσική το κράτος δικαίου; Μήπως είναι
η µόνη µουσική που πρέπει να ακούµε, η µόνη µουσική που πρέ-
πει να έχουµε στο στόµα µας; Γιατί η Κυβέρνηση δεν την έχει
αυτή τη µουσική. Αυτό ενοχλεί τον κ. Μητσοτάκη, να µιλάµε ξε-
κάθαρα. Εµείς, λοιπόν, θα παίζουµε αυτή τη µονότονη µουσική
και θα ακούµε αυτή τη µουσική.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Μπορεί η δηµοκρατική µουσική να µην είναι οικεία στα αυτιά
σας, σε µας είναι πάρα πολύ οικεία και θα συνεχίσουµε να υπε-
ρασπιζόµαστε κάθε λέξη του Συντάγµατος, όπως θα µιλάµε µε
τη µονότονη µουσική της ακρίβειας, µε τη µονότονη µουσική της
υπεράσπισης των δικαίων της χώρας, γιατί αυτό είναι η ταυτό-
τητα, γιατί αυτό είναι η αποστολή που µας έδωσαν οι Έλληνες
πολίτες.

Τρίτο ψέµα που είπε ο κ. Μητσοτάκης ή τρίτη φορά που τοπο-
θετήθηκε ψευδώς, τα υπόλοιπα τα είπε και ο Πρόεδρος της Βου-
λής, δεν τα χρεώνω όλα στον κ. Μητσοτάκη: Δεν κάναµε -λέει-
κοινοβουλευτικό έλεγχο, δεν του έχουµε κάνει ερωτήσεις. Από
ό,τι βλέπω εδώ, στις 13-9-2023 -κοντεύουν δύο µήνες, ενάµισης
έχει περάσει- κάναµε επίσηµο αίτηµα στη Βουλή για συζήτηση
για τη Θεσσαλία, γιατί είπε ότι δεν κάναµε κοινοβουλευτικό έλεγ-
χο. Γιατί δεν ήρθε να το συζητήσει; Επειδή τα γραπτά µένουν, τα
λόγια έρχονται και φεύγουν. Εµείς ζητήσαµε να έρθετε εδώ σε
επίπεδο πολιτικών Αρχηγών και όχι µόνο σε µία διµερή συζήτηση,
όλοι µαζί να το συζητήσουµε. Δεν το ήθελε ο κ. Μητσοτάκης, έχει
κρυφτεί, αλλά τα προβλήµατα είναι στη Θεσσαλία. Δεν είπε κου-
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βέντα για αποζηµιώσεις που δεν έχουν δοθεί ακόµα. Δεν είπε
κουβέντα για την αστεγία. Εγώ τα έβαλα, έχουµε ακόµα φιλοξε-
νούµενους υπερήλικες σε γυµναστήρια. Σας αρέσει αυτό και δεν
το φέρνετε στη Βουλή; Χώρια τις υποδοµές οι οποίες αυτή τη
στιγµή είναι ανοιχτές στην περιοχή της Θεσσαλίας. Δεν το φέρνει
στη Βουλή, όµως και µας λέει ότι δεν καταθέσαµε αίτηµα. Ψάξτε
λίγο τα Πρακτικά, 13-9!

Για να µην αναφερθώ σε άλλα πράγµατα που έγιναν. Να έρθει
στη Βουλή δεν ήξερε ο κ. Μητσοτάκης να το συζητήσουµε. Ο κ.
Αυγενάκης, όµως, εκβίαζε προεκλογικά τους πολίτες της Θεσσα-
λίας, συνδέοντας τις επιδοτήσεις µε την ψήφο στον αγαπηµένο
σας, τον κ. Αγοραστό!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Πολύ σοφά ο ελληνικός λαός τον τιµώρησε, πολύ σοφά!
Όµως, εδώ στη Βουλή να έρθουµε να τα συζητήσουµε όλα αυτά.

Επόµενο θέµα: Μας είπατε, ο κ. Μητσοτάκης, ότι αναφέρθηκα
τέσσερα λεπτά µόνο στο νοµοσχέδιο. Εγώ αναρωτιέµαι: Οι πα-
ραιτήσεις των διοικητών των νοσοκοµείων, επειδή το θέµα είναι
η επιλογή διοικητών, δεν είναι του νοµοσχεδίου θέµα; Η λειτουρ-
γία των νοσοκοµείων και η χρεοκοπία των νοσοκοµείων δεν είναι
του νοµοσχεδίου θέµα; Γιατί µιλάµε για τις διοικήσεις οι οποίες
κρίνονται µε την επίδοση και απόδοση. Δεν είναι θέµα του νοµο-
σχεδίου; Μετράει τον χρονοδιακόπτη µόνο εκεί που τον συµφέρει
ο κ. Μητσοτάκης. Αυτά που λέµε εµείς και ενδιαφέρουν τους πο-
λίτες δεν τον ενδιαφέρουν αυτόν. Βέβαια, γιατί να τον ενδιαφέ-
ρουν τα εκατό ράντζα που υπάρχουν σε µεγάλο αττικό νοσοκο-
µείο; Γιατί να τον ενδιαφέρει ότι το 40% των χειρουργείων της
Ελλάδας δεν λειτουργεί γιατί δεν υπάρχουν στελέχη; Γιατί να τον
ενδιαφέρει ότι έχουµε στοιχεία από την ΠΟΕΔΗΝ ότι διακόσιοι
έως τριακόσιοι εργαζόµενοι φεύγουν κάθε µήνα από το Εθνικό
Σύστηµα Υγείας; Δεν τον ενδιαφέρουν, εκτός θέµατος µάς έβ-
γαλε ο κ. Μητσοτάκης.

Πέµπτο ζήτηµα: Ακούσαµε µια µισή απάντηση για τη Γάζα.
Όσον αφορά τα θέµατα της Χαµάς και την καταδίκη, το έχουµε
πει, δεν µας είπε γιατί δεν ζήτησε ραντεβού µε την Παλαιστινιακή
Αρχή. Δεν τοποθετήθηκε, δεν απάντησε σε σοβαρά θέµατα εξω-
τερικής πολιτικής, ούτε µας έπεισε, βέβαια, γιατί µείναµε έξω από
ένα ψήφισµα του ΟΗΕ για την ανθρωπιστική βοήθεια και την αν-
θρωπιστική εκεχειρία στην περιοχή.

Όµως, εγώ αυτό που θέλω να πω, µιας και άνοιξε ζητήµατα
εξωτερικής πολιτικής και προσπάθησε να ανοίξει και θέµατα και
του αειµνήστου Ανδρέα Παπανδρέου, θέλω να ρωτήσω το εξής,
µιας και σας ενδιαφέρει µε την ευρύτητα του όρου -ουσιαστική
ευρύτητα- η εξωτερική πολιτική: Εκείνες οι τρεις συµφωνίες µε
τη Βόρεια Μακεδονία πότε θα έρθουν στο Κοινοβούλιο; Αν θέ-
λετε να ανοίξουµε την κουβέντα για το τι έκαναν όλες οι πολιτικές
αρχές στη χώρα µας τόσα χρόνια, θέλουµε να ρωτήσουµε: Τα
συµφέροντα της χώρας θέλετε να τα υπερασπιστούµε; Θα φέ-
ρετε εδώ πέρα τις συµφωνίες που είναι προς όφελος της χώρας,
ή εξαιτίας των δικών σας εσωκοµµατικών προβληµάτων καθυστε-
ρείτε δικαιώµατα και συµφέροντα της χώρας; Γιατί τα Βαλκάνια
δεν είναι µία περιοχή στην οποία έχουν λυθεί όλα τα θέµατα ει-
ρήνης και συνεργασίας και εµείς θέλουµε να προχωρούν προς
όφελος της χώρας µας και της ειρήνης και της σταθερότητας.
Γι’ αυτό, βέβαια, δεν περιµένω ποτέ καµµία απάντηση από τον κ.
Μητσοτάκη.

Είπε, όµως, ότι τον χειροκρότησαν οι τραπεζίτες της Ευρωπαϊ-
κής Κεντρικής Τράπεζας. Ε, πιθανά και οι τραπεζίτες οι Έλληνες
θα τον χειροκροτήσουν. Όταν οι ελληνικές τράπεζες είναι τρίτες
στα κέρδη στην Ευρωπαϊκή Ένωση και όταν υπάρχει τέτοια τε-
ράστια απόκλιση των επιτοκίων δανεισµού µε τα επιτόκια χορη-
γήσεων, µπορεί να τον χειροκροτήσουν. Η ελληνική επιχειρηµα-
τικότητα, όµως, τον χειροκροτεί που δεν έχει πρόσβαση στον δα-
νεισµό ή που δεν έχει πρόσβαση στο Ταµείο Ανάκαµψης ή που
δεν έχει οφέλη από την επενδυτική βαθµίδα; Τα ελληνικά νοικο-
κυριά τον χειροκροτούν; Γιατί σε αυτά απολογούµαστε, κύριε Βο-
ρίδη, δεν απολογούµαστε µόνο στην Ευρωπαϊκή Κεντρική
Τράπεζα και δεν µπορεί να χρησιµοποιούµε µόνο αυτά που µας
συµφέρουν, γιατί αυτή είναι η πραγµατικότητα της οικονοµίας.

Όµως, εγώ θα ήθελα να πω τι δεν ακούσαµε από τον κ. Μη-

τσοτάκη. Πήρε τον λόγο για τη δευτερολογία. Κουβέντα για τις
δυόµισι χιλιάδες πυροσβέστες που είναι άνεργοι από σήµερα,
κουβέντα! Δεν είπατε κουβέντα πουθενά. Κουβέντα για τους οδη-
γούς στρατιώτες και πυροσβέστες στο ΕΚΑΒ, κουβέντα! Κουβέ-
ντα για τα θέµατα, λοιπόν, του δηµοσίου τοµέα. Κουβέντα για το
ότι αγνοείτε και υποτιµάτε την επιστήµη, µε πρώτη την κ. Βούλ-
τεψη. Κουβέντα για τα αντιπληµµυρικά σχέδια. Κουβέντα για το
ότι το Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης δεν έχει οργανόγραµµα.
Κουβέντα! Και, φυσικά, κουβέντα για όλα τα µεγάλα θέµατα της
υγείας, αλλά συζητάµε για διοικητές στις υγειονοµικές µονάδες.
Αυτή είναι η πραγµατικότητα την οποία ζήσαµε εµείς.

Ακούσαµε για µία τροπολογία του κ. Κουρουµπλή, που, όµως,
ήρθε στη συνέχεια νόµος και µετά από δεκαέξι µήνες διακυβέρ-
νησης αξιολογήθηκαν οι διοικήσεις. Είπε για κάτι το οποίο δεν
εφαρµόστηκε ο κ. Μητσοτάκης. Και οι διοικήσεις αξιολογήθηκαν
µετά από δεκαέξι µήνες και το 15% έµεινε. Αυτή είναι η πραγµα-
τικότητα. Μισές αλήθειες για να καλυφθεί, έψαχνε να βρει δικαιο-
λογία για κάτι που έγινε το 2015. Το ότι είναι Πρωθυπουργός
τεσσεράµισι χρόνια δεν τον ενδιαφέρει. Δεν πρέπει να απολογη-
θεί γι’ αυτό το οποίο υπάρχει στα νοσοκοµεία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Και σας είπα, το 40% των χειρουργείων δεν λειτουργεί γιατί
δεν έχουν προσωπικό. Και µιλάµε για διοικητές υγειονοµικών µο-
νάδων. Εν πάση περιπτώσει, είναι από αυτά τα περίεργα. 

Θέλω να πω και κάτι, γιατί αναφερθήκατε, κύριε Βορίδη, και
εσείς και ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ, σε ένα θέµα για τα Τέµπη. Εγώ
θέλω να πω ότι το θέµα χρειάζεται πάρα πολύ µεγάλη προσοχή.
Αν κάποιος επιλέξει να συζητήσει για τα Τέµπη µόνο για τη σύµ-
βαση 717, ξεχνάει το ρουσφέτι και τον σταθµάρχη, ξεχνάει ότι το
τοπικό κέντρο τηλεδιοίκησης δεν λειτουργούσε από το καλοκαίρι
του ’19 λόγω πυρκαγιάς, ξεχνάει ότι υπάρχει ένα πρόβληµα του
κεντρικού κέντρου που δεν έβλεπε δευτεροβάθµια τον τηλεέ-
λεγχο και πολλά ακόµα και πιθανά και τη δικαστική έρευνα που
εξελίσσεται. Θέλει προσοχή. Εγώ λέω ότι θέλει προσοχή, γιατί
δεν πρέπει να απαλλάξουµε από τις ευθύνες κάποιους που είναι
στην Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ τον Κανονισµό που µου
δίνει το δικαίωµα, επιτέλους, να κάνω δευτερολογία, λέγοντας
το εξής: Ο κ. Μητσοτάκης, δυστυχώς, ακόµη µια φορά χρησιµο-
ποίησε το επιχείρηµα του 41% για να δικαιολογήσει ακόµα και
την παραβίαση του Συντάγµατος. Και εγώ αναρωτιέµαι, το 41%
δίνει δικαίωµα σε µία Κυβέρνηση να υποτιµά τους δηµοκρατικούς
κανόνες; Το 41% στις εκλογές δίνει δικαίωµα σε µια Κυβέρνηση
να δηµιουργεί ανασφάλεια έστω και σε έναν Έλληνα πολίτη, όχι
σε εκτεταµένες περιοχές, έστω και σε έναν Έλληνα πολίτη; Το
41% δίνει τη δυνατότητα στη νέα Κυβέρνηση να µην ασχολείται
µε τα προβλήµατα της κοινωνίας και να µην απολογείται για τα
λάθη της;

Λοιπόν, εγώ θέλω να το ξεκαθαρίσω. Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία είναι εδώ και θα είναι και µέσα και έξω από τη Βουλή.
Θα κάνει αντιπολίτευση, θα είναι η Αξιωµατική Αντιπολίτευση και
δεν θα σας κάνουµε τη χάρη να λέµε µόνο αυτά που σας συµφέ-
ρουν. Θα τα ακούτε όλα και εδώ και έξω. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Και ξέρετε, τώρα, έχουµε πολλαπλασιάσει δυνάµεις και έχουµε
πολλαπλασιάσει δυνάµεις και έξω από τη Βουλή και στο κόµµα
µας και θα πρέπει να απολογείστε, κύριε Βορίδη, όχι να βρίσκετε
επιχειρήµατα. 

Εµείς, λοιπόν, θα αναδεικνύουµε τα προβλήµατα, όσο και αν
χρησιµοποιείτε την καραµέλα του 41%, θέλω να ξέρετε κάτι,
έχουµε κοινοβουλευτισµό και δεν έχουµε πλειοψηφικό σύστηµα.
Εµείς, λοιπόν, θα είµαστε εδώ και ό,τι και να λέτε δεν µπορείτε
να µας στερήσετε τον λόγο και θα µας ακούει και η κοινωνία. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε και κύριε Παφίλη.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Παφίλη, πριν

πάρετε τον λόγο, ένα λεπτό να προσδιορίσω τα επόµενα βήµατα,
για να µπούµε σε µια τάξη, γιατί θα έχουµε διάρκεια µέχρι και
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µετά τα µεσάνυχτα. 
Δεν κατάλαβα προσωπικό θέµα, αλλά είµαι υποχρεωµένος από

τον Κανονισµό να δώσω τον λόγο για ένα λεπτό, όχι για να τοπο-
θετηθείτε, κύριε Πρόεδρε, κύριε Στίγκα, αλλά για να εξηγήσετε
σε τι έγκειται το προσωπικό. Και τότε θα αποφασίσω αν θα σας
δώσω τον λόγο να το αναπτύξετε. 

Έχετε τον λόγο για ένα λεπτό, για να µας πείτε σε τι έγκειται
το προσωπικό.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Δεν θέλω
να αντιδικήσω, απλά ο κ. Βορίδης δεν είπε την αλήθεια. Είπε ψέ-
µατα. Δεν έχω παράπονο, κύριε Βορίδη, δεν το είπα σαν παρά-
πονο «γιατί θα καταθέσουµε». Είστε και δικηγόρος και πρέπει να
καταλαβαίνετε σε απόλυτο βαθµό τι λέει ένας άλλος άνθρωπος.
Είπατε ότι εγώ από το Βήµα της Βουλής προκάλεσα -λέτε- τη δι-
καιοσύνη κ.λπ.. Ναι, όντως, έτσι είναι. Δεν είπα, όµως, δεν ανα-
φέρθηκα πουθενά στο όνοµα Κασιδιάρη, που όλοι σας το βλέ-
πετε στον ύπνο σας και δεν µε ενδιαφέρει. Δεν το έχω αναφέρει
πουθενά, κύριε Βορίδη. Εποµένως ούτε στην κυρία εισαγγελέα
το ανέφερα. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): (…Δεν
ακούστηκε) 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Δεν έχει
σηµασία. Αυτό θα το κρίνει η δικαιοσύνη. Εσείς τι είστε, δικαστι-
κός; Δεν κατάλαβα. Εσείς κόβετε, τεµαχίζετε, αποφασίζετε και
βγάζετε έτοιµο εµπόρευµα. Άλλωστε έχετε όπλα στα χέρια σας,
αλίµονο.

Και ένα τελευταίο, κύριε Πρόεδρε. Χαίροµαι ιδιαίτερα, βέβαια,
που καταδικάζετε τις τροµοκρατικές ενέργειες, αλλά στην περί-
πτωση των Σπαρτιατών αργήσατε έξι µέρες. Την Παρασκευή το
πρωί ή το Σάββατο, νοµίζω, έγινε η τροµοκρατική ενέργεια. Εσείς
τώρα αναφερθήκατε. Και ήθελα να γνωρίζω, η Νέα Δηµοκρατία
έβγαλε ανακοίνωση γι’ αυτό; 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τώρα τον λόγο αµέ-

σως θα πάρει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας, ο κ. Παφίλης, τον οποίο και καλώ στο
Βήµα. 

Αµέσως µετά έχει ζητήσει από πολλή ώρα και θα πάρει τον
λόγο για µια παρέµβαση, όπως τη δικαιούται ως Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος, της τάξεως των δύο-τριών λεπτών, δηλαδή, ο
κ. Μάντζος. Στη συνέχεια, εφόσον δεν έρθει µέχρι εκείνη την ώρα
η κ. Κωνσταντοπούλου, που είναι Πρόεδρος κόµµατος και άρα
όποτε έρθει και ζητήσει θα πάρει τον λόγο, θα συνεχίσουµε µε
τον κατάλογο των Βουλευτών - οµιλητών. Γιατί, το ξαναλέω, είναι
εβδοµήντα έξι εγγεγραµµένοι και µίλησε µόνο ένας. 

Κύριε Παφίλη, µετά από αυτόν τον λόγο τον δικό µου…
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε,

εµένα να µε διαγράψετε από τον κατάλογο…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όποιος θέλει µπορεί

να διαγράφεται. 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: …διότι οι Βουλευτές

δεν µπορούµε πια να µιλήσουµε στο Κοινοβούλιο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ωραία, τι να κάνουµε

τώρα; Να κόψουµε τον λόγο στους Αρχηγούς; 
Γίναµε κακοί προς τους Αρχηγούς, το είδατε. Δεχτήκαµε, τόσο

ο Πρόεδρος όσο και εγώ όσο προεδρεύω, επικρίσεις για την πα-
ρατήρηση όσον αφορά τον χρόνο και το αν κάποιος είναι εντός
θέµατος.

Λοιπόν, κύριε Παφίλη, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κυρία Αναγνωστοπούλου, τα παρά-

πονα όχι στον δήµαρχο, αλλά στον Κανονισµό της Βουλής και
στους Αρχηγούς σας κ.λπ.. 

Τώρα µπαίνω στον πειρασµό να κάνω σχολιασµούς. Ακούω,
παραδείγµατος χάριν, «εγώ καµµία σχέση µε τον Κασιδιάρη». Το
βράδυ των εκλογών «ευχαριστούµε τον Κασιδιάρη που ήταν, όχι
το ντίζελ, αλλά η κηροζίνη για να µπούµε στη Βουλή». Το άκουσε
όλη η Ελλάδα. Άρα µην κοροϊδευόµαστε εδώ τώρα. Μην κοροϊ-
δευόµαστε! Είναι γνωστό, πασίγνωστο, πέρα από όλα τα υπό-
λοιπα και την άποψη που έχουµε εµείς. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Δεύτερο σχόλιο: Ακούσαµε µια δικηγορική αντιπαράθεση του
κ. Βορίδη µε το ΠΑΣΟΚ, κυρίως, για ανεξάρτητες αρχές, για το
κράτος δικαίου κ.λπ.. Μας δουλεύετε; Ποιες ανεξάρτητες αρχές;
Ποιες ανεξάρτητες αρχές; Εµείς είµαστε αντίθετοι µε τις ανεξάρ-
τητες αρχές, πρώτον, γιατί δεν είναι ανεξάρτητες. Γιατί δεν είναι
ανεξάρτητες; Για δύο λόγους: Ο ένας είναι ότι τις βγάζει η εκά-
στοτε κυβέρνηση, µε ή χωρίς συµµαχίες. Έτσι δεν είναι, κύριε
Βορίδη; Και ο δεύτερος είναι ότι λειτουργούν σε ένα συγκεκρι-
µένο θεσµικό πλαίσιο, το οποίο είναι καθορισµένο και δεν µπο-
ρούν να βγουν. Δεν µπορεί να πει, δηλαδή, ο Πρόεδρος, παρα-
δείγµατος χάριν, της Επιτροπής Λιµένων ότι «εγώ δεν ιδιωτικο-
ποιώ τα λιµάνια». Έφυγε. Άρα πρέπει να κινείται στο πλαίσιο του
«νόµου» και λοιπά και λοιπά. 

Άρα αυτό το συνδικαλιστικό έγινε για να αποφύγει το πολιτικό,
γιατί αυτή είναι η ουσία. Και εσείς το ίδιο κάνατε, απαντήσατε νο-
µικίστικα, λες και ήµασταν σε αίθουσα δικαστηρίου «δεν άκουσα,
κύριε Πρόεδρε, κ.λπ.». Λοιπόν, το κάνατε για να αποφύγετε το
πολιτικό. Και το πολιτικό είναι ένα, ότι όλοι σας -και ΣΥΡΙΖΑ και
Νέα Δηµοκρατία και ΠΑΣΟΚ, βέβαια- συµφωνείτε σε όλα αυτά τα
οποία είπα προηγούµενα. 

Δεύτερο σχόλιο που θέλω να κάνω είναι για τα Τέµπη. Εδώ γί-
νεται και µια δηµαγωγία «συναντηθήκαµε µε αυτούς, κ.λπ.». Και
εµείς συναντηθήκαµε. Λοιπόν; Πρέπει να το πούµε εδώ στη
Βουλή ότι συναντηθήκαµε; Την ουσία να δούµε για τα Τέµπη.
Εµείς θα πάρουµε πρωτοβουλίες για εξεταστική. Το σκεφτόµα-
στε πώς και τι. Γιατί; Το πρόβληµα δεν είναι να φορτώσουµε στον
σταθµάρχη, ο οποίος µπορεί να έχει ευθύνες, και σε οποιαδήποτε
άλλον. Και αυτό είναι ένα θέµα. Το πρόβληµα, όµως, είναι ποια
πολιτική είναι αυτή που ακολούθησαν όλες -µα όλες- οι κυβερ-
νήσεις, όλα αυτά τα χρόνια, για να έχουµε Τέµπη; Ποια πολιτική
ακολουθεί η Ευρωπαϊκή Ένωση, που µας πουλάτε παραµύθια
εδώ πέρα, που το 10% µόνο των βασικών και κεντρικών γραµµών
έχει σύγχρονα µέσα παρακολούθησης; Και τι λέει η έκθεση των
σιδηροδρόµων; Ότι αρνούνται οι εταιρείες να τα βάλουν αυτά τα
συστήµατα, γιατί έχουν κόστος και µειώνονται τα κέρδη. Και βα-
ράτε και παλαµάκια για την Ευρωπαϊκή Ένωση. Αυτή είναι η λο-
γική που θα πω και στο τέλος: το κέρδος και το όφελος. 

Όσο για τα ελληνικά νοικοκυριά, που είπε ο κ. Φάµελλος, που
πραγµατικά βρίσκονται στην καρµανιόλα, µήπως έχει να µας πει
τίποτα για το ποιος έκανε τον νόµο για τα funds; Μήπως έχει να
µας πει τίποτα για το ποιος έκανε τον νόµο για τους πλειστηρια-
σµούς; Μήπως έχει να µας πει ποιος ήταν εκείνος που έκανε ιδιώ-
νυµο αδίκηµα αυτούς που µπαίνουν µπροστά στους πλειστη-
ριασµούς και ξέρετε ποιοι είναι, συνδικάτα, εµείς και άλλος κό-
σµος; Έχει να µας πει τίποτα γι’ αυτό, να κάνει καµµία αυτοκρι-
τική; Διότι αυτό αξιοποίησε η Νέα Δηµοκρατία, έφερε τροποποιή-
σεις στον Ποινικό Κώδικα και προχώρησε και παραπέρα. 

Όµως θέλουµε εµείς, σε αντίθεση µε όλους σας -και εννοώ σε
πολιτικό επίπεδο- να εκφράσουµε από αυτό το Βήµα, µαζί µε τις
εκατοντάδες εκατοµµύρια ανθρώπων σε όλο τον κόσµο και µε
τις εκατοντάδες χιλιάδες ανθρώπους, λαό, στην Ελλάδα, στον
παλαιστινιακό λαό, ο οποίος παλαιστινιακός λαός υφίσταται πρω-
τοφανή βαρβαρότητα, σφαγείο κυριολεκτικά, γενοκτονία από το
Ισραήλ µε τη στήριξη Ηνωµένων Πολιτειών και ΝΑΤΟ και µε την
ελληνική εµπλοκή. Πάνω από οκτώµισι χιλιάδες οι νεκροί στη
Γάζα, µαζί και µε άλλους πλησιάζουν τις δέκα χιλιάδες και σε
αυτά, αθεόφοβοι -τρεισήµισι χιλιάδες παιδιά, επιβεβαιωµένα,
έχουν σκοτωθεί µέσα σε είκοσι µέρες-, καλά, δεν έχετε κουβέντα
να πείτε; 

Τι λέτε για τους σφαγιασµούς των νηπίων της Χαµάς; Εµείς µε
τη Χαµάς δεν έχουµε καµµία σχέση ούτε συµφωνούµε πολιτικά,
ιδεολογικά και µε µεθόδους. Ωστόσο µιλάτε για τη σφαγή, η
οποία αποδείχθηκε µούφα, κατασκευασµένες ειδήσεις από όλα
τα κανάλια τα πληρωµένα και τα επηρεαζόµενα και από το Ισραήλ
και από την κυβέρνηση. Γιατί; Πώς βγήκε αυτό; Μια δηµοσιογρά-
φος είπε. Δεν τα ξέρει ο ελληνικός λαός, γι’ αυτό τα λέω. Και όταν
στρίµωξαν τη δηµοσιογράφο, λέει: «Όχι, δεν είδα τίποτα, κάποιος
στρατιώτης µού είπε ότι έγινε η σφαγή». Όπως και για πάρα
πολλά άλλα που βγαίνουν στην επιφάνεια, δηλαδή ποιος χτύπησε
κιµπούτς, κ.λπ., καθηµερινά και δεν τα βγάζουν οι Παλαιστίνιοι
ούτε η Χαµάς. Τα βγάζουν δυτικά µέσα ενηµέρωσης για τους δι-
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κούς τους λόγους.
Γι’ αυτά, λοιπόν, δεν βγάζετε κουβέντα; Τρεισήµισι χιλιάδες

παιδιά, νήπια, έφηβοι, µικρότεροι από εφήβους έχουν σκοτωθεί.
Ισοπεδώνονται ολόκληρες συνοικίες, ολόκληρες πόλεις. Είναι
αυτό έγκληµα πολέµου ή όχι; Και τι λέτε, στην καλύτερη περί-
πτωση; Για παράδειγµα, σήµερα δεν µπορείτε να πείτε µια κου-
βέντα τι έγινε στην Τζαµπαλίγια; Τι συνέβη εκεί; Βοµβάρδισαν
έναν προσφυγικό καταυλισµό. Τετρακόσιοι νεκροί και πάνω ήταν
οι τραυµατίες, άµαχοι, σφαγείο. Άστε τι ανακοινώνει ο τάδε αρ-
χηγός. Δηλαδή αξίζει ο θάνατος τετρακοσίων ανθρώπων γι’ αυτό
που λέει το Ισραήλ; Το χειρότερο, το πιο κυνικό και αισχρό και
πρόκληση απέναντι σε κάθε άνθρωπο που θέλει να σέβεται τον
εαυτό του, ποια ήταν η απάντηση αξιωµατούχου στρατιωτικού
του Ισραήλ, επίσηµη ενηµέρωση; «Ναι, χτυπήσαµε, ναι, υπάρχουν
άµαχοι νεκροί, αλλά τους είπαµε να φύγουν». Να πάνε πού; Πού
να πάνε, αλήθεια, κυκλωµένοι από έναν πάνοπλο στρατό; Και γι’
αυτό δεν µιλάει κανένας σήµερα, κουβέντα για όλα αυτά. Κυνι-
σµός αισχρός.

Εµείς δεν έχουµε έκπληξη. Αυτός είναι ο ιµπεριαλισµός, αυτοί
είναι οι σύµµαχοί σας, αυτή είναι η σωστή πλευρά της ιστορίας
κατά τη γνώµη σας. Είναι η δολοφονία, η γενοκτονία ενός λαού
ολόκληρου, που δεν γίνεται σήµερα, αλλά γίνεται πενήντα και πα-
ραπάνω χρόνια και δεν βγάζετε κουβέντα κυριολεκτικά για όλα
αυτά.

Και βέβαια ίσες αποστάσεις όλοι σας, και ο ΣΥΡΙΖΑ και το
ΠΑΣΟΚ. Τώρα πάτε να τα γυρίσετε, αλλά δεν βγαίνει αυτό, από
την πρώτη στιγµή, λες και αυτό ήταν κεραυνός εν αιθρία, όλα
αυτά που έγιναν, λες και η επίθεση της Χαµάς όπως έγινε και µε
βάση όλη την ιστορία δυόµισι εκατοµµύρια άνθρωποι, αποκλει-
σµένοι είκοσι χρόνια, τι θα κάνουν στο τέλος; Δεν θα αντέξουν
άλλο. Και βέβαια ισχύουν πάρα πολύ άσχηµα πράγµατα. Αλλά
όµως ένα είναι το θέµα: Ο ελληνικός λαός -και να το ξέρετε και
θα το πληρώσετε όλοι σας ακριβά- είναι µε τους Παλαιστίνιους,
είναι µε έναν λαό που αγωνίζεται πάρα πολλά χρόνια, πάνω από
µισό αιώνα, για να αποκτήσει ένα κράτος, ένα κράτος που -εσείς
που είστε µε το Διεθνές Δίκαιο- έχει αποφασιστεί από τον ΟΗΕ,
ανεξάρτητο παλαιστινιακό κράτος, πραγµατικά ανεξάρτητο. Κρά-
τος σηµαίνει όλα, σηµαίνει και ο στρατός, σηµαίνει δικιά του κυ-
βέρνηση, σηµαίνει υποδοµές και παρ’ όλα αυτά βρίσκεται υπό
κατοχή.

Μίλησε κανένας ποτέ για τους εποικισµούς; Δεν είναι παράνο-
µοι; Δεν είναι παραβίαση του Διεθνούς Δικαίου το ότι το Ισραήλ
προχωράει χιλιόµετρα, χτίζει σπίτια, εξοπλίζει έποικους που δο-
λοφονούν και τώρα αλλά και όλο το προηγούµενο διάστηµα; Και
αυτά τα βγάζουν ξένα περιοδικά και δεν είναι του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος. Αυτό παλεύει, τη δική του πατρίδα, πάνω από πενήντα
χρόνια. Και τώρα ίσες αποστάσεις, ο θύτης και το θύµα, τώρα το
δικαίωµα της αυτοάµυνας.

Αλήθεια, πώς νιώθετε να λέτε «δικαίωµα αυτοάµυνας», κύριε
Υπουργέ και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας και οι υπόλοιποι, µε
τις τρεισήµισι χιλιάδες παιδιά στον τάφο; Πώς νιώθετε; Αυτοά-
µυνα είναι αυτή ή γενοκτονία; Πώς νιώθετε µε όλη αυτή την ισο-
πέδωση; Πώς νιώθετε που έχουν στερήσει νερό, ηλεκτρικό ρεύ-
µα, που πίνουν αλµυρό νερό, ακατάλληλο, µια ολόκληρη πολιτεία
-τι πολιτεία- µε δυόµισι εκατοµµύρια ανθρώπους; Αυτό τι είναι,
αυτοάµυνα του Ισραήλ; Αλήθεια; Να αλλάξουµε τότε το νόηµα
των λέξεων.

Εµείς, λοιπόν, καλούµε τον ελληνικό λαό να δυναµώσει τον
αγώνα του κι άλλο. Να απευθυνθώ και στα µέσα ενηµέρωσης, ας
σταµατήσουν το θάψιµο, γιατί αυτοί θα ξεφτιλιστούν. Γιατί κάθε
µέρα έχει λαό, έχει χιλιάδες, εκατοντάδες χιλιάδες στον δρόµο,
που υποστηρίζουν τους Παλαιστίνιους, που εκφράζουν την αλ-
ληλεγγύη στην Παλαιστίνη. Λέµε, λοιπόν, την Κυριακή στις 11.00’
στο Σύνταγµα να εκφραστεί πάλι αυτή η συµπαράσταση που
υπάρχει. 

Γιατί το λέτε, αλλά δεν έχει κανένα νόηµα πια. Λέτε και εσείς
ότι η µοναδική λύση είναι η δηµιουργία ανεξάρτητου, βιώσιµου
παλαιστινιακού κράτους στα σύνορα του ’67, µε πρωτεύουσα την
Ανατολική Ιερουσαλήµ. Στην πράξη τι κάνετε, όµως; Το αντίθετο
ακριβώς. Το λέτε, αυτό είναι το φύλλο συκής. Αυτό είναι και έµ-
µεση στήριξη στο Ισραήλ. Είναι ντροπή, κηλίδα και στην ιστορία

η θέση της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας στο ψήφισµα του
ΟΗΕ. Τι ζήτησε το ψήφισµα; Ανθρωπιστική παύση πυρός. Ούτε
αυτό; Τόσο πολύ µε το Ισραήλ και µε τον Νετανιάχου; Μα τόσο
πολύ; Γιατί; Γιατί δεν ήταν σωστό, αν εσύ είσαι αλληλέγγυος µε
τα θύµατα και όλα αυτά τα οποία λέτε, να ψηφίσει ναι, να υπάρξει
τώρα κατάπαυση του πυρός, να αρχίσουν διαπραγµατεύσεις για
την υλοποίηση αυτής της απόφασης;

Το δίληµµα, λοιπόν, και απευθυνόµαστε στον κόσµο περισσό-
τερο, είναι: µε τους λαούς που αγωνίζονται ή µε τους δολοφό-
νους του, µε τους στυγνούς, αισχρούς δολοφόνους του; Όχι
µόνο στην Παλαιστίνη, αλλά στη Γιουγκοσλαβία, στο Ιράκ. Πού
είναι τα βιολογικά όπλα του Ιράκ; Πού είναι; Εκεί εσείς, κολληµέ-
νοι. Γιατί; Γιατί αυτά είναι τα συµφέροντα όχι της χώρας, αλλά
της αστικής τάξης της χώρας, που θέλει και αυτή στην αναδια-
νοµή της λείας να κερδοσκοπήσουν. Εµείς, λοιπόν, είµαστε -πε-
ρήφανοι και χωρίς υποσηµειώσεις και εισαγωγές- µε το σύνθηµα:
«Λευτεριά στον λαό της Παλαιστίνης».

Θα πω δυο λόγια για το νοµοσχέδιο. Έφυγε βέβαια ο κ. Βορί-
δης. Το νοµοσχέδιο τι λέει; «Νέο σύστηµα διοικήσεων φορέων
του δηµόσιου τοµέα, ενίσχυση της αποτελεσµατικότητάς τους
και λοιπές διατάξεις». Μάλιστα, συµφωνούµε, καλός είναι ο τί-
τλος. Το βασικό ερώτηµα είναι το εξής: Αποτελεσµατικότητα για
ποιον, για τον λαό; Μην πούµε τι γίνεται για τον λαό. Μην πούµε
«πυρκαγιές», «πληµµύρες», να µην πούµε «τα άθλια νοσοκοµεία»
και όλα τα υπόλοιπα. Άρα γι’ αυτούς δεν είναι ούτε αφορά αυ-
τούς. Αφορά άλλους. Με ποια πολιτική; Την πολιτική των ιδιωτι-
κοποιήσεων, των εργολάβων, της εγκατάλειψης του δηµόσιου
τοµέα, µε την πολιτική της γιγάντωσης του ιδιωτικού τοµέα, πα-
ραδείγµατος χάριν, όχι µόνο στον τοµέα της υγείας, αλλά και
αλλού.

Και το λέω αυτό, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ,
γιατί η αντιπαράθεσή σας είναι στα επιµέρους. Στο κεντρικό
θέµα, που αφορά την πολιτική και τον χαρακτήρα αυτού του κρά-
τους, δεν λέτε τίποτα. Τι λέτε; Ότι µπορούµε να φτιάξουµε δίκαιο
κράτος µέσα σε ένα κράτος που είναι σκληρά κρατικό και υπη-
ρετεί τα συµφέροντα των λίγων, του κεφαλαίου και που είναι η
κινητήρια δύναµη σύµφωνη µε εσάς της οικονοµίας. Εκεί κάνετε
την κριτική. 

Εµείς, λοιπόν, θα φύγουµε από αυτό. Και λέµε το εξής: ότι η
Νέα Δηµοκρατία έχει στρατηγική και δεν είναι στρατηγική Μη-
τσοτάκη, όπως σας αρέσει να τη φορτώνετε στον Μητσοτάκη.
Είναι οι αλλαγές που έχει ανάγκη το καπιταλιστικό σύστηµα σή-
µερα, που δεν έχω ακούσει λέξη γι’ αυτό, για να δηµιουργήσει
έναν δηµόσιο τοµέα µε καλύτερες προϋποθέσεις για να υπηρετεί
την καπιταλιστική ανάπτυξη, η οποία στηρίζεται στο µεγάλο κε-
φάλαιο, στους µεγάλους επιχειρηµατικούς οµίλους. Και, βέβαια,
παραπονέθηκε ο κ. Κασσελάκης σήµερα ότι δεν γίνεται δίκαιη
µοιρασιά. Τα παίρνουν λίγοι, πρέπει να πάρουν και οι υπόλοιποι
που αδικούνται.

Αυτό, λοιπόν, είναι το κεντρικό θέµα και η Νέα Δηµοκρατία -
συνεχίζοντας τους νόµους και του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµο-
κρατίας- πάει και λίγο παραπέρα, ίσως λίγο απότοµα, γιατί θέλει
να οικοδοµήσει τέτοια δηµόσια διοίκηση που να είναι στην υπη-
ρεσία των επιχειρηµατιών. Ψέµα; 

Για να δούµε ένα παράδειγµα, όχι οικονοµικό, αλλά έχει σχέση
µε την οικονοµία.

Φτιάξατε ή όχι δικαστήρια πολυτελείας; Ο κοσµάκης τραβιέται
δύο και τρία και πέντε χρόνια για να πάρει µια αποζηµίωση. Και
εσείς φτιάξατε δικαστήρια πολυτελείας µε νόµο που ήταν και
προαπαιτούµενο -και πρέπει να το δούµε αυτό- του Ταµείου Ανά-
καµψης, που να µπορούν µέσα σε µια εβδοµάδα να εκδικάζουν,
παρακάµπτοντας και αξιοποιώντας το καινούργιο θεσµικό πλαί-
σιο, τις επιχειρηµατικές επενδύσεις. Έτσι δεν είναι; Έτσι ακριβώς
είναι. Έτσι, λοιπόν, φέρνετε αντιστοίχιση του δηµόσιου τοµέα… 

Αυτή είναι η στρατηγική, δεν είναι θέµα αν το λέει ο Μητσοτά-
κης ή ο Κασσελάκης ή ο Ανδρουλάκης. Είναι όλου του συστήµα-
τος σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση, σε όλο τον καπιταλιστικό
κόσµο να µπορέσει να εναρµονιστεί ο δηµόσιος τοµέας συνολικά
για να υπηρετήσει αυτή την πολιτική. Και εδώ είναι η µεγάλη σύ-
γκρουση. Λέτε για την ανταγωνιστικότητα του κεφαλαίου, το να
µπορούν να µπουν µέσα στον δηµόσιο τοµέα, για να βγάλουν
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κέρδη οι µεγαλοεπιχειρηµατίες -αυτό γίνεται- και γιγαντώνεται
από πάρα πολλές πλευρές.

Δεύτερον, ποια θα είναι τα κριτήρια τα αντικειµενικά, όπως
λέτε, κυρία Υπουργέ, και τα είπε ο κ. Μητσοτάκης τρεις, τέσσερις
φορές και θα κρίνονται οι διευθυντές και οι άλλοι. Ποια θα είναι;
Θα είναι η µόρφωση, σύµφωνοι. Θα είναι οι ικανότητες που έχουν
να διευθύνουν. Να το πω έτσι. Θα είναι και, βέβαια, η κλασική συ-
νέντευξη, που βάζει και τη σφραγίδα. Μάλιστα. Ποιος θα τους
κρίνει αυτούς; Το ΑΣΕΠ. Μάλιστα. Το ΑΣΕΠ θα προτείνει τρεις
και θα αποφασίζει η κυβέρνηση. «As usual», που λένε και σε γνή-
σια ελληνικά. Ακριβώς αυτή είναι η αντικειµενικότητα. 

Με ποια κριτήρια όµως θα διορίζεται ένας διοικητής, παραδεί-
γµατος χάριν, σε ένα νοσοκοµείο; Με τα κριτήρια του «Νοσοκο-
µείο Α.Ε.». Δηλαδή, για να το πω πιο πρακτικά και να το καταλα-
βαίνει ο κόσµος, ποιος θα είναι καλός διοικητής κατά την άποψή
σας; Αυτός που θα κάνει τον προϋπολογισµό, θα τον φτιάχνει
καλά και θα είναι εντάξει ο προϋπολογισµός ή θα είναι αυτός που
θα τον κάνει ελλειµµατικό, γιατί θα λέει «χρειάζοµαι γιατρούς,
χρειάζοµαι ιατρικά µηχανήµατα, χρειάζοµαι νοσηλευτές, χρει-
άζοµαι, χρειάζοµαι, χρειάζοµαι…»; Γιατί αυτά είναι τα προβλή-
µατα. Τα προβλήµατα δεν είναι ο µάνατζερ. Τα προβλήµατα είναι
το µε ποια πολιτική θα δουλεύει αυτός ο µάνατζερ και η πολιτική
η δική σας είναι ακριβώς αυτή. Θυσιάζουµε -να το πω πολύ πρα-
κτικά- τις λαϊκές ανάγκες στον βωµό του κέρδους. 

Και είναι µόνο στα νοσοκοµεία; Τι θέλουν τα νοσοκοµεία σή-
µερα; Τα είπαν κι άλλοι. Έχετε συναίσθηση τι συµβαίνει; Έχετε
συναίσθηση ότι κλείνετε συνέχεια τµήµατα; Έχετε συναίσθηση
ότι οι γιατροί έχουν φθάσει στα όριά τους και ότι λείπουν πάρα
πολλοί; Έχετε συναίσθηση ότι οι νοσηλευτές δεν αντέχουν άλλο;
Έχετε συναίσθηση ότι ο κόσµος ξοδεύει µια περιουσία για να
πάει στο ιδιωτικό, γιατί αλλιώς θα πεθάνει; Το λέω έτσι ωµά.
Έχετε. Αλλά αυτό δεν ενδιαφέρει την πολιτική. Σε αυτό το σύ-
στηµα αυτό που ενδιαφέρει είναι το κόστος και το όφελος. Αυτό
που ενδιαφέρει δεν είναι η ιατρική επιστήµη, αλλά είναι το ακριβό
φάρµακο, παραδείγµατος χάριν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Συγγνώµη, κύριε Πα-
φίλη.

Ενηµερώνω, επειδή υπάρχουν διαµαρτυρίες για τον χρόνο, ότι
ο κ. Παφίλης δικαιούται να µιλήσει περισσότερο εξαιτίας του ότι
ο κ. Κουτσούµπας δεν µπορούσε να είναι σήµερα στην Ολοµέ-
λεια. Γι’ αυτό και έχει υπερβεί τον χρόνο, µε άδεια του Προ-
εδρείου.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Μην γκρινιάζετε, δώδεκα λεπτά πρω-
τοµιλία, έξι λεπτά δευτερολογία, τρία λεπτά τριτολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Συνεχίστε, κύριε Πα-
φίλη.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΛΙΑΚΟΣ: Ενηµερώστε, όµως, ότι δεν θα ξαναµι-
λήσετε µέχρι αύριο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν ξαναµιλάω!
Όµως, αυτά συµβαίνουν µόνο στον τοµέα της υγείας; Αλήθεια,

τι συµβαίνει µε τις πληµµύρες; Γιατί πνίγηκε η Θεσσαλία; Και
επειδή δεν θέλω να αναλύσω όλα τα υπόλοιπα, το 2017 -ΣΥΡΙΖΑ
στην κυβέρνηση αλλά δεν έχει σηµασία- κατατέθηκε µελέτη η
οποία προέβλεπε το τι µπορεί να γίνει στη Θεσσαλία και η οποία
είχε τρία σενάρια. Το πρώτο έλεγε να µείνουν όπως είναι τα έργα,
το οποίο απορρίφθηκε. Το δεύτερο έλεγε να γίνουν ορισµένες
παρεµβάσεις που δεν πρόκειται να αντιµετωπίσουν το πρόβληµα
και το τρίτο έλεγε ότι πρέπει να γίνουν έργα στρατηγικά -θα το
πω έτσι απλά-, τα οποία θα µπορέσουν να λύσουν οριστικά το
πρόβληµα µε βάση τις µελέτες που υπάρχουν για τη Θεσσαλία,
τις ιδιοµορφίες, τα βουνά, την Κάρλα και όλα τα υπόλοιπα.

Όµως, το τρίτο σενάριο λέει απορρίπτεται λόγω κόστους. Και
σας ερωτώ. Εσείς από τον ΣΥΡΙΖΑ, που ήσασταν κυβέρνηση, ή
από το ΠΑΣΟΚ ή από τη Νέα Δηµοκρατία τι κάνατε; Το τρίτο και
ουσιαστικό το απορρίψατε. Γιατί; Κόστος-όφελος. Αυτή είναι η
λογική του συστήµατος. Κόστος είναι η ανθρώπινη ζωή, κόστος
είναι η περιουσία, κόστος είναι να καταστρέφεται ένας κόσµος
ολόκληρος γιατί έχει κόστος να φτιάξουν τέτοια έργα και κόστος
είναι να κερδίζουν τα µεγάλα συµφέροντα. 

Αλλά δεν πρόκειται για εξαίρεση. Τα ίδια συµβαίνουν και µε τις
σιδηροδροµικές γραµµές. Να σας πω, οι ελεγκτές εναέριας κυ-

κλοφορίας έχουν µεγάλη κραυγή. «Δεν αντέχουµε άλλο! Είµαστε
λίγοι, είναι σύνθετα τα καθήκοντα και είµαστε όλη την ώρα µε την
ψυχή στα δόντια για να γίνει µεγάλο αεροπορικό ατύχηµα.».
Τόσα χρόνια το λένε. Γιατί δεν κάνετε προσλήψεις; Γιατί δου-
λεύουν δωδεκάωρο και δεκατετράωρο; Φαντάζεστε έναν άν-
θρωπο πάνω στο κοµπιούτερ να κανονίζει την εναέρια κυκλοφο-
ρία δώδεκα ώρες; Τα ίδια κάνατε κι εσείς από τον ΣΥΡΙΖΑ για
τους µηχανοδηγούς, που τους πήγατε εννέα µέρες µε δωδε-
κάωρα. Αν έχετε αµφιβολία, να σας τα φέρω.

Άρα, για να τελειώνουµε, όλα αυτά τα οποία γίνονται µε γρή-
γορους, άγριους ρυθµούς ή όχι δεν διαφέρουν από τη γενική
στρατηγική του συστήµατος. Αυτή εφαρµόζει και η Νέα Δηµο-
κρατία. Η προσπάθεια που κάνουν τα άλλα κόµµατα να τα φορ-
τώσουν τάχα µόνο στη Νέα Δηµοκρατία; Ενώ στην Ευρώπη; Τι
σου λέει; Σου λέει εδώ παίρνουµε τη διεθνή εµπειρία. Ποια διεθνή
εµπειρία; Της Σοβιετικής Ένωσης, δυστυχώς, δεν υπάρχει. Αν
έπαιρναν αυτή την εµπειρία, θα την πάρει ο κόσµος και θα γίνει
σοσιαλισµός. Γιατί; Για την υγεία και την παιδεία που µιλάτε,
ακόµα και οι αντίπαλοι έλεγαν ότι δεν υπάρχει προηγούµενο και
ούτε πρόκειται να γίνει ποτέ στον καπιταλισµό. Και δεν τα λέµε
εµείς. Ήταν δωρεάν, δηµόσια, ανεβασµένη, τα πάντα.

Εποµένως η εµπειρία η διεθνής είναι από αυτό που ακολου-
θούν και όλες οι καπιταλιστικές χώρες στην Ευρωπαϊκή Ένωση
και αλλού. Και εσείς τι λέτε στον κόσµο; Ότι µπορεί να έχουµε
αξιοκρατία. Ναι, ανάλογα τι βάζεις για το ποιος είναι άξιος. Μπο-
ρεί να έχουµε δικαιοσύνη, µπορεί να έχουµε κράτος δικαίου. Ένα
καπιταλιστικό κράτος που αυτό που το κινεί είναι η λογική του
κέρδους και όχι τα λαϊκά συµφέροντα.

Εµείς, λοιπόν, είµαστε µε τα λαϊκά συµφέροντα. Εµείς λέµε ότι
αυτό το κράτος µπορεί και πρέπει να ανατραπεί και στη θέση του
να µπει ένα εργατικό λαϊκό κράτος, που θα κινείται µε γνώµονα
την κάλυψη των ανθρωπίνων αναγκών και όχι την αύξηση των
κερδών.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε κι εµείς,

κύριε Παφίλη. 
Τον λόγο έχει για τρία λεπτά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος

του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Μάντζος.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.

Και ευχαριστώ και τους συναδέλφους µου. Η παρέµβασή µου θα
είναι µόνο για τρία λεπτά. Δεν θα την έκανα αν δεν είχαµε ακού-
σει όλα αυτά την τελευταία µία ώρα και πλέον, διότι µετά το ρε-
σιτάλ αλαζονείας του κυρίου Πρωθυπουργού, το οποίο θα σχο-
λιάσουµε στη συνέχεια, είχαµε και το ρεσιτάλ σοφιστείας εκ µέ-
ρους του Υπουργού Επικρατείας κ. Βορίδη σε πολύ σηµαντικά
ζητήµατα της τρέχουσας κοινοβουλευτικής δραστηριότητας.

Πρώτον, ακούσαµε τον κ. Βορίδη σχεδόν να καταφεύγει έως
και στον Κώδικα Διοικητικής Διαδικασίας για να δικαιολογήσει τα
αδικαιολόγητα. Είναι ένα το εργαλείο το οποίο θα έπρεπε ο κύ-
ριος Υπουργός Επικρατείας να χρησιµοποιήσει για να ερµηνεύσει
τι θέλει το Σύνταγµα όταν αξιώνει τα 3/5 στη Διάσκεψη των Προ-
έδρων. Θέλει τη µεγαλύτερη δυνατή διακοµµατική συναίνεση.

Η βούληση του αναθεωρητικού νοµοθέτη λοιπόν -σέβοµαι τον
κ. Παφίλη που δεν θέλει τους νοµικισµούς, αλλά χρειάζεται και ο
νόµος και το Σύνταγµα σε αυτή την πολιτική επιχειρηµατολογία-
θέλει τη µέγιστη δυνατή διακοµµατική συναίνεση. 

Δεύτερον, µας έψεξε -κι εκεί που είµαστε θύµατα, θα γίνουµε
ξανά θύτες- ότι είµαστε εµείς που παραβιάζουµε το κράτος δι-
καίου, ότι δήθεν γνωρίζουµε εµείς κάτι το οποίο έχει δηµοσιολο-
γηθεί και γραφτεί σε εφηµερίδες, ότι δηλαδή υπάρχει εισήγηση
του προέδρου µιας ανεξάρτητης αρχής για επιβολή προστίµου
σε µια κρατική υπηρεσία, την ΕΥΠ. Λέµε, λοιπόν, καθαρά ότι δεν
γνωρίζουµε ποια θα ήταν η απόφαση. Γνωρίζουµε όσα γνωρίζετε,
γιατί θεωρώ ότι διαβάζετε κι εκείνες τις εφηµερίδες που δεν σας
αρέσει το περιεχόµενό τους, εκτός από τις άλλες. Εσείς, όµως,
τι θέλατε και γυρεύατε µία εκκρεµότητα δεκαοκτώ µηνών, όπως
οµολογείτε, να την αλλάξετε και να τη θεραπεύσετε κατά το δο-
κούν και κατά το συµφέρον την προηγούµενη ακριβώς της κρίσι-
µης αποφάσεως; Τι θέλατε ει µη µόνον να ξέρετε τελικά ποια θα
είναι η απόφαση την επόµενη ηµέρα;

Τρίτον, από την παρουσία του κ. Βορίδη και του κ. Φάµελλου
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όσον αφορά τα Τέµπη. Υπάρχει το άρθρο 86 του Συντάγµατος.
Υπάρχει αυτή η περίφηµη διάταξη για την ποινική ευθύνη των
Υπουργών και υπάρχει κάποιος και κάτι που κάτι είδε. Άκουσα
τον κ. Βορίδη να λέει: «Κάποιος, κάτι, αν είδε». Ο «κάποιος» είναι
ο Ευρωπαίος εισαγγελέας. Το «κάτι» είναι µια δικογραφία που
έχει έρθει από τον Ιούλιο, παρακαλώ, στη Βουλή. Τι θέλετε να κά-
νουµε; Να αφήσουµε µια δικογραφία στο τέλµα, µπας και παρα-
γραφεί και κανένα αδίκηµα ή θέλετε ως Εθνική Αντιπροσωπεία,
Βουλή των Ελλήνων, να κάνουµε το καθήκον µας και να µετρη-
θούµε όλες και όλοι µε τη στάση µας σε αυτή εδώ τη θέση; Κα-
νένας και τίποτα δεν ξεχνιέται. Υπάρχουν οι θεσµοί και οι τρόποι
να αποδοθεί η δικαιοσύνη.

Και θέλω να αναφερθώ σε δύο σηµεία, αντί πολλών, κυρία
Πρόεδρε, µε την ανοχή σας, για όσα είπε ο κ. Βελόπουλος νωρί-
τερα. Είπε ότι απαξιώνει να µιλήσει για το ΠΑΣΟΚ. Και µίλησε
δέκα λεπτά. Σκεφτείτε να µην απαξίωνε το ΠΑΣΟΚ. Αυτό είναι
δικό µου σχόλιο.

Είναι σαφές δε και πολύ προβληµατικό και ντροπιαστικό, έστω
στη ροή του λόγου του, να µιλά και να απευθύνεται σε ένα κοι-
νοβουλευτικό κόµµα χρησιµοποιώντας τον όρο «αναπηρικό κα-
ροτσάκι». Δεν είδα ευαισθησία από το Προεδρείο της Βουλής για
τη χρήση του κοινοβουλευτικού λόγου, την οποία είδαµε σε µε-
γάλη αφθονία το προηγούµενο δίωρο για τη χρήση του κοινο-
βουλευτικού χρόνου. Αυτή η αναφορά προσβάλλει το αναπηρικό
κίνηµα και προσβάλλει όλους τους συµπολίτες µας µε αναπηρία.
Θα έπρεπε αυτό να διαγραφεί από τα Πρακτικά µε ευθύνη και
πρωτοβουλία του ίδιου εκείνου που το εκστόµισε, του Προέδρου
της Ελληνικής Λύσης. Είναι ντροπιαστικό.

Δύο µύθοι οι οποίοι πρέπει να καταρριφθούν και µε αφορµή
την παρουσία του κ. Βελόπουλου:

Πρώτος µύθος: «Ο κ. Ανδρουλάκης δεν έκανε ό,τι έπρεπε για
την υπόθεση των υποκλοπών». Και το λέω αυτό γιατί ο κ. Βελό-
πουλος αναπαράγει µια προπαγάνδα από στρατευµένη µερίδα
του Τύπου. Η µηνυτήρια αναφορά, και η κύρια και η συµπληρω-
µατική, η προσφυγή του στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο των Δικαιω-
µάτων του Ανθρώπου, οι πολλές παρουσίες του εδώ στην ελλη-
νική Βουλή και στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο είναι το µάξιµουµ των
θεσµικών µέσων που έχει ένας πολίτης, όχι µόνο πολιτικός Αρ-
χηγός, για να υπερασπιστεί τον εαυτό του και τη δηµοκρατία µας
από αυτού του είδους τις µεθοδεύσεις.

Δεύτερος µύθος: «Το ΠΑΣΟΚ και τα δάνειά του». Τα έχουµε
ρυθµίσει όλα και όλα τηρούνται και εξυπηρετούνται απαρέγκλιτα.
Ας ρωτήσει και τον όψιµο συνεργάτη του κ. Μητσοτάκη για τα
δάνεια της Νέας Δηµοκρατίας. Επίσης, ας µας πει τις δικές του
οφειλές από τα πρόστιµα του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεό-
ρασης µήπως προσπάθησε να τις ρυθµίσει µε την αγαστή συνερ-
γασία στη Διάσκεψη των Προέδρων;

Και κλείνω συνδυαστικά. Από τον κ. Βορίδη και τον κ. Βελό-
πουλο προκύπτει, κυρία Πρόεδρε, ότι δεν έχει καµµία δυσκολία
η Ελληνική Λύση τελικά, όπως περιµέναµε να είχε, να δικαιολο-
γήσει τη συνέργειά της. Το είπε ορθά κοφτά τι έγινε σε αγαστή
συνεργασία. «Ξηλώσαµε τους ψευτοαριστερούς των ανεξάρτη-
των αρχών».

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Δεν ειπώθηκε τέτοιο πράγµα.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Έχετε αναλάβει συνήγορος υπερά-

σπισης του κ. Βελόπουλου; Έχει φτάσει και σε αυτό το σηµείο η
συνεργασία;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Όχι, για εσάς…
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Σας διαβάζω τι είπε ο όψιµος συνε-

ταίρος σας: «Ξηλώσαµε µαζί τους ψευτοαριστερούς των ανεξάρ-
τητων αρχών σε ΑΔΑΕ και Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης».

Προκύπτει, λοιπόν, κυρία Πρόεδρε, ότι η συνεργασία της Νέας
Δηµοκρατίας και της Ελληνικής Λύσης δεν ήταν µόνο στο επί-
πεδο της αλλαγής της σύνθεσης της ΑΔΑΕ και του Εθνικού Συµ-
βουλίου Ραδιοτηλεόρασης µέσα στη µαύρη νύχτα, αλλά ήταν και
στην εκστρατεία -η οποία ακόµα και σήµερα είναι σε πλήρη εξέ-
λιξη- αποδόµησης, κακοποίησης και δολοφονίας χαρακτήρων
των επικεφαλής των ανεξάρτητων αρχών και των ίδιων των ανε-
ξάρτητων αρχών και της θεσµικής ανεξάρτητης λειτουργίας
τους. Αυτή είναι η αγαστή, πλην αδέξια, συνεργασία της Δεξιάς.
Να τη χαίρεστε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει για τρία

λεπτά ο κ. Χήτας, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής
Λύσης, και στη συνέχεια θα µπούµε στον κατάλογο των οµιλητών,
για να συνεχίσουµε µε την κ. Αναγνωστοπούλου.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Ορθώς µπερδευτήκατε και είπατε Κίνηµα Αλλαγής - ΠΑΣΟΚ.

Δύο ονόµατα, δύο ΑΦΜ, µία ιστορία όµως. Είναι δύο τα ονόµατα,
δύο τα ΑΦΜ, και παραπάνω είναι τα ΑΦΜ, και µία ιστορία.

Κύριε Μάντζο, καταλαβαίνω τον δύσκολο ρόλο που έχουµε ως
Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι να υπερασπιζόµαστε τα κόµµατά
µας, αλλά θα πρέπει, όταν παίρνετε τον λόγο στη Βουλή των Ελ-
λήνων, να µάθετε να λέτε αλήθειες.

Πρώτον, δεν γνωρίζετε εάν έχει διαγράψει ή όχι από τα Πρα-
κτικά την έκφραση για το αναπηρικό καροτσάκι. Άρα φροντίστε
πρώτα να µάθετε και µετά να εκφράζεστε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Έχει γίνει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Δεν το ξέρετε.
Δεύτερον, λέτε για έναν µύθο. Στην περίπτωση της ΑΔΑΕ που

ο Τύπος έγραφε ότι υπήρχε µια ειληµµένη απόφαση για πρόστιµο
στην ΕΥΠ, τα δηµοσιεύµατα του Τύπου τα ενστερνίζεστε. Για την
περίπτωση του κ. Ανδρουλάκη, όµως, είπατε ότι υπάρχει µια µε-
ρίδα του Τύπου η οποία υποστηρίζει αυτά. Αυτά δεν τα πιστεύετε.
Άρα τον Τύπο τον πιστεύετε αλά καρτ.

Πάµε, όµως, στα σοβαρά.
Κύριε Μάντζο, σας έχω εδώ ένα πολύ ενδιαφέρον χαρτί. Θα το

επανακαταθέσουµε στα Πρακτικά. Πανελλήνιο Σοσιαλιστικό Κί-
νηµα, ΠΑΣΟΚ. Για το Θεό! Ισολογισµός, 31 Δεκεµβρίου 2022. Σφ-
ραγιδάρες, τα πάντα, και υπογραφές. Σύνολο χρεών του ΠΑΣΟΚ
από τραπεζικά δάνεια. Το ΠΑΣΟΚ χρωστάει 398 εκατοµµύρια
ευρώ και έχετε το θράσος να µας κουνάτε το δάχτυλο µέσα στη
Βουλή; Τώρα θα τα ακούσετε.

Ξανά στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χήτας καταθέ-

τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης, κύριε Μάντζο, και θα τα ακούσετε τώρα, τι βλέπω εδώ;
Στις 30-11-2020 -εµείς ήµασταν εδώ, κύριε Μάντζο, εσείς δεν
ήσασταν, το κόµµα σας ήταν- τρία τακτικά µέλη και τρία αναπλη-
ρωµατικά µέλη άλλαξαν στην ΑΔΑΕ και ψήφισε το ΠΑΣΟΚ. Τι συ-
ναλλαγή κάνατε εδώ; Για πείτε µας λίγο. Σας πιάνουµε µε τη γίδα
στην πλάτη στις 4 Μαρτίου του 2021, όταν αλλάζει ο αντιπρό-
εδρος του ΕΣΡ και ένα µέλος του ΕΣΡ και ψηφίζει το ΠΑΣΟΚ. Σας
µαταπιάνουµε µε τη γίδα στην πλάτη και κάνετε δόλιες συνεργα-
σίες, µάλλον, µε την κυβέρνηση όταν αντικαθίστανται έξι σύµβου-
λοι, ένας αντιπρόεδρος και ένας πρόεδρος στο ΑΣΕΠ, και βο-
λεύουµε και κοσµάκη µε το ΑΣΕΠ, κύριε Μάντζο, και υπερψηφίζει
µόνο το ΠΑΣΟΚ. Με τις ψήφους του ΠΑΣΟΚ περνάνε. Εδώ τι
έχουµε; Υπόγειες συναλλαγές; Εδώ τι έχουµε; Deal; Στις 27 Ιου-
λίου, κύριε Μάντζο, µε τις ψήφους µόνο του ΠΑΣΟΚ αντικαθίστα-
ται στο ΑΣΕΠ ένας αντιπρόεδρος κι ένας σύµβουλος. Μόνο µε
δικές σας ψήφους περνάει και αυτή η αντικατάσταση. Στις 29 Ιου-
λίου του 2021 µόνο µε το ΠΑΣΟΚ τρία τακτικά µέλη και έξι ανα-
πληρωµατικά στην Αρχή Προστασίας Δεδοµένων Προσωπικού
Χαρακτήρα. Και ΑΣΕΠ, ΑΣΕΠ, ΑΣΕΠ και µε ΣΥΡΙΖΑ στις 30-6-2022
και στις 13-10-2022 µε τις ψήφους του ΣΥΡΙΖΑ περνάνε οι αλλα-
γές στα τακτικά µέλη στο ΑΣΕΠ. 

Τι κάνετε εδώ ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ; Πείτε µας λίγο. Εξηγή-
στε µας, γιατί πραγµατικά έχετε γίνει εµµονικοί. Να ενηµερώ-
σουµε ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ ότι το πρόβληµά σας δεν είµαστε ε-
µείς. Μην κάνετε αντιπολίτευση σε εµάς. Σε αυτούς κάνετε αντι-
πολίτευση. Έχετε χαθεί. Έχετε ενάµιση µήνα εµµονή µε την Ελ-
ληνική Λύση. 

Ναι, κύριε Μάντζο, όταν λέµε ξηλώσαµε, ξηλώσαµε εµείς, η
Ελληνική Λύση, το αντιχριστιανικό, ανθελληνικό ΕΣΡ. Το καταλα-
βαίνετε;

Επίσης, κύριε Μάντζο, θα προσφύγουµε νοµικά… 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Προσέξτε τους χαρα-

κτηρισµούς, κύριε Χήτα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: …εάν δεν έρθετε µετά το τέλος να
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δείτε τα πληρωµένα πρόστιµα από την τσέπη του, από τη δουλειά
του, του Προέδρου µας, του ΕΣΡ. Το καταλαβαίνετε; Γιατί, δυ-
στυχώς, για εσάς ο δικός µας ο Πρόεδρος εργάζεται. Ούτε Ευ-
ρωβουλευτής ήτανε ούτε άεργος ήτανε ούτε παιδί του πολιτικού
σωλήνα ήτανε ούτε τίποτα. Τιµή µας και καµάρι µας που ο Πρό-
εδρός µας δουλεύει και δεν θα είναι αεριτζής, λέω σαν κάποιους
άλλους, αν υπάρχουν αυτοί.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι έξι µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Επαγ-
γελµατικό Λύκειο Αταλάντης Φθιώτιδας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρία Αναγνωστοπούλου, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε.
Θα ήθελα να ζητήσω συγγνώµη από τον Κοινοβουλευτικό Εκ-

πρόσωπο του ΚΚΕ, τον κ. Παφίλη. Απλώς να του πω ότι φώναξα
και όταν ήταν να µιλήσει ο κ. Φάµελλος. Φωνάζω πάντα, γιατί µε
οκτώ κόµµατα είναι δύσκολο πια για τους Βουλευτές να µιλάνε.
Για τον οποιονδήποτε το λέω, οπότε να µην το παίρνει προσω-
πικά. Έφυγε, αλλά θα το ακούσει, το ξέρω. 

Θέλω να ξεκινήσω µε ένα πράγµα, γιατί σήµερα εδώ ακούσαµε
πολλά και διάφορα και κατά τη γνώµη µου επικίνδυνα. Είπε ο
Πρωθυπουργός από αυτό το Βήµα ότι εδώ δεν είναι αίθουσα ανά-
πτυξης έκθεσης ιδεών για να λέει ο καθένας ότι θέλει. Τον σιγο-
ντάρισε σε αυτό και ο Πρόεδρος της Βουλής. 

Και αναρωτιέµαι: Στην Ολοµέλεια ο καθένας και η καθεµία από
εµάς, πολύ περισσότερο οι πολιτικοί Αρχηγοί, οι Κοινοβουλευτι-
κοί Εκπρόσωποι, αλλά και ο οποιοσδήποτε ή η οποιαδήποτε Βου-
λευτής δεν έχουµε το δικαίωµα και δεν κρινόµαστε από αυτούς
που µας έχουν ψηφίσει και από αυτές, αλλά και στα Πρακτικά
που µένουν για την ιστορία του τόπου, για το τι λέµε; Από πότε
στην Ολοµέλεια δεχόµαστε υποδείξεις από τον Πρωθυπουργό
και συνηγορεί σε αυτή την κατεύθυνση ο Πρόεδρος της Βουλής;
Μου φαίνεται άκρως επικίνδυνο και άκρως προσβλητικό. Εδώ
στην Ολοµέλεια όταν µάλιστα τρέχουν και γεγονότα πάρα, πάρα
πολύ σηµαντικά δεν µπορούν οι Αρχηγοί των κοµµάτων, οι Κοι-
νοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, ακόµα και εµείς δεν µπορούµε να µη
µιλήσουµε και να πούµε τη γνώµη µας, να πούµε την άποψή µας.
Είναι σαν να µην τοποθετούµαστε. Μας ακούν οι πολίτες.

Αυτή τη στιγµή στη Λωρίδα της Γάζας διαπράττονται εγκλή-
µατα πολέµου. Δεν µπορούµε να µιλήσουµε γι’ αυτά; Τώρα, σε
πραγµατικό χρόνο διαπράττονται και δεν θα µιλήσουµε γι’ αυτά;
Δεν θα πούµε έστω το στοιχειώδες από πού κι ως πού η χώρα
µας κάνει αποχή από το ψήφισµα της Γενικής Συνέλευσης του
ΟΗΕ για την ανθρωπιστική εκεχειρία, λες και ήταν κάτι το τόσο
φοβερό; Από πού και ως πού η Ελλάδα χρεώνεται αυτό που απο-
φάσισε η Κυβέρνηση και εµείς οι υπόλοιποι που εκπροσωπούµε
ένα µικρό ή µεγάλο κοµµάτι των πολιτών του ελληνικού λαού δεν
έχουµε δικαίωµα να τοποθετηθούµε και να πούµε τη γνώµη µας
στην Ολοµέλεια και ας µην ακούµε αυτά τα οποία δεν υπάρχουν
ούτε καν στη διπλωµατική γλώσσα, όχι στην πολιτική και την αν-
θρώπινη ούτε καν στη διπλωµατική; Δηµιουργική αποχή δεν
υπάρχει πουθενά στη διπλωµατική γλώσσα. 

Άρα, λοιπόν, ας σταµατήσει αυτή η επικίνδυνη ατραπός και ας
σταµατήσει και αυτό το υπονοµευτικό της ίδιας της δηµοκρατίας.
Έγιναν εκλογές, τόσο πήρατε εσείς, τόσο πήραµε εµείς. Άρα το
θέµα των υποκλοπών τελείωσε. Άρα το ένα τελείωσε, το άλλο τε-
λείωσε και δεν θα µιλάτε. Θα µιλάµε για ότι θέλουµε και γι’ αυτό
που εµείς θεωρούµε ότι µας έστειλε ο ελληνικός λαός εδώ. 

Ας πάµε τώρα στο νοµοσχέδιο. Θα πω πολύ λίγα πράγµατα.
Έχουν ειπωθεί αρκετά και από την εισηγήτριά µας και από τον
Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας, άρα θα πω λίγα πρά-
γµατα. Θα ξεκινήσω µε ένα. 

Η Νέα Δηµοκρατία έχει έναν εκπληκτικό τρόπο να δίνει άλλο

περιεχόµενο στις λέξεις και άλλο εντελώς νόηµα. Η ουσία, όµως,
και ο πυρήνας της πολιτικής της και στην πρώτη θητεία της και
σε αυτή, τη δεύτερη, είναι ένας και µοναδικός: ο απόλυτος έλεγ-
χος της δηµόσιας διοίκησης για υλοποίηση συγκεκριµένης πολι-
τικής. Στην προηγούµενη φάση η αριστεία έγινε η σηµαία αυτής
της Κυβέρνησης. Αριστεία τι σήµαινε για τη δηµόσια διοίκηση;
Βάζουµε αυτούς που θέλουµε για να κάνουν, να επιτελέσουν, µε
τον πιο άριστο τρόπο, τον πιο αποτελεσµατικό, αυτά που θέλει
το επιτελικό κράτος. 

Ποιο είναι το κορυφαίο παράδειγµα µιας τέτοιας αποτελεσµα-
τικής αριστείας, όπως την εννοεί η Κυβέρνηση; Ο κ. Κοντολέων,
όπου έφτασε εδώ η ίδια η Κυβέρνηση να αλλάξει τον νόµο και τα
κριτήρια για να µπορέσει να νοµιµοποιήσει την επιλογή ενός αν-
θρώπου ο οποίος δεν είχε κανένα κριτήριο γι’ αυτή τη θέση. Άρα,
λοιπόν, η λέξη αριστεία στη γλώσσα της Νέας Δηµοκρατίας και
στον πυρήνα της πολιτικής -δεν αναφέρω όλα τα άλλα παραδεί-
γµατα- είναι «είµαι άριστος για να επιτελέσω αυτό που θέλει η
Κυβέρνηση».

Ποιος είναι ο πυρήνας σε αυτό το νοµοσχέδιο; Ότι εδώ η δη-
µόσια διοίκηση δεν είναι για να είναι υπηρέτης του λαού και για
να γίνει µοχλός ανάπτυξης, µοχλός υπεράσπισης - προώθησης
του κοινωνικού κράτους, αλλά πρέπει να γίνει µοχλός αποτελε-
σµατικής, όπως την εννοεί η Νέα Δηµοκρατία, απορρόφησης
κονδυλίων και διοχέτευσης του χρήµατος. 

Και αυτό κάνει. Αλλά ακόµα και σε αυτό, όπως έκανε και µε τον
Κοντολέοντα, µικραίνει πάρα πολύ τα κριτήρια, µην τυχόν και της
ξεφύγει κάτι. Γιατί δεν µπορώ να καταλάβω ότι στις επιτροπές
είναι µετακλητοί, είναι άνθρωποι του Μαξίµου, πλήρης, ασφυκτι-
κός έλεγχος. Δεν µπορώ να καταλάβω γιατί το διδακτορικό δεν
είναι µέσα στα προσόντα, δεν µοριοδοτείται µε τον τρόπο που
θα πρέπει να µοριοδοτηθεί. Δεν µπορώ να καταλάβω γιατί η προ-
φορική συνέντευξη -το καταλαβαίνουµε φυσικά, για να µην πε-
ράσει στη ζούλα κανένας που δεν θέλουµε- µοριοδοτείται
παραπάνω από ό,τι όλα τα άλλα κριτήρια. 

Είναι πασιφανές ότι η Νέα Δηµοκρατία αποφασίζει πραγµατικά
να στραγγαλίσει τη διοίκηση σε µια στιγµή που αυτή η χώρα αυτό
που έχει ανάγκη είναι από περισσότερη δηµόσια διοίκηση. Πρέ-
πει να προσληφθούν υπάλληλοι. Σε όποιον δηµόσιο τοµέα και να
πάτε, σε όποιο νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου, σε οποιονδή-
ποτε θα δείτε ένα πράγµα, ότι λείπει κόσµος. Για να εξυπηρετή-
σει τι; Για να εξυπηρετήσει τον λαό, γιατί αυτό πρέπει να κάνει η
δηµόσια διοίκηση. 

Άρα απέχουµε πάρα πολύ το ένα πνεύµα από το άλλο. Αυτό
το νοµοσχέδιο φέρνετε. Θα το ονοµάσετε και αξιοκρατικό και
αποτελεσµατικό και αντικειµενικό και όλα αυτά! Αλλά, δεν κρύ-
βεται ένα πράγµα: Το βαθύ χέρι του επιτελικού κράτους είναι, µε
αυτά τα αποτελέσµατα που έχουµε δει µέχρι σήµερα. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής

είναι ο κ. Γεώργιος Μουλκιώτης, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η δραστική βελτίωση της οργά-

νωσης και της λειτουργίας των δηµοσίων φορών, η αντιµετώπιση
της τεχνοκρατικής ανεπάρκειας, της πελατειακής λογικής και της
διαφθοράς είναι βασική προϋπόθεση υπεράσπισης του δηµοσίου
συµφέροντος. Και, βεβαίως, ο διαρκής εκσυγχρονισµός των δη-
µόσιων φορέων αποτελεί µια αναγκαία συνθήκη κάθε βιώσιµης
ανάπτυξης. Νοµίζω, λοιπόν, ότι κανένας από εµάς εδώ σε αυτή
την Αίθουσα δεν έχει διαφορετική άποψη από αυτά που είπα. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο ανταποκρίνεται σε αυτά τα παραπάνω
ζητούµενα; Προφανώς η ερώτηση είναι ρητορική, κυρία Υπουρ-
γέ. Είναι ρητορική, διότι, όπως τόνισε και ο ειδικός αγορητής µας,
ο κ. Δουδωνής, το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου δεν συνιστά µια
µεταρρύθµιση στην κατεύθυνση της αξιοκρατίας, της διαφάνειας,
της λογοδοσίας και της αµεροληψίας. Τώρα, το ότι η Κυβέρνηση
αυτοαναιρείται δεν αποτελεί πια και κάποια πρωτοτυπία. Το κάνει
κατ’ επανάληψη. Και στην περίπτωση της επιλογής των διοική-
σεων στον δηµόσιο τοµέα τα πράγµατα είναι πλέον ξεκάθαρα.

4602 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το επιχείρηµα της Κυβέρνησης
είναι ότι αξιολογούν στην πράξη τα νοµοθετήµατα και ό,τι δεν
λειτουργεί το βελτιώνουν. Μάλιστα! Τώρα, στην περίπτωση του
σηµερινού νοµοσχεδίου, η βελτίωση την οποία ισχυρίζονται ότι
φέρνουν ισούται µε την αλλαγή του νοµοθετικού πλαισίου που η
ίδια η κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη θέσπισε µε το ν.4735/2020.
Κι αυτό η Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη το έχει κάνει.

Και αναρωτιέµαι, πώς αξιολόγησε τις επιπτώσεις ενός τέτοιου
νοµοθετήµατος, το οποίο έχει αναφερθεί ότι έχει εφαρµοστεί
µόλις οκτώ φορές. Πώς έγινε αυτό; Υπάρχει κάποια αξιολόγηση,
αφού παρήλθε η τριετία, όπως προβλέπει το άρθρο 56 του ν.
4622/2019 για το υποτιθέµενο επιτελικό κράτος; Αν υπάρχει, ας
τη δούµε. Αν υπάρχει! 

Είναι σαφές, όµως, ότι χωρίς καµµία αξιολόγηση η Κυβέρνηση
προχωρά στην αλλαγή της αλλαγής την οποία υποτίθεται ότι
έκανε. Κάνει, δηλαδή, µία ακόµα «τοµή», όπως αυταρέσκεται να
λέει και αναφέρεται συχνά ο κ. Μητσοτάκης, προς µια υποτιθέ-
µενη µεταρρυθµιστική, αξιοκρατική και αµερόληπτη κατεύθυνση.

Στην πραγµατικότητα, όµως, τι έρχεται και κάνει τώρα µε αυτή
τη νέα νοµοθετική πρωτοβουλία; Ούτε λίγο ούτε πολύ, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, εδραιώνει ένα σύστηµα επιλογής διοικήσεων
και αυτό το σύστηµα πολιτικό όχι µόνο ως προς την τελική επι-
λογή -καθώς η επιλογή αυτή γίνεται από τον Υπουργό και τους
αρµόδιους Υπουργούς ή το Υπουργικό Συµβούλιο-, αλλά κυρίως
ως προς την προεπιλογή. 

Και εδώ είναι το µείζον ζήτηµα, διότι η προεπιλογή η οποία γί-
νεται από επιτροπές των οποίων η πλειοψηφία αποτελείται από
γενικούς και ειδικούς γραµµατείς, δηλαδή από µετακλητούς, δη-
λαδή από αυτούς που διορίζει η κυβέρνηση. Αυτό είναι το θέµα
της προεπιλογής. Είναι τακτοποιηµένη η προεπιλογή από διορι-
σµένους της κυβέρνησης. 

Με άλλα λόγια, δηλαδή, σε αυτό το στάδιο θα έχει γίνει ήδη η
επιλογή αυτών που αρέσκονται να επιλέγουν στην επόµενη φάση
και η τελική επιλογή θα είναι µεταξύ των «ηµετέρων». Αν γίνεται
ή δεν γίνεται έτσι, θα το ακούσουµε και αυτό. 

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, τεχνηέντως παρουσιάζει διατάξεις τε-
χνικές για να στηρίξει τη ρητορική της περί ενός νοµοθετήµατος
που έρχεται να εδραιώσει αδιάβλητες διαδικασίες στην επιλογή
των διοικήσεων φορέων του δηµοσίου. Έτσι λέει. Γνωρίζουµε,
όµως, όλοι -όπως και ο λαός µας- ότι ο διάβολος στις λεπτοµέ-
ρειες κρύβεται. Στην προκειµένη περίπτωση ποιες είναι οι λεπτο-
µέρειες; 

Πρώτον, τίθενται ταυτόχρονα χαµηλά και υψηλά κριτήρια για
τη δυνατότητα συµµετοχής στον διαγωνισµό. Χαµηλά κριτήρια,
παραδείγµατος χάριν, ως προς την επάρκεια γνώσεων ξένης
γλώσσας και υψηλά κριτήρια ως προς την εργασιακή εµπειρία.
Ναι ή όχι; Ναι. Το αποτέλεσµα είναι αφ’ ενός να ελλοχεύει κίνδυ-
νος ο διοικητής, παραδείγµατος χάριν, του «Ευαγγελισµού» να
µη γνωρίζει την αγγλική γλώσσα -γιατί γνωρίζει µόνο την ιταλική-
και αφ’ ετέρου να αποκλείεται εξαρχής η γενιά του brain drain,
γιατί δεν έχει αυτή την προϋπηρεσία που πρέπει να έχει και δεν
µπορεί να συµµετέχει στον διαγωνισµό, διότι αντικειµενικά στε-
ρείται της εργασιακής εµπειρίας. Άρα τι σηµαίνει αυτό το νοµο-
σχέδιο; Για να δούµε και τη γενιά του brain drain, η οποία δεν
αναφέρεται πουθενά σήµερα εδώ. 

Δεύτερη λεπτοµέρεια: Η συνέντευξη ανατρέπει τη µοριοδό-
τηση των αντικειµενικών κριτηρίων, υπερισχύοντας σε βαρύτητα
των τυπικών εκπαιδευτικών προσόντων. Πολύ απλά: Τα απαιτού-
µενα εκπαιδευτικά προσόντα, ενώ µε τον νόµο του 2020, τον δικό
σας, της Νέας Δηµοκρατίας, µοριοδοτούνταν µε οκτακόσια
µόρια, σύµφωνα µε τη διάταξη που θέλετε τώρα να ψηφίσετε µο-
ριοδοτούνται µε εξακόσια µόρια. 

Τρίτη λεπτοµέρεια, τρίτο ζήτηµα: Ενώ πάλι στον ισχύοντα νόµο
4735/20 προβλεπόταν ρητά η µοριοδότηση του διδακτορικού τί-
τλου, σαν τυπικού εκπαιδευτικού προσόντος, τριακόσια πενήντα
µόρια, από δω και στο εξής η κατοχή του διδακτορικού τίτλου θα
συνεκτιµάται -προσέξετε- µόνο στο πλαίσιο της συνέντευξης και
στο σκέλος της καταλληλότητας για τη θέση. Γι’ αυτό µόνο θα
συνεκτιµάται, για τίποτα άλλο. Και ρωτάµε: Αυτή είναι η αριστεία
την οποία επιδιώκει η Κυβέρνηση; 

Και τι σας λέει, κυρία Υπουργέ, κι εδώ θέλω την προσοχή σας,

η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής; Το διαβάσετε στις παρα-
τηρήσεις. Λέει, λοιπόν, η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής:
«Δηµιουργείται προβληµατισµός ως προς την τήρηση των αρχών
της ισότητας και της αξιοκρατίας και συγκεκριµένα εκ της µη συ-
µπερίληψης του διδακτορικού τίτλου σπουδών στα επιδοτούµενα
εκπαιδευτικά προσόντα». 

Και επ’ αυτού, κυρία Υπουργέ, επειδή το λέει η Επιστηµονική
Υπηρεσία της Βουλής θα θέλαµε µια σαφή τοποθέτησή σας, να
µας πείτε ποια είναι η άποψη της Κυβέρνησης σε αυτά που λέει
η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Συµπολίτευσης, καταλήγο-
ντας λέω ότι δεν είναι ευχάριστο για µας, για το ΠΑΣΟΚ, για την
παράταξη που, είτε σας αρέσει είτε δεν σας αρέσει, έχει κάνει τα
πρώτα βήµατα ως προς τα εµπρός σε σχέση µε την εδραίωση
της αρχής της αµεροληψίας και της αξιοκρατίας στον δηµόσιο
τοµέα και µε τον εµβληµατικό νόµο Πεπονή και µε τη σύσταση
του ΑΣΕΠ και µε τον ν.2414/96, που προέβλεπε τα ελάχιστα απαι-
τούµενα προσόντα για διορισµό σε θέσεις διευθύνοντος συµβού-
λου δηµοσίων υπηρεσιών και οργανισµών, αλλά βεβαίως και µε
την εισαγωγή του opengov από την κυβέρνηση Παπανδρέου. Θυ-
µάστε πώς την κρίνατε τότε; Και έρχεστε τώρα και την ακολου-
θείτε κατά πόδας. 

Να τα θυµάστε και να κάνετε την αυτοκριτική και να κοιτάζε-
στε, διότι δεν είναι θεµιτό ούτε ευχάριστο να καταψηφίζουµε
εµείς µια νοµοθετική πρωτοβουλία που έστω µόνο στον τίτλο
αναφέρεται σε µια υποτιθέµενη ενίσχυση της αποτελεσµατικότη-
τας του δηµοσίου τοµέα. 

Δεν είναι ευχάριστο για µας. Δυστυχώς, όµως, κύριοι και κυ-
ρίες Υπουργοί, είναι µονόδροµος. Είναι µονόδροµος όταν εισά-
γετε και εισηγείστε διατάξεις που αυτό που καταφέρνουν µόνο
είναι να διαιωνίζουν ξεκάθαρα το καθεστώς του πελατειασµού. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλείται στο Βήµα ο

επόµενος οµιλητής, ο κ. Χρήστος Κατσώτης, Βουλευτής του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Ο σύντροφος Παφίλης µίλησε για τις εξελίξεις στην Παλαι-

στίνη, την απαράδεκτη στάση της Κυβέρνησης, που υποστηρίζει
τη γενοκτονία των Παλαιστινίων από το κράτος-δολοφόνο του Ισ-
ραήλ. Αυτούς στηρίζουν και τα γεράκια του πολέµου, οι ΗΠΑ, το
ΝΑΤΟ, η Ευρωπαϊκή Ένωση, που µαζί µε το κράτος του Ισραήλ
προχωρούν τα σχέδιά τους στην περιοχή, στο πλαίσιο του αντα-
γωνισµού µε άλλα ιµπεριαλιστικά κέντρα για τον έλεγχο των
πηγών πλούτου και των δρόµων µεταφοράς. 

Αυτούς στηρίζει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και
εµπλέκει τη χώρα µε παραχώρηση, εκτός όλων των βάσεων και
της 112 Πτέρυγας Μάχης της Ελευσίνας, µε τους Πάτριοτ στη
Σαουδική Αραβία, µε τη φρεγάτα «ΨΑΡΑ» στην περιοχή και δεν
γνωρίζουµε τι άλλες συµφωνίες έκανε µε τον Μπίµπι, όπως απο-
κάλυψε, τον σφαγέα Νετανιάχου. Έχει δηµοσιευτεί ότι θα βοη-
θήσει ακόµα και για τον εκτοπισµό των Παλαιστινίων από τη Γάζα
για να έρθει στην κατοχή του Ισραήλ. 

Δίνετε διαπιστευτήρια προσήλωσης στον αµερικανονατοϊκό
σχεδιασµό στο πλαίσιο του κράτους και της κυβέρνησης του Ισ-
ραήλ, που έχει βαµµένα τα χέρια της µε το αίµα πάνω από εκατό
χιλιάδων ανθρώπων στην περιοχή, στην Παλαιστίνη. Τους σφα-
γείς στηρίζετε. 

Πριν από οκτώ χρόνια ο ΣΥΡΙΖΑ έβαλε τις βάσεις και µετά η
Νέα Δηµοκρατία σφίγγει όλο και περισσότερο τη στρατηγική
σχέση της Ελλάδας µε το Ισραήλ και µαζί µε την Κύπρο αποτε-
λούν την αιχµή του ευρωατλαντικού σχεδιασµού στην περιοχή
της Μέσης Ανατολής και του Περσικού Κόλπου. 

Είναι άθλια αυτή η στάση της Κυβέρνησης και υπαγορεύεται
από τα συµφέροντα και τις συµµαχίες της αστικής τάξης. Είναι
σε πλήρη διάσταση µε την αλληλεγγύη που εκφράζουν χιλιάδες
λαού και νεολαίας όλες αυτές τις ηµέρες στον παλαιστινιακό λαό.
Συγκρούεται µε τον δίκαιο αγώνα των Παλαιστινίων ενάντια στην
κατοχή, µε το δικαίωµά τους να έχουν πατρίδα.

Το ΚΚΕ, οι χιλιάδες του λαού που εκφράζει την αλληλεγγύη
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του µε τη συµµετοχή του στις συγκλονιστικές διαδηλώσεις στη-
ρίζουν τον λαό της Παλαιστίνης στον αγώνα του για ανεξάρτητο
κράτος στα σύνορα του 1967 µε πρωτεύουσα την Ανατολική Ιε-
ρουσαλήµ. Να σταµατήσει κάθε εµπλοκή της χώρας µας. Να στα-
µατήσει κάθε διευκόλυνση στο κράτος δολοφόνο. Αυτή είναι η
σωστή πλευρά της ιστορίας και καλούµε τον λαό την Κυριακή στο
Σύνταγµα και σε άλλες πόλεις της χώρας στο µεγάλο ποτάµι αλ-
ληλεγγύης στον παλαιστινιακό λαό. 

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Ο ειδικός αγορητής του ΚΚΕ, ο σύ-
ντροφος Βασίλης Μεταξάς, µε επάρκεια ανέδειξε τις θέσεις µας
και επιτρέψτε µου να πω ορισµένες πλευρές. 

Αλήθεια, αφού είναι τόσο σηµαντικό το νοµοσχέδιό σας, κυρία
Υπουργέ, όπως ισχυρίζεστε, ότι θα επιλέγονται οι καλύτεροι,
γιατί πριν από µια βδοµάδα διορίσατε τον νέο διοικητή του ΕΦΚΑ
και τον υποδιοικητή και δεν περιµένατε τώρα να διοριστεί, µε
αυτό το σηµαντικό νοµοσχέδιο και τη σωστή επιλογή σας; Ποια
είναι η πηγή, αλήθεια, της αναξιοκρατίας και της αδιαφάνειας; Ο
λαός διόριζε µέχρι σήµερα τις διοικήσεις των δηµόσιων φορέων
ή οι κυβερνήσεις;

Το κριτήριο επιλογής είναι ένα και κυριαρχεί, µε όποιον τρόπο
αποφασίζετε κάθε φορά την τοποθέτηση στους δηµόσιους ορ-
γανισµούς. Αυτό είναι το πόσο ικανός, πρόθυµος και αποφασι-
σµένος είναι ο υποψήφιος διοικητής να προωθήσει στον όποιο
τοµέα την πολιτική που αξιώνει το κεφάλαιο και βέβαια γίνεται
πολιτική της κυβέρνησης. 

Γιατί τα νοσοκοµεία είναι σε άθλια, σε τραγική κατάσταση
άραγε; Επειδή λείπουν οι µάνατζερ; Πώς θα βελτιωθούν οι πα-
ρεχόµενες υπηρεσίες, όταν λείπουν οκτώ χιλιάδες γιατροί και εί-
κοσι χιλιάδες νοσηλευτικό προσωπικό, όταν λείπει εξοπλισµός
ιατρικός, τεχνολογικός, αναλώσιµα, ακόµη και σεντόνια για το
κρεβάτι του ασθενή; Οι διοικητές σε τι θα αξιολογούνται; Στο πώς
θα επιτυγχάνουν οικονοµία κλίµακας, προφανώς σε βάρος των
εργαζοµένων και των υπηρεσιών προς τον λαό, στο πώς θα βρί-
σκουν χορηγούς για να καλύψουν τις ανάγκες, στο πώς θα εξο-
ντώνονται γιατροί και νοσηλευτικό προσωπικό µε τις ατέλειωτες
εφηµερίες ή στο πώς θα διεκδικεί προσλήψεις του αναγκαίου
προσωπικού, την αναγκαία χρηµατοδότηση για την κάλυψη των
αναγκών σε εξοπλισµό, υλικά και σε συντήρηση των υποδοµών
και άλλα;

Ο διοικητής, για παράδειγµα, της ΔΥΠΑ -του πρώην ΟΑΕΔ- σε
τι θα αξιολογείται; Στο πώς στηρίζονται οι άνεργοι, στο πώς αξιο-
ποιεί τα αποθεµατικά του πρώην ΟΕΚ για εργατικές κατοικίες ή
στο πώς θα προσφέρει φτηνό εργατικό δυναµικό στους εργοδό-
τες;

Η πολιτική σας δεν αφήνει αναπάντητα τα ερωτήµατα. Η στή-
ριξη της καπιταλιστικής ανάπτυξης από όλες τις εκδοχές του
κράτους, µε τη λειτουργία του και τις προτεραιότητες να προ-
σαρµόζονται στις αξιώσεις των µεγάλων επιχειρηµατικών οµίλων
σε βάρος της ζωής του λαού, απαντά στις επιλογές σας. Αυτή
την πολιτική στηρίζει η εφαρµογή της λογικής του κόστους-οφέ-
λους, που καταλήγει σε εγκλήµατα, όπως στα Τέµπη, στη Θεσ-
σαλία οι πληµµύρες και οι θάνατοι από τις πληµµύρες, στον
Έβρο, στην Εύβοια, στη Ρόδο, καθηµερινά µε τα εργοδοτικά
εγκλήµατα στους χώρους δουλειάς. 

Κατά τα άλλα, η ανεξάρτητη Επιθεώρηση Εργασίας λειτουργεί
προς όφελος των εργαζοµένων. Το ζει ο λαός στην καθηµερινό-
τητά του, που πληρώνει τα κέρδη ενάντια στις ανάγκες του,
ακόµη και τις βασικές. 

Αυτή την πολιτική υπηρετούν η κεντρική κυβέρνηση, η περιφε-
ρειακή και τοπική διοίκηση και τα νοµικά πρόσωπα του δηµοσίου.
Όλα είναι κράτος, όπως σηµείωσε και η Υπουργός. Αυτό λέµε και
εµείς, αποκαλύπτοντας όσους µιλούν για αυτοδιοίκηση. Ο ισχυ-
ρισµός ότι µπορεί τάχα να υπάρξει κρατική διακυβέρνηση, κρα-
τικές δηµόσιες υπηρεσίες που να υπηρετούν τόσο τα συµφέρο-
ντα του κεφαλαίου όσο και της εργατικής τάξης του λαού απο-
καλύπτεται ιστορικά ότι είναι απατηλός. 

Το νοµοσχέδιο προβλέπει σχέδια δράσης των φορέων στη
βάση της πολιτικής της Κυβέρνησης. Οι φορείς καλούνται να θε-
σπίσουν ρεαλιστικούς στόχους και να σταθµίσουν το κόστος και
το όφελος. Ποιος όµως καθορίζει σήµερα τι είναι ρεαλιστικό; Οι
αντικειµενικές δυνατότητες της εποχής ή οι ανάγκες του κεφα-

λαίου; Ποιος αποφασίζει τι θα προσµετρηθεί ως κόστος και τι ως
όφελος; Τελικά ποιος είναι αυτός που µόνιµα πληρώνει και ποιος
είναι αυτός που µόνιµα ωφελείται από την εφαρµογή αυτής της
πολιτικής;

Η αλήθεια είναι ότι η εργατική τάξη και τα λαϊκά στρώµατα γε-
νικά αντιµετωπίζουν διαρκώς τον ίδιο εχθρό: τη δικτατορία του
κεφαλαίου, που γίνεται όλο και πιο επιθετική απέναντι στα δικαιώ-
µατα και τις ανάγκες τους. Μελετά, εκσυγχρονίζει τα όπλα του,
βελτιώνει την οργάνωσή του, αξιοποιεί τη νέα τεχνολογία. Η άρ-
χουσα τάξη των καπιταλιστών απέδειξε ότι είναι έτοιµη να δια-
πράξει τα µεγαλύτερα εγκλήµατα σε βάρος του λαού, προκει-
µένου να εδραιώσει, να θωρακίσει και να διατηρήσει την εξουσία
της. 

Όµως, ό,τι και αν κάνει το σύστηµα, δεν πρόκειται να κρύψει
τη µεγάλη αλήθεια, ότι θα µπορούσαµε να ζούµε πολύ καλύτερα
αν οι ανάγκες µας δεν θυσιάζονταν καθηµερινά στον βωµό του
κέρδους των µεγάλων οµίλων. Οι όποιες µεταρρυθµίσεις -που τις
προβάλλετε ως σηµαντικές- δεν αφορούν τον λαό και τις ανάγκες
του, όπως και αυτή που εισάγετε σήµερα. Αυτό το κράτος, αυτό
το δηµόσιο δεν είναι για όλους, δεν είναι ουδέτερο. Υπηρετεί
τους λίγους σε βάρος των πολλών. Θα γίνεται όλο και πιο εχθρικό
απέναντι στον λαό αλλά και σε άλλους λαούς. 

Γι’ αυτό είναι ανάγκη σήµερα ο αγώνας για ριζικές ανατροπές,
για ένα άλλο κράτος, που θα βάζει µπροστά τις ανάγκες του λαού
και όχι τα κέρδη του κεφαλαίου. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει η κ. Σοφία Ασηµακοπούλου, Βουλευτής της Ελ-

ληνικής Λύσης. 
ΣΟΦΙΑ - ΧΑΪΔΩ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χαρακτηριστικά

και δυστυχώς διαχρονικά στοιχεία της ταυτότητας της ελληνικής
δηµόσιας διοίκησης είναι η κοµµατική επιρροή, ο υπερσυγκε-
ντρωτικός χαρακτήρας της και η επιρροή ανάµεσα στο κράτος
και στον πολίτη. 

Υποτίθεται ότι το νέο πλαίσιο που προωθείται θα στηρίζεται
στις αρχές της αµεροληψίας και της αξιοκρατίας για την επιλογή
διοικήσεων στον δηµόσιο τοµέα µε όρους διαφάνειας, αντικειµε-
νικότητας και ταχύτητας, που διασφαλίζουν την επιλογή του κα-
τάλληλου προσώπου για την κατάλληλη θέση. 

Πόσο οξύµωρο, από τη µία, να µας λέτε αυτό και, από την άλ-
λη, να µας λέτε ότι η τελική επιλογή θα γίνεται µε απόφαση
Υπουργού ή µε κοινή απόφαση των συναρµόδιων Υπουργών ή µε
πράξη του Υπουργικού Συµβουλίου. Μιλάµε για θέσεις τεράστιας
ευθύνης και χρειάζονται ενισχυµένοι µηχανισµοί αξιολόγησης. 

Για να µην πούµε και για τις επιτροπές επιλογής που θα συ-
γκροτούνται, µεταξύ άλλων, ενδεικτικά για την οµάδα α’ και από
τον αρµόδιο γενικό ή ειδικό γραµµατέα του εποπτεύοντος Υ-
πουργείου ή, εφόσον δεν υφίσταται, άλλον γενικό ή ειδικό γραµ-
µατέα ή τον υπηρεσιακό γραµµατέα του ίδιου Υπουργείου µετά
από πρόταση του αρµόδιου Υπουργού, έναν γενικό ή ειδικό
γραµµατέα της Προεδρίας της Κυβέρνησης µετά από πρόταση
του αρµόδιου Υπουργού για τη διασφάλιση της συνοχής του κυ-
βερνητικού έργου και τον Γενικό Γραµµατέα Δηµόσιας Διοίκησης
του Υπουργείου Εσωτερικών ή στην περίπτωση ανώνυµων εται-
ρειών του δηµοσίου έναν γενικό ή ειδικό γραµµατέα του Υπουρ-
γείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών.

Προσπαθείτε µε κάθε τρόπο και µε κάθε µέσο να κάνετε τις
διαδικασίες να φαίνονται αντικειµενικές και διαφανείς, αλλά δυ-
στυχώς φαίνεται ότι µε το παρόν στα ίδια θα καταλήξουµε. Παρά
τις υποσχέσεις περί επιτελικότητας, οι περισσότεροι κρατικοί µη-
χανισµοί -ανεξάρτητα από τη νοµική µορφή τους- δεν µπορούν
να υπηρετήσουν αποτελεσµατικά τον σκοπό για τον οποίο δηµι-
ουργήθηκαν. 

Γινόµαστε καθηµερινά µάρτυρες µιας συνεχούς αδυναµίας πα-
ροχής ικανοποιητικών υπηρεσιών και αδυναµίας χειρισµού επι-
χειρησιακά απαιτητικών καταστάσεων, µε σηµαντικές επιπτώσεις
στις ζωές των Ελλήνων πολιτών, καταλήγοντας τελικά στο συ-
µπέρασµα ότι η επιχειρούµενη πολιτική του επιτελικού κράτους
δεν οδηγεί στην απόλυτη αποτελεσµατικότητά του. 
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Για να µιλήσουµε για αποτελεσµατικό κράτος, χρειάζονται µα-
κρόπνοο όραµα, δοµηµένος σχεδιασµός, ουσιαστικά και όχι επι-
φανειακά κριτήρια και, κυρίως, χρειάζεται να εξυπηρετείται το
δηµόσιο συµφέρον. Και επειδή το παρόν έχει να κάνει και µε τις
διοικήσεις των πολύπαθων δηµόσιων νοσοκοµείων, θα πρέπει να
επισηµανθεί ότι κάθε διαδικασία παροχής υπηρεσιών υγείας πρέ-
πει οµοίως να σχεδιάζεται µε σκοπό την επίτευξη της µέγιστης
αποτελεσµατικότητας, γεγονός το οποίο προϋποθέτει τη βελτι-
στοποίηση των διαθέσιµων πόρων. 

Θα θέλαµε να κάνουµε ειδική αναφορά σε κάτι, µιας και απα-
ξιώσατε να µας απαντήσετε µέσω του κοινοβουλευτικού ελέγχου.
Σύµφωνα µε τα όσα ισχύουν ως σήµερα -το άρθρο 20 του ν.
4735/2020, όπως τροποποιήθηκε µε το άρθρο 64 του ν.4886/
2022-, οι πρόεδροι, αντιπρόεδροι, διοικητές, αναπληρωτές διοι-
κητές, υποδιοικητές, διευθύνοντες ή εντεταλµένοι σύµβουλοι των
νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου, καθώς και των νοµικών
προσώπων ιδιωτικού δικαίου των οποίων η επιλογή ανήκει στην
Κυβέρνηση -µε εξαίρεση τους φορείς που υπάγονται στο πεδίο
εφαρµογής του κεφαλαίου Β’ του ν.3429/2005 και τους φορείς
του άρθρου 13α του ν.4310/2014- επιλέγονται σύµφωνα µε τη
διαδικασία του παρόντος, µη θιγοµένης πάντως της διαδικασίας
κοινοβουλευτικής ακρόασης ή παροχής γνώµης, όπου αυτή προ-
βλέπεται σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία κατά τα ειδικότερα
οριζόµενα στον Κανονισµό της Βουλής. 

Σύµφωνα µε το άρθρο 4 του ν.3966/2011, όπως εκείνο τροπο-
ποιήθηκε µε το άρθρο 54 του ν.4547/2018, ως προς το διοικητικό
συµβούλιο του Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής Πολιτικής, το διοικη-
τικό συµβούλιο του ΙΕΠ είναι επταµελές και συγκροτείται µε από-
φαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων. Ως
προς την επιλογή του προέδρου του ΙΕΠ, το οποίο είναι νοµικό
πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου σύµφωνα µε τον ν.3966/2011, µε το
άρθρο 1 σχετικά µε την ίδρυση Ινστιτούτου Εκπαιδευτικής Πολι-
τικής δεν ακολουθήθηκε η διαδικασία που προβλέπεται από τα
άρθρα 20 έως 23 του ν.4547/2020, αν και δεν ανήκει στις εξαιρέ-
σεις του εν λόγω νόµου ως προς τους φορείς που υπάγονται στο
πεδίο εφαρµογής του κεφαλαίου Β’ του ν.3429/2005 και τους φο-
ρείς του άρθρου 13α του ν.4310/2014, ο οποίος είναι µεν µετα-
γενέστερος, πλην όµως δεν φαίνεται να τίθεται σχετική εξαίρεση
αναφορικά µε τις ήδη ρυθµισµένες διαδικασίες εκλογής των δι-
οικήσεων των νοµικών προσώπων από προγενέστερο νόµο.

Άλλο παράδειγµα είναι ο ΕΟΠΠΕΠ, ο οποίος επίσης αποτελεί
νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου που ανήκει στον ευρύτερο δη-
µόσιο τοµέα, σύµφωνα µε το άρθρο 13 του ν.4115/2013. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελικά, ποια είναι τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου καθώς
και τα νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου των οποίων η επιλογή
διοίκησης ανήκει στην Κυβέρνηση και για τα οποία οι πρόεδροι,
αντιπρόεδροι, διοικητές, αναπληρωτές διοικητές, υποδιοικητές,
διευθύνοντες ή εντεταλµένοι σύµβουλοι πρέπει να επιλέγονται
σύµφωνα µε τη διαδικασία που ορίζουν τα άρθρα 20 έως 23 του
ν.4735/ 2020 που ισχύει µέχρι σήµερα; 

Επαναλαµβάνω ότι είχαµε καταθέσει σχετική ερώτηση στις 8
Αυγούστου του 2023, κυρία Υπουργέ, η οποία έως σήµερα είναι
αναπάντητη. Τι θα γίνει µε την επιλογή προέδρου του ΙΕΠ στο
µέλλον, ύστερα από την ψήφιση του παρόντος; Τα ίδια µε το πα-
ρελθόν; Διότι συνέχεια ψηφίζετε νοµοσχέδια, αλλά εφαρµογή και
αλλαγές δεν βλέπουµε. 

Κλείνοντας, εµείς στην Ελληνική Λύση θέλουµε ένα κράτος το
οποίο να εγγυάται και να εξασφαλίζει αδιαλείπτως ένα αποτελε-
σµατικό πλέγµα υπηρεσιών και υποδοµών, µε στόχο πάντοτε την
ευηµερία των Ελλήνων πολιτών. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Ευάγγελος Λιάκος, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΛΙΑΚΟΣ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Αγαπητή Υπουργέ, στη σηµερινή εποχή καλούµαστε να αντα-

ποκριθούµε σε πολυδιάστατες προκλήσεις, που δεν αφήνουν πε-
ριθώριο σε κανέναν µας να παραµείνει στάσιµος και προσκολ-
ληµένος σε πρακτικές και ιδεοληψίες του παρελθόντος. Σε αυτές

τις προκλήσεις ο δηµόσιος τοµέας για πολλά χρόνια αδυνατούσε
να αντεπεξέλθει. Στις συναλλαγές µε το δηµόσιο οι πολίτες βρί-
σκονταν αντιµέτωποι µε το εξής παράδοξο: Βρίσκονταν αντιµέ-
τωποι µε ένα δηµόσιο το οποίο αδυνατούσε να αντεπεξέλθει στον
βασικό λόγο ύπαρξής του. Δεν µπορούσε να είναι αποτελεσµα-
τικό και να παρέχει το µέγιστο της ποιότητας των υπηρεσιών του
στους πολίτες. Και δεν είµαι σίγουρος αν η σωστή λέξη είναι
«µπορούσε» ή «ήθελε». Οι διαχρονικές παθογένειες της ελληνι-
κής δηµόσιας διοίκησης -µην κοροϊδευόµαστε- νοµίζω ότι είναι
γνωστές σε όλους µας: ανορθολογική κατανοµή των στελεχών,
κοµµατικοποίηση, πελατειακές σχέσεις. 

Αυτή την κατάσταση κλήθηκε να αντιµετωπίσει ο Πρωθυπουρ-
γός Κυριάκος Μητσοτάκης και οι Υπουργοί Εσωτερικών από το
2019 έως και σήµερα. Ο Πρωθυπουργός µίλησε από την πρώτη
στιγµή για τις σηµαντικές µεταρρυθµιστικές τοµές στη δηµόσια
διοίκηση που πρέπει να γίνουν και να έχουν ως στόχο τη βέλτιστη
αξιοποίηση του ανθρώπινου δυναµικού, τόσο των γνώσεων όσο
και της εµπειρίας του, ώστε οι υπηρεσίες προς τους πολίτες να
γίνουν πιο ποιοτικές και αποτελεσµατικές. Και αυτό ακριβώς κά-
νουµε. 

Στο σηµερινό νοµοσχέδιο, λοιπόν, προβλέπεται η δηµιουργία
ενός νέου, ευέλικτου και πιο στοχευµένου συστήµατος επιλογής
διοικήσεων φορέων του δηµοσίου, ενώ συγχρόνως υπάρχουν και
διατάξεις που έχουν στόχο την αξιολόγησή τους. Τους δύο αυ-
τούς βασικούς άξονες και τις επιµέρους διατάξεις ανέλυσαν στις
τοποθετήσεις τους τόσο ο εισηγητής µας όσο και η Υπουργός
στις επιτροπές. 

Εµένα θα µου επιτρέψετε να σταθώ περισσότερο στους στό-
χους αυτών των µεταρρυθµιστικών τοµών αλλά και στη συνολική
αλλαγή νοοτροπίας που επιχειρεί η Κυβέρνηση και µε το σηµε-
ρινό νοµοσχέδιο, γιατί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στόχος της
Κυβέρνησης είναι η οικοδόµηση ενός πιο αποτελεσµατικού κρά-
τους, το οποίο θα βρίσκεται πάντα στην υπηρεσία του πολίτη. Και
έχουµε ήδη κάνει σηµαντικά βήµατα προς αυτή την κατεύθυνση.
Η ψηφιοποίηση των παρεχόµενων υπηρεσιών, που ξεκίνησε τα
χρόνια της πανδηµίας και συνεχίζει µέχρι και σήµερα, αποτελεί
ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα. Νοµίζω θα συµφωνήσουµε όλοι
ότι, αν πριν από πέντε χρόνια µάς έλεγε κάποιος ότι µε ένα «κλικ»
θα µπορούσαµε να έχουµε στο χέρι µας οποιοδήποτε πιστοποι-
ητικό από οποιαδήποτε υπηρεσία, θα τον θεωρούσαµε τρελό. 

Αυτό, όµως, συµβαίνει αυτή τη στιγµή και αυτό δείχνει ότι αυτή
η µεταρρύθµιση ήταν µια βαθύτατα δηµοκρατική µεταρρύθµιση,
διότι, πρώτον, όλοι οι πολίτες απολαµβάνουν ακριβώς την ίδια
εξυπηρέτηση από το ελληνικό δηµόσιο, ανεξαρτήτως οποιουδή-
ποτε οικονοµικού ή κοινωνικού κριτηρίου. Ξέρετε πόσοι εργαζό-
µενοι για να συνδιαλλαγούν µε το δηµόσιο έχαναν ώρες εργα-
σίας, πολλές φορές και µέρες και χωρίς πάντα το αποτέλεσµα
να είναι το επιθυµητό; Κατά δεύτερον, εξαλείφεται οποιαδήποτε
περίπτωση ύποπτης δοσοληψίας και δεν χρειάζεται να έχεις κα-
νέναν γνωστό για να κάνεις τη δουλειά σου.

Όλα τα παραπάνω λύθηκαν µε την ψηφιοποίηση των κρατικών
υπηρεσιών, ένα αδιαµφισβήτητο «success story» της Κυβέρνησης
της Νέας Δηµοκρατίας. 

Και πάλι, όµως, δεν σταµατήσαµε εκεί. Αντιληφθήκαµε εγκαί-
ρως τη νέα πραγµατικότητα που δηµιουργεί η έλευση της τεχνη-
τής νοηµοσύνης. Ο ίδιος ο Πρωθυπουργός στις προγραµµατικές
δηλώσεις τοποθετήθηκε λέγοντας ότι κράτος και πολίτες οφεί-
λουµε να οργανώσουµε την υποδοχή της τεχνητής νοηµοσύνης,
πριν αυτή καταστεί καθηµερινή πραγµατικότητα ερήµην ηµών.
Όπως άλλωστε γνωρίζετε, έχει ήδη συσταθεί συµβουλευτική επι-
τροπή για θέµατα τεχνητής νοηµοσύνης, ώστε κι αυτό το σύγ-
χρονο µέσο να ενταχθεί στην εθνική στρατηγική εκσυγχρονισµού
και µετασχηµατισµού του ελληνικού κράτους. 

Όπως καταλαβαίνετε, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν µπορούµε να
µιλάµε για κράτος δύο ταχυτήτων. Για να µη συµβεί αυτό, απαι-
τούνται τοµές και τόλµη. Εµείς υποσχεθήκαµε στους Έλληνες
πολίτες να τολµήσουµε και αυτό ακριβώς κάνουµε.

Σήµερα συζητάµε ένα από τα ελάχιστα νοµοσχέδια που έχουν
έρθει προς ψήφιση στην Εθνική Αντιπροσωπεία το οποίο δεν επι-
δέχεται καµµία κριτική πολιτικού οφέλους. Είναι µια σηµαντική
στιγµή µιας τεράστιας προσπάθειας που γίνεται τα τελευταία
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χρόνια και αφορά την αλλαγή νοοτροπίας στην άσκηση της δη-
µόσιας διοίκησης. Αφορά τις σχέσεις σεβασµού που θέλουµε να
ξαναχτίσουµε µε τους Έλληνες πολίτες. Συζητάµε για την ποι-
ότητα της δηµόσιας διοίκησης και την ενίσχυση της αξιοκρατίας
στην επιλογή διοικητών και υψηλόβαθµων στελεχών στον δηµό-
σιο τοµέα. 

Η αξιοκρατία αποτελεί θεµελιώδη αρχή για τη διαφάνεια, την
αποτελεσµατικότητα και την εµπιστοσύνη των πολιτών στο κρά-
τος. Η επιλογή των διοικητών και των υψηλόβαθµων στελεχών
του δηµόσιου τοµέα πρέπει να βασίζεται σε αντικειµενικά κριτή-
ρια, όπως η εκπαίδευση, η εµπειρία, η εξειδίκευση και η ικανό-
τητα. Οι πολίτες αξίζουν να έχουν στη διοίκησή τους άτοµα που
είναι καλύτερα προετοιµασµένα και πιο ικανά στο να λαµβάνουν
αποφάσεις που επηρεάζουν τη δική τους ζωή. Ένα πάγιο αίτηµα
της ελληνικής κοινωνίας σήµερα πραγµατοποιείται και αυτό είναι
άλλη µια απόδειξη ότι τόσο ο Πρωθυπουργός όσο και η Κυβέρ-
νηση ακούν και αντιλαµβάνονται τις ανάγκες των πολιτών και
ανταποκρίνονται άµεσα σε αυτές. 

Ο δεύτερος άξονας είναι η αξιολόγηση, επίσης ένα πάγιο αί-
τηµα της ελληνικής κοινωνίας, ένα αίτηµα, όµως, που έµεινε
ανεκπλήρωτο, καθώς κανείς από τις προηγούµενες κυβερνήσεις
δεν διέθετε την αναγκαία πολιτική βούληση για να το εφαρµόσει.
Εµείς, όµως, τη διαθέτουµε και γι’ αυτό θεσπίζουµε τα ετήσια
σχέδια δράσης για κάθε φορέα, τα συµβόλαια απόδοσης και την
ετήσια αξιολόγηση. Με αυτό τον τρόπο οι διοικήσεις των φορέων
θα είναι υψηλότερης ποιότητας και θα διαθέτουν περισσότερες
δυνατότητες. Σε συνδυασµό µάλιστα µε την αυξηµένη διαφάνεια
και αντικειµενικότητα στο στάδιο της επιλογής τους, αλλά και τη
συνεχή αξιολόγηση οι πολίτες θα απολαµβάνουν καλύτερες δη-
µόσιες υπηρεσίες και ταχύτερη εξυπηρέτηση. Αυτή είναι η συνο-
λική αλλαγή νοοτροπίας στην οποία αναφέρθηκα στην αρχή της
τοποθέτησής µου. Στόχος µας είναι η µετατροπή του δηµόσιου
τοµέα από µεγάλο ασθενή σε σύγχρονο, λειτουργικό και αποτε-
λεσµατικό.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γνωρίζουµε όλοι ότι
για πολλά χρόνια υπήρχε δυστυχώς στη χώρα µας η αντίληψη
ότι τίποτα δεν µπορεί να αλλάξει στον δηµόσιο τοµέα. Η αλήθεια
είναι ότι είχαµε έναν δηµόσιο τοµέα συνώνυµο της ταλαιπωρίας
για τους πολίτες. Αυτό, όµως, έχει αρχίζει και αλλάζει. Το σηµε-
ρινό νοµοσχέδιο είναι ένα πολύ καλό νοµοσχέδιο το οποίο θα συ-
ντελέσει στην οριστική αλλαγή του ελληνικού δηµοσίου.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλείται στο Βήµα ο
επόµενος οµιλητής, ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Σπά-
νιας Αριστοτέλης.

ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, κυρία
Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ θα πρωτοτυπήσω
σήµερα και θα µιλήσω µόνο για το νοµοσχέδιο, θα ασχοληθώ
µόνο µε αυτό.

Σήµερα συζητάµε για το νέο σύστηµα επιλογής διοικήσεων φο-
ρέων του δηµόσιου τοµέα. Γιατί παρεµβαίνουµε; Τα κριτήρια επι-
λογής των διοικήσεων των φορέων του δηµοσίου σύµφωνα µε το
ισχύον νοµοθετικό πλαίσιο, πλέον δεν ανταποκρίνονται στις ειδι-
κές ανάγκες κάποιων θέσεων. Η µοριοδότηση µόνο των τυπικών
προσόντων και τα κοινά κριτήρια για όλες τις θέσεις δηµιουργούν
κενά διοίκησης σε πολλούς φορείς του δηµοσίου, µε µεγάλα
προβλήµατα και δυσκολίες στην αξιολόγηση της αποδοτικότητας
και της αποτελεσµατικότητας των οργάνων διοίκησης. Οι απαι-
τήσεις των θέσεων ευθύνης είναι διαφορετικές κατά φορέα και
η αξιολόγηση των ουσιαστικών προσόντων, των δεξιοτήτων, της
ικανότητας πάνω στη διοίκηση και στη διαχείριση κρίσεων απο-
τελούν πλέον τα βασικά σηµεία επιλογής. Εκτός αυτού, η διαδι-
κασία επιλογής και η διευθέτηση όλων των διαδικασιών σήµερα
γίνεται από µία µόνο επιτροπή επιλογής από το ΑΣΕΠ, δηµιουρ-
γώντας δικαιολογηµένα µεγάλες καθυστερήσεις στην ολοκλή-
ρωση των διαδικασιών.

Για τους λόγους αυτούς θεσπίζεται ένα σύγχρονο σύστηµα
διαλογής και επιλογής ατόµων, µε συγκεκριµένα κριτήρια, συ-
γκεκριµένες διαδικασίες και, το βασικότερο, µε µεγάλη εξειδί-
κευση και αξιολόγηση πάνω σε συγκεκριµένους, προγραµµατισ-

µένους, κοινής αποδοχής και συµφωνίας στόχους.
Έτσι, λοιπόν, έχουµε την οµαδοποίηση των φορέων. Αυτά τα

νοµικά πρόσωπα οµαδοποιούνται σύµφωνα µε το εύρος και το
είδος των αρµοδιοτήτων τους σε τρεις οµάδες: Στην πρώτη υπά-
γονται τα νοµικά πρόσωπα, οι αρµοδιότητες των οποίων εκτείνο-
νται σε όλη την επικράτεια, καθώς και οι υγειονοµικές περιφέ-
ρειες. Στη δεύτερη οµάδα υπάγονται τα νοµικά πρόσωπα, οι αρ-
µοδιότητες των οποίων έχουν ειδικό χαρακτήρα ή εκτείνονται σε
συγκεκριµένες περιοχές. Στην τρίτη υπάγονται τα νοσοκοµεία.

Για πρώτη φορά καθιερώνεται το τεστ δεξιοτήτων στον δηµό-
σιο τοµέα εξασφαλίζοντας ισορροπία µεταξύ τυπικών και ουσια-
στικών προσόντων, δίδοντας το δικαίωµα επιλογής µε βάση τις
ιδιαιτερότητες των νοµικών προσώπων. Γίνεται ταχεία ολοκλή-
ρωση της διαδικασίας µε συγκεκριµένες πλέον προθεσµίες. Εκ-
κινείται από το εποπτεύουν Υπουργείο τέσσερις µήνες πριν
κενωθεί η προηγούµενη θέση. Το Υπουργείο το διαβιβάζει στο
Ανώτερο Συµβούλιο Επιλογής Προσωπικού, το οποίο στις επό-
µενες δέκα εργάσιµες ηµέρες δίνει τη σύµφωνη ή όχι γνώµη του.
Βλέπουµε µια δοµηµένη διαδικασία που δηµιουργεί ορισµένες
άλλες καταστάσεις όσον αφορά τον χρόνο που θα διαρκέσει όλη
η διαδικασία.

Καθιερώνεται επίσης ετήσια αξιολόγηση των διοικήσεων και
ανάλογα µε την επίτευξη ή µη των συγκεκριµένων στόχων έχουµε
πλέον τη δυνατότητα είτε ανταµοιβής µε το µπόνους παραγωγι-
κότητας είτε άµεσης λήξης της θητείας τους και αντικατάστασή
τους µετά από εισήγηση του αρµόδιου Υπουργού στο Υπουργικό
Συµβούλιο. Εντός δύο µηνών οι διοικητές πρέπει να υποβάλλουν
προς τον εποπτεύοντα Υπουργό ετήσια σχέδια δράσης, τα οποία
περιλαµβάνουν προγραµµατισµό, καινοτοµίες, διορθωτικές αλ-
λαγές, συνοπτικό προϋπολογισµό, κατάσταση και αριθµό προ-
σωπικού και εκτιµώµενες αποχωρήσεις και µη, κατάσταση ποιο-
τικών και ποσοτικών στόχων της διοίκησης, γίνεται έγκριση του
σχεδίου βάσει του προηγούµενου άρθρου 11 και υπογράφεται
του συµβολαίου απόδοσης που αναρτάται στην ιστοσελίδα του
Υπουργείου. Τα ανώτερα πρόσωπα των οργάνων διοίκησης αξιο-
λογούνται σε ετήσια βάση για την επίδοσή τους.

Δηµιουργείται, όπως όλοι καταλαβαίνετε, µια διαδικασία, ένα
σύστηµα κινήτρων και ανταµοιβής και αν δεν πετύχουν τους στό-
χους είναι δυνατή η άµεση λήξη της θητείας τους αζηµίως.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται λόγος για ένα δοµηµένο
σχέδιο επιλογής προσώπων µε αξιοκρατία µε διαφάνεια του πλαι-
σίου που επιτρέπει τη σωστή επιλογή βάσει προσόντων και κρι-
τηρίων, µε µια ολοκληρωµένη προσέγγιση για την ανάπτυξη µιας
µεθόδου προώθησης τέτοιων ατόµων που µπορούν να σηκώσουν
το βάρος και τις απαιτήσεις της συγκεκριµένης θέσης ευθύνης.

Ο διαχωρισµός και η κατανοµή των προσώπων σε τρεις οµά-
δες δηµιουργεί µια εντροπία στο νέο σύστηµα, όπου η κατανοµή
γίνεται βάσει των αρµοδιοτήτων και των σκοπών τού κάθε φορέα,
κάτω, βέβαια, από τον έλεγχο του ΑΣΕΠ, που µε την εµπλοκή του
ως ελεγκτικού οργάνου εγγυάται τον µηχανισµό για την ορθή
εφαρµογή της διαδικασίας. Η όλη διαδικασία προσφέρει τη δυ-
νατότητα σχεδιασµού ενός εργασιακού προφίλ µοναδικού για
κάθε υποψήφιο µε την εφαρµογή για πρώτη φορά γραπτής εξέ-
τασης που επιτρέπει τη διαπίστωση των δεξιοτήτων αφού συν-
δυαστούν φυσικά και µε τα τυπικά προσόντα, την εµπειρία και,
τέλος, τη δοµηµένη συνέντευξη ως µια δοκιµασία που θα συ-
µπληρώσει την εικόνα των υποψηφίων. Βάσει όλων αυτών θα
µπορούµε να κρίνουµε την αποτελεσµατικότητα, την ικανότητα
ανταπόκρισης του υποψηφίου στις απαιτήσεις των θέσεων ευθύ-
νης.

Η εφαρµογή, λοιπόν, του νέου συστήµατος επιλογής που χρη-
σιµοποιεί καινοτόµα ψηφιακά εργαλεία αξιολόγησης, συγκεκρι-
µένες προθεσµίες για το σύνολο των φορέων, ετήσια σχέδια
δράσης µε ποιοτικούς και ποσοτικούς στόχους, τα οποία υπο-
γράφονται στην αρχή της θητείας των διοικήσεων, εγκρίνονται
και αναρτώνται στην ιστοσελίδα του εποπτεύοντος Υπουργείου,
και µε την αύξηση της θητείας, που δίνεται πλέον ικανό διάστηµα
για την ολοκλήρωση του έργου τους, δηµιουργεί ένα µητρώο αν-
θρώπινου δυναµικού που ο κάθε Υπουργός µπορεί από αυτό να
επιλέξει για διοικητικές θέσεις εκείνους που κατά την άποψή του
µπορούν να συνεννοηθούν να προωθήσουν µε τον καλύτερο
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τρόπο το κυβερνητικό έργο.
Οι δεσµεύσεις, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι για να τη-

ρούνται. Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη δεσµεύτηκε για ένα σύγχρονο
και αποτελεσµατικό δηµόσιο µε κέντρο τον πολίτη, απελευθερω-
µένο από γραφειοκρατικές αγκυλώσεις, µε ανθρώπους στη διοί-
κηση των φορέων ικανούς, οπλισµένους µε τις απαραίτητες
δεξιότητες και προσόντα. Η θέσπιση, λοιπόν, του νέου αυτού λει-
τουργικού και διαφανούς πλαισίου επιλογής διοικήσεων των φο-
ρέων του δηµοσίου αποτελεί ακριβώς τη λύση του προβλήµατος,
δηµιουργώντας τις συνθήκες εκείνες για την καταλληλότερη επι-
λογή προσώπων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ ότι το συγκεκριµένο σχέ-
διο νόµου θα στηριχθεί και θα ψηφισθεί από µια ευρεία πλει-
οψηφία του Σώµατος, γιατί αποτελεί πραγµατικά µια σηµαντική
και πολύτιµη παρέµβαση που εγγυάται έναν δίκαιο και ξεκάθαρο
µηχανισµό επιλογής εξακοσίων περίπου ατόµων οι οποίοι θα ανα-
λάβουν καίριες διοικητικές δηµόσιες θέσεις.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχει ζητήσει τον λόγο
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του κόµµατος Νίκη.

Έχετε τον λόγο, κύριε Ρούντα, για έξι λεπτά, µε δεδοµένο ότι
έχει τοποθετηθεί και ο Πρόεδρός σας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΥΝΤΑΣ: Αξιότιµη κυρία Πρόεδρε, αξιότιµη κυρία
Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, αξιότιµοι κύριοι συνάδελφοι, αισίως
πλέον ολοκληρώθηκαν και οι τέσσερις συνεδριάσεις της αρµό-
διας επιτροπής για την επεξεργασία του παρόντος νοµοσχεδίου
και ύστερα από τις ουσιαστικές κατά την κρίση µας τοποθετήσεις
σύσσωµης της Αντιπολίτευσης πλέον βρισκόµαστε πριν από την
ψήφιση του παρόντος νοµοσχεδίου. Και για να είµαι δίκαιος, θα
ήθελα να επιβραβεύσω την πρωτοβουλία της αξιότιµης κυρίας
Υπουργού να µας καλέσει προ της ενάρξεως των επιτροπών για
ενηµέρωση. Θεωρούµε ότι είναι ένα γεγονός το οποίο τιµά και
ενισχύει τον θεσµό της διαβούλευσης.

Επί του νοµοσχεδίου, όµως, θα θέλαµε να σταθούµε σε δύο
σηµεία περισσότερο, αφ’ ενός µεν γιατί οι εξαίρετοι συνάδελφοι
από όλα τα υπόλοιπα κόµµατα έχουν τοποθετηθεί πολύ αναλυ-
τικά και εύστοχα και αφ’ ετέρου γιατί θεωρούµε ότι αυτά τα ση-
µεία είναι τόσο κρίσιµα, γιατί από τη φύση τους εξαρτάται όχι
µόνο η αποτελεσµατικότητα, αλλά και η αποδοτικότητα και η επι-
τυχία ή όχι όλου του νοµοσχεδίου.

Το πρώτο σηµείο είναι η σύσταση των επιτροπών επιλογής στε-
λεχών και για τις τρεις κατηγορίες νοµικών προσώπων και το δεύ-
τερο είναι ο τελικός τρόπος επιλογής και διορισµού του προσώ-
που το οποίο θα κληθεί να διοικήσει το εκάστοτε νοµικό πρό-
σωπο. Θεωρούµε ότι είναι κυριολεκτικά τα κρισιµότερα σηµεία
αυτά, δεδοµένου ότι, όπως χαρακτηριστικά έχει αναφερθεί από
την Κυβέρνηση, εισάγεται γενικά ένα νέο σύστηµα αξιολόγησης
προκειµένου να βρεθεί και να τοποθετηθεί ο καταλληλότερος άν-
θρωπος στην καταλληλότερη θέση. Αλλά ακόµα και να θεωρή-
σουµε καλόπιστα ότι,, όντως θεσµοθετούνται πολλά πρόσθετα
φίλτρα, όπως για παράδειγµα διαδικασίες αξιολόγησης δεξιοτή-
των, µοριοδότηση τυπικών προσώπων, δοµηµένη συνέντευξη και
άλλα, εντούτοις το ζήτηµα της σύστασης των επιτροπών επιλο-
γής των στελεχών καθώς και ο τελικός τρόπος επιλογής και διο-
ρισµού των οργάνων διοικήσεως θεωρούµε ότι αναιρεί και
καταργεί συθέµελα όλη τη νοµοθετική πρωτοβουλία.

Η Κυβέρνηση κατά την κρίση µας έχει αυτοαναιρεθεί από τη
στιγµή κατά την οποία έθεσε το νοµοσχέδιο αυτό σε διαβού-
λευση, γιατί φανερώνει και αποδεικνύει ότι η ισχύουσα κυβερνη-
τική αντίληψη και θεώρηση περί δηµόσιας διοίκησης εδράζεται
στον συγκεντρωτισµό. Είναι το λεγόµενο πρόβληµα της κοµµα-
τοκρατίας, το οποίο δηλητηριάζει σύσσωµη τη λειτουργία του
κράτους και καθιστά σταδιακά τη δηµοκρατία µας ασθενική και
ελλειµµατική. Είναι αυτή η ψευδαίσθηση παντοδυναµίας και η
επιθυµία για ισχύ, η οποία φανερώνεται συγγνωστά ή ασύγγνω-
στα σε πολλές εκφάνσεις της πολιτικής της Κυβέρνησης. Εξάλ-
λου εκφράστηκε και στις επιτροπές εκ µέρους της Κυβέρνησης
η πεποίθηση ότι οι θέσεις των οργάνων αυτών είναι κυβερνητικές
και όχι διοικητικές. Προφανώς θεωρούν ότι η διοίκηση είναι µια
προέκταση, ένα εργαλείο, ότι είναι κτήµα της Κυβέρνησης και θα

πρέπει να ελέγχεται πλήρως. Θεωρεί ότι θα πρέπει να ελέγχεται
πλήρως τόσο η προεπιλογή όσο και η τελική επιλογή.

Με την ίδια ακριβώς συγκεντρωτική λογική και στο προηγού-
µενο νοµοσχέδιο για την αναµόρφωση των ΟΤΑ, τον ν.5056/2023,
προέβη η Κυβέρνηση σε µια οριζόντια και απροϋπόθετη κατάρ-
γηση οργάνων της τοπικής αυτοδιοίκησης δίνοντας µεν υπερβο-
λική δύναµη στους δήµους, καθιστώντας τους, όµως, ευάλωτους
στις εκάστοτε κοµµατικές επιρροές. Όπως αναφέρει το άρθρο 1
τού υπό ψήφιση νοµοσχεδίου, σκοπός είναι η διαµόρφωση ενός
πλαισίου επιλογής των διοικήσεων των νοµικών προσώπων του
δηµοσίου τοµέα κατ’ εφαρµογή των συνταγµατικών αρχών της
ισότητας και της αξιοκρατίας. Και µάλιστα στην, όντως, καλο-
γραµµένη ανάλυση των συνεπειών ρυθµίσεως αναφέρεται ότι η
αξιολογούµενη ρύθµιση στηρίζεται στις αρχές της αµεροληψίας
και της αξιοκρατίας, µε όρους διαφάνειας και αντικειµενικότητας.
Δηλαδή η Κυβέρνηση µάς λέει ότι σκοπός της φερόµενης προς
ψήφιση ρύθµισης είναι η εδραίωση της ισότητας, της αξιοκρα-
τίας και της αµεροληψίας, της διαφάνειας και της αντικειµενικό-
τητας. Είναι όµως έτσι; Είναι δυνατόν να πιστέψει ο ελληνικός
λαός ότι προάγονται αυτές οι αρχές όταν, πρώτον, τα µέλη των
επιτροπών επιλογής και για τις τρεις κατηγορίες νοµικών προσώ-
πων αποτελούνται κατά πλειοψηφία από στελέχη του κυβερνώ-
ντος κόµµατος;

Στην πρώτη οµάδα η πενταµελής επιτροπή αποτελείται από
ένα µέλος του ΑΣΕΠ, από ένα νοµικό σύµβουλο του κράτους,
από τον γενικό γραµµατέα του οικείου Υπουργείου, από έναν γε-
νικό γραµµατέα της Προεδρίας της Κυβερνήσεως και από γενι-
κούς γραµµατείς της δηµόσιας διοικήσεως, δηλαδή αναλογία 2
προς 3.

Στην δεύτερη οµάδα η τριµελής επιτροπή αποτελείται από τον
γενικό γραµµατέα του οικείου Υπουργείου ως πρόεδρο, τον
γραµµατέα της οικείας αποκεντρωµένης διοικήσεως και από ένα
µέλος ΔΕΠ ή ιδιώτη πραγµατογνώµονα. Δηλαδή και εδώ έχουµε
αναλογία 1 προς 2. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Παρακαλώ την ανοχή σας, κυρία Πρόεδρε.
Στην τρίτη οµάδα η επίσης τριµελής επιτροπή θα αποτελείται

από ένα µέλος του ΑΣΕΠ, από έναν γενικό γραµµατέα του
Υπουργείου και τον διοικητή της οικείας ΥΠΕ, ο οποίος και αυτός
θα τυγχάνει της κυβερνητικής εύνοιας γιατί, όπως ξεκάθαρα λέει
µέσα το νοµοσχέδιο, θα επιλεγεί µε την ίδια διαδικασία.

Και δεύτερον, είναι δυνατόν να πιστέψει κάποιος ότι οι προ-
αναφερόµενες αρχές της ισότητας, της διαφάνειας και της αξιο-
κρατίας προωθούνται, όταν στο τέλος µε απόφαση του αρµόδιου
Υπουργού τελικά επιλέγεται και διορίζεται ο ένας εκ των τριών
τελικών υποψηφίων οι οποίοι θα έχουν προκύψει ως οι πλέον κα-
λύτεροι µε βάση και τα περιβόητα φίλτρα; Αυτό και αν είναι ο ορι-
σµός της νοµοθετικής αυτοαναίρεσης! Τότε ποιος ο λόγος να
υπάρχουν αυτά τα φίλτρα; Ποια είναι η αξία τους όταν την τελική
επιλογή την έχει ο Υπουργός; Είναι ολοφάνερο ότι παραβιάζονται
από την ίδια την Κυβέρνηση τα φίλτρα τα οποία η ίδια θέτει.

Η απάντηση η οποία δόθηκε κατά τη διάρκεια της συζήτησης
στις επιτροπές, ότι δήθεν ο αρµόδιος Υπουργός θέλει να επιλέξει
το άτοµο µε το οποίο θα συνεργαστεί καλύτερα, θεωρούµε ότι
δεν ευσταθεί. Εξάλλου κι ο Πρωθυπουργός το πρωί είπε ότι και
οι τρεις τελικοί οι οποίοι θα προκύψουν είναι εξίσου ικανοί. Άρα
για ποιον λόγο να επιλέξει ο Υπουργός και να µην επιλεχθεί ο άρι-
στος των αρίστων µε βάση τη βαθµολογία και τα µόρια; Προφα-
νώς γιατί η Κυβέρνηση δεν επιθυµεί τον άριστο, αλλά επιθυµεί
τον αρεστό. Δεν διαµορφώνεται ένα ολοκληρωµένο πλαίσιο επι-
λογής, όπως λέει και η ανάλυση συνεπειών ρυθµίσεως, αλλά ένα
ολοκληρωτικό πλαίσιο επιλογής. Έχουµε µια εµπλοκή της πολι-
τικής εξουσίας µε τη δηµόσια διοίκηση, µε όρους πλήρους εξαρ-
τήσεως. Και φυσικά αυτή η ποιότητα νοµοθέτησης δεν συµβάλλει
σε καµµία περίπτωση στη βελτίωση των δεικτών δηµοκρατίας.

Εµείς προτείναµε και στις επιτροπές να επιλεχθεί στην τελική
φάση επιλογής ο καλύτερος από τους τρεις µε βάση τη βαθµο-
λογία, χωρίς να επιλέγει ο Υπουργός. Όµως βλέπουµε µια εµ-
µονή σε αυτή τη διαδικασία, γιατί θεωρούµε ότι εκεί φαίνεται και
η εµµονή της Κυβέρνησης για εξουσία.
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Εχθές µας ετέθη στην επιτροπή -και κλείνω µε αυτό, σεβόµε-
νος και τους επόµενους οµιλητές- ότι πρέπει να τοποθετηθούµε
σοβαρά και να απαντήσουµε στον ελληνικό λαό γιατί δεν ψηφί-
ζουµε το νοµοσχέδιο αυτό. Απαντούµε, λοιπόν, ευθαρσώς ότι δεν
θέλουµε να στηρίξουµε την κοµµατοκρατία, η οποία διαιωνίζεται
και η οποία εν προκειµένω καλύπτεται µε δήθεν φίλτρα κριτη-
ρίων. Όµως η Κυβέρνηση θα τολµήσει να απαντήσει ξεκάθαρα
στον ελληνικό λαό, γιατί στηρίζει τη διαιώνιση των κοµµατικών
σωλήνων δηλητηριάζοντας τη δηµόσια διοίκηση µε την κοµµα-
τική επιρροή; Δεν το νοµίζω.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Δηµοκρατικού Πατριω-

τικού Κινήµατος – ΝΙΚΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής

είναι ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Λάζαρος Τσαβδαρί-
δης.

ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα στην

Ολοµέλεια της Βουλής συζητάµε για ένα νοµοσχέδιο-τοµή στη
δηµόσια διοίκηση, ένα σχέδιο νόµου που εισάγει ένα σύγχρονο,
ακόµη πιο ευέλικτο και ακόµη πιο στοχευµένο σύστηµα επιλογής
και αξιολόγησης των διοικήσεων των φορέων του δηµοσίου το-
µέα, συµπυκνώνοντας στις διατάξεις του τα σηµαντικότερα από
τα χαρακτηριστικά που οφείλει να συµπεριλαµβάνει η σύγχρονη
διοίκηση: την αξιοκρατία και την κινητροδότηση, την αντικειµενι-
κότητα, τη διαφάνεια, αλλά και τη λογοδοσία.

Είναι ένα νοµοσχέδιο που τύποις αφορά σε περισσότερες από
εξακόσιες θέσεις προέδρων, διοικητών και επιτελικών στελεχών
σε φορείς του δηµόσιου τοµέα, για τους οποίους η επιλογή των
διοικήσεων ανήκει στην Κυβέρνηση. Στην ουσία, όµως, αφορά
στο σύνολο των πολιτών, γιατί η διοίκηση στο δηµόσιο δεν επι-
δρά µόνο στην κουλτούρα του προσωπικού των υπηρεσιών, αλλά
αντανακλά στους ίδιους τους πολίτες και είτε ταλαιπωρεί τη ζωή
τους είτε την απλουστεύει, µε την ποιότητα των υπηρεσιών που
τους προσφέρει και µε τον βαθµό της εµπιστοσύνης που εµπνέει
στους πολίτες.

Τι φέρνει, όµως, στην πράξη το παρόν σχέδιο νόµου; Ένας
πρώτος άξονας είναι η αναβάθµιση των απαιτήσεων για κάθε
θέση διοίκησης µε διαδικασία επιλογής µάλιστα που τίθεται υπό
το ΑΣΕΠ, ακυρώνοντας κάθε απόπειρα του οποιουδήποτε καλο-
θελητή για δήθεν αναξιοκρατία στις επιλογές διοικήσεων και για
δήθεν κυβερνητικούς δάκτυλους.

Γιατί συµβαίνει αυτό; Μα επειδή τα αυξηµένα αλλά και τα προ-
απαιτούµενα προσόντα των στελεχών που θα επιλέγονται από
εδώ και στο εξής θα αποτελούν µια σηµαντική δικλίδα ασφαλείας
ότι οι υποψήφιοι πληρούν τις ελάχιστες προδιαγραφές για να
ανταποκριθούν στις απαιτήσεις των θέσεων που διεκδικούν, αλλά
και επειδή, πέρα από τα τυπικά προσόντα, θα εισάγονται πλέον
οριζόντια, καινοτόµα ψηφιακά εργαλεία, όπως το τεστ δεξιοτή-
των, που θα αναδεικνύουν κρίσιµα στοιχεία της προσωπικότητας
των υποψηφίων που σχετίζονται µε την εργασία τους.

Ένας δεύτερος άξονας είναι ο εξορθολογισµός της αξιολόγη-
σης των διοικήσεων. Γιατί; Μα γιατί η αξιολόγηση είναι γράµµα
κενό, χωρίς συµβόλαια απόδοσης, που θα συνδέουν την επίτευξη
ή µη των στόχων µε τη δυνατότητα είτε για πρόσθετη οικονοµική
αµοιβή είτε για αντικατάσταση, αλλά και γιατί η συνολική αξιολό-
γηση είναι ελλιπής, χωρίς ετήσια σχέδια δράσης για κάθε φορέα,
χωρίς απολογισµό και προγραµµατισµό δράσεων, χωρίς συγκε-
κριµένους ποσοτικούς στόχους, που να µπορούν οι διοικήσεις να
τους υλοποιούν σε εύλογο χρονικό διάστηµα, ο οποίος στο νο-
µοσχέδιο ορίζεται στα τέσσερα από τα τρία χρόνια που ισχύουν
µέχρι σήµερα.

Στο παρόν νοµοσχέδιο, όµως, δεν διαφαίνονται µόνο οι ουσια-
στικές κυβερνητικές παρεµβάσεις για ένα πιο αποτελεσµατικό
πρότυπο διοίκησης, συµβατό µε τις απαιτήσεις της ελληνικής κοι-
νωνίας, αποκαλύπτονται και οι µεγάλες διαφορές ανάµεσα στην
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, που προσπαθεί να βελτιώνει
και να προσαρµόζει τις πολιτικές της στις προκλήσεις των και-
ρών, και από την άλλη στην Αντιπολίτευση, που προσπαθεί πει-
σµατικά να βρει λόγους να ανεβαίνει στα κάγκελα της στείρας
άρνησης.

Φέρνουµε περισσότερες καινοτοµίες στη δηµόσια διοίκηση µε
το νοµοσχέδιο εν έτει 2023; Εσείς, κυρίες και κύριοι της Αντιπο-
λίτευσης, µας κατηγορείτε ότι δεν τα µεριµνήσαµε όλα εν έτει
2020 στον νόµο που φέραµε και ψηφίσαµε τότε, λες και η ζωή
δεν προχωράει, λες και ο κόσµος όταν κάνει κάτι δεν µπορεί να
το εξελίξει, να το ρυθµίσει, να το επικαιροποιήσει.

Ενσωµατώνουµε µε καλή πίστη στο νοµοσχέδιο πολλές προ-
τάσεις των φορέων, που έτσι κι αλλιώς αποφάνθηκαν µε θετικά
λόγια για αυτό στην αρµόδια Επιτροπή της Βουλής, που έχω την
τιµή να προεδρεύω. Εσείς µας ψέγετε ότι αρκούµαστε σε τεχνι-
κού χαρακτήρα αλλαγές, λες και δεν είναι ουσιαστικές οι παρα-
τηρήσεις που δίκαια ενσωµατώσαµε, όπως η επιπλέον µοριοδό-
τηση των µεταπτυχιακών των αποφοίτων της Εθνικής Σχολής Δη-
µόσιας Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης, η υποχρέωση µαγνητοφώ-
νησης των συνεντεύξεων, ο χρόνος ειδοποίησης για τις συνε-
ντεύξεις, η ενιαία δοµή των βιογραφικών.

Μας λέτε ότι το νοµοθέτηµα είναι ελλιπές. Ποιοι; Εσείς, κυρίες
και κύριοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, που ούτε προτάσεις
καταθέσατε ούτε και τη δική σας σχετική νοµοθετική ρύθµιση µε
τον ν.4369 υλοποιήσατε, η οποία έτσι κι αλλιώς ήταν σε λάθος
κατεύθυνση. Τι ακριβώς θέλετε πια; Καταλαβαίνετε τι δεν ψηφί-
ζετε; Συνειδητοποιείτε γιατί είστε γενικώς κατά των πάντων και
«όχι σε όλα»; 

Δηλαδή για να καταλάβω, δεν θέλετε εµπλοκή του ΑΣΕΠ, που
διοργανώνει, εφαρµόζει τα τεστ, ελέγχει τις προκηρύξεις και
προεδρεύει στις επιτροπές; Λέτε όχι στο τεστ δεξιοτήτων, που
ήδη εφαρµόζεται στις Ένοπλες Δυνάµεις, στα Σώµατα Ασφα-
λείας, στην Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας; Επιµένετε στην
πρόταση του νέου Προέδρου του ΣΥΡΙΖΑ, του κ. Κασσελάκη, ότι
οι διοικητές των νοσοκοµείων πρέπει να εκλέγονται από το προ-
σωπικό;

Εµείς βέβαια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευ-
σης, δεν θα ασχοληθούµε µε µάχες αντιπολιτευτικών χαρακωµά-
των. Εµείς ενδιαφερόµαστε για τις ανάγκες της κοινωνίας. Διότι
η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας βρίσκεται στο προσκήνιο
για να λύσει τα προβλήµατα του κόσµου και όχι για να θρέφεται
από του κόσµου τα προβλήµατα µήπως και έρθει στο προσκήνιο. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει η κ. Καλ-
λιόπη Βέττα, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. 

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο συνι-

στά για άλλη µια φορά παραχάραξη της πραγµατικότητας αλλά
και παραπλάνηση των πολιτών. Η επικοινωνιακή προσπάθεια της
Κυβέρνησης να παραστήσει ότι ενδιαφέρεται και µεριµνά για τον
εκσυγχρονισµό δοµών και υπηρεσιών βρίσκεται στο απόγειό της,
ως συνέχεια βέβαια των αντίστοιχων νοµοθετηµάτων που έχουν
προηγηθεί. Μια σειρά από νοµοσχέδια στους τοµείς της εργα-
σίας, της οικονοµίας, του περιβάλλοντος, της πρόνοιας και της
κοινωνικής αλληλεγγύης είχαν ως τίτλο και προµετωπίδα τη δι-
καιοσύνη, την ανάπτυξη, την ισότητα ευκαιριών και µια σειρά από
άλλες περισπούδαστες αναφορές. Στην πράξη, όµως, τι είχαµε;
Είχαµε καταστρατήγηση δικαιωµάτων, κατάργηση κεκτηµένων,
διάλυση προστατευτικών διατάξεων και χαµήλωµα του πήχη πα-
ντού.

Σήµερα, στην ίδια λογική, συζητούµε το νέο σύστηµα επιλογής
διοικήσεων φορέων στον δηµόσιο τοµέα. Εδώ αξίζει να γίνει µια
πολύ σύντοµη αναφορά στο τι αντικαθιστά το «νέο» -µέσα βέβαια
σε πολλά εισαγωγικά- αυτό σύστηµα. Ως γνωστόν την περίοδο
της Μεταπολίτευσης η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ διαγωνί-
ζονταν αλλήλους για το ποιος θα σηµειώσει νέα ρεκόρ στην εξυ-
πηρέτηση κοµµατικών συµφερόντων µε την τοποθέτηση των
αρεστών τους στις διοικήσεις των εποπτευόµενων φορέων. Και
βέβαια δεν είναι µακρινό το παράδειγµα µε τον ογδοντάχρονο
πολιτευτή, που µε περισσή αλαζονεία και άγνοια κινδύνου δή-
λωνε ότι ο ίδιος ο κ. Μητσοτάκης τού είχε υποσχεθεί θέση διοι-
κητή σε νοσοκοµείο γιατί µπορούσε να φέρει ψήφους, λέει, στο
κόµµα του.

Η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ για πρώτη φορά στην ιστορία µε τον
ν.4369/2016 θέσπισε ότι οι διοικήσεις των νοµικών προσώπων θα
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επιλέγονταν από ένα µητρώο στελεχών του δηµοσίου έπειτα από
ανοικτή προκήρυξη και επιλογή από ένα όργανο στο οποίο πλει-
οψηφούσαν µη κυβερνητικά στελέχη. Η Νέα Δηµοκρατία, αντί να
προχωρήσει στην περαιτέρω εφαρµογή του νόµου, τον κατήρ-
γησε και τον αντικατέστησε µε τον ν.4735/2020, ο οποίος, βέβαια,
δεν εφαρµόστηκε σχεδόν καθόλου και σήµερα καταργείται. Δεν
είναι ότι βελτιώνεται, όπως µας είπε ο κύριος συνάδελφος πριν.

Αλλάζει άραγε κάτι µε το σηµερινό νοµοσχέδιο; Η Κυβέρνηση
ισχυρίζεται πως ναι, ότι εισάγει µια αντικειµενική διαδικασία µε
κατάθεση βιογραφικών, µοριοδότηση, ανεξάρτητο έλεγχο κ.λπ..

Μια µικρή παρένθεση εδώ: Η Κυβέρνηση δεν µπορεί αυτή τη
στιγµή να απαντήσει καν σε µια απλή ερώτηση, «Πόσοι φορείς
εµπίπτουν σε αυτή τη διαδικασία επιλογής;», «Ποιος είναι ο ακρι-
βής αριθµός των εποπτευόµενων φορέων;». Αυτή είναι η επιτελι-
κότητά σας τελικά.

Ξαναγυρνώ, όµως, στην ουσία του νοµοσχεδίου. Εµείς, από
την πρώτη µέρα, ισχυριζόµαστε πως αποτελεί ένα επικοινωνιακό
πυροτέχνηµα και δεν θα λειτουργήσει στην κατεύθυνση της αξιο-
κρατίας και της ισότητας ευκαιριών. Και εξηγούµαι, παραθέτο-
ντας την κριτική µας για συγκεκριµένα σηµεία: Πρώτον, το πεδίο
εφαρµογής του νόµου αφορά µόνο τους προέδρους και τους
αντιπροέδρους οργανισµών. Τα µέλη δηλαδή των διοικητικών
συµβουλίων των εποπτευόµενων φορέων, που είναι και η πλει-
οψηφία, θα εξακολουθήσουν να διορίζονται από τους αρµόδιους
υπουργούς.

Δεύτερον, τα κριτήρια συµµετοχής στους διαγωνισµούς είναι
ιδιαίτερα χαµηλά, καθώς τα απαιτούµενα πέντε χρόνια εµπειρίας
σε συναφές αντικείµενο είναι ελάχιστη προϋπηρεσία.

Τρίτον, η διακρίβωση δεξιοτήτων στις εξετάσεις που θα γίνο-
νται, δεν ορίζονται µε σαφές τρόπο, ενώ η απαγόρευση ενστά-
σεων από τους συµµετέχοντες εγείρει σοβαρά ζητήµατα διαφά-
νειας.

Τέταρτον, µεγάλα ερωτηµατικά προκύπτουν για τον ορισµό
της συνάφειας, δηλαδή της προϋπηρεσίας στον ιδιωτικό τοµέα
και οµοίως στις αντιστοιχίσεις των θέσεων. Ασάφεια που µπορεί
να υποκρύπτει πολλά για τις βλέψεις του νοµοθέτη.

Έπειτα, το πέµπτο σηµείο που θα ήθελα να σταθώ, είναι ότι
έχουµε πλήρη απαξίωση της Εθνικής Σχολής Δηµόσιας Διοίκη-
σης και αυτοδιοίκησης που δεν έχει κανέναν αυξηµένο ρόλο ούτε
ειδική µοριοδότηση των αποφοίτων της.

Το έκτο σηµείο που θα ήθελα να σταθώ είναι ότι οι υποψήφιοι
στη διαδικασία της συνέντευξης παίρνουν έως οκτακόσια µόρια
τη στιγµή που το δεύτερο µεταπτυχιακό δίνει εκατό πενήντα
µόρια και η άριστη γνώση ξένης γλώσσας σαράντα πέντε.

Τέλος, ποιος την κάνει τη συνέντευξη, άρα ποιος έχει τελικά
τον κοµβικό ρόλο σε αυτή την επιλογή; Μια επιτροπή που τα κυ-
βερνητικά στελέχη έχουν αυξηµένη και απόλυτη πλειοψηφία. Σε
αυτό το σηµείο τελειώνει βέβαια κάθε συζήτηση για το νοµοσχέ-
διο, τη δικαιοσύνη και την αξιοκρατία.

Στόχος της Νέας Δηµοκρατίας ήταν, είναι και θα είναι ο πλή-
ρης έλεγχος των εποπτευόµενων φορέων. Νοµοθετείτε µε λίγα
λόγια τον κοµµατισµό.

Για την κοινοβουλευτική ιστορία να αναφέρω ότι προκαλείται
εντύπωση µε τη διάταξη του άρθρου 10 για τη θητεία των διοι-
κήσεων, καθώς µε µια απλή απόφαση Υπουργού προβλέπεται τε-
τραετής ανανέωσή της, χωρίς νέο διαγωνισµό, ενώ µε το άρθρο
13 προβλέπεται µπόνους στόχων 20% στις διοικήσεις χωρίς να
γίνεται καµµία µνεία για τους εργαζόµενους σε αυτούς τους φο-
ρείς.

Το συµπέρασµα είναι ένα, η Κυβέρνηση αντί να µεριµνήσει και
να απολογηθεί για το τι συµβαίνει µε το ΟΑΚΑ ας πούµε, µε το
«Βενιζέλειο» Νοσοκοµείο, που οι πράξεις και οι παραλείψεις των
αρµοδίων Υπουργών και των τοποθετηµένων διοικητικών συµ-
βουλίων εγείρουν κινδύνους για τη δηµόσια ασφάλεια, την υγεία
και την επιβίωση των πολιτών, φέρνει νοµοσχέδια µε παραπλα-
νητικούς τίτλους που σε τελευταία ανάλυση επιτρέπουν και διο-
γκώνουν την κυβερνητική ασυδοσία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο δεν εξα-

σφαλίζει την ισότητα ευκαιριών, την αξιοκρατία στο δηµόσιο
τοµέα και την κατάργηση του πελατειακού κράτους. Αντίθετα λει-
τουργεί επικοινωνιακά, διαστρεβλώνει και παραπλανά τόσο τους
πολίτες όσο και τους ενδιαφερόµενους τους υποψηφίους.

Ο νόµος του ΣΥΡΙΖΑ ήταν αξιοκρατικός και διαφανής καθώς
προέβλεπε ότι η µη κυβερνητική πλειοψηφία θα δηµιουργούσε
ένα µητρώο στελεχών από το οποίο θα αντλούνταν µάλλον οι δι-
οικήσεις των εποπτευόµενων φορέων.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο είναι πισωγύρισµα µε περιτύλιγµα και-
νοτοµίας, παλαιοκοµµατισµού, µε φτιασίδωµα αξιοκρατίας. Δια-
βεβαιώνει τους πολίτες και ειδικά τους νέους που µας ακούν ότι
µπορούµε να παλέψουµε ώστε η αυθαιρεσία, η παραπλάνηση και
ο εµπαιγµός θα τελειώσουν.

Στο µέλλον η αξιοκρατία και η διαφάνεια µπορούν να γίνουν
πραγµατικότητα, όχι όπως σήµερα, δηλαδή ένα «αδειανό πουκά-
µισο» και «κενό γράµµα».

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλείται στο Βήµα η

κ. Ασηµίνα Σκόνδρα, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Κυρία Πρόεδρε, κυρία Υπουργέ, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, τα τελευταία σαράντα χρόνια στην Ελ-
λάδα, ανεξαρτήτως ποιος κυβερνούσε, υπήρχε ένα θολό τοπίο
ως προς την επιλογή των προσώπων που πλαισίωναν την κε-
ντρική διοίκηση, Κοινώς πώς, ποιοι και µε ποια κριτήρια επιλέγο-
νταν σε όλους τους µεγάλους οργανισµούς, νοσοκοµεία, δηµό-
σιες δοµές και ούτω καθεξής.

Για να µην κρυβόµαστε πίσω από το δάχτυλό µας, η συνήθης
πρακτική ήταν στις θέσεις αυτές να τοποθετούνται άνθρωποι που
είχαν καλές σχέσεις και αποτελεσµατική επικοινωνία µε την εκά-
στοτε κυβέρνηση. Και παρά τα τυπικά προσόντα που ζητούνταν
από τον ν.4735/2020 της Νέας Δηµοκρατίας, η καχυποψία παρέ-
µεινε.

Αυτός ήταν και ένας από τους κύριους λόγους που ο δηµόσιος
τοµέας αποτελούσε ένα πεδίο συνεχούς κριτικής, όχι µόνο ανα-
φορικά µε το ποιος αποφασίζει και γιατί, αλλά και επί της ουσίας
για την αποτελεσµατικότητα και την αποδοτικότητά του.

Σήµερα, έχουµε στα χέρια µας το νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Εσωτερικών που αδιαµφισβήτητα ταράζει τα νερά της δηµόσιας
διοίκησης και φέρνει νέα δεδοµένα στην διαδικασία επιλογής των
διοικήσεων φορέων του δηµοσίου.

Θα πρέπει να πω συγχαρητήρια στην κυρία Υπουργό που επι-
χειρεί να θεσµοθετήσει τα αυτονόητα για τη διαδικασία αυτή, δια-
φάνεια, αξιοκρατία, ισότητα, αντικειµενικότητα, αξιολόγηση και
προσέλκυση ανθρώπων µε υψηλά προσόντα και υψηλούς στό-
χους.

Διότι, για να πετύχει κάποιος τους στόχους του οργανισµού
που καλείται να διοικήσει, οφείλει πρώτα ο ίδιος να έχει θέσει
υψηλούς στόχους για τον εαυτό του και την επαγγελµατική του
διαδροµή.

Τα βασικά προσόντα που προβλέπονται αποτελούν µια δικλίδα
ασφαλείας και µια πρώτη διαβεβαίωση ότι οι θέσεις ευθύνης στο
ευρύτερο δηµόσιο, από δω και στο εξής θα καταλαµβάνονται
από στελέχη που έχουν διαγράψει µια αξιοσηµείωτη πορεία στον
επιστηµονικό και εργασιακό τους βίο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις επιτροπές έγινε από την
Αντιπολίτευση µια -αναµενόµενη µεν, αδύναµη δε- προσπάθεια
στηλίτευσης και αποδυνάµωσης του νοµοσχεδίου. Στόχος, να
υποβαθµιστεί όχι µόνο η αξία των προβλεπόµενων ρυθµίσεων,
αλλά και να ακυρωθεί ο ανεξάρτητος και ο αδιάβλητος χαρακτή-
ρας της υπό νοµοθέτησης διαδικασίας.

Δηλαδή, προσπάθησαν οι αγαπητοί συνάδελφοι, ειδικότερα
από τον ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ, να πείσουν ότι δήθεν στρουθο-
καµηλίζουµε και ότι δεν έχουµε τόσο αγαθές προθέσεις, ότι το
νοµοσχέδιο είναι σχεδιασµένο για να διατηρήσει τις κακές πρα-
κτικές του παρελθόντος. Δεν εντυπωσιάστηκαν ούτε από τα τεστ
δεξιοτήτων ούτε από την εµπλοκή του ΑΣΕΠ ούτε από τις πολ-
λαπλές επιτροπές επιλογής στελεχών ούτε –βεβαίως- από τη
στοχοθεσία και την συνεχή παρακολούθηση του έργου των διοι-
κήσεων. Δεν είχαν, όµως, τίποτα να αντιπροτείνουν, ως συνήθως
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δηλαδή. Αναµφίβολα η κριτική εκτός από θεµιτή, είναι και καθή-
κον της Αντιπολίτευσης. Όµως, ακόµα µεγαλύτερο καθήκον είναι
η προάσπιση της αλήθειας και του δηµοσίου συµφέροντος.

Αγαπητοί συνάδελφοι, µε το να ακυρώνετε και να απορρίπτετε
ένα τέτοιο ρηξικέλευθο νοµοσχέδιο, για το οποίο ήδη µιλά θετικά
όλη η κοινωνία, αφ’ ενός επαναλαµβάνεστε και αφ’ ετέρου κλεί-
νετε το µάτι στο κοµµατικό κράτος.

Η προσπάθεια να µας πείσετε ότι δήθεν ο ΣΥΡΙΖΑ επιχείρησε
να διορθώσει τις παθογένειες του διαβλητού και µεροληπτικού
τρόπου επιλογής στελεχών στο δηµόσιο, ούτε εσάς τους ίδιους
κατόρθωσε να πείσει, πόσο µάλλον να πείσει τους Έλληνες πο-
λίτες, όταν µάλιστα, κατά δική σας οµολογία, ευσεβής πόθος και
φιλοδοξία σας ήταν να ελέγξετε τους αρµούς της εξουσίας. Ξέ-
ρετε, σηµαντικό γρανάζι σε αυτούς τους αρµούς της εξουσίας,
είναι και οι διοικήσεις των κεντρικών δοµών του κράτους.

Τρανταχτό παράδειγµα είναι ότι νοµοθετήσατε σχετικά -για να
ρίξετε στάχτη στα µάτια- αλλά δεν εφαρµόσατε ποτέ τους νό-
µους σας, σε αντίθεση µε την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας.
Όταν παραδώσατε, για παράδειγµα, η Νέα Δηµοκρατία άφησε
τις διοικήσεις της δικής σας επιλογής των νοσοκοµείων να ολο-
κληρώσουν τη θητεία τους. Και ευτυχώς δεν ακολουθήσαµε το
δικό σας παράδειγµα που όταν αναλάβατε το 2015 απαιτήσατε
τις παραιτήσεις των διοικητών. Φανταστείτε τι θα γινόταν αν έβρι-
σκε ο COVID τα νοσοκοµεία µας ακέφαλα. Αλίµονο!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν η Κυβέρνηση δίνει
µια νέα προοπτική στους φορείς του δηµοσίου, σε νοµικά πρό-
σωπα δηµοσίου δικαίου και ιδιωτικού δικαίου, νοσοκοµεία, εθνι-
κούς οργανισµούς, στάδια και αθλητικά κέντρα, ώστε να γίνουν
πιο αποτελεσµατικοί και να ανεβάσουν το επίπεδο των παρεχο-
µένων υπηρεσιών τους προς τους πολίτες. Δίνει µια νέα προ-
οπτική και σε στελέχη του ιδιωτικού και δηµοσίου τοµέα να
διεκδικήσουν ισότιµα, µε διαφάνεια και χωρίς παρεµβάσεις τη
θέση που επιθυµούν, ώστε µε τα τυπικά και ουσιαστικά τους προ-
σόντα να συµβάλουν σε µια αποδοτικότερη διοίκηση.

Κλείνοντας, θα ήθελα να τονίσω, κυρία Πρόεδρε, ότι η φιλο-
σοφία του νοµοσχεδίου ακολουθεί την ευρύτερη φιλοσοφία της
Κυβέρνησης για τη βελτίωση όλων των διαδικασιών, των θεσµι-
κών λειτουργιών και των υπηρεσιών του στενού και του ευρύτε-
ρου δηµόσιου τοµέα. Ο εκσυγχρονισµός, η ψηφιοποίηση, η προ-
σέλκυση ξένων επενδύσεων, το brain gain, η αναδιάρθρωση και
εξυγίανση των δηµοσίων υπηρεσιών και η µακροπρόθεσµη νοµο-
θέτηση συνθέτουν ένα πολυσχιδές και πρωτοποριακό πλαίσιο,
που στοχεύει στη συνολική αναβάθµιση της εικόνας και των επι-
δόσεων του ελληνικού κράτους.

Γι’ αυτό δεσµευτήκαµε στους Έλληνες πολίτες, αυτό ακριβώς
υλοποιούµε. Και σε αυτό, αυτονόητο θα ήταν να έχουµε συµµά-
χους στο Κοινοβούλιο και όχι αντιπάλους, αντιπάλους της κάθε
καλής πρακτικής που φέρνουµε, εχθρούς της προόδου και της
ανάπτυξης και τελικά, εχθρούς των ίδιων των πολιτών, εφόσον
µε τη στάση τους τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης καλλιεργούν
και προστατεύουν τον κοµµατικό µανδύα του συστήµατος.

Είναι σαφές ότι µε αυτό το σχέδιο νόµου η Κυβέρνηση του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη αποδεικνύει το θάρρος και την τόλµη της, κά-
νοντας πράξη τη δέσµευσή µας για ένα σύγχρονο και αποτελεσ-
µατικότερο δηµόσιο, µε αυξηµένες απαιτήσεις, απαραίτητες δε-
ξιότητες και σαφείς, µετρήσιµους στόχους προς επίτευξη.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο κ. Γε-
ώργιος Κοτρωνιάς, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΤΡΩΝΙΑΣ: Αξιότιµη κυρία Πρόεδρε, κυρία Υφυ-
πουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το νοµοσχέδιο του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών: «Νέο σύστηµα επιλογής διοικήσεων φορέων
του δηµόσιου τοµέα, ενίσχυση της αποτελεσµατικότητάς τους
και λοιπές διατάξεις είναι ένα νοµοσχέδιο που καταδεικνύει µε
τον πλέον σαφή τρόπο την προσήλωση της Κυβέρνησής µας στις
αναγκαίες µεταρρυθµιστικές τοµές στη δηµόσια διοίκηση, µεταρ-
ρυθµιστικές τοµές οι οποίες θα είναι προς όφελος των πολιτών,
καθώς µέσα από τη σωστή αξιοποίηση του ανθρώπινου δυναµι-
κού της δηµόσιας διοίκησης, οι υπηρεσίες που θα παρέχονται
στον πολίτη θα είναι κατά το µέγιστο αποτελεσµατικές και ποι-

οτικές. Διότι κράτος, προφανώς, δεν είναι µόνο το δηµόσιο και
οι Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης, αλλά και οι δεκάδες, οι
εκατοντάδες φορείς που η λειτουργία τους επηρεάζει τη ζωή
όλων µας.

Το εν λόγω νοµοσχέδιο καινοτοµεί στην επιλογή των διοική-
σεων σε φορείς του δηµοσίου τοµέα, σε νοµικά πρόσωπα δηµο-
σίου και ιδιωτικού τοµέα. Συγκεκριµένα, µέχρι σήµερα είναι γνω-
στό ότι η επιλογή πλήρωσης θέσεων προέδρων, αντιπροέδρων,
διοικητών, διευθυνόντων και εντεταλµένων συµβούλων ανήκει
στην εκάστοτε κυβέρνηση. Πλέον, η διαδικασία αυτή θα υπάγεται
στο ΑΣΕΠ, προσθέτοντας µάλιστα µια σειρά παραµέτρων αντι-
κειµενικότητας, αξιοκρατίας, διαφάνειας και αποτελεσµατικότη-
τας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αυτονόητο ότι για κάθε
κοµβική θέση διοίκησης φορέα του δηµοσίου θέλουµε, ως πολί-
τες, τον πιο ικανό. Σε αυτό το πλαίσιο, λοιπόν, κινείται το εν λόγω
σχέδιο νόµου, ώστε να επιλέγονται στελέχη µε ικανότητες και
προσόντα. Αυτή η επιλογή µπορεί να γίνει µόνο στο πλαίσιο της
διαφάνειας και της αξιοκρατίας.

Το νοµοσχέδιο προσεγγίζει αποτελεσµατικά ένα από τα ζητού-
µενα της δηµόσιας διοίκησης, που είναι η όσο το δυνατόν µεγα-
λύτερη αποτελεσµατικότητα του συστήµατος και αυτό επιτυγχά-
νεται µέσα από διαδικασίες επιτάχυνσης που έχουν προβλεφθεί
στο εν λόγω νοµοσχέδιο.

Επίσης, ένα άλλο πολύ σηµαντικό ζητούµενο της εύρυθµης λει-
τουργίας των φορέων της δηµόσιας διοίκησης αποτελεί η αξιο-
λόγηση των διοικήσεων και η στοχοθεσία, που οι µεταρρυθµίσεις
που φέρνει το νοµοσχέδιο προς αυτόν τον τοµέα θεωρώ πως
είναι ιδιαίτερα καινοτόµες, εύστοχες και ριζοσπαστικές. Είναι
πλέον επιτακτική η ανάγκη δηµιουργίας ενός σύγχρονου συστή-
µατος διοίκησης, που θα ανταποκρίνεται στις προσδοκίες, αλλά
και στις απαιτήσεις και στις προκλήσεις της κοινωνίας.

Το εν λόγω νοµοσχέδιο κινείται σε δύο βασικούς άξονες: Ο
πρώτος έχει να κάνει, όπως προείπα, µε τον τρόπο που επιλέγο-
νται οι διοικήσεις των δηµοσίων φορέων, που µάλιστα εντάσσεται
και άλλη παράµετρος, αυτή της κατηγοριοποίησης ανάλογα µε
το εύρος και το είδος των αρµοδιοτήτων του φορέα. Η λογική
αυτή της κατηγοριοποίησης έγκειται στην άποψη πως θα πρέπει
να είναι διαφορετική η διαδικασία επιλογής στελεχών για φορέα
εθνικής εµβέλειας και διαφορετική για πιο περιορισµένης εµβέ-
λειας φορείς, όπως είναι τοπικοί φορείς. Όλοι οι υποψήφιοι για
τις θέσεις θα πρέπει να κατέχουν υποχρεωτικά πτυχίο ανώτατης
εκπαίδευσης, να είναι πολύ καλοί γνώστες ξένης γλώσσας, να
έχουν δεκαετή εργασιακή εµπειρία, εκτός από τα νοσοκοµεία µε
λιγότερες από τετρακόσιες κλίνες, όπου προαπαιτούµενη είναι
οκταετής εµπειρία και εκτός από τους φορείς τοπικής εµβέλειας,
στους οποίους προαναφέρθηκα, όπου απαιτείται εξαετής εµπει-
ρία.

Στο πλαίσιο, µάλιστα, εναρµόνισης µε τα διεθνή πρότυπα
εντάσσονται τα τεστ δεξιοτήτων στον δηµόσιο τοµέα. Πέραν, λοι-
πόν, των τυπικών προσόντων που είναι και προαπαιτούµενα για
την πλήρωση µιας θέσης και που αναφέρονται αποκλειστικά στις
γνώσεις, µε τα τεστ δεξιοτήτων µπορούµε να συµπεράνουµε το
πώς συµπεριφέρονται οι έχοντες θέσεις ευθύνης σε συγκεκριµέ-
νες εργασιακές καταστάσεις. Είναι πάρα πολλά τα παραδείγµατα
ανθρώπων σε θέσεις ευθύνης -και πιστέψτε µε, επειδή έχω ασκή-
σει διοίκηση, ως δήµαρχος, επί τέσσερις τετραετίες συνεχώς σε
έναν µεγάλο δήµο- που, ενώ πληρούν τα τυπικά προσόντα, όταν
µπαίνουν στην ουσία της αξιολόγησης και της επιλογής, δείχνουν
ότι δεν έχουν ουσιαστικά προσόντα για τη συγκεκριµένη θέση.

Με όλα αυτά τα φίλτρα, καθώς και µε τον κυρίαρχο ρόλο του
ΑΣΕΠ στην όλη διαδικασία είµαστε βέβαιοι πως σε θέσεις ευθύ-
νης θα έχουµε πλέον ανθρώπους που, πέραν των τυπικών, θα
έχουν και τα ουσιαστικά προσόντα.

Επίσης, εντάσσεται στο σχέδιο νόµου η ενοποίηση προκηρύ-
ξεων από την οποία θα προκύπτει µια δεξαµενή στελεχών. Μέσα
από αυτή τη διαδικασία, που θα εφαρµόζονται τα κριτήρια, τα
τεστ δεξιοτήτων και υπό τον απόλυτο έλεγχο του ΑΣΕΠ, θα προ-
κύπτουν οι τρεις επικρατέστεροι για τις θέσεις ευθύνης.

Μιλήσαµε για τον πρώτο άξονα του νοµοσχεδίου, αυτόν του
τρόπου επιλογής.
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Ως προς τον δεύτερο άξονα, αυτός έχει να κάνει µε την αξιο-
λόγηση αυτών των διοικήσεων. Κινούµενοι, λοιπόν, σε αυτό το
πλαίσιο, θεσπίζονται µέσω του νοµοσχεδίου ετήσια σχέδια δρά-
σης για κάθε φορέα. Αυτά τα σχέδια θα περιλαµβάνουν ποι-
οτικούς και ποσοτικούς στόχους, προγραµµατισµό δράσεων,
καινοτόµες δράσεις και ιδέες. Ο επικεφαλής θα υπογράφει ένα
συµβόλαιο απόδοσης το οποίο θα αναρτάται στην ιστοσελίδα του
εποπτεύοντος Υπουργείου και θα αναφέρει τη στοχοθεσία και τις
δράσεις. Οι διοικήσεις θα ελέγχονται σε ετήσια βάση για το κατά
πόσο έχουν πετύχει τους στόχους. Στην περίπτωση επίτευξης
των στόχων ανοίγει η δυνατότητα για οικονοµικό µπόνους, ενώ
στην περίπτωση µη επίτευξης των στόχων ανοίγει η δυνατότητα
αντικατάστασης του στελέχους. Η θητεία των διοικήσεων αυξά-
νεται σε τέσσερα από τα τρία χρόνια που ήταν µέχρι σήµερα,
ώστε να υπάρχει ικανός χρόνος για να ολοκληρωθεί το έργο.

Κλείνοντας, θέλω να τονίσω ότι σε αυτή τη δεύτερη θητεία της
Κυβέρνησής µας αυτό είναι το τρίτο νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Εσωτερικών και θεωρώ πως το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο έρχεται
να διορθώσει τα κακώς κείµενα που χρονίζουν στη δηµόσια διοί-
κηση. Στέλνει, µάλιστα, ένα σαφές µήνυµα τόσο εντός όσο και
εκτός της Ελλάδος ότι αλλάζουµε, θέλουµε διοικήσεις ποιότητας,
που θα έχουν προκύψει µέσα από αδιάβλητες διαδικασίες, διοι-
κήσεις που θα βάζουν τον πήχη ψηλά και θα είναι αρωγοί στον
πολίτη και όχι ευκαιρίες της εκάστοτε κυβέρνησης, όπως γινόταν
επί σειρά ετών, για να ικανοποιεί τις φιλοδοξίες αποτυχηµένων
πολιτευτών ή κοµµατικών στελεχών.

Με το νοµοσχέδιο αυτό κάνουµε ένα βήµα προς τα εµπρός για
µια δηµόσια διοίκηση που αξίζει στους Έλληνες πολίτες και πι-
στεύω πως όλες οι πτέρυγες της Βουλής θα πρέπει να το υπερ-
ψηφίσουν.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλείται στο Βήµα ο
κ. Δηµήτριος Κυριαζίδης, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, κυρία Υφυ-
πουργέ, συναδέλφισσες, συνάδελφοι, αποτελεί κοινή παραδοχή
ότι ο επί δεκαετίες ακολουθούµενος τρόπος επιλογής των διοι-
κήσεων των φορέων του δηµοσίου δεν διασφάλιζε την υπό όρους
αξιοκρατίας τοποθέτηση των καταλληλότερων, δεν διασφάλιζε,
ως έχει πολλές φορές αποδειχθεί, στην πράξη την υπό όρους
διαφάνειας και αντικειµενικότητας επιλογή των προσώπων εκεί-
νων που, από πλευράς προσόντων, εµπειρίας και ικανοτήτων,
ήταν ικανοί να φέρουν σε πέρας το εξαιρετικώς απαιτητικό έργο
της διοίκησης ενός φορέα κατά τρόπο αποτελεσµατικό και πρέ-
ποντα.

Χωρίς να θέλω να αποµειώσω ή να ισοπεδώσω τις προσπά-
θειες και το έργο των διοικήσεων που όλα αυτά τα έτη έχουν
διέλθει από το δηµόσιο, ήρθε επιτέλους η ώρα να αλλάξει ριζικά
το σύστηµα επιλογής, εισάγοντας κριτήρια και διαδικασίες αντι-
κειµενικές, που σκοπό έχουν, υπό τις εγγυήσεις ανεξάρτητης
αρχής και επιτροπών, να επιλέγονται οι αξιότεροι. Η χώρας µας
έχει ανάγκη από µια σύγχρονη και λειτουργική δηµόσια διοίκηση,
συγκροτούµενη από διοικήσεις που θα επιλέγονται κατά τρόπο
που θα ενισχύει την εµπιστοσύνη του πολίτη σε αυτήν. Για τον
λόγο ακριβώς αυτό, δεν µπορώ παρά ένθερµα να υποστηρίξω το
υπό ψήφιση νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών, το οποίο,
πέραν των άλλων, θεσµοθετεί για πρώτη φορά και την υποχρέ-
ωση προγραµµατισµού και στοχοθεσίας και προεχόντως την
αξιολόγηση στο έργο των οργάνων διοίκησης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αρχή της αξιοκρατίας, η οποία
απορρέει από το άρθρο 5 του Συντάγµατος, υπαγορεύει, η πρό-
σβαση σε δηµόσιες θέσεις και αξιώµατα να γίνεται µε κριτήρια
που συνάπτονται µε την προσωπική αξία και την ικανότητα των
ενδιαφεροµένων για την κατάληψή τους υπό καθεστώς αντικει-
µενικότητας και διαφάνειας. Η προσωπική αξία και η ικανότητα
ενός εκάστου, η επιλογή και η τοποθέτηση διοικήσεων αποτελεί
µια ριζοσπαστική τοµή στο σύστηµα λειτουργίας της ενεργού δι-
οίκησης, την οποία οφείλουµε όλοι να υποστηρίξουµε.

Πράγµατι οι διατάξεις του συζητούµενου σχεδίου νόµου εισά-
γουν µια καίρια ποιοτική και ουσιαστική αναβάθµιση του συστή-
µατος επιλογής και λειτουργίας των διοικήσεων, το οποίο παράλ-

ληλα πραγµατώνει για πρώτη φορά και την αρχή της πολιτικώς
ουδέτερης διοίκησης, δηλαδή της διοίκησης εκείνης η οποία ως
οργάνωση και στελέχωση επιβάλλεται και από το άρθρο 29 πα-
ράγραφος 3 και το άρθρο 57 παράγραφος 3 του Συντάγµατος.
Παρέχει τις εγγυήσεις αντικειµενικής εκτέλεσης του νόµου, πέρα
και πάνω από πολιτικές και κοµµατικές σκοπιµότητες, πραγµα-
τώνοντας έτσι τη θεµελιώδη αρχή του κράτους δικαίου, αλλά και
την αµερόληπτη δράση της δηµόσιας διοίκησης.

Ακούµε καθηµερινά όλοι µας «δεν υπάρχει κράτος», «δεν
υπάρχει δηµόσιο». Γίνεται ένα σηµαντικό βήµα αυτή τη φορά, το
οποίο, κατά τη συζήτηση στη Διαρκή Επιτροπή, το είχαµε, αν θέ-
λετε, κατά κάποιον τρόπο, υιοθετήσει όλοι µας. Δεν γίνονται ση-
µαντικά βήµατα από αυτό που ίσχυε εχθές; Πέστε µου. Δεν είναι
κάτι πολύ πιο θετικό από αυτό που ίσχυε µέχρι χθες; Το είδαµε,
αν θέλετε, και στην πράξη, αναφορικά µε την Αξιωµατική Αντιπο-
λίτευση, τον ΣΥΡΙΖΑ, που κατηγορεί εδώ σήµερα και απορώ για
ποιο λόγο. Ακούσαµε και επικεφαλής των πολιτικών κοµµάτων
που εκπροσωπούνται στο Κοινοβούλιο να συζητάνε περί ανέµων
και υδάτων, αλλά στο περιεχόµενο του νοµοσχεδίου δεν υπεισήλ-
θαν καθόλου. Είδαµε τι έγινε και το 2015, που µε µια τροπολογία
του συναδέλφου Κουρουµπλή -Υπουργού τότε- καταργήθηκαν
όλες οι διοικήσεις, και επί έξι µήνες οι διοικήσεις νοσοκοµείων
και άλλων φορέων ήταν χωρίς διοίκηση. Αντιλαµβανόµαστε τι
ακριβώς συµβαίνει. Και επιλέξαµε τον εργαζόµενο στο βουλκα-
νιζατέρ στη Σαντορίνη ως διοίκηση. Αυτή ήταν η επιλογή σας. Εί-
δαµε, όµως, και τους πληθέντες φορείς, που στο σύνολό τους
τοποθετήθηκαν θετικά υπέρ αυτού του νοµοσχεδίου, που δεν
είναι κατευθυνόµενοι από την Κυβέρνηση.

Θα ήθελα να αναφερθώ και στη συναδέλφισσα του ΣΥΡΙΖΑ,
την εισηγήτρια, η οποία είπε: «εµείς θα καθιερώσουµε τον
ΑΣΕΠ». Μα, είναι καθιερωµένος ήδη, και επιβάλλεται εδώ και ενι-
σχύεται η λειτουργία του. Και συγκεκριµένα, κατά το άρθρο 4 του
σχεδίου νόµου, υπάρχει ουσιαστική εµπλοκή του ΑΣΕΠ ήδη από
το στάδιο της πρόσκλησης εκδήλωσης ενδιαφέροντος, η οποία
εκδίδεται κατόπιν της σύµφωνης γνώµης του ΑΣΕΠ. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ)

Είναι ενδεικτική της πολιτικής βούλησης της Κυβέρνησης να
δοµήσει το σύστηµα επιλογής εξαρχής υπό ένα καθεστώς αντι-
κειµενικότητας και διαφάνειας, το οποίο επικυρώνεται από την
περαιτέρω ουσιαστική εµπλοκή της ανεξάρτητης αρχής στον
έλεγχο των τυπικών προσόντων των υποψηφίων, στην διεξαγωγή,
σύµφωνα µε το άρθρο 6, γραπτής εξέτασης, στη µοριοδότηση
των ενδιαφεροµένων και στην έκδοση των αποτελεσµάτων. Τα
δε προβλεπόµενα στο άρθρο 7 κριτήρια επιλογής και η βαθµο-
λόγησή τους, συµπεριλαµβανοµένης και της δοµηµένης συνέ-
ντευξης, συµπληρώνουν κατά τρόπο αντικειµενικό τον αξιοκρα-
τικό χαρακτήρα της όλης διαδικασίας επιλογής.

Αρκεί όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια αξιοκρατική επι-
λογή για να έχουµε µια αποτελεσµατική και σύγχρονη διοίκηση;
Και βέβαια όχι. Χωρίς δικλίδες ασφαλείας, που ανάγονται στην
ύπαρξη και υλοποίηση ορισµένου σχεδίου δράσης, και χωρίς πε-
ραιτέρω ουσιαστική αξιολόγηση του παραγόµενου έργου, δεν
µπορούµε να µιλάµε για ολοκληρωµένη µεταρρύθµιση. Για τον
λόγο αυτό ορθά στα άρθρα 11 και 12 του νοµοσχεδίου, εισάγο-
νται πρωτοποριακές διατάξεις, οι οποίες θεσµοθετούν την αρχή
του προγραµµατισµού και της λογοδοσίας των επιλεγόµενων δι-
οικήσεων. Σε αυτή την κατεύθυνση ο καθορισµός των ετήσιων
στρατηγικών στόχων και δράσεων, µέσα µάλιστα από µια δηµό-
σια αναφορά και γνωστοποίηση προς τους πολίτες της απόδο-
σης, µόνο θετικά µπορεί να αποτιµηθεί. Στο πλαίσιο δε αυτό τα
θεσπιζόµενα κίνητρα και οι ανταµοιβές στο άρθρο 13 ως προς
την επίτευξη των στόχων, συµπληρώνουν αξιοκρατικά το σύ-
στηµα επιλογής, µέσα από την επιβράβευση όσων διοικήσεων κα-
ταφέρουν στην πράξη να λειτουργήσουν αποτελεσµατικά προς
όφελος του δηµοσίου συµφέροντος και της κοινωνίας µας εν
γένει.

Συναδέλφισσες και συνάδελφοι, σας ευχαριστώ. Και πιστεύω
ότι µέσα σας θεωρείτε ότι γίνεται ένα θετικό, σηµαντικό βήµα σή-
µερα, αναφορικά µε τη λειτουργία της δηµόσιας διοίκησης. Και
εύχοµαι, κυρία Υπουργέ, να προχωρήσουµε σε ρυθµίσεις και
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αξιολογήσεις στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα. Έχουµε χρέος ως
Κυβέρνηση πράγµατι στην καθηµερινότητα να το αποδείξουµε
και αυτό, όπως κάνουµε σήµερα.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Κυριαζίδη.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Στράτος Σιµόπουλος από τη Νέα Δη-
µοκρατία για επτά λεπτά.

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Το µακρινό 1991 ο Χρήστος Μαρκόπουλος έγραψε το βιβλίο
µε τίτλο: «Η κυριαρχία των πρώτων». Ως «πρώτους» δεν ορίζει
τους καλύτερους, αλλά αυτούς που από επιδίωξη βρισκόταν
πάντα πολύ κοντά σε µια δηµόσια θέση, και την καταλάµβαναν
πάρα πολύ γρήγορα, ανεξάρτητα αν είχαν τα τυπικά προσόντα
για τη συγκεκριµένη θέση. Από το 1991 µέχρι σήµερα δεν άλλα-
ξαν πολλά πράγµατα. Άλλαξε βέβαια το 2020 µια διαδικασία, η
οποία στην κυριολεξία µέχρι τώρα έφερνε σε θέσεις ευθύνης
ηµετέρους Υπουργών, κοµµατικά στελέχη και πολιτευτές, χωρίς
αυτό να σηµαίνει ότι οι επιλογές ήταν πάντα κακές. Όχι. Πολλές
φορές ήταν και καλές.

Χαρακτηριστικό παράδειγµα που πρέπει να το πούµε µέσα
στην Αίθουσα είναι οι διοικήσεις των νοσοκοµείων κατά τη διάρ-
κεια της πανδηµίας. Θεωρώ ότι οι διοικήσεις των νοσοκοµείων
κατά τη διάρκεια της πανδηµίας πέτυχαν πάρα πολύ, κάτω από
πάρα πολύ δύσκολες συνθήκες. Όπως και να έχει όµως, ήταν µία
διαδικασία η οποία δεν ήταν διαφανής, δεν ήταν αξιοκρατική.
Αυτή τη διαδικασία την αλλάξαµε το 2020, την αλλάζουµε και σή-
µερα. Και αλλάζει αυτή τη διαδικασία η Κυβέρνηση ενώ –και κα-
νείς δεν µπορεί να το αµφισβητήσει- είναι κυρίαρχη στο πολιτικό
σκηνικό. Φέρνει µια ρύθµιση για την οποία µπορεί να κατηγορη-
θεί ότι δεν θα έχει, δεν θα βάλει τους δικούς της ανθρώπους στις
διοικήσεις των δηµοσίων φορέων, και το κάνει µε έναν τρόπο
αξιοκρατικό.

Προσοντολόγιο αυστηρό, γραπτός διαγωνισµός, προφορικές
εξετάσεις, τεστ δεξιοτήτων και στο τέλος επιλογή ανάµεσα από
τρία πρόσωπα, στην κυριολεξία διαδικασία ιδιωτικού τοµέα. 

Έρχοµαι στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Ακούω από το πρωί
τους ισχυρισµούς της. Απορώ στο τέλος πώς δεν ζήτησε η Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση να έχει εκπρόσωπο στην επιτροπή και βέ-
βαια να έχει και δικαίωµα βέτο. Συγχαρητήρια που αυτό δεν το
ζητήσατε µέχρι τώρα.

Έρχοµαι, όµως, και στον εισηγητή του ΠΑΣΟΚ. Πιθανώς µέχρι
να τον ακούσω να είχα και λίγες αµφιβολίες για το νοµοσχέδιο.
Όταν τον άκουσα, κατάλαβα ότι δεν πρέπει να έχω καµµία. Ναι,
σωστή είναι η διάρθρωση των επιτροπών, σωστά δεν υπάρχει ιδι-
αίτερο µπόνους, ιδιαίτερα µόρια γι’ αυτούς που έχουν διδακτο-
ρικό. Μπορεί να είσαι εξαιρετικός καθηγητής, αλλά αυτό δεν
σηµαίνει ότι είσαι πολύ καλός στο να διοικήσεις. Είναι διαφορε-
τικά πράγµατα. Αυτό πρέπει να το καταλάβετε. Επίσης, πολύ
σωστά έχει περισσότερο από την πενταετή εµπειρία ως ένα επι-
πλέον προσόν.

Περίµενα να επιβραβεύσετε την Υπουργό, την Κυβέρνηση,
εµάς για το ρίσκο που παίρνουµε. Ξέρετε, η Κυβέρνηση παίρνει
ένα ρίσκο σήµερα. Ποιο είναι το ρίσκο αυτό; Θα αναφέρω ένα-
δύο ενδεικτικά παραδείγµατα. Φαντάζεστε µέσα στις επιλογές
των τριών ατόµων για το Ινστιτούτο Εκπαιδευτικής Πολιτικής –ας
πούµε- να υπάρχουν πρόσωπα τα οποία πιστεύουν ότι στη Σµύρ-
νη έγινε συνωστισµός; Φαντάζεστε σε µια δηµόσια υπηρεσία, η
οποία θέλει να αξιοποιήσει τα ακίνητά της, να υπάρχει διοίκηση
η οποία διαφωνεί; Μπορεί βέβαια να µου πείτε ότι θα υπάρχει
κάθε χρόνο η δυνατότητα αξιολόγησης. Και ρωτώ: Αν κάποιος
από τους επιλεγέντες, τις διοικήσεις εκείνη την ώρα προσφύγει
στα δικαστήρια ισχυριζόµενος ότι δεν φταίει αυτός, θα µπορούσε
άνετα να τηρήσει το συµβόλαιό του, αλλά φταίει ο υπόλοιπος δη-
µόσιος τοµέας, τι θα γίνει; Άρα παίρνουµε ρίσκα γνωρίζοντας
ακόµη ότι οι υπόλοιποι που θα περιλαµβάνονται µέσα στα διοι-
κητικά συµβούλια µπορεί να έχουν επιλεγεί µε τον παλαιό τρόπο,
µπορεί να είναι εκπρόσωποι φορέων, µπορεί να είναι εκπρόσωποι
της τοπικής αυτοδιοίκησης και µέσα από αυτό να υπάρχουν προ-

βλήµατα στη διοίκηση.
Ναι, παίρνουµε τα ρίσκα. Η χώρα χρειάζεται να πάει µπροστά

και η χώρα πάει µπροστά και µε ρίσκα, τα οποία η Υπουργός, η
Κυβέρνηση και η Συµπολίτευση τα αναλαµβάνουν και περιµέναµε
να µας χειροκροτήσετε γι’ αυτές τις επιλογές.

Σας ζητώ, λοιπόν, να υπερψηφίσετε το νοµοσχέδιο, αν και εγώ
πιστεύω, κυρία Υπουργέ, ότι θα έπρεπε να υπήρχαν περισσότε-
ρες δυνατότητες σ’ ένα ευρύτερο πλαίσιο επιλογών για κάθε
Υπουργό.

Επίσης, θεωρώ ότι για να προσελκύσουµε περισσότερο άξιους
ανθρώπους από την κοινωνία, πρέπει να αυξήσουµε τους µισ-
θούς, πρέπει να αυξήσουµε τους µισθούς ακόµη και των γενικών
γραµµατέων κι ας µας κατηγορούν ότι προσλαµβάνουµε golden
boys. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε
πολύ.

Τον λόγο έχει η Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Όλγα Γεροβα-
σίλη.

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαρι-
στώ πολύ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία Υπουργέ, επιτρέψτε µου
να ξεκινήσω µε τις δραµατικές εξελίξεις στη γειτονιά µας και να
πω ότι τα εγκλήµατα πολέµου της Χαµάς επ’ ουδενί δεν δικαιο-
λογούν εγκλήµατα πολέµου στη Γάζα από το Ισραήλ. Είναι απα-
ράδεκτη και αντίθετη µε τη φιλειρηνική παράδοση της χώρας µας
η επιλογή του κ. Μητσοτάκη να απέχει η Ελλάδα από το ψήφισµα
του ΟΗΕ για ανθρωπιστική εκεχειρία.

Μπαίνω στο νοµοσχέδιο. Τον Μάιο του 2018 -ήµουν Υπουργός
Διοικητικής Ανασυγκρότησης ακόµη τότε- ολοκληρώθηκε µε επι-
τυχία η τέταρτη αξιολόγηση για τη δηµόσια διοίκηση, καθώς οι
θεσµοί τότε αναγνώρισαν την πρόοδο στις σχετικές µεταρρυθµί-
σεις. Παρά τις πρωτοφανείς δυσκολίες, τους δηµοσιονοµικούς
περιορισµούς, κάναµε σηµαντικό έργο, βάζοντας τις βάσεις για
µια σύγχρονη δηµόσια διοίκηση µε τη δηµιουργία του ενιαίου συ-
στήµατος κινητικότητας, την ηλεκτρονική αξιολόγηση, τη δηµι-
ουργία ψηφιακών οργανογραµµάτων και περιγραµµάτων θέσεων
εργασίας µε τη θέσπιση και εφαρµογή αξιοκρατικού συστήµατος
επιλογής προϊσταµένων, µε την εµπλοκή του ΑΣΕΠ σε όλες τις
διαδικασίες που αφορούν το ανθρώπινο δυναµικό, µε την καθιέ-
ρωση της δοµηµένης συνέντευξης.

Μένω λίγο σε αυτό. Ξέρουµε όλοι ότι η συνέντευξη αποτελεί
µεν αναγκαία συνθήκη για την επιλογή στελεχών της διοίκησης
στην ελληνική πραγµατικότητα, όµως ξέρουµε επίσης όλοι ότι
ήταν συνυφασµένη µε κοµµατικές παρεµβάσεις και γενικευµένη
καχυποψία. Η εισαγωγή της έννοιας «δοµηµένη» µε την έκδοση
σχετικού εγχειριδίου τότε -το καταθέτω στα Πρακτικά για διευ-
κόλυνση και ενηµέρωση συναδέλφων- αποτέλεσε ένα σηµαντικό
βήµα για να περιοριστεί στο ελάχιστο ο υποκειµενισµός της δια-
δικασίας.

(Στο σηµείο αυτό η Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Όλγα Γε-
ροβασίλη καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Συνεχίσαµε µε τη δηµιουργία του Εθνικού Μητρώου Επιτελι-
κών Στελεχών, τον κανόνα 1 προς 1 στις προσλήψεις-αποχωρή-
σεις και, κυρίως, µε ολοκληρωµένη και συνεκτική πολιτική για το
δηµόσιο τοµέα που αποτυπώθηκε και στην εθνική στρατηγική για
τη διοικητική µεταρρύθµιση 2017-2019.

Στη συνέχεια ήρθε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, της
αριστείας, της αξιοκρατίας. Ήταν διακηρύξεις της αυτές. Αλλά
τι έκανε η Κυβέρνηση; Αναφέρω κατ’ αρχάς τέσσερα ονόµατα.
Τα θυµόµαστε όλοι: Κοντολέων, Πατέρας, Διαµαντάρης, Λούλης.
Υπάρχουν κι άλλα. Τους θυµάστε. Ο πρώτος, διοικητής της ΕΥΠ
χωρίς πτυχίο και αλλάξατε και τον νόµο για να τον τοποθετήσετε.
Ο δεύτερος, διοικητής Nοσοκοµείου Καρδίτσας για µερικές χι-
λιάδες ψήφους που είχε φέρει στο ψηφοδέλτιο. Ο τρίτος, Υφυ-
πουργός Εξωτερικών µε δήθεν µεταπτυχιακό από το γνωστό
Columbia. O τέταρτος, Γενικός Γραµµατέας του Υπουργείου Του-
ρισµού χωρίς πτυχίο ανώτατης σχολής. Στρατιές «γαλάζιων» µε-

4612 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



τακλητών, στελεχών, «τσουνάµι» απευθείας αναθέσεων, κατα-
σπατάληση δηµοσίου χρήµατος.

Αυτά κάνατε, εν ολίγοις, την τετραετία που πέρασε στην πρώτη
σας θητεία και, αφού είχαν περάσει τα τρία χρόνια από τον προ-
ηγούµενο νόµο, ψηφίσατε και δεν εφαρµόσατε ποτέ νόµο του
2020, τον ν.4735 και σήµερα µας λέτε τα ίδια. Τα ίδια και τότε.
«Βάζουµε «φίλτρα» αξιοκρατίας, διαφάνειας, αντικειµενικότη-
τας», είπε η Υπουργός σήµερα. Το ίδιο διατυπώθηκε και τότε. Δεν
εφαρµόστηκε αυτός ο νόµος ποτέ.

Έρχεται τώρα ο καινούργιος νόµος και τι λέει; Επιλογή διοική-
σεων από πενταµελή ή τριµελή συµβούλια στα οποία η απόλυτη
πλειοψηφία, δηλαδή τρία πέµπτα ή δύο τρίτα ανά περίπτωση, θα
αποτελείται από κυβερνητικά στελέχη και µάλιστα στα πενταµελή
θα υπάρχει και εκπρόσωπος της Προεδρίας της Κυβέρνησης για
να διασφαλιστεί ότι δεν θα ξεφύγει τίποτε. Χρησιµοποιείτε τη µει-
οψηφική συµµετοχή εκπροσώπων του ΑΣΕΠ και όχι την πλει-
οψηφική και του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους ως επίφαση
προφανώς της αξιοκρατίας. Άλλο ένα κρίσιµο θέµα είναι η υπο-
βάθµιση ουσιαστικών προσόντων, δηλαδή η εξίσωση της αποφοί-
τησης από τη Σχολή Δηµόσιας Διοίκησης µε οποιοδήποτε µετα-
πτυχιακό και η µη µοριοδότηση διδακτορικών.

Να συµφωνήσουµε βέβαια ότι τα τυπικά προσόντα δεν λένε
πάντα την αλήθεια από µόνα τους. Αλλά αναρωτιέµαι: Ένας υπο-
ψήφιος για διοικητής νοσοκοµείου µε διδακτορικό στα οικονο-
µικά της υγείας να µην πάρει ένα µόριο, όταν η συνέντευξη
παίρνει οκτακόσια µόρια; Νοµίζω ότι αυτή είναι µια περίεργη αντί-
ληψη για την αξιοκρατία. Νοµίζω, κυρία Υπουργέ, ότι αυτό πρέπει
να το ξαναδείτε. Και εννοώ µε συνάφεια, δεν εννοώ διδακτορικά
χωρίς συνάφεια.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Συνυπολογίζε-
ται.

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ξανα-
δείτε αυτό το σηµείο.

Ο κοµµατικός έλεγχος, λοιπόν, είναι –νοµίζω- µια αντίληψη κα-
θεστωτική που δεν νοµίζω ότι έχει καµµία σχέση µε σύγχρονη ευ-
ρωπαϊκή πολιτεία.

Είναι βέβαιο ότι εδώ έχουν παρέµβει οι Ευρωπαίοι για να αλ-
λάξετε ρότα και να φέρετε αυτό το νοµοσχέδιο σήµερα. Το θεω-
ρώ βέβαιο. Και γιατί το θεωρώ βέβαιο; Διότι, ήδη, στην έκθεση
της ενισχυµένης εποπτείας τον Νοέµβριο του 2019, µετά τον
νόµο του επιτελικού κράτους, οι θεσµοί σάς έλεγαν ότι πρέπει
να επαναφέρετε την ανοικτή διαδικασία επιλογής για τους διοι-
κητές νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου –νοσοκοµεία- και νο-
µικών προσώπων ιδιωτικού δικαίου. Μέχρι πότε; Μέχρι τον Μάιο
του 2020. Γιατί; Για να διασφαλιστούν τα επιτεύγµατα, τα αποτε-
λέσµατα της δικής µας διακυβέρνησης για την αποκοµµατικοποί-
ηση της δηµόσιας διοίκησης. Αυτά λέει η έκθεση. Να την κατα-
θέσω και αυτή στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Όλγα Γε-
ροβασίλη καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα έκ-
θεση, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας
της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τελικά, ο πολυδιάστατος εκσυγχρονισµός του κ. Μητσοτάκη
δεν είναι τίποτε άλλο από τον µονοδιάστατο παλαιοκοµµατισµό
της Δεξιάς. Το είδαµε µε τον πιο τραγικό τρόπο στα Τέµπη µε
τους ρουσφετολογικούς διορισµούς και τις κοµµατικές τοποθε-
τήσεις στους οργανισµούς. Το βλέπουµε αυτές τις ηµέρες στον
ΟΠΕΚΕΠΕ σε βάρος του αγροτικού κόσµου της χώρας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας και της
Κυβέρνησης, δεν αφήνετε να αναπνεύσουν οι δηµιουργικές δυ-
νάµεις του τόπου. Και µετά αναρωτιόµαστε γιατί φεύγουν οι νέοι
στο εξωτερικό. Για να βρουν άλλες ευκαιρίες, ίσες ευκαιρίες.

Η κορωνίδα της καθεστωτικής αντίληψης είναι βεβαίως η κα-
κοποίηση του κράτους δικαίου µε το σκάνδαλο των υποκλοπών
για να ελέγχετε και τη ροή χρήµατος και πληροφοριών, για να
µην ξεφύγει τίποτε. Και υπό τον φόβο των ποινικών ευθυνών κά-
νετε τα πάντα προκειµένου να συγκαλυφθεί το σκάνδαλο. Επιχει-
ρείτε, βεβαίως, να καταστήσετε συνεργό και τη δικαιοσύνη και
σήµερα διώκονται µέλη της Ανεξάρτητης Αρχής της ΑΔΑΕ που
ερευνούσαν το σκάνδαλο, αντί να διώκονται οι ενορχηστρωτές
του σκανδάλου. Δεν θα επιτρέψουµε τη συγκάλυψη, όχι εµείς, ο

δηµοκρατικός κόσµος της χώρας δεν θα το επιτρέψει και θα υπε-
ρασπιστεί το κράτος δικαίου και τη δηµοκρατία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε- το
νοµοσχέδιο δεν φέρνει καµµία αξιοκρατία και καινοτοµία. Το
µόνο που εξασφαλίζει είναι ότι οι «γαλάζιοι» κοµµατάρχες θα συ-
νεχίσουν να διοικούν τον κρατικό µηχανισµό. Σας καλώ να αλλά-
ξετε νοοτροπία. Η χώρα πρέπει να πάει µπροστά. Στην εποχή
µεγάλων προκλήσεων έχουµε ανάγκη περισσότερο από ποτέ
έναν σύγχρονο δηµόσιο τοµέα που θα λειτουργεί µε κανόνες
αξιοκρατίας, διαφάνειας, αποτελεσµατικότητας και κυρίως οι κα-
τάλληλοι άνθρωποι στις κατάλληλες θέσεις. Το οφείλουµε στους
νέους ανθρώπους που εγκαταλείπουν απογοητευµένοι τη χώρα
και το οφείλουµε βεβαίως στο µέλλον αυτού του τόπου.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Κωτσός Γεώργιος.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, συνηθί-

ζαµε να λέµε ότι µία από τις µεγαλύτερες παθογένειες του public
management στην Ελλάδα ήταν το ίδιο το δηµόσιο, ένα δηµόσιο
πλαδαρό, αργοκίνητο, δυσκίνητο, πολλές φορές εχθρικό προς
τον πολίτη που όφειλε και οφείλει να υπηρετεί και να είναι προ-
τεραιότητά του και κυρίως ένα δηµόσιο που λειτουργούσε αρνη-
τικά ακόµη και στην επενδυτική και αναπτυξιακή προοπτική της
χώρας µας. Διότι εάν κάποιος έµπλεκε και εµπλεκόταν στα γρα-
νάζια και στους διαδρόµους πολλών δηµόσιων φορέων, αργούσε
πάρα πολύ να πάρει απάντηση, να έχει αποτέλεσµα, να έχει το
επιθυµητό γι’ αυτόν ζήτηµα.

Αυτό, λοιπόν, κάνουµε σήµερα. Ερχόµαστε µε το παρόν νοµο-
σχέδιο, υλοποιώντας µία ακόµη προεκλογική µας δέσµευση για
τη δηµιουργία ενός σύγχρονου, ενός αποτελεσµατικού, ενός
γρήγορου, ενός ευέλικτου δηµόσιου τοµέα, µε αυξηµένες απαι-
τήσεις, µε απαραίτητες δεξιότητες, µε σαφείς αλλά και µετρήσι-
µους στόχους ως προς τα πρόσωπα που θα στελεχώνουν τις
διοικήσεις των δηµόσιων φορέων. Ένα δηµόσιο που θα ανταπο-
κρίνεται στις απαιτήσεις της σύγχρονης εποχής, που θα ανταπο-
κρίνεται στις απαιτήσεις και στις προσδοκίες των πολιτών, ένα
δηµόσιο που θα είναι πραγµατικά υπηρέτης της κοινωνίας.

Τι είναι αυτό τελικά που θέλουµε από το ελληνικό δηµόσιο, από
τους δηµόσιους φορείς; Θέλουµε ένα δηµόσιο σύγχρονο, απο-
τελεσµατικό, ευέλικτο, φιλικό προς τον πολίτη, φιλικό προς τον
οποιονδήποτε συναλλάσσεται µαζί του; Θέλουµε περισσότερη
διαφάνεια και αξιοκρατία; Επιθυµούµε να έχουµε υγιή κίνητρα
για κρίσιµες θέσεις ευθύνης που αναλαµβάνουν να διοικήσουν
σηµαντικούς δηµόσιους φορείς; Θέλουµε να έχουµε τη δυνατό-
τητα να προσελκύσουµε, αλλά και να αξιοποιήσουµε αξιόπιστο,
σοβαρό αλλά και ταυτόχρονα µε προσόντα ανθρώπινο δυναµικό
για να υπηρετήσει τους δηµόσιους φορείς; Και θέλουµε επιτέ-
λους να σταµατήσουµε τον σφιχτό εναγκαλισµό του κόµµατος
µε τα στελέχη της δηµόσιας διοίκησης, αλλά και ταυτόχρονα να
µην αποποιηθεί παντελώς ο επιχειρησιακός µηχανισµός από το
πολιτικό προσωπικό που, αν θέλετε, δίνει τον τόνο, δίνει την προ-
οπτική, το όραµα στη λειτουργία ενός κράτους, χωρίς να αυτο-
νοµείται δηλαδή παντελώς ο επιχειρησιακός µηχανισµός από το
πολιτικό προσωπικό.

Όλα αυτά, λοιπόν, έρχεται να θεσµοθετήσει το παρόν νοµο-
σχέδιο. Να δώσει τη δυνατότητα αξιοκρατικών κριτηρίων, αξιό-
πιστων κριτηρίων επιλογής των ανθρώπων που θα υπηρετήσουν
τους δηµόσιους φορείς, αλλά και ταυτόχρονα αυτοί οι άνθρωποι
που θα κληθούν να υπηρετήσουν σε καίριες θέσεις να κωπηλα-
τούν στην ίδια κατεύθυνση που θα έχει επιλέξει και που επιλέγει
το πολιτικό προσωπικό. Συγκεκριµένα, λοιπόν, οι στόχοι του νο-
µοσχεδίου που σήµερα συζητούµε είναι η αναβάθµιση των απαι-
τήσεων για κάθε θέση και φορέα του δηµοσίου, ώστε τα στελέχη
που θα επιλέγονται να έχουν αυξηµένα προσόντα, να έχουν
όραµα, να έχουν διάθεση και προφανώς στόχο να υπηρετήσουν
µια σαφή πολιτική κατεύθυνση που δίνεται από τον πολιτικό τους
προϊστάµενο. Να ενισχυθεί βεβαίως η αξιοπιστία και η διαφάνεια,
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όπως και η αξιοκρατία και να πετύχουµε µέσα από όλα αυτά µε-
γαλύτερη αποτελεσµατικότητα, ταχύτητα, αλλά και υπηρέτηση
του δηµοσίου συµφέροντος και της κοινωνίας µε τον καλύτερο
δυνατό τρόπο. Και πάνω απ’ όλα, να έχουµε και στοχοπροσή-
λωση, στοχοθέτηση αλλά και συγκεκριµένα χρονοδιαγράµµατα
για να επιτύχουµε τους κάθε φορά στόχους που θα θέτουµε, είτε
σε επίπεδο κυβέρνησης είτε σε επίπεδο λειτουργίας των δηµό-
σιων φορέων.

Το νέο, λοιπόν, πλαίσιο επιλογής των διοικήσεων των φορέων
του δηµοσίου εισάγει µια σειρά από καινοτοµίες. Αναβαθµίζει τη
διαδικασία επιλογής των διοικήσεων, διαµορφώνει ένα νέο πλαί-
σιο στοχοθεσίας και αξιολόγησης, τόσο απαραίτητη για την εύ-
ρυθµη, αποτελεσµατική και γρήγορη λειτουργία των δηµόσιων
φορέων. Η επιλογή των διοικήσεων µέχρι τώρα -το γνωρίζετε
όλοι σαν συνάδελφοι- γινόταν µε πολύ συγκεκριµένα κριτήρια
που υπάκουαν στις επιλογές της εκάστοτε κυβέρνησης. Και η συ-
νήθης πρακτική πια ήταν; Να επιλέγονται από το πολιτικό προ-
σωπικό που δεν είχε την τύχη να εκλεγεί ή να έχει ευτυχές
αποτέλεσµα στις εκλογές άνθρωποι για να υπηρετήσουν αυτές
τις θέσεις του ευρύτερου δηµοσίου.

Τώρα τι κάνουµε; Εισάγουµε µια σειρά από αντικειµενικά, από
αξιόπιστα κριτήρια υπό την αιγίδα του Ανωτάτου Συµβουλίου Επι-
λογής Προσωπικού, προκειµένου να διασφαλιστεί και η αξιοκρα-
τία, αλλά και η σαφής επιλογή των καλυτέρων µε βάση συγκε-
κριµένα αντικειµενικά στοιχεία, αλλά και µε διάγνωση µέσα από
τη συνέντευξη της διάθεσής τους να προσφέρουν, του οράµατος
που έχουν για τη συγκεκριµένη θέση ή για τις θέσεις που καλού-
νται να υπηρετήσουν και βεβαίως η τελική επιλογή ανάµεσα
στους τρεις καλύτερους αυτής της διαδικασίας να ανήκει στον
πολιτικό προϊστάµενο, ο οποίος έχει και την ευθύνη λειτουργίας
του συγκεκριµένου Υπουργείου και προφανώς και την ευθύνη για
την τελική επιλογή του προσώπου που θα κληθεί να υπηρετήσει
στη συγκεκριµένη θέση. Γιατί µαζί µε το συγκεκριµένο επιχειρη-
σιακό στέλεχος που θα έχει µέσα από την αξιολόγηση τη δυνα-
τότητα να αποδείξει το αν µπορεί και έχει τη δυνατότητα να
υπηρετήσει όλους αυτούς τους στόχους, και ο πολιτικός προ-
ϊστάµενος αναλαµβάνει και αυτός την ευθύνη µέσα από την επι-
λογή µέσα από την τριάδα της αποτελεσµατικότητας και της
καλύτερης δυνατής επιλογής των συγκεκριµένων προσώπων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταλαβαίνω τις διαφορετικές
ιδεολογικές προσεγγίσεις που υπάρχουν κάθε φορά ως προς
αυτή την κατεύθυνση. Ποιος είναι ο µεγάλος στόχος, η µεγάλη
εικόνα µας, όµως; Nα δηµιουργήσουµε έναν επιχειρησιακό δη-
µόσιο µηχανισµό αντάξιο της κοινωνίας, των συµπολιτών µας,
αλλά και των οραµάτων και των διακυβευµάτων της σύγχρονης
εποχής, όπως είπα και στην αρχή ένα δηµόσιο, αποτελεσµατικό,
διάφανο, µε διάθεση να προσφέρει, µε ταχύτητα, που θα υπηρε-
τήσει την κοινωνία και τους πολίτες.

Αυτό επιδιώκουµε µέσα από το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο και
σας θέλουµε συµµάχους, σας θέλουµε κοντά µας, για να µπορέ-
σουµε πραγµατικά να παραδώσουµε µια Ελλάδα πολύ καλύτερη
από αυτή που έχουµε παραλάβει και στις επόµενες γενιές και στο
αύριο. Εµείς είµαστε αποφασισµένοι να το κάνουµε, εσείς µένει
να το δείξετε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε πολύ.

Τον λόγο έχει ο κ. Χριστοδουλάκης Μανώλης από το ΠΑΣΟΚ -
Κίνηµα Αλλαγής.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ (ΜΑΝΩΛΗΣ) ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε σήµερα
εδώ για να συζητήσουµε για τον δηµόσιο τοµέα και ευαγγελιζό-
µαστε όλοι την ανάγκη να εµπεδώσουµε τη διαφάνεια και την
αξιοκρατία σε αυτόν. Όµως, για να είµαστε ειλικρινείς δεν ξεκι-
νάµε όλοι από την ίδια αφετηρία.

Το λέω αυτό γιατί εµείς είµαστε η παράταξη που θέσπισε το
ΑΣΕΠ από το 1994, ενώ εσείς ήσασταν απέναντι, εµείς είµαστε η
παράταξη η οποία έφερε τη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» στον δηµόσιο τοµέα, ενώ
εσείς την είχατε καταψηφίσει, εµείς είµαστε η παράταξη που θε-

σµοθέτησε την ανοικτή διακυβέρνηση και το «ΟpenGov», όταν
πάλι είχατε πει «όχι», χαϊδεύοντας µικροκοµµατικά τους θύλακες
της οπισθοδρόµησης µέσα στο κράτος.

Είναι σηµαντικό, λοιπόν, να µην ξεχνάµε ποια είναι η στάση του
καθενός διαχρονικά σε καθένα από τα ζητήµατα αυτά, όχι για να
αποδώσουµε τα εύσηµα ή για να δικαιωθούµε ιστορικά, αλλά
πολύ περισσότερο γιατί η συνέπεια και η αξιοπιστία του καθενός
από εµάς κρίνεται από την πλευρά της ιστορίας που διάλεξε σε
όλα αυτά τα σηµαντικά σταυροδρόµια της πολιτικής ιστορίας του
τόπου.

Εµείς ήµασταν στη σωστή πλευρά της ιστορίας. Εσείς πολλές
φορές δεν ήσασταν, όπως, για παράδειγµα, δεν ήσασταν τον µα-
κρινό Οκτώβριο του 2013, όταν ο τότε Υπουργός Διοικητικής Με-
ταρρύθµισης και νυν Πρωθυπουργός επιχείρησε µε νοµοθετική
ρύθµιση να καταργήσει τη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ», που την απέσυρε µετά
από τις αντιδράσεις του ΠΑΣΟΚ.

Εµείς, λοιπόν, είµαστε αυτοί οι οποίοι πιστεύουµε βαθιά και όχι
συγκυριακά στην ανάγκη για τη διαφάνεια και την αξιοκρατία
στον δηµόσιο τοµέα. 

Πιστεύουµε ότι οφείλει να υπάρχει µια διαφανής και αξιοκρα-
τική δηµόσια διοίκηση, η οποία θα λειτουργεί προς το συµφέρον
του πολίτη, η οποία θα δίνει ίσες ευκαιρίες ανέλιξης και σταδιο-
δροµίας και η οποία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µπορεί να
εµπεδώνει ακριβώς τους δεσµούς εµπιστοσύνης µε την κοινωνία,
η οποία θα λειτουργεί ως µοχλός προόδου και ανάπτυξης.

Εµείς, λοιπόν, είµαστε η παράταξη η οποία είχε και έχει την πο-
λιτική βούληση εκείνη να συγκρουστεί µε τον πελατειασµό, µε
την κοµµατικοποίηση, µε τη διαφθορά στο κράτος, να το πληρώ-
σει µε κόστος και µεγάλο πάρα πολλές φορές χωρίς να το ζυγί-
σει, να χτυπηθεί µε τα συµφέροντα εκείνα και µε τα παρασιτικά
συστήµατα που διαιωνίζουν ακριβώς τις πελατειακές σχέσεις και
λογικές, αλλά και την αντίληψη ότι όλα γίνονται µε µέσο.

Για να έρθω και στο σηµερινό νοµοσχέδιο, είµαστε η παρά-
ταξη, η οποία από την πρώτη στιγµή έθεσε την ανάγκη να υπάρ-
ξει ένα σταθερό θεσµικό πλαίσιο που θα διέπει την επιλογή και
την αξιολόγηση των οργάνων διοίκησης του κράτους µε πραγµα-
τική διαφάνεια και αξιοκρατία, µε ανοικτό δηµόσιο διεθνή διαγω-
νισµό, µε αντικειµενικά κριτήρια, όχι µόνο για τα νοσοκοµεία,
αλλά για όλους τους δηµόσιους οργανισµούς και φορείς που
ασκούν διοίκηση.

Και προκαλούµε, λοιπόν, τη µεταρρυθµιστική Κυβέρνηση:
Φέρτε τα όλα αυτά µαζί για να τα ψηφίσουµε και να κριθεί ο κα-
θένας από εµάς µετά και για το θάρρος του, αλλά και για την ει-
λικρίνεια των προθέσεών του. Αλλιώς, σταµατήστε να διαρρηγνύ-
ετε τα ιµάτιά σας ότι κόπτεσθε δήθεν για την αξιοκρατία στον δη-
µόσιο τοµέα όταν ο κεντρικός πυλώνας των αποσπασµατικών
σας πρωτοβουλιών αφορά ρυθµίσεις για τα δικά σας παιδιά.

Στη διοίκηση θέλουµε τους καλύτερους, όχι τους καλύτερους
νεοδηµοκράτες, γιατί, δυστυχώς, αυτό ενέχει σοβαρούς κινδύ-
νους, είναι επιζήµιο για τη δηµοκρατία, γιατί διαρρηγνύει ακρι-
βώς το συµβόλαιο εµπιστοσύνης µε τον ελληνικό λαό.

Για παράδειγµα, το 2021 εσείς φέρατε και ψηφίσατε την κα-
τάργηση του ορίου των τριών µηνών για τη µεταβατική κάλυψη
θέσης ύστερα από πρόωρη λήξη της θητείας ενός προσώπου.
Αυτές οι θέσεις πλέον καλύπτονται επ’ αόριστον από τους δικούς
σας ευνοούµενους για όλα τα νοµικά πρόσωπα, ακόµα και για τις
ευαίσθητες θέσεις των διοικήσεων των νοσοκοµείων. Και αυτό
από µόνο του προσδιορίζει ακριβώς, δυστυχώς, το έλλειµµα της
αξιοπιστίας ως προς τις προθέσεις σας για τον δηµόσιο τοµέα.

Μας λέτε ότι το νοµοσχέδιο αυτό προωθεί την ισότητα και την
αξιοκρατία. Ο στόχος της ισότητας αναιρείται, καταργείται εν τη
γενέσει του, όταν φέρνετε την κατηγοριοποίηση των νοµικών
προσώπων και εµείς σας λέµε το εξής απλό: Ισότητα, διαφάνεια
και αξιοκρατία παντού, οριζόντια, χωρίς αστερίσκους και όχι κατά
περίπτωση. Δεν γίνεται να υπάρχουν άλλα κριτήρια µε βάση την
κατηγοριοποίηση των νοµικών προσώπων, γιατί εµείς δεν πι-
στεύουµε σε κρατικές δοµές πρώτης και δεύτερης κατηγορίας.

Αλήθεια, σε τι εξυπηρετεί η διαφοροποίηση των κριτηρίων επι-
λογής των διοικήσεων των νοσοκοµείων ανάλογα µε τον αριθµό
των κλινών; Στα µεγάλα θέλουµε αξιοκρατικά τους καλύτερους,
σε αυτά που έχουν τριακόσιες πενήντα κλίνες; Έτσι συµβιβαζό-
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µαστε και µε τους αναξιοκρατικά µέτριους; Άρα η ισότητα πάει
περίπατο.

Για να δούµε και την αξιοκρατία: Πώς ακριβώς η συνέντευξη,
η ίδια συνέντευξη που ακολουθείται πιστά και σταθερά ως πρα-
κτική από το 2005, εγγυάται µε περισσότερο αντικειµενικό τρόπο
την αποτύπωση της επάρκειας ενός προσώπου να διοικήσει ένα-
ντι της αξιολόγησης των τυπικών του προσόντων; Είστε συνεπείς.
Με συνέπεια πριµοδοτείτε την πρώτη έναντι των δεύτερων, µε
συνέπεια υπηρετείτε την κοµµατικοποίηση του δηµοσίου τοµέα
και, µάλιστα, όταν οι επιτροπές της επιλογής των διοικήσεων
έχουν ως πλειοψηφία πολιτικά στελέχη απ’ ευθείας διοριζόµενα
από την ίδια την Κυβέρνηση. Αποτελεί θεσµική προσβολή να µε-
τατρέπετε το ΑΣΕΠ σε µειοψηφικό τροχονόµο των πελατειακών
σας επιδιώξεων αντί να του δίνετε τον καθοριστικό και πρωταγω-
νιστικό ρόλο που προτείνουµε εµείς. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε το εξής: Για εµάς στο ΠΑΣΟΚ η
αξιοκρατία και η διαφάνεια στον δηµόσιο τοµέα και στο κράτος
δεν είναι ένα βίντεο στο Tik Tok, είναι ένα ταυτοτικό ζήτηµα για
τη δηµοκρατία και τους θεσµούς που τη διέπουν. Το κράτος δεν
είναι λάφυρο για φίλους και κολλητούς, αλλά πρέπει να είναι ερ-
γαλείο που θα δουλεύει για τους πολλούς, θα είναι µοχλός κοι-
νωνικής ευηµερίας. Και, φυσικά, εµείς δεν το βλέπουµε απο-
σπασµατικά και εργαλειακά, από τη µία, να κοπτόµαστε για την
αξιοκρατία σε αυτό και, από την άλλη, συστηµατικά να απαξιώ-
νουµε τους θεσµούς που διέπουν τη δηµοκρατική του λειτουργία
εκφυλίζοντας τις ανεξάρτητες αρχές για να συγκαλύψουµε σκάν-
δαλα στον βωµό του κράτους δικαίου, στον βωµό των ανθρωπί-
νων δικαιωµάτων, στον βωµό της ποιότητας της δηµοκρατίας. 

Όπως σας είπαµε εδώ και αρκετούς µήνες, σε κάθε ένα από
αυτά θα µας βρίσκετε σταθερά και συστηµατικά απέναντι. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ο κ.

Μάξιµος Χαρακόπουλος από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία Υπουργέ, κυρίαρχη απαί-

τηση των πολιτών είναι ο εκσυγχρονισµός του κράτους, η ίαση
των χρόνιων παθογενειών του, η ανάδειξη της αξιοκρατίας πα-
ντού, η επικράτηση της διαφάνειας και της χρηστής διοίκησης.
Ασφαλώς δεν πρόκειται για καινοφανή διαπίστωση. Το όραµα της
υπέρβασης µιας βαλκανικής δυσανεξίας, της απαλλαγής από την
ασφυκτική κοµµατοκρατία και τις πελατειακές σχέσεις στη λει-
τουργία του κράτους έχει µακρά ιστορία. Ασφαλώς έχουν γίνει
σοβαρά βήµατα προς αυτήν την κατεύθυνση και από διάφορες
κυβερνήσεις. Θεωρώ ιδιαίτερα θετικό ότι οι πρόνοιες του υπό συ-
ζήτηση νοµοσχεδίου για την επιλογή διοικήσεων φορέων του δη-
µοσίου τελούν υπό την σύµφωνη γνώµη του ΑΣΕΠ ενός θεσµού
καταξιωµένου διαχρονικής αξιοπιστίας που ίσταται υπεράνω των
κοµµατικών αντιδικιών. Και επειδή άνθρωποι βρίσκονται πίσω από
τους νόµους µακάρι ο εµπνευστής του ΑΣΕΠ, ο σεµνός, ο έντιµος
και συνάµα µαχητικός Αναστάσης Πεπόνης να αποτελεί παράδει-
γµα προς όλους µας και ιδιαίτερα προς νεότερους πολιτικούς,
ώστε να µην ενδίδουν στη φαυλότητα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κατάθεση του συγκεκριµένου
νοµοσχεδίου είναι και αναγνώριση ότι πρέπει να γίνουν ακόµη
σηµαντικά βήµατα ώστε επιτέλους να πιάσουµε τα υψηλά ευρω-
παϊκά πρότυπα. Αυτό πιστεύω πως ήταν και το ουσιαστικό µή-
νυµα των πρόσφατων εθνικών εκλογών: να κινηθούµε µε γοργά
βήµατα, ει δυνατόν µε άλµατα, προς έναν πολυδιάστατο εκσυγ-
χρονισµό που θα αλλάξει τις σχέσεις κράτους πολίτη. Για να συµ-
βεί αυτό απαραίτητη προϋπόθεση είναι και η εµπέδωση υψηλών,
απαιτητικών κριτηρίων στις διοικήσεις των οργανισµών και των
φορέων του δηµοσίου. Η χώρα, δόξα τω Θεώ, διαθέτει πλειάδα
ανθρώπων µε προσόντα, µε πτυχία, µε εµπειρίες, µε ικανότητες
και όρεξη για εργασία. Όποιος αµφιβάλλει ας δει τι πετυχαίνουν
οι συµπατριώτες µας στο εξωτερικό, όπου δυστυχώς ακόµη µε-
ταναστεύουν. Για το πώς θα γίνει η επιλογή δεν χρειάζεται να
ανακαλύψουµε τον τροχό. Υπάρχει η ευρωπαϊκή και η διεθνής
εµπειρία. Θεωρώ, λοιπόν, ότι το νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Εσωτερικών έρχεται να απαντήσει ακριβώς σε αυτές τις ανάγκες,
ώστε η πολιτική αντιπαράθεση να µην εξαντλείται σε επιχειρή-
µατα για το αν είναι ικανότερος ο ιδιοκτήτης βουλκανιζατέρ που

προτείνατε εσείς από έναν υπερήλικα που προτείναµε στο πα-
ρελθόν εµείς για τη θέση διοικητού νοσοκοµείου. Δεν τιµά κανέ-
ναν µας αυτή η συζήτηση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το προτεινόµενο σύστηµα επι-
λογής των προσώπων που θα καταλάβουν διοικητικές θέσεις
τελεί υπό την εποπτεία του ΑΣΕΠ µε ενισχυµένες και άλλες δι-
κλείδες ασφαλείας για την πλέον αξιοκρατική αλλά και αποτελε-
σµατική επιλογή των υποψηφίων. Όπως ειπώθηκε και από τους
εκπροσώπους των φορέων, το να διοικήσεις και να συνεργάζεσαι
απαιτεί και άλλες ικανότητες. Άλλωστε αυτό είναι κάτι γνωστό
στον ιδιωτικό τοµέα από τον οποίο πρέπει να αντλήσουµε θετικά
παραδείγµατα. Ορθώς, λοιπόν, εκτός από τα πτυχία προσµετρά-
ται και η εργασιακή εµπειρία αλλά και τεστ ικανοτήτων που δεί-
χνουν περισσότερα για την προσωπικότητα των υποψηφίων από
τους τίτλους σπουδών. 

Θεωρώ ιδιαίτερα θετική την αλλαγή που ανακοίνωσε η Υπουρ-
γός, ότι δεν θα εξισώνεται η αποφοίτηση από την Εθνική Σχολή
Δηµόσιας Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης µε έναν απλό τίτλο µετα-
πτυχιακών σπουδών. Νοµίζω όµως ότι δεν πρέπει να υποτιµάται
ούτε η διδακτορική εργασία που είναι αρκετά σύνθετη και για την
οποία δεν υπάρχει µοριοδότηση αλλά απλώς συνεκτιµάται στη
συνέντευξη. Ελπίζω, κυρία Υπουργέ, να υπάρχει διόρθωση και
για τα διδακτορικά µετά και την έκθεση της Επιστηµονικής Υπη-
ρεσίας της Βουλής. 

Αυτό βεβαίως που θα αποτελέσει αλλαγή σελίδας στον τρόπο
λειτουργίας της δηµόσιας διοίκησης, αν δεν υπάρξει υπαναχώ-
ρηση -επειδή έχουµε δει πολλά στη Βουλή- είναι η υπογραφή
συµβολαίου απόδοσης µε την ανάληψη των καθηκόντων του επι-
λεγόµενου υποψηφίου µε µετρήσιµους ποσοτικούς δείκτες που
θα αποδεικνύουν την πρόοδο που συντελέστηκε σε συγκεκριµένα
χρονικά διαστήµατα, µε πρόβλεψη για µπόνους στην περίπτωση
που τους πετυχαίνει ή τους υπερκαλύπτει αλλά και µε δυνατό-
τητα ανάκλησης του συγκεκριµένου διοικητή ή προέδρου εφό-
σον δεν έχει πετύχει τους συµφωνηµένους στόχους. Δεν ξέρω
αν υπήρξε ανάλογη πρόνοια µε την υπογραφή συµβολαίου από-
δοσης στον ΟΠΕΚΕΠΕ όπου ο αρµόδιος Υπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης δηµόσια αξιώνει την παραίτηση του διοικητή και η
οποία, όπως διαβάζουµε στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, δεν υπο-
βάλλεται. Δεν ξέρω πώς µπορεί να λειτουργεί οµαλά ένας οργα-
νισµός αν δηµόσια υπάρχει τέτοια σύγκρουση κορυφής και πώς
φτάσαµε σε αυτήν µετά την προβληµατική πληρωµή των αγροτι-
κών επιδοτήσεων. Όµως, αν µη τι άλλο, δείχνει ότι δεν ισχύει και
η ισοπεδωτική κριτική µέρους της Αντιπολίτευσης για γαλάζιες
επιλογές. 

Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου δύο λόγια µε αφορµή την τρο-
πολογία για την ενίσχυση όσων επλήγησαν από τα ακραία καιρικά
φαινόµενα, τις πληµµύρες του Σεπτεµβρίου, τις πρωτόγνωρες
πληµµύρες στη Θεσσαλία. Η πολιτεία όπως δεσµεύτηκε ο Πρω-
θυπουργός ενισχύει από τον κρατικό προϋπολογισµό τον ΕΛΓΑ
προκειµένου να στηρίξει αγρότες και κτηνοτρόφους και ορθώς
οι ενισχύσεις αυτές είναι αφορολόγητες και ακατάσχετες. Οι ζη-
µιές όµως είναι τεράστιες. Η απόγνωση περισσεύει. Η αποζη-
µίωση για αποζηµιώσεις πρέπει να είναι στο πραγµατικό µέγεθος
της ζηµιάς και να καταβληθούν χθες. Οι προκαταβολές που ανα-
κοινώθηκαν αναµφίβολα είναι γενναίες και όλοι αναµένουν το ίδιο
γενναίο να είναι και το ύψος της τελικής αποζηµίωσης. Δυστυ-
χώς, ακόµη και σήµερα σχεδόν δύο µήνες από την καταστροφή
υπάρχουν πολίτες που πνίγηκαν στη λάσπη και δεν έλαβαν την
πρώτη αρωγή των 6.600 ευρώ. Η πληγωµένη Θεσσαλία πρέπει
να ορθοποδήσει και για να γίνει αυτό χρειάζεται ολοκληρωµένο
σχέδιο που αναµένουµε.

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. Στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο
θεωρώ ότι είναι περιττές οι µικροκοµµατικές αψιµαχίες και οι επι-
κοινωνιακοί τακτικισµοί. Όλοι συµφωνούµε ότι χρειαζόµαστε µια
πιο αποτελεσµατική πιο αξιοκρατική, πιο σύγχρονη δηµόσια δι-
οίκηση. Η νοµοθετική πρωτοβουλία του Υπουργείου Εσωτερικών
που βεβαίως µπορεί να επιδέχεται βελτιώσεων, όπως υποστηρί-
χθηκε από την Αντιπολίτευση, αναµφίβολα κινείται προς αυτή τη
σωστή κατεύθυνση. Γι’ αυτό και πιστεύω ότι αξίζει να στηριχθεί
από όλες τις πτέρυγες της Βουλής. 

Σας ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-
µε πολύ. 

Για να έχετε µια εικόνα να σας πω ότι θα φτάσουµε περίπου
µέχρι το νούµερο 60, τον κ. Παναγιωτόπουλο Ανδρέα, γύρω στις
12 το βράδυ.

Κύριε Δελή, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ισχυρίζεται η Νέα Δηµοκρατία ότι αυτό το

σύστηµα επιλογής που φέρνει για τις διοικήσεις των φορέων του
δηµοσίου το χαρακτηρίζει η διαφάνεια, η αξιοκρατία και η αµε-
ροληψία. Ισχυρίζεται, δηλαδή, ότι οι πρόεδροι και οι διοικητές
των δηµοσίων οργανισµών οι οποίοι θα προΐστανται στον χώρο
τους στην εφαρµογή της αντιλαϊκής κυβερνητικής πολιτικής, θα
επιλέγονται αµερόληπτα διαφανώς και αξιοκρατικά. Έχει άραγε
σηµασία αυτό; Η διαδικασία, δηλαδή, επιλογής. Ασφαλώς και
έχει και δεν την υποτιµούµε ούτε αδιαφορούµε γι’ αυτήν. Ίσα -
ίσα. Θεωρούµε όµως ότι πρωταρχική σηµασία έχει το ποια πολι-
τική θα κληθούν να υπηρετήσουν όλοι αυτοί οι διοικούντες χωρίς
βέβαια να ξεχνάµε ότι η εφαρµογή της σύγχρονης αντιλαϊκής πο-
λιτικής σήµερα από τον κρατικό µηχανισµό απαιτεί και νέες µε-
θόδους και τα κατάλληλα βέβαια εκείνα πρόσωπα που θα την
τρέξουν σε κάθε τοµέα του δηµοσίου, του κράτους. 

Αυτό, όµως, ξέρετε, αυτήν την πολιτική δεν την καθιστά αυτο-
µάτως και φιλολαϊκή, όπως αντίστοιχα η ψηφιοποίηση του κρά-
τους, για παράδειγµα, δεν αναιρεί τον ταξικό χαρακτήρα αυτού
του κράτους. Αντίθετα τον ενισχύει. Ορισµένα παραδείγµατα αρ-
κούν για του λόγου το αληθές. Ας πάρουµε ένα νοσοκοµείο, οποι-
οδήποτε, µικρό ή µεγάλο. Όταν αυτό λειτουργεί ολοένα και
περισσότερο ως επιχείρηση και πουλά την υγεία ως εµπόρευµα
στον λαό, είτε µε άµεσες πληρωµές, είτε έµµεσα µέσω των ασφα-
λιστικών ταµείων, προκειµένου να αυξήσει τα έσοδά του βέβαια,
ώστε αυτό το νοσοκοµείο να εξαρτάται όλο και λιγότερο από τον
κρατικό προϋπολογισµό, λες και αυτός ο προϋπολογισµός δεν
βασίζεται στους φόρους του λαού, τότε πείτε µου ο διοικητής
αυτού του νοσοκοµείου, του κάθε νοσοκοµείου-επιχείρηση, τι
ακριβώς θα κάνει; Θα φροντίζει για τη δωρεάν υγεία του λαού ή
θα µεριµνά για τα έσοδα του νοσοκοµείου του, αντιµετωπίζοντας
τους ασθενείς ως πελάτες που αυξάνουν αυτά τα έσοδα και βέ-
βαια µειώνοντας τα έξοδα-κόστη αυτού του νοσοκοµείου-επιχεί-
ρησης, είτε για το προσωπικό, είτε για τις υποδοµές του; Η
απάντηση, βεβαίως, είναι γνωστή. Τη ζούµε. 

Θα δώσω και ένα άλλο παράδειγµα. Ο διοικητής του ΟΑΕΔ –
τώρα ΔΥΠΑ- θα φροντίζει τα εκατοντάδες εκατοµµύρια αυτού
του οργανισµού που είναι οι κρατήσεις, δηλαδή ο ιδρώτας και το
αίµα της εργατικής τάξης; Θα φροντίζει ο όποιος διοικητής του
να µην υπάρχουν, ας πούµε, οι κόφτες στα επιδόµατα ανεργίας
και να τα παίρνουν αυτά τα επιδόµατα όλοι οι άνεργοι ή µήπως
θα αγρυπνεί και θα ακονίζει αυτούς τους κόφτες να επιτρέπουν
µόνο στο 10% των ανέργων να παίρνουν αυτό το επίδοµα και θα
µοιράζει αυτά τα εκατοντάδες εκατοµµύρια σε µεγαλοεπιχειρη-
µατίες, τάχα µου για την ενεργητική αντιµετώπιση ή επιδότηση
της εργασίας;

Πώς το είπε ο Μπρεχτ στις «Ιστορίες του κ. Κόινερ»; Ρώτησαν,
λέει, έναν εργάτη στο δικαστήριο αν ήθελε να δώσει τον πολιτικό
ή τον θρησκευτικό όρκο και εκείνος αποκρίθηκε: «Είµαι άνερ-
γος». Αυτό δεν το είπε µονάχα από αφηρηµάδα. Με αυτήν την
απάντηση τους έδωσε να καταλάβουν ότι τέτοιες ερωτήσεις –τέ-
τοιοι  διοικητές, συµπληρώνω εγώ- µπορεί να µην έχουν γι’ αυτόν,
για τον άνεργο δηλαδή, καµµία σηµασία. 

Ας πάµε και στον πολιτισµό. Ο διευθυντής ενός µουσείου –ξέ-
ρετε εσείς, από αυτά που κάνατε πρόσφατα νοµικά πρόσωπα σαν
αυτό της Ακρόπολης- θα φροντίζει για την καθολική πρόσβαση
σε αυτό το µουσείο του λαού ή θα νοιάζεται για την επιχειρηµα-
τική και εµπορική λειτουργία αυτού του µουσείου που διευθύνει
και για το πόσα εισιτήρια θα κοπούν ώστε να αυξηθούν τα έσοδά
του, γιατί, βλέπετε, το κράτος δεν του δίνει όσα χρειάζεται; 

Και βέβαια, τι να σου κάνει και ο καλύτερος διευθυντής να είναι
στη Διεύθυνση Πολιτικής Προστασίας της Περιφέρειας Αττικής,
παραδείγµατος χάριν, µε είκοσι τρεις µόνιµους και δεκαπέντε
συµβασιούχους εργαζόµενους όλους κι όλους για τις επείγουσες
ανάγκες µιας περιφέρειας που συγκεντρώνει πάνω-κάτω τον µισό
πληθυσµό της χώρας; Τι να σου κάνει; Ή το άλλο. Σκεφτείτε έναν

δασάρχη σε ένα δασαρχείο όπως αυτό το Δασαρχείο του Σου-
φλίου, ας πούµε, που για οκτακόσιες χιλιάδες στρέµµατα δά-
σους, ανάµεσά τους και αυτό της Δαδιάς, να έχει τέσσερις –τέσ-
σερις µονάχα!- δασοφύλακες, µε διακόσιες χιλιάδες στρέµµατα
να αναλογούν για φύλαξη για κάθε δασοφύλακα!

Μετά από όλα αυτά, αλήθεια, για την Κυβέρνηση αυτή είναι
σήµερα η προτεραιότητά της στο δηµόσιο, το πώς θα επιλέγο-
νται δηλαδή οι πρόεδροι και οι διοικητές των κρατικών φορέων;
Αυτό είναι το άµεσο; Αυτό είναι που λείπει; Δεν σας απασχολούν
οι τεράστιες ελλείψεις σε προσωπικό σε όλα τα δηµόσια νοσο-
κοµεία και τις κοινωνικές δοµές; Η επιλογή στελεχών είναι που
επείγει;

Για να δούµε λίγο και τα βασικά κυβερνητικά επιχειρήµατα που
συνοψίζονται σε τρεις λέξεις, βαριές λέξεις: 

Διαφάνεια. Πού τη βλέπετε αυτήν, όταν δεν δηµοσιοποιούνται
ούτε καν τα αποτελέσµατα του γραπτού διαγωνισµού δεξιοτήτων
από τον ΑΣΕΠ; 

Αµεροληψία. Πού ακριβώς, αλήθεια, βρίσκεται αυτή; Πάντως,
όχι στις καθοριστικές επιτροπές επιλογής στελεχών του δηµο-
σίου ανά Υπουργείο, οι οποίες τελούν υπό τον απόλυτο έλεγχο
της εκάστοτε πολιτικής ηγεσίας. 

Και, βέβαια, αξιοκρατία. Πώς, όµως, ακριβώς εξυπηρετείται
αυτή; Αλήθεια, µε ποια κριτήρια; Με τη µοριοδότηση της προσω-
πικότητας; Θα αξιολογήσετε προσωπικότητα µε έως διακόσια πε-
νήντα µόρια από τα οκτακόσια της δοµηµένης συνέντευξης; Και
για να έχουµε και καλό ερώτηµα, στο πλαίσιο αυτής της δοµηµέ-
νης συνέντευξης –που δεν είναι καθόλου υποθετική ερώτηση, θα
γίνονται αυτές οι ερωτήσεις- στην ερώτηση σε έναν υποψήφιο
διοικητή νοσοκοµείου για το από πού αντλεί ή πρέπει να αντλεί
τα έσοδά του ένα νοσοκοµείο, ποια θα είναι η σωστή απάντηση;
Για σας θα είναι «από τον λαό, από τους ασθενείς πελάτες». Για
τον λαό, όµως, θα είναι «από τον κρατικό προϋπολογισµό». Δεν
υπάρχει, λοιπόν, µία σωστή απάντηση. Ταξικά προσδιορίζεται το
σωστό µίας απάντησης. 

Ή µήπως µε τη γραπτή εξέταση διακρίβωσης δεξιοτήτων τα
οποία σχετίζονται, όπως εσείς γράφετε, ακούστε, «µε τον συλλο-
γισµό», θα κρίνετε τον συλλογισµό και την αποτελεσµατικότητα
και την ικανότητα ανταπόκρισης στις απαιτήσεις θέσεων ευθύ-
νης; Και όλα αυτά µε τον φερετζέ του ΑΣΕΠ που στο κάτω-κάτω
πάντα υπηρετούσε και υπηρετεί την κυρίαρχη κυβερνητική πολι-
τική και δεν είναι κανένα ουδέτερο όργανο;

Αποτελεσµατικότητα, όµως, αλήθεια, για ποιον; Για τις ανά-
γκες του λαού; Όχι βέβαια. Για τις ανάγκες της κυβερνητικής πο-
λιτικής. Προβλέπεται η υποβολή, λέτε στην αιτιολογική έκθεση,
σχεδίων δράσης για κάθε φορέα, τα οποία περιλαµβάνουν απο-
λογισµό, προγραµµατισµό δράσεων, καινοτοµίες, δείκτες, στό-
χους συγκεκριµένους, κ.λπ., τα οποία θα εγκρίνονται από τον
εποπτεύοντα Υπουργό και βεβαίως συµβόλαια απόδοσης.

Να τος, λοιπόν, ο ελέφαντας στο δωµάτιο αυτού του νοµοσχε-
δίου, αυτός που καθορίζει την αντιλαϊκότητά του. Και δεν είναι
άλλος από τα σχέδια δράσης, αυτή η στοχοθεσία δηλαδή του δη-
µοσίου που σας ενώνει όλους εδώ µέσα, πλην ΚΚΕ, όπως σας
ενώνει και η αντιλαϊκή πολιτική αυτού εδώ του αστικού κράτους
που το υπηρετείτε, είτε από τις θέσεις τις κυβερνητικές, είτε από
τις θέσεις τις αντιπολιτευτικές. 

Και έτσι εξηγείται –και απευθύνοµαι τώρα στην Αντιπολίτευση-
γιατί σιωπά η Αντιπολίτευση, πλην ΚΚΕ, για την αντιλαϊκή ουσία
της κρατικής πολιτικής και εξαντλεί την κριτική της αποκλειστικά
και µόνο στη διαδικασία επιλογής. Όταν συµπορεύεται, βέβαια,
κάποιος στον ίδιο στρατηγικό δρόµο της πολιτικής που εφαρµό-
ζεται, ε, δεν του µένει και πολύς χώρος για να τσακωθεί, παρά
στα επιµέρους προσπερνώντας την ουσία. Και η αλήθεια είναι
πως τέτοια νοµοσχέδια προσφέρονται για τσακωµούς, όπως σή-
µερα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, τελειώνω. 
Άλλωστε, το ίδιο αντιπολιτευτικό σενάριο το είδαµε και στα

αντίστοιχα νοµοθετήµατα του παρελθόντος µε τους ρόλους να
εναλλάσσονται. Αυτό που µένει, όµως, στο τέλος είναι ότι η εναλ-
λαγή των αστικών κοµµάτων στην κυβέρνηση εξασφαλίζει τη συ-
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νέχεια αυτής της αντιλαϊκής πολιτικής και αυτό είναι και το πρα-
γµατικό νόηµα της λεγόµενης «συνέχειας του κράτους». 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε.
Τον λόγο έχει ζητήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από

τους Σπαρτιάτες κ. Ιωάννης Κόντης.
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, εγώ άκουσα τους προηγούµενους οµιλη-

τές, άκουσα και στην επιτροπή όσα ειπώθηκαν και θέλω να αρ-
χίσω κάπως διαφορετικά, σύµφωνα µε όσα είπε και ο Πρόεδρός
µας, δηλαδή µε την τροµοκρατική επίθεση που δέχτηκε ένας
Βουλευτής µας πριν τέσσερις ηµέρες, κάτι που περνά εδώ εξ
απαλών ονύχων. Αυτή η επίθεση είναι αποτέλεσµα της συνεχούς
στοχοποίησης και «ταµπελοποίησης» είτε από µερίδα του Τύπου,
είτε και από εδώ µέσα, µε φρασεολογία η οποία παραπέµπει σε
«φασίστες», σε «ναζί». Έχω βαρεθεί να ακούω αυτή τη φρασεο-
λογία εδώ και περίµενα τέσσερις µήνες που είµαστε εδώ να έχετε
αντιληφθεί ότι δεν είναι έτσι τα πράγµατα. Και λόγο έχουµε και
µια διαφορετικότητα µας εκφράζει και έχουµε να πούµε πρά-
γµατα. 

Η επίθεση που έγινε στον κ. Δηµητροκάλλη, έγινε µε τέσσερα
γκαζάκια τα οποία ίσως θεωρούνται τίποτα και πέντε λίτρα βεν-
ζίνης όπως διαπίστωσε η Αστυνοµία. Η έκρηξη έγινε δίπλα στον
µηχανισµό του φυσικού αερίου της πολυκατοικίας µε κίνδυνο να
εκραγεί όλη η πολυκατοικία. 

Βέβαια στην Ελλάδα υπάρχει η καλή και η κακή τροµοκρατία.
Εάν είναι κάποιοι ταµπελοποιήµενοι φασίστες να πεθάνουν, δεν
µας ενδιαφέρει και καλώς γίνεται. Το είδαµε πολλές φορές και
έτσι είναι. Και υπάρχει και η κακή τροµοκρατία. Για µας η τροµο-
κρατία είναι µία: Όποιος τροµοκρατεί και απειλεί τη ζωή κάποιου
άλλου για πολιτικούς ή για άλλους λόγους, είναι τροµοκράτης
και πρέπει να εκδιωχθεί από το κοινωνικό σύνολο.

Για εµάς, για µένα προσωπικά το ίδιο ήταν το παιδάκι που είχα
δει να µεγαλώνει στη γειτονιά µου, ο Γρηγορόπουλος, που σκο-
τώθηκε είτε για τον ένα είτε για τον άλλο λόγο, παρ’ ότι θα µπο-
ρούσα και εγώ να πω «έλα, µωρέ, τι δουλειά έχει, αναρχικός ήταν,
πήγε», ένα παιδάκι ήταν που ψαχνόταν µέσα από οµάδες, και το
ίδιο είναι βέβαια και από την αντίθετη πλευρά δύο παιδιά που
σκοτώθηκαν, που ανήκαν στη Χρυσή Αυγή, στην οποία δεν
ανήκα, που τα σκότωσαν οι δολοφόνοι. Το ίδιο είναι.  

Θυµάµαι στα οκτώ περίπου χρόνια που ήµουνα στον Άρη, πο-
λιτικούς οι οποίοι µε περιστοίχιζαν και έρχονταν να βγάζουν φω-
τογραφίες µαζί µας για πολιτικούς λόγους στις σουίτες του
γηπέδου, όταν κερδίζαµε την Ατλέτικο Μαδρίτης, όταν γυρνού-
σαµε από επιτυχίες. Εκεί δεν ήµουν ούτε φασίστας ούτε ναζί. Συ-
νωστίζονταν µαζί µας οι περισσότεροι πολιτικοί της Θεσσαλο-
νίκης στο Βελλίδειο όταν ήταν εγώ µε τη Morgan Stanley να πά-
ρουµε τον Άρη, να αγοράσουµε την οµάδα -ψηφιστήκαµε από
επτά χιλιάδες οπαδούς της οµάδας-άσχετα αν µετά χάλασε αυτό.
Εκεί ήµασταν καλοί. Μόλις λίγα χρόνια µετά εξέφρασα πολιτικό
λόγο, περάσαµε στην αντίπερα όχθη και χωρίς να είναι προκλη-
τικός ο λόγος, µιλάω για λόγο καθηµερινό και νοµίζω ότι το δια-
πιστώνετε και εδώ. Και εγώ και οι συνάδελφοί µου δεν έχουµε
συνδιαλλαγή µε κανέναν, δεν έχουµε ανταλλάξει ύβρεις, δεν
έχουµε παρεξηγήσει κανέναν. 

Κάποιοι από εσάς βάζετε αυτές τις ταµπέλες -όχι όλοι γιατί
υπάρχουν πάρα πολλοί που µας σέβονται όντως- και αυτό έχει
ως αποτέλεσµα να βγει και σήµερα µια ανακοίνωση στο «IN-
DYMEDIA» τετρασέλιδη, πεντασέλιδη, όπως αυτές που βγάζει η
«17 Νοέµβρη», να αναλαµβάνει την ευθύνη για την επίθεση στον
συνάδελφό µας και να απειλεί και εµάς για το εγγύς µέλλον. Και
πείτε µου εσείς εάν αυτό είναι καλή τροµοκρατία ή κακή, εάν την
εγκρίνετε ή την απορρίπτετε, εάν εµείς πρέπει να το περνάµε
«στο ντούκου» ή να το συζητάµε. Εγώ το λέω για να καταγραφεί
εδώ. Δεν περιµένω κάποιον να µου πει «έχεις δίκιο» ή «έχεις
άδικο».

Η καλή τροµοκρατία για κάποιους είναι αυτή που λέει «τσάκισε
τους φασίστες σε κάθε γειτονιά». Όταν, λοιπόν, βαφτίζουν φασί-
στα, βγαίνουν κάποιοι µε τσεκούρια και πάνε και λένε «αυτός

είναι φασίστας, τον πετσοκόβουµε» και τελείωσε. Αυτοί δεν συλ-
λαµβάνονται ποτέ. Αυτό γίνεται και στα γήπεδα, κύριοι. Είδατε
προχτές δύο αιµατηρά επεισόδια στη Θεσσαλονίκη µε τσεκούρια
και µαχαίρια που τώρα σας ξενίζουν; Να ξέρετε, επειδή γνωρίζω
τι γίνεται και οι περισσότεροι πού κινούνται, ότι είναι οι ίδιες πα-
ραφυάδες αυτών των ανεξέλεγκτων κύκλων. Έχουν τα ίδια συν-
θήµατα στα γήπεδα, αντικρατικά, αντιφασιστικά κάποιοι. Αυτοί οι
ίδιοι βγαίνουν µε τσεκούρια το βράδυ και πάνε να σκοτώσουν αν-
θρώπους, όπως σκότωσαν τον Άλκη Καµπανό, όπως σκότωσαν
έναν Βούλγαρο οπαδό του Άρη, που ήρθε πριν χρόνια στη Θεσ-
σαλονίκη. Αυτοί είναι λοιπόν. Είναι συγκοινωνούντα δοχεία. Δεν
υπάρχει αθλητική τροµοκρατία ή αθλητική βία. Είναι η βία της
κοινωνίας που µπαίνει στα γήπεδα και κάποτε πρέπει να το αντι-
ληφθείτε και να γίνει µια µεγάλη κουβέντα για όλα.

Όλα αυτά βγαίνουν από την ανοχή µας. Όταν λέµε «έλα,
µωρέ, αυτοί φασίστες κυνηγάνε» ή από την ανάποδη. Όταν ανε-
χόµαστε αυτά τα φαινόµενα  κάποτε θα µεγαλώσουν πολύ περισ-
σότερο και θα τα αντιληφθείτε µόνο όταν έρθουν στην πόρτα
σας. Τα γκαζάκια και η έκρηξη που έγινε στο σπίτι του κ. Δηµη-
τροκάλλη µπορεί να µην χτυπούσαν τον ίδιο, αλλά µια περαστική
από την πολυκατοικία του και να καιγόταν η γυναίκα, όπως έχουν
καεί άλλοι στην Καλλιθέα και σε άλλες περιπτώσεις. Ένας τυ-
χαίος περαστικός που δεν θα ήταν καν ο στόχος, θα πλήρωνε το
µάρµαρο. Αυτή είναι η κατάσταση σήµερα και δεν είδα κανένα
κόµµα να αποκηρύσσει. Είπε κάτι ο κ. Βορίδης το πρωί, τέσσερις,
πέντε ηµέρες µετά. Έστω και αυτό θεωρούµε ότι καλύπτει εν
µέρει κάτι, χωρίς να µας ικανοποιεί, και ελπίζουµε ότι η ελληνική
δικαιοσύνη, η Αστυνοµία, οι αρχές θα κάνουν το καθήκον τους,
για να σταµατήσουν αυτά τα φαινόµενα. Εµένα µε ενδιαφέρει πιο
πολύ αυτό, παρά ένα σχέδιο νόµου για το αν θα διορίσουµε κά-
ποιον σε ένα Υπουργείο και αν έχει λιγότερα προσόντα από κά-
ποιον ή όχι. Μας ενδιαφέρει οι ζωές των ανθρώπων να είναι
σεβαστές. Και αν περιµένετε από εµάς να έχουµε ένα λόγο τον
οποίο θεωρούσατε ότι δεν έχουµε και να σεβόµαστε τους άλ-
λους, απαιτούµε να σέβεστε και εµάς και όλη την κοινωνία. Και
λέω πάλι ότι το «εσείς» µπορεί να απευθύνεται σε δύο, τρία
άτοµα. Το λέω για να ακουστεί εδώ γιατί κάποιοι µας έχουν απο-
καλέσει έτσι. Και εµένα προσωπικά που είναι και γνωστός ο βίος
µου, δεν µπορεί να µε αποκαλεί κανείς «φασίστα». Φίλοι µέχρι
προχθές και πολιτικοί και όλοι και ξαφνικά τώρα γίναµε φασίστες!
Και αύριο αν φύγω από δω -η ζωή έτσι είναι- και ξαναπάω πάλι
στον Άρη ή σε κάποια άλλη οµάδα και ηγούµαι εκεί, πάλι δίπλα
µου θα τρέχουν και θα έρχονται κάποιοι, αυτοί που µε έβριζαν
χθες. Γιατί; Θέλουν να έχουν τις εκατοντάδες χιλιάδες των οπα-
δών οµάδων σαν τον Άρη ή άλλων οµάδων της Θεσσαλονίκης
που έχουν δυναµική. Όταν αποµακρυνθείς από εκεί, είσαι κακός,
αν ξαναπάς εκεί, είσαι καλός. Έτσι είναι η ζωή όµως και σας ευ-
χαριστώ για την υποµονή που κάνατε και ακούσατε αυτά τα λίγα
που είχαν να πω σχετικά µε άλλο θέµα από το συζητούµενο νο-
µοσχέδιο. Για το νοµοσχέδιο, τα είπε ο αγορητής µας και θα τα
πούµε και στην ψηφοφορία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει η κ. Αντωνίου Μαρία.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σπουδαιότητα

του νοµοσχεδίου που συζητάµε σήµερα στην Ολοµέλεια, αποδει-
κνύεται από την παρουσία και την οµιλία του ίδιου του Πρωθυ-
πουργού, αλλά και όλων των πολιτικών αρχηγών, αν και αυτοί δεν
είχαν τίποτα να πουν για το νοµοσχέδιο. Από τη µισή ώρα που µί-
λησαν και οι δύο, τρία λεπτά έκαναν αναφορά στο νοµοσχέδιο.

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, που συζητάµε σήµερα, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, αποτελεί το πρώτο βήµα στον µακρύ δρόµο του
εκσυγχρονισµού και της αναδιοργάνωσης της δηµόσιας διοίκη-
σης, µε σαφή προσανατολισµό στην οικοδόµηση ενός πιο απο-
τελεσµατικού κράτους στην υπηρεσία του πολίτη. Άλλωστε αυτή
ήταν η «συµφωνία αλήθειας» ανάµεσα στον Πρωθυπουργό, Κυ-
ριάκο Μητσοτάκη, και τη Νέα Δηµοκρατία µε τους Έλληνες πο-
λίτες, που την επικύρωσαν µε την ψήφο τους στις εκλογές του
Ιουνίου, το αίσθηµα ότι η Ελλάδα είναι ένα κράτος δικαίου, που
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οι πολίτες µπορούν να εµπιστευτούν χωρίς αστερίσκους, παρα-
ποµπές και υποσηµειώσεις, ένα κράτος που σέβεται την αδήριτη
και αδιαπραγµάτευτη ανάγκη και απαίτηση των πολιτών για ποι-
οτική εξυπηρέτηση, για διαφάνεια, αξιοκρατία, αποτελεσµατικό-
τητα. 

Το νοµοσχέδιο για την επιλογή των διοικήσεων των φορέων
του δηµοσίου σηµατοδοτεί την ακλόνητη θέση της Κυβέρνησής
µας για αλλαγή σε επικρατούσες αντιλήψεις και παγιωµένες νο-
οτροπίες ετών για τον τρόπο λειτουργίας της δηµόσιας διοίκη-
σης, η οποία οφείλει να βρίσκεται στην υπηρεσία του φορολο-
γούµενου πολίτη. Με µοναδικό γνώµονα αυτό το εν λόγω νοµο-
σχέδιο θεσµοθετεί ένα καινοτόµο, ευέλικτο και πιο στοχευµένο
σύστηµα επιλογής και αξιολόγησης διοικήσεων των φορέων του
δηµοσίου τοµέα, το οποίο αποτελεί µέρος ενός συνολικού κυβερ-
νητικού σχεδιασµού, µε πυρήνα τις κοµβικές µεταρρυθµίσεις στη
δηµόσια διοίκηση. 

Αυτός ο κυβερνητικός σχεδιασµός, όπως έχει επισηµάνει κατ’
επανάληψη ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης, εδράζεται
στην αξιοκρατία, τη διαφάνεια, την αποτελεσµατικότητα, όχι ως
αφηρηµένες έννοιες όπως τις λέτε, αλλά µε συγκεκριµένο περιε-
χόµενο και έµπρακτη εφαρµογή µέσω, πρώτον, της αναβάθµισης
των απαιτήσεων για κάθε θέση ευθύνης στον δηµόσιο οργανισµό
ώστε τα στελέχη που θα επιλέγονται να έχουν αυξηµένα προσό-
ντα και ικανότητες και, δεύτερον, της αξιολόγησης των διοική-
σεων, ώστε να επιβραβεύονται οικονοµικά αν πετυχαίνουν τους
στόχους τους και αν όχι, να αντικαθίστανται.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνησή µας είναι ανοιχτή
στον διάλογο και στην ανταλλαγή απόψεων και αυτό αποδεικνύε-
ται περίτρανα από τις ενέργειες της αρµόδιας Υπουργού κ. Κε-
ραµέως, η οποία ενσωµάτωσε τις αλλαγές που προέκυψαν από
τη δηµόσια διαβούλευση και έκανε δεκτές βελτιωτικές ρυθµίσεις
στο εν λόγω νοµοσχέδιο. 

Η Νέα Δηµοκρατία εξάλλου στη στείρα αντιπολίτευση των
λόγων απαντά µε υλοποιήσεις, προτάσεις. Δεν αναλωνόµαστε σε
ευχολόγια και σε εκθέσεις ιδεών και δεν είµαστε εµείς, η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας, που χαρακτηρίζει η αναντιστοιχία
λόγων και έργων όπως άκουσα να επικαλείται στην κριτική της η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Αυτό είναι ίδιον του κόµµατος της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Κρίνουν εξ ιδίων τα αλλότρια. Είναι
τουλάχιστον κωµικό να µας ψέγουν οι κύριοι συνάδελφοι -αν και
τους βλέπω εξαφανισµένους, τώρα εµφανίστηκαν δύο συνάδελ-
φοι του ΣΥΡΙΖΑ- από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Αυτοί µιλού-
σαν για κοινοβουλευτισµό και δηµοκρατία. Και µάλιστα ο Πρόεδ-
ρος της Κοινοβουλευτικής σας Οµάδας έκανε και παρατήρηση.
Αλλά αυτή είναι η εικόνα που παρουσιάζουν σήµερα οι συνάδελ-
φοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Μιλάτε λοιπόν εσείς για
στόµφο και σκληρό κοµµατισµό στην επιλογή των διοικήσεων των
δηµοσίων νοσοκοµείων όταν εσείς το 2015 -και το λέω- κινηθή-
κατε µε απόλυτη αδιαφάνεια, αφού ουδέποτε δόθηκαν στη δη-
µοσιότητα τα µόρια των επιτυχόντων και των αποτυχόντων
διοικητών; Αν βέβαια υπήρξε ποτέ αξιολόγηση ή υπήρξε µοριο-
δότηση. Το µόνο που δόθηκε στη δηµοσιότητα τότε ήταν τα βιο-
γραφικά των επιτυχόντων.

Ποτέ, λοιπόν, δεν δηµοσιοποιήθηκε κανένα πρακτικό της επι-
τροπής. Απλά εισηγήθηκε η επιτροπή στους αρµόδιους Υπουρ-
γούς Υγείας τα ονόµατα των υποψηφίων, ενώ η επιλογή έγινε µε
κύριο κριτήριο την αφοσίωση στην κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. Υπήρξαν
δεκάδες συνδικαλιστικά και κοµµατικά στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ που
διορίστηκαν συνδιοικητές νοσοκοµείων. Δεν ήµασταν αλλού,
στην Αµερική. Εδώ ήµασταν, στη Βουλή, και σας τα λέγαµε. 

Άκουσα, λοιπόν, τους συναδέλφους της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης να κάνουν λόγο για ευνοϊκή µεταχείριση «ηµετέρων»,
κατόχων κοµµατικής ταυτότητας, και να µέµφονται το κοµµάτι
της προσωπικής συνέντευξης στη διαδικασία επιλογής των διοι-
κητών των οργανισµών. Μάλλον οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ δεν
τα πάνε και πολύ καλά µε τους αριθµητικούς υπολογισµούς. Από
τα τρεις χιλιάδες µόρια συνολικά, που είναι το ανώτατο όριο,
µόλις τα οκτακόσια είναι από τη συνέντευξη. Αυτό σηµαίνει ότι
τα δύο χιλιάδες διακόσια είναι αντικειµενικά, τυπικά κριτήρια,
τεστ δεξιοτήτων, εργασιακή εµπειρία, τυπικά προσόντα. Εµείς,
κύριοι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, όταν κά-

νουµε λόγο για αντικειµενικά κριτήρια εννοούµε τα τυπικά προ-
σόντα όπως αυτά ορίζονται από τον ΑΣΕΠ: την εργασιακή εµπει-
ρία, το τεστ δεξιοτήτων, και όχι την εµπειρία που αποκτά κάποιος
από τη θητεία του σε οποιοδήποτε συνδικαλιστικό όργανο ή από
την κοµµατική του ταυτότητα.

Απέναντι λοιπόν στο κοµµατικό φίλτρο η Κυβέρνησή µας αντι-
τάσσει τα µη κοµµατικά, τα απολιτίκ φίλτρα, τα φίλτρα της αντι-
κειµενικότητας, της διαφάνειας, της αξιοπιστίας και εντέλει της
λογοδοσίας, την οποία έχουµε υποχρέωση να κάνουµε στους πο-
λίτες στους οποίους και µόνο είµαστε υπόλογοι, γιατί αυτοί µας
έδωσαν την ισχυρή εντολή να προχωρήσουµε στις τολµηρές µε-
ταρρυθµίσεις που έχει ανάγκη η κοινωνία µας και η χώρα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Δώστε µου ακόµα ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Ειλικρινά, λοιπόν, διερωτόµαστε για το αυτονόητο, για τα χα-

ρακτηριστικά που οφείλει να έχει η σύγχρονη διοίκηση, αν δη-
λαδή πρέπει να υπάρχει αξιοκρατία και αντικειµενικότητα, στο-
χοθεσία και αξιολόγηση, διαφάνεια και λογοδοσία, κίνητρα επί-
τευξης στόχων; Γι’ αυτά διερωτόµαστε; Για το αν πρέπει να θε-
σπιστούν αυστηρά κριτήρια στην επιλογή των ατόµων που διεκ-
δικούν θέσεις αυξηµένης βαρύτητας και ευθύνης σε καίριους δη-
µόσιους οργανισµούς και φορείς; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητάµε
σήµερα τολµά να συγκρουστεί µε την πιο µεγάλη ίσως παθογέ-
νεια του ελληνικού κράτους, τη διείσδυση του βαθέος κοµµατι-
κού µηχανισµού στη δηµόσια διοίκηση, γι’ αυτό προφανώς δεν
το ψηφίζετε, δεν το θέλετε. Είναι το µεγάλο στοίχηµα του Πρω-
θυπουργού και της Κυβέρνησής µας να κόψει τον οµφάλιο λώρο
του ελληνικού δηµοσίου µε κοµµατικά συµφέροντα. Είναι η δική
µας τολµηρή απόφαση, των Βουλευτών του ελληνικού Κοινοβου-
λίου, να επιλέξουµε να κρατήσουµε το ψαλίδι που θα αποκόψει
και θα επιτρέψει στη δηµόσια διοίκηση να αναπνεύσει αυτόνοµα.
Είναι η δική µας απόφαση υπερψηφίζοντας το νοµοσχέδιο να
µπορούµε να κοιτάζουµε τους πολίτες στα µάτια µε καθαρό
βλέµµα, ανοιχτά, χωρίς σκιές. Εσείς µείνετε στα παλιά.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο έχει η κ. Τζίνα Οικονόµου.
ΘΩΜΑΪΣ (ΤΖΙΝΑ) ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι Βουλευτές, η

αριστεία δεν είναι µια αφηρηµένη έννοια. Είναι µια πολύ συγκε-
κριµένη φιλοσοφία ζωής που ξεκινάει από τον τρόπο επιλογής
των καλύτερων και βασίζεται σε τρεις πυλώνες: στην αξιοκρατία,
στην αντικειµενικότητα και στην αξιολόγηση. Είναι φανερό ότι
αυτές οι τρεις βασικές αρχές δεν περιλαµβάνουν κριτήρια όπως
η ιδεολογική ταύτιση, η πολιτική τοποθέτηση και οι φιλικές ή συγ-
γενικές σχέσεις µε τους υποψήφιους για µια θέση. Και ο λόγος
είναι πολύ απλός: όλοι αυτοί οι περιορισµοί δεν έχουν σχέση
ούτε µε το δηµόσιο συµφέρον ούτε µε την εύρυθµη λειτουργία
του κράτους. Μπορούµε αν θέλουµε να χρησιµοποιούµε τέτοια
κριτήρια για να στελεχώσουµε έναν σύλλογο, την προσωπική µας
επιχείρηση ή ακόµα και ένα κόµµα, όχι όµως δηµόσιους φορείς
όπου δεν επιτρέπεται να συγχέουµε την πολιτική µε τη στρατη-
γική διοίκηση. 

Αυτήν ακριβώς τη διάκριση κάνει σαφή το παρόν νοµοσχέδιο
εισάγοντας ένα πάγιο σύστηµα επιλογής διοικήσεων φορέων του
δηµοσίου τοµέα. Και αυτό το καταφέρνει η αρµόδια Υπουργός,
η Νίκη Κεραµέως, βασιζόµενη ακριβώς στις τρεις αρχές που προ-
αναφέραµε: στην αξιοκρατία, στην αντικειµενικότητα και στην
αξιολόγηση.

Κυρία Υπουργέ, χωρίς αµφιβολία το πλαίσιο των πολιτικών που
ακολουθεί ένας δηµόσιος οργανισµός θα καθορίζεται πάντοτε
από την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου στο οποίο ανήκει. Και
βέβαια το πλαίσιο αυτό προδιαγράφεται εδώ στη Βουλή µε τους
νόµους που ψηφίζουµε, οι οποίοι και ρυθµίζουν όλα τα σχετικά
µε τους δηµόσιους οργανισµούς ζητήµατα. 

Από την άλλη, η στρατηγική διοίκηση ενός δηµόσιου φορέα
πρέπει να παραµείνει διακριτή και να λειτουργεί ξεχωριστά από

4618 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



την όποια πολιτική διοίκηση, γιατί οι επικεφαλής των δηµοσίων
οργανισµών -πρόεδροι ή διευθύνοντες σύµβουλοι- έχουν στην
πράξη τελείως διαφορετικά καθήκοντα. Οφείλουν να καταστρώ-
νουν πρώτα απ’ όλα ένα πολυετές σχέδιο υλοποίησης των στό-
χων τους, αυτό που ονοµάζουν στην επιστήµη του µάνατζµεντ
«στρατηγικό πλάνο». Και σε αυτό το σηµείο έρχεται το συζητού-
µενο νοµοσχέδιο να παρέµβει θετικά, διευρύνοντας πλέον σε τε-
τραετή τη θητεία των νέων διοικήσεων προκειµένου να µπορούν
να εφαρµόσουν το στρατηγικό τους σχέδιο σε ένα βάθος χρό-
νου. Το σχέδιο αυτό απαιτεί τεχνοκρατική επάρκεια, γνώση όλων
των επιµέρους πτυχών λειτουργίας του συγκεκριµένου οργανι-
σµού και βέβαια χρονικό προγραµµατισµό της αξιοποίησης των
διαθέσιµων πόρων του, όλα όσα δηλαδή αποτελούν αντικείµενα
µελέτης της στρατηγικής διαχείρισης που εξ ορισµού δεν µπορεί
να επικαλύπτεται από την αντίστοιχη πολιτική.

Το νέο σύστηµα που εισάγει το παρόν νοµοσχέδιο βασίζεται,
πρώτον, στην εισαγωγή αξιοκρατικών διαδικασιών για την επι-
λογή προέδρων, διοικητών και διευθυνόντων συµβούλων µε τη
µέθοδο των ανοικτών διαγωνισµών του ΑΣΕΠ και δεύτερον, στη
γρήγορη ολοκλήρωση των σταδίων των παραπάνω διαγωνισµών
που συνήθως χρονίζουν.

Στην πλέον διευρυµένη µορφή τους οι διαγωνισµοί αυτοί θα
περιλαµβάνουν γραπτή εξέταση των υποψηφίων από το ΑΣΕΠ,
έλεγχο των απαιτούµενων τυπικών προσόντων των υποψηφίων,
µοριοδότηση όλων των επιλέξιµων υποψηφίων για προσόντα
όπως εκπαίδευση, γνώση ξένων γλωσσών, επαγγελµατική εµπει-
ρία και ούτω καθεξής, και τέλος, κλήση σε συνέντευξη από την
αρµόδια επιτροπή επιλογής των επτά όµως πρώτων σε βαθµο-
λογία υποψηφίων. Εδώ είναι πολύ σηµαντικό να υπογραµµίσουµε
ότι θα αξιολογείται πλέον και η συνάφεια των προσόντων του
κάθε υποψηφίου µε την προκηρυσσόµενη θέση, έτσι ώστε να
αποφεύγεται το φαινόµενο άνθρωποι µε άσχετες σπουδές και
ασύµβατη επαγγελµατική εµπειρία να διορίζονται παραδείγµατος
χάριν διοικητές σε νοσοκοµεία, ώστε να αποφεύγονται επιτέλους
οι πιο ακατάλληλοι άνθρωποι στις πιο ακατάλληλες θέσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συµµετοχή του ΑΣΕΠ, την
οποία προβλέπει το νοµοσχέδιο στις παραπάνω διαδικασίες δεν
θα προσφέρει µόνο σε θέµατα τεχνογνωσίας. Η κυριότερη συ-
νεισφορά του ΑΣΕΠ θα είναι οι εγγυήσεις αντικειµενικότητας και
αξιοκρατίας. Ας µην ξεχνάµε ότι µιλάµε για διαγωνισµούς µεγά-
λης σπουδαιότητας, καθώς θα αφορούν σε θέσεις υψηλής ευθύ-
νης στο δηµόσιο και υποψηφίους που κατά τεκµήριο θα διαθέ-
τουν πολλά τυπικά προσόντα. Είναι άρα πολύ σηµαντικό να δια-
σφαλίσουµε τόσο το κύρος των προσώπων όσο και την αξιοπι-
στία των διαδικασιών, στοιχεία που προωθεί το παρόν νοµο-
σχέδιο. 

Κύριοι συνάδελφοι, δικαίως κατακλείδα του νοµοσχεδίου
αυτού αποτελεί ο θεσµοθετούµενος µηχανισµός αξιολόγησης
του παραγόµενου έργου των φορέων. Πρόκειται για ένα επιπλέον
φίλτρο ελέγχου της θητείας όλων των διοικήσεων που θα προ-
κύψουν από την εφαρµογή του νέου συστήµατος επιλογής στο
δηµόσιο. 

Στοιχεία του πάγιου αυτού µηχανισµού αξιολόγησης θα είναι
τα ετήσια σχέδια δράσης για κάθε φορέα, τα οποία περιλαµβά-
νουν απολογισµό και προγραµµατισµό δράσεων, καινοτοµίες,
ποιοτικούς στόχους και συγκεκριµένους ποσοτικούς στόχους και
βέβαια τα συµβόλαια απόδοσης, τα οποία θα αναφέρονται στους
παραπάνω στόχους και θα υπογράφονται στην αρχή της θητείας
τους από τις διοικήσεις και τον αρµόδιο Υπουργό. 

Κύριοι συνάδελφοι, η αξιολόγηση και η αξιοκρατία για τη Νέα
Δηµοκρατία δεν είναι λέξεις κενές περιεχοµένου. Είναι συνυφα-
σµένες µε το σχέδιό µας για ένα νέο δηµόσιο, µε ποιοτικές υπη-
ρεσίες για τους πολίτες και καλύτερη αξιοποίηση των διαθέσιµων
δηµόσιων πόρων, που προέρχονται βέβαια από το υστέρηµα του
ελληνικού λαού. 

Αυτό το σχέδιο συνεχίζουµε εδώ και τέσσερα χρόνια να κά-
νουµε πράξη και γι’ αυτό υπερψηφίζουµε και τη σηµερινή νοµο-
θετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης, που θα µας οδηγήσει σε
ένα καλύτερο κράτος, πιο σύγχρονο, πιο δίκαιο, πιο αποτελεσµα-
τικό και πιο αξιοκρατικό για όλους. 

Σας ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε πολύ.
Τον λόγο έχει ο κ. Αθανάσιος Ζεµπίλης από τη Νέα Δηµοκρα-

τία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΖΕΜΠΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, «στον νικητή

όλα τα λάφυρα». Αυτό ήταν το σύνθηµα που επικρατούσε στις
αρχές του δέκατου ένατου αιώνα, όπως το περιέγραψε το 1928
ο έβδοµος πρόεδρος των ΗΠΑ Άντριου Τζάκσον. Είναι προφανές
ότι επρόκειτο για το µοντέλο του κράτους-λάφυρου, στο οποίο
το κόµµα που επικρατεί κάθε φορά εκλογικά, εφορµά και διορίζει
στο σύνολο των κρατικών θέσεων τα στελέχη του. Στην πορεία,
και στον δυτικό κόσµο, επικράτησε η θεώρηση του Μαξ Βέµπερ
και από τις αρχές του εικοστού αιώνα οι θεωρίες των Ουίλ- σον
και Γκούντνοου για µια πολιτικά ουδέτερη διοίκηση, όπου τα στε-
λέχη της διορίζονται κατά τρόπο αξιοκρατικό, σύµφωνα µε τα τε-
χνικά προσόντα και τις δεξιότητες. Βλέπουµε συνεπώς ότι τα
φιλελεύθερα, προηγµένα, πολιτικά, διοικητικά συστήµατα αρχί-
ζουν σταδιακά να λειτουργούν µε βάση θεσµούς, κανόνες δια-
φάνειας και αµερόληπτες διαδικασίες. 

Κι ενώ αυτά συνέβαιναν στην Ευρώπη και τον πολιτισµένο
κόσµο, στη χώρα µας οι οπαδοί της αναχρονιστικής προσέγγισης
του κράτους-λάφυρου εξακολουθούσαν να επιµένουν και να δί-
νουν µάχες οπισθοφυλακής. Υποστήριζαν µάλιστα ότι πρόκειται
για µια πρακτική πλήρως δηµοκρατική, που ενισχύει την πολιτική
µετάβαση και τη διοικητική αποτελεσµατικότητα, αφού εντός της
διοικητικής πυραµίδας οι πολιτικοί προϊστάµενοι και τα διοικητικά
στελέχη εµφορούνται από κοινά ιδεώδη. Ωστόσο, η αντίληψη
αυτή συνιστά την κύρια παθογένεια, γιατί η εµπλοκή στη γενική
διακυβέρνηση κοµµατικών στελεχών είναι αυτή που επιτρέπει την
αξιοποίηση του κρατικού µηχανισµού για κοµµατικά οφέλη. 

Βλέπουµε συνεπώς ότι πίσω από αυτά τα φτιασιδώµατα πρό-
κειται για την ίδια ακριβώς νοοτροπία, τη θεώρηση δηλαδή του
δηµόσιου τοµέα ως προνοµιακού πεδίου λαφυραγώγησης προς
όφελος του πελατειακού κράτους. Και βέβαια ο κοµµατισµός, η
αναξιοκρατία, το ρουσφέτι, ο σκληρός πελατειασµός, η αδιαφά-
νεια και η πολυνοµία αποτελούν εκφάνσεις ενός αποτυχηµένου
µοντέλου εξουσίας, του µοντέλου που µας οδήγησε όχι µόνο
στην οικονοµική αλλά και στην ηθική χρεοκοπία. 

Διότι η ηθική χρεοκοπία και λιγότερο οικονοµική ήταν αυτή που
οδήγησε χιλιάδες νέους στο εξωτερικό για να δοκιµάσουν την
τύχη τους σε χώρες όπου µπορούν να τύχουν ισότιµης µεταχεί-
ρισης. Αυτή είναι µια θλιβερή πραγµατικότητα που οδηγεί πολ-
λούς στο άδικο και ισοπεδωτικό για τους πολιτικούς συµπέρασµα
«όλοι το ίδιο είναι». 

Η αλήθεια όµως είναι εντελώς διαφορετική και αυτό αποδει-
κνύεται από τις διαρθρωτικές αλλαγές και τις βαθιές µεταρρυθ-
µίσεις για τον εκσυγχρονισµό του κράτους, στις οποίες προχώ-
ρησε θαρραλέα και από την πρώτη στιγµή η παρούσα Κυβέρ-
νηση. Αποδεικνύεται επίσης από το γεγονός ότι η Ελλάδα του
2022 βελτίωσε την κατάταξή της κατά δεκαέξι ολόκληρες θέσεις
σε σχέση µε το 2018 στον δείκτη αντίληψης διαφθοράς σύµφωνα
µε την Έκθεση της Διεθνούς Διαφάνειας. Αποδεικνύεται από το
παρόν σχέδιο νόµου που φέρνει µια µεγάλη επανάσταση στον
χώρο της δηµόσιας διοίκησης. 

Δυστυχώς, αυτά που είναι αυτονόητα στην υπόλοιπη Ευρώπη,
όπως εκθέσαµε και πριν, στην Ελλάδα έπρεπε να έρθει στην Κυ-
βέρνηση η Νέα Δηµοκρατία και ο Κυριάκος Μητσοτάκης για να
εφαρµοστούν. Κι είναι γεγονός ότι για πρώτη φορά µετά τη Με-
ταπολίτευση µια κυβέρνηση εκχωρεί στο ΑΣΕΠ την απόλυτη και
ανεξέλεγκτη εξουσία που είχε να διορίζει όποιον της γουστάρει
σε οποιαδήποτε θέση. Για πρώτη φορά η Κυβέρνηση θέτει κανό-
νες και ενιαία αντικειµενικά κριτήρια στην επιλογή διοικήσεων
των νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου. Με αυτόν τον τρόπο
αναµένεται να φυσήξει φρέσκος αέρας στη δηµόσια διοίκηση και
να δοθούν ευκαιρίες σε πολλούς νέους ανθρώπους που έχουν
σπουδάσει σχετικές επιστήµες ή έχουν διοικητική εµπειρία, µε
στόχο τη βέλτιστη αξιοποίηση του ανθρώπινου δυναµικού. 

Στο σηµείο αυτό θέλω να επισηµάνω και το εξής, επειδή ακού-
στηκαν πολλές καταγγελίες: Στον τόπο µου, όπως γνωρίζουν
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όλοι οι Ευβοείς, όταν η νεοεκλεγµένη Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας το 2019 τοποθέτησε διοικήσεις στα νοσοκοµεία του
νοµού επέλεξε πρόσωπα µε αποκλειστικό κριτήριο τις περγαµη-
νές και την εµπειρία. Επέλεξε πρόσωπα µη προσκείµενα στον πο-
λιτικό χώρο της Νέας Δηµοκρατίας και στα δύο µεγάλα νοσοκο-
µεία, και της Χαλκίδας και της Καρύστου. Και δικαιώθηκε διότι οι
διοικητές αυτοί πέτυχαν και βέβαια εξακολουθούν και σήµερα να
διαπρέπουν. Κι αυτό διότι ο βασικός κανόνας που διέπει την Κυ-
βέρνηση Μητσοτάκη, παρά τα µεµονωµένα λάθη που ενδεχοµέ-
νως εµφιλοχωρούν, είναι ότι τα κατάλληλα πρόσωπα πρέπει να
βρίσκονται στις κατάλληλες θέσεις. 

Είναι µάλιστα πολύ σηµαντικό ότι µε το παρόν σχέδιο νόµου οι
διοικήσεις θα υπογράφουν συµβόλαια απόδοσης, θα λειτουρ-
γούν µε συγκεκριµένα σχέδια δράσης, θα αξιολογούνται ετησίως
και θα κινητροδοτούνται ως προς την επίτευξη των στόχων, µε
απώτερο σκοπό την καλύτερη εξυπηρέτηση των πολιτών. 

Θα περίµενε κανείς µια τέτοια νοµοθετική πρωτοβουλία εξυ-
γίανσης του κρατικού µηχανισµού να συναντήσει µια ευρύτερη
σύγκλιση των πολιτικών δυνάµεων. Παρά ταύτα βλέπουµε απέ-
ναντι το ΠΑΣΟΚ, που τη δεκαετία του 1980 δηµιούργησε µια ολό-
κληρη σχολή πελατειασµού και φαυλότητας, και τον ΣΥΡΙΖΑ, που
ιδεολογικά εξακολουθεί να αντιµετωπίζει το κράτος ως δοµικό
αντίπαλο. 

Άλλωστε και µε τις νεότερες προσεγγίσεις διανοητών, όπως
του Νίκου Πουλαντζά, η Αριστερά οφείλει να είναι µέσα και ενά-
ντια στο κράτος, πρέπει να το καταλάβει και να το διοικήσει, αλλά
και να ενεργεί ενάντια στους θεσµικούς περιορισµούς και στην
ιδεολογική του κατεύθυνση. Αυτό ήταν και το ιδεολογικό υπόβα-
θρο των καθεστωτικών συµπεριφορών και αντιλήψεων για τον
έλεγχο του κρατικού µηχανισµού και των διοικητικών του απολή-
ξεων, των περίφηµων δηλαδή «αρµών της εξουσίας». 

Το είδαµε και στην πράξη όταν ο ΣΥΡΙΖΑ, µε φωτογραφικές
προσκλήσεις εκδήλωσης ενδιαφέροντος, διαφορετικές από
Υπουργείο σε Υπουργείο και όχι µε ενιαία διαδικασία όπως τώρα,
καταστρατηγούσε και ακύρωνε στην πράξη και δικούς του νό-
µους, όπως το µητρώο επιτελικών στελεχών.

Σήµερα, όµως, που βιώνουµε τις κατακλυσµιαίες συνέπειες της
τέταρτης βιοµηχανικής επανάστασης, θα πρέπει να προχωρή-
σουµε µπροστά. Η µεταρρύθµιση θα πρέπει να σαρώσει το δη-
µόσιο και να επεκταθεί και σε δευτερεύοντα µονοπρόσωπα όργα-
να διοίκησης. 

Αυτή είναι και η εντολή του ελληνικού λαού που έδωσε στις
πρόσφατες εκλογές 41% στη Νέα Δηµοκρατία του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη, δηλαδή να ξεριζώσει τις ρίζες του παλαιοκοµµατισµού
και να γίνουµε Ευρώπη. Να γίνουµε Ευρώπη στους θεσµούς, Ευ-
ρώπη στην οικονοµία, Ευρώπη στην κοινωνία.

Σε αυτό κατατείνει και το παρόν σχέδιο νόµου, εµβληµατικό
σχέδιο νόµου, το οποίο υπερψηφίζουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε πολύ.

Τον λόγο έχει ο κ. Κυριάκης Σπυρίδων. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΥΡΙΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, όταν πριν από περίπου τρεις µήνες ανέβηκα για πρώτη
φορά στο Βήµα της Βουλής, στο ίδιο αυτό Βήµα από το οποίο
κατά το παρελθόν έχουν περάσει τεράστιες πολιτικές προσωπι-
κότητες µε πολύ µεγάλη συνεισφορά στην πατρίδα, δεν σας
κρύβω ότι αναρωτήθηκα ποιος είναι ο αντικειµενικός στόχος ενός
σύγχρονου Βουλευτή. Με ποιον τρόπο ο καθένας µας προσω-
πικά, αλλά και όλοι µαζί ως σύνολο, καλούµαστε να πραγµατώ-
σουµε την υπόστασή µας ως Βουλευτές ερχόµενοι καθηµερινά
αντιµέτωποι µε τα προβλήµατα της κοινωνίας, αντιµέτωποι µε το
ιστορικό συνεχές, αλλά κυρίως αντιµέτωποι µε τις επόµενες γε-
νιές που ως αδέκαστοι κριτές της ιστορίας, σύντοµα θα µας κρί-
νουν για τις πράξεις µας και τις παραλείψεις µας. Και όταν το
πλήρωµα του χρόνου παρέλθει, τότε στο ζύγι της ιστορίας, από
τις επόµενες γενιές, θα κριθούµε είτε αντάξιοι των προσδοκιών
τους, είτε ελλιποβαρείς. 

Καλούµαστε, λοιπόν, ως Βουλευτές να κάνουµε δύο πράγµα-
τα. Το πρώτο είναι να διορθώσουµε τις παθογένειες και τα προ-

βλήµατα του κράτους, όπου αυτό είναι εφικτό και όπου τα συνα-
ντάµε. Ταυτόχρονα, όµως, έχουµε ένα δεύτερο πιο σπουδαίο
ρόλο, να δηµιουργήσουµε τις βάσεις, να θέσουµε τα θεµέλια για
µια νέα καλύτερη και σύγχρονη Ελλάδα για τις επόµενες γενιές.
Βλέπετε, η χώρα µας τα τελευταία δεκαπέντε χρόνια περίπου,
βρίσκεται σε µια συνεχή περιδίνηση. Ύστερα από µια σειρά από
πολλές επάλληλες εσωγενείς και εξωγενείς κρίσεις καταφέραµε
να σταθούµε όρθιοι και σήµερα βρισκόµαστε ένα βήµα πιο µπρο-
στά από εκεί που εκκινήσαµε. 

Είναι, νοµίζω, µιας πρώτης τάξεως ευκαιρία να πάρουµε µια
βαθιά ανάσα και να αναλογιστούµε ποιο θέλουµε να είναι το µέλ-
λον της χώρας µας για τα επόµενα χρόνια, ποιος θέλουµε να
είναι ο ρόλος της Ελλάδας για τις επόµενες γενιές, αν είµαστε
έτοιµοι να αφήσουµε πίσω µας τον κοµµατισµό, τον τοπικισµό,
τον κρατισµό και να δηµιουργήσουµε µια νέα σύγχρονη Ελλάδα,
βασισµένη στην αξιοσύνη, στην αξιοκρατία, στην αξιολόγηση και
στην αριστεία και ταυτόχρονα να δηµιουργήσουµε µια νέα σχέση
εµπιστοσύνης µε τους Έλληνες πολίτες. Για να το κάνουµε αυτό,
οφείλουµε να υπάρχει διαφάνεια και δικαιοσύνη σε όλες τις πτυ-
χές του κράτους. 

Το νοµοσχέδιο που έρχεται σήµερα στη Βουλή προς ψήφιση
από το Υπουργείο Εσωτερικών, κάνει ακριβώς αυτό το πράγµα,
πραγµατώνει τον ρόλο µας ως Βουλευτές. Αφ’ ενός διορθώνει
τα προβλήµατα τα οποία υπήρχαν µέχρι σήµερα στην επιλογή
των διοικήσεων των οργανισµών, αλλά ταυτόχρονα θέτει ένα νέο
αξιοκρατικό πλαίσιο για την Ελλάδα του µέλλοντος µε µια σειρά
από µέτρα, όπως το Ανώτατο Συµβούλιο Επιλογής Διοικήσεων,
όπως η κατηγοριοποίηση των διοικητών σε πανελλαδικής και το-
πικής εµβέλειας, όπως τα τεστ δεξιοτήτων, αλλά και τα αυξηµένα
on off προσόντα τα οποία θα πρέπει να έχουν οι επίδοξοι διοικη-
τές των οργανισµών. Εξασφαλίζεται έτσι η διαφάνεια, αλλά και ο
ορθολογισµός στην επιλογή των διοικήσεων. 

Ταυτόχρονα, µε µια δέσµη µέτρων, όπως τα συµβόλαια απο-
δοτικότητας, όπως το δικαίωµα του Υπουργού να παύει τις διοι-
κήσεις αν αυτές δεν πληρούν συγκεκριµένα ποιοτικά και ποσο-
τικά χαρακτηριστικά, oυσιαστικά αυτό που κάνει είναι να επιτείνει
το συναίσθηµα των πολιτών για δικαιοσύνη, διότι οι διοικητές των
οργανισµών θα κρίνονται και µε οικονοµικά κριτήρια. Θα πρέπει
να σέβονται το κάθε ευρώ του Έλληνα φορολογούµενου. Ταυτό-
χρονα, βελτιώνονται οι υπηρεσίες προς τον πολίτη, διότι οι διοι-
κητές θα κρίνονται και µε ποιοτικά κριτήρια.

Κύριοι της Αντιπολίτευσης, άκουσα τις αιτιάσεις που κάνατε
και τις αντιθέσεις που έχετε µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο και
άκουσα ειδικά τους ανθρώπους του ΣΥΡΙΖΑ, τον ίδιο αυτόν ΣΥ-
ΡΙΖΑ που πριν από µερικά χρόνια διόριζε ιδιοκτήτες βουλκανιζα-
τέρ ως διοικητές σε νοσοκοµεία, µε µοναδικό εχέγγυο την κοµ-
µατική τους ταυτότητα.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Παρακαλώ τον λόγο επί προσωπικού. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΥΡΙΑΚΗΣ: Δεν είπα κάτι για σας, κύριε Πολάκη.

Δεν είπα πουθενά το όνοµά σας. 
Αυτός λοιπόν ο ΣΥΡΙΖΑ ενίσταται σήµερα και µας λέει ότι δη-

µιουργούµε κοµµατικό κράτος, γιατί στο τελευταίο στάδιο της
επιλογής ο Υπουργός ερωτάται για την επιλογή των ανθρώπων
µε τους οποίους θα πρέπει να ασκήσει κυβερνητική πολιτική. 

Και διερωτώµαι, πώς θα µπορούσε να είναι διαφορετικά; Αν ο
Υπουργός δεν έχει το δικαίωµα της επιλογής, τότε πώς θα µπο-
ρούµε να ζητάµε εµείς λογοδοσία από τον Υπουργό όταν ο ίδιος
δεν επιλέγει τις διοικήσεις αυτές; 

Σε κάθε περίπτωση είναι προσχηµατική η αντιπολίτευση που
κάνετε. Κάνετε αντιπολίτευση για την ίδια την αντιπολίτευση. Και
επειδή άκουσα και πριν από λίγο τον εκπρόσωπό σας κ. Φάµελλο
να λέει ότι έχετε πολλαπλασιάσει τις δυνάµεις σας στην κοινωνία,
να σας πω ότι από το δεκαοχτώ στο δώδεκα δεν υπάρχει πολλα-
πλασιασµός, υπάρχει αφαίρεση, υπάρχει διαίρεση. Το δώδεκα
είναι ακριβώς τα δύο τρίτα του δεκαοχτώ. Δεν έχετε πολλαπλα-
σιάσει καθόλου τις δυνάµεις σας. Βέβαια, κατανοώ ότι τα µαθη-
µατικά δεν είναι το φόντο σας, αλλά τι να κάνουµε; Αυτή είναι η
σκληρή πραγµατικότητα για εσάς. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, αν υπάρχει µια στιγµή στο ιστορικό συ-
νεχές, στο χωροχρονικό συνεχές, στο πολιτικό χωροχρονικό συ-
νεχές που όλοι µας οφείλουµε να βρεθούµε και να πάψουµε να
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παριστάνουµε πως ζούµε σε παράλληλα σύµπαντα, είναι αυτή.
Διότι το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο συµβάλλει στη µετεξέλιξη της
Ελλάδας, συµβάλλει στη µετεξέλιξη της χώρας. 

Σας καλώ, λοιπόν, όλους να αφήσουµε πίσω µας τα κοµµατικά
µας γυαλιά οποιασδήποτε απόχρωσης και να είναι και όλοι µαζί
να ψηφίσουµε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, το οποίο δηµιουργεί
τις βάσεις για µια νέα σύγχρονη και καλύτερη Ελλάδα. 

Όποιος είναι ενάντια στο νοµοσχέδιο αυτό, είναι ταυτόχρονα
ενάντια στην αξιολόγηση, είναι ενάντια στη διαφάνεια, είναι ενά-
ντια στο κράτος δικαίου. 

Να είστε καλά, σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Η κ. Παναγιού Πού-
λου έχει τον λόγο. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο για
ένα λεπτό για να σταµατήσει αυτό το πράγµα. Μπορώ; Νοµίζω
ότι είναι ο έβδοµος ή ο όγδοος οµιλητής της Νέας Δηµοκρατίας
που αναφέρει το ίδιο ψεύδος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κύριε Πολάκη, πά-
ντως έχουν αναφερθεί διαχρονικές αδυναµίες στο σύστηµα επι-
λογής διοικητών.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Έχει αναφερθεί και η Υπουργός. Για ένα
λεπτό, µπορώ; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Θα σας δώσω ένα
λεπτό, αλλά να µην ανοίξουµε συζήτηση. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Συγγνώµη, κυρία Πούλου. 
Κυρία Υπουργέ, ήθελα να αναφερθώ σε εσάς, αλλά έδωσε την

αφορµή ο συνάδελφος από την Πρέβεζα. Λοιπόν, ακούστε, αυτό
το ψέµα της Οµάδας Αληθείας σταµατήστε να το αναπαράγετε. 

Δεν διορίσαµε ιδιοκτήτη βουλκανιζατέρ. Διορίσαµε έναν µηχα-
νολόγο µηχανικό, ο οποίος για ενάµιση χρόνο πριν αναλάβει, είχε
την ευθύνη όντας στο γραφείο µου στο Υπουργείο να παρακο-
λουθεί όλη την εξέλιξη των δοµών υγείας του Αιγαίου, από τη
Μυτιλήνη µέχρι τη Ρόδο, την Κάρπαθο και την Κάσο. Αυτός ο άν-
θρωπος, όταν δήλωσε αδυναµία να συνεχίσει η διοικήτρια η
πρώτη που είχαµε βάλει στη Σαντορίνη στην ΑΕΜΥ, ανέλαβε να
συνεχίσει το έργο. Εδώ είναι το πτυχίο του. 

Ποιος σας το είπε για βουλκανιζατέρ; Το ξέρετε; Ποιος σας το
είπε; Ο άνθρωπος για ένα διάστηµα –επειδή το έβγαλε η Οµάδα
Αληθείας- τα προηγούµενα χρόνια είχε συνεργείο. Είναι ντροπή; 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΥΡΙΑΚΗΣ: Όχι, βέβαια. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Μπράβο. Τότε γιατί αναφέρεστε υποτι-

µητικά; 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΥΡΙΑΚΗΣ: Δεν κάνουµε όλοι για όλα. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Προφανώς. 
Αυτός ο άνθρωπος λοιπόν, έφτασε το Νοσοκοµείο της Σαντο-

ρίνης να δεχθεί είκοσι επτάµισι χιλιάδες πληθυσµό να λειτουργεί
µε εκατόν σαράντα άτοµα, µε τριάντα πέντε γιατρούς, µε δεκα-
τέσσερα τµήµατα. Θέλετε να δούµε τη σηµερινή εικόνα; 

Σαράντα έχουν φύγει. Έχετε αλλάξει δύο διοικητές µε υποτι-
θέµενα πτυχία. Αυτή τη στιγµή φεύγουν σωρηδόν και γιατροί και
προσωπικό από τη Σαντορίνη. Πόσα χειρουργεία γίνονται στη Σα-
ντορίνη φέτος; Πόσοι τοκετοί γίνονται;

Διότι εδώ έχω τα στοιχεία και θα τα καταθέσω και πριν µιλή-
σετε ξανά, κυρία Υπουργέ, να δείτε τα στοιχεία, το τι κατάφερε
ο Μπάµπης Πανοτόπουλος, µε την ηγεσία της ΑΕΜΥ τότε, τη
χρονιά του 2018-2019, στη Σαντορίνη και κάντε τη σύγκριση µε
όποια χρονιά από τις δικές σας θέλετε. Και σταµατήστε πια αυτό
το ψεύδος.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παύλος Πολάκης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκο-
νται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κύριε Πρόεδρε,

µπορώ να έχω τον λόγο;
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Θα τα δείτε πρώτα πριν µιλήσετε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ορίστε, κυρία Υ-

πουργέ.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Δεν σκόπευα, κύ-

ριε Πρόεδρε, να ανοίξω κανέναν διάλογο µε τον κ. Πολάκη, αλλά

µε προκάλεσε, διότι µόλις τώρα µάθαµε ότι όχι µόνο ο ΣΥΡΙΖΑ
είχε διορίσει ιδιοκτήτη βουλκανιζατέρ, αλλά επιπλέον ήταν κοµ-
µατικό στέλεχος για έναν χρόνο στο γραφείο του κ. Πολάκη.
Διπλή ιδιότητα, λοιπόν! Και ιδιοκτήτης βουλκανιζατέρ και κοµµα-
τικό στέλεχος του ΣΥΡΙΖΑ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Διπλή ιδιότητα επί ΣΥΡΙΖΑ!
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Επιµένετε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρία Πούλου, πα-

ρακαλώ έχετε τον λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ξέρετε κάτι, κυρία Υπουργέ; Εσείς έχετε

µπει στο ελληνικό πανεπιστήµιο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ!
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ναι, έχω µπει και

στο ελληνικό πανεπιστήµιο.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Γιατί υποτιµάτε το πτυχίο του;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κύριε

Πολάκη! Όχι διαλόγους!
Κυρία Υπουργέ, παρακαλώ!
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Γιατί υποτιµάτε το πτυχίο του;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρία Πούλου, πα-

ρακαλώ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι η πρώτη µου οµιλία στο

Βήµα της Βουλής από τότε που στις 7 Οκτωβρίου η τροµοκρα-
τική επίθεση της Χαµάς κατά των Ισραηλινών στη Λωρίδα της
Γάζας πυροδότησε την ολέθρια σύγκρουση στην περιοχή. Κατα-
δικάσαµε εξαρχής, ως ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, αυτή την
απαράδεκτη επίθεση.

Καταδικάζουµε, όµως, επίσης τις συνεχιζόµενες επί εικοσιπέ-
ντε ηµέρες σφοδρές επιθέσεις του Ισραήλ κατά αµάχων, που πα-
ραβιάζουν τις ανθρωπιστικές αρχές του Διεθνούς Δικαίου. Η
Ευρωπαϊκή Ένωση και η διεθνής κοινότητα ανέχονται και επιτρέ-
πουν να εξελίσσεται µια πρωτοφανής σφαγή αµάχων και µικρών
παιδιών. Μέχρι σήµερα, έντεκα χιλιάδες στόχοι στην πυκνοδοµη-
µένη και πλέον ισοπεδωµένη Γάζα. Μέχρι σήµερα, τα θύµατα ξε-
περνούν τις έντεκα χιλιάδες, µεταξύ των οποίων τρεισήµισι χιλιά-
δες παιδιά. Κάθε δέκα λεπτά χάνεται ένα παιδί. Δεν είναι αριθµοί.
Είναι άνθρωποι που είχαν κανονική ζωή και έκαναν σχέδιο για το
µέλλον τους. Πώς µπορούµε να παραµένουµε άπραγοι; Πώς µπο-
ρούµε να κοιµόµαστε τις νύχτες, όταν συνάνθρωποί µας πεθαί-
νουν κάτω από τα συντρίµµια που προκαλούν οι ισραηλινοί
βοµβαρδισµοί; Οι κραυγές και τα κλάµατα των φοβισµένων παι-
διών είναι ένας εφιάλτης που µας στοιχειώνει.

Ντρέποµαι που είµαι πολιτικός σε µια χώρα που η Κυβέρνησή
της συντάσσεται µε την πλευρά που κλιµακώνει τη σύγκρουση,
σε µια χώρα που η Κυβέρνησή της διαµορφώνει τις διαχρονικές
αρχές της εξωτερικής µας πολιτικής ανάλογα µε τις προσωπικές
επιλογές και φιλίες του δεδοµένου στα θέµατα εξωτερικής πολι-
τικής Πρωθυπουργού. Ντρέποµαι που η χώρα µου ανήκει στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, που για µία ακόµη φορά κρίνεται κατώτερη
των περιστάσεων και νίπτει τας χείρας της, ως Πόντιος Πιλάτος.

Τι κάνουµε, λοιπόν; Ποια είναι η κανονικότητα που αποδεχό-
µαστε και δεν αντιδρούµε; Δεν γίνεται να αποδεχόµαστε αυτή τη
βαρβαρότητα και να σιωπούµε. Πρέπει να ενώσουµε τις φωνές
µας για να εφαρµοστούν οι αποφάσεις του ΟΗΕ για ανθρωπι-
στική εκεχειρία, παύση των εχθροπραξιών και άµεσες ενέργειες
για τη δηµιουργία του παλαιστινιακού κράτους. Πρέπει να αγω-
νιστούµε για την ειρήνη παντού στον πλανήτη, στην Παλαιστίνη,
στην Ουκρανία, παντού όπου χάνονται ζωές ανθρώπων, αθώων
αµάχων.

Κυρία Υπουργέ, µέσα σε αυτή τη ζοφερή πραγµατικότητα στη
γειτονιά µας συζητούµε σήµερα ένα ακόµη νοµοσχέδιο της Κυ-
βέρνησης Μητσοτάκη, που ξηλώνει αρµοδιότητες από ανεξάρ-
τητες αρχές και περιορίζει βασικές αξίες, όπως αυτή της ισό-
τητας και βρίσκεται στον αντίποδα της αξιοκρατίας που επικαλεί-
στε επικοινωνιακά. Κατά την επεξεργασία του νοµοσχεδίου στις
επιτροπές και παρά την πλήρη αντίθεσή µας στο πλαίσιο που
προτείνετε, προσπαθήσαµε να συµβάλουµε µε παρατηρήσεις και
προτάσεις.

Η σταθερή σας, όµως, επωδός, κυρία Υπουργέ, αντί να συζη-
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τήσετε και να υιοθετήσετε κάποιες προτάσεις, ήταν να επανα-
λαµβάνετε µε εµµονή ότι ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία δεν
έχει θέσεις.

Σας απαντούµε για ακόµη µία φορά για να σταµατήσετε αυτό
το ποίηµα, αλλά κυρίως για να καταγραφεί στα Πρακτικά. Ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία τόλµησε να φέρει στη Βουλή τον
ν.4369/2016, τον νόµο Βερναρδάκη, µια πραγµατική µεταρρύθ-
µιση στην κατεύθυνση της πλήρους αποκοµµατικοποίησης των
υπηρεσιών του δηµοσίου. Από τότε πέρασαν τέσσερα χρόνια
µέχρι το 2020, οπότε εσείς νοµοθετήσατε ένα νέο πλαίσιο, δήθεν
καινοτόµο και µεταρρυθµιστικό, που το προβάλατε επίσης επι-
κοινωνιακά, όπως συνηθίζετε.

Ο νόµος σας υλοποιήθηκε µόνο σε δέκα προκηρύξεις για κά-
λυψη πενήντα έως εξήντα διοικητικών θέσεων σε σύνολο χιλίων
πεντακοσίων φορέων και τεσσάρων χιλιάδων θέσεων περίπου.
Και έρχεστε και πάλι, µετά από σχεδόν τέσσερα χρόνια, µε αντί-
στοιχους επικοινωνιακούς πανηγυρισµούς και επαίρεστε για το
νέο δήθεν επίτευγµα αξιοκρατίας και διαφάνειας.

Κυρία Υπουργέ, δεν µπορείτε να πανηγυρίζετε για ένα διαβλητό
και ελεγχόµενο από την Κυβέρνησή σας και τον ίδιο Πρωθυ-
πουργό σύστηµα επιλογής. Δεν µπορείτε να κωφεύετε στις πα-
ρατηρήσεις της Αντιπολίτευσης, που απέδειξαν άρθρο-άρθρο την
επιλογή σας αυτή. Άλλωστε, δηλώσατε ότι η Κυβέρνηση πρέπει
να επιλέγει και να αποφασίζει. Επιλέγει, αφού έχει την απόλυτη
πλειοψηφία στις επιτροπές επιλογής -τέσσερις δικοί σας έναντι
ενός του ΑΣΕΠ- και αποφασίζει, αφού η Υπουργός αποφασίζει µε-
ταξύ των τριών επικρατέστερων. Και βέβαια, όχι µόνο του ο
Υπουργός, αλλά µε την έγκριση του Μαξίµου. Το αµφισβητείτε;

Τότε απαντήστε µας, έστω και σήµερα, γιατί στις επιτροπές
επιλογής συµµετέχει γραµµατέας από την Προεδρία της Κυβέρ-
νησης και επίσης, γιατί για να πάψει ο/η Υπουργός διοικητικό στέ-
λεχος, πρέπει να αποστέλλει υποχρεωτικά φάκελο τεκµηρίωσης
στο Μαξίµου.

Εσείς δεν προσβάλλεστε, κυρία Υπουργέ, από τον ασφυκτικό
έλεγχο του Πρωθυπουργού, που προφανώς δεν σας εµπιστεύεται;

Κατά τη συζήτηση του νοµοσχεδίου επισηµάναµε τις διατάξεις
που θα µπορούσαν να είναι στη σωστή κατεύθυνση, βελτιώνο-
ντας έστω το δικό σας πλαίσιο. Επιγραµµατικά τις αναφέρω: Το
τεστ δεξιοτήτων, χωρίς επιστηµονική βάση δεδοµένων όµως, η
ασάφεια της συνάφειας των τυπικών προσόντων που θα καθορί-
ζεται από τον ή την Υπουργό, η θολή διακρίβωση της εµπειρίας
σε θέσεις ευθύνης στον ιδιωτικό τοµέα. Επίσης, ο αποκλεισµός
των επαγγελµατικών κρατικών σχολών, αλλά και των αποφοίτων
σχολών µεγάλης εξειδίκευσης στη διοίκηση, όπως η γαλλική
ENA, η σταθµισµένη µοριοδότηση, ώστε να ακυρώνεται το πολυ-
διαφηµισµένο τεστ δεξιοτήτων, που εξισώνεται βαθµολογικά µε
τη συνέντευξη, η απαξίωση στη µοριοδότηση των τυπικών προ-
σόντων, αφού την µειώνετε από τα οκτακόσια µόρια του νόµου
Θεοδωρικάκου σε εξακόσια πλέον, η µη αναγνώριση των εξειδι-
κευµένων διδακτορικών τίτλων, η µη διάχυση του µπόνους στο
σύνολο της οµάδας που εργάζεται για την επίτευξη των στόχων,
η υπονόµευση του στρατηγικού σχεδιασµού από τα κοντό-
φθαλµα ετήσια σχέδια δράσης και τέλος, η ανησυχία που εκφρά-
σαµε για τη µη εφαρµογή του νοµοσχεδίου σας, αφού στις
µεταβατικές διατάξεις παρατείνετε επ’ αόριστον και µέχρι την
ολοκλήρωση της νέας διαγωνιστικής διαδικασίας η διατήρηση
των διοικήσεων στο δηµόσιο, ενώ στο προηγούµενο πλαίσιο του
κ. Θεοδωρικάκου προέβλεπε τρεις µήνες και βέβαια, το αλλάξετε
το 2021, χωρίς να προβλέπετε πλέον χρονικό όριο.

Με αυτές και άλλες παρατηρήσεις προσπαθήσαµε να συµβά-
λουµε στην επεξεργασία του νοµοσχεδίου σας στις επιτροπές.

Τι δεν καταλαβαίνετε, λοιπόν, κυρία Υπουργέ και µας καταλο-
γίζετε απουσία προτάσεων;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, την ανοχή σας, παρακαλώ.
Επειδή δεν συµφωνούµε µε το νοµοσχέδιό σας; Επειδή µε την

κριτική µας αποδοµήσαµε το δήθεν µεταρρυθµιστικό επίτευγµά
σας; Επειδή εκτιµούµε ότι και αυτό θα παραµείνει ανεφάρµοστο,
όπως ο προηγούµενος νόµος της Κυβέρνησής σας; Γνωρίζουµε,
βέβαια, ότι θα εφαρµοστεί επιλεκτικά, όπως παραδείγµατος

χάριν, στις διοικήσεις των νοσοκοµείων, για τα οποία προετοιµά-
ζετε έναν νέο υγειονοµικό χάρτη για την περαιτέρω ιδιωτικοποί-
ηση του ΕΣΥ και φυσικά, χρειάζεστε τους δικούς σας ανθρώπους
για να τον εφαρµόσετε.

Για αυτά τα «επειδή» που δεν απαντάτε, αλλά και λόγω της
δήθεν αριστείας σας και της αλαζονείας της εξουσίας σας, δεν
µπορείτε να κατανοήσετε ότι δεν συµφωνούµε µε το συνεχιζό-
µενο πελατειακό ρουσφετολογικό δηµόσιο που προωθεί το νο-
µοσχέδιό σας.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επαναλαµβάνω την
πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία που διατυπώθηκε
και χθες εµπεριστατωµένα από τον Πρόεδρό µας, τον σύντροφο
Στέφανο Κασσελάκη. Είµαστε υπέρ της ενίσχυσης του ΑΣΕΠ για
να ανταποκριθεί στον ρόλο του ως ανεξάρτητη και αδιάβλητη
αρχή. Είµαστε υπέρ της αξιοποίησης του πορίσµατος του ΑΣΕΠ
που κατέθεσε το 2022 στον κ. Βορίδη, ο οποίος το πέταξε φυσικά
στον κάλαθο των αχρήστων του Μαξίµου, και το όποιο πόρισµα
εµπεριέχει ένα αδιάβλητο σύστηµα αξιοκρατίας και διαφάνειας
και επιλέγει τα διοικητικά στελέχη των φορέων του δηµοσίου,
απαλλαγµένο από την κοµµατοκρατία. Είµαστε κατά του νοµο-
σχεδίου σας, που υπηρετεί τον απόλυτο συγκεντρωτισµό του επι-
τελικού σας κράτους και του οποίου τις καταστροφικές αστοχίες
βιώνει ο ελληνικός λαός επί τέσσερα χρόνια, τόσο στις φυσικές
καταστροφές, όσο και στην οικονοµία, µε την ακρίβεια και την αι-
σχροκέρδεια και τη φτωχοποίηση των νοικοκυριών. Είµαστε κατά
του απόλυτου ελέγχου της ροής του χρήµατος των ευρωπαϊκών
ταµείων από το Μαξίµου, και συγκεκριµένα από τον Πρωθυ-
πουργό κ. Μητσοτάκη. Είµαστε κατά των απευθείας αναθέσεων
δισεκατοµµυρίων τους ηµέτερους, που κάνατε κανόνα στη δια-
κυβέρνησή σας. Είµαστε, τέλος, κατά της άδικης και αδίστακτης
φορολογίας που ετοιµάζετε για τους ελεύθερους επαγγελµατίες,
που ήρθε πρόσφατα στο φως και που θα συζητήσουµε άµεσα. 

Πιο ξεκάθαρη θέση, κυρία Υπουργέ, δεν υπάρχει. 
Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ο κ.

Τάσος Χατζηβασιλείου από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΧΑΤΖΗΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προτεραιότητα της Κυβέρνησης

αυτής αποτελούν οι µεταρρυθµίσεις σε όλους τους τοµείς. Για
αυτό λοιπόν και εµείς σήµερα ψηφίζουµε ένα νοµοσχέδιο το
οποίο φέρνει µια µεγάλη τοµή στη δηµόσια διοίκηση. Ανοίγει επι-
τέλους τον δρόµο για την αξιοποίηση του ικανού ανθρώπινου δυ-
ναµικού που έχει η πατρίδα, µε όρους διαφάνειας, αξιοκρατίας
και κυρίως αποτελεσµατικότητας. Ουσιαστικά λοιπόν έχουµε ένα
νοµοσχέδιο µπροστά µας που φέρνει αλλαγές που θα βελτιώ-
σουν τη ζωή εκατοµµυρίων Ελλήνων πολιτών. 

Ταυτόχρονα, όµως, µε τη νέα διαδικασία που θεσπίζεται, κάθε
Ελληνίδα και κάθε Έλληνας θα µπορεί επιτέλους να διεκδικεί µια
θέση ευθύνης στην κρατική µηχανή. Έτσι λοιπόν ο δηµόσιος το-
µέας οδηγείται σταδιακά στο µέλλον µε σοβαρά και αξιόλογα
στελέχη που θα αξιολογούνται από αντικειµενικά προσόντα, τις
γνώσεις, την εµπειρία, την ικανότητά τους και όχι από οποι-
αδήποτε πολιτική εξάρτηση ή τη συµµετοχή τους σε µια κοµµα-
τική επετηρίδα. 

Δυστυχώς, η Αντιπολίτευση αντιµετωπίζει αυτή τη µεταρρύθ-
µιση αρνητικά. Όµως, ακόµα και αν ο πλέον κακόπιστος διαβάσει
µε προσοχή το νοµοσχέδιο, θα αντιληφθεί ότι η Κυβέρνηση αυτή
σήµερα βάζει ταφόπλακα στις παλιές νοοτροπίες. Σήµερα λοιπόν
κάνουµε ένα µεγάλο βήµα για ένα σύγχρονο, ένα κανονικό πρό-
τυπο διοίκησης, ικανό να απαντήσει στις προκλήσεις της εποχής
και φυσικά να ικανοποιήσει τις απαιτήσεις των Ελλήνων πολιτών.
Χτίζουµε, λοιπόν, σιγά σιγά ένα κράτος αποτελεσµατικό στην
υπηρεσία του Έλληνα πολίτη. Ο µεγαλύτερος νεοτερισµός λοι-
πόν είναι η υπαγωγή της διαδικασίας επιλογής στον ΑΣΕΠ, τον
ανεξάρτητο αυτό φορέα, που εγγυάται τη διαφάνεια και την προ-
στασία του δηµοσίου συµφέροντος. Και αναρωτιέµαι είναι αυτό
ρουσφετολογικό, όπως ακούστηκε στην Αίθουσα αυτήν, εδώ,
πριν από λίγο;
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Επιπλέον, φέρνουµε ένα νέο σύστηµα αξιολόγησης. Είναι ση-
µαντική η επιλογή µε αξιοκρατία, όµως αυτό δεν φτάνει. Η τα-
κτική αξιολόγηση δεξιοτήτων και αποτελεσµάτων σε κάθε στέ-
λεχος είναι αναγκαία. Έτσι λοιπόν η Κυβέρνηση φέρνει µια σειρά
από εργαλεία αξιολόγησης των διοικήσεων, υιοθετώντας βέλτι-
στες πρακτικές που εφαρµόζονται εδώ και πάρα πολλά χρόνια
σε πάνω από πενήντα χώρες του εξωτερικού. Το κάνει ήδη η Ευ-
ρώπη εδώ και δεκαετίες. Ήρθε λοιπόν η ώρα να το κάνουµε και
εµείς εδώ στην πατρίδα µας. Τέλος, επιτέλους σπάει το ταµπού
της ανταµοιβής στο δηµόσιο. Επιτέλους δίνεται η δυνατότητα για
µπόνους παραγωγικότητας σε όποιο στέλεχος της δηµόσιας δι-
οίκησης πετύχει τους στόχους που του έχουν τεθεί. Έτσι µπο-
ρούµε να προσελκύσουµε τους καλύτερους της αγοράς. 

Δυστυχώς, η Αντιπολίτευση, εµφορούµενη κλασικά από τον οί-
στρο της αντίδρασης σε κάθε πρωτοβουλία της Κυβέρνησης και
από δυσανεξία βέβαια σε δοµικές µεταρρυθµίσεις, σήµερα έρ-
χεται εδώ και αντιδρά. Άκουσα και στις επιτροπές, αλλά και εδώ
σήµερα από το πρωί, συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ κυρίως, να ισχυ-
ρίζονται ότι την επιλογή των στελεχών θα κάνει απευθείας η
Υπουργός, το Μέγαρο Μαξίµου, ο Πρωθυπουργός ο ίδιος. Ακού-
στηκε πριν από λίγο ότι θα υπάρχει ασφυκτικός, λέει, έλεγχος
από τον ίδιο τον Πρωθυπουργό. Ενδεχοµένως, λοιπόν, κάποιοι
στην Αίθουσα αυτή ξεχνούν σκόπιµα να αναφέρουν ότι το Υπουρ-
γείο θα επιλέγει αυτούς που πέρασαν µε επιτυχία τα σχετικά τεστ
και αξιολογήθηκαν ως κατάλληλοι και ικανοί από τη διαδικασία
ΑΣΕΠ. Ξεχνούν αυτοί οι ίδιοι συνάδελφοι να αναφέρουν ότι όλα
τα προηγούµενα χρόνια -τι συνέβαινε;- ο εκάστοτε Υπουργός διά-
λεγε για τις θέσεις στελεχών στη δηµόσια διοίκηση ελεύθερα
όποιον επιθυµούσε, χωρίς απαραίτητα να έχει προηγηθεί η οποι-
αδήποτε αξιολόγηση. Μάλιστα, µέσα στην πολιτική τρικυµία που
βιώνει ο ΣΥΡΙΖΑ το τελευταίο διάστηµα, ακούσαµε εµµέσως πλην
σαφώς και την φοβερή, πρωτοφανή πρόταση της συµµετοχής
του προσωπικού κάθε φορά στην επιλογή της διοίκηση ενός
φορέα µέσω εκλογής. Το είχε γράψει στα αγγλικά ο κ. Κασσελά-
κης αυτό, σε επίσηµες προτάσεις που είχε στείλει στην κ. Αχτσιό-
γλου.

ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ:…(Δεν ακούστηκε)
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΧΑΤΖΗΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: Δυστυχώς, κάποιοι

προσπάθησαν σήµερα να το ανασκευάσουν, αλλά τα γραπτά,
κυρία συνάδελφε, σας διαψεύδουν. 

Τι µας λέει, λοιπόν, σήµερα ο ΣΥΡΙΖΑ; Μας λέει ότι προτιµά
ένα µοντέλο επιλογής ασύµβατο µε τη σύγχρονη αντίληψη για τη
δηµόσια διοίκηση. Δηλαδή τι µας λέει ο ΣΥΡΙΖΑ; Μας λέει να
πάµε ολοταχώς πίσω στο παρελθόν. Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, δεν πρέπει σε καµία περίπτωση –και νοµίζω ότι θα συµφω-
νήσει και η κυρία Υπουργός- να υποτιµούµε τη γνώση, τον επαγ-
γελµατισµό και την αποτελεσµατικότητα των σηµερινών διοικη-
τών του δηµοσίου, των προέδρων και άλλων υψηλών αξιωµατού-
χων, διότι και εκείνοι επελέγησαν µε διαδικασία που ισχύει µέχρι
σήµερα, αλλά τους αναγνωρίζουµε όλα όσα πέτυχαν, ο καθένας
βέβαια στον βαθµό που µπόρεσε. 

Το παρόν νοµοσχέδιο έρχεται ως µια έµπρακτη υλοποίηση της
δέσµευσης του Κυριάκου Μητσοτάκη για την προώθηση µεταρ-
ρυθµίσεων που φέρουν τη λεγόµενη αλλαγή πολιτικού παραδεί-
γµατος. Ναι, γιατί εµείς θέλουµε να ενισχυθεί η εµπιστοσύνη των
πολιτών στις υπηρεσίες από το κράτος, θέλουµε διαφάνεια και
αντικειµενικότητα σε όλα τα επίπεδα, θέλουµε ένα κράτος που
θα υπηρετεί πραγµατικά την κοινωνία χωρίς εκπτώσεις. 

Σήµερα ανοίγει σιγά σιγά ένας µεγάλος δρόµος για ένα δηµό-
σιο που θα ανταποκρίνεται στις ανάγκες κάθε Ελληνίδας, κάθε
Έλληνα, χωρίς να τους ταλαιπωρεί και κυρίως χωρίς να τους
απογοητεύει, να τους προσβάλλει, γιατί αυτό είναι το µεγάλο
στοίχηµα. Εµείς ψηφίζουµε σήµερα αυτή τη µεγάλη µεταρρύθ-
µιση µε έναν και µόνο στόχο, οι πολίτες να έχουν σε καλύτερες
υπηρεσίες πρόσβαση και πολύ ταχύτερα γιατί αυτό πάνω από
όλα τους αξίζει. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Υπουργό κ. Τριαντόπουλο για

την υποστήριξη της τροπολογίας. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρί-

σης και Πολιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρία Υπουργέ, θέλω να αναφερθώ στην τροπολογία του νο-
µοσχεδίου, µια τροπολογία η οποία περιλαµβάνει δύο διατάξεις
που σχετίζονται άµεσα µε το σχέδιο στήριξης και αποκατάστα-
σης που υλοποιείται αυτή τη στιγµή στη Θεσσαλία, αλλά και στο
σύνολο των περιοχών που έχουν πληγεί από τα πρωτοφανή πληµ-
µυρικά φαινόµενα του Σεπτεµβρίου. 

Η πρώτη διάταξη είναι διάταξη του Υπουργείου Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων. Είναι αυτή που ανοίγει ουσιαστικά τον
δρόµο για άµεσες και σηµαντικές ενισχύσεις προς τον πρωτο-
γενή τοµέα που επλήγη από τις πρωτοφανείς πληµµύρες. Είναι
η διάταξη µε την οποία θεσµοθετείται ο τρόπος για τη χορήγηση
ενίσχυσης στις γεωργικές εκµεταλλεύσεις που επλήγησαν, µέσω
του ΕΛΓΑ, µια ενίσχυση που βαρύνει τον κρατικό προϋπολογι-
σµό, µια ενίσχυση που είναι αφορολόγητη, ακατάσχετη και ανεκ-
χώρητη, µια ενίσχυση που θα αρχίσει να καταβάλλεται µετά την
ολοκλήρωση της διαδικασίας για το ζωικό κεφάλαιο και θα ακο-
λουθηθεί η φυτική παραγωγή κατά το τελευταίο δεκαήµερο του
Νοεµβρίου, όπως έχει ανακοινωθεί από το Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων και τον Υπουργό τον Λευτέρη τον Αυ-
γενάκη, µια ενίσχυση υψηλότερη από ό,τι έχει χορηγηθεί στο πα-
ρελθόν. 

Άλλωστε η µεγάλη φυσική καταστροφή που έπληξε τη Θεσσα-
λία δεν έχει προηγούµενο, δεν έχει σύγκριση µε το παρελθόν.
Και φυσικά η εν λόγω ενίσχυση συνοδεύεται από την επιχορή-
γηση του πλαισίου της κρατικής αρωγής που στηρίζει και τις
αγροτικές εκµεταλλεύσεις, εστιάζοντας στο πάγιο κεφάλαιο, στο
έγγειο κεφάλαιο, στον εξοπλισµό, αλλά και στο φυτικό κεφάλαιο,
πλαίσιο της κρατικής αρωγής που περιλαµβάνει και την πρώτη
αρωγή προς τις αγροτικές εκµεταλλεύσεις, η οποία έχει αρχίσει
να χορηγείται σε αγρότες και κτηνοτρόφους. Ήδη έχουν χορη-
γηθεί 16,2 εκατοµµύρια ευρώ σε επτά χιλιάδες επτακόσιους
αγρότες που αιτήθηκαν στην πλατφόρµα της πρώτης αρωγής.
Συνολικά έχουν χορηγηθεί 86,4 εκατοµµύρια ευρώ σε περίπου
είκοσι δύο χιλιάδες πεντακόσιους αιτούντες συµπολίτες µας και
νοικοκυριά σε λιγότερο από δύο µήνες.

Φυσικά, το έργο συνεχίζεται µε τους ίδιους εντατικούς ρυθ-
µούς. Συνεχίζεται και από τους υπαλλήλους του Υπουργείου Κλι-
µατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας. Για αυτό και είναι
ιδιαίτερα σηµαντική και η δεύτερη διάταξη της τροπολογίας µε
την οποία τακτικοί υπάλληλοι που έχουν αποσπαστεί στη Γενική
Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας µπορούν εν συνεχεία να µε-
ταταχθούν, συνεχίζοντας απρόσκοπτα το έργο που παράγεται
από το Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας.
Πρόκειται για διάταξη που συνεισφέρει στη δυναµική, σε όρους
ανθρώπινου δυναµικού του Υπουργείου, αλλά και του έργου που
επιτελείται.

Τέλος, η τροπολογία περιλαµβάνει και µία τρίτη διάταξη, αυτή
του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, για προθε-
σµίες προς διευκόλυνση των σχετικών διαδικασιών. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε κι
εµείς.

Τον λόγο έχει ο κ. Δηµήτρης Κούβελας.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ένα ακόµα ση-

µαντικό µεταρρυθµιστικό βήµα γίνεται σήµερα µε το νοµοσχέδιο
που συζητάµε, την πρωτοβουλία του Υπουργείου Εσωτερικών. 

Δεν είναι πλέον παράδοξο για όσους συµµετέχουµε στις συ-
ζητήσεις στις επιτροπές και στην Ολοµέλεια αυτής της περιόδου
ότι ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ στέκονται αρνητικά και σε αυτό το
νοµοσχέδιο. Ο λόγος είναι απλός. Βλέπουν τις σηµαντικές πρω-
τοβουλίες προς τη σωστή κατεύθυνση και αυτό τους εκθέτει
ακόµα περισσότερο. 

Δεν είµαι σίγουρος, κυρίες και κύριοι Βουλευτές συνάδελφοι
των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης, ότι είστε έτοιµοι στ’ αλήθεια
να συγκρουστείτε µε τις χρόνιες παθογένειες του πελατειακού
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κράτους, το οποίο σας στήριξε τις περασµένες πολλές δεκαετίες.
Οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ µάς θύµισαν το δικό τους …

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Δεν προέρχεστε από παρθενογένεση, συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ,

είναι γνωστό αυτό άλλωστε.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Πόσω µάλλον εσείς!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Εµείς κινούµαστε διαρκώς προς τη

σωστή κατεύθυνση, βελτιώνοντας το κράτος, βελτιώνοντας τη
χώρα, µε στόχο το µέλλον των παιδιών µας. 

Μας θυµίσατε, λοιπόν, οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ τον δικό σας
νόµο του 2016. Ποιον; Αυτόν που ακυρώθηκε σε µεγάλο µέρος
του λόγω του ότι οι προκηρύξεις του ήταν «φωτογραφικές». Βελ-
τιώσαµε τις ρυθµίσεις του σε πρώτο χρόνο µε προηγούµενη νο-
µοθετική πρωτοβουλία και εσείς επιµένετε τώρα γιατί αλλάζουµε
τον νόµο της προηγούµενης κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας.
Μα, είναι πάρα πολύ απλό. Εµείς θα συνεχίσουµε σταθερά προς
το καλύτερο. Είναι κακό αυτό; Δεν είναι το ζητούµενο; Προφανώς
και ναι. 

Το ΠΑΣΟΚ από την άλλη αρκείται στο να µας θυµίζει την ίδ-
ρυση της Εθνικής Σχολής Δηµόσιας Διοίκησης το 1983. Θυµίζω
στους νεότερους σε ηλικία συναδέλφους ότι η λειτουργία της
Σχολής Δηµόσιας Διοίκησης -κύριε Δουδωνή, ξέρετε πολύ καλά
το ιστορικό της σχολής αυτής- οργανώθηκε σε στέρεη βάση στα
πρότυπα της γαλλικής Senat από την κυβέρνηση του Κωνσταντί-
νου Μητσοτάκη το 1991. Τότε ξεδίπλωσε τα φτερά της και σή-
µερα αφήνει πίσω της διαρκώς γενιές αποφοίτων, νέων στελεχών
της δηµόσιας διοίκησης, άξιων δηµοσίων λειτουργών.

Ναι, πράγµατι ανήκει στις χρόνιες παθογένειες το σύστηµα επι-
λογής των διοικήσεων των φορέων του ευρύτερου δηµόσιου
τοµέα. Κάποια πράγµατα όντως δεν αλλάζουν εύκολα. Για την
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας επαναλαµβάνω ότι η προσπά-
θεια για το καλύτερο θα είναι διαρκής, ακολουθώντας τις καλές
διεθνείς πρακτικές και εφαρµόζοντάς τες όπου αυτές ταιριάζουν.

Θα κάνω κάποιες ειδικότερες επισηµάνσεις για το νοµοσχέδιο,
πάντα σε σχέση µε τις παρεµβάσεις των συναδέλφων, ιδίως της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Με ενδιαφέρον είδαµε την προσπά-
θειά σας να υπερασπιστείτε την αριστεία. Απαιτούσατε ο διοικη-
τής των Οργανισµών Δηµόσιας Διοίκησης να είναι κάτοχος
διδακτορικού τίτλου. Πολύ καλοδεχούµενο και αυτό πραγµατικά
ως πρακτική, όταν, µάλιστα, την υπερασπίζεστε εσείς που στο
παρελθόν κάθε άλλο παρά σηµασία δίνατε στα τυπικά προσόντα.
Αρκούσε απλά να είναι κοµµατικό στέλεχος κάποιος και αυτό τού
έδινε διαβατήριο καταλληλότητας. 

Είναι, πράγµατι, σηµαντικό προσόν, κυρία Υπουργέ, η κατοχή
διδακτορικού τίτλου. Θα συµφωνήσω µε αυτή την άποψη. Θα
µπορούσε να δίνει κάποια επιπλέον µόρια. Δεν νοµίζω ότι µπορεί
να διαφωνήσει κάποιος µε αυτό. Όµως, το µεταπτυχιακό µε συ-
νάφεια του αντικειµένου, το οποίο θα κληθεί να διαχειριστεί για
λογαριασµό του δηµόσιου φορέα ο υποψήφιος, είναι αρκετά
ισχυρό «φίλτρο» αξιολόγησης, τυπικό προσόν, σε συνδυασµό,
βέβαια, µε όλα τα υπόλοιπα προσόντα, όπως η εργασιακή εµπει-
ρία που διαθέτει στον ίδιο τοµέα ο υποψήφιος, όπως και όλα τα
άλλα, βέβαια.

Αναρωτιέται κάποιος γιατί η απορία αναφορικά µε το τεστ δε-
ξιοτήτων. Πρόκειται για µια διεθνή καλή πρακτική. Παντού κά-
ποιος µπορεί να βρεθεί οποιαδήποτε στιγµή «αντιµέτωπος» µε
µια τέτοια δοκιµασία όταν πρόκειται να κριθεί και να αξιολογηθεί
είτε για να επιλεγεί είτε για να βελτιώσει την θέση του εργασιακά.
Σας θυµίζω τα παιδιά του δηµοτικού που συµµετέχουν σε τέτοι-
ους διεθνείς και πανελλήνιους διαγωνισµούς, όπου δοκιµάζονται
σε τεστ δεξιοτήτων. Πώς µπορεί, αλήθεια, κάποιος να δει πολι-
τική σκοπιµότητα σ’ αυτά;

Όσο για την ξένη γλώσσα, νοµίζω ότι δεν θέλει περισσότερη
συζήτηση και επιχειρηµατολογία. Είναι απλά αναγκαία. Θα βλέ-
παµε σκοπιµότητα εάν κάποιος επιχειρούσε να υπερασπιστεί την
αντίθετη θέση. 

Συζήτηση έγινε και για τη συνέντευξη. Αυτή έχει ως άριστα τα
οκτακόσια µόρια, δηλαδή περίπου το ένα τέταρτο του συνόλου
των τριών χιλιάδων µορίων που είναι το απόλυτο που µπορεί να
συγκεντρώσει ένας υποψήφιος και φυσικά, αφορά και στην αξιο-
λόγηση στοιχείων της προσωπικότητας του υποψηφίου. Είναι,

µάλιστα, τέτοια η «δοσολογία» που απλά θα διευκολύνει την τε-
λική επιλογή ανάµεσα σε υποψηφίους υψηλών προσόντων και θα
βοηθήσει ώστε ο κατάλληλος άνθρωπος να βρεθεί στην κατάλ-
ληλη θέση ανάµεσα σε επτά που τελικά θα προταθούν στον
Υπουργό και από επτά θα προταθούν τρεις για να έχει ο πολιτι-
κός προϊστάµενος του φορέα τον τελικό λόγο. 

Τι θα θέλατε άραγε; Ποιος από τους συναδέλφους της Αντι-
πολίτευσης µπορεί να ισχυριστεί ότι η αξιολόγηση της προσωπι-
κότητας και η ανάγκη ο κατάλληλος άνθρωπος να βρεθεί στην
κατάλληλη θέση δεν είναι καθοριστικό στοιχείο; Θα θέλατε άσχε-
τους αλλά «ηµετέρους»; Εµείς επιµένουµε να είναι ο καλύτερος
και όχι οποιοσδήποτε αρκεί να είναι «δικό µας παιδί». 

Κλείνοντας, θα µείνω στα καλά νέα που συµπληρώνουν το
πλαίσιο της νοµοθετικής πρωτοβουλίας του Υπουργείου Εσωτε-
ρικών, γιατί υπάρχει στη συνέχεια το σχέδιο δράσης το οποίο
οδηγεί στην αξιολόγηση, η οποία θα φέρει και τις συνέπειες είτε
µπόνους και επιβράβευση είτε ακόµα και πρόωρη αποχώρηση
του ανθρώπου που θα επιλεγεί να διοικήσει. Τα καλά νέα, λοιπόν,
είναι αυτά που εξήγγειλε νωρίτερα ο Πρωθυπουργός πως οι απο-
δοχές του θα φτάνουν τις αποδοχές του Γενικού Γραµµατέα
Υπουργείου, αλλά αυτό εδώ δεν είναι µόνο ένα οικονοµικό κίνη-
τρο. Πιστεύουµε ότι θα δώσει την ευκαιρία και σε νέους ανθρώ-
πους του ιδιωτικού τοµέα που σήµερα δραστηριοποιούνται µε
επιτυχία στο εξωτερικό, αλλά και στους δηµοσίους υπαλλήλους
οι οποίοι κάνουν µια λαµπρή καριέρα στη δηµόσια διοίκηση να
ανταγωνιστούν και βέβαια, να µην αφήσουν έξω από τις επιλογές
τους και τις αποµακρυσµένες περιοχές της Ελλάδας και τα νησιά
µας που έχουν και αυτά ανάγκη από στελέχωση υψηλού επιπέ-
δου. 

Σας καλώ να στηρίξουµε το παρόν σχέδιο νόµου. 
Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ο Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Λαµπρούλης Γε-

ώργιος. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Την ώρα που συζητάµε, σήµερα εδώ στη Βουλή, το συγκεκρι-

µένο νοµοσχέδιο, στη Γάζα συνεχίζονται και κλιµακώνονται οι
χερσαίες επιχειρήσεις και οι δολοφονικοί βοµβαρδισµοί του ισ-
ραηλινού κατοχικού στρατού, µετατρέποντας τη Γάζα σε ένα
απέραντο σφαγείο και νεκροταφείο χιλιάδων αµάχων και παιδιών.
Ο ελληνικός λαός, από άκρη σε άκρη σε όλη τη χώρα, τούτες τις
ηµέρες, µέσα από πολύµορφες κινητοποιήσεις, εκφράζει την αλ-
ληλεγγύη του, συντάσσεται µε τον δίκαιο αγώνα του παλαιστινια-
κού λαού ενάντια στην κατοχή, το δικαίωµά του να έχει πατρίδα,
απαιτώντας να σταµατήσει η σφαγή, για απεµπλοκή της Ελλάδας
από τα δολοφονικά σχέδια των ΗΠΑ, του ΝΑΤΟ, της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και του Ισραήλ, για καµµία υποστήριξη στην κυβέρνηση
Νετανιάχου και στο κράτος-τροµοκράτη του Ισραήλ. Να τερµα-
τιστεί η ισραηλινή κατοχή. Δηµιουργία ανεξάρτητου και βιώσιµου
παλαιστινιακού κράτους µε πρωτεύουσα την Ανατολική Ιερουσα-
λήµ στα σύνορα του 1967. Και ακριβώς αυτή η αλληλεγγύη του
ελληνικού λαού στον παλαιστινιακό λαό θα εκφραστεί και στο
συλλαλητήριο την επόµενη Κυριακή στο Σύνταγµα. 

Σε ό,τι αφορά στο νοµοσχέδιο, πρόκειται για ένα σχέδιο νόµου
του οποίου οι ρυθµίσεις είναι αναγκαίες ώστε να προσαρµοστεί το
σύστηµα επιλογής των διοικήσεων των δηµόσιων φορέων στις
αντιλαϊκές, αντιδραστικές αναδιαρθρώσεις -µεταρρυθµίσεις λέτε
εσείς- που συντελούνται σταδιακά εδώ και χρόνια στο αστικό κρά-
τος, προκειµένου αυτό να ανταποκριθεί στις απαιτήσεις της καπι-
ταλιστικής ανάπτυξης. Και η υπηρέτηση αυτού του στόχου επι-
βάλλει το αστικό κράτος και οι µηχανισµοί του να γίνουν πιο απο-
τελεσµατικοί, ευέλικτοι, προκειµένου να υλοποιούν, να εξυπηρε-
τούν τις ανάγκες του κεφαλαίου. Κράτος επιτελικό, όµως, εχθρικό
για τον λαό και τις ανάγκες του. Και ακριβώς αυτό το επιτελικό
κράτος, το επιλεκτικά ανίκανο, βίωσε και βιώνει ο λαός µας µε τον
πιο τραγικό τρόπο, µε την πανδηµία, τους σεισµούς, τις πυρκαγιές
και τις πληµµύρες, τα Τέµπη και άλλα, που άφησαν, όµως, πίσω
τους χιλιάδες νεκρούς, καταστροφές και ανθρώπινο πόνο. 
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Προτάσσετε ξανά τις έννοιες της αξιοκρατίας, της διαφάνειας,
της αποτελεσµατικότητας, που χρόνια τις ακούµε από όλους
εσάς που κυβερνήσατε, όλα τα κόµµατα. Επιχειρείτε να αποπρο-
σανατολίσετε τον λαό, όπως κάνετε χρόνια τώρα στη µεταξύ σας
αντιπαράθεση Νέα Δηµοκρατία - ΣΥΡΙΖΑ – ΠΑΣΟΚ, προσπαθώ-
ντας τι να κάνετε; Να κρύψετε τη στρατηγική σας σύµπλευση
στην υλοποίηση ακριβώς αυτών των αντιλαϊκών πολιτικών επιλο-
γών που κάθε κυβέρνηση υλοποιεί απαρέγκλιτα, πιάνοντας το
νήµα από εκεί που το άφησε η προηγούµενη. 

Μάλιστα, προκειµένου να µείνει στο απυρόβλητο, ακριβώς,
αυτή η πολιτική σας, η βαθύτατα αντιλαϊκή πολιτική σας, φτάνετε
στην κάλπικη ψευτοαντιπαράθεση και αλληλοκατηγορείστε για
την ικανότητα, την αποτελεσµατικότητα κ.ά. των εκάστοτε διοι-
κήσεων, εκτοξεύοντας βέλη ο ένας στον άλλον για τις επιλογές
των προσώπων ή του τρόπου επιλογής τους. 

Χαρακτηριστικό παράδειγµα ο χώρος της υγείας και οι επιλο-
γές των διοικητών στα νοσοκοµεία του ΕΣΥ που κάθε τόσο γίνο-
νται αντικείµενο αντιπαράθεσης µεταξύ Νέας Δηµοκρατίας –
ΣΥΡΙΖΑ - ΠΑΣΟΚ κ.ά.. Τσακώνεστε για τα προσόντα των διοικη-
τών ή για το αν τηρήθηκε η αξιοκρατία, µιλώντας για βόλεµα των
πολιτικών παιδιών του ενός ή του άλλου και άλλα τέτοια. Όµως,
τι δεν λέτε; Δεν λέτε ότι το βασικό κριτήριο µε το οποίο επιλέγο-
νται οι διοικητές των νοσοκοµείων δεν είναι άλλο από την ικανό-
τητά τους να υπηρετούν και να προωθούν αποτελεσµατικά την
πολιτική της ιδιωτικοποίησης και της εµπορευµατοποίησης της
υγείας, τη λειτουργία των δηµόσιων µονάδων µε καθαρά ιδιωτι-
κοοικονοµικά κριτήρια, την ευθυγράµµιση των δαπανών µε τις
περικοπές που προβλέπει κάθε χρόνο ο κρατικός προϋπολογι-
σµός, τις παραπέρα ανατροπές στις εργασιακές σχέσεις των
υγειονοµικών. Όλα αυτά, δηλαδή, που αποτελούν τον πυρήνα
της πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τον οποίο εσείς -όλων
των κοµµάτων- αποδέχεστε, υπηρετείτε και υλοποιείτε. 

Κανένας, λοιπόν, πόνος δεν σας έπιασε, κύριοι της Κυβέρνη-
σης, για την υγεία του λαού και τη λεγόµενη αναβάθµιση του δη-
µόσιου συστήµατος υγείας που και αυτή τη βλέπετε µέσα από το
πρίσµα της παραπέρα ιδιωτικοποίησης και εµπορευµατοποίησης,
µέσα δηλαδή από την αύξηση των πληρωµών για τους ασφαλι-
σµένους είτε απευθείας είτε µέσω των ασφαλιστικών ταµείων. Να
γιατί ο ψευδοκαυγάς σας για τις διοικήσεις είναι για το θεαθήναι
και καταλήγει σε καθαρτήριο της πολιτικής που συνθλίβει κυριο-
λεκτικά τα δικαιώµατα και τις ανάγκες των ασθενών και των ερ-
γαζοµένων στην υγεία. 

Εξάλλου, διαχρονικά η πολιτική όλων των αστικών κυβερνή-
σεων έχει στόχο να εναρµονίσει τις δηµόσιες µονάδες υγείας µε
τους νόµους της αγοράς, να βαθύνει την εµπορευµατοποίηση
των υπηρεσιών τους και της λειτουργίας τους, απαλλάσσοντας
χρόνο µε τον χρόνο όλο και περισσότερο το κεφάλαιο και το κρά-
τος του από το κόστος της χρηµατοδότησής τους. Και στην
πρώτη γραµµή αυτής της πολιτικής είναι η εξασφάλιση της περί-
φηµης βιωσιµότητας των δηµόσιων µονάδων υγείας, κλινικών και
εργαστηρίων, µε κριτήριο τα έσοδα που θα εξασφαλίζουν από
την πώληση των εργασιών τους. 

Με αυτό το ανταποδοτικό κριτήριο λειτουργίας εξασφαλίζεται
η λεγόµενη αυτοχρηµατοδότηση των δηµόσιων µονάδων υγείας.
Θα αξιολογούνται η συνέχιση της λειτουργίας τους, η ανάπτυξή
τους, ο περιορισµός ή και το κλείσιµό τους. Δηλαδή, το κριτήριο
του κέρδους θα καθορίζει την ύπαρξη ή όχι δηµόσιων υποδοµών
και παροχών αναγκαίων για την πρόληψη, θεραπεία και αποκα-
τάσταση της υγείας του λαού, ενώ θα ενισχύεται -και ενισχύεται-
και η διαφοροποίησή τους από περιοχή σε περιοχή, γεγονός που
σηµαίνει συνέχιση, επέκταση και εµβάθυνση της λειτουργίας των
νοσοκοµείων µε ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια στη λογική κόστους
– οφέλους, µε βάση για παράδειγµα τις κατευθύνσεις του Οργα-
νισµού Διασφάλισης της Ποιότητας στην Υγεία, ΟΔΙΠΥ Α.Ε., και
τα κριτήρια κοστολόγησης οµοιογενών διαγνωστικών κατηγο-
ριών, τα λεγόµενα της DRGs, τα οποία διαµόρφωσε το Κέντρο
Τεκµηρίωσης και Κοστολόγησης Νοσοκοµειακών Υπηρεσιών στη
διάρκεια διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ και που η Νέα Δηµοκρατία
τα επεκτείνει, γεγονός που σηµαίνει πως όλο και µεγαλύτερο
µέρος του κόστους λειτουργίας, συµπεριλαµβανοµένης µελλο-
ντικά και της µισθοδοσίας τού ολοένα λιγότερου και φθηνότερου

προσωπικό των νοσοκοµείων-επιχειρήσεων, θα πρέπει να καλύ-
πτεται από την πώληση υπηρεσιών υγείας σε ασθενείς-πελάτες
από τον ΕΟΠΥΥ που χρηµατοδοτείται από τους εργαζόµενους εξ
ολοκλήρου και τις ασφαλιστικές εταιρείες. 

Πρόκειται, δηλαδή, για τη λογική των δηµόσιων µονάδων υ-
γείας που λειτουργούν ως αυτοχρηµατοδοτούµενες επιχειρή-
σεις, η οποία θα οξύνει τη διαφοροποίησή τους και θα κρίνει τη
βιωσιµότητά τους ανάλογα µε τα έσοδα που θα έχουν και τον
ανταγωνισµό τους µε τα άλλα νοσοκοµεία, µε τη λαϊκή υγεία,
όµως, να περιορίζεται στα λεγόµενα «βασικά πακέτα», οι όροι
δουλειάς των υγειονοµικών να επιδεινώνονται συνεχώς, ενώ ταυ-
τόχρονα ενισχύεται η ιδιωτική επιχειρηµατική δράση, η οποία -
ειρήσθω εν παρόδω- γιγαντώθηκε τα τελευταία χρόνια και
συνεχώς γιγαντώνεται. 

Αυτή την πολιτική, όσα από τα λεγόµενα αξιοκρατικά κριτήρια
και αν θεσπίζετε, εφάρµοζαν, εφαρµόζουν και προφανώς, στο
µέλλον µε πιο γοργούς ρυθµούς θα κληθούν να εφαρµόσουν
απαρέγκλιτα οι λεγόµενοι µάνατζερ που θα επιλέγετε. Αυτή, λοι-
πόν, είναι η αποστολή τους. Ακριβώς αυτή την πολιτική που υπη-
ρετεί τα συµφέροντα και τα κέρδη του κεφαλαίου, αφήνοντας
ανυπεράσπιστο τον λαό, πρέπει να βάλουν στο στόχαστρο οι
υγειονοµικοί, συνολικά οι εργαζόµενοι, τα λαϊκά στρώµατα, διεκ-
δικώντας πραγµατικά ενίσχυση του δηµόσιου συστήµατος υ-
γείας, προσλήψεις στα νοσοκοµεία, στην πρωτοβάθµια φροντίδα
υγείας, σύγχρονη, δηµόσια και δωρεάν υγεία, φάρµακο, µε βάση
τις τεράστιες δυνατότητες της εποχής, µε κατάργηση κάθε επι-
χειρηµατικής δράσης στην υγεία, στην πρόνοια και στο φάρµακο. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Κουλκουδίνας Σπυρίδων.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συ-

ζητάµε σήµερα το τρίτο κατά σειρά νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Εσωτερικών µέσα σε µόλις τέσσερις µήνες. 

Κυρία Υπουργέ, πυκνό το νοµοθετικό έργο, το οποίο και κατα-
δεικνύει το γεγονός ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας είναι
αποφασισµένη να τρέξει τις µεταρρυθµίσεις για τις οποίες είχε
δεσµευτεί προεκλογικά. Προηγήθηκαν τα νοµοσχέδια –θυµίζω-
για την άρση όλων των περιορισµών στην άσκηση του εκλογικού
δικαιώµατος Ελλήνων πολιτών από το εξωτερικό, αλλά και αυτό
για την αναµόρφωση του συστήµατος διακυβέρνησης των Ορ-
γανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Τα δύο αυτά νοµοσχέδια µαζί
µε το παρόν που συζητάµε σήµερα έρχονται να αλλάξουν την Ελ-
λάδα που ξέραµε µέχρι εχθές. Είναι νοµοσχέδια στοχευµένα που
αλλάζουν τη σχέση κράτους - πολίτη. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο αλλάζει ο τρόπος επιλογής και αξιο-
λόγησης, φυσικά, των διοικήσεων των φορέων του δηµοσίου το-
µέα. Ενισχύεται η αξιοκρατία και η διαφάνεια. Αναβαθµίζονται οι
απαιτήσεις για κάθε θέση, έτσι ώστε στις θέσεις διοίκησης να επι-
λέγονται στελέχη που θα έχουν αυξηµένα προσόντα και ικανότη-
τες. Βελτιώνεται, επίσης, η αποτελεσµατικότητα της δηµόσιας
διοίκησης µέσω της επιτάχυνσης των διαδικασιών και φυσικά, ει-
σάγεται και καθιερώνεται και η αξιολόγηση των διοικήσεων των
δηµοσίων υπηρεσιών µε κριτήριο την επίτευξη των επιδιωκόµε-
νων στόχων, καθώς τα στελέχη θα λαµβάνουν οικονοµική επιβρά-
βευση ως µπόνους και στον αντίποδα, φυσικά, σε περιπτώσεις
µη επίτευξης δίνεται στην κυβέρνηση η δυνατότητα αντικατάστα-
σής τους. Μέτρο µε διπλό όφελος, λοιπόν, που προάγει αφ’ ενός
την παραγωγικότητα και αφ’ ετέρου την αξιοκρατία.

Πρόκειται, αγαπητοί συνάδελφοι, για ένα νοµοσχέδιο-τοµή στη
δηµόσια διοίκηση µε τεράστιο εύρος εφαρµογής, αφού αφορά
σε περισσότερες από εξακόσιες θέσεις προέδρων, αντιπρο-
έδρων, διοικητών και άλλων διοικητικών θέσεων σε φορείς του
δηµοσίου τοµέα. Περιλαµβάνονται νοµικά πρόσωπα δηµοσίου και
ιδιωτικού δικαίου, για τα οποία η επιλογή των διοικήσεων ανήκει
στην κυβέρνηση, νοµικά πρόσωπα µε αρµοδιότητες που εκτείνο-
νται σε όλη την επικράτεια, αλλά και νοµικά πρόσωπα µε πιο ει-
δικό ή και τοπικό χαρακτήρα. Και, βεβαίως, περιλαµβάνει τις
διοικήσεις όλων των νοσοκοµείων της χώρας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
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Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)
Με το νέο σύστηµα επιλογής των διοικήσεων των φορέων του

δηµοσίου η διαδικασία πλέον υπάγεται στον ΑΣΕΠ. Εισάγονται
έτσι πρόσθετα φίλτρα αξιοκρατίας, αντικειµενικότητας, διαφά-
νειας και λογοδοσίας. Αυτή είναι άλλωστε η ουσία ενός κράτους
δικαίου που τόσο µνηµονεύθηκε σήµερα από την Αντιπολίτευση.
Αυτό είναι που στηρίζει το αδιάβλητο της διαδικασίας. 

Επιπλέον, οµαδοποιούνται οι φορείς και τίθενται συγκεκριµέ-
νες προθεσµίες ώστε να επιταχύνονται οι διαδικασίες. Για πρώτη
φορά εισάγονται στον δηµόσιο τοµέα καινοτόµα ψηφιακά εργα-
λεία αξιολόγησης οριζοντίως, εξασφαλίζοντας την απαραίτητη
ισορροπία µεταξύ τυπικών αλλά και ουσιαστικών προσόντων, δια-
σφαλίζοντας έτσι την καταλληλότητα των υποψηφίων για τις προ-
κηρυσσόµενες θέσεις. 

Στο σηµείο αυτό αξίζει να αναφερθεί πως τα τεστ αυτά αξιο-
λογούν ικανότητες και δεξιότητες που δεν σχετίζονται µε συγκε-
κριµένες εµπειρίες ή γνώσεις.

Είναι εργαλεία δοκιµασµένα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
καθώς χρησιµοποιούνται στον δηµόσιο τοµέα σε περισσότερες
από πενήντα χώρες, αλλά και σε διεθνείς οργανισµούς, καθώς
και από µεγάλες εταιρείες, διεθνείς εταιρείες και εταιρείες της
Ελλάδας. 

Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισάγονται πιο αυξηµέ-
νες απαιτήσεις και αυστηρά ελάχιστα προσόντα, όπως υποχρε-
ωτικό πτυχίο ανώτατης εκπαίδευσης, πολύ καλή ή καλή κατά
περίπτωση γνώση ξένης γλώσσας και δέκα έτη εργασιακής
εµπειρίας. Αντιστοίχως για νοσοκοµεία µε τετρακόσιες ή λιγότε-
ρες κλίνες προβλέπονται οκτώ έτη και για φορείς τοπικής εµβέ-
λειας ή όλως ειδικού χαρακτήρα έξι έτη. 

Με τον τρόπο αυτό διασφαλίζεται ότι οι άνθρωποι που θα κλη-
θούν να διοικήσουν έχουν τα απαραίτητα προσόντα και τις ικα-
νότητες για να ανταπεξέλθουν στα καθήκοντά τους για να µη
ζήσουµε ξανά στιγµές φαρσοκωµωδίας της περιόδου διακυβέρ-
νησης ΣΥΡΙΖΑ, τότε που οι εκλεκτοί του κ. Πολάκη τοποθετήθη-
καν στις διοικήσεις των νοσοκοµείων.

Μας κουνάτε το δάχτυλο, λοιπόν, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ,
όταν ο διοικητής του Γενικού Κρατικού Νοσοκοµείου Νίκαιας που
τοποθετήθηκε το 2016 από την τότε ηγεσία παραιτήθηκε µόλις
λίγους µήνες µετά. Γιατί; Γιατί αποδείχθηκε ότι τα πτυχία του
ήταν πλαστά. 

ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ποιανού ήταν πλαστά;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ: Από την άλλη, η περίπτωση του

νοσοκοµείου Σαντορίνης είναι ακόµα πιο τραγική. 
ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Πιο τραγική από της ΕΥΠ;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ: Αναθέσατε τη διοίκησή του σε

ιδιοκτήτη βουλκανιζατέρ λέµε εµείς, εσείς λέτε συνεργείου. Λέτε
«συνεργείου», όπως είπατε πριν από λίγο. Είχε συνεργείο ο άν-
θρωπος µε πτυχίο µηχανολόγου-µηχανικού. Και θέλω να σας ρω-
τήσω: Ποια είναι η συνάφεια του µηχανολόγου-µηχανικού µε τη
διοίκηση µονάδων υγείας; Γνωρίζετε φαντάζοµαι ότι υπάρχουν
µεταπτυχιακά, διδακτορικά προγράµµατα για τη διοίκηση µονά-
δων υγείας. 

ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ντροπή!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ: Τέτοιες διοικήσεις, κυρίες και

κύριοι της Αντιπολίτευσης, δεν έχουν θέση στην Ελλάδα που
οραµατίζεται η Νέα Δηµοκρατία, στην Ελλάδα που χτίζουµε µέρα
µε τη µέρα και σας εκνευρίζει, απ’ ότι καταλαβαίνω, πολύ. Γι’
αυτό και η διαδικασία επιλογής των νέων διοικήσεων θα είναι πο-
λυεπίπεδη, ώστε να διασφαλίζεται η αντικειµενικότητα,, η διαφά-
νεια αλλά και η αξιοκρατία. 

ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Μακάρι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΟΥΛΚΟΥΔΙΝΑΣ: Πιο συγκεκριµένα να σας ανα-

λύσω, να τα ακούσετε, να τα σηµειώσετε, να τα ξέρετε γιατί µπο-
ρεί να κληθείτε στο µέλλον να κυβερνήσετε ξανά και θα πρέπει
να τα έχετε στο µυαλό σας. 

Θα πρέπει να γίνεται πρόσκληση ενδιαφέροντος από το επο-
πτεύων Υπουργείο κατόπιν ελέγχου του ΑΣΕΠ πλέον. Θα ακολου-
θεί γραπτή δοκιµασία µε ηλεκτρονικό τρόπο, η οποία θεσµοθε-
τείται για πρώτη φορά οριζοντίως στον δηµόσιο τοµέα και θα διε-
νεργείται και πάλι από τον ΑΣΕΠ. Εν συνεχεία, θα διενεργείται
συνέντευξη των επτά πρώτων υποψηφίων για κάθε θέση, η σειρά

των οποίων θα έχει βγει κατόπιν µοριοδότησης των προσόντων
τους. Και, τέλος, µετά από τη συνέντευξη θα καταρτίζεται πίνα-
κας των τριών επικρατέστερων υποψηφίων από την αρµόδια Επι-
τροπή Επιλογής Στελεχών και ακολούθως ο αρµόδιος Υπουργός
ή οι αρµόδιοι Υπουργοί θα επιλέγουν τον διοικητή του εκάστοτε
φορέα. 

Με αυτόν τον τρόπο, λοιπόν, θα επιλέγονται αντικειµενικά οι
ικανότεροι, οι οποίοι θα έχουν και αυξηµένη θητεία σε σχέση µε
αυτό που ισχύει σήµερα. Θα έχουν τέσσερα χρόνια αντί για τρία,
ώστε να τους δοθεί περισσότερος χρόνος να ολοκληρώσουν το
έργο τους. 

Τέλος, µε το παρόν νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
έχουµε για πρώτη φορά την εισαγωγή δύο ακόµα καινοτοµιών,
οι οποίες και αφορούν στην αξιολόγηση των διοικήσεων των φο-
ρέων του δηµοσίου, καθώς, πρώτον, θεσµοθετούνται ετήσια σχέ-
δια δράσης για κάθε φορέα, τα οποία εγκρίνονται από τον αρµό-
διο Υπουργό µε ποιοτικούς, αλλά και συγκεκριµένους ποσοτι-
κούς στόχους. Επιπλέον, προβλέπεται η σύναψη συµβολαίου
απόδοσης µεταξύ της διοίκησης κάθε φορέα και του αρµόδιου
Υπουργού µε συγκεκριµένους και µετρήσιµους στόχους. 

Αυτή θα είναι πλέον, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η διαδικα-
σία επιλογής των διοικήσεων στους δηµόσιους οργανισµούς, µια
διαδικασία σύγχρονη, ανοιχτή, αντικειµενική, αξιοκρατική και,
πάνω απ’ όλα, διαφανής, που είναι και µάλλον αυτό το οποίο σας
πειράζει περισσότερο, που θα αξιοποιεί όλα τα υπάρχοντα εργα-
λεία αξιολόγησης, που θα ορίζει στις θέσεις διοίκησης τους ικα-
νότερους και θα τους αξιολογεί κάθε χρόνο, µια διαδικασία η
οποία συµβάλλει έτσι ενεργά στην οικοδόµηση ενός πιο αποτε-
λεσµατικού κράτους στην υπηρεσία των πολιτών, οι οποίοι θα
απολαµβάνουν καλύτερες δηµόσιες υπηρεσίες και ταχύτερη εξυ-
πηρέτηση. 

Για αυτό σας καλώ να αφήσετε πίσω τη µικροπολιτική και να
ψηφίσετε ένα νοµοσχέδιο το οποίο µόνο θετικό χαρακτήρα έχει. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
ο κ. Πλεύρης Αθανάσιος από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Πραγµατικά, αποτελεί θράσος να
ακούµε από την Αντιπολίτευση και δη από τον ΣΥΡΙΖΑ για τοπο-
θέτηση σε θέσεις -και θα αναφερθώ ειδικά στις θέσεις των διοι-
κήσεων νοσοκοµείων- µε βάση κοµµατικά κριτήρια. 

Το 2015 -και το κατέθεσε εδώ πέρα ο Πρωθυπουργός- όταν
αναλάβατε τη διακυβέρνηση, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, δεν
καταργήσατε µε ένα άρθρο και µε έναν νόµο το µνηµόνιο, αλλά
µε ένα άρθρο και έναν νόµο καταργήσατε τις διοικήσεις των νο-
σοκοµείων. Όλες οι διοικήσεις έπαυσαν σε µία ηµέρα και για έναν
σχεδόν χρόνο –έξι, επτά, οκτώ µήνες- τις διοικήσεις τις έκαναν
οι διευθυντές των ιατρικών υπηρεσιών. Φανταστείτε εκείνη την
περίοδο να µας είχε βρει η πανδηµία. Τα νοσοκοµεία δεν είχαν
διοικήσεις και οι τοποθετήσεις οι οποίες βάλατε ήταν τοποθετή-
σεις µε κοµµατικά κριτήρια. 

Ήταν πολύ ενδιαφέρον ο διάλογος που έγινε προηγουµένως
µεταξύ της Υπουργού και του κ. Πολάκη, όπου µάθαµε ότι το µο-
ναδικό προσόν δεν ήτανε το βουλκανιζατέρ, ήταν και ότι ήταν
φίλος του κ. Πολάκη. Και επειδή εγώ δεν θέλω να αφήνω να πέ-
φτει τίποτα κάτω, το πρωί, από αυτό εδώ το Βήµα ο κ. Φάµελλος
εγκάλεσε εµένα, καταθέτοντας και δηµοσίευµα, για τον διοικητή
του Νοσοκοµείου Αγρινίου, ότι τον τοποθέτησα γιατί δήθεν ήταν
φίλος µου, επειδή έτσι είχε αναφερθεί συνάδελφος Βουλευτής.

Σας διαβάζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα προσόντα που
έχει σήµερα o διοικητής του Νοσοκοµείου Αγρινίου: απόφοιτος
διοίκησης επιχειρήσεων στο Οικονοµικό Πανεπιστήµιο, απόφοι-
τος της Εθνικής Σχολής Δηµόσιας Υγείας, τριάντα χρόνια προ-
ϋπηρεσία σε «ΙΑΣΩ», «Ντυνάν» και ασφαλιστικές εταιρείες και για
επτά χρόνια δίδασκε στο µεταπτυχιακό τµήµα του Γαλλικού Ιν-
στιτούτου για δοµές διοίκησης υπηρεσιών υγείας. Γι’ αυτόν τον
άνθρωπο, λοιπόν, τολµά ο κ. Φάµελλος να έρχεται και να µιλά
εδώ επικαλούµενος έναν Βουλευτή που, προφανώς, είχε ενοχλη-
θεί γιατί δεν µπήκε αρεστός στο νοσοκοµείο και παράλληλα κά-
λυπτε τον κ. Ξανθό και τον κ. Πολάκη που µε τις επιλογές τους
είχαν έναν άνθρωπο που είχε βουλκανιζατέρ. Αυτή ήταν, λοιπόν,
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µια ποιοτική διαφορά. 
Επιπλέον τι κάναµε εµείς; 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, παρα-

καλώ. Δεν καταγράφεται τίποτα. Ηρεµήστε. 
Συνεχίστε, κύριε Πλεύρη. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Εγώ θα ήθελα να παραµείνει ο κ. Πο-

λάκης γιατί έχω και άλλα να του πω τώρα. 
Κύριε Πολάκη, µη φοβόσαστε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Πλεύρη, πα-

ρακαλώ. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Μόλις, λοιπόν, αναλάβαµε εµείς το

2019, καµµία διοίκηση που είχε µπει από τον ΣΥΡΙΖΑ και δεν είχε
λήξει, δεν παύτηκε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Αν θέλει ο κ.
Πολάκης, που φεύγει, να του πω τα ονόµατα των διοικητών που
έχουν τη δική του υπογραφή και του κ. Ξανθού και κάνανε κανο-
νικά όλη τους τη θητεία. Συνεργαζόµαστε µαζί τους. Γιατί εµείς
σεβόµασταν ότι είχε υπάρξει µια διαδικασία παρ’ όλο που ήταν
µια αδιαφανής διαδικασία κοµµατική του ΣΥΡΙΖΑ. Αλλά τη σεβα-
στήκαµε. Κάναµε το πρώτο και σηµαντικό βήµα που ήταν ο νόµος
του 2020. Εκεί υπήρχαν κριτήρια. Και τα κριτήρια ακόµα και στις
προσωρινές διοικήσεις κατ’ ελάχιστον ήταν: πανεπιστηµιακό πτυ-
χίο, πενταετής προϋπηρεσία και κατοχή τίτλου ξένης γλώσσας
σε επίπεδο επάρκειας. Με αυτόν τον τρόπο έγιναν οι τοποθετή-
σεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το είπα στην επιτροπή και θέλω
να το επαναλάβω κι εδώ. Αυτό που έζησαν οι διοικητές των νο-
σοκοµείων στη διάρκεια 2020-2023 δεν το έχει ζήσει κανένας δι-
οικητής από καταβολής του ΕΣΥ. Ήταν άνθρωποι οι οποίοι
κλήθηκαν να διαχειριστούν την πανδηµία. Σωστά δίνουµε συγχα-
ρητήρια στους γιατρούς, στους νοσηλευτές, στο λοιπό προσω-
πικό, στο βοηθητικό προσωπικό, στο διοικητικό, αλλά υπήρχαν
και διοικήσεις. Όταν κάποιοι εδώ κάνουν εύκολη κριτική, το
βράδυ που έφταναν να κοιµηθούν τις δύσκολες ηµέρες της παν-
δηµίας αυτοί οι διοικητές έβλεπαν νοσοκοµεία µε 150% πληρό-
τητα. Και αυτοί οι διοικητές χρίζουν σεβασµού. Εγώ από την
πλευρά µου τους ευχαριστώ που συνεργάστηκα µαζί τους. Όλοι
αυτοί οι διοικητές προσέφεραν. Άλλοι ήταν καλοί, άλλοι ήταν µέ-
τριοι, άλλοι ήταν κακοί. Υπήρξε διαδικασία αξιολόγησης, αλλά
όλοι βρέθηκαν σε πρωτόγνωρες συνθήκες. 

Αξίζουν συγχαρητήρια στο Υπουργείο Εσωτερικών. Κυρία
Υπουργέ, πράγµατι υπάρχουν µια σειρά από πρωτοβουλίες που
έχετε αναπτύξει που είναι ξεκάθαρο ότι προωθούν τη µεταρρυθ-
µιστική ατζέντα που έχει θέσει ο Πρωθυπουργός και στο κοµµάτι
της ψήφου των αποδήµων και στα πρώτα νοµοσχέδια που ήρθαν.
Αυτό είναι ένα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο γιατί αυτό που ξεκι-
νήσαµε µε έναν πιο δειλό τρόπο το 2020 ερχόµαστε µε τη γνώση
την οποία έχουµε να το επεκτείνουµε σε ένα πλαίσιο που έχει βα-
σικές αρχές για τις οποίες δεν µπορούµε να διαφωνούµε. 

Πέρα από τα τυπικά προσόντα τα οποία αναφέρονται, επιπλέον
έρχεται το κοµµάτι του τεστ δεξιοτήτων που είναι πάρα πολύ ση-
µαντική διαδικασία και γίνεται παντού. Υπάρχει στοχοθεσία, που
είναι κάτι πρωτοποριακό διότι πλέον ο διοικητής θα ξέρει ποιοι
είναι οι στόχοι του και θα έχει ένα αντικειµενικό κριτήριο να ελεγ-
χθεί από την πολιτική ηγεσία. Φτάνουµε σε ένα κλειστό σύστηµα.
Γιατί άκουσα πολλές φορές να λένε «γιατί να µην καταλήγει το
ΑΣΕΠ στον έναν;». Προσέξτε. Ακόµα και για να φτάσεις στη συ-
νέντευξη πας σε ένα πολύ κλειστό σύστηµα επτά ατόµων. Άρα
έχει γίνει µια πολύ µεγάλη αξιολόγηση. Γίνεται η συνέντευξη.
Φτάνουµε στα τρία άτοµα. Και ναι, όπως πολύ σωστά ειπώθηκε
και από την Υπουργό και από τον Πρωθυπουργό εδώ, υπάρχει το
κοµµάτι της πολιτικής ευθύνης. Και το κοµµάτι της πολιτικής ευ-
θύνης είναι ότι ο Υπουργός πλέον στα άτοµα που έχουν αξιολο-
γηθεί µε τον πλέον αυστηρό τρόπο ότι µπορούν να διοικήσουν
µία δοµή -και στο συγκεκριµένο πλαίσιο ένα νοσοκοµείο, όπως
αναφέρεται σε αυτό που συζητήσαµε- θα έχει και την πολιτική
ευθύνη της επιλογής.

Σε αυτό, λοιπόν, το νοµοσχέδιο επί της αρχής θα έπρεπε να
υπήρχε απόλυτη συµφωνία. Και από εκεί και πέρα να συζητού-
σαµε εάν πρέπει τα χρόνια προϋπηρεσίας να είναι δέκα ή να είναι
λιγότερα, αν πρέπει η συνάφεια να είναι τόσα ή τόσα χρόνια, αν

πρέπει να έχει τόσα ή τόσα µόρια η συνέντευξη ή αν θα πρέπει
να είναι ο διδακτορικός τίτλος. Αλλά αυτά θα έπρεπε να ήταν η
επιµέρους συζήτηση. Η βασική και κεντρική συζήτηση είναι ότι
µια διαδικασία που ξεκίνησε, πλέον ολοκληρώνεται και από δω
και πέρα ο τρόπος µε τον οποίο θα επιλέγονται οι ειδικοί στο δη-
µόσιο είναι ξεκάθαρος. Θα περνά από πάρα πολλά φίλτρα και θα
καταλήγει τελικά στον κόσµο που έχει επιλεγεί και έχει αντικει-
µενικά όλα αυτά τα προσόντα και θα έχει τη δυνατότητα να µπο-
ρέσει να λάβει µια τέτοια θέση. Είναι ένα πλαίσιο που προωθεί
την αξιοκρατία, δίνει ένα έναυσµα σηµαντικό να έρθουν άνθρω-
ποι και από τον ιδιωτικό τοµέα για να µπορέσουν να στελεχώσουν
τις δοµές της διοίκησης. Αναπτύσσεται µία εµπιστοσύνη γιατί
αυτός ο οποίος έρχεται και γνωρίζει ότι µε τη στοχοθεσία δεν
µπορεί αύριο το πρωί να του πουν «σου ζητάµε την παραίτηση».
Και εν τέλει µε όλες αυτές τις διαδικασίες ανοίγουµε περισσό-
τερο τη διοίκηση του δηµοσίου σε όλους τους πολίτες. Σ’ αυτό
έρχεται να προστεθεί η αναφορά του Πρωθυπουργού το πρωί ότι
στις δυνατότητες που υπάρχουν, θα υπάρξουν και καλύτεροι µι-
σθοί. Όταν ζητάς όλα αυτά τα αυστηρά προσόντα…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό ακόµη, κύριε Πρόεδρε, επειδή διεκόπη. Αλλιώς θα
είχα ολοκληρώσει.

Είπα και στην επιτροπή ότι µε την εµπειρία µου ως Υπουργός
Υγείας το άγχος µου ήταν αν θα βρεθούνε και σε περιφερειακά
νοσοκοµεία άτοµα µε τόσα υψηλά προσόντα που ζητάµε. Αν σ’
αυτό συνδέσουµε και παρεµβάσεις που θα γίνουν στο µισθολο-
γικό επίπεδο βάζουµε τις βάσεις. Αυτός που έχει όλα αυτά τα
προσόντα πρέπει να έχει και µια ελκυστική προσέγγιση για να
φύγει από µία ιδιωτική εταιρεία και να έρθει στο δηµόσιο. 

Με αυτές, λοιπόν, τις σκέψεις, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
επί της αρχής το νοµοσχέδιο πρέπει να ψηφιστεί και να στηριχθεί.
Η Υπουργός η ίδια έχει αποδεχτεί µια σειρά από προτάσεις που
κάνατε σχετικά µε επιµέρους διαφωνίες. Αν χρειαστεί να διορθω-
θούν και άλλα να διορθωθούν. Αλλά αυτό το νοµοσχέδιο πρέπει
να είναι ένα µήνυµα ότι όλοι µαζί ερχόµαστε και το στηρίζουµε
γιατί θέλουµε την αξιοκρατία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής

ο κ. Μαρκογιαννάκης Αλέξανδρος από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η επιλογή των διοικήσεων των

φορέων του δηµοσίου έχει υπάρξει από το παρελθόν ένα ακαν-
θώδες θέµα που έχει σηκώσει πολύ σκόνη στη δηµόσια συζήτηση
-το ζήσαµε και µόλις πριν από λίγο-, µε κριτική κυρίως επικεντρω-
µένη στην καταλληλότητα και την αποτελεσµατικότητα των κάθε
φορά επιλογών. Ενταγµένη καθώς ήταν στο πλαίσιο της αντιπα-
λότητας στο κοµµατικό µας σύστηµα υπήρξε πάντοτε το ιδανικό
πεδίο για την ανταλλαγή κατηγοριών περί ηµετέρων και ηµετέ-
ρων. Την ίδια στιγµή, όµως, οι άνθρωποι αυτοί στους οποίους
ανατίθενται οι διοικήσεις είναι πρόσωπα-κλειδιά για τη λειτουργία
του κράτους και για τις υπηρεσίες τις οποίες πρέπει να προσφέ-
ρει στους πολίτες. Είναι, εποµένως, ζωτικής σηµασίας για την
αποτελεσµατικότητα της διοίκησης και την αξιοπιστία του πολι-
τικού µας συστήµατος οι άνθρωποι που τοποθετούνται σε αυτές
τις θέσεις να είναι ικανοί. Είναι κρίσιµο να φέρουν σε αποστολή
αυτό το οποίο τους ανατίθεται, τη διοίκηση, δηλαδή, των µονά-
δων της κρατικής µηχανής από τις οποίες εξαρτάται σε µεγάλο
βαθµό η συνολική ποιότητα της ζωής των Ελλήνων και των Ελ-
ληνίδων. Κι όµως, ενώ αυτό ήταν πάντοτε προφανές είναι πολύ
λίγα τα χρόνια που οι κυβερνήσεις άρχισαν να παίρνουν µέτρα
για τη θέσπιση των διαδικασιών, έτσι ώστε η επιλογή των διοική-
σεων των φορέων του δηµοσίου να διέπεται από διαφάνεια και
αξιοκρατία. Όσα βήµατα και να έγιναν από τότε το ζήτηµα έχει
παραµείνει ανοιχτό. Η αξιοκρατία και η διαφάνεια παραµένουν
επίµαχα θέµατα για τον δηµόσιο διάλογο αλλά και για την απο-
τελεσµατικότητα της κρατικής λειτουργίας. 

Η Κυβέρνηση µε το σχέδιο νόµου που έχει καταθέσει και συ-
ζητάµε σήµερα στη Βουλή πραγµατοποιεί τη µεγαλύτερη και συ-
νολικότερη παρέµβαση των τελευταίων πολλών ετών στον τρόπο
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επιλογής των διοικήσεων των οργανισµών του δηµοσίου. 
Μάλιστα, είναι τόσο µεγάλο το εύρος των ρυθµίσεων και τόσο

σηµαντικές οι καινοτοµίες, που θεωρώ ότι αυτός ο νόµος είναι
ένας µεταρρυθµιστικός νόµος από εκείνους που σηµαδεύουν τη
θεσµική ιστορία ενός κράτους. Τι κάνουµε, λοιπόν, µε αυτό το
νοµοσχέδιο και γιατί νοιώθω ότι πρέπει να τύχει της ψήφισης όχι
µόνο από τους κυβερνητικούς Βουλευτές, αλλά και από τα άλλα
κόµµατα της Βουλής; Πρώτον, κάνουµε την ουσιαστικότερη πα-
ρέµβαση στο ζήτηµα της διαφάνειας, θέτοντας την όλη διαδικα-
σία υπό το ΑΣΕΠ. Δεν νοµίζω να υπάρχει κάποιος συνάδελφος
που να θεωρεί ότι υπάρχει κάτι πιο στέρεο και αξιόπιστο στον
τοµέα της διαφάνειας από το ΑΣΕΠ. Κι όµως, ακούγονται ακόµα
αιτιάσεις και κατηγορίες ότι η Κυβέρνηση µε το νοµοσχέδιο αυτό
επιδιώκει να προωθήσει και πάλι –εντός εισαγωγικών- τα «δικά
της παιδιά» στις διοικήσεις του δηµοσίου. Δεν µπορώ να δια-
νοηθώ πώς κάποια κυβέρνηση θα επιδίωκε τον διορισµό ηµετέ-
ρων, θεσπίζοντας διαδικασίες ΑΣΕΠ. Ειλικρινά, ποιος µπορεί στα
σοβαρά να πιστέψει ότι βάζουµε το ΑΣΕΠ στη διαδικασία, για να
βάλουµε δικά µας παιδιά στις διοικήσεις; Ακούγεται και είναι µια
τελείως παράλογη κριτική. Νοµίζω ότι το αντιλαµβάνεται ο καθείς
εδώ µέσα. 

Δεύτερον, παρεµβαίνουµε αποφασιστικά στο ζήτηµα της αξιο-
κρατίας και της τεχνοκρατικής επάρκειας µε τη θέσπιση ενός
σύγχρονου δοµηµένου και αξιόπιστου τρόπου αξιολόγησης των
υποψηφίων µε βάση αντικειµενικά κριτήρια, σύµφωνα µε τα διε-
θνή πρότυπα και τη διεθνή εµπειρία, όπως προκύπτει από τα συ-
στήµατα δηµόσιας διοίκησης υπολοίπων ευρωπαϊκών κρατών.
Αναβαθµίζουµε, µάλιστα, τις απαιτήσεις προσόντων, ακριβώς
γιατί θέλουµε να έχουµε να επιλέξουµε ανάµεσα στους καλύτε-
ρους και τις καλύτερες για τη διοίκηση των δηµοσίων οργανι-
σµών. 

Κρίσιµο στοιχείο εδώ είναι η καθιέρωση της συνάφειας πτυχίου
ή και εργασιακής εµπειρίας µε τη θέση για την οποία κατατίθεται
η αίτηση. Η συνάφεια είναι ουσιώδες στοιχείο για την τεχνοκρα-
τική επάρκεια των διοικήσεων και η καθιέρωσή της, τουλάχιστον
στα δικά µου µάτια, είναι κάτι αυτονόητο και υποχρεωτικό, γιατί
η τεχνοκρατική επάρκεια της διοίκησης είναι η καλύτερη εξασφά-
λιση για τις υπηρεσίες που θα παρέχουµε ως κράτος στους πο-
λίτες. 

Τρίτον –και εξίσου σηµαντικό µαζί µε όλα τα προηγούµενα που
ειπώθηκαν- είναι το ότι καθιερώνουµε έναν µεθοδικό και συστη-
µατικό τρόπο αξιολόγησης των διοικήσεων µετά την τοποθέτησή
τους. Εξασφαλίζουµε έτσι σταθερότητα στα στάνταρ της απόδο-
σης των διοικήσεων, ώστε να υπάρχει µία συνεχής παραγωγή
καλών αποτελεσµάτων προς όφελος της πολιτείας. Με τα ετήσια
σχέδια δράσης και τα συµβόλαια απόδοσης εισάγουµε στη διοί-
κηση βασικά εργαλεία «on going» αξιολόγησης, αλλά και κίνητρα
και αντικίνητρα ώστε να παρακολουθείται η αποτελεσµατικότητά
της σε κάθε δεδοµένη στιγµή, µε όρους εκ των προτέρων γνω-
στούς και ξεκάθαρους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητάµε
σήµερα είναι εξαιρετικής σηµασίας. Με το νοµοσχέδιο κάνουµε
ακόµα ένα σηµαντικό βήµα για ένα σύγχρονο και αποτελεσµατικό
πρότυπο διοίκησης, το οποίο ανταποκρίνεται στις πολυδιάστατες
προκλήσεις της εποχής και στις απαιτήσεις της κοινωνίας µας.
Το νοµοσχέδιο συµβάλλει έτσι ενεργά στην οικοδόµηση ενός πιο
αποτελεσµατικού κράτους στην υπηρεσία του πολίτη. Δεν αλλά-
ζει απλώς, αλλά µεταρρυθµίζει δραστικά το σύστηµα επιλογής
των διοικήσεων µεγάλου µέρους των φορέων και των οργανι-
σµών του δηµοσίου, άρα επηρεάζει άµεσα τη λειτουργία του κρά-
τους. Ακόµα πιο σηµαντικό είναι ότι επηρεάζει καταλυτικά τις
ζωές των πολιτών, ακριβώς γιατί καθορίζει το ποιοι θα τους υπη-
ρετήσουν µέσα από κρίσιµα πόστα για την αποτελεσµατική λει-
τουργία του κράτους. 

Η στάση όλων µας θα πρέπει να είναι υπεύθυνη και σοβαρή,
όπως αντίστοιχα σοβαρά είναι τα ζητήµατα που αντιµετωπίζει το
νοµοσχέδιο. Δεν νοµοθετούµε εν κενώ. Δεν νοµοθετούµε στα
τυφλά. Όπως υποστήριξα στην έως τώρα οµιλία µου, χτίζουµε
πάνω σε ό,τι θετικό έχει γίνει τα τελευταία χρόνια. Αντλώντας από
τη δύσκολη εµπειρία των τελευταίων ετών, συµπυκνώνουµε όλα
αυτά σε έναν νόµο ο οποίος αφού εγκριθεί, αλλάζει σελίδα στην

ιστορία της ελληνικής διοίκησης. 
Σας καλώ αυτή την αλλαγή να την κάνουµε µαζί, όσο περισσό-

τεροι και περισσότερες γίνεται, γιατί σε τέτοιες περιπτώσεις ση-
µαντικών µεταρρυθµίσεων δεν κρίνονται µόνο αυτές οι παρεµβά-
σεις, αλλά κρινόµαστε όλοι µας. Κρινόµαστε ως πολιτικό σύ-
στηµα από τη στάση µας απέναντι σε αυτές. 

Είναι, λοιπόν, µια στιγµή διπλής, ταυτόχρονης κρίσης: Τι θέ-
λουµε να γίνει και ποιοι το θέλουµε να γίνει, ποιοι κοιτάµε µπρο-
στά, αφήνουµε πίσω µας την αντιπαράθεση για την αντιπαρά-
θεση, ποιοι βάζουµε πλάτη για να γίνουν τα πράγµατα καλύτερα
και πιο ωφέλιµα για τους πολίτες.

Με την ψήφο µας κρίνουµε, αλλά και κρινόµαστε. Ελπίζω στο
τέλος της διαδικασίας να δώσουµε ένα θετικό µήνυµα στην κοι-
νωνία που δεν θα είναι απλώς η έγκριση του σχεδίου, αλλά η ευ-
ρεία στήριξή του.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλούµε τώρα στο
Βήµα τον κ. Διονύσιο Ακτύπη από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ερ-

χόµαστε σήµερα στην Ολοµέλεια προκειµένου να συζητήσουµε
και να ψηφίσουµε ένα ακόµα νοµοσχέδιο που φέρνει το Υπουρ-
γείο Εσωτερικών µέσα σε σύντοµο χρονικό διάστηµα και θέλω
να συγχαρώ την ηγεσία του Υπουργείου για τη µεθοδικότητα και
τη σκληρή δουλειά. Είναι ένα νοµοσχέδιο που εντάσσεται στη γε-
νικότερη στρατηγική και προσέγγιση της Κυβέρνησης του Κυριά-
κου Μητσοτάκη και της Νέας Δηµοκρατίας για τις µεταρρυθ-
µιστικές τοµές στη δηµόσια διοίκηση και στο κράτος εν συνόλω.
Στο επίκεντρο τίθεται η βελτίωση των υπηρεσιών, η καλύτερη
αξιοποίηση του ανθρώπινου δυναµικού µας, των γνώσεων και της
εµπειρίας του, µε στόχο την παροχή αποτελεσµατικότερων υπη-
ρεσιών προς όφελος των πολιτών.

Στέκοµαι ξανά στο γεγονός ότι είναι το τρίτο νοµοσχέδιο που
φέρνει το Υπουργείο για έναν απλό λόγο. Όσο κάποιοι αναλώνο-
νται σε γραφικότητες και αδιέξοδα, όσο κάποιοι ασχολούνται
µόνο µε τα προσωπικά και τα εσωτερικά τους νοµίζοντας ότι παί-
ζουν σε σαπουνόπερα, κάποιοι συνεχίζουν τη σκληρή δουλειά
προς όφελος των πολιτών και της κοινωνίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και από τις δηµοσκοπήσεις φαί-
νεται ότι για ακόµα µια φορά σας απορρίπτει η ίδια η κοινωνία.
Πριν από λίγες ηµέρες είχαµε το νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Υγείας. Όλοι οι φορείς είπαν «ναι» και εσείς είπατε «όχι». Το ίδιο
γίνεται και εδώ. Όλοι οι φορείς σχεδόν λένε «ναι», εσείς λέτε
«όχι».. Έχετε δηµιουργήσει ένα δικό σας κλειστό κύκλωµα, ζείτε
στον δικό σας κόσµο και δεν καταλαβαίνετε τι γίνεται γύρω σας,
ακόµα και όταν η κοινωνία και δηµοσκοπικά και εκλογικά σας κα-
τατάσσει εκεί που σας έχει κατατάξει τον τελευταίο καιρό. Οι πο-
λίτες έχουν ανάγκη από λύσεις. Έχουν ανάγκη τη βελτίωση της
καθηµερινότητάς τους. Έχουν ανάγκη από σοβαρότητα και ειλι-
κρίνεια. Αυτό κάναµε και αυτό θα συνεχίσουµε να κάνουµε χωρίς
εφησυχασµούς, αλλά µε όραµα και σχέδιο. 

Πάµε τώρα στην ουσία του νοµοσχεδίου. Σήµερα κάνουµε ένα
ακόµα βήµα για την οικοδόµηση ενός σύγχρονου και αποτελε-
σµατικού τρόπου διοίκησης στην υπηρεσία του πολίτη, ένα σύ-
στηµα διοίκησης το οποίο ανταποκρίνεται στις προκλήσεις της
εποχής µας και στις απαιτήσεις των πολιτών. Πρόκειται για ένα
σύστηµα που θα βασίζεται στην αξιολόγηση, στην αξιοκρατία και
την αποτελεσµατικότητα. Κατανοώ ότι σε κάποιους αυτές οι έν-
νοιες µπορεί να είναι ξένες ή να προκαλούν αλλεργία. Όµως, τι
να κάνουµε; Αυτό έχει ανάγκη ο τόπος, αυτό ζητά η κοινωνία, δη-
λαδή αξιοκρατία, εργατικότητα, πρόοδο και αποτελεσµατικό-
τητα. 

Αυτά εισάγονται και συζητάµε σήµερα. Το νοµοσχέδιο αφορά
σε περισσότερες από εξακόσιες θέσεις προέδρων, αντιπρο-
έδρων, διοικητών, αναπληρωτών διοικητών, υποδιοικητών σε φο-
ρείς του δηµοσίου, νοµικά πρόσωπα δηµοσίου και ιδιωτικού
δικαίου. Η επιλογή των διοικήσεων αυτών ανήκει στην εκάστοτε
κυβέρνηση. Εµείς, όµως, σήµερα θέλουµε να θέσουµε τη διαδι-
κασία αυτή υπό το ΑΣΕΠ. Θεσµοθετούµε, όπως ανέφερε και η
Υπουργός κατά τη διάρκεια των επιτροπών, πρόσθετα φίλτρα
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αξιοκρατίας, διαφάνειας και λογοδοσίας. Δεν έχουµε µόνο ως
στόχο να επιλεγούν οι ικανότεροι και πιο άξιοι σε αυτές τις θέσεις
ευθύνης, αλλά εισάγονται επιπλέον κριτήρια για την αξιολόγηση
και την αποτελεσµατικότητά τους. Οι διοικήσεις θα αξιολογού-
νται και θα κρίνονται σε τακτική ετήσια βάση και αν δεν πετυχαί-
νουν τους στόχους, θα αντικαθίστανται. 

Δεν θέλουµε απλά να δηµιουργήσουµε αποτελεσµατικότερες
και καλύτερες διοικήσεις, αλλά θέλουµε και να κάνουµε την κοι-
νωνία να πιστέψει ξανά στη δηµόσια διοίκηση. Θέλουµε να ενι-
σχύσουµε την εµπιστοσύνη και το αίσθηµα δικαίου προς το
κράτος, προκειµένου να αισθανθεί και να αντιληφθεί ο κόσµος
ότι τους σεβόµαστε και τους καταλαβαίνουµε. 

Ακούσαµε κατά τη διάρκεια των επιτροπών, αλλά και σήµερα,
κριτική για το γεγονός ότι οι διοικήσεις αυτών των φορέων θα
επιλέγονται από τον εκάστοτε Υπουργό. Ναι, θα επιλέγονται από
τον Υπουργό, όπως γινόταν µέχρι σήµερα, όπως γινόταν και επί
της δικής σας κυβέρνησης και θα αναφερθώ αναλυτικά. Αλλάζει,
όµως, κάτι. Τι αλλάζει τώρα; Ο Υπουργός έρχεται να επιλέξει µία
από τις τρεις επιλογές που έχει στη διάθεσή του, επιλογές που
έχουν φτάσει σε αυτή τη φάση αφού έχουν κριθεί και προκριθεί
από τον ΑΣΕΠ ως επικρατέστεροι, δηλαδή αυτοί που πληρούν
όλα τα αναγκαία κριτήρια, έχουν την ανάλογη εµπειρία, την ανά-
λογη επαγγελµατική συνάφεια και, φυσικά, τις ικανότητες. 

Άρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν επιλέγει ο Υπουργός
όποιον θέλει. Επιλέγει –ξαναλέω- από τους τρεις που έχουν ήδη
περάσει επιτυχώς τα αυστηρά κριτήρια, τα τεστ δεξιοτήτων και
όλη τη διαδικασία του ΑΣΕΠ. 

Για να σας θυµίσω, λοιπόν, επειδή πιθανόν να έχετε επιλεκτική
µνήµη, ότι µε δικό σας νόµο προβλέπατε ίδια λύση, χωρίς, όµως,
όλα τα επιπλέον φίλτρα, χωρίς την αξιολόγηση, χωρίς τα ανα-
γκαία κριτήρια, χωρίς, για παράδειγµα, τα τεστ δεξιοτήτων, χωρίς
την παρακολούθηση διαδικασίας από το ΑΣΕΠ.

Με το παρόν σχέδιο νόµου θέλουµε να βάλουµε τέλος στις
χρόνιες παθογένειες της δηµόσιας διοίκησης που έχουν να κά-
νουν µε την ανορθολογική κατανοµή των στελεχών της, µε τις πε-
λατειακές σχέσεις, µε την κοµµατικοποίηση, µε τα φαινόµενα
διαφθοράς. Θέλουµε να βάλουµε τέλος σε φαινόµενα, όπως, για
παράδειγµα, να διορίζονται διοικητές νοσοκοµείων ή άλλων ορ-
γανισµών άνθρωποι µε τέσσερα πλαστά πτυχία. Θυµόσαστε τι
είχε γίνει στο Κρατικό Νοσοκοµείο της Νίκαιας. Επίσης, προηγου-
µένως αναφέρθηκε το ζήτηµα µε το βουλκανιζατέρ. Εντάξει, εγώ
να δεχτώ την ένσταση για το πτυχίο του µηχανολόγου, αλλά
µήπως µπερδεύουµε λίγο τα πράγµατα, ότι αυτός ο οποίος θε-
ραπεύει τα αυτοκίνητα έχει και θέση να θεραπεύει και ασθενείς;
Αυτά θέλουµε να αλλάξουµε, να πάµε σε διοικήσεις που θα έχουν
κάποια συνάφεια, κάποια σχέση µε το αντικείµενο για το οποίο
θα κληθούν για να τοποθετηθούν, αλλά και να µη διορίζονται άν-
θρωποι που όχι µόνο δεν έχουν καµµία επαγγελµατική συνάφεια,
αλλά ούτε καν τα βασικά προσόντα. 

Οι Έλληνες δεν έχουν µνήµη χρυσόψαρου και µπορούν να κρί-
νουν τις προσπάθειες αλλαγής και εκσυγχρονισµού που επιχειρεί
στο κράτος και στη διοίκηση προς όφελος των πολιτών η Νέα Δη-
µοκρατία, τι έκανε τα προηγούµενα χρόνια ο ΣΥΡΙΖΑ και πώς
φτάσαµε ως εδώ. Φτάνει πλέον µε το κούνηµα του δακτύλου και
τις υποδείξεις. Ο ελληνικός λαός έχει ανάγκη από πράξεις, από
έργο και αποτελεσµατικότητα. Δεν τον ενδιαφέρουν τα τσιτάτα
και οι αοριστολογίες.

Κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν νοµοθέτηµα αντιµετωπίζουµε
χρόνια προβλήµατα της δηµόσιας διοίκησης. Πρέπει να ξεφύ-
γουµε από αστοχίες του παρελθόντος. Να τοποθετηθούν όλες οι
πλευρές ξεκάθαρα, ώστε να µάθει ο ελληνικός λαός ποιοι θέλουν
τους πιο ικανούς και έµπειρους ανεξαρτήτως πολιτικών καταβο-
λών σε θέσεις διοίκησης και ευθύνης και ποιοι κρύβονται πίσω
από σκοπιµότητες και µικροπολιτικά παιχνίδια, τροφοδοτώντας
παθογένειες και ανούσιες συγκρούσεις. 

Το παρόν νοµοθέτηµα κινείται -για τους λόγους που ανέφερα-
στη σωστή κατεύθυνση και καλώ και εγώ όλες τις πλευρές ως έν-
δειξη σοβαρότητας και συνεννόησης να το στηρίξουν. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Ακτύπη και για τη συνέπεια στον χρόνο.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κύριε Πρόεδρε,

θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχετε τον λόγο,

κυρία Υπουργέ.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να κάνω µια σύντοµη παρέµβαση σε σχέση µε την

έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής. Να ενηµε-
ρώσω το Σώµα ότι η έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας περι-
είχε πολύ χρήσιµες παρατηρήσεις οι οποίες στη µεγάλη τους
πλειοψηφία είναι νοµοτεχνικής φύσης και τη µεγάλη πλειοψηφία
των παρατηρήσεων αυτών θα την ενσωµατώσουµε. 

Υπάρχουν δύο οι οποίες άπτονται και ευρύτερων πολιτικών και
νοµικών ζητηµάτων και σε αυτές θα ήθελα -και για να καταγραφεί
στα Πρακτικά- να αναφερθώ ειδικά: Το ένα είναι τα διδακτορικά
και το δεύτερο ο εν δυνάµει περιορισµός στον αριθµό των επι-
λογών σε µια προκήρυξη.

Πρώτον, όσον αφορά στα διδακτορικά, είναι γεγονός ότι στο
σχέδιο νόµου για τις επιλογές στις θέσεις της διοίκησης προβλέ-
πεται προσµέτρηση εκπαιδευτικών προσόντων: πτυχίο, µεταπτυ-
χιακό, εργασιακή εµπειρία, τεστ δεξιοτήτων, συνέντευξη. Τα
διδακτορικά δεν µοριοδοτούνται αυτοτελώς, αλλά µπορούν να
συνεκτιµηθούν ανάλογα µε τη συνάφειά τους στο στάδιο της συ-
νέντευξης. 

Θα αναρωτηθεί κάποιος γιατί το κάνουµε αυτό. Το κάνουµε
διότι πρόκειται για θέσεις οι οποίες είναι αµιγώς διοικητικής
φύσης και για τις οποίες οι πρακτικές γνώσεις της διοίκησης, δη-
λαδή στην πράξη, είναι ιδιαιτέρως κρίσιµες. Σύµφωνα µε τη νο-
µολογία του Συµβουλίου της Επικρατείας ο νοµοθέτης έχει τη
δυνατότητα να παρέχει ευρεία διακριτική ευχέρεια στη διοίκηση
µέσω της διαδικασίας που όλοι εµείς εδώ νοµοθετούµε για την
επιλογή των πιο κατάλληλων υποψηφίων ανάλογα µε τη συγκε-
κριµένη θέση. 

Προφανώς, αυτή η διαδικασία πάντοτε σέβεται την αρχή της
ισότητας, όπως αυτή απορρέει από το άρθρο 5 παράγραφος 1
του Συντάγµατος, και προβλέποντας προσόντα τα οποία συνά-
πτονται µε την προσωπική αξία και ικανότητα των υποψηφίων και
συνάδουν µε τη φύση των καθηκόντων των υπό προκήρυξη θέ-
σεων. 

Τι θα πει αυτό στην πράξη; Αυτό θα πει ότι η αρχή της ισότητας
αποκλείει, για παράδειγµα, την εκδήλωση κάποιας άνισης µετα-
χείρισης µε τη µορφή της εισαγωγής ενός καθαρά χαριστικού
µέτρου µη συνδεόµενου µε αξιολογικά κριτήρια ή µε την επιβολή
µιας αδικαιολόγητης επιβάρυνσης. Δεν υπάρχει τίποτα τέτοιο. Τι
λέµε ως Κυβέρνηση εµείς; Ότι µας ενδιαφέρει ιδιαιτέρως η πρα-
κτική γνώση της διοίκησης και η κατοχή σχετικών δεξιοτήτων.
Εφόσον, όµως, το διδακτορικό είναι συναφές, τότε αυτό µπορεί
να συνεκτιµηθεί. 

Συνοψίζοντας, λοιπόν, για τα διδακτορικά, θα έλεγα ότι το σύ-
στηµα επιλογών το οποίο εµπεριέχεται στο υπό συζήτηση νοµο-
σχέδιο υπαγορεύεται από τις αρχές της ισότητας και της αξιο-
κρατίας, τα απαραίτητα προσόντα θεσπίζονται κατά τρόπο γενικό
και αντικειµενικό για όλους τους υποψηφίους για λόγους δηµο-
σίου συµφέροντος και συγκεκριµένα για την ανάθεση αυξηµένων
και ειδικών καθηκόντων διοίκησης σε έµπειρα και έχοντα ικανή
προϋπηρεσία πρόσωπα.

Έρχοµαι πιο σύντοµα στο δεύτερο ζήτηµα που αφορά στις
πολλαπλές επιλογές. Τι σηµαίνει αυτό στην πράξη; Προβλέπου-
µε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο νοµοσχέδιο τη δυνατότητα
να εκδοθεί µία προκήρυξη για περισσότερες θέσεις. Για παρά-
δειγµα, στα νοσοκοµεία έχουµε εκατόν εξήντα θέσεις διοικητών
και αναπληρωτών διοικητών. Πααλιότερα έβγαιναν εκατόν εξήντα
προκηρύξεις. Εµείς λέµε ότι αυτό είναι αναποτελεσµατικό. Είναι
πολύ καλύτερο να βγει µία προκήρυξη η οποία να εµπεριέχει και
τις εκατόν εξήντα θέσεις, να γίνει µία κεντρική διαδικασία, η
οποία είναι και πιο αποτελεσµατική και εξοικονοµεί πόρους και
σου αφήνει και µια δεξαµενή.

Λέµε, λοιπόν, ότι θα µπορούσε να προβλεφθεί ένας περιορι-
σµός του αριθµού των επιλογών, δηλαδή ένας υποψήφιος να
µπορεί να επιλέξει πέντε θέσεις, πέντε νοσοκοµεία, για παράδει-
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γµα. Γεννάται ένα ερώτηµα: Αυτός ο περιορισµός συνιστά αθέ-
µιτο περιορισµό της ελευθερίας ανάπτυξης της προσωπικότητας;
Συνιστά ένα περιορισµό στην ίση πρόσβαση και επιλογή εργα-
σίας. Εµείς λέµε «όχι, το αντίθετο». Λέµε ότι αυτή η δυνητική πρό-
βλεψη υπαγορεύεται από την ανάγκη της εύρυθµης και αποτε-
λεσµατικής λειτουργίας της διοίκησης. 

Και θα ήθελα να σας το πω µε συγκεκριµένα παραδείγµατα.
Θα προσκοµίσω στα Πρακτικά µία επιστολή του προέδρου του
ΑΣΕΠ, ο οποίος υπογραµµίζει το πόσο προβληµατικό είναι να µην
υπάρχει κανένας περιορισµός. Σκεφτείτε ότι πας και βάζεις εκα-
τόν εξήντα επιλογές. Ξέρετε τι έχει δείξει η πράξη; Στο ΑΣΕΠ έχει
δείξει ότι ένα ποσοστό των τελικών θέσεων που δίνονται, δηλαδή
των τελικών επιλογών, που γίνονται, το όποιο µπορεί να κυµαίνε-
ται από 40% έως και 70%, δεν εµφανίζονται. Γιατί; Γιατί αυτό συν-
δέεται άµεσα µε το ότι βάζει κανείς όσες επιλογές θέλει και άρα
δεν στοχεύει συγκεκριµένα στη θέση που του ταιριάζει περισσό-
τερο. Κατ’ αποτέλεσµα, αν επιλεγεί, µπορεί κάλλιστα να βρεθεί
σε µια θέση στην οποία δεν θέλει να υπηρετήσει. Άρα τον εν δυ-
νάµει περιορισµό του αριθµού των επιλογών υπαγορεύει ακριβώς
η εύρυθµη λειτουργία της διοίκησης. Προφανώς δεν θα µιλήσει
κάποιος για υπέρµετρο περιορισµό -η σκέψη είναι ενδεχοµένως
για πέντε επιλογές-, αλλά θα έλεγα ότι η πλήρης απουσία περιο-
ρισµών επιβαρύνει υπέρµετρα το έργο του αποφασίζοντος ορ-
γάνου. 

Καταθέτω στα Πρακτικά επιστολή του προέδρου του ΑΣΕΠ
που στηλιτεύει ακριβώς το γεγονός ότι σε προκηρύξεις του ΑΣΕΠ
υπάρχει ένα ποσοστό που κυµαίνεται από 40% έως 70% από θέ-
σεις και υποψηφίους που έχουν επιλεγεί και δεν εµφανίστηκαν.
Νοµίζω ότι αυτό υπογραµµίζει την ανάγκη για την εύρυθµη λει-
τουργία της διοίκησης να υπάρχει η δυνατότητα για έναν περιο-
ρισµό στις επιλογές.

Αυτά ως σχολιασµός της Κυβέρνησης για τα ζητήµατα που
θέτει η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής που όπως είπα στην
πάρα πολύ µεγάλη πλειοψηφία τους ενσωµατώνονται.

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Εσωτερικών κ. Νίκη Κεραµέως
καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα επιστολή η οποία
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχει ζητήσει τον
λόγο ο κ. Καζαµίας, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Πλεύσης
Ελευθερίας. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θέλετε να κάνετε

ερώτηση, κύριε Ξανθόπουλε;
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: …ο κ. Καζαµίας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μια ολιγόλεπτη πα-

ρέµβαση ζήτησε και αµέσως µετά θα σας δώσω τον λόγο.
Κύριε Καζαµία, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σχετικά µε την έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας, κυρία

Υπουργέ, µε όλο το σεβασµό, να πω ότι αυτό που λέει δεν σχετί-
ζεται µόνο µε το σηµείο που θίξατε αναφορικά µε τα διδακτορικά. 

Πράγµατι η έκθεση λέει ότι τα διδακτικά είναι ένας τίτλος
σπουδών ο οποίος δεν αναγνωρίζεται, το παρατηρεί αυτό ως ένα
πρόβληµα. Αλλά αυτό που λέει συγκεκριµένα και το οποίο δεν θί-
ξατε στην παρέµβασή σας είναι το εξής: ότι ενώ συνεκτιµώνται
τα διδακτορικά µετά από την επιλογή των επτά, στον προτελευ-
ταίο γύρο, αυτά δεν λαµβάνονται υπ’ όψιν πριν. Αυτό δηµιουργεί
µια αναντιστοιχία. Μπορεί δηλαδή, να προαχθεί στους τελευταί-
ους επτά κάποιος ο οποίος δεν έχει διδακτορικό και να αποκλει-
στεί κάποιος ο οποίος το έχει και αφού αποκλειστεί αυτός που
το έχει, µετά, στον προτελευταίο γύρο των επτά, να αρχίσει να
µετράει το διδακτορικό. Αυτό είναι µια αδικία γι’ αυτούς που
έχουν διδακτορικό και δεν έχουν για άλλους λόγους προαχθεί
στη θέση των επτά. Η αδικία έγκειται στο γεγονός ότι οι υποψή-
φιοι µε απλό µεταπτυχιακό προάγονται εις βάρος των άλλων.

Αυτή είναι µια αναντιστοιχία και κρίνει η έκθεση ότι εδώ δεν
υπάρχει εφαρµογή ίσων κριτηρίων όσον αφορά στα προσόντα.
Δηλαδή, πρέπει να αποφασίσει η Κυβέρνηση: θέλει να λαµβάνο-
νται υπ’ όψιν τα διδακτορικά σε όλα τα στάδια ή δεν θέλει; Εσείς
δεν τα λαµβάνετε στην αρχή υπ’ όψιν, αλλά τα λαµβάνετε µετά

υπ’ όψιν. Η έκθεση σάς λέει: αποφασίστε. Ή έτσι θα το πάτε ή
αλλιώς θα το πάτε. Δεν µπορεί να έχετε και τα δύο. Και αυτό είναι
ζωτικής σηµασίας σηµείο όσον αφορά στο νοµοσχέδιο.

Θα σας το πω και όταν κάνω τη δωδεκάλεπτη παρέµβασή µου
αργότερα, αλλά πρέπει να το επισηµάνω και τώρα. Νοµίζουµε ότι
αποκλείετε τα διδακτορικά διότι θέλετε να διορίσετε έναν τύπο
µάνατζερ ο οποίος σπουδάζει για να έχει µόνο µεταπτυχιακό και
ο οποίος είναι βγαλµένος µέσα από τα πανεπιστήµια, µε πτυχία
όπως είναι τα Master in Business Administration, τα οποία πολύ
σπάνια οδηγούν σε διδακτορικές διατριβές. Δηλαδή, οι διατάξεις
αυτές δεν είναι απλώς ένα λάθος. Είναι κατασκευασµένες ούτως
ώστε να προαγάγουν ένα συγκεκριµένο είδος αποφοίτων µετα-
πτυχιακών για να αναλάβουν αυτές τις θέσεις. Και αυτό είναι µία
κρίσιµη πτυχή του νοµοσχεδίου και είναι µία πτυχή, όπως έχει
επισηµανθεί και από άλλους οµιλητές της Αντιπολίτευσης, η
οποία στην πραγµατικότητα υποβιβάζει τα ακαδηµαϊκά προσόντα
σε τοµείς που έχουν συνάφεια µε το αντικείµενο, για να µπορέσει
να φτιάξει µία καινούργια τάξη διοικητών µάνατζερ. 

Καταλάβατε ποια είναι η ένσταση που εκφράζει η έκθεση; Θα
ήθελα µια διευκρίνιση πάνω σε αυτό, αν επιθυµεί η κυρία Υπουρ-
γός.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Ξανθόπουλε,

ζητήσατε τον λόγο για κάποια ερώτηση; 
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
Επ’ αυτού, κυρία Υπουργέ, για να µην υπάρξει καµµία παρερ-

µηνεία, κάνατε µία δήλωση διευκρινιστική σχετικά µε τα διδακτο-
ρικά, ότι παραµένει όπως έχει στο κείµενο του νόµου και δεν
αλλάζει τίποτα ως προς αυτό. Αυτό είναι το ένα.

Δεύτερον, πραγµατικά η άποψη του κ. Καζαµία είναι τεκµηριω-
µένη. Και εµένα µε προβληµατίζει, αλλά θα ήθελα να σας πω και
κάτι άλλο το οποίο πρέπει να διαλάβετε στον προβληµατισµό σας
και ενδεχοµένως αύριο που έχουµε χρόνο να το δείτε. Γιατί είναι
σχήµα λόγου αυτό που λέτε «εκατόν πενήντα θέσεις, να διορίσεις
στις εκατόν πενήντα θέσεις». Εµείς ανά ΥΠΕ είχαµε µια δυνατό-
τητα να βάζεις τρεις επιλογές, δύο επιλογές. Δηλαδή, έχεις ένα
γεωγραφικό ενδιαφέρον, είσαι από την Ανατολική Μακεδονία και
Θράκη, θα βάλεις µέχρι δύο, δεν θα βάλεις δέκα. Με αυτή την
έννοια, λοιπόν, δείτε µήπως µπορείτε να κάνετε ένα πιο ευέλικτο
και πρακτικό σχήµα τέτοιο που να βοηθήσει. Κυρίως. την πολιτεία
να αντλήσει από τη δεξαµενή των υποψηφίων και βέβαια. τους
πολίτες, οι οποίοι δεν θα περιοριστούν ασφυκτικά σε τρεις επι-
λογές ή σε δύο επιλογές, ό,τι έχετε επιλέξει.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχετε τον λόγο,

κυρία Υπουργέ. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ και τους συναδέλφους.
Κύριε Καζαµία, θα είµαι ξεκάθαρη. Πρώτα απ’ όλα δεν υποβι-

βάζουµε τίποτα. Σεβόµαστε απολύτως τα διδακτορικά, τα εκτι-
µούµε πάρα πολύ. Είναι καθοριστικής σηµασίας για ανθρώπους
ιδιαίτερα που θέλουν να έχουν µία ακαδηµαϊκή καριέρα, µια ερευ-
νητική καριέρα. Εδώ µιλάµε για αµιγώς θέσεις διοίκησης. Και
επειδή ακριβώς το συνταγµατικό πλαίσιο και η νοµολογία του
Συµβουλίου της Επικρατείας λέει ότι ο νοµοθέτης έχει ευρεία
διακριτική ευχέρεια να πει τι συνιστά προσόν για µια θέση και τι
δεν συνιστά, εµείς το λέµε ευθέως: για θέσεις που είναι καθαρά
διοικητικής φύσης το διδακτορικό ως διδακτορικό δεν είναι προ-
σόν. Άρα γι’ αυτό δεν είναι στα µοριοδοτούµενα. 

Άρα η απάντηση στην ερώτησή σας είναι ότι για εµάς και για
τη συγκεκριµένη θέση –το διευκρινίζω, για να µην παρεξηγηθώ-,
όχι ευρύτερα, τα διδακτορικά δεν είναι προσόν. Αλίµονο, φυσικά
και είναι πάρα πολύ σηµαντικό προσόν, όµως, µιλούµε για τη συ-
γκεκριµένη θέση και σε αυτό είναι που σου αφήνει τη διακριτική
ευχέρεια η νοµολογία του Συµβουλίου της Επικρατείας ο νοµο-
θέτης να ορίσει ποια προσόντα απαιτούνται για συγκεκριµένη
θέση, δηλαδή για θέσεις διοίκησης, όπως είναι οι θέσεις για τις
οποίες συζητούµε, τα µοριοδοτούµενα προσόντα είναι το πτυχίο,
είναι το µεταπτυχιακό, είναι η Εθνική Σχολή Δηµόσιας Διοίκησης,
είναι η εργασιακή εµπειρία, το τεστ δεξιοτήτων και ούτω καθεξής.
Δεν είναι το διδακτορικό αυτοτελώς µοριοδοτούµενο προσόν.
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Κύριε Ξανθόπουλε, για το θέµα του περιορισµού του αριθµού
των επιλογών…

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε την άδειά
σας µπορώ να λάβω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θέλετε να προσθέ-
σετε κάτι στο ερώτηµά σας;

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Υπουργέ, ήθελα απλώς
στην απάντησή σας να διαλάβετε και τι κάνουµε µε τις µεταβατι-
κές διατάξεις του άρθρου 10, όπου λέει η Επιστηµονική Υπηρεσία
της Βουλής ότι «συνεπώς η εφαρµογή της µεταβατικής διάταξης
περί µη προσµέτρησης της ήδη διανυθείσας θητείας ενδέχεται
να καταλήγει σε πολυετή παραµονή των ίδιων προσώπων σε θέ-
σεις διοίκησης και συνεπώς σε υπέρβαση της αρχικώς ορισθεί-
σας θητείας τους». Υπάρχει και εδώ ένα θέµα και θα παρακαλέσω
να µας απαντήσετε. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ
τώρα. Ολοκληρώθηκε ο κύκλος των παρεµβάσεων των Κοινοβου-
λευτικών Εκπροσώπων. Απαντά η Υπουργός. Να συνεχίσουµε.
Υπάρχουν συνάδελφοι που περιµένουν να µιλήσουν. 

Ελάτε, κυρία Υπουργέ. Συνεχίστε. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Είπα, κύριε συ-

νάδελφε, στην αρχή της παρέµβασης ότι υπάρχουν πολλά ζητή-
µατα τα οποία θα αντιµετωπίσουµε και θα ενσωµατώσουµε. Αυτό
που είπατε, για παράδειγµα, θα ενσωµατωθεί στις νοµοτεχνικές
βελτιώσεις. Η µεγάλη πλειοψηφία των παρατηρήσεων που είναι
κυρίως νοµοτεχνικής φύσης ενσωµατώνονται.

Στηλίτευσα δύο στα οποία δεν θα υπάρξει αλλαγή εκ µέρους
της Κυβέρνησης και εξηγώ ακριβώς και για λόγους Πρακτικών
ποια είναι η θέση. 

Τώρα σε ό,τι αφορά στον περιορισµό του αριθµού των επιλο-
γών, σήµερα για παράδειγµα στο ΑΣΕΠ δεν υπάρχει κανένας πε-
ριορισµός. Μπορείς να πας να βάλεις εκατό διαφορετικές επι-
λογές. Στις προκηρύξεις, αν δεν βάλουµε αυτή τη ρύθµιση, θα
µπορείς να πας να επιλέξεις εκατόν εξήντα θέσεις. Ναι, αλλά
αυτό θεωρούµε ότι δεν υπηρετεί τον σκοπό. Και ο υποψήφιος δεν
θα στοχεύσει καλύτερα σε µία θέση που ταιριάζει καλύτερα µε
το προφίλ του ούτως ώστε, αν επιλεγεί, να πάει και αυτό δεν υπη-
ρετεί την εύρυθµη λειτουργία της διοίκησης. Γι’ αυτό προβλέ-
πουµε όχι υπέρµετρο περιορισµό -το τονίζω, δεν θα επιτρέπαµε
ποτέ µία επιλογή µόνο, για παράδειγµα-, αλλά µεγαλύτερο αριθ-
µό, για παράδειγµα πέντε, προκειµένου και ο υποψήφιος να στο-
χεύσει στις θέσεις που πραγµατικά τον ενδιαφέρουν, αλλά και
αυτό να υπηρετήσει καλύτερα την εύρυθµη λειτουργία της διοί-
κησης. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε τον

κατάλογο των οµιλητών. 
Καλούµε στο Βήµα την κ. Σταρακά Χριστίνα από το ΠΑΣΟΚ –

Κίνηµα Αλλαγής.
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συ-

ζήτηση θα αφορούσε δήθεν στην αξιοκρατία και κατέληξε να πε-
ριστρέφεται γύρω από την αλαζονεία και την ειρωνεία. Γιατί πώς
αλλιώς να περιγράψει κάποιος από εµάς εδώ τον τρόπο µε τον
οποίο αντιµετώπισε όχι εµάς προσωπικά, αλλά τις δίκαιες ενστά-
σεις µας ο κ. Μητσοτάκης;

Και ερωτώ: Σας ενοχλεί τόσο πολύ η αντίθετη γνώµη; Και κάτι
δεύτερο: Σας ενδιαφέρουν επί της ουσίας οι στοιχειοθετηµένες
ενστάσεις µας που αποδεικνύουν ότι το συγκεκριµένο νοµοσχέ-
διο, αυτό που συζητάµε σήµερα, δεν προάγει την αξιοκρατία,
αλλά αποτελεί πραγµατικά ένα φύλλο συκής για το πελατειακό
και το κοµµατικό κράτος; Θα επαναλάβω, λοιπόν, για άλλη µία
φορά µήπως και ακούσετε τις δίκαιες ενστάσεις µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν έχουµε µία αποτελεσµα-
τική και µία αξιοκρατική δηµόσια διοίκηση, τότε και µόνον τότε
έχουµε και έναν ισχυρό θεσµό. Ποιοι, όµως, φοβούνται αυτόν τον
θεσµό αυτής της αξιοκρατικής και της αποτελεσµατικής δηµό-
σιας διοίκησης; Προφανώς η παρούσα Κυβέρνηση µε τις πράξεις
της, αλλά και µε τα έργα της. 

Ο συνάδελφος κ. Δουδωνής νοµίζω ότι εύστοχα και πολύ ανα-
λυτικά ανέπτυξε τις αντιρρήσεις µας για αυτό το νοµοσχέδιο.
Έχει σηµασία, όµως, να θυµίσουµε ότι ποτέ δεν νοµοθετούµε στο
κενό. Όπως σηµασία έχει επίσης και η ιστορική διαδροµή για το
ποια παράταξη συνέβαλε στην εµπέδωση της αξιοκρατίας στη
δηµόσια διοίκηση της χώρας, και όχι µία φορά, αλλά σε κάθε δε-
καετία µετά από τη Μεταπολίτευση: το 1983 µε την ίδρυση της
σχολής της Δηµόσιας Διοίκησης, το 1994 µε τον ΑΣΕΠ, το 1999
µε τον Συνήγορο του Πολίτη, το 2001 µε την καθιέρωση στο Σύ-
νταγµα των Ανεξάρτητων Αρχών. 

Κι απ’ την άλλη µεριά, έχουµε την Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας, η οποία θέλει να ελέγχει, να πατρονάρει, να κατευθύνει,
πάντα µέσα από κλειστά συστήµατα εξουσίας, τον θεσµό και τις
αποφάσεις της δηµόσιας διοίκησης, µε κάθε τρόπο, µε κάθε
µέσο. 

Πιστεύω προσωπικά ότι αυτό είναι επιλογή της Κυβέρνησης, η
καθιέρωση κλειστών θεσµικών διαδικασιών, που µας κρατάνε
πίσω και θα έχουµε δυσάρεστα αποτελέσµατα, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, τόσο στη δηµοκρατία µας όσο και στην ανάπτυξη
του τόπου µας. 

Αν έχετε διαβάσει το βιβλίο δύο εξαίρετων καθηγητών, του Ρό-
µπινσον και του Ατζέµογλου, «Γιατί αποτυγχάνουν τα έθνη», κάνει
αναφορά στους θεσµούς διαφόρων πολιτισµών και ιστορικών πε-
ριόδων. Εκεί, λοιπόν, τεκµηριώνεται η θεωρία ότι όπου επικρά-
τησαν κλειστοί θεσµοί, ο πολιτισµός και η όποια πολιτειακή
οργάνωση παράκµασε, κατέρρευσε ή ακόµα και εξαφανίστηκε.
Αντιθέτως, όπου καθιερώθηκαν ανοιχτοί θεσµοί, µε διαφάνεια και
λογοδοσία, η ανάπτυξη και η πρόοδος ήταν εµφανείς. 

Ο τρόπος, λοιπόν, που χειρίζεται η Κυβέρνηση τα ζητήµατα
της δηµόσιας διοίκησης και του δήθεν επιτελικού κράτους παρα-
πέµπει στην αντίληψη ότι θεωρεί τη δηµόσια διοίκηση και τους
φορείς πραγµατικά έναν κλειστό θεσµό δικής της επιρροής. Δυ-
στυχώς, αυτή η αντίληψη για µια περιχαρακωµένη διαχείριση της
δηµόσιας διοίκησης προς ίδιον κοµµατικό όφελος και η χειραγώ-
γηση θεσµών, δηµόσιων φορέων αλλά και ανεξάρτητων αρχών,
ας το πούµε έτσι, από την παρούσα Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας θα κοστίσει στη χώρα πολύ περισσότερο από ό,τι µπο-
ρούµε να φανταστούµε. 

Είναι σίγουρο ότι δεν πάµε µπροστά και δεν είναι προοδευτική
πολιτική αυτό. Αντιθέτως, υπονοµεύετε τον ρόλο της δηµόσιας
διοίκησης στην ανάπτυξη της πατρίδας µας, γιατί υποσκάπτο-
ντας την ανεξαρτησία και την αξιοκρατία της δηµόσιας διοίκησης
υποσκάπτετε και την αποτελεσµατικότητά της, υποσκάπτετε το
ίδιο το µέλλον της χώρας µας. 

Σε αυτόν, λοιπόν, τον θεσµικό κατήφορο το µόνο σίγουρο είναι
ότι δεν θα σας ακολουθήσουµε, αλλά είµαστε υποχρεωµένοι να
βάλουµε ένα φρένο σε αυτό. Διότι η στελέχωση νευραλγικών θέ-
σεων στους δηµόσιους φορείς και γενικότερα στον δηµόσιο
τοµέα, µε αδιάβλητες διαδικασίες, που αντίκεινται στη λογική του
πελατειακού κράτους είναι, αγαπητοί συνάδελφοι, ένα πάρα
πολύ σοβαρό ζήτηµα. 

Κι επειδή όλοι εκθειάσατε το ΑΣΕΠ -και πολύ καλά κάνατε- δεν
µπορούµε, όµως, εµείς να µη διατρανώσουµε τώρα την αντίθεσή
µας στο γεγονός ότι µόνο ΑΣΕΠ δεν έχουµε, τον εκφυλισµό µάλ-
λον του ΑΣΕΠ που έχει επέλθει σε αυτή την περίπτωση, καθώς
από έναν καθοριστικό ρόλο του ΑΣΕΠ, περάσαµε σε έναν συµ-
µετοχικό ρόλο του ΑΣΕΠ και εν τέλει καταλήγουµε σε επιτροπές
γραµµατέων που ελέγχει και διορίζει η Κυβέρνηση. 

Οπως, επίσης, δεν µπορούµε να αφήσουµε να πέσει έτσι απλά
η απόπειρα που κάνατε µε το νοµοσχέδιο, ώστε να υποβαθµίσετε
επί της ουσίας την Εθνική Σχολή Δηµόσιας Διοίκησης και να την
εξοµοιώσετε µε οποιονδήποτε άλλο µεταπτυχιακό τίτλο.

Και να πάµε και σε κάτι άλλο το οποίο είναι και επίκαιρο αλλά
και παράδοξο; Το γεγονός ότι σήµερα εδώ συζητάµε αυτό το νο-
µοσχέδιο για την επιλογή µε αδιάβλητες διαδικασίες και διοική-
σεις, την ίδια ώρα ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης κ. Αυγενά-
κης, ο οποίος κάνει το δεύτερο θεσµικό του ατόπηµα µέσα σε εί-
κοσι ηµέρες -το πρώτο, για να σας θυµίσω, ήταν ο εκβιασµός για
το την πάνω στις αυτοδιοικητικές εκλογές κατά την επίσκεψή του
στον κ. Αγοραστό, στους παθόντες Θεσσαλούς- δεν φτάνει αυτό,
αλλά έρχεται προχθές και ζητά, παντελώς αντιθεσµικά, την πα-
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ραίτηση του προέδρου του ΟΠΕΚΕΠΕ για επικοινωνιακούς λό-
γους. 

Έρχεται, λοιπόν, υποκριτικά ο κ. Αυγενάκης, κι ενώ κατά βάση
ευθύνεται ο ίδιος, προσπαθεί να πετάξει την µπάλα στην εξέδρα,
παραβιάζοντας κατάφωρα το άρθρο 22 του ν.4735/2020, το
οποίο και προβλέπει και τη διαδικασία για την επιλογή της θέσης
αυτής της συγκεκριµένης, όπως επίσης προβλέπει και το χρονικό
διάστηµα της θητείας, όπως επίσης προβλέπει και τους λόγους
διακοπής της θητείας. 

Και για να πάµε στην ουσία, µιας και µιλάµε γι’ αυτό και θα είναι
αξιοσηµείωτο να το αναφέρουµε, σχετικά µε τις πληρωµές των
αγροτών -και θα την κλείσω την παρένθεση- οι παραγωγοί δεν
έχουν δει τίποτα ακόµη. Διότι τα προβλήµατα αυτά θα τα δούµε
κοντά στα Χριστούγεννα µε τις πληρωµές, γιατί δεν είναι µόνο οι
µειωµένες προκαταβολές της βασικής ενίσχυσης της ΚΑΠ. Δεν
πρόκειται για απλές αστοχίες στην κατανοµή των επιδοτήσεων.
Υπάρχει µια αλήθεια και αυτή την αλήθεια µε όλη αυτή την κατά-
σταση που ήρθε µε την επιβολή της παραίτησης του προέδρου
του ΟΠΕΚΕΠΕ αυτή την αλήθεια, πάτε, κυρίες και κύριοι της Κυ-
βέρνησης, να κουκουλώσετε, ότι οι παραγωγοί και οι οργανώσεις
τους αφέθηκαν απέξω από την Κυβέρνηση στη διαβούλευση και
στον σχεδιασµό αυτό. Τα πάντα σχεδιάστηκαν από έναν κλειστό
κύκλο οµάδων µικροσυµφερόντων, που κάθε άλλο παρά παρα-
γωγικό σχεδιασµό και εµπειρία είχαν. Γι’ αυτό, λοιπόν και απέτυ-
χαν. 

Για να επανέλθω, κλείνοντας στο νοµοσχέδιο, να πω ότι τελικά
υπάρχει µια χαώδης απόσταση µεταξύ λόγων και έργων των
Υπουργών της Κυβέρνησης, που από τη µία δήθεν κόπτονται µε
το παρόν νοµοσχέδιο για αξιοκρατικές επιλογές και από την άλλη
ζητούν παραιτήσεις µε το έτσι θέλω εδώ και τώρα. Αλλά αυτά
πλέον είναι γνωστά. Αυτά πλέον είναι καθηµερινότητα, οι τακτικές
δηλαδή, αυτές της Νέας Δηµοκρατίας, και δεν είναι η πρώτη
φορά που η Νέα Δηµοκρατία τάσσεται υπέρ των αρεστών και όχι
των αρίστων. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ-Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν δώσουµε τον

λόγο στον επόµενο οµιλητή, επιτρέψτε µου µία ανακοίνωση προς
το Σώµα. 

Οι Υπουργοί Ανάπτυξης, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών,
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Δικαιοσύνης και Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης κατέθεσαν σήµερα 1-11-2023, σχέδιο νόµου: «Ενσω-
µάτωση της Οδηγίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης 2021/2101 του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 24ης Νοεµ-
βρίου 2021 για την τροποποίηση της Οδηγίας 2013/34 όσον
αφορά στη δηµοσιοποίηση στοιχείων φορολογίας εισοδήµατος
από ορισµένες επιχειρήσεις και υποκαταστήµατα - Επικαιροποί-
ηση εθνικής νοµοθεσίας για τις υποχρεώσεις δηµοσιότητας των
εταιρειών και άλλες επείγουσες διατάξεις». Παραπέµπεται στην
αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Ιωάννης Λοβέρδος από τη Νέα Δηµο-
κρατία. 

ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πο-
λύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, χαίροµαι πάρα πολύ σήµερα, γιατί
εγγράφηκαν εβδοµήντα πέντε Βουλευτές να µιλήσουν. Είναι µε-
γάλος ο αριθµός και αυτό δείχνει το ενδιαφέρον γι’ αυτό το νο-
µοσχέδιο. Κι αν µου επιτρέπετε –όχι τη συµβουλή φυσικά, δεν έχω
δικαίωµα να δίνω συµβουλές- την προτροπή να γραφόµαστε όσο
το δυνατόν περισσότεροι και να µιλάµε. Στη Βουλή είναι χρέος
µας, είναι καθήκον µας να µιλάµε, να διαβάζουµε τα νοµοσχέδια,
να κάνουµε προτάσεις, σκέψεις, απόψεις. Θα µου πείτε, δεν θα
κερδίσετε ψήφο στην περιφέρειά σας όσες φορές και αν µιλή-
σετε. Εγώ µιλάω σχεδόν σε όλα τα νοµοσχέδια, αλλά αυτό δεν
έχει καµµία αξία τους ψηφοφόρους µας. Δεν έχει σηµασία. Εντά-
ξει, δεν θα κερδίσετε. Προτιµότερο να είστε στην περιφέρειά σας,
εκεί θα βγάλετε περισσότερες ψήφους. Αλλά το καθήκον µας
είναι εδώ, στην Αίθουσα του Κοινοβουλίου και αυτό δεν πρέπει
ποτέ να το ξεχνάµε. Διότι αυτό σηµαίνει κοινοβουλευτισµός και
ως βαθιά κοινοβουλευτικός αυτό πρέπει να το επισηµάνω. 

Ξέρετε, η µεγαλύτερη παθογένεια του ελληνικού κράτους, από
την ίδρυσή του και µετά, υπήρξε ακριβώς το θέµα για το οποίο
συζητάµε σήµερα, η στελέχωση και η λειτουργία του κράτους, η
γραφειοκρατία, η δυσλειτουργία, οι κακοδαιµονίες του ελληνικού
δηµοσίου, το οποίο είναι το θέµα που απασχολεί όλο το Κοινο-
βούλιο και όλες τις κυβερνήσεις από το 1830 και µετά. 

Στο παρελθόν όπως ξέρετε -το ανέφερε κι ο Παναγιώτης Δου-
δωνής στην κοινοβουλευτική επιτροπή- όποτε ερχόταν µια Κυ-
βέρνηση απέλυε όλους τους δηµοσίους υπαλλήλους και
προσλάµβανε καινούριους, δικούς της. Γι’ αυτό και υποχρεώθηκε
-και σωστά έκανε- ο Βενιζέλος στο Σύνταγµα του 1911 να επιβά-
λει τη µονιµότητα των δηµοσίων υπαλλήλων. Επιβεβληµένη η µο-
νιµότητα των δηµοσίων υπαλλήλων. Δεν χρειάζεται πια οι δηµό-
σιοι υπάλληλοι να πηγαίνουν να κλαίνε στην Πλατεία Κλαυθµώ-
νος, αλλά τι συνέβη; Συνέβη το αντίθετο. Κάθε νέα Κυβέρνηση
που ερχόταν κρατούσε µεν, ως είχε υποχρέωση, τους ήδη υπάρ-
χοντες δηµοσίους υπαλλήλους και διόριζε και τους δικούς της.
Κι αυτό ξέφυγε µετά από το 1974 και ιδίως µετά από το 1981. Ξέ-
ρετε ότι διορίζονταν σωρηδόν. Τα βουλευτικά γραφεία δεν ήταν
γραφεία βουλευτών, ήταν γραφεία εξυπηρετητών διορισµών του
δηµοσίου.

Φτάναµε στο σηµείο -ειδικά όποιος έχει διατελέσει στο παρελ-
θόν Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας το ξέρει- το µόνιµο παρά-
πονο των ψηφοφόρων στους Βουλευτές να ήταν «εσείς στη Νέα
Δηµοκρατία δεν βολεύετε τα παιδιά σας αρκετά». Διορισµός στο
δηµόσιο σήµαινε βόλεµα. Βόλεµα στη ζωή δεν υπάρχει ποτέ. Μια
συνεχής διαδικασία, ένας συνεχής αγώνας είναι η ζωή, αλλά
τέλος πάντων. 

Όµως, ήρθε -και αυτό πρέπει να το αναγνωρίσω στην κυβέρ-
νηση του ΠΑΣΟΚ- αυτός ο ευπατρίδης της πολιτικής, ο αείµνη-
στος Άκης Πεπονής -του οποίου είχα την τιµή να είµαι και φίλος
του- και έφερε πριν από τριάντα περίπου χρόνια αυτόν τον και-
νοτόµο νόµο για το ΑΣΕΠ. Ήταν µια µεγάλη καινοτοµία. Οι πε-
ρισσότεροι µέσα στο ΠΑΣΟΚ ήθελαν να τον φάνε ζωντανό τον
Πεπονή όταν το έφερε εκείνη την εποχή, αλλά ευτυχώς η κυβέρ-
νηση τότε του Ανδρέα Παπανδρέου και του ΠΑΣΟΚ το πέρασε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Και η πλειοψηφία το ψήφισε.
ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ναι και το ψή-

φισε η πλειοψηφία και µπράβο. 
Ήταν µια µεγάλη καινοτοµία, ήταν µια τοµή. Μία τοµή η οποία

συνεχίστηκε και ενισχύθηκε από όλες τις κυβερνήσεις σχεδόν
από την δεκαετία του ‘90 µέχρι τώρα. 

Φτάσαµε σήµερα, το ΑΣΕΠ να διορίζει µόνον αυτό δηµόσιους
υπαλλήλους. Δεν υπάρχουν πια δηµόσιοι υπάλληλοι που να διο-
ρίζονται µε άλλο τρόπο. Ακόµη και εκπαιδευτικούς -το ξέρει καλά
η Νίκη Κεραµέως- να θέλεις να διορίσεις, θα πάρεις την κατά-
σταση του ΑΣΕΠ. Δεν µπορεί το Υπουργείο Παιδείας να τους διο-
ρίσει µε κανέναν τρόπο. 

Αυτό, βέβαια, δεν έχει ολοκληρωτικά αλλάξει τη νοοτροπία
στους ψηφοφόρους. Υπάρχουν ακόµα κάποιοι ψηφοφόροι που
πιστεύουν ότι µπορείς να βρεις έναν τρόπο αν θες «να µε βάλεις
από το παράθυρο». Δεν υπάρχει! Ο Θεός ο ίδιος δεν µπορεί να
διορίσει πέραν του ΑΣΕΠ κανέναν κι αυτό είναι µια πολύ σηµα-
ντική καινοτοµία. 

Θα µου πείτε, λύνεται το πρόβληµα και η δυσλειτουργία του
δηµοσίου µε το ΑΣΕΠ και µόνο; Όχι, δεν υπάρχουν µαγικά νοµο-
σχέδια και µαγικές ρυθµίσεις για να λύσουν µια κακοδαιµονία αι-
ώνων. Γίνονται βήµατα αργά αλλά σταθερά. 

Όπως, για παράδειγµα, σηµαντικό βήµα είναι η ίδρυση των
ανεξάρτητων αρχών. Σηµαντικό βήµα είναι ότι συζητάµε σήµερα,
κάτι το οποίο το θεωρώ πολύ σηµαντικό, το πώς θα διορίζονται
οι διοικήσεις των οργανισµών και των φορέων του δηµοσίου
ιδίως των νοσοκοµείων. Θα διορίζονται µε έναν πιο αντικειµενικό
τρόπο. Δεν λέω ότι θα έρθουν οι καλύτεροι. Δεν λέω ότι θα έρ-
θουν οι άριστοι. Δεν λέω ότι θα έρθουν κάποιοι οι οποίοι δεν
υπάρχουν στην ελληνική κοινωνία. Κάποιοι από εµάς θα είναι,
αλλά τουλάχιστον µε κάπως πιο αξιολογικό και αντικειµενικό χα-
ρακτήρα. Αυτό είναι. Διότι άκουσα πολλά και διάφορα ιδίως από
τον ΣΥΡΙΖΑ και από άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, ότι θα διο-
ρίζει ο Μητσοτάκης και η Νέα Δηµοκρατία γαλάζια παιδιά πάλι. 

Κατ’ αρχάς, να πω ότι η µεγαλύτερη κριτική που δέχεται ο Μη-
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τσοτάκης από τους νεοδηµοκράτες ξέρετε ποια είναι; Είναι ότι
δεν διορίζει τα δικά µας παιδιά. Αυτό, όµως, είναι µια άλλη ιστο-
ρία. Φυσικά θα είναι ανάµεσα σε αυτούς που θα διοριστούν και
κάποιοι που θα νεοδηµοκράτες και ΠΑΣΟΚ και κάποιοι ενδεχο-
µένως και συριζαίοι. Τι σηµαίνει αυτό; Ότι όταν κάποιος είναι νε-
οδηµοκράτης, δεν είναι άξιος; Αντιθέτως, εγώ κρίνω ότι υπάρ-
χουν πάρα πολλοί άξιοι µέσα στη Νέα Δηµοκρατία και αυτοί µπο-
ρούν να διορίζονται φτάνει να πληρούν τα κριτήρια. Αυτό είναι
το ζητούµενο σε αυτόν το νόµο.

Θα µου πείτε, θα αποδώσει αυτός ο νόµος; Εκτιµώ και ελπίζω
ότι θα αποδώσει. Δεν είµαι 100% βέβαιος έτσι, γιατί υπάρχει από-
σταση µεταξύ του να φέρνεις ένα νόµο και να τον εφαρµόζεις. 

Γι’ αυτό πάντα έλεγα αυτό που έλεγε ο αείµνηστος Εµµανουήλ
Ροΐδης: «Ο µόνος νόµος που πρέπει να περνάει η Βουλή, είναι να
εφαρµόζονται οι νόµοι». Είναι δύσκολο. Το ξέρω ότι είναι δύ-
σκολο, αλλά αυτή είναι η πρόθεση της Κυβέρνησης του Κυριάκου
Μητσοτάκη και του Υπουργείου Εσωτερικών, να τον εφαρµό-
σουµε αυτόν τον νόµο αυτή τη φορά, µε όσο το δυνατόν πιο αντι-
κειµενικό τρόπο και όσο το δυνατόν καλύτερους και αξιότερους
που µπορούν να συνεργαστούν µε την Κυβέρνηση. 

Βέβαια και πρέπει να συνεργάζονται µε την Κυβέρνηση οι δι-
οικητές των νοσοκοµείων αφού θα εφαρµόζουν κυβερνητική πο-
λιτική. Βέβαια πρέπει να συνεργάζονται οι διοικητές των φορέων,
θα εφαρµόζουν την κυβερνητική πολιτική. Πρέπει να συνεργαζό-
µαστε µε αγαθό τρόπο αλλά προς όφελος του ελληνικού λαού.
Διότι, οι κυβερνήσεις -το ξεχνάµε αυτό- οι φορείς του κράτους,
υπάρχουν για να υπηρετούν τον ελληνικό λαό και την πατρίδα.
Δεν υπάρχουν για να υπηρετούν κοµµατικά συµφέροντα.

Αυτή η νοοτροπία ότι όποιος δεν είναι δικός µας είναι εχθρός
µας και όποιος δεν είναι δικός µας δεν κάνει για το κράτος είναι
λανθασµένη. Δεν την έχουµε εµείς δεν την έχει σίγουρα ο Κυριά-
κος Μητσοτάκης κι αυτό θα προσπαθήσουµε να αποδείξουµε
τώρα. 

Επειδή εγώ σέβοµαι απόλυτα τον Κανονισµό, κύριε Πρόεδρε -
είχα κι άλλα πολλά να πω και δεν µιλάω ποτέ από χειρογράφου-
και βλέπω να ξεπερνάω την ώρα, σας ευχαριστώ πολύ που µε
ακούσατε και ελπίζω να βοήθησα κι εγώ σε αυτά τα οποία έχουµε
να πούµε εδώ µέσα. Να είστε καλά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία. Συνεχίζουµε

και καλούµε στο Βήµα την κ. Βολουδάκη Σεβαστή από τη Νέα
Δηµοκρατία. 

Να ανακοινώσω και τους επόµενους τέσσερις οµιλητές. Ακο-
λουθεί ο κ. Πολάκης, ο κ. Κόκκαλης, ο κ. Σταµάτης και ο κ. Αθα-
νασίου.

Έχετε τον λόγο, κυρία Βολουδάκη.
ΣΕΒΑΣΤΗ (ΣΕΒΗ) ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, είναι γεγονός ότι ένα αίτηµα της συντριπτικής πλειοψηφίας
της ελληνικής κοινωνίας και ειδικότερα των νέων οι οποίοι εισέρ-
χονται τώρα στην αγορά εργασίας και αποφασίζουν να φτιάξουν
τη ζωή τους και να κάνουν οικογένεια στη χώρα, είναι η αξιοκρα-
τία στις δοµές και η επαφή µε το κράτος. 

Γι’ αυτό ακριβώς θεωρώ ότι το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο απο-
τελεί µια πραγµατική τοµή στην προσπάθεια θεσµικής ένταξης
της αξιοκρατίας και ποιοτικής αναβάθµισης της δηµόσιας διοί-
κησης, καθώς αφορά σε περισσότερες από εξακόσιες θέσεις
προέδρων, αντιπροέδρων, διοικητών, αναπληρωτών διοικητών,
υποδιοικητών, διευθυνόντων και εντεταλµένων συµβούλων σε
φορείς του δηµοσίου τοµέα, νοµικών προσώπων δηµοσίου και
ιδιωτικού δικαίου. 

Αποσκοπεί, λοιπόν, στη διαµόρφωση ενός σύγχρονου, αντικει-
µενικού, δίκαιου και αποτελεσµατικού τρόπου επιλογής και αξιο-
λόγησης των προαναφερόµενων κρατικών λειτουργών, έτσι ώστε
η οργάνωση και η λειτουργία όλων αυτών των φορέων να βελ-
τιωθεί ουσιαστικά προς όφελος της ελληνικής κοινωνίας. 

Το Υπουργείο Εσωτερικών, µε αυτό το νοµοσχέδιο δίνει έµ-
φαση στα ουσιαστικά προσόντα των υποψηφίων µε γνώµονα τις
αυξηµένες απαιτήσεις που οφείλουν να έχουν όλες αυτές οι υψη-
λόβαθµες διοικητικά θέσεις. Καταργεί θεσµικά το αίσθηµα που
έχει η κοινωνία ότι δεν υπάρχει διαφάνεια, δεν υπάρχει αξιοκρατία
και άρα ελπίδα για τους έντιµους και ικανούς να προχωρήσουν. 

Με το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου επιδιώκεται η θέσπιση νέου
συστήµατος επιλογής και αξιολόγησης των διοικήσεων των νο-
µικών προσώπων του δηµοσίου µε βάση τις αρχές της ισότητας
και της αξιοκρατίας, οι οποίες απορρέουν από το άρθρο 4 παρά-
γραφος 1, άρθρο 5 παράγραφος 1 και 103 του Συντάγµατος και
επιβάλλουν η πρόσβαση σε δηµόσιες θέσεις και αξιώµατα να γί-
νεται µε κριτήρια που συνάπτονται µε την προσωπική αξία και
ικανότητα των ενδιαφεροµένων, καθώς και µε τα καθήκοντα της
θέσεως που πρόκειται να καταλάβουν.

Η αξιοκρατία δεν αποτελεί ευχολόγιο για την πλήρωση των θέ-
σεων των διοικητών αλλά µια αναγκαία συνθήκη για να επιτευχθεί
αρχικά η αποτελεσµατικότητα της δηµόσιας διοίκησης, η οποία
αναφέρεται αφ’ ενός στην πραγµάτωση του ουσιαστικού δικαίου
και αφ’ ετέρου στην οικονοµία χρόνου και µέσων, στην ταχύτητα
και την ευελιξία κατά την επιδίωξη των προκαθορισµένων στόχων
αλλά και στην οικονοµικότητα. 

Ζητά, δηλαδή, την οικονοµία χρόνου και κόστους και την επί-
τευξη των στόχων που θέτει κάθε φορά η διοίκηση. 

Αυτά είναι και τα ζητήµατα που ενδιαφέρουν πρωτίστως τους
πολίτες οι οποίοι εξυπηρετούνται από αυτές τις δοµές και πολλές
φορές έρχονται αντιµέτωποι µε καθυστερήσεις, µε τη γραφει-
οκρατία και εν τέλει τη µη εξυπηρέτηση τους. 

Οι διατάξεις του σχεδίου νόµου επιχειρούν να διασφαλίσουν
τη διαφάνεια, την ποιότητα, την αποτελεσµατικότητα και την
αξιολόγηση των διοικήσεων, ρυθµίζοντας για πρώτη φορά συνο-
λικά όλη τη διαδικασία επιλογής των προσώπων, θέτοντας σαφή
διαδικασία αξιολόγησης και υπάγοντας το ΑΣΕΠ ως φορέα επο-
πτείας και ελέγχου. 

Οι καινοτοµίες που θέτει ο νόµος είναι αρχικά η συµµετοχή του
ΑΣΕΠ, η επιτάχυνση της διαδικασίας επιλογής των προσώπων µε
τη σύσταση πολλαπλών επιτροπών αξιολόγησης -κι όχι µίας,
όπως διαχρονικά συνέβαινε- η ενοποίηση των προκηρύξεων µε
τη συνακόλουθη εξοικονόµηση των πόρων, η θέσπιση κατώτατων
απαιτήσεων για τη συµµετοχή των ενδιαφεροµένων στη διαδικα-
σία -on/off προσόντα- η διενέργεια τεστ δεξιοτήτων -soft skills-
και η ετήσια αξιολόγηση των διοικήσεων. 

Το νοµοσχέδιο το οποίο εισάγει σειρά σηµαντικών καινοτοµιών
κινείται σε δύο άξονες, αφ’ ενός τη διαδικασία επιλογής των δι-
οικήσεων των φορέων του δηµοσίου τοµέα και αφ’ ετέρου την
αξιολόγησή τους.

Όλες αυτές οι ρυθµίσεις που προφανώς επικαιροποιούν την
κοινωνική τους στόχευση, εισάγουν -τολµώ να πω- νέα ήθη στη
δηµόσια διοίκηση, αλλά αναδεικνύουν και τους υψηλούς στόχους
που έχει η Κυβέρνηση µε την υιοθέτησή τους και που πιστεύουµε
ότι θα συµβάλουν αποφασιστικά στην αξιοποίηση υψηλής ποι-
ότητας επιστηµονικού δυναµικού στη λειτουργία των δηµόσιων
φορέων, στην προαγωγή της υπευθυνότητας των νέων διοική-
σεων, στην αποτελεσµατική διεκπεραίωση του έργου τους και
στην επιβολή της διαφάνειας ως απαραίτητης προϋπόθεσης για
τη χρηστή και αποδοτική διαχείριση.

Είµαι απόλυτα πεπεισµένη ότι το νοµοσχέδιο αυτό αποτελεί
ένα σηµαντικό βήµα προς τη βελτίωση της δηµόσιας διοίκησης
και την ενίσχυση της αξιοκρατίας στη χώρα µας. Όλοι µαζί θα
πρέπει να συνεχίσουµε να εργαζόµαστε για ένα καλύτερο µέλ-
λον, µε µεταρρυθµίσεις, όπως αυτές που εισάγει το παρόν νοµο-
σχέδιο, µε τις οποίες θα εφαρµοστεί κάτι που θα αλλάξει,
πραγµατικά, την εικόνα της χώρας µας και τη ζωή των Ελλήνων
πολιτών, παραδίδοντας όχι µόνο σε εµάς αλλά και στις γενιές
που έρχονται ένα κράτος σύγχρονο, αποδοτικό και αξιοκρατικό.
Διότι αυτό περιµένουν όλοι από εµάς. Αυτό περιµένουν οι νέοι.
Δεν θέλουν να ακούν κριτικές για το τι έχει γίνει στραβά µέχρι
σήµερα. Έχουν γίνει πολλά στραβά και αποδίδονται οι ευθύνες
διαχρονικά. Στην οµιλία του ο Πρωθυπουργός το πρωί αναφέρ-
θηκε σε αυτό. Αυτό που τους ενδιαφέρει είναι να γίνεται κάτι
σωστό από εδώ και πέρα.

Ένα τέτοιο κράτος, λοιπόν, βασισµένο σε τέτοιες αρχές είναι
αιτούµενο των πολλών και απαίτηση κάθε πολίτη που ζει σε µια
σύγχρονη δυτική ευρωπαϊκή φιλελεύθερη δηµοκρατία, όπως
αυτή που υπάρχει στη χώρα µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Λοιπόν, συνεχίζουµε
και καλούµε στο Βήµα τον Ανεξάρτητο Βουλευτή κ. Χουρδάκη
Μιχαήλ.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι,
κυρίες και κύριοι, είναι πολύ θετικός ο αριθµός των συναδέλφων
που ζήτησαν να λάβουν τον λόγο. Από την άλλη, δηµιουργεί εντύ-
πωση και είµαι βέβαιος ότι, αν κυβέρνηση ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ και αντι-
πολίτευση η Νέα Δηµοκρατία, οι ίδιοι Βουλευτές που βρίσκουν
και στηλιτεύουν τα αρνητικά του νοµοσχεδίου ή τα θετικά του νο-
µοσχεδίου από την αντίθετη µεριά, θα έβαζαν διαφορετικό πρό-
σηµο στις οµιλίες τους.

Το έχω καταθέσει ξανά από αυτό το Βήµα ότι είµαστε εδώ για
να υπηρετήσουµε και να εξυπηρετήσουµε τον ελληνικό λαό
χωρίς κοµµατικές παρωπίδες και χωρίς κοµµατικά στεγανά και
αυτό ουσιαστικά είναι που προσπαθεί να διασφαλίσει αυτό το νο-
µοσχέδιο. Να µπορούν, δηλαδή, στις διοικήσεις να µπαίνουν οι
πραγµατικά καλύτεροι.

Όµως, το βασικό πρόβληµα που φαίνεται ότι υπάρχει στη δη-
µόσια διοίκηση δεν είναι η έλλειψη πλαισίου ή ότι το πλαίσιο δεν
είναι αρκετά αυστηρό. Είναι ότι δεν είναι αρκετά αντικειµενικός
ο τρόπος µε τον οποίο αυτό το πλαίσιο χρησιµοποιείται και δεν
υπερισχύει πάντα το κοινό καλό και η κοινή λογική.

Είµαι πάρα πολύ πρακτικός και για την οικονοµία της συζήτη-
σης θα ξεκινήσω από τα συµπεράσµατα. Με το υπό συζήτηση
σχέδιο νόµου προτείνεται ένα καλύτερο από το υφιστάµενο πλαί-
σιο; Ναι, χωρίς αµφιβολία ναι, διότι ως τώρα η επιλογή των πε-
ρισσότερων διοικήσεων διαχρονικά είχε ασαφή και έωλα κριτή-
ρια.

Το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου, κυρία Υπουργέ, έχει αδύνατα
σηµεία; Μπορεί να βελτιωθεί περαιτέρω; Και σε αυτό η απάντηση
είναι ξεκάθαρη: Ναι και θα προσπαθήσω προς αυτή την κατεύ-
θυνση σύντοµα και τεκµηριωµένα να καταδείξω µερικές από τις
αδυναµίες που εγώ βλέπω έχοντας την ελπίδα πως, είτε τώρα
είτε σε σύντοµο χρονικό διάστηµα θα προκύψουν οι σχετικές βελ-
τιώσεις.

Αναφέρθηκε από τον εισηγητή της Κυβέρνησης το πρωί ότι το
προτεινόµενο σχέδιο προσπαθεί µε τον τρόπο του να εισάγει κρι-
τήρια ιδιωτικού τοµέα στην επιλογή των διοικήσεων και αν µε
αυτό εννοείται ότι θέλουµε πραγµατικά τους καταλληλότερους,
δεν είµαι καθόλου σίγουρος ότι καταλληλότεροι είναι αυτοί που
έχουν τα πιο «βαριά» χαρτιά ή το πιο πλούσιο βιογραφικό. Και θα
εξηγήσω παρακάτω τι εννοώ.

Αυτό, φυσικά, δεν σηµαίνει ότι δεν θέλουµε να είναι µε µετα-
πτυχιακό ή µε διδακτορικό. Και ειδικά στο κοµµάτι του µεταπτυ-
χιακού, νοµίζω ότι θα έπρεπε να είναι επιβεβληµένο το να το
φέρουν και να µη µπορεί κάποιος να συµµετέχει χωρίς συναφές
µεταπτυχιακό.

Από την άλλη, δεν πρέπει να παραγνωρίσουµε την πολύ µε-
γάλη πιθανότητα να υπάρχουν πρώτοι και µε άριστες περγαµη-
νές αλλά ελάχιστη ουσιαστική εµπειρία για την υπό πλήρωση
θέση, παρ’ ότι τα τυπικά τους προσόντα θα τους δώσουν πάρα
πολλά µόρια. Στην πράξη, δηλαδή, θα έπρεπε να δίδεται µεγα-
λύτερη βαρύτητα στο τι, πραγµατικά, ξέρει να κάνει κάποιος µε
βάση του τι έχει κάνει, όπως δηλαδή αρχιτέκτονες ή γραφίστες
ή µουσικοί έχουν ένα portfolio και µπορούν να δείξουν τι έχουν
επιτύχει και όχι µόνο τα µόρια που φέρουν.

Από την άλλη, στο άρθρο 5, στην παράγραφο 2γ’ όπου αναφέ-
ρεται η προϋπηρεσία, υπάρχουν µόνο τα έξι, τα οκτώ ή τα δέκα
χρόνια ανάλογα µε την κατηγορία, χωρίς όµως να αναφέρεται
ούτε σε τι θέση είναι αυτά τα χρόνια ούτε τι έχουν επιτύχει.

Επίσης, αν κάποιος ήταν τρεις διετίες σε µια εταιρεία και απο-
λύθηκε ως αποτυχών µετά από δύο χρόνια, θα έχει συλλέξει αυτά
τα έξι χρόνια για να µπορεί να συµµετέχει αλλά δεν θα έχει συλ-
λέξει καθόλου επιτυχίες. Άρα, πρέπει να µας ενδιαφέρει τι έχει
πετύχει κάποιος και όχι µόνο πόσα χρόνια έχει δουλέψει.

Επίσης, στο άρθρο 5, παράγραφοι 2γ, 3γ, και 4γ, θα έπρεπε
να µπει τουλάχιστον «συναφούς προς τη θέση εργασιακή εµπει-
ρία» και να περιγράφεται και το είδος της θέσης. Δεν αρκεί µόνο
να έχουν δουλέψει για οκτώ χρόνια στον ιδιωτικό ή στον δηµόσιο
τοµέα, αλλά και σε ποια θέση έχουν δουλέψει.

Σε ό,τι αφορά τις ξένες γλώσσες, µου φαίνεται πραγµατικά πα-

ράλογο πώς µπορεί να εξισώνονται τα αγγλικά µε τις άλλες
γλώσσες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Σαφώς και το να ξέρει κά-
ποιος µια δεύτερη ή µια τρίτη γλώσσα είναι προσόν. Εν τούτοις,
στον πλανήτη Γη το 2023, η γλώσσα διεθνούς συνεννόησης είναι
τα αγγλικά. Άρα, µόνο µε αυτά θα µπορεί κάποιος αυτόνοµα να
µιλήσει µε έναν συνεργάτη από το εξωτερικό, έναν πραγµατο-
γνώµονα, έναν εµπειρογνώµονα, έναν άλλον τεχνοκράτη, να ανα-
ζητήσει πληροφορίες. Και φυσικά, δεν νοµίζω ότι έχετε κάποιον
συµµαθητή που να τον γνωρίζετε εσείς ή τα παιδιά σας που, ενώ
είναι άριστος σε όλα τα άλλα, δεν µπόρεσε να πάρει το Lower ή
το Proficiency. Άρα, νοµίζω ότι αυτό χρήζει διόρθωσης.

Σε ό,τι αφορά το µεταπτυχιακό, σας είπα ότι η γνώµη µου είναι
ότι πρέπει να είναι υποχρεωτικό.

Από την άλλη, όµως, κυρία Υπουργέ, πρέπει να δώσετε µόρια
ανάλογα και µε τον βαθµό του µεταπτυχιακού. Έχω διατελέσει
επί χρόνια διευθυντής σε µεταπτυχιακό πρόγραµµα. Από την
αρχή είχαµε µεικτό πρόγραµµα µοριοδότησης µε βάση τα αντι-
κειµενικά κριτήρια και τη συνέντευξη µε µια αναλογία περίπου
60% προς 40%. Και όπως µπορείτε να φανταστείτε κάποιοι µπαί-
νουν πρώτοι, κάποιοι µπαίνουν ίσα-ίσα. Κάποιοι, επίσης, ολοκλη-
ρώνουν και είναι αστέρια και κάποιοι ολοκληρώνουν αγκοµα-
χώντας.

Δεν µπορεί, λοιπόν, κάποιος που έχει βαθµό πτυχίου «Άριστα»
να πάρει τα ίδια µόρια µε κάποιον που έχει βαθµό πτυχίου
«Καλώς». Άρα, είτε µε γραµµικό τρόπο, είτε σε κατηγορίες πα-
ραδείγµατος χάριν  το «Άριστα» να δίνει το 100% των µορίων, το
«Λίαν Καλώς» το 85% ή µε όποιον άλλον τρόπο νοµίζετε. Θα
έπρεπε αυτό να ποσοτικοποιηθεί.

Για το διδακτορικό, επίσης, έγινε πάρα πολύ µεγάλη κουβέντα.
Πάλι µε την ακαδηµαϊκή µου ιδιότητα θα ήθελα να σας πω ότι το
να έχει κάποιος διδακτορικό δεν τον καθιστά ούτε πιο έξυπνο
ούτε πιο ικανό. Επιπλέον ξέρω πολλούς -ίσως και εσείς- που είναι
κάτοχοι διδακτορικού διπλώµατος και δεν θα µπορούσαν να δια-
τελέσουν µε επιτυχία σε καµµία θέση ευθύνης και διοίκησης.

Όµως, δεν πρέπει να παραγνωρίζουµε το γεγονός ότι το να
ολοκληρώσεις τη διδακτορική σου διατριβή σηµαίνει ότι µπορείς
να τηρείς χρονοδιάγραµµα, µπορείς να συντάξεις πρωτόκολλο,
έχεις την εµπειρία στην αναζήτηση πηγών, στη σύνθεση γνωµών
και απόψεων και άρα, αυτό δεν θα πρέπει να µη ληφθεί υπ’ όψιν.

Μερικά άλλα σηµεία που νοµίζω ότι χρειάζονται διόρθωση και
θέλω να τα καταθέσω είναι τα εξής. Στο άρθρο 4, στην παρά-
γραφο 3, όπου αναφέρθηκε πριν η κυρία Υπουργός και στον πε-
ριορισµό των θέσεων, θα σας πρότεινα να σκεφτείτε ένα σύστη-
µα παρόµοιο µε το «ΑΠΕΛΛΑ» -ήσασταν στο Υπουργείο Παιδείας,
ξέρετε το «ΑΠΕΛΛΑ»- όπου οι υποψήφιοι να µπορούν να καταθέ-
σουν τα βιογραφικά τους, να υπάρχει µια κεντρική διαδικασία
διαχείρισης και αυτό θα διευκολύνει και τις θέσεις στις οποίες θα
µπορούν να συµµετέχουν. Συµφωνώ ότι δεν µπορεί να είναι όλες.
Ίσως, όµως το «πέντε» να είναι λίγες.

Επίσης, σε ό,τι αφορά τον γραπτό διαγωνισµό, γιατί να µη γί-
νεται ένας διαγωνισµός κάθε χρόνο ή κάθε δύο χρόνια για µε-
γάλο πλήθος θέσεων, να µένουν τα µόρια και άρα και να εξοικο-
νοµείται κόστος και χρόνος και να ξέρει ο καθένας πού περίπου
κυµαίνεται;

Στο άρθρο 7, στην παράγραφο αα’, λέτε «µετά το βασικό πτυ-
χίο». Έπρεπε να λέει «µετά το συναφές πτυχίο» σε ό,τι αφορά
τον υπολογισµό µορίων για το µεταπτυχιακό.

Στο άρθρο 7, στην παράγραφο γ’, τι θα γίνει αν οι συνεντεύ-
κτες έχουν πολύ µεγάλη απόκλιση µεταξύ τους; Έχετε µέριµνα
αν έχουν µεγάλη σύγκλιση και µπορούν να καταθέσουν κοινή αι-
τιολογική έκθεση, αλλά όπως στις πανελλήνιες, όταν δύο αξιο-
λογητές διαφέρουν και µπαίνει ένας τρίτος, ίσως και αυτό να
πρέπει εδώ να ληφθεί υπ’ όψιν.

Σ’ ό,τι αφορά το άρθρο 8 που περιγράφει, ποιοι θα έχουν τον
ρόλο του κριτή και τη συνεντευκτή, θα έπρεπε, µέσα από ένα
πρόγραµµα εκπαίδευσης εκπαιδευτών να οµογενοποιηθούν οι
εκπαιδευτές, ώστε όλοι να έχουν τον ίδιο στόχο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Πώς θα καταφέρουµε να έχουµε τελικώς ικανούς ανθρώπους
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µε όραµα, µε ηθική και µε αξιοπρέπεια που θα διοικούν τους πε-
περασµένους δηµόσιους πόρους, που θα φέρουν το βέλτιστο
αποτέλεσµα στη δηµόσια διοίκηση; Η λύση νοµίζω ότι κρύβεται
σε δύο σηµεία. Πρώτον, στην ποιότητα των κριτών των συνεντευ-
κτών, όπου αυτοί θα πρέπει να αφήσουν απέξω όλα τα ιδιοτελή
κριτήρια και τις γνωριµίες και να αξιολογήσουν όσο το δυνατόν
καταλληλότερα. Και δεύτερον, στη βαρύτητα που πρέπει να δώ-
σουµε στην παιδεία, δίνοντας τη διαβεβαίωση στη νέα γενιά και
εκπαιδεύοντάς την στην αξιοκρατία και στην απέχθεια προς το
ρουσφέτι και τα χατίρια, ότι το κράτος δουλεύει. Και δουλεύει
όταν τα δικαστήρια δικάζουν γρήγορα, όταν η φορολογική αρχή
σέβεται τον πολίτη, όταν οι λακκούβες στους δρόµους δεν υπάρ-
χουν, όταν δεν δίνει το κράτος αποζηµιώσεις για έργα που δεν
γίνονται. 

Με αυτόν τον τρόπο δηµιουργούµε προς τον πολίτη και προς
τους νέους που θα είναι η επόµενη γενιά, τη δυνατότητα να πι-
στέψουν ότι είµαστε σε µια ευνοµούµενη χώρα και υπερισχύει το
κράτος δικαίου. Διότι µόνο όταν αυτό στοιχειοθετηθεί η επόµενη
γενιά θα βλέπει τις πρακτικές του 1980, του 2000 και του 2023
και θα γελάει µε τα κριτήρια που µέχρι τώρα επιλέγαµε τους δι-
οικητές και τους προϊσταµένους. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής

είναι ο κ. Βασίλειος Κόκκαλης από τον ΣΥΡΙΖΑ. Θα ακολουθήσει
ο κ. Σταµάτης, ο κ. Αθανασίου, η κ. Λιακούλη και ο κ. Καπετάνος.

Έχετε τον λόγο, κύριε Κόκκαλη, για επτά λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Να ευ-

χαριστήσω και την κ. Λιακούλη για την παραχώρηση της σειράς.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταβάλλετε µια προσπάθεια

να πειστεί κατά πρώτον το ελληνικό Κοινοβούλιο αλλά και η ελ-
ληνική κοινωνία ότι το παρόν νοµοσχέδιο προάγει την αξιοκρατία
στην επιλογή των διοικήσεων στους φορείς του δηµόσιου τοµέα,
αλλά και στα νοσοκοµεία. Ακούµε φράσεις του τύπου «Δεν θέ-
λετε το ΑΣΕΠ;» ή «Λέτε όχι στο ΑΣΕΠ;» ή «Λέτε όχι στο τεστ δε-
ξιοτήτων;». Λέµε όχι στην αναξιοκρατία και λέµε ναι στην κυρίαρ-
χη εκπροσώπηση από το ΑΣΕΠ. 

Το γεγονός ότι η πλειοψηφία της επιτροπής επιλογής των προ-
σώπων θα είναι στην κυβέρνηση αυτό είναι ένα αµάχητο τεκµήριο
αναξιοκρατίας. Το γεγονός ότι η συνέντευξη, η οποία είναι σί-
γουρα αναγκαία, έχει δυσανάλογη µοριοδότηση σε σχέση µε
τους τίτλους σπουδών, δεν µπορούµε να πούµε ότι προάγει την
αξιοκρατία. Υποτίθεται ότι θέλετε να προσελκύσετε ικανούς και
άξιους ανθρώπους. Ωραία µέχρι εδώ. Γιατί οι ικανοί και άξιοι άν-
θρωποι από την αγορά δεν θα επιλέξουν αυτές τις ρυθµίσεις; Συ-
γκεκριµένα να σας πω για τα ίδια τα νοσοκοµεία. Πρώτον, ο
µισθός. Κανένα στέλεχος της αγοράς δεν θα συγκινηθεί µε τους
µισθούς. Δεύτερον, ποιο στέλεχος της αγοράς θα πάει σε νοσο-
κοµείο χωρίς γιατρούς; Ποιο στέλεχος της αγοράς θα πάει σε
νοσοκοµείο χωρίς εξοπλισµό; Ποιο στέλεχος της αγοράς θα πάει
σε νοσοκοµείο όταν θα κινδυνεύει ανά πάσα ώρα και στιγµή να
πάει κατηγορούµενος; 

Να το πω, έτσι σαν παράδειγµα: θέλετε και ψάχνετε έναν
οδηγό µε ικανότητες στη Φόρµουλα 1, αλλά σε ένα αυτοκίνητο
παλαιό και σαράβαλο. Αντί να φτιάξετε πρώτα το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας, ένα νοσοκοµείο δηµόσιο µε προσωπικό, ιατρικό και νο-
σηλευτικό, µε προσωπικό διοικητικό, µε ικανοποιητικές αποδοχές
και εν συνεχεία να ψάξετε για τις διοικήσεις, κάνετε το ακριβώς
αντίθετο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να αναφερθώ στην τρο-
πολογία του Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προ-
στασίας, αλλά και του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, που έχει να κάνει µε τις αποζηµιώσεις για τους πληµ-
µυροπαθείς. Να ξεκαθαρίσω ένα πράγµα στη φιλοσοφία της συ-
γκεκριµένης τροπολογίας -µάλλον θα έλεγα του συγκεκριµένου
άρθρου, διότι δεν είναι ενιαία η τροπολογία- ότι είµαστε θετικοί,
όµως, επειδή δεν έρχεται αυτοτελώς, δεν µπορούµε να χορηγή-
σουµε θετική ψήφο. Είµαστε θετικοί για έστω και 1 ευρώ που
ανακουφίζει τους πληµµυροπαθείς ναι, αλλά είµαστε υποχρεω-
µένοι ταυτόχρονα να πούµε ότι πρόκειται για µεγάλη κοροϊδία.
Γιατί; 

Είπε ο κ. Τριαντόπουλος λίγα λεπτά πριν ότι ανοίγει τον δρόµο

–έτσι είπε συγκεκριµένα- η συγκεκριµένη τροπολογία για άµεσες
και ουσιαστικές ενισχύσεις στον πρωτογενή τοµέα. Σας παρα-
καλώ για ένα λεπτό την προσοχή σας. Με αυτή την τροπολογία
οι κτηνοτρόφοι θα πληρωθούν µε 85 ευρώ το ζώο. Σήµερα το ζώο
κάνει 300 ευρώ τουλάχιστον. Η απόφαση ότι θα πληρωθούν µε
85 ευρώ βγήκε, εξεδόθη στις 8 Μαΐου του 2023. Θα πληρωθούν
µε 85 ευρώ. Την υπογράφει ο κ. Σκυλακάκης και ο κ. Στύλιος. 

Την προσκοµίζω στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κόκκαλης καταθέ-

τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ο κ. Κελέτσης µία βδοµάδα πριν σε ερώτησή µου, λέει για αυτή
την αδικία, ακούστε: «Πρέπει, λοιπόν, να σας πω ότι τον Μάϊο που
εξεδόθη αυτή η απόφαση ήταν µια άλλη κυβέρνηση». Ποια ήταν;
Η Κυβέρνηση αυτή και η πολιτική ηγεσία ανέλαβε τον Ιούλιο. Λέει
ότι ήταν µια άλλη κυβέρνηση. Και λέει ο κ. Τριαντόπουλος τώρα
ότι αυτή η τροπολογία ανοίγει τον δρόµο για άµεσες και ουσια-
στικές ενισχύσεις. 

Τώρα να το πω άγνοια, να το πω ανοησία ή πολιτικό θράσος,
το γεγονός ότι ενώ αναγνωρίζεται –η λέξη αναγνωρίζεται να γρα-
φεί µε «αι»- αυτή η αδικία, και επαναλαµβάνω µε απόφαση της
αυτής, δηλαδή της ίδιας, Κυβέρνησης -είναι αδικία πράγµατι- ορί-
στηκε ο τιµοκατάλογος για το ζωικό κεφάλαιο µε τιµές του 2010;
Τότε το ζώο είχε 120 ευρώ και 150 ευρώ. Σήµερα έχουµε 2023.
Και αυτή η απόφαση εξεδόθη 8 Μαΐου του 2023. Και σήµερα λέτε
ότι ανοίγει τον δρόµο αυτή η τροπολογία για ουσιαστικές και άµε-
σες ενισχύσεις. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε το εξής γεγονός. Όσον αφορά την
πληµµυροπαθή Θεσσαλία, οφείλετε να λέτε λιγότερα και να
πράττετε περισσότερα. Και ειρήσθω εν παρόδω, έχει σχέση και
µε τους διοικητές οι πληρωµές του ΟΠΕΚΕΠΕ, λέει η διοίκηση
του ΟΠΕΚΕΠΕ σήµερα, έγιναν αποκλειστικά µε τη χρήση δεδο-
µένων από την κυβερνητική πλατφόρµα του gov.gr. Αυτή την κυ-
βερνητική πλατφόρµα του gov.gr την έχει χρησιµοποιήσει, την
έχει ξεκινήσει η παρούσα Κυβέρνηση. Αυτό λέει η διοίκηση του
ΟΠΕΚΕΠΕ, ότι οι πληρωµές έγιναν από τη συγκεκριµένη πλατ-
φόρµα gov.gr. Και έρχεται ο Αυγενάκης και λέει ότι έγιναν λάθη
και ψάχνει για εξιλαστήρια θύµατα. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

ο κ. Γεώργιος Σταµάτης από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Παρατηρώντας όλη τη συζήτηση από το πρωί, και στη διαβού-

λευση όσο µπορούσα να παρακολουθήσω, δεν κατάλαβα ποια
είναι η αντιπρόταση της Αντιπολίτευσης που κατηγορεί την Κυ-
βέρνηση ότι φέρνει έναν νόµο για να ξαναστελεχώσει µε έναν
άλλο τρόπο το κοµµατικό κράτος. 

Είναι, νοµίζω, πολύ ξεκάθαρο ότι η Κυβέρνηση κάνει πράξη την
προεκλογική δέσµευση κοιτάζοντας το 2030. Δυστυχώς, ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ κοιτάνε την 7η Ιουνίου του 2023. Νοµίζω ότι
αυτό δείχνει µια διαφορά τού πώς βλέπουµε εµείς τη χώρα την
επόµενη µέρα και πώς τη βλέπετε εσείς την επόµενη µέρα. 

Αν όντως το ΑΣΕΠ κατακτήθηκε σαν κάτι θέσφατο στη χώρα
µας και όλοι οι πολίτες νιώθουν την έννοια της αξιοκρατίας -επι-
τρέψτε µου, κυρία Υπουργέ, κάποια στιγµή θα πρέπει να ξανα-
δούµε πώς το ΑΣΕΠ θα περάσει στην επόµενη φάση-, νοµίζω ότι
αυτό το νοµοσχέδιο έρχεται να µας δείξει τι; Τη µαγική λέξη που
εµείς τη λέµε από το 2019, που εσείς δεν τη λέτε, η οποία είναι η
αξιολόγηση. 

Ποιο είναι το µήνυµα που εµείς θέλουµε να περάσουµε σήµερα
στην κοινωνία; Να περάσουµε το µήνυµα ότι όποιος βγει στην κυ-
βέρνηση θα βάλει τους δικούς του; Να περάσουµε το µήνυµα ότι
εσύ που σπούδασες, εσύ που αγωνιάς για τη χώρα σου, εσύ που
θέλεις µια τελείως διαφορετική επαγγελµατική σταδιοδροµία,
δεν θα έχεις αυτή τη δυνατότητα; Στο τέλος της ηµέρας, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, όλοι αυτοί θα είναι γνωστοί, ποιος έχει
δηλώσει, ποιοι αξιολογούνται, πώς θα µπορούν να γίνουν οι εν-
στάσεις. Και, βέβαια, κατηγορείτε ότι στο τέλος ο Υπουργός θα
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αποφασίζει. Μα, ο Υπουργός θα αποφασίζει. Μπορεί να µην έχει
την ευθύνη το Υπουργείο για το ποιος θα µπει διοικητής; 

Αυτό που νοµίζω ότι πρέπει να δούµε και να ξανασυζητήσουµε
είναι ότι ενδεχοµένως κάποια πράγµατα πρέπει να βελτιωθούν,
αλλά αυτά θα γίνουν στην πορεία και θα δούµε πως το σύστηµα
δουλεύει. Το σύστηµα θα δουλέψει; Να δούµε πόσοι είναι αυτοί
οι άνθρωποι οι οποίοι θα έρθουν, µε τι πτυχία θα έρθουν, πώς θα
πάνε τα τεστ δεξιοτήτων, πώς θα πάνε οι αξιολογήσεις, πώς
αυτοί οι άνθρωποι, όταν διοικήσουν, θα φέρουν το αποτέλεσµα
µε βάση τα σχέδια δράσης που θα έχουµε, πώς θα αξιολογηθεί
από την εκάστοτε πολιτική ηγεσία του κάθε Υπουργείου και στο
τέλος πώς θα το αξιολογήσει η ίδια η Βουλή, γιατί όλα εδώ κρί-
νονται και εδώ πρέπει να δούµε πώς την επόµενη µέρα άνθρωποι
οι οποίοι δεν θα έχουν σχέση µε το κοµµατικό κράτος θα είναι
υπεύθυνοι, θα έχουν την ευθύνη άσκησης δηµόσιων πολιτικών.
Όλοι εδώ συζητάτε και κατηγορείτε, κυρίως από τα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης που είχαν τη δυνατότητα να γίνουν κυβέρνηση.
Ποιους βάλατε; Κάνατε προκήρυξη µε κάποιον τρόπο και δεν το
µάθαµε εµείς ποτέ; Ή αντίστοιχα όταν εµείς κυβερνούσαµε, έγινε
κάποιου είδους τελείως διαφορετική διαδικασία;

Πρώτα απ’ όλα -κυρία Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, σας αξί-
ζουν συγχαρητήρια- είναι ότι έτσι αποκλείονται όλοι αυτοί οι συ-
νήθεις ύποπτοι οι οποίοι δηµιουργούν και πρόβληµα στις
πολιτικές ηγεσίες και πρόβληµα στις τοπικές κοινωνίες, γιατί νο-
µίζουν ότι το δηµόσιο είναι το σπίτι τους και ότι θα έχουν λόγο
την επόµενη µέρα. Όχι, δεν θα έχουν λόγο την επόµενη µέρα.
Την επόµενη µέρα θα έχουν λόγο αυτοί που έκατσαν, διάβασαν,
µάτωσαν για να γίνουν καλύτεροι µέσα από την επιστήµη τους
και τώρα έρχεται το κράτος, η δηµόσια διοίκηση να τους δώσει
την ευκαιρία µε αξιοκρατικά κριτήρια να ασκήσουν δηµόσιες πο-
λιτικές, πάντα µε τον έλεγχο της κυβέρνησης για το καλό του ελ-
ληνικού λαού. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Χαράλαµπος Αθανασίου από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν εισέλθω στην εισήγησή µου

θα ήθελα να αναφερθώ σε τοποθετήσεις συναδέλφων της Αντι-
πολίτευσης οι οποίοι µη έχοντας σοβαρά επιχειρήµατα για να
αντικρούσουν την αναγκαιότητα και χρησιµότητα του νοµοσχε-
δίου, διερωτώνται γιατί έρχεται προς ψήφιση το παρόν νοµοσχέ-
διο το οποίο είναι το ίδιο κατ’ ουσία µε προγενέστερο πρόσφατο
νόµο της Κυβέρνησής µας, ο οποίος νόµος ουδέποτε εφαρµό-
στηκε. Συγκεκριµένα, ζητούν απαντήσεις από την κυρία Υπουργό
γιατί δεν εφαρµόστηκε ο προηγούµενος σχετικός νόµος ο οποίος
ήδη καταργείται µε το παρόν νοµοσχέδιο. 

Ερωτώ: Είναι κακό αυτό; Πρώτη φορά συµβαίνει; Πρώτη φορά
ο νοµοθέτης -κρίνοντας ότι ένα καλό νοµοθέτηµα που κατά την
εφαρµογή του παρουσίασε κάποιες ελλείψεις, κάποιες ατέλειες,
κάποιες αστοχίες -αν θέλετε- και απαιτείται να θεσµοθετηθούν
βελτιώσεις για να καταστεί χρήσιµο και αποτελεσµατικό- προβαί-
νει στις αναγκαίες νοµοθετικές παρεµβάσεις; Δεν το έκανε ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ και µάλιστα δύο φορές στις ρυθµίσεις για την πτωχευτική
διαδικασία; Μέχρι και ποινικές διατάξεις αλλάξετε λίγες µέρες
πριν εγκαταλείψετε την εξουσία για λόγους σκοπιµότητας. Ο
δικός σας σχετικός νόµος, ο νόµος του ΣΥΡΙΖΑ, ο ν.4369/2018 µε
τον ποµπώδη τίτλο «Εθνικό Μητρώο Επιτελικών Στελεχών Δηµό-
σιας Διοίκησης, βαθµολογική διάρθρωση θέσεων, συστήµατα
αξιολόγησης προαγωγών και επιλογής προϊσταµένων, διαφάνεια,
αξιοκρατία και αποτελεσµατικότητα της δηµόσιας διοίκησης και
άλλες διατάξεις», δεν ακυρώθηκε κατά ένα µεγάλο µέρος ύστερα
από παρέµβαση της τρόικας; Αν εσείς διαπιστώνατε την ασυµ-
βατότητα των ρυθµίσεων του νόµου αυτού και τον τροποποι-
ούσατε, θα ήταν κακό; Πρόσφατα δεν το κάναµε εδώ στη Βουλή
όλοι µας, η µεγάλη πλειοψηφία, µε την αλλαγή των διατάξεων
του νόµου του σχετικού µε την ψήφο του Απόδηµου Ελληνισµού
προς διευκόλυνση άσκησης του εκλογικού τους δικαιώµατος; Και
εν τέλει γιατί πρέπει να εφαρµόζεται η ίδια διαδικασία επιλογής
διοικητικών σε διαφορετικής βαρύτητας οργανισµούς; Ένας πε-
ριφερειακός οργανισµός έχει την ίδια βαρύτητα µε έναν πανελ-

λαδικής εµβέλειας;
Ισχυριστήκατε ότι είναι υψηλός ο αριθµός των οκτακοσίων µο-

ρίων που αφορούν τη συνέντευξη. Σύµφωνα µε το άρθρο 7 του
νοµοσχεδίου, τα µόρια που αφορούν τα αντικειµενικά κριτήρια,
τις δεξιότητες, τα τυπικά προσόντα και την εργασιακή εµπειρία
ανέρχονται σε δύο χιλιάδες διακόσια, άρα τα οκτακόσια µόρια
της συνέντευξης ως κριτήριο της προσωπικότητας και ως κριτή-
ριο καταλληλότητας για τη συγκεκριµένη θέση του οργάνου δεν
µπορεί να ισχυριστεί κανείς µε σοβαρή επιχειρηµατολογία ότι
είναι υπερβολικά, πολύ περισσότερο που σήµερα οι αγορές θέ-
λουν στελέχη µε ικανότητες και άτοµα υπεύθυνα που να παίρ-
νουν πρωτοβουλίες. 

Το µόνο που µε προβληµάτισε, κυρία Υπουργέ, όσον αφορά
τις οµάδες α και β ως προς τον χρόνο προϋπηρεσίας, για να
έχουµε µεγαλύτερη «δεξαµενή», είναι ότι ίσως θα έπρεπε τα δέκα
χρόνια να ήταν οκτώ αλλά αυτό είναι ένα θέµα. Μελετήστε το,
δείτε πώς θα πάει αν όχι µε νοµοτεχνική βελτίωση σήµερα τότε
σε µια µεταγενέστερη τροποποίηση.

Ειπώθηκε: «Γιατί πρέπει ο Υπουργός να έχει την τελική επιλογή
των προσώπων;» Το άρθρο 4 του νοµοσχεδίου καθορίζει αναλυ-
τικά την όλη διαδικασία επιλογής µε διαφανή και αντικειµενικά
κριτήρια. Με το άρθρο αυτό καθορίζεται λεπτοµερώς µια σαφής
και αντικειµενική διαδικασία επιλογής των πλέον άξιων και ικανών
προσώπων. Η όλη διαδικασία είναι σύµφωνη µε το Σύνταγµά µας
όπου στο άρθρο 103 παράγραφος 7, σαφώς ορίζεται –και το δια-
βάζω- ότι «η πρόσληψη υπαλλήλων στο δηµόσιο και στον ευρύ-
τερο δηµόσιο τοµέα όπως αυτός καθορίζεται κάθε φορά, γίνεται
είτε µε διαγωνισµό είτε µε επιλογή σύµφωνα µε προκαθορισµένα
και αντικειµενικά κριτήρια και υπάγεται στον έλεγχο ανεξάρτητης
αρχής, όπως ο νόµος ορίζει». Και συνεχίζει το Σύνταγµα: «Νόµος
µπορεί να προβλέπει ειδικές διαδικασίες επιλογής που περιβάλ-
λονται µε αυξηµένες εγγυήσεις διαφάνειας και αξιοκρατίας ή ει-
δικές διαδικασίες επιλογής προσωπικού για θέσεις, το αντικεί-
µενο των οποίων περιβάλλεται από ειδικές συνταγµατικές εγγυή-
σεις ή προσιδιάζει σε σχέση εντολής». 

Βλέπετε, λοιπόν, ότι το Σύνταγµα προβλέπει χωρίς να το κα-
τονοµάζει όχι µόνο την εγγύηση του ΑΣΕΠ ως ελεγκτικού µηχα-
νισµού αλλά προβλέπει περαιτέρω και ειδικές διαδικασίες
επιλογής που περιβάλλονται µε αυξηµένες εγγυήσεις διαφάνειας
και αξιοκρατίας. 

Ερωτώ: Έχει σηµασία εάν οι αποφάσεις των επιτροπών είναι
οµόφωνες; Ανεξαρτήτως τού ότι κατά κανόνα οι αποφάσεις του
ΑΣΕΠ είναι οµόφωνες -και αυτό το λέω από την εµπειρία µου
λόγω της προηγούµενης ιδιότητάς µου- και ανεξαρτήτως της
συµµόρφωσης µε την ανωτέρω συνταγµατική επιταγή, και µόνο
η άψογη λειτουργία του ΑΣΕΠ όλα αυτά τα χρόνια εγγυάται την
αµεροληψία και τη διαφάνεια. 

Επιπλέον, µε τους προγενέστερους νόµους του 2016 του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και του 2020 της Νέας Δηµοκρατίας, υπήρχε µόνο µία επι-
τροπή τον πρόεδρο της οποίας όριζε ο πρόεδρος του ΑΣΕΠ.
Τώρα µε το νοµοσχέδιο προβλέπονται πολλές επιτροπές και έτσι
αξιοποιούνται ως πρόεδροι όλοι σχεδόν οι σύµβουλοι του ΑΣΕΠ.
Έτσι δεν υπεισέρχεται στον ορισµό των προέδρων των επιτρο-
πών το υποκειµενικό κριτήριο του προέδρου του ΑΣΕΠ να ορίζει
πρόσωπα της επιλογής του, δηλαδή µειώνεται, αν δεν εξαλείφε-
ται, η ευχέρεια που είχε να ορίζει ενδεχοµένως «αρεστούς».

Ερώτηµα: Υπάρχει αντικειµενικότητα και διαφάνεια ως προς
την τελική επιλογή του προσώπου από τον Υπουργό; Σύµφωνα
µε την προβλεπόµενη διαδικασία του άρθρου 4 του νοµοσχεδίου,
προεπιλέγονται επτά πρόσωπα για τη συγκεκριµένη θέση από
την αρµόδια επιτροπή. Στη συνέχεια η επιτροπή καταρτίζει πί-
νακα των τριών επικρατέστερων υποψηφίων σύµφωνα µε τη γρα-
πτή εξέταση του άρθρου 6 του νοµοσχεδίου και το σύνολο των
κριτηρίων του άρθρου 7, τον οποίο πίνακα και αποστέλλει στον
εποπτεύοντα Υπουργό. Και, βέβαια, για λόγους διαφάνειας ο πί-
νακας µε τα ονόµατα των τριών υποψηφίων αναρτάται στην ιστο-
σελίδα του ΑΣΕΠ και του εποπτεύοντος Υπουργείου. 

Ερώτηµα: Γιατί την τελική απόφαση την έχει ο Υπουργός αφού
οι θέσεις είναι διοικητικές; Απλούστατα, διότι την πολιτική ευθύνη
του φορέα έχει ο Υπουργός ο οποίος θα συνεργάζεται µαζί του.
Και αυτό δεν πρέπει να ξενίζει ή να δηµιουργεί ερωτηµατικά, γιατί
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παρόµοια διαδικασία όσον αφορά την προεπιλογή υπάρχει και
για την προεπιλογή των ανώτατων δικαστικών λειτουργών. Εδώ
η Διάσκεψη των Προέδρων της Βουλής συντάσσει πίνακα αξιο-
λόγησης τον οποίον αποστέλλει στο Υπουργικό Συµβούλιο που
έχει την τελική επιλογή.

Σε ειδικές διατάξεις του νοµοσχεδίου -αναφέροµαι στα άρθρα
12, 13 και 14 για την καλύτερη λειτουργία και απόδοση των ορ-
γάνων διοίκησης προβλέπονται κίνητρα, ανταµοιβές, κυρώσεις,
καθώς και η αξιολόγησή τους. Εδώ θα πρέπει να σηµειώσω και
µια πρόσθετη δικλίδα ασφαλείας όσον αφορά τη λειτουργία των
επιλεγέντων προσώπων ως οργάνων. Συγκεκριµένα, στον Κανο-
νισµό της Βουλής και ειδικά στο άρθρο 43α του Κανονισµού προ-
βλέπεται ότι η Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας της Βουλής
µπορεί να καλεί σε ακρόαση οποιοδήποτε δηµόσιο πρόσωπο για
θέµατα που αφορούν στη λειτουργία των θεσµών και της διαφά-
νειας. Και αυτή η δυνατότητα της Βουλής δεν µπορεί να καταρ-
γηθεί µε κοινό νόµο, έστω και αν το επιθυµεί η Κυβέρνηση, παρά
µόνο µε τροποποίηση του ίδιου του Κανονισµού της Βουλής από
τη Βουλή, διότι η Βουλή έχει αυτονοµία η οποία απορρέει από τη
διάκριση των εξουσιών και έτσι µπορεί να θεσπίζει, να τροποποιεί
ή να συµπληρώνει αυθεντικά τον Κανονισµό της χωρίς τη σύ-
µπραξη της εκτελεστικής εξουσίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας προτείνουµε ένα πρωτοπο-
ριακό για τα δεδοµένα της χώρας µας νοµοσχέδιο που αφορά
την αναβάθµιση της δηµόσιας διοίκησης. Μπορεί στην εφαρµογή
του να αναδειχθούν ατέλειες, αρρυθµίες. Θα τις διορθώσουµε.
Όµως αν ψηφιστεί το νοµοσχέδιο θα µπορεί ο λαός µας να πει
ότι του παραδώσαµε έναν σύγχρονο και αποτελεσµατικό νόµο,
που η καλή λειτουργία του θα περιορίσει και τη δουλειά των δι-
καστηρίων µας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει τώρα η κ.Λιακούλη Ευαγγελία από το ΠΑΣΟΚ -

ΚΙΝΑΛ.
Θα ακολουθήσει ο κ. Καπετάνος, ο κ. Βεσυρόπουλος, η κ. Βα-

τσινά και η κ. Σπυριδάκη. 
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζούµε µια πολύπλευρη ανθρω-

πιστική κρίση µε την οσµή θανάτου να έχει φτάσει πια κοντά µας.
Μια κρίση-φρίκη. Μία κρίση που τείνει να γίνει ένα ολοκαύτωµα
ενός ολόκληρου λαού. Ήµασταν από τους πρώτους που καταδι-
κάσαµε την τροµοκρατική οργάνωση Χαµάς, που για εµάς δεν
είναι απελευθερωτική, βέβαια, οργάνωση όπως αυτοχαρακτηρί-
ζεται, που µε απίστευτη βαρβαρότητα χτύπησε επίσης αθώους
πολίτες. Όµως, σε καµµία περίπτωση αυτό δεν µπορεί να δικαιο-
λογήσει χτύπηµα σε ανθρωπιστικό επίπεδο και σε τέτοιο βαθµό
πρωτοφανή. Και, πραγµατικά, αναρωτιέται κανείς ποιο είναι το
επιχείρηµα, ποιος είναι ο λόγος που µπήκε στην ανθρωπιά αστε-
ρίσκος, ποιος είναι ο λόγος που µπήκε στην ανθρωπιά αίρεση και
µάλιστα από την ελληνική Κυβέρνηση που δεν άρθηκε στο ύψος
των περιστάσεων και δεν υιοθέτησε το ψήφισµα του ΟΗΕ που
κάνει λόγο για ανθρωπιστική εκεχειρία. Είναι και αυτό πρωτοφα-
νές, µετά από αυτό που συµβαίνει να µην παίρνουµε τη σωστή
πλευρά στην ιστορία, να µη διεκδικούµε εκεχειρία για τον λαό
που αφανίζεται. 

Δεν έχουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κανένα δικαίωµα
αδιαφορίας για ανθρώπους που χάνονται µε τέτοιο τρόπο και µά-
λιστα δηµιουργείται µία πολυσήµαντη κρίση σε όλη τη Μέση Ανα-
τολή. Όπως δεν έχουµε δικαίωµα αδιαφορίας, βεβαίως, και το
Υπουργείο σας απέναντι στην πυορροούσα πληγή, τη Θεσσαλία
µας, που αφορά σχεδόν οκτακόσιες χιλιάδες ανθρώπους. Αυτό
δεν το έχετε υπ’ όψιν σας. Δεν έχετε υπ’ όψιν σας ότι πρόκειται
για µία από τις µεγαλύτερες περιφέρειες που αυτή τη στιγµή βρί-
σκεται σε κατάσταση οµηρίας µέσα σε ένα βούρκο και, βεβαίως,
βρίσκεται σε αναµονή η κλήση της, της Κυβέρνησης. 

Ξέρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να λέµε τα πράγµατα
απλά και να µην τα µπερδεύουµε µε τα µεγαλεπήβολα σχέδια της
Κυβέρνησης, τι έχουν πάρει µέχρι τώρα οι Θεσσαλοί; Έχουν
πάρει 6.500 ευρώ τα νοικοκυριά που χάθηκαν. Αυτοί, λοιπόν, που
είναι άστεγοι, που δεν έχουν σπίτι, που δεν έχουν οικοσκευή, που

δεν έχουν τίποτα, πήραν 6.500 χιλιάδες ευρώ. Πήραν 4.000 ευρώ
οι κτηνοτρόφοι που έχασαν τα ποιµνιοστάσια και πήραν 2.000
ευρώ µέχρι προχθές το βράδυ οι αγρότες των οποίων πληµµύρι-
σαν τα χωράφια. Αυτά τα λεφτά πήραν. 

Και εσείς µεταξύ σας έχετε ένα µπάχαλο στην κυριολεξία,
καθώς δεν ξέρετε η δεξιά σας τι ποιεί η αριστερά σας, η δική σας
αριστερά, το δεξί σας χέρι, που είναι ο ΟΠΕΚΕΠΕ, που αν κά-
ποιος πάρει και αναλύσει τις δηλώσεις και τις ανακοινώσεις χθε-
σινές και τις σηµερινές, θα δει ότι πραγµατικά πρόκειται για ένα
σκάνδαλο. Άλλα λέει η Κυβέρνηση άλλα λέει ο ΟΠΕΚΕΠΕ, µε
αποτέλεσµα να έχετε 239 εκατοµµύρια λιγότερα φέτος στις βα-
σικές ενισχύσεις του αγροτικού κόσµου. Και βγαίνει σήµερα ο
ΟΠΕΚΕΠΕ και σας διαλύει µε την ανακοίνωση που κάνει, λέγο-
ντας στην Κυβέρνηση «εσείς φταίτε και όχι εµείς, γιατί τις εντο-
λές τις δικές σας εµείς εκτελούµε». 

Και ακόµα δεν γνωρίζετε µεταξύ σας και δεν µπορείτε να συ-
νεννοηθείτε. Αυτά έχετε να πείτε στη Θεσσαλία. Μας έχετε αφή-
σει πληµµυρισµένους µέσα στο βούρκο. Μας έχετε αφήσει σε µία
αφάνεια στο παρόν και στο µέλλον και τα παιδιά µας βρίσκονται,
πραγµατικά, σε απόγνωση, γιατί οι περισσότεροι ετοιµάζουν τις
βαλίτσες τους να µεταναστεύσουν, διότι εκεί δεν υπάρχει µέλλον
και δεν υπάρχει καµµία προοπτική. 

Αυτά τα πράγµατα, λοιπόν, κάνετε. Αυτά τα πράγµατα εσείς
µαγειρεύετε, µαζί µε τα µαγειρέµατα σας, γιατί υπάρχουν εδώ
και εισαγγελείς, υπάρχουν και έλεγχοι, υπάρχουν πάρα πολλά
πράγµατα που έχετε να πείτε και για το σχέδιο για τα αντιπληµ-
µυρικά έργα, γι’ αυτά που δεν κάνατε, για όσα παραλείψατε, για
τις αβελτηρίες σας, αλλά ταυτοχρόνως και για τις σκοπιµότητες,
για το τι αφήσατε πίσω, άλλα που δεν κάνατε, τα λεφτά που πή-
ρατε και τα επενδύσατε αλλού κ.λπ. κ.λπ.. 

Άρα, τώρα κάνετε αυτά τα µαγειρέµατα. Στα µαγειρέµατα
είστε πρώτοι. Έτσι είναι και ο σηµερινός σας τσελεµεντές. Τι κά-
νατε; Κάνατε, λοιπόν, ένα µαγείρεµα ενός καινούργιου νόµου για
τις διοικήσεις, λέει, στους δηµόσιους φορείς. Τι καταλαβαίνει ο
κόσµος από αυτά; Έρχεστε και λέτε «θα κάνουµε έτσι τις διοική-
σεις και θα κάνουµε µε έναν πιο ορθό τρόπο και θα είµαστε αντι-
κειµενικοί και αξιοκρατικοί» και ούτω καθ’ εξής. Μαγείρεµα
κοµµατικό κανονικό και µε τον νόµο. Μίλησε κιόλας ο κ. Πρωθυ-
πουργός σήµερα εδώ το πρωί για πολυδύναµο εκσυγχρονισµό.
Αλήθεια λέτε; Πολυδύναµο εκσυγχρονισµό λέτε τον πολυµήχανο
παλαιοκοµµατισµό; Έτσι ονοµάζετε τον παλαιοκοµµατισµό σας; 

Και τι κάνετε στο µαγείρεµα και στον τσελεµεντέ σας; Κατ’
αρχάς, ξεκινάτε τη βασική συνταγή από ολίγον ΑΣΕΠ. Πρώτα ρί-
χνετε, λοιπόν, µέσα στον κάδο του µαγειρέµατος ολίγον ΑΣΕΠ,
γιατί είναι ο καλύτερος φερετζές. Υπάρχει καλύτερη συνταγή
από το ΑΣΕΠ που το χρησιµοποιείτε ανερυθρίαστα; Ένας είναι
αυτός από το ΑΣΕΠ. Και µετά τι κάνετε; Βάζετε τα υπόλοιπα
υλικά στο κοµµατικό σας µίξερ, που είναι τι; Είναι ορισµένα από
εσάς πρόσωπα κατά πλειοψηφία. Είναι ελαστικός τρόπος µε τον
οποίο εσείς βγάζετε τις αποφάσεις για το πώς θα δηµιουργηθούν
τα όργανα. Έχετε την τελική επιλογή της προκήρυξης και την τε-
λική επιλογή των προσώπων. Μπράβο σας. Πολύ αξιοκρατικό
αυτό που κάνετε, αφού έχετε έναν από το ΑΣΕΠ, τον φερετζέ που
λέγαµε, να καλύπτει δήθεν τις παλαιοκοµµατικές ανοµίες σας.
Δεν γίνεται όµως έτσι να προχωρήσουµε πουθενά. Σας τα είπαν
οι εισηγητές µας, ο κ. Δουδωνής, ο Κοινοβουλευτικός µας Εκ-
πρόσωπος, σας τα είπαν οι συνάδελφοι. Φωνή βοώντος. 

Κυρία Υπουργέ, καλείτε και εµάς να είµαστε συνδαιτυµόνες
στο τραπέζι σας σε αυτό που εσείς έχετε ετοιµάσει. Μα, ποιους
καλείτε; Πρέπει να ξέρετε και το γεύµα σε ποιους το απευθύνετε.
Το απευθύνετε το γεύµα αυτό στο ΠΑΣΟΚ που έχει µια ιστορία
και µια διαδροµή στην αξιοκρατία και στη διαφάνεια, στο ίδιο το
ΑΣΕΠ, στον φερετζέ που χρησιµοποιείτε εσείς, που το φτιάξαµε
εµείς, στις ανεξάρτητες αρχές που τις φτιάξαµε εµείς, στο open
gov που το φτιάξαµε εµείς, που ακόµα επί εποχής Σηµίτη βάλαµε
και κριτήρια στους διοικητές των ΔΕΚΟ. Και εµάς καλείτε να εί-
µαστε συνδαιτυµόνες σε αυτό το τραπέζι;

Δεν µπορούµε να φάµε µαζί γιατί ξέρουµε ότι τα υλικά από το
δικό σας φαγητό είναι γεµάτα δηλητήριο για τη δηµοκρατία.
Μπορούµε ποτέ να δοκιµάσουµε το φαΐ σας; Ποτέ, λοιπόν. Δεν
µας πείθετε και συνεχίζετε την ίδια σας τακτική. Σε αυτό εµείς θα
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αντιστεκόµαστε µε προτάσεις για αξιοκρατία, για διαφάνεια και,
όπως ο Πρόεδρός µας είπε, αν έχετε πραγµατικά τα κότσια για
την αξιοκρατία και τη διαφάνεια, ελάτε µαζί µας και στην πρό-
τασή µας για διεθνείς διαγωνισµούς, όπως εµείς τους ορίζουµε,
µε ανοιχτά κριτήρια και προσόντα. 

Το δε φαΐ σας δεν έχει και ακριβά υλικά, καθώς ακόµα και το
καηµένο το διδακτορικό το πετάξατε πέρα και σας άκουσα πριν
από λίγο ερχόµενη, κυρία Υπουργέ, να λέτε -προσπαθήσετε να
τη σώσετε την ιστορία µε το διδακτορικό, δεν καταφέρατε, σας
το λέω εντίµως, δεν το καταφέρατε- λέγοντας ως Υπουργός από
το Βήµα της Βουλής ότι το διδακτορικό δεν είναι για τις διοική-
σεις είναι για άλλα πράγµατα, ίσως είναι για τα πανεπιστήµια ή
για οτιδήποτε άλλο αλλά εδώ εµείς µιλάµε για διοικήσεις. 

Και το ερώτηµα που τίθεται στον κόσµο είναι πόσο καλές διοι-
κήσεις τελικά εσείς θέλετε. Θέλετε διοικήσεις που δεν έχουν αυ-
ξηµένα προσόντα; Θέλετε διοικήσεις που θα είναι στα µέτρα σας
µόνο κοµµένα και ραµµένα; Σας τις χαρίζουµε. Εµείς θα κάνουµε
αλλιώς. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
ο κ. Χρήστος Καπετάνος από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΠΕΤΑΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία Υπουργέ,
κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µιας και ο λόγος
ήταν περί φαγητού πιο πριν, θα πω ότι, πραγµατικά, υπάρχουν
πράγµατα που ακούγονται σήµερα και δεν τρώγονται µε τίποτα. 

Καλούµαστε σήµερα εδώ στη Βουλή των Ελλήνων να συζητή-
σουµε το νοµοσχέδιο επιλογής διοικήσεων φορέων του δηµο-
σίου. Μάλιστα. Αν κάτι συµβαίνει στο Κοινοβούλιο, σε αυτόν τον
χώρο, είναι ότι µετά τις εκλογές είναι ο χώρος αυτός όπου κρί-
νονται οι πολιτικοί, οι πολιτικές και τα κόµµατα. 

Ο Πρωθυπουργός είπε στην πρωτολογία του -για να δούµε, να
κριθούµε και να συγκριθούµε τώρα σήµερα- ότι όλα δεν έχουν
γίνει διαχρονικά καλά και σαφώς υπήρχαν και κοµµατικές εκφάν-
σεις σ’ όλο το προγενέστερο διάστηµα, το οποίο δεν υπηρέτησε
τον τόπο. 

Σήµερα, όµως, εδώ έρχεται ένα νοµοσχέδιο που φέρνει κάτι
διαφορετικό, και θέλω να συγχαρώ, πραγµατικά, και τη Νίκη Κε-
ραµέως και την κ. Χαραλαµπογιάννη και τον ειδικό αγορητή µας,
τον κ. Καραγκούνη, διότι έρχεται ένα νοµοσχέδιο το οποίο βάζει
την Ελλάδα σε ευρωπαϊκά πρότυπα επιλογής διοικήσεων. 

Παίρνουµε τα πράγµατα µε τη σειρά. Είναι ένα νοµοσχέδιο που
φέρνει επιλογές διοικήσεων που γίνονται νύχτα, σε χρόνο ντε τε
χωρίς να αντιληφθεί κανένας τίποτε; Όχι. Στο άρθρο 4, αναφέ-
ρεται ότι το ΑΣΕΠ εκδίδει και επιβεβαιώνει την πρόσκληση εκδή-
λωσης ενδιαφέροντος και, µάλιστα, τέσσερις µήνες πριν τη λήξη
της θητείας των διοικήσεων. Άρα, γίνεται κάτι φανερά. 

Δεύτερον, µπορεί να υποβάλλει αίτηση ο καθένας; Μπορεί να
πάρει κάποιον που δεν έχει τα απαιτούµενα προσόντα; Όχι, διότι
υπάρχουν κριτήρια on-off. Δεν µπορεί να κάνει ο ιδιοκτήτης βουλ-
κανιζατέρ αίτηση. Όχι, διότι υπάρχουν κριτήρια. Και αυτό πρέπει
να το κατανοήσουµε. 

Γίνεται η επιλογή µε κριτήρια ΑΣΕΠ; Γίνεται µε γραπτό διαγω-
νισµό; Βεβαίως, γίνεται µε τον γραπτό διαγωνισµό και κατόπιν γί-
νεται έλεγχος των προσόντων που απαιτούνται για τους δεκαπέ-
ντε πρώτους στη γραπτή εξέταση και υπάρχουν οκτακόσια µόρια
ανώτατο η εµπειρία, εξακόσια µόρια που είναι τα τυπικά προσό-
ντα και οκτακόσια η συνέντευξη. 

Μπορεί να κάνει κανείς ένσταση; Βεβαίως. Εάν θεωρεί ότι αδι-
κείται, µέσα σε πέντε µέρες, αυτό το οποίο προβλέπει το νοµο-
σχέδιο είναι ότι µπορεί να κάνει ένσταση. 

Ποιοι καλούνται µετά σε συνέντευξη; Οι επτά πρώτοι σε µόρια
καλούνται στη συνέντευξη. 

Επίσης, λέει το νοµοσχέδιο και κάτι ακόµα, ότι εδώ υπάρχει
στοχοθεσία. Δεν λέει κανένας ούτε η Κυβέρνηση αυτή λέει ότι το
νοµοσχέδιο αυτό είναι πανάκεια, ότι τα δίνει όλα, ότι θα µπουν οι
άριστοι. Αυτό το οποίο λέει είναι ότι µπαίνουν κάποιοι στόχοι και
αν δεν τους πιάσει τους στόχους ο διοικητής, θα κριθεί. Αυτό δεν
δείχνει ότι είναι προς το σωστό βήµα;

Ο εισηγητής του ΠΑΣΟΚ µας είχε πει ότι ο Πρωθυπουργός θέ-
λησε να ελέγξει το δηµόσιο και για αυτό δεν ψηφίζουµε αυτό το

νοµοσχέδιο. Μα, αυτό το οποίο έγινε τα προηγούµενα χρόνια,
αυτό το οποίο γινόταν είναι καλύτερο από αυτό που πάµε να ψη-
φίσουµε σήµερα; Ήταν καλύτερο, δηλαδή, αυτό το οποίο είχε ο
ΣΥΡΙΖΑ το 2015, όπου ανέλαβε και λίγους µήνες µετά καθαίρεσε
όλες τις διοικήσεις, άφησε τους διευθυντές των ιατρικών υπηρε-
σιών να διοικούν και κάποια στιγµή έκανε τις σοφές επιλογές του;
Όχι, δεν µπορούµε να πάµε έτσι µπροστά. 

Μάλιστα, διάβαζα πριν από λίγο ότι ο κ. Ξανθός ,τότε, αναφε-
ρόµενος στη διαδικασία αξιολόγησης των διοικητών των νοσο-
κοµείων, ανέφερε ότι «το Υπουργείο Υγείας…» -λέει αυτολεξεί-
«…προχώρησε σε προσωπική συνέντευξη τότε µε όλα τα εξετα-
ζόµενα στελέχη, µε πενταµελή επιτροπή στην οποία συµµετείχαν
καταρτισµένοι επιστήµονες». Και ξέρετε πόσο κρατούσε αυτή η
συνέντευξη; Ενάµισι λεπτό. Και τώρα που έρχεται ένα πλαίσιο το
οποίο είναι ένα πλαίσιο σοβαρό και µετρηµένο, αυτό το πλαίσιο
θέλουµε να το βάλουµε στη γωνία και να πούµε ότι δεν το ψηφί-
ζουµε, γιατί το έφερε η Νέα Δηµοκρατία. 

Δεν µπορούµε να πάµε έτσι. Εδώ είναι ένας χώρος όπου η αντι-
πολιτευτική κριτική είναι καλή να ακούγεται, να υπάρχει, αλλά να
έχει αντικείµενο. Όταν δεν έχει αντικείµενο, είναι σάπια αυτή η
κριτική. Για αυτό, λοιπόν, θεωρώ ότι αυτό το νοµοσχέδιο είναι
προς τη σωστή κατεύθυνση και πρέπει να ψηφιστεί. 

Θέλω, όµως, πριν ολοκληρώσω τον χρόνο µου, να αναφερθώ
ένα λεπτό και στην τροπολογία που υπάρχει για το Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης, γιατί προέρχοµαι από ένα νοµό, τον Νοµό
Λάρισας, από τη Θεσσαλία, όπου 150 εκατοµµύρια δίνονται µε
αυτό το νοµοσχέδιο, µε αυτή την τροπολογία. Και επειδή άκουσα
πριν διάφορα, ότι η Κυβέρνηση είναι απούσα και  τι έχει δώσει η
Κυβέρνηση, ακούστε, λοιπόν, τα νούµερα, γιατί εκεί ζούµε: 86
εκατοµµύρια µέχρι σήµερα από την κρατική αρωγή σε πάνω από
είκοσι χιλιάδες ανθρώπους, 40% επιπλέον του «Ιανού» οι επιδο-
τήσεις ή τα χρήµατα τα οποία δίνονται –αυτή την τροπολογία ψη-
φίζουµε για να δοθούν τις αµέσως επόµενες ηµέρες- στο βαµ-
βάκι, 59% επιπλέον του «Ιανού» στο καλαµπόκι, 500 ευρώ το
στρέµµα στη ντοµάτα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε µισό λεπτό.
Επίσης, επειδή άκουσα πριν κάτι για νούµερα 85 ευρώ το κάθε

πρόβατο, να σας πω ότι δεν έχει καθοριστεί η τιµή αυτή. Όποια
τιµή και να είναι λάβετε υπ’ όψιν ότι επιπλέον αυτής της τιµής ο
ίδιος ο Πρωθυπουργός ανακοίνωσε ότι όλα τα ζώα που χάθηκαν
θα δοθούν µε εγγύηση της ελληνικής κυβέρνησης. Είχε ένας κτη-
νοτρόφος πεντακόσια πρόβατα τα οποία χάθηκαν; Και τα πεντα-
κόσια αυτά πρόβατα θα δοθούν µε εγγύηση της ελληνικής
Κυβέρνησης, µε χρήµα που δεν θα βάλει ούτε 1  ευρώ ο κάθε
κτηνοτρόφος. Θα δοθούν –επαναλαµβάνω- µε εγγύηση της ελ-
ληνικής Κυβέρνησης. Το ίδιο 100% θα συµβεί και στις σταυλικές
εγκαταστάσεις επιπλέον του 85 -για να τα λέµε όλα- ή του όποιου
ποσού τελικώς είναι. 

Άρα, αυτή η Κυβέρνηση ήταν παρούσα. Πάντα όταν τυχαίνει
τέτοια καταστροφή γίνονται και λάθη και παραλείψεις και, βε-
βαίως, µακάρι να µη συνέβαινε ποτέ.

Εδώ, όµως, η Κυβέρνηση ήταν και είναι παρούσα. Είµαστε εκεί
και το ζούµε. Βεβαίως και υπάρχουν λάθη και παραλείψεις, το
ξαναλέω. Όµως το κράτος δείχνει ότι όταν θέλει, µπορεί. Και
είναι κάτι που και το σηµερινό νοµοσχέδιο δείχνει ότι όταν οι πο-
λιτικοί θέλουµε, µπορούµε και κάνουµε τέτοια νοµοσχέδια που
νοµίζω όχι απλά ότι είναι προς τη σωστή κατεύθυνση αλλά θα βά-
λουν νέες βάσεις για τη δηµόσια διοίκηση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

ο κ. Βεσυρόπουλος Απόστολος από τη Νέα Δηµοκρατία. Ακολου-
θεί η κ. Βατσινά, η κ. Σπυριδάκη, η κ. Φωτίου, ο κ. Συντυχάκης. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, το νοµοσχέδιο που φέρνει σήµερα προς συζήτηση και ψή-
φιση η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, αποτυπώνει µε
σαφήνεια την απόφασή της να προχωρήσει στην ποιοτική ανα-
βάθµιση της λειτουργίας του κράτους αλλά και να εξασφαλίσει
σε κάθε πολίτη της χώρας τη δυνατότητα να συµµετάσχει σε
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αυτή την προσπάθεια µέσα από το νέο σύστηµα επιλογής των δι-
οικήσεων των φορέων του δηµοσίου τοµέα. 

Στο πλαίσιο της ενίσχυσης της αποτελεσµατικότητας και της
διαφάνειας της κρατικής λειτουργίας εισάγεται ένα νέο ρυθµι-
στικό πλαίσιο που αφορά το σύστηµα επιλογής και αξιολόγησης
των διοικήσεων των φορέων του δηµοσίου τοµέα. Δοµικά στοι-
χεία του νέου αυτού συστήµατος είναι η αναβάθµιση των απαι-
τήσεων για κάθε θέση, η ενίσχυση της αξιοκρατίας και της
διαφάνειας, και αντικειµενικότητα ώστε να διασφαλίζεται η επι-
λογή στελεχών µε αυξηµένα προσόντα και ικανότητες. Στόχος
µας είναι η δηµιουργία των προϋποθέσεων ώστε οι πολίτες να
απολαµβάνουν καλύτερες δηµόσιες υπηρεσίες και ταχύτερη εξυ-
πηρέτηση µέσα από δηµόσιους φορείς των οποίων οι διοικήσεις
θα είναι υψηλότερης ποιότητας µε περισσότερες δυνατότητες,
εφόσον θα επιλέγονται µε αυξηµένη διαφάνεια και αντικειµενικό-
τητα και θα υπόκεινται σε διαρκή αξιολόγηση. 

Ποιο είναι το πεδίο εφαρµογής του νοµοσχεδίου; Πεδίο εφαρ-
µογής αποτελούν περισσότερες από εξακόσιες θέσεις προ-
έδρων, αντιπροέδρων, διοικητών, αναπληρωτών διοικητών, υπο-
διοικητών, διευθυνόντων και εντεταλµένων συµβούλων σε φορείς
του δηµοσίου τοµέα και συγκεκριµένα σε νοµικά πρόσωπα δη-
µοσίου δικαίου και νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου των οποίων
η επιλογή των διοικήσεων ανήκει στην Κυβέρνηση. Στο πλαίσιο
της ενίσχυσης της αξιοκρατίας και της διαφάνειας η νέα διαδι-
κασία επιλογής των διοικήσεων φορέων του δηµοσίου τοµέα
υπάγεται πλέον στο ΑΣΕΠ. Μία σηµαντική καινοτοµία που εισά-
γεται και συνδέεται µε την εφαρµογή του νέου κανονιστικού πλαι-
σίου επιλογής διοικήσεων είναι η οµαδοποίηση των φορέων
ανάλογα µε το εύρος και το είδος των αρµοδιοτήτων τους. Υπάρ-
χει διαχωρισµός µεταξύ φορέων πανελλαδικής εµβέλειας και φο-
ρέων τοπικής εµβέλειας ή ειδικού χαρακτήρα ενώ ξεχωριστή
οµάδα αποτελούν τα νοσοκοµεία. Καθιερώνονται νέα κριτήρια
καθώς αναβαθµίζονται τα τυπικά και ουσιαστικά προσόντα λαµ-
βάνοντας υπ’ όψιν και εργασιακή εµπειρία σε συνάφεια προς το
αντικείµενο της θέσης και εισάγεται για πρώτη φορά οριζόντια
στον δηµόσιο τοµέα διαδικασία αξιολόγησης δεξιοτήτων µε ει-
δικό τέστ ώστε να καλυφθούν τυχόν κενά µεταξύ τυπικών και ου-
σιαστικών προσόντων. Πρόκειται για µία πρακτική που χρησι-
µοποιείται ευρέως στο δηµόσιο σε πάνω από πενήντα χώρες, διε-
θνείς οργανισµούς όπως η Ευρωπαϊκή Επιτροπή και η Ευρωπαϊκή
Τράπεζα Επενδύσεων καθώς και στον ιδιωτικό τοµέα. 

Με τις ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου και µε στόχο την ενίσχυση
της αποτελεσµατικότητας εισάγεται παράλληλα και ένα νέο σύ-
στηµα αξιολόγησης των διοικήσεων φορέων του δηµοσίου το-
µέα. Για τον τακτικό έλεγχο των επιδόσεων των διοικήσεων των
φορέων εισάγονται τρία νέα εργαλεία αξιολόγησης. Πρώτον, ετή-
σια σχέδια δράσης για κάθε φορέα µε προγραµµατισµό και απο-
λογισµό δράσεων, ποιοτικούς και συγκεκριµένους ποσοτικούς
στόχους που θα εγκρίνονται από την πολιτική ηγεσία του εκά-
στοτε αρµόδιου Υπουργείου. Δεύτερον, συµβόλαια απόδοσης µε
δράσεις και στόχους που θα ορίζονται από την αρχή της θητείας
των διοικήσεων και θα αναρτώνται στην ιστοσελίδα του αρµόδιου
Υπουργείου που έχει την εποπτεία των αρµόδιων φορέων. Και
τρίτον, ετήσια αξιολόγηση των διοικήσεων και δυνατότητα είτε
ανταµοιβής είτε άµεσης λήξης της θητείας τους και αντικατά-
στασή τους. Επισηµαίνεται, επίσης, ότι αυξάνεται ο χρόνος θη-
τείας των νέων διοικήσεων από τα τρία στα τέσσερα χρόνια
προκειµένου να υπάρχει ένα εύλογο χρονικό διάστηµα για να
αποδώσουν οι νέες δράσεις, να ολοκληρωθεί το έργο αλλά και
να κριθούν συνολικά οι νέες διοικήσεις. 

Συνοψίζοντας, µε τις ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου που συζητάµε
σήµερα προσδιορίζεται λεπτοµερώς τόσο η νέα διαδικασία επι-
λογής όσο και οι τακτικές αξιολογήσεις των επικεφαλής των δι-
οικήσεων των φορέων του δηµοσίου τοµέα. Στόχος µας είναι η
τοποθέτηση των στελεχών στις θέσεις της διοίκησης µε ενισχυ-
µένους όρους αξιοκρατίας και διαφάνειας, να ενισχύσει ακόµη
περισσότερο το αίσθηµα δικαίου των πολιτών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητάµε
σήµερα αποτελεί υλοποίηση της εκπεφρασµένης βούλησης και
δέσµευσης του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη για ένα
νέο, σύγχρονο, αποτελεσµατικό και, κυρίως, λειτουργικό δηµόσιο

τοµέα. Στόχος ένα δηµόσιο υψηλών απαιτήσεων και επιδόσεων
µε µετρήσιµους στόχους και µε ένα νέο σύστηµα επιλογής διοι-
κήσεων που θα διασφαλίζει την αξιοκρατία, αλλά και την επιλογή
των καταλληλότερων. Με διοικήσεις που θα χαρακτηρίζονται από
αυξηµένα προσόντα και ικανότητες και θα βρίσκονται υπό διαρκή
αξιολόγηση. Η χώρα έχει επιλέξει να προχωρήσει στον δρόµο
των µεγάλων αλλαγών και των µεταρρυθµίσεων. Αυτή είναι η
εντολή των πολιτών στον Πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη και
στην Κυβέρνηση. Είναι ξεκάθαρα θετική η ψήφος µας στο νοµο-
σχέδιο καθώς περιλαµβάνει καινοτόµες θεσµικές µεταρρυθµίσεις
που συµβάλλουν στην ενίσχυση της εµπιστοσύνης των πολιτών,
στην αποτελεσµατική λειτουργία του κράτους και στην αναβάθ-
µιση των παρεχόµενων υπηρεσιών. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Βεσυρόπουλο. 
Συνεχίζουµε και καλούµε στο Βήµα την κ. Βατσινά Ελένη από

το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής.
ΕΛΕΝΗ ΒΑΤΣΙΝΑ: Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, το 1994 συστήνεται µε νόµο του ΠΑΣΟΚ η ανεξάρτητη αρχή
επιφορτισµένη µε τον έλεγχο της ορθής εφαρµογής των διατά-
ξεων για τις προσλήψεις στο δηµόσιο. Το σπουδαίο και καινο-
τόµο στοιχείο είναι ότι δεν υπόκειται σε εποπτεία και έλεγχο από
κυβερνητικά όργανα ή άλλες διοικητικές αρχές. Πρόκειται για τον
νόµο του Αναστάσιου Πεπονή. Πρόκειται για τον ΑΣΕΠ. Εδώ και
είκοσι εννέα χρόνια το σύνολο του δηµόσιου τοµέα στελεχώνεται
µε αξιοκρατικά κριτήρια και όχι µε διορισµούς ολίγων και εκλε-
κτών. Μια µεταρρυθµιστική τοµή που έχει υποκλιθεί σε αυτή κάθε
κυβέρνηση, ένας θεσµός που έχει διαγράψει ίσως το µακροβιό-
τερο και σταθερότερο βίο στην ελληνική σύγχρονη νοµοθετική
ιστορία. 

Το 2010, θεσµοθετείται για πρώτη φορά στο χώρο από το
ΠΑΣΟΚ επί πρωθυπουργίας Γιώργου Παπανδρέου ο νόµος για
την ανοιχτή διακυβέρνηση και τίθεται σε εφαρµογή η «ΔΙΑΥΓΕΙΑ».
Εδώ και δεκατρία χρόνια έχει καταστεί το πιο χρήσιµο εργαλείο
ελέγχου και διαφάνειας. Αυτή είναι η παρακαταθήκη του ΠΑΣΟΚ
στην κοινωνία. Από την άλλη πλευρά η κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας τον Αύγουστο του 2019 εισάγει νοµοθετικά το επιτε-
λικό κράτος. Με το πρόσχηµα της αποτελεσµατικότητας των
υπηρεσιών συγκεντρώσατε εξουσίες από την Εθνική Αρχή της
Διαφάνειας υπό την προεδρία της Κυβέρνησης. Απόρροια αυτών
να υπάγονται οι σπουδαίοι πυλώνες της ΕΥΠ, της ΕΤ και του Αθη-
ναϊκού - Μακεδονικού Πρακτορείου Ειδήσεων στον άµεσο έλεγχο
του Πρωθυπουργού. Πρόκειται για το πρώτο επεισόδιο αποδό-
µησης της αξιοκρατίας και της διαφάνειας µε τις µαύρες σελίδες
της ιστορίας των παρακολουθήσεων να σκιάζουν τη διακυβέρ-
νησή σας.

Λίγους µήνες µετά µε τον ν.4735/2020 περί επιλογής διοική-
σεων δηµοσίου τοµέα επιλέχθηκαν τα σχετικά κριτήρια χωρίς
όµως να εφαρµοστούν επί τρία χρόνια τώρα παρά µόνο σε ελά-
χιστες περιπτώσεις µετρηµένες στα δάχτυλα. Σας αναφέρω αυτή
τη βαθµιδωτή νοµοθετική σας πρωτοβουλία για να καταδείξω το
πολύ απλό ότι, τελικά, βλέπετε κάθε µεταρρύθµιση που αφορά
τη διαφάνεια και την αξιοκρατία ως εχθρό της Κυβέρνησής σας
και αποπνέετε µια τεράστια αγωνία να τίθετε στον έλεγχο της Κυ-
βέρνησης κάθε διορισµό σε φορείς δηµοσίου συµφέροντος.
Τόση αγωνία που νοµοθετείτε ανά δύο-τρία χρόνια γι’ αυτό και
µάλιστα µε αλλαγές προκλητικές στη λογική και τον κοινό νου.
Γιατί πώς αλλιώς να χαρακτηριστούν οι διατάξεις που θέτετε
προς ψήφιση όπως διαβάζουµε για παράδειγµα στο άρθρο 5; 

Στατιστικά θα έχετε παρατηρήσει ότι µε µοριοδότηση µέσω
ΑΣΕΠ ένας υποψήφιος δηµόσιος υπάλληλος για να έχει πιθανό-
τητες διορισµού χρειάζεται άριστη γνώση µιας ξένης γλώσσας,
συχνά και δεύτερης και τρίτης, ενώ στον κάτοχο διδακτορικού
διπλώµατος προσφέρεται πολύ µεγάλη µοριοδότηση σε σύ-
γκριση µε τον απόφοιτο µιας πανεπιστηµιακής σχολής. Με το υπό
ψήφιση νοµοσχέδιο ο πήχης των προσόντων έχει τοποθετηθεί
τόσο χαµηλά που κινδυνεύει ως διοικητής ενός δηµόσιου φορέα
να έχει πολύ λιγότερα προσόντα από τον εκάστοτε υπάλληλο του
ίδιου φορέα αρκεί να τον έχει διαλέξει ο Υπουργός. 
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Στο άρθρο 7, βλέπουµε µία πρωτοφανή αποµείωση της αξίας
της επιστηµονικότητας µε την κατάργηση των τριακοσίων πενή-
ντα µορίων των διδακτορικών και τη συνεκτίµηση του διδακτορι-
κού ως ένα απλό προσόν εντός µίας συνέντευξης. Όµως και στο
άρθρο 8, αναφαίνεται από τη στελέχωση των επιτροπών ιδιαίτερη
αγωνία ελέγχου της πλειοψηφίας, που προτείνεται πολύ προκλη-
τικά πλέον να ανήκει στους γενικούς και ειδικούς γραµµατείς, δί-
νοντας στον εκπρόσωπο του ΑΣΕΠ µία µόλις θέση.

Κυρία Υπουργέ, το ΠΑΣΟΚ ενέπνευσε τον λαό και ταύτισε την
ιστορική του πορεία µε αρχές αξιοκρατίας. Η διοίκηση έχει ανά-
γκη από το κύρος που αποπνέει η γνώση και η εµπειρία και όχι
από το κύρος που επιβάλλει η γνωριµία µε τον Υπουργό. Επι-
τρέψτε µου να σας πω ότι, δυστυχώς, η πολύ πρόσφατη ιστορία
καταδεικνύει ότι ακατάλληλες διοικήσεις δεν συντηρούν απλώς
τα προβλήµατα αλλά τα διογκώνουν µε το κόστος να µετακυλίε-
ται στον πολίτη.

Στο άρθρο 10 του νοµοσχεδίου, προτείνετε την παράταση της
θητείας των οργάνων και δεν προβλέπετε ανώτατη διαρκή για τη
µεταβατική κάλυψη της θέσης αυτής. Σήµερα, 1η Νοεµβρίου, ο
κ. Χρυσοχοΐδης είχε υποσχεθεί ότι στο Βενιζέλειο Νοσοκοµείο
Ηρακλείου θα λειτουργούσαν τέσσερα χειρουργικά τραπέζια µε
fast track προσλήψεις αναισθησιολόγων. Το είχε υποσχεθεί την
17η Οκτωβρίου που έπαυσε µε την απόφασή του τον διοικητή του
νοσοκοµείου και την υποδιοικήτρια αυτού. Δέκα µόλις ηµέρες
µετά δεν είχε οριστεί διοικητής. Χρέη διοικητή εκτελούσε ο πα-
θολόγος ιατρός κ. Λιδάκης Χάρης, ο οποίος παραιτήθηκε επίσης.
Κι αυτό γιατί χρειάστηκε να εκτελέσει στο Ρέθυµνο εφηµερία και
παραιτήθηκε, θέτοντας εαυτόν στη διάθεση της 7ης ΥΠΕ για να
τον µετακινήσει. Αντί για fast track επάνδρωση των δηµόσιων νο-
σοκοµείων, έχουµε τη fast track διάλυσή τους. 

Ολοκληρώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα έλεγα ότι οι υποστελε-
χωµένες δηµόσιες υπηρεσίες επί της Κυβερνήσεως της Νέας Δη-
µοκρατίας λαµβάνουν διαστάσεις µάστιγας. Μέσα σε ελάχιστο
διάστηµα το Βενιζέλειο Νοσοκοµείο, το Γενικό Αντικαρκινικό Νο-
σοκοµείο «Μεταξά», το «Αγία Όλγα» έµειναν χωρίς διοικητή και
χωρίς πρόβλεψη για τα σπουδαία προβλήµατα που σίγουρα δεν
είναι µόνο ο ορισµός της διοίκησης, αλλά το γεγονός ότι τα πρό-
σωπα που τοποθετούνται στις θέσεις αυτές δεν είναι κατάλληλα
για τη θέση και τις ευθύνες που αναλαµβάνουν. Ακόµα και σή-
µερα -µετά τις τόσο ουσιαστικές παρατηρήσεις που έχουµε κάνει
ως ΠΑΣΟΚ, αλλά αυτές που έκαναν και οι αρµόδιοι φορείς- φαί-
νεται να µη θέλετε να το καταλάβετε. 

Νιώθω –δεν σας το κρύβω- ότι είναι τόσο επικεντρωµένη η δια-
κυβέρνησή σας σε µία στόχευση, που το επιτελικό κράτος έχει
γίνει συγκεντρωτικό κράτος. Το σηµερινό νοµοσχέδιο επιβεβαι-
ώνει την κριτική που σας έχουµε ασκήσει. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την

κ. Βατσινά και για την οικονοµία στον χρόνο.
Καλούµε τώρα στο Βήµα την κ. Σπυριδάκη Αικατερίνη από το

ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα διανύο-

ντας πλέον το πέµπτο έτος διακυβέρνησης της χώρας µας από
τη Νέα Δηµοκρατία, εξετάζουµε ένα ακόµα νοµοσχέδιο που η ρα-
χοκοκκαλιά του είναι ακριβώς ίδια µε όλα τα νοµοσχέδια που
έχουν κατατεθεί ως σήµερα: προχειρότητα, εννοιολογική αλλοί-
ωση όρων όπως αξιοκρατία, διαφάνεια, αµεροληψία, ισοτιµία και
ενίσχυση του κεντρικού ελέγχου ενός νεοφιλελεύθερου επιτελι-
κού κράτους. 

Αναρωτιέµαι ως γυναίκα που ανήκω στη γενιά του «brain
drain», πώς ακριβώς επιτυγχάνεται µέσω αυτού του νοµοσχεδίου
η µετατροπή του «brain drain» σε «brain gain», ένα από τα αγα-
πηµένα µότο του ίδιου του Πρωθυπουργού. Πώς επιτυγχάνεται
η διασφάλιση της αξιοκρατίας, όταν αποδυναµώνονται τα αντι-
κειµενικά κριτήρια µοριοδότησης και αντικαθίστανται από έναν
άκρατο υποκειµενισµό µιας επιτροπής συνεντεύξεων που φυσικά
ενισχύεται από κυβερνητικά στελέχη, αφήνοντας τη µοίρα και την

επιβράβευση των κόπων όλων µας στην καλή διάθεση και στις
πελατειακές σχέσεις της Κυβέρνησης; Τι κίνητρα δίνονται όταν
την ίδια στιγµή οι ρυθµίσεις και τα όρια που προβλέπει το ίδιο το
νοµοσχέδιο αποκλείουν µια ολόκληρη γενιά; Άραγε, τι έπαρση
µπορεί να είχατε την ώρα που συντάσσατε κάτι τέτοιο, ώστε να
αποκλείσετε ανθρώπους που στο εξωτερικό διαπρέπουν και
εσείς χωρίς δεύτερη σκέψη τους κλείνετε την πόρτα; Για µια
ακόµη φορά, µία από τα ίδια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας αντί να κοιτάξει να επαναφέρει την εµπιστοσύνη των πο-
λιτών προς το αναξιόπιστο πολιτικό σύστηµα που η ίδια ανέθρεψε
και το οποίο είναι βασισµένο στις πελατειακές σχέσεις, τα σκάν-
δαλα, τις παραλείψεις της κυβερνώσας παράταξης, µας παρου-
σιάζει σχεδόν περίτρανα όλους τους λόγους της ίδιάς της της
αναξιοπιστίας, δηλαδή την προχειρότητα, την περιφρόνηση, την
απαξίωση, τον αποκλεισµό. Αυτά έχει να προτείνει το παρόν νο-
µοσχέδιο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε µια ιστορική αναδροµή εύ-
κολα θα δούµε ότι η διατήρηση του πελατειακού συστήµατος
πάει πολύ πίσω. Εκτός από τις µαύρες σελίδες όµως, υπήρξαν
και οι λευκές. Υπήρξαν σηµαντικές πολιτικές που βελτίωναν την
κατάσταση αλλά δεν µπόρεσαν να εξαλείψουν την παθογένεια,
διότι κάθε φορά που ερχόταν στην εξουσία η συντηρητική παρά-
ταξη γυρνάγαµε ξανά πίσω. Τελικά, όµως, στην πατρίδα µας ο
αγώνας για ένα κράτος δίκαιο και αποτελεσµατικό µοιάζει µε το
µύθο του Σισύφου. 

Το ΠΑΣΟΚ είχε και συνεχίζει να έχει µια άλλη αντίληψη και
στάση απέναντι στο κράτος. Ο θεσµός των ανεξάρτητων αρχών
αποτέλεσε µια συγκροτηµένη και διαχρονική παρέµβαση στη δη-
µόσια πολιτική της Ελλάδας. Το ΠΑΣΟΚ είχε την πατρότητα, τον
σχεδιασµό, τη νοµοθέτηση, αλλά και τη συνταγµατική κατοχύ-
ρωσή τους σε µια πορεία που δεν έλειψαν συγκρούσεις µε πα-
ραδοσιακές αντιλήψεις του κρατισµού από δεξιά και αριστερά.
Και ,φυσικά, αντιδράσαµε και αντιδρούµε και σήµερα σε κάθε
προσπάθεια χειραγώγησης και υπονόµευσης των ανεξάρτητων
αρχών. 

Διασφαλίσαµε την αξιοκρατία στις προσλήψεις µε το ΑΣΕΠ,
θεσπίσαµε τα ΚΕΠ. Αναδείξαµε τον σπουδαίο ρόλο της τοπικής
αυτοδιοίκησης στο να αποκεντρωθεί η εξουσία. Δείτε τι έγινε στο
παρελθόν. Ο ΣΥΡΙΖΑ, µε νοµοθετική παρέµβαση παρέλυσε την
τοπική αυτοδιοίκηση και η Νέα Δηµοκρατία άδραξε την ευκαιρία
για να καθιερώσει την εκλογή δηµοτικών και περιφερειακών
αρχών µε το ποσοστό του 43% από τον πρώτο γύρο. Δείτε τι
έγινε πολύ πρόσφατα. Ο Πρωθυπουργός ήθελε να κερδίσουν οι
εκλεκτοί του στις δεκατρείς περιφέρειες και έστειλε τους Υπουρ-
γούς του, παραβιάζοντας κάθε έννοια δηµοκρατίας, να εκβιάζουν
και να απειλούν τους πολίτες ώστε να ψηφίσουν τους εκλεκτούς
της Νέας Δηµοκρατίας. Κυβέρνηση-κοµµατάρχης, κράτος-λά-
φυρο.

Αντίθετα από εσάς, εµείς στο ΠΑΣΟΚ εξασφαλίσαµε την ελεύ-
θερη πρόσβαση στη δηµόσια υγεία ώστε να έχουν αξιοπρεπή πε-
ρίθαλψη οι πολίτες και να µην τρέχουν στους πολιτικούς για να
βρουν κάποιο νοσοκοµείο να εισαχθούν. Σήµερα δείτε τι γίνεται.
Στην περιφέρεια οι πολίτες στερούνται το αυτονόητο, ένα νοσο-
κοµείο µε γιατρούς και στελέχωση σε απόσταση κοντά στον τόπο
διαµονής τους, ενώ στα µεγάλα αστικά κέντρα παίρνουν τηλέ-
φωνο όπου µπορούν για να γλιτώσουν την ουρά στα εφηµερεύο-
ντα. Και, φυσικά, όλοι αγωνιούν για µια καλύτερη θέση στη λίστα
της ντροπής των χειρουργείων. Μόλις είκοσι µέρες πριν ψηφί-
στηκε ο νόµος για τη λίστα των χειρουργείων και ήδη έχει κατα-
στεί πρακτικά ανεφάρµοστος. 

Εµείς θέλαµε και θέλουµε πολίτες σκεπτόµενους, ανεξάρτη-
τους και µε το κεφάλι ψηλά. Εσείς θέλετε υπηκόους. Ακόµη και
στα χρόνια της κρίσης οργανώσαµε και εφαρµόσαµε θεσµούς
ελέγχου της αυθαιρεσίας. Δηµιουργήσαµε τη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» και το
open gov., µε δηµόσιες προκηρύξεις όχι µόνο για τους οργανι-
σµούς αλλά ακόµα και για τους ειδικούς και γενικούς γραµµα-
τείς. Η ανοιχτή διακυβέρνηση είναι µια πτυχή της αξιοκρατίας.
Ψηφίσαµε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» για µια πιο ισχυρή αυτοδιοίκηση.
Η αποκέντρωση της εξουσίας είναι µια πτυχή ενός δηµοκρατικού
και αποτελεσµατικού κράτους. 
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 2019 η Κυβέρνηση εισηγή-
θηκε τον ν.4622/2019, θεσµοθετώντας το περίφηµο «επιτελικό
κράτος», ένα συγκεντρωτικό και πρωθυπουργικό µοντέλο διακυ-
βέρνησης το οποίο απέτυχε στα Τέµπη, στη Ρόδο, στον Έβρο,
στη Θεσσαλία. Βασικός στόχος του ήταν η διαµόρφωση ενός
στενού πυρήνα νοµής και εξουσίας µε έδρα το Μαξίµου. Αυτή η
λογική εµπόδισε τη διαµόρφωση ενός αποκεντρωµένου κράτους
σε επίπεδο αρµοδιοτήτων και την αξιοκρατική στελέχωση του δη-
µοσίου. Ο διορισµός ηµετέρων σε θέσεις ευθύνης, οι απευθείας
αναθέσεις και η διανοµή των πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης
προς όφελος των εκλεκτών ήταν και παραµένουν βασικές προ-
τεραιότητες. Αποδείχθηκε ότι η αξιοκρατία για τον Πρωθυ-
πουργό είναι η αλλαγή του θεσµικού πλαισίου, ώστε να διορι-
στούν οι εκλεκτοί του και να µεταφερθεί η αλαζονική συµπερι-
φορά ένα βήµα πιο κάτω. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για το συζητούµενο νοµοσχέδιο
τα είπε όλα ο ειδικός αγορητής µας Παναγιώτης Δουδωνής. Το
χαρακτήρισε ως φύλλο συκής για τον πελατειασµό, ως νοµιµο-
ποίηση του πελατειακού κράτους µε διαδικαστικές ψευδοεγγυή-
σεις. Κινείται εκτός των πολιτικών και αξιακών µας αρχών. Τι να
πω; Να πω ότι δύο µεταπτυχιακά άσχετα µε το αντικείµενο της
θέσης µετρούν, αλλά ο υπολογισµός ενός διδακτορικού συνα-
φούς εξαρτάται από την καλή διάθεση της επιτροπής συνεντεύ-
ξεων; Τι να πω; Να πω ότι ο αριθµός των κυβερνητικών στελεχών
αυξήθηκε στις επιτροπές επιλογής; 

Όπως είπα ήδη, όµως, εκπροσωπώ µια γενιά που χαρακτηρί-
στηκε από το «brain drain». Μιλάµε για ανθρώπους νέους µε προ-
σόντα που στο εξωτερικό τους εξασφαλίζονται θέσεις εργασίας
µε αξιοπρέπεια, και που έφυγαν γιατί το ελληνικό κράτος δεν
έκανε τίποτε για να τους κρατήσει. Και τώρα έρχεστε µε το παρόν
νοµοσχέδιο και αποκλείετε όλους τους ανθρώπους αυτούς, βά-
ζοντας όρο και όριο δέκα χρόνια προϋπηρεσίας. Ανθρώπους που
στο εξωτερικό διαπρέπουν σε διοικητικές θέσεις εµείς στην Ελ-
λάδα, κατ’ εσάς, δεν τους χρειαζόµαστε και δεν µπορούµε να
τους αξιοποιήσουµε. 

Όµως, κυρία Υπουργέ, ανήκω επίσης και σε µια γενιά στην
οποία οι συνοµήλικοί µου που έµειναν εδώ χρειάζονται µέσο, και
τις περισσότερες φορές, για να βρουν µια θέση κατώτερη των
προσόντων τους. Θα ασχοληθώ µε το γεγονός της αξιοποίησης
του πτυχίου της Σχολής Δηµόσιας Διοίκησης σαν ένα µεταπτυ-
χιακό; Μιλάµε για µια Σχολή Δηµόσιας Διοίκησης υψηλού κύ-
ρους, φυσικά δηµιούργηµα του ΠΑΣΟΚ κι αυτή. 

Θα πω, όµως, ότι η πρόταση του Προέδρου µας Νίκου Ανδρου-
λάκη για αξιοκρατικά επιλεγµένες διοικήσεις, ιδιαίτερα στα νο-
σοκοµεία, µε διεθνείς δηµόσιους διαγωνισµούς, θητεία, σοβαρά
κριτήρια και διαρκή αξιολόγηση, αγνοήθηκε από την Κυβέρνηση.
Η Κυβέρνηση, αντ’ αυτού, χαµήλωσε τις προϋποθέσεις συµµετο-
χής στις διαδικασίες επιλογών, ώστε να ελπίζουν περισσότεροι
και να µεγαλώνει το κοµµατικό της ακροατήριο. 

Τροποποιείται ο ν.4735/2020 της Κυβέρνησης, που αφορούσε
την επιλογή διοικήσεων στον δηµόσιο τοµέα και εφαρµόστηκε
µόνο σε οκτώ περιπτώσεις διορισµών. Να µιλήσω για προχειρό-
τητα ή για σκοπιµότητα;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το κράτος δεν µπορεί να είναι
λάφυρο προς πλιάτσικο για τον νικητή των εκλογών, τη Νέα Δη-
µοκρατία, που µε πρόσχηµα την εκλογική πλειοψηφία αυθαιρετεί,
αγνοεί κανόνες, δεν λογοδοτεί, δεν ελέγχεται και εργαλειοποιεί
θεσµούς καταπατώντας δηµοκρατικά δικαιώµατα. 

Σε µια εποχή συνεχών αλλαγών, όπου απαιτείται η µετάβαση
σε ένα άλλο πρότυπο ανάπτυξης, οι αντιλήψεις νοµής και ελέγ-
χου του κράτους δεν έχουν θέση σε ένα σύγχρονο ευρωπαϊκό
κράτος. Ένα σύγχρονο ευρωπαϊκό κράτος πρέπει να είναι απο-
τελεσµατικό και όσο γίνεται δίκαιο. Προϋποθέσεις γι’ αυτό είναι
η αξιοκρατία, η διαφάνεια και λογοδοσία. Εµείς, όµως, έχουµε
ένα κράτος αναποτελεσµατικό και άδικο γιατί είναι ένα κράτος
που λειτουργεί η αναξιοκρατία, η αδιαφάνεια και αυθαιρεσία.
Αυτό πρέπει να αλλάξει.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενη οµιλήτρια

η κ. Φωτίου Θεανώ από τον ΣΥΡΙΖΑ. Θα ακολουθήσουν ο κ. Συ-
ντυχάκης, ο κ. Γιώργος Ιωάννης, ο κ. Πολάκης και ο κ. Αποστο-
λάκης. Μετά τον κ. Αποστολάκη θα πάρει τον λόγο η Υφυπουρ-
γός Εσωτερικών, η κ. Χαραλαµπογιάννη.

Κυρία Φωτίου, έχετε τον λόγο.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, πριν αναφερθώ στο σηµε-

ρινό νοµοσχέδιο θέλω να δηλώσω στη Βουλή την ντροπή µου για
τη στάση της Κυβέρνησης στον ΟΗΕ, όπου ψήφισε «αποχή» στην
ψηφοφορία για να γίνει εκεχειρία για ανθρωπιστική βοήθεια στη
µαρτυρική Λωρίδα της Γάζας, όταν εκατόν είκοσι χώρες ψήφισαν
υπέρ. Να δηλώσω την ντροπή µου γιατί η Ευρωπαϊκή Ένωση επί
πέντε ώρες δεν έβγαλε καµµία σχετική απόφαση, όταν κάθε δέκα
λεπτά πεθαίνει ένα παιδί στη Λωρίδα της Γάζας. Όµως, µην ελπί-
ζετε ότι το δίκαιο του ισχυρού θα κατισχύει πάντα του Διεθνούς
Δικαίου. Ήδη ένα µεγάλο κύµα αλληλεγγύης σαρώνει όλες τις
χώρες.

Κύριε Πρόεδρε, έρχοµαι στο σηµερινό νοµοσχέδιο. Η Κυβέρ-
νηση προφανώς για να αποσείσει τη ρετσινιά ότι τοποθετεί στις
διοικήσεις των φορέων άσχετους και χωρίς προσόντα ηµετέ-
ρους, φέρνει στη Βουλή ένα νοµοσχέδιο για κατ’ επίφαση αξιο-
κρατική επιλογή.

Ας ξεκινήσω ρωτώντας το αυτονόητο: Απέδωσαν, ναι ή όχι, οι
προηγούµενοι νόµοι της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας ως
προς τον στόχο που έθεσε προσωπικά ο Πρωθυπουργός, δηλαδή
την αποπολιτικοποίηση της δηµόσιας διοίκησης; Από τη ΔΕΘ ο
Κυριάκος Μητσοτάκης ζήτησε από τους πολίτες να µην πυροβο-
λούν το επιτελικό κράτος. Αυτό το έκανε γιατί γνωρίζει καλά ότι
πλέον στη συνείδηση των πολιτών το επιτελικό κράτος δεν απο-
τελεί µόνο ανέκδοτο αναποτελεσµατικότητας, αλλά και σκληρό
µηχανισµό επιλογής ηµετέρων σε δηµόσιες θέσεις. Ως προς την
επιλογή διοικήσεων, η Κυβέρνηση και η αρµόδια Υπουργός δεν
έχουν εξηγήσει ακόµη γιατί αλλάζουν έναν νόµο τριών µόνον
ετών, τον ν.4735/2020 για την επιλογή διοικήσεων. Μήπως γιατί
δεν περνούσαν άνετα στην κρίση τα «γαλάζια» παιδιά;

Γιατί, κυρία Υπουργέ, µέσα σε τρία χρόνια έχουν γίνει µόνο
δέκα προκηρύξεις, που αφορούν πενήντα, εξήντα θέσεις σε ένα
σύνολο εκατοντάδων κρατικών φορέων, µε άνω των τεσσάρων
χιλιάδων θέσεις προέδρων, αντιπροέδρων, διευθυνόντων συµ-
βούλων κ.λπ.;

Πώς απαντάτε εσείς, αλλά και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, σε κα-
ταφανείς κοµµατικούς διορισµούς σε κρίσιµους φορείς, όπως ο
ΟΣΕ και η ΕΡΓΟΣΕ, µε την τραγική κατάληξη του δυστυχήµατος
των Τεµπών;

Πώς απαντάτε σε διορισµούς ηµετέρων στα δηµόσια νοσοκο-
µεία, που είναι απειλή για τη δηµόσια υγεία, όπως του διοικητή
του Νοσοκοµείου Αγρινίου που κατήγγειλε Βουλευτής της Νέας
Δηµοκρατίας;

Υπάρχει, κυρία Υπουργέ, η καταγγελία -ξέρω ότι χαµογελάτε-
µέσα από επίκαιρη ερώτηση του κ. Σαλµά την 1-9-2023. Θα την
καταθέσω στα Πρακτικά και µπορείτε να την πάρετε να τη δείτε.

Τι λέει ο κ. Σαλµάς σε επίκαιρη ερώτηση προς τον κ. Μάριο
Θεµιστοκλέους; «Η ευθύνη πλέον φεύγει από τον διοικητή και έρ-
χεται σε εσάς προσωπικά είτε πολιτική είτε ποινική για το επό-
µενο ατυχές περιστατικό». Καταγγέλλει ότι ο διοικητής του
Νοσοκοµείου Αγρινίου διορίστηκε επειδή ήταν φίλος του πρώην
Υπουργού Υγείας του κ. Πλεύρη, που τον άκουσα προηγουµένως
να µιλά για τα µεγάλα του επιτεύγµατα κατά την πανδηµία. Ο
ίδιος βέβαια λέει: «Η ΜΕΘ κλείνει διότι δύο εκ των τριών γιατρών
έχουν παραιτηθεί, ενώ παραίτηση έχει υποβάλει και η διευθύ-
ντρια. Μιλάµε για µεσαίωνα συµπεριφοράς που απορώ πώς δεν
τον έχετε αλλάξει ακόµη. Θα πάρετε αµέσως την ευθύνη την πο-
λιτική αν µείνει αυτός ο διοικητής εκεί;».

Απαντήστε µου σε αυτό, κυρία Υπουργέ, γιατί πραγµατικά δεν
άκουσα καµµία κουβέντα.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Βγήκε ο Πλεύρης και είπε ότι έχει µετα-
πτυχιακό. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Αυτός είχε το µεταπτυχιακό; Ωραία. Πεί-
στηκε ο Σαλµάς;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Κάνετε λάθος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ησυχία, παρακαλώ.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Θέλω λίγο χρόνο γιατί…
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): «Παίζετε», όµως, και
εσείς τον κ. Πολάκη. 

Κυρία Φωτίου, συνεχίστε.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ντύνετε την επιλογή των διοικητών µε τον

µανδύα του ΑΣΕΠ. Γιατί; Διότι στην κοινή γνώµη ΑΣΕΠ σηµαίνει
αξιοκρατία, αλλά και γιατί διαµορφώνει την όλη διαδικασία σε
όλα τα επίπεδα. Όµως, εσείς δεν ακολουθείτε βεβαίως την υπό-
θεση του ΑΣΕΠ, αλλά κάνετε έναν απόλυτο έλεγχο σε όλη τη δια-
δικασία και σε όλα τα επίπεδα, ώστε να βγει το αποτέλεσµα που
επιθυµείτε: τυπικά προσόντα µε λανθασµένη µοριοδότηση, ασά-
φεια στον ορισµό της εµπειρίας και της συνάφειάς της µε τον
φορέα, µη δοµηµένη συνέντευξη -σας τα εξήγησε η κ. Γεροβα-
σίλη-, χωρίς σαφές περιεχόµενο και µε αυξηµένη µοριοδότηση
και όργανα επιλογής που η πλειοψηφία τους ορίζεται πάντοτε
από την Κυβέρνηση, µε άµεση συµµετοχή µάλιστα στους φορείς
πανελλαδικής εµβέλειας, της Προεδρίας της Κυβέρνησης, δη-
λαδή του Πρωθυπουργικού Γραφείου της Κυβέρνησης. 

Οι σηµερινοί επικεφαλής έχουν τοποθετηθεί από την προηγού-
µενη κυβέρνηση Μητσοτάκη µε εισήγηση της αρµόδιας επιτρο-
πής της Βουλής η οποία τους ενέκρινε µε την κυβερνητική
πλειοψηφία. Όσοι τοποθετήθηκαν από το 2019 και µετά, πήραν
απλή ανανέωση θητείας, ενώ υπάρχουν και διοικητές που δεν
έχουν καν εγκριθεί από την αρµόδια επιτροπή της Βουλής. 

Θα σας δώσω ένα παράδειγµα: Ο νυν διοικητής του ΟΠΕΚΑ,
που αντικατέστησε την προηγούµενη διοικήτρια την οποία παραι-
τήσατε για θέµατα αµέλειας, τοποθετήθηκε από την πρώην Υφυ-
πουργό, την κ. Μχαηλίδου, υποτίθεται µεταβατικά, από 1 Μαρ-
τίου 2023 µε την εφαρµογή του υφιστάµενου νόµου για την επι-
λογή διοικητών, έχοντας ως µόνο προσόν ότι ήταν διευθυντής
του πολιτικού της γραφείου. Σήµερα παραµένει διοικητής γιατί
ποτέ δεν εφαρµόστηκε η διαδικασία επιλογής νέου, ενώ ο ίδιος
δεν έχει περάσει από την αρµόδια επιτροπή της Βουλής.

Θέλετε να σας πω όλες τις περιπτώσεις τουλάχιστον στην πρό-
νοια που ξέρω για επικεφαλής φορέων που έχουν αναδειχθεί, µε
µείζονα θέµατα κακής διαχείρισης, διασπάθισης δηµόσιου χρή-
µατος, µε απευθείας αναθέσεις σε ηµετέρους, µεροληπτικής
αντιµετώπισης εργαζοµένων, χωρίς να υπάρχει συνέπεια για την
παραµονή τους στη θέση; Τι θα γίνει µε όλους αυτούς τους διοι-
κητές; Μέχρι να εκδοθούν οι εφαρµοστικές ΚΥΑ, να προκηρυ-
χθούν οι θέσεις, να γίνουν οι κρίσεις µε το διαβλητό σύστηµα του
προτεινόµενου νοµοσχεδίου, δεν πρόκειται να κουνηθεί κανείς.
Κάνω λάθος; Μιλάµε για δύο χρόνια τουλάχιστον;

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Άρθρο 15.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Αλίµονο, θα γίνουν όλα τάχιστα!
Συµπερασµατικά, κυρία Υπουργέ, ούτε η αρχή της ισότητας

εξασφαλίζεται αφού δεν κλείνονται οι δίοδοι της ευνοιοκρατίας
ούτε η αρχή της αξιοκρατίας, αφού η Κυβέρνηση έχει την πλει-
οψηφία στην επιτροπή επιλογής. 

Με το παρόν σχέδιο νόµου ουσιαστικά αυξάνεται η επιρροή
του κύκλου του Πρωθυπουργού µέσω του περίφηµου «επιτελικού
κράτους» σε ολόκληρο τον χώρο των οργανισµών και φορέων
του δηµόσιου τοµέα. Σε αυτά όλα δεν είµαστε απλά αντίθετοι. Εί-
µαστε απέναντι. 

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Θεανώ Φωτίου καταθέτει για

τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κύριε Πρόεδρε,
θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κυρία Κερα-
µέως.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κύριε Πρόεδρε,
επειδή καταλαβαίνω ότι έχει κυκλοφορήσει ένα non paper στον
ΣΥΡΙΖΑ που λέει ότι θα µείνουν οι διοικήσεις, ότι θα συνεχίσουν
να είναι για χρόνια κ.λπ., θέλω να ζητήσω από τους αξιότιµους
συναδέλφους και δη από την κ. Φωτίου να διαβάσουν το νοµο-
σχέδιο. 

Αγαπητή, κυρία Φωτίου, στο νοµοσχέδιο, στο άρθρο 15, αν δεν

κάνω λάθος, προβλέπεται ρητά ότι εντός ενός µηνός από τη δη-
µοσίευση της πράξης Υπουργικού Συµβουλίου, η οποία θα βγει
αµέσως µετά τον νόµο, η οποία θα κατηγοριοποιήσει τα νοµικά
πρόσωπα, πρέπει να εκδοθούν οι προκηρύξεις για όλα τα νοµικά
πρόσωπα των οµάδων Β και Γ και για την οµάδα Β µέχρι τον Φε-
βρουάριο.

Για ποια χρόνια µιλάτε, λοιπόν, και δηµιουργείτε εντυπώσεις;
Εδώ θα είµαστε να το δούµε αν θα γίνουν αυτά, και όχι όπως κά-
νατε εσείς, που µε µια «ωραία» τροπολογία παύσατε τους πάντες,
όλους τους διοικητές των νοσοκοµείων. 

Ευχαριστώ.
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-

χία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ. Δεν κα-

ταγράφεται τίποτα.
Τον λόγο έχει ο κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης από το Κοµµουνι-

στικό Κόµµα Ελλάδας. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ο αγώνας για καµµιά εµπλοκή, καµµιά συµµετοχή της Ελλάδας

στη σφαγή του παλαιστινιακού λαού, για να κλείσουν τώρα οι
ξένες βάσεις και να γυρίσουν οι φρεγάτες από την Ανατολική Με-
σόγειο είναι η µεγαλύτερη συµβολή στην πάλη του παλαιστινια-
κού λαού για την απόκτηση του δικού του κράτους. Το Κοµµου-
νιστικό Κόµµα Ελλάδας στέκεται σε αυτή την πλευρά της ιστο-
ρίας.

Η ανιστόρητη θέση της Νέας Δηµοκρατίας, του ΣΥΡΙΖΑ και του
ΠΑΣΟΚ για το δικαίωµα στην αυτοάµυνα του Ισραήλ, η στάση
απανθρωπιάς της Κυβέρνησης µε την αποχή της από την ψηφο-
φορία στον ΟΗΕ για την κατάπαυση του πυρός στη Γάζα και η
πεισµατική και προκλητική άρνηση όλων σας για την εφαρµογή
της οµόφωνης απόφασης της ελληνικής Βουλής του 2015 για
αναγνώριση του παλαιστινιακού κράτους δείχνει ότι είστε στην
ίδια πλευρά της ιστορίας µε το κράτος - δολοφόνο του Ισραήλ
και τους µακελάρηδες της Γης, ΗΠΑ, ΝΑΤΟ και Ευρωπαϊκής
Ένωσης. 

Λαός και νεολαία συντάσσονται µε τη σωστή πλευρά της ιστο-
ρίας. Γι’ αυτό και την ερχόµενη Κυριακή πρέπει να βουλιάξει το
Σύνταγµα, και σε συγκεντρώσεις σε όλη τη χώρα τις επόµενες
µέρες, σε ένα ποτάµι λαϊκής αλληλεγγύης για λευτεριά στην Πα-
λαιστίνη. Οι δύο λαοί µπορούν να ζήσουν ειρηνικά. 

Στο νοµοσχέδιο πίσω από τα ίδια βαρετά και παραπλανητικά
συνθήµατα περί αξιοκρατίας, αντικειµενικότητας, διαφάνειας, λο-
γοδοσίας, εφαρµογής των κανόνων δικαίου για ένα δήθεν νέο,
ευέλικτο, πιο στοχευµένο σύστηµα επιλογής και αξιολόγησης των
διοικήσεων κρύβεται ο πυρήνας του αστικού επιτελικού κράτους.
Και αυτό το επιτελικό αστικό κράτος της ευνοιοκρατίας και του
πρωθυπουργικού συγκεντρωτισµού, όπως κατηγορούν τη Νέα
Δηµοκρατία ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ, -βγάλε τη σκούφια σου και
βάρα µε!- έχει συνέχεια είτε µε Νέα Δηµοκρατία, είτε µε ΣΥΡΙΖΑ,
είτε µε ΠΑΣΟΚ στη διακυβέρνηση.

Για παράδειγµα, το ΑΣΕΠ, που περιβάλλεται µε το φωτοστέ-
φανο της ανεξάρτητης αρχής από όλους σας, κινείται αυστηρά
στο προκαθορισµένο πλαίσιο που ορίζει το θεσµικό πλαίσιο της
εκάστοτε κυβέρνησης και επί της ουσίας λειτουργεί ως τµήµα
του κρατικού µηχανισµού και γι’ αυτόν τον λόγο δεν υπόκειται
και σε κυβερνητικό έλεγχο. Δηλαδή είναι περιττός. Συνεπώς το
ΑΣΕΠ δεν είναι κάποια ανεξάρτητη αρχή, αλλά είναι βαθιά εξαρ-
τηµένο από τις αντιλαϊκές πολιτικές, υπηρετεί µια δηµόσια διοί-
κηση βαθιά αντιδραστική. Υπηρετεί την αναδιοργάνωση του
αστικού κράτους προκειµένου να καταστεί η δηµόσια διοίκηση,
οι φορείς της και οι διοικήσεις τους εργαλείο στήριξης της αντα-
γωνιστικότητας και αποτελεσµατικότητας της καπιταλιστικής οι-
κονοµίας, προς όφελος του κεφαλαίου. Γι’ αυτό άλλωστε και η
έκθεση Πισσαρίδη κατατάσσει το ΑΣΕΠ ως βασικό µοχλό στις
προτεραιότητες της καπιταλιστικής ανάπτυξης.

Αλήθεια, ποιος ευθύνεται σήµερα για τα χάλια στην υγεία και
την παιδεία, για τις µεγάλες ελλείψεις σε µόνιµο προσωπικό, για
την εντατικοποίηση στους χώρους δουλειάς και τους πενιχρούς
µισθούς, για την παντελή απουσία αντιπληµµυρικής, αντισεισµι-
κής, αντιπυρικής προστασίας, προστασίας της ανθρώπινης ζωής;
Η αιτία βρίσκεται στην απουσία ικανών και αποτελεσµατικών µά-
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νατζερ ή στο γεγονός ότι λείπουν χιλιάδες µόνιµοι γιατροί και νο-
σηλευτές από τα νοσοκοµεία, χιλιάδες µόνιµοι εκπαιδευτικοί από
τα σχολεία, στις άθλιες εργασιακές σχέσεις συµβασιούχων, ωρο-
µισθίων, επικουρικών, εργολαβικών εργαζοµένων; 

Η αιτία των προβληµάτων στις υπηρεσίες Πολιτικής Προστα-
σίας, στην Πυροσβεστική, στις δασικές υπηρεσίες είναι η έλλειψη
στοχοθεσίας και η απουσία µάνατζερ ή το γεγονός ότι υπάρχουν
τρεις χιλιάδες πεντακόσια κενά οργανικών θέσεων στο Πυροσβε-
στικό Σώµα και µόλις προχθές απέλυσε η Κυβέρνηση δυόµισι χι-
λιάδες εποχικούς ενώ θα έπρεπε να τους µονιµοποιήσει; Ή
µήπως φταίει το γεγονός ότι δεν έχετε φροντίσει να στελεχώσετε
τη ΓΔΑΕΦΚ και τις ΤΑΕΦΚ, για να διεκπεραιώσουν τον έλεγχο χι-
λιάδων φακέλων των πληγέντων στη Θεσσαλία και στο Αρκαλο-
χώρι µετά τον σεισµό και τους εναποµείναντες τους έχετε κάνει
µπαλάκι, πότε να κατοικοεδρεύουν στην Κρήτη και πότε στη Θεσ-
σαλία;

Μεγαλύτερη απόδειξη της αναξιοπιστίας και των ψεµάτων της
Κυβέρνησης για τα περί διαφάνειας και λογοδοσίας στις διοική-
σεις των δηµόσιων φορέων είναι τα όσα εξελίσσονται και στα νο-
σοκοµεία της Κρήτης. Η καρατόµηση της τελευταίας διοίκησης
του «Βενιζέλειου» Νοσοκοµείου, της δικής σας νεοδηµοκράτικης
διοίκησης που έφτασε στο χείλος του γκρεµού το νοσοκοµείο,
έφερε σε χρόνο dt και την παραίτηση του προσωρινά εκτελού-
ντος χρέη διοικητή επειδή δεν δέχτηκε τη µετακίνηση παθολόγου
του «Βενιζέλειου» προς το Νοσοκοµείο Ρεθύµνου για να καλυ-
φθούν οι εφηµερίες. Μάλιστα απειλήθηκε ότι σε περίπτωση που
µείνει ακάλυπτη εφηµερία στο Ρέθυµνο θα φέρει ο ίδιος µάλιστα
ποινική ευθύνη.

Το ίδιο έκανε και ο κ. Αυγενάκης, ο Υπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης, ο οποίος τη µία µέρα έδινε συγχαρητήρια στη διοίκηση
του ΟΠΕΚΕΠΕ για τις πληρωµές προκαταβολής της βασικής ενί-
σχυσης των αγροτών και την εποµένη ζητούσε την παραίτησή
της κάνοντας λόγο τάχα για αδικαιολόγητα λάθη στην πληρωµή,
για να δικαιολογήσει τη µείωση των επιδοτήσεων σε σχέση µε
πέρυσι από 20% έως και 60%, απόρροια της νέας κοινής αγροτι-
κής πολιτικής 2023 - 2027. 

Καρατοµείτε τις δικές σας διοικήσεις για να εκτονώσετε την
αγανάκτηση του λαού, να αθωώσετε την πολιτική σας και για να
αποδείξετε ότι οι διοικητές πρέπει να σκέφτονται ως µάνατζερ.
Όσο κι αν προσπαθείτε να κοροϊδέψετε τον λαό ότι φταίνε οι
κακές διοικήσεις και όχι η ίδια η κυβερνητική πολιτική που εκτρέ-
φει τέτοιες διοικήσεις, οι προσπάθειές σας πέφτουν στο κενό.
Τέτοιους διοικητές και τέτοιες διοικήσεις ακριβώς θέλετε. Θέλετε
διοικητές - µάνατζερ, µε παχυλά µπόνους για τις υπηρεσίες που
προσφέρουν και όταν κάποιος πάει να ξεφύγει να µπορείτε να
τον απολύετε ή να τον εξωθείτε σε παραίτηση, όπως έγινε µε τον
προσωρινό διοικητή του «Βενιζέλειου» Νοσοκοµείου.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Η λογική κόστους - οφέλους στη λειτουργία των µονάδων
υγείας, οι µετρήσιµοι ποσοτικοί στόχοι στη βάση του δηµοσιονο-
µικού αποτελέσµατος, στην πράξη παραµερίζουν την ιατρική επι-
στήµη. Με το σύστηµα DRG οι γιατροί θα µετατρέπονται σε
λογιστές που θα καταγράφουν πόσο στοιχίζει κάθε εργαζόµενος,
κάθε ασθενής, µια χειρουργική επέµβαση, κάθε ιατρική πράξη,
τα υλικά που χρησιµοποιούνται, µε στόχο τη µείωση των κρατι-
κών δαπανών για την υγεία, τη µεταφορά του κόστους µέσω των
ασφαλιστικών εισφορών στις τσέπες των ασθενών και τον περιο-
ρισµό του κόστους λειτουργίας των νοσοκοµείων.

Ήταν διαφωτιστική και άκρως αποκαλυπτική η τοποθέτηση του
προέδρου των εργαζοµένων στο Πανεπιστηµιακό Γενικό Νοσο-
κοµείο Ηρακλείου κατά την ακρόαση των φορέων. Όσα προβλέ-
πει το νοµοσχέδιο ήδη εφαρµόζονται στην πράξη στο πανεπι-
στηµιακό νοσοκοµείο. Με ετήσιους µετρήσιµους στόχους µε
βάση τα έσοδα και τη στοχοθεσία που θέτει η διοίκηση και όχι
τις ανάγκες του λαού καθορίζεται το πότε ανοίγουν και το πότε
κλείνουν τµήµατα, το πότε ανοίγουν και το πότε κλείνουν τα κα-
λοριφέρ του νοσοκοµείου. Με τον µετρήσιµο δείκτη της πληρό-
τητας κλινών και όρους ξενοδοχειακής µονάδας καθορίζεται το
πότε ανοίγουν και πότε κλείνουν οι κλινικές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Το ότι το PET SCAN στο ΠΑΓΝΗ λειτουργεί σε µία βάρδια αντί

για δύο, για να εξυπηρετεί περισσότερους ασθενείς, είναι επι-
λογή της διοίκησης του ΠΑΓΝΗ για εξοικονόµηση εσόδων από
τον ΕΟΠΥΥ και λόγω του µεγάλου κόστους των φαρµάκων. Ποιος
την πληρώνει; Οι καρκινοπαθείς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε συνάδελφε. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. Δώστε
µου για λίγο τη δυνατότητα να ολοκληρώσω τη σκέψη µου. 

Επιλογή της διοίκησης ήταν και η απαράδεκτη απόφαση να πε-
ρικόψει προγραµµατισµένες εξετάσεις καρκινοπαθών για να τους
στείλει στα ιδιωτικά εργαστήρια. Αυτός, λοιπόν, ο διοικητής θε-
ωρείται πετυχηµένος διοικητής. Τέτοιους θέλετε, πειθήνια όρ-
γανα της πολιτικής σας! Κανένα αντίκρισµα δεν έχουν τα περί
αξιοκρατίας και διαφάνειας µε το νέο σύστηµα επιλογής διοική-
σεων.

Το δίληµµα για τον λαό δεν είναι αποτελεσµατικό ή αναποτε-
λεσµατικό κράτος, ικανές ή ανίκανες διοικήσεις, αλλά εάν το κρά-
τος θα είναι αστικό-επιτελικό κράτος ή εργατικό-λαϊκό κράτος,
µε µια οικονοµία που να µπορεί να τη σχεδιάσει κεντρικά και απο-
τελεσµατικά, µε κριτήριο πάντα και µόνο την ικανοποίηση των
σύγχρονων λαϊκών αναγκών. Το ΚΚΕ υπηρετεί το δεύτερο. Αυτό
θέλουµε να οικοδοµήσουµε, από τον λαό για τον λαό. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Συντυχάκη.
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Ιωάννης Γιώργος, Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας και θα ακολουθήσουν οι κύριοι Πολάκης Παύ-
λος, Αποστολάκης Ευάγγελος και µετά η Υφυπουργός κ. Παρα-
σκευή Χαραλαµπογιάννη. 

Κύριε Γιώργο, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΙΩΡΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι συνάδελφοι, για κάποιους από εµάς που πρόσφατα

µπήκαµε στη Βουλή είναι λίγο περίεργο επί ενός σοβαρού νοµο-
σχεδίου όπως το σηµερινό και στη συζήτηση η οποία διαρκεί του-
λάχιστον δώδεκα ώρες, µέχρι τώρα δεκατρείς -τόσο παρακολου-
θώ- το µεγαλύτερο χρονικό διάστηµα να ξοδεύεται -θα το πω έτσι
απλά- σε µια στείρα Αντιπολίτευση επί παντός επιστητού και για
κάθε θέµα, χωρίς να αφορά η συζήτηση επί του νοµοσχεδίου του
συγκεκριµένου. Μάλλον ένδεια επιχειρηµάτων και έλλειψη προ-
τάσεων θα πω εγώ.

Αγαπητοί συνάδελφοι, η αιτία που νοµοθετούµε σήµερα είναι
για να ανατρέψουµε µακροχρόνιες παθογένειες της χώρας µας,
όσον αφορά τη διαδικασία επιλογής διοικήσεων φορέων του δη-
µόσιου τοµέα. Σύµφωνα µε τον Πρόεδρο του ΑΣΕΠ κ. Παπαϊωάν-
νου αλλά και τον Αντιπρόεδρο του ΕΚΔΔΑ κ. Έξαρχο, το παρόν
νοµοσχέδιο κινείται αναµφίβολα προς τη σωστή κατεύθυνση, δια-
θέτοντας µάλιστα µια καινοτόµα διαδικασία, που δεν υπήρχε στις
προηγούµενες νοµοθετικές προσπάθειες, τα λεγόµενα «τεστ των
δεξιοτήτων». 

Ο κορµός του νοµοσχεδίου, λοιπόν, σαφέστατα συµπυκνώνει
τα σηµαντικότερα από τα χαρακτηριστικά που οφείλει να έχει η
σύγχρονη διοίκηση: αξιοκρατία και αντικειµενικότητα, στοχοθε-
σία και αξιολόγηση, διαφάνεια και λογοδοσία, κίνητρα επίτευξης
στόχων, στοιχεία για να πάει η διοίκηση ένα βήµα πιο µπροστά. 

Για να το επιτύχουµε αυτό ερχόµαστε µε το παρόν σχέδιο
νόµου να προτείνουµε ένα νέο, ευέλικτο και πιο στοχευµένο σύ-
στηµα επιλογής και αξιολόγησης των διοικήσεων των φορέων
του δηµόσιου τοµέα, που εντάσσεται στο ευρύτερο πλαίσιο
στρατηγικής, και του Πρωθυπουργού και της Κυβέρνησης, για
µεταρρυθµιστικές τοµές στη δηµόσια διοίκηση, µε στόχο και
σκοπό τη µέγιστη αξιοποίηση του ανθρώπινου δυναµικού µας,
των γνώσεων και της εµπειρίας του, ώστε να επιτύχουµε την πα-
ροχή πιο ποιοτικών και αποτελεσµατικών υπηρεσιών προς τους
πολίτες µας. 

Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο αφορά σε περισσότερες από
εξακόσιες θέσεις για φορείς του δηµοσίου, νοµικά πρόσωπα δη-
µοσίου δικαίου και ιδιωτικού, εκ των οποίων εκατόν ενενήντα θέ-
σεις Α’ κατηγορίας, σηµαντικές δηλαδή, πανελλήνιας εµβέλειας,
διακόσιες εβδοµήντα θέσεις Β’, λιγότερο σηµαντικές, τοπικού ή
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ειδικού ενδιαφέροντος και χαρακτήρα, και εκατόν εξήντα θέσεις
νοσοκοµείων. 

Η επιλογή των προσώπων διοίκησης ανήκει µέχρι και σήµερα
στην εκάστοτε κυβέρνηση. Εµείς όµως αφήνουµε πίσω τις λογι-
κές του παρελθόντος, θέλοντας να τιµήσουµε την ψήφο των Ελ-
λήνων που ζητούν από εµάς να αλλάξουµε κάθε τι που πληγώνει
την υπερηφάνεια και την αξιοπρέπειά τους. Σήµερα αναζητείται
µε την παρούσα νοµοθετική πρωτοβουλία η πολιτική συναίνεση
που θα οδηγήσει και στην κοινωνική συναίνεση για την επιλογή
των προσώπων διοίκησης των εν λόγω φορέων. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας διά του παρόντος νοµο-
σχεδίου έρχεται να βάλει ένα οριστικό τέλος στην µέχρι πρότινος
διαδικασία επιλογής διοικήσεων και να τη θέσει υπό την εποπτεία
του ΑΣΕΠ, ενισχύοντας µε αυτόν τον τρόπο τους βασικούς στό-
χους του νοµοσχεδίου, την αξιοκρατία και τη λογοδοσία, την επι-
λογή των αξιοτέρων, την αποτελεσµατικότητα του συστήµατος,
την αξιολόγηση των διοικήσεων και την αναβάθµιση των απαιτή-
σεων για κάθε θέση. 

Στην πορεία, όµως, προς την υλοποίηση των στόχων του νο-
µοσχεδίου προκύπτουν ορισµένα ερωτήµατα. Πώς θα ενισχύσει
το παρόν νοµοσχέδιο την αξιοκρατία και τη διαφάνεια; Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, η πρόβλεψη για αυξηµένα τυπικά προσόντα
στα κριτήρια συµµετοχής στη διαδικασία αποτελεί µια σηµαντική
δικλίδα ασφαλείας ότι οι υποψήφιοι πληρούν τις ελάχιστες προ-
διαγραφές για να ανταποκριθούν στις απαιτήσεις των θέσεων
που διεκδικούν. 

Επιπλέον, µε την ισχυροποίηση του αδιάβλητου της διαδικα-
σίας υπό την οµπρέλα του ΑΣΕΠ, µε τη θεσµοθέτηση κοινών δια-
δικασιών επιλογής ανά οµάδα φορέων του δηµόσιου τοµέα, µε
δίκαια και διαφανή κριτήρια και µε την αύξηση της διάρκειας της
θητείας των διοικήσεων από τρία σε τέσσερα έτη, ώστε να έχουν
ικανότερο χρόνο για την ολοκλήρωση του έργου τους. Με αυτά
όλα θεωρούµε ότι διασφαλίζεται και η αξιοκρατία και διαφάνεια
των επιλογών των προσώπων διοίκησης.

Πώς θα επιλεγούν οι αξιότεροι; Η πρόβλεψη για τη διενέργεια
των τεστ δεξιοτήτων, το οποίο αποτελεί µια ουσιαστική καινοτο-
µία και θα συµβάλει αποφασιστικά στο να αναδειχθούν κρίσιµα
στοιχεία της προσωπικότητας του κάθε υποψηφίου που σχετίζο-
νται µε την εργασία, όπως η ικανότητα επικοινωνίας, η συµπερι-
φορά στο περιβάλλον εργασίας, η ηγεσία, η ιεράρχηση στόχων
και αναγκών, πέρα από την υποχρεωτική κατοχή πτυχίου ανώτα-
της εκπαίδευσης για κάθε υποψήφιο, πολύ καλή ή καλή γνώση
ξένης γλώσσας αλλά και εργασιακής εµπειρίας δέκα ή πέντε
ετών, αντίστοιχα και κατά περίπτωση, θεωρώ ότι διασφαλίζουν
την ακεραιότητα των επιλεγµένων προσώπων. 

Πώς επιτυγχάνεται η αποτελεσµατικότητα του συστήµατος; Με
την ταυτόχρονη συγκρότηση πολλαπλών επιτροπών επιλογής
στελεχών, αντί για ένα όργανο επιλογής για το σύνολο των φο-
ρέων, µε τη σύνταξη και έκδοση προσκλήσεων εκδήλωσης ενδια-
φέροντος µε ευθύνη των αρµόδιων Υπουργείων κατόπιν ελέγχου
του ΑΣΕΠ, µε την κλήση και συνέντευξη µόνο των επτά πρώτων
υποψηφίων στη σειρά κατάταξης, µειώνοντας δραστικά τον
χρόνο που απαιτείται για την πλήρωση των θέσεων. 

Τέλος, πώς ενισχύεται η αξιολόγηση των διοικήσεων; Με τη θέ-
σπιση ετήσιων σχεδίων δράσης για κάθε φορέα, που περιλαµβά-
νουν προγραµµατισµό δράσεων αλλά και ποιοτικούς και ποσο-
τικούς στόχους µε συγκεκριµένους δείκτες απόδοσης, µε την
υπογραφή συµβολαίων απόδοσης µεταξύ των διοικήσεων των
φορέων και του αρµόδιου Υπουργού στην αρχή της θητείας τους. 

Τέλος, µε την αξιολόγηση των διοικήσεων των φορέων σε ετή-
σια βάση και ανάλογα µε την επίτευξη ή µη των τεθέντων στόχων
υπάρχει δυνατότητα επιβράβευσης ή παύσης µε απόφαση του
αρµόδιου Υπουργού, κατόπιν υποβολής σχετικού φακέλου τεκµη-
ρίωσης στην Προεδρία της Κυβέρνησης, διασφαλίζοντας µε
αυτόν τον τρόπο τη λογοδοσία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα ήρθαµε εδώ για να ανα-
ζητήσουµε µέσω της ψήφισης του παρόντος νοµοσχεδίου τον κα-
λύτερο, ταχύτερο και πλέον αξιόλογο τρόπο επιλογής του
κατάλληλου ανθρώπου για την κατάλληλη θέση. Αν θέλουµε πρα-
γµατικά να το πετύχουµε πρέπει να αφήσουµε µακριά από τη συ-
ζήτησή µας τις όποιες µικρές ή µεγάλες ιδεολογικές διαφορές

που έχουµε µεταξύ µας. 
Κάποια στιγµή πρέπει να αναζητήσουµε αυτά που µας ενώνουν

και όχι αυτά που µας χωρίζουν, για το καλό της πατρίδας και της
κοινωνίας. Οι πολίτες προσβλέπουν σε εµάς και περιµένω ένα µή-
νυµα ελπίδας και συνεννόησης, ένα µήνυµα που θα δείχνει ότι
όλοι µαζί βάζουµε τα θεµέλια για διοικήσεις φορέων υψηλότερης
ποιότητας, που στόχο θα έχουν την ταχύτερη εξυπηρέτηση του
πολίτη. 

Με αυτό το νοµοσχέδιο θα έλεγα ότι κάνουµε ένα µεγάλο βήµα
για την οικοδόµηση ενός σύγχρονου και αποτελεσµατικού προ-
τύπου διοίκησης στην υπηρεσία του πολίτη, ενός συστήµατος δι-
οίκησης το οποίο ανταποκρίνεται στις πολυδιάστατες προκλή-
σεις της εποχής µας και στις απαιτήσεις της κοινωνίας. 

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, του Κυριάκου Μητσοτάκη διά του παρό-
ντος νοµοσχεδίου στέλνει ένα σαφές και ηχηρό µήνυµα: Θέλουµε
ένα δηµόσιο που λειτουργεί µε επίκεντρο τον πολίτη και όχι µε
γνώµονα τις κοµµατικές εξυπηρετήσεις. Θέλουµε στελέχη δηµό-
σιας διοίκησης µε αυξηµένα προσόντα και σύγχρονες δεξιότητες
και όχι πολιτευτές και στελέχη του κοµµατικού σωλήνα. 

Για όλους τους παραπάνω λόγους σας καλώ, λοιπόν, να ψηφί-
σετε το παρόν νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ για την προσοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Γιώργο. 

Επόµενος οµιλητής ο κ. Παύλος Πολάκης, Βουλευτής του ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, για επτά λεπτά. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, ελπίζω να βρήκατε την τροπολογία που σας

προκάλεσα πριν να βρείτε.
Θα ξεκινήσω λίγο την οµιλία µου µε το εξής. Κύριοι συνάδελ-

φοι, επειδή µε κάποιους από εσάς γνωριζόµαστε αρκετά χρόνια,
δεν προσγειωθήκατε σήµερα στη Γη, γιατί αυτή την εντύπωση
µου δηµιούργησαν οι οµιλίες πολλών από εσάς. Και εγώ παίρνω
την πρόκληση, πάµε να συγκριθούµε, που είπε ο Πρωθυπουργός
σήµερα το πρωί, τι κάναµε εµείς και τι κάνατε εσείς. 

Πότε ανέλαβε η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ; Τον Γενάρη του 2015.
Πότε, µετά από αξιολόγηση, εφαρµόζοντας τον νόµο που είχε
ψηφίσει η προηγούµενη κυβέρνηση µε τις επιταγές των δανει-
στών, διώχθηκαν οι διοικητές; Πότε; Έτσι όπως είπε ο Πλεύρης,
που ήρθε εδώ και έλεγε ασύστολα ψέµατα; Τον Δεκέµβρη του
2015, κύριοι συνάδελφοι, µετά τις δεύτερες εκλογές, µετά από
αξιολόγηση εβδοµήντα ενός διοικητών που είχαν παραµείνει στις
θέσεις τους και µάλιστα από αυτούς τους εβδοµήντα ένα, τους
δώδεκα τους κρατήσαµε. 

Πείτε µου µία κυβέρνηση από το 1974 και δώθε η οποία να κρά-
τησε το 15% των διοικητών που παρέλαβε από την προηγούµενη;
Μία να µου πείτε, από το 1974 και δώθε. 

Θυµόµαστε όλοι τα σκηνικά. Αν σήµερα αναλάµβανε η κυβέρ-
νηση ΠΑΣΟΚ ή Νέας Δηµοκρατίας, την επόµενη µέρα παραιτού-
νταν όλοι. Έτσι δεν ήταν; Είµαστε µεγάλοι άνθρωποι, όµως, τα
θυµόµαστε. 

Κάνουµε µια διαδικασία µετά από αυτό. Εκείνο το διάστηµα
ήταν που είχαν µείνει και εκτελούσαν χρέη διοικητή οι επιστηµο-
νικοί διευθυντές των νοσοκοµείων. Εκείνο το διάστηµα ήταν. Και
τολµάει τώρα ο Πλεύρης να λέει για παρατυπία; Δηλαδή, είναι
λίγο προκλητικό. Ήρθε πριν εδώ ο Πλεύρης και έλεγε για την
πανδηµία, ότι τι θα γινόταν αν τότε ήταν αυτοί υπεύθυνοι των νο-
σοκοµείων. Πάντως, σίγουρα δεν θα γινόταν αυτό που έγινε επί
των ηµερών του, µε διορισµένους διοικητές από τον κ. Κικίλια και
τον κ. Κοντοζαµάνη. Οι θάνατοι τη µέρα που ανέλαβε ήταν δεκα-
τρείς χιλιάδες επτακόσιοι πενήντα και µέχρι να φύγει είχαµε φτά-
σει στους τριάντα τρεις χιλιάδες. Όταν όλη η άλλη Ευρώπη
µηδένιζε τους θανάτους, εµείς κατακτούσαµε την πρώτη θέση.
Και έχει το θράσος να µιλήσει για το τι κάναµε εµείς.

Πάµε παρακάτω. Κάνουµε, λοιπόν, προκήρυξη µε τον νόµο της
κυβέρνησης Σαµαρά - Βενιζέλου. Βάζουµε για πρώτη φορά ανοι-
χτή προκήρυξη και καταλήξαµε σε αυτούς που διορίσαµε τον Ιού-
λιο - Αύγουστο του 2016 -ενάµιση χρόνο µετά που αναλάβαµε-
εκ των οποίων το 58% είχε µεταπτυχιακό τίτλο, το 18% είχε διδα-
κτορικό και το 60% υπηρετούσε σε θέσεις ΕΣΥ ή δηµοσίου. Αυτό
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κάναµε εµείς µε τους διοικητές. 
Εσείς τι κάνατε, ξέρετε; Να θυµηθούµε; Και να δούµε και τι θα

κάνετε και τώρα. Εγώ να σας το δώσω και γραµµένο, κυρία
Υπουργέ, ότι δεν θα κάνετε τίποτα από αυτά που περιγράφετε
µέσα. Εσείς τι κάνατε; Με τη βοήθεια βέβαια της σιωπής που δη-
µιουργούσαν τα «πετσωµένα» -είναι και εδώ ο κ. Πέτσας- ΜΜΕ.
Χθες είχαµε άλλη µια λίστα Πέτσα, 6,8 εκατοµµύρια ευρώ στα
µεγάλα κανάλια για να καλύψουν τις εισφορές του ΕΔΟΕΑΠ…

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ: Καλά, δεν βαρεθήκατε να λέτε συνέχεια
τα ίδια;

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Όχι, καθόλου.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ: Κρίµα για σας, κύριε Πολάκη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, όχι

διάλογο. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Έχουµε φτάσει στα 74 εκατοµµύρια

ευρώ. Στα 74 οι λίστες. Στα 20 εσείς, 20 ο Κικίλιας, 10 ο Σκρέκας;
Έχουµε φτάσει 74. Με τη βοήθεια, λοιπόν, αυτών, ο κ. Κικίλιας
και ο κ. Κοντοζαµάνης διόρισαν διοικητές τύπου Πατέρα, τύπου
Διοµατάρη, τύπου Θηβαίου -που παραιτήθηκε την ίδια µέρα- και
διαφόρων άλλων, χωρίς να βγάλει καν τα βιογραφικά τους. Αυτό
δεν κάνατε η πρώτη κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας;

Μετά ψηφίσατε τον ν.4735/2020 που έλεγε για διαδικασία
ΑΣΕΠ κ.λπ., κ.λπ.. Προσέξτε τώρα, να πάρουµε ένα από τα δέκα
παραδείγµατα που διορίσατε διοίκηση µε αυτόν τον νόµο; Να πά-
ρουµε µάλιστα ένα µεγάλο παράδειγµα, τη Διοικήτρια του
ΕΟΠΥΥ την κ. Καρποδίνη, που είναι διευθύνων σύµβουλος του
ΕΟΠΥΥ. 

Η κ. Καρποδίνη, λοιπόν, είχε διοριστεί µε απευθείας ανάθεση
από τον κ. Κικίλια τον Οκτώβριο του 2020. Έληξε η θητεία της
που είχε διοριστεί για ένα χρόνο, ενάµιση. Γίνεται προκήρυξη.
Είναι µία από τις δέκα θέσεις που προκηρύχθηκαν µε το νόµο
που ψηφίσατε εσείς, που και τότε είχε έρθει ο κ. Μητσοτάκης
εδώ και υποτίθεται θα αποκοµµατικοποιούσε τη δηµόσια διοί-
κηση, θα έβαζε το ΑΣΕΠ και τα λοιπά και τα λοιπά, που ποτέ δεν
είχε πλειοψηφία το ΑΣΕΠ, όπως θα δείξω και µετά. 

Τι κάνατε, λοιπόν, τότε µε την κ. Καρποδίνη; Γίνεται η προκή-
ρυξη, την κατατάσσει το ΑΣΕΠ ενδέκατη. Με δεύτερη διαδικασία
και χωρίς να πάρει κανείς χαµπάρι, την κατατάσσει όγδοη την κ.
Καρποδίνη. Επτά πέρναγαν από συνέντευξη. Ω του θαύµατος,
παραιτείται η δεύτερη, η κ. Γκογκοζώτου, κράτησε το όνοµα. Άρα
γίνεται έβδοµη η κ. Καρποδίνη. Πάει στη συνέντευξη και ω του
θαύµατος, αυτή που είχε αρχικά καταταγεί ενδέκατη µε βάση τα
προσόντα, κατατάσσεται τρίτη και πάει στους τρεις που προτεί-
νονται στον Υπουργό. Διαλέγει ο Πλεύρης την Καρποδίνη ξανά,
που την είχε διορίσει πριν ο Κικίλιας. Η κ. Γκογκοζώτου, ως αντα-
µοιβή των υπηρεσιών της, διορίζεται µη εκτελεστικός Πρόεδρος
του ΕΟΠΥΥ. Αυτό ήταν η αξιοκρατία, η οποία εφαρµόσατε µε τον
νόµο που ψηφίσατε για την αποκοµµατικοποίηση της δηµόσιας
διοίκησης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Πάµε παρακάτω. Τι θα κάνετε τώρα εσείς, κυρία Υπουργέ; Εί-
πατε πριν για τα non paper. Non paper µοιράζετε εσείς, γιατί όλοι
επαναλαµβάνουν για τη Σαντορίνη. Απάντησα πριν και δεν τα ξα-
ναλέω για να µη χάνω χρόνο, διότι θέλω να πω και για άλλα πρά-
γµατα. 

Εγώ σας λέω -και βάζω και στοίχηµα- ότι θα καθυστερήσουν
οι Υπουργοί σας να πούνε σε ποια κατηγορία ανήκει ο κάθε ορ-
γανισµός που έχουν. Εσείς, αν δεν βγάλουν οι διοικήσεις σε δύο
µήνες που κατατάσσονται …

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Δεν το κάνουν οι
Υπουργοί…

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Οι Υπουργοί δεν το κάνουν; Μισό λεπτό.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Είναι πράξεις

Υπουργικού Συµβουλίου.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Μισό λεπτό, κ. Κεραµέως, δεν είµαστε

χθεσινοί. Η πράξη υπουργικού συµβουλίου για να εκδοθεί ειση-
γούνται οι Υπουργοί. Οι Υπουργοί εισηγούνται, για παράδειγµα
του Υπουργείου Υγείας ποιοι θα πάνε που. Μάλλον του Υγείας
το έχετε καθορίσει, σε άλλους…

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Μόνο ο Υπουρ-

γός Εσωτερικών, λέει ο νόµος. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Δεν θα ρωτήσετε τον Υπουργό Υποδο-

µών ποιον από τους οργανισµούς που έχει, θα βάλει στην πρώτη
κατηγορία και ποιον θα βάλει πιο κάτω; Δεν τα ξέρετε όλα. Ούτε
εγώ τα ήξερα όλα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Πολάκη, στο
Προεδρείο να απευθύνεστε. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Η ΠΥΣ…
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Αν αυτή αργήσει; 
Πάµε παρακάτω. Έλα και το κάνουν γρήγορα, µπορείτε να µου

πείτε, κυρία Υπουργέ, πως θα είναι αντικειµενική η κρίση όσα
τεστ δεξιοτήτων και να βάλετε όσα κι αν κάνετε σχετικά µε τα
υπόλοιπα, όταν οι τρεις στους πέντε που κάνουν την τελική πρό-
ταση προς τον Υπουργό είναι γενικοί γραµµατείς της Κυβέρνη-
σης; 

Τι λέµε τώρα, ποιον δουλεύετε ρε παιδιά; Τρεις γενικούς γραµ-
µατείς έχετε. Τον γενικό γραµµατέα Προεδρίας της Κυβερνή-
σεως µέσα από το Μαξίµου δηλαδή και άλλους δύο γενικούς
γραµµατείς του Υπουργείου που είναι και άλλον έναν. Οι τρεις
στους πέντε και βάζετε για ξεκάρφωµα κι έναν του ΑΣΕΠ κι έναν
του Νοµικού Συµβουλίου. Οι τρεις στους πέντε τι θα προτείνουν;
Δεν θα προτείνουν τον αρεστό, δεν θα προτείνουν αυτόν που θα
θέλει και το Μέγαρο Μαξίµου για να ελέγχει τη ροή του χρήµατος
στον οργανισµό αυτόν; Πιο στενό κάνετε τον έλεγχο όχι πιο απο-
κοµµατοποιηµένο µε αυτό το νοµοθέτηµα. Διότι όλο το µυστικό
κρύβεται εκεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Μισό λεπτό ανοχή για να κάνω δυο ερω-
τήσεις στην Υπουργό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Έχετε ήδη πάει στα
εννέα λεπτά. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Κυρία Υπουργέ, δεν είναι του σηµερινού
νοµοσχεδίου αλλά τώρα τα πήραµε στα χέρια µας. Μιλάω για τις
χρηµατοδοτήσεις των δήµων από το Ταµείο Ανάκαµψης. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Δεν το γνωρίζω
αυτό.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Το ξέρω ότι δεν το ξέρετε, αλλά είστε
Υπουργός Εσωτερικών. 

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Δεν έχω αρµο-
διότητα γι’ αυτό. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Οι δήµοι στην αρµοδιότητά σας δεν είναι; 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Στον κ. Λιβάνιο

είναι. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Εσείς δεν βλέπετε τίποτα δηλαδή από

τους δήµους; Ωραία µετά πείτε στον κ. Λιβάνιο, λοιπόν, ότι αυτό
εδώ πρέπει να αλλάξει. Διότι είναι η πρόκληση του αιώνα. Ενά-
µιση δισεκατοµµύριο ευρώ σε δήµους και περιφέρειες µε µία
προκλητικότατη κατανοµή, η οποία δεν έχει µέσα κανένα σχέδιο.
Δεν υπάρχει σχέδιο. Πρέπει να υπάρχουν µόνο γνωστοί, πρέπει
να υπάρχουν µόνο φίλοι. Δεν γίνεται εκατό δήµοι να παίρνουν
60.000, 70.000 και άλλοι πενήντα δήµοι να παίρνουν πάνω από
10 εκατοµµύρια. Δεν γίνεται αυτό το πράγµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ.
Είστε στα δέκα λεπτά. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ. Ήθελα να πω κι άλλα.
Πάντως η πρόταση που έχουµε καταθέσει και που είναι η πρό-
ταση του ΑΣΕΠ και του κ. Παπατόλια είναι αυτή η οποία θα µπο-
ρούσε να δώσει λύση για την επιλογή και την αποκοµµατικο-
ποίηση. Κι εµείς δεσµευόµαστε ότι αυτή θα εφαρµόσουµε την
επόµενη φορά που θα αποφασίσει ο ελληνικός λαός να µας φέρει
στην κυβέρνηση. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Πολάκη. 
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κύριε Πρόεδρε,

παρακαλώ τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, κυρία

Υπουργέ.
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ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κύριε Πρόεδρε,
δεν θα ασχολούµουν αλλά επειδή αµφισβητήθηκε ότι η τροπο-
λογία την οποία επικαλέστηκε ο κύριος Πρωθυπουργός ότι υπάρ-
χει, διαβάζω: «Τροπολογία ΣΥΡΙΖΑ 23 Ιουνίου 2015. Ειδικός
αριθµός 67 γενικός αριθµός 178». Κατατέθηκε τυχαία, όλως τυ-
χαίως εκπρόθεσµη και αυτή η τροπολογία όπως οι περισσότερες
του ΣΥΡΙΖΑ. 

Θέλω να σας διαβάσω την αιτιολογική έκθεση, γιατί έχει πολύ
µεγάλο ενδιαφέρον. Τροπολογία ΣΥΡΙΖΑ, διαβάζω επί λέξει: «Κρί-
νεται αναγκαίο να παρασχεθεί η νοµοθετική εξουσιοδότηση στον
Υπουργό Υγείας ώστε να δύναται να παύσει µε απόφασή τους
υφιστάµενους διοικητές και αναπληρωτές διοικητές των νοσοκο-
µείων και να ορίσει νέους». Αυτός είναι ο ΣΥΡΙΖΑ. Το κατέθεσε,
το ψήφισε. Και τι έγινε µετά; 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Και τι έγινε;
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Το ψήφισε και

ήρθε η τρόικα και σας είπε η τρόικα «µα τι κάνετε;». Νοµίζετε ότι
µπορείτε να έρθετε και να καταργήσει εν µια νυκτί όλους τους
διοικητές; 

Και το πήρατε άρον-άρον πίσω, για να µη µπω στα Πρακτικά
της Βουλής, πώς υπερασπίστηκε η τότε ηγεσία του Υπουργείου
Υγείας τη συγκεκριµένη τροπολογία. Το κρατώ αυτό για µετά.

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Εσωτερικών κ. Νίκη Κεραµέως
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κυρία Υπουργό.

Επόµενος οµιλητής ο κ. Αποστολάκης Ευάγγελος, Βουλευτής
του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, για επτά λεπτά.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρία Υπουργέ και κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, θα ήθελα να ξεκινήσω τη σηµερινή µου οµιλία µε µια
ακόµα αναφορά στην εµπόλεµη σύγκρουση που µαίνεται για ει-
κοστή έκτη µέρα στη Μέση Ανατολή, χωρίς να διακρίνεται στον
ορίζοντα πιθανότητα για εκεχειρία, ούτως ώστε να αντιµετωπι-
στεί σε κάποιον ελάχιστο βαθµό η σοβαρότατη ανθρωπιστική
κρίση που έχει ανακύψει.

Θέλω να εκφράσω την ανησυχία µου για την επιλογή της Κυ-
βέρνησης να απέχει από το ψήφισµα του ΟΗΕ για ανθρωπιστική
εκεχειρία, επικαλούµενη ότι τηρεί ισόρροπη στάση, αλλά και
όπως έχει ακουστεί από κυβερνητικά στελέχη, το ψήφισµα του
ΟΗΕ αποτελεί απλώς πολιτική λύση και ότι ακόµα και αν υπερ-
ψηφιζόταν, δεν θα τύγχανε άµεσης εφαρµογής.

Όµως, προς τα εκεί θα πρέπει να στρέψει η διεθνής κοινότητα
το βλέµµα της. Μια πολιτική ειρηνική λύση είναι το µόνο ζητού-
µενο. Αν θέλουµε να δοθεί ένα τέλος στην εµπόλεµη κατάσταση,
όπως αυτή έχει διαµορφωθεί µέχρι σήµερα και όπως διαφαίνεται
ότι θα συνεχιστεί, προκαλώντας ακόµα µεγαλύτερη αστάθεια
στην ευρύτερη περιοχή της Νοτιοανατολικής Μεσογείου, η πα-
ρέµβαση της διεθνούς κοινότητας είναι απολύτως αναγκαία,
όπως αναγκαία είναι και η χρήση όλων των πολιτικών, διπλωµα-
τικών µέσων που διαθέτουµε για να σταµατήσει να αυξάνεται ο
ζοφερός αριθµός των αµάχων θυµάτων.

Ερχόµενος τώρα στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, δεν θα µπο-
ρούσα να µην κάνω αναφορά σε ένα θέµα που έχει άµεση συνά-
φεια και αφορά στη διάλυση που παρατηρείται σε όλα τα νοσο-
κοµεία της χώρας. Και πιο συγκεκριµένα, θέλω να αναφερθώ στο
Νοσοκοµείο Ρεθύµνου, το οποίο βρίσκεται σε πλήρη κατάρρευση
και όπως έγινε γνωστό την προηγούµενη εβδοµάδα, ο εκτελών
χρέη διοικητή του «Βενιζελείου» Νοσοκοµείου υπέβαλε την πα-
ραίτησή του για τους λόγους που έχουν γίνει γνωστοί. Έπρεπε
να αποσπάσει παθολόγους το νοσοκοµείο, γιατί δεν υπήρχαν και
έθεσε τον εαυτό του σε αυτή τη θέση.

Το πολύπαθο Γενικό Νοσοκοµείο Ρεθύµνου έχει απαξιωθεί
πλήρως, αφήνοντας εκτεθειµένους σε κίνδυνο τους χιλιάδες πο-
λίτες του νοµού, τους χιλιάδες επισκέπτες του και το ίδιο το προ-
σωπικό του.

Έχοντας σηµειώσει παραδείγµατος χάριν τα ως άνω, θέλω να
πω ότι καλούµαστε σήµερα να συζητήσουµε ένα νοµοσχέδιο που

αφορά σε ένα χρόνιο πρόβληµα, πρόβληµα το οποίο η Κυβέρ-
νηση προσπάθησε ανεπιτυχώς να επιλύσει µε προηγούµενο
νόµο, αφού είχε πρώτα καταργήσει το σύστηµα του ν.4369/2016,
που αποτελούσε µια πρώτη προσπάθεια που είχε κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ
για να δροµολογήσει την αξιοκρατική στελέχωση των διοική-
σεων.

Επανέρχεστε σήµερα µε ένα νοµοσχέδιο το οποίο, όπως δια-
φαίνεται από το κείµενό του, οδηγεί και αυτό προς λάθος κατεύ-
θυνση, αγνοώντας την επιτακτική ανάγκη για αξιοκρατία. Είδαµε
τα τελευταία τέσσερα χρόνια αποτυχηµένες επιλογές στις διοι-
κήσεις των δηµοσίων φορέων, µε επιλογή προσώπων αµφιβόλων
προσόντων και συνάφειας µε τις αρµοδιότητες των φορέων. Και
πού έχουν οδηγήσει αυτές οι επιλογές;

Όµως, για να εξασφαλιστεί µια αποτελεσµατική και χρηστή δι-
οίκηση, θα πρέπει οι κατάλληλοι άνθρωποι να στελεχώνουν τις
κατάλληλες θέσεις. Διότι εδώ το ζητούµενο είναι το δηµόσιο συµ-
φέρον, η δηµόσια λογοδοσία, η εµπιστοσύνη των πολιτών και η
αρχή της αξιοκρατίας.

Θέλω να σηµειώσω ότι οι διατάξεις του νοµοσχεδίου προκα-
λούν έντονο προβληµατισµό για την κατεύθυνση στην οποία οδη-
γείται η επιλογή προσώπων που θα διοικούν τους δηµόσιους
φορείς. Ρωτάω ενδεικτικά: Για ποιον λόγο εισάγετε τριµελείς ή
πενταµελείς επιτροπές επιλογής; Όπως διαφαίνεται, θα έχουν
πλειοψηφία πολιτικών προσώπων, υποβαθµίζοντας τον θεσµό
του ΑΣΕΠ, µε την παρουσία σε αυτές ενός µόνου εκπροσώπου
του. Για ποιον λόγο απαξιώνετε το διδακτορικό, µη συµπεριλαµ-
βάνοντάς το στα τυπικά κριτήρια; Πρόκειται για έναν ακαδηµαϊκό
τίτλο σπουδών που, όπως όλοι γνωρίζουµε, για την απόκτησή του
χρειάζεται ικανότητα και να καταβληθεί κοπιώδης προσπάθεια.
Για ποιον λόγο πριµοδοτείτε κατά τη διαδικασία επιλογής την
προσωπική συνέντευξη, µειώνοντας τη µοριοδότηση των τυπικών
προσόντων, τα οποία αποτελούν τα ασφαλέστερα κριτήρια επι-
λογής; Για ποιον λόγο στα τυπικά κριτήρια ουσιαστικά υποβαθ-
µίζεται η Εθνική Σχολή Δηµόσιας Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης,
αλλά και άλλες επαγγελµατικές σχολές του δηµοσίου, που πα-
ρέχουν χρήσιµη και εξειδικευµένη γνώση, όπως η Ανώτατη Σχολή
Εθνικής Άµυνας; Υπάρχει διαθέσιµο προσωπικό του δηµοσίου
που µπορεί επιτυχηµένα να στελεχώσει τέτοιες θέσεις µε αξιο-
κρατικές διαδικασίες και υψηλά προσόντα. Γιατί παρακάµπτετε
αυτούς τους ανθρώπους, αν όχι για να ανοίξετε τον δρόµο για
στελέχωση των διοικήσεων από ιδιώτες και φίλα προσκείµενους
σε εσάς και µάλιστα, µε υψηλότατες αµοιβές;

Εµείς προτείνουµε κάτι που αποφεύγει η Κυβέρνησή σας, να
στελεχωθούν οι διοικήσεις µε αξιοκρατικές διαδικασίες µέσω του
συστήµατος του ΑΣΕΠ, ενός θεσµού ιδιαίτερα πετυχηµένου, που
ιδρύθηκε επί υπουργίας Αναστάσιου Πεπονή και που έχει τα
εχέγγυα να αποδώσει στελέχη ικανά να τοποθετηθούν στις διοι-
κήσεις των δηµοσίων φορέων.

Ζητούµενο, λοιπόν, είναι η ενίσχυση του ΑΣΕΠ µε την εξασφά-
λιση της ταχύτητας των διαδικασιών του και της άµεσης εφαρ-
µογής από την Κυβέρνηση των αποτελεσµάτων, ούτως ώστε
έγκαιρα και έγκυρα να καλύπτονται οι ανάγκες. Είναι σηµαντικό
να µη χάνεται πολύτιµος χρόνος από τη στιγµή της εκάστοτε
προκήρυξης µέχρι την πλήρωση της προκηρυσσόµενης θέσης.

Δυστυχώς, όµως, διαπιστώνουµε και σήµερα ότι περιφρονείτε
το σηµαντικό αυτό εργαλείο που λέγεται ΑΣΕΠ και κινείστε προς
την κατεύθυνση ενίσχυσης της κοµµατοποίησης της διοίκησης
των δηµοσίων φορέων.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Αποστολάκη.
Καλείται στο Βήµα η Υφυπουργός Εσωτερικών, η κ. Παρα-

σκευή Χαραλαµπογιάννη, για δέκα λεπτά.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΓΙΑΝΝΗ (Υφυπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το νοµοσχέδιο που συζητούµε

στο Κοινοβούλιο σήµερα αποτελεί τη φυσική συνέχεια ενός µε-
γάλου αριθµού δράσεων και πρωτοβουλιών που έχουν ξεκινήσει
από το 2019 και εντάσσονται µέσα σε ένα ολοκληρωµένο στρα-
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τηγικό σχέδιο της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη, το
οποίο αποσκοπεί στη ριζική αναδιοργάνωση του δηµόσιου τοµέα,
µε έµφαση στην ενίσχυση της αποτελεσµατικότητάς του, αλλά
και τις καλύτερες υπηρεσίες προς τον πολίτη.

Για να επιτευχθεί αυτό, στο Υπουργείο Εσωτερικών µε την
Υπουργό κ. Νίκη Κεραµέως και τον Γενικό Γραµµατέα Δηµόσιας
Διοίκησης Δηµήτρη Κιρµικίρογλου, έχουµε σχεδιάσει και υλοποι-
ούµε έργα πάνω σε τρεις άξονες. Ο πρώτος είναι η ενδυνάµωση
του ανθρώπινου κεφαλαίου της δηµόσιας διοίκησης, µε έµφαση
στις δεξιότητες.

Τα τυπικά προσόντα είναι αδιαµφισβήτητα απαραίτητα,
ωστόσο οι δεξιότητες είναι αυτές που θα διαµορφώσουν το µέλ-
λον της δηµόσιας διοίκησης και εµείς δίνουµε έµφαση σε αυτές,
είναι στο επίκεντρο των πολιτικών µας. Αυτό αποτυπώθηκε τόσο
στον ν.4765/2021 για τις προσλήψεις στον δηµόσιο τοµέα µέσω
του γραπτού διαγωνισµού του ΑΣΕΠ όσο και στον ν.4940/2022,
µε τον οποίο καθιερώσαµε για πρώτη φορά ενιαίο πλαίσιο δεξιο-
τήτων στο ελληνικό δηµόσιο και το συνδέσαµε µε την αξιολόγηση
και τη στοχοθεσία, θέτοντας έτσι τις βάσεις για την ποιοτική βελ-
τίωση του ανθρώπινου δυναµικού.

Αυτή τη στιγµή βρίσκεται σε εξέλιξη έργο του Ταµείου Ανάκαµ-
ψης, µε διακόσιες πενήντα χιλιάδες εκπαιδεύσεις δηµοσίων
υπαλλήλων, για την ενδυνάµωση και ανάπτυξη συγκεκριµένων
δεξιοτήτων οι οποίες µπορούν να επηρεάσουν καθοριστικά την
ίδια τη λειτουργία της δηµόσιας διοίκησης.

Τρέχει, επίσης, µέσω του Ταµείου Ανάκαµψης έργο για το µπό-
νους παραγωγικότητας των δηµοσίων υπαλλήλων, που αποτελεί
στην πραγµατικότητα ένα έργο κινητροδότησης και παρακίνησης
των υπαλλήλων στην κατεύθυνση συνεχούς βελτίωσης των πα-
ρεχόµενων υπηρεσιών προς τους πολίτες.

Ο δεύτερος άξονας είναι η αξιοποίηση των νέων τεχνολογιών
και της τεχνητής νοηµοσύνης όχι µόνο για την ανάπτυξη διαλει-
τουργικοτήτων, αλλά και για την αυτοµατοποίηση διαδικασιών,
µε αποτέλεσµα τη µείωση του χρόνου, τη µείωση του διοικητικού
βάρους και τη βελτιστοποίηση των αποτελεσµάτων.

Στην κατεύθυνση αυτή έχουν ήδη δροµολογηθεί στο πλαίσιο
του Ταµείου Ανάκαµψης, δύο έργα που θα αλλάξουν ολοκληρω-
τικά την έννοια της στελέχωσης στη δηµόσια διοίκηση, όπως τη
γνωρίζουµε τουλάχιστον έως σήµερα. Πρόκειται για δύο έργα
άρρηκτα συνδεδεµένα µεταξύ τους, η ολοκλήρωση των οποίων
θα σηµαίνει ότι µε τρόπο αλγοριθµικό και αυτοµατοποιηµένο θα
προβλέπουµε τις ανάγκες των φορέων σε ανθρώπινο δυναµικό
και το ΑΣΕΠ από την άλλη θα τις ικανοποιεί, µέσα από µια δεξα-
µενή υποψηφίων, που θα έχουν εξεταστεί σε κέντρα αξιολόγη-
σης. Αν σε αυτά προσθέσουµε και το HRMS -ένα έργο το οποίο
εµείς ξεκολλήσαµε το 2019 και το οποίο θα παραδοθεί µέχρι τα
τέλη του 2024- µε το οποίο αλληλοεπιδρούν όλα αυτά τα συστή-
µατα που σας ανέφερα, καθίσταται αµέσως αντιληπτό ότι µέχρι
το τέλος της τετραετίας της Κυβέρνησης θα µιλάµε για µια άλλη
δηµόσια διοίκηση. 

Ο τρίτος άξονας είναι η αντικειµενικότητα, η αµεροληψία και η
αξιοκρατία. Κοµβικό στοιχείο του συνόλου των δράσεών µας
είναι το ΑΣΕΠ. Θέλουµε ένα ΑΣΕΠ ισχυρό, να εµπλέκεται σε όλο
το εύρος των διαδικασιών που αφορούν τη στελέχωση των δη-
µόσιων υπηρεσιών, είτε µιλάµε για προσλήψεις είτε για επιλογές
ανώτερων στελεχών των διοικήσεων. Θέλουµε ένα ΑΣΕΠ που να
αποτελεί τον θεµέλιο λίθο αυτού που αποκαλούµε διοίκηση αν-
θρώπινου δυναµικού για τον δηµόσιο τοµέα. Και αυτό το κάνουµε
πράξη.

Για να απαντήσω και στα λεγόµενα της εισηγήτριας της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης, να πω ότι επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ εγκρί-
θηκαν επτά προσλήψεις για το ΑΣΕΠ, ενώ επί Κυβέρνησης
Κυριάκου Μητσοτάκη εγκρίθηκαν εξήντα νέες προσλήψεις υπαλ-
λήλων για τις ανάγκες του ΑΣΕΠ, ενώ µε τον ν.4765/2021 αυξή-
θηκαν οι θέσεις των µελών της διοίκησης από είκοσι οκτώ σε
τριάντα πέντε. Για τις εξήντα νέες προσλήψεις να πω ότι είναι αύ-
ξηση πάνω του 20% των πραγµατικά υπηρετούντων στην ανεξάρ-
τητη αρχή. 

Εντάσσεται εποµένως το παρόν νοµοσχέδιο σε µια προσπά-
θεια αλλαγής, αναφορικά µε τον τρόπο που επιλέγουµε το προ-
σωπικό σε όλο το εύρος της δηµόσιας διοίκησης, από τις υψηλές

θέσεις ευθύνης έως την πρόσληψη ενός νέου υπαλλήλου, εν ολί-
γοις: ο κατάλληλος άνθρωπος στην κατάλληλη θέση την κατάλ-
ληλη στιγµή. Το πρώτο ουσιώδες βήµα έγινε µε τον ν.4735/2020
που εισήγαγε τα αντικειµενικά κριτήρια αξιολόγησης των υποψη-
φίων. Και είµαστε εδώ σήµερα για να βελτιώσουµε περαιτέρω
αυτή τη διαδικασία, για να προσεγγίσουµε την ανάγκη επιλογής
στις θέσεις αυτές ανθρώπων που µπορούν πραγµατικά να προ-
σφέρουν, ολοκληρώνοντας τη µετάβαση από ένα σύστηµα επι-
λογής διοικήσεων χωρίς ουσιαστικά κριτήρια, όπως ήταν το
σύστηµα που παραλάβαµε το 2019, σε ένα σύστηµα που επεν-
δύει στην αξιοκρατία.

Κατανοούµε πλήρως την ανάγκη να έχουµε στις ηγετικές θέ-
σεις των δηµόσιων φορέων ανθρώπους που διαθέτουν αυξηµένα
τυπικά προσόντα, αλλά επιζητούµε ταυτόχρονα τα χαρακτηρι-
στικά και τις δεξιότητες εκείνες που συνάδουν µε τις θέσεις που
καλούνται να πληρώσουν. Μην ξεχνάµε πως πρόκειται για θέσεις
που απαιτούν τη διαχείριση ανθρώπων, χρηµάτων, την παραγωγή
αποτελεσµάτων και φυσικά τη λογοδοσία προς τον πολίτη. Το
νέο σύστηµα επιλογής και αξιολόγησης των επικεφαλής των φο-
ρέων του δηµοσίου διέπεται από πέντε συν ένα χαρακτηριστικά: 

Πρώτον, επιτάχυνση διαδικασιών. Οι φορείς του δηµοσίου κα-
τηγοριοποιούνται σε τρεις οµάδες, µε βασικό κριτήριο το εύρος
άσκησης των αρµοδιοτήτων τους, τόσο χωρικά, όσο και από
πλευράς επιπτώσεων στην κοινωνία. Έτσι µπορούµε να έχουµε
καλύτερη εικόνα των επιµέρους αναγκών αυτών και των ιδιαιτε-
ροτήτων τους, παραµετροποιώντας σχετικά τη διαδικασία, έτσι
ώστε να έχουµε τα βέλτιστα, κατά περίπτωση, αποτελέσµατα. Για
παράδειγµα, τα νοσοκοµεία υπάγονται σε έναν τοµέα πολιτικής
που συνιστά προτεραιότητα για την Κυβέρνηση και για την οποία
ο ίδιος ο Πρωθυπουργός έχει αναλάβει συγκεκριµένες δεσµεύ-
σεις. Ταυτόχρονα συγκροτούνται πολλαπλές επιτροπές, αντί για
ένα όργανο επιλογής για το σύνολο των φορέων. 

Δεύτερον, αυξηµένες απαιτήσεις και αυστηρά ελάχιστα κριτή-
ρια. Θέτουµε συγκεκριµένα τυπικά προσόντα, έτσι ώστε να δια-
σφαλίσουµε τη συσχέτιση του ακαδηµαϊκού και επαγγελµατικού
προφίλ των υποψηφίων µε τις εξειδικευµένες απαιτήσεις της
προς πλήρωση θέσης. 

Τρίτον, γραπτή εξέταση ψυχοµετρικής δοκιµασίας, το τεστ δε-
ξιοτήτων. Αξιολογούµε µε τρόπο καινοτόµο, µε χρήση εξειδικευ-
µένων εργαλείων την ικανότητα των υποψηφίων να διοικήσουν,
για πρώτη φορά σε αυτό το επίπεδο µε γραπτή εξέταση µε ψη-
φιακό τρόπο που διοργανώνει το ΑΣΕΠ, ως ο διαχρονικός θεµα-
τοφύλακας και εγγυητής των αντικειµενικών και αµερόληπτων
διαδικασιών στελέχωσης. Και µε τη γραπτή αυτή εξέταση µετα-
φέρουµε το µήνυµα ότι δεν χρειάζεται πλέον κάποιος να έχει
«µπάρµπα στην Κορώνη», κάποιον γνωστό υψηλά ιστάµενο για
να αναλάβει µία θέση διοίκησης, ούτε αποτελεί προαπαίτηση η
κοµµατική ταυτότητα, αρκεί να αποδείξεις ότι έχεις εκείνο το
επαγγελµατικό προφίλ που ταιριάζει στις απαιτήσεις και στις
προδιαγραφές της θέσης. Είναι ένα µήνυµα προς όλη την κοινω-
νία και ιδίως προς τους νέους ανθρώπους που έφυγαν από την
πατρίδα µας ότι το δηµόσιο αλλάζει και αλλάζει γοργά γιατί εί-
µαστε αποφασισµένοι να δηµιουργήσουµε ένα δηµόσιο ίσων ευ-
καιριών. 

Τέταρτον, τυπικά προσόντα. Είναι προφανές ότι το επαγγελ-
µατικό προφίλ των υποψηφίων δεν µπορεί παρά να περιλαµβάνει
τη µε σταθµισµένο τρόπο αξιολόγηση και των τυπικών προσό-
ντων που διαθέτουν οι υποψήφιοι, τόσο των ακαδηµαϊκών, όσο
και της προϋπηρεσίας, συνυπολογίζονται όµως συγκεκριµένα
προσόντα µε τρόπο απόλυτα στοχευµένο σε σχέση µε τα ζητού-
µενα της θέσης και πάντα µε αφετηρία την κατάταξη των υποψη-
φίων στο τεστ δεξιοτήτων. 

Πέµπτον, η δοµηµένη συνέντευξη. Για τη διαµόρφωση µιας
ολοκληρωµένης εικόνας της εργασιακής προσωπικότητας του
κάθε υποψηφίου είναι αναγκαίο να συνδυαστεί η ψυχοµετρική
δοκιµασία και τα τυπικά προσόντα µε µια δοµηµένη συνέντευξη.
Παρά το γεγονός ότι η λέξη συνέντευξη είναι αρνητικά φορτι-
σµένη, ιδίως όταν µιλάµε για την ελληνική δηµόσια διοίκηση, δεν
µπορούµε να παραβλέπουµε ότι αποτελεί µια διεθνώς καλή πρα-
κτική. Είναι ένα υπερπολύτιµο εργαλείο διακρίβωσης και επιβε-
βαίωσης των χαρακτηριστικών προσωπικότητας των υποψηφίων,
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σε σχέση µε τη θέση. Και ακριβώς για να τη θωρακίσουµε µε τα
υψηλότερα εχέγγυα, αναθέτουµε τη διεξαγωγή της σε επιτροπές
που προεδρεύονται από µέλη του ΑΣΕΠ. Σε κάθε δε περίπτωση
τονίζω ξανά: στη συνέντευξη φτάνει ένας περιορισµένος αριθµός
υποψηφίων, εφόσον έχει υψηλή βαθµολογία ως άθροισµα της
γραπτής εξέτασης και της µοριοδότησης των τυπικών προσό-
ντων.

Ένα επιπλέον έκτο χαρακτηριστικό είναι το πακέτο: συµβόλαιο
απόδοσης, ετήσια αξιολόγηση, µπόνους επίτευξης στόχων και
δυνατότητα παύσης. Η τελική απόφαση µεταξύ των τριών επι-
κρατέστερων υποψηφίων από την προαναφερόµενη διαδικασία
ανήκει στον οικείο Υπουργό, αφού εποπτεύει το νοµικό πρόσωπο,
έχει την πολιτική ευθύνη του φορέα και θα κληθεί να συνεργαστεί
µε την όποια διοίκηση. Συστατικό στοιχείο αυτού του νέου συ-
στήµατος επιλογής διοικήσεων είναι ότι για πρώτη φορά αυτές
δεσµεύονται µε συµβόλαια απόδοσης για την επίτευξη προκαθο-
ρισµένων στόχων και κρίνονται κάθε χρόνο για την επίτευξή τους.
Και ενώ η επίτευξη µπορεί να οδηγεί σε µπόνους, η αποτυχία
µπορεί να οδηγήσει σε τιµωρία και παύση της διοίκησης. Προκα-
ταβολική δέσµευση, λοιπόν, για επίτευξη στόχων και αυστηρός
έλεγχος πεπραγµένων. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το νοµοσχέδιο που η Κυβέρνηση
προτείνει σήµερα στην Εθνική Αντιπροσωπεία αποτελεί ένα ολο-
κληρωµένο σύστηµα για την αξιοκρατική επιλογή, τη διαρκή αξιο-
λόγηση και τον έλεγχο του έργου κάθε διοίκησης στον δηµόσιο
τοµέα, ένα σύστηµα που µε θάρρος και τόλµη δηµιουργεί ένα
πλαίσιο ίσων ευκαιριών για ανθρώπους µε επαγγελµατικό προφίλ
που ταιριάζουν στην απαίτηση των θέσεων που προκηρύσσονται,
ένα σύστηµα που αποδεικνύει την αξία των δεξιοτήτων ως βασι-
κού µοχλού του επαναπροσδιορισµού του τρόπου λειτουργίας
ολόκληρου του δηµόσιου τοµέα, ένα σύστηµα που αποσκοπεί
στην οικοδόµηση µιας σχέσης αµοιβαίας εµπιστοσύνης µεταξύ
του πολίτη και του κράτους, µεταξύ του διοικούµενου και της δι-
οίκησης. 

Αφού ευχαριστήσω τον εισηγητή µας, τον κ. Καραγκούνη, µε
αυτές τις σκέψεις σάς ζητώ να υπερψηφίσετε το παρόν νοµοσχέ-
διο. 

Σας ευχαριστώ θερµά. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κυρία Υφυπουργό, την κ. Χαραλαµπογιάννη.

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Σταύρος Μιχαηλίδης, Βουλευτής
του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία Υπουργέ,
κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ανατρέχοντας
στα νοµοθετικά κείµενα της σηµερινής Κυβέρνησης σχετικά µε
το σηµερινό νοµοσχέδιο, αλλά και γενικότερα παρατηρώντας την
πορεία των νοµοθετικών πρωτοβουλιών της στον τοµέα της δη-
µόσιας διοίκησης στα πέντε χρόνια που κυβερνά, είµαι πεπεισµέ-
νος ότι και η νοµοθετική πρόταση που συζητάµε σήµερα θα
καταλήξει γρήγορα ένα κείµενο άνευ ουσιαστικής συµβολής στην
οργάνωση, τη χρηστή, αποδοτική και εύρυθµη λειτουργία της δη-
µόσιας διοίκησης.

Το νοµοσχέδιο εµφανέστατα το χαρακτηρίζει η επιφανειακή,
αντί η σε βάθος, ειλικρινής διάθεση προσδιορισµού ουσιαστικών
κριτηρίων και προϋποθέσεων για τη δηµιουργία ενός πραγµατικά
λειτουργικού και αποδοτικού εργαλείου για την επιλογή ικανών
και αποτελεσµατικών στελεχών για την ανάληψη της ευθύνης δι-
οίκησης οργανισµών του δηµόσιου τοµέα. 

Επειδή ακούστηκαν πολλά για το νοµοσχέδιο και σε λεπτοµέ-
ρειες, θα αναφερθώ επιγραµµατικά µόνο σε κάποια σηµεία προ-
βληµατικά, αν όχι προσχηµατικά του νοµοσχεδίου, για να υπο-
στηρίξω όσα ανέφερα προηγουµένως για τη συµβολή του υπό
ψήφιση νόµου και την τύχη του στο διοικητικό πλαίσιο της λει-
τουργίας του κράτους. 

Δεν µπορώ βέβαια να µην αναφερθώ κι εγώ στην απαξίωση της
υψηλότερης κρατικής σχολής εκπαίδευσης της χώρας µας, την
ΕΣΔΔΑ, σχολή µε έξι κατευθύνσεις, ακόµη και µε κατεύθυνση δι-
οίκησης υπηρεσιών υγείας και κοινωνικής φροντίδας, µε εξαιρε-
τικά δύσκολες και απαιτητικές εξετάσεις εισαγωγής, δεκαοκτά-
µηνη διάρκεια φοίτησης, µε συνεχείς ενδιάµεσες εξετάσεις και

εργασίες και µε τετράµηνη πρακτική εκπαίδευση σε πολύ σηµα-
ντικές υπηρεσίες του δηµοσίου. Παραβλέφθηκε και υποτιµήθηκε
το εκπαιδευτήριο που δηµιούργησε το ίδιο το κράτος εδώ και σα-
ράντα χρόνια µε σκοπό την εκπαίδευση και την κατάρτιση στελε-
χών υψηλών προδιαγραφών για να καλύψει ανάγκες όπως αυτές
που µας απασχολούν σήµερα. Η Υπουργός έδειξε ότι αντιλαµβά-
νεται την παράλειψη και υποσχέθηκε αποκατάσταση. Περιµέ-
νουµε διορθώσεις.

Όσο για το διδακτορικό, έχουν ειπωθεί πολλά για την επιµονή
της Κυβέρνησης να θεωρεί τον διδακτορικό τίτλο περιττό και µη
χρήσιµο στην παρούσα φάση. Μόνο ένα σχόλιο: Η θέση διοικητή,
προέδρων και λοιπών ενός δηµόσιου οργανισµού µεγέθους και
αποστολής αυτών που κουβεντιάζουµε σ’ αυτή την Αίθουσα,
εκτός των ευνόητων απαιτούµενων δεξιοτήτων, όπως είναι το
όραµα, η ηγεσία, η επικοινωνία, η πρόβλεψη, η ιεράρχηση προ-
τεραιοτήτων κ.λπ., σίγουρα απαιτεί και µε κάποιον τρόπο πιστο-
ποίηση αντοχών σκληρής και επιµονής σωµατικής και πνευµατι-
κής εργασίας. Αν µη τι άλλο, ένας άνθρωπος που έχει αποκτήσει
διδακτορικό τίτλο αποδεικνύει ότι εκτός µιας όχι ευκαταφρόνη-
της -φαντάζοµαι- εξειδίκευσης, έχει δοκιµαστεί και στη σκληρή
δουλειά, στη µεθοδολογία εξεύρεσης λύσεων στα προβλήµατα
κ.λπ.. Μπορεί να παραβλεφθούν αυτές οι δεξιότητες; Αντίθετες
απόψεις πιστεύω ότι εκθέτουν ψευδεπίγραφες αριστείες.

Να πάµε σε έναν σχολιασµό στα άρθρα. Στην οµαδοποίηση,
κυρία Υπουργέ, των οµάδων από την α στη β και στη γ παρεµ-
βάλλεται µια φράση, το «µε επιφύλαξη». Εγώ δεν καταλαβαίνω
πού αποσκοπεί αυτή η φράση, το να συµπεριληφθούν αυτές οι
δύο λέξεις. Το γεγονός ότι δεν απαιτούνται εξετάσεις για την επι-
λογή των στελεχών που θα διοικήσουν υπηρεσίες και οργανι-
σµούς της οµάδας β υποδηλώνει ότι η διοίκηση αυτών των
οργανισµών που εντάσσονται στην οµάδα β θεωρούνται υποδε-
έστερες; Η απόφαση της τελικής επιλογής ενός από τα τρία πρό-
σωπα λαµβάνεται από πολιτικό πρόσωπο, Υπουργό ή Υπουργικό
Συµβούλιο κ.λπ.. Με τι κριτήρια; Με το ύψος, την εµφάνιση, την
καταγωγή, τις παρεµβάσεις; Πώς κρίνει ο Υπουργός και αποφα-
σίζει την καρατόµηση των δύο από τους τρεις επικρατέστερους;
Με τι κριτήρια; Ένας πίνακας µε τρία ονόµατα στέλνεται µετά
από τη διαδικασία στον Υπουργό ή στην Υπουργό και εκείνος ή
εκείνη αποφασίζει ποιον από τους τρεις θα επιλέξει. Στον κατά-
λογο που στέλνει η επιτροπή δεν αναφέρει, πέραν των ονοµάτων,
κανένα άλλο στοιχείο για το πώς επελέγησαν αυτά τα άτοµα, που
θα µπορούσε ενδεχοµένως να βοηθήσει τον Υπουργό να διαλέξει
έναν από τους τρεις. 

Με τέτοιες, λοιπόν, διατάξεις και ασάφειες και µε το γεγονός
ότι το ΑΣΕΠ κάνει ουσιαστικά τη δουλειά γραµµατείας, διότι εάν
σε αυτή την πενταµελή επιτροπή το ένα µέλος µόνο είναι µέλος
του ΑΣΕΠ, τα τρία είναι της κυβέρνησης και το πέµπτο του Νοµι-
κού Συµβουλίου, έχει ειπωθεί και από άλλους σ’ αυτή την Αί-
θουσα ότι στο τέλος βέβαια για την επιλογή της πρότασης των
τριών ατόµων η Υπουργός, η πολιτική ηγεσία θα επιλέξει ένα, αν
σ’ αυτή την Αίθουσα υπάρχει άνθρωπος που θεωρεί αξιοκρατική
αυτή τη διαδικασία, εγώ δεν το πιστεύω. Απλώς ενδύεται έναν
µανδύα διαύγειας και αξιοκρατίας.

Πρακτικά αποφάσεων: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -έχουν
φύγει οι Υπουργοί-, στο άρθρο 4 στο εδάφιο 8 αναφέρεται ρητά
ότι τα πρακτικά των συνεδριάσεων των επιτροπών της πενταµε-
λούς και της τριµελούς υπογράφονται από την επιτροπή µπορεί
και ένα µήνα µετά από το πέρας της διαδικασίας. Εγώ έχω κάνει
πολλές φορές πρόεδρος επιτροπών σε τέτοιες διαδικασίες επι-
λογής στελεχών και δεν το έχω ξανασυναντήσει να προτείνονται,
να επιλέγονται άτοµα και µετά οι επιτροπές να καθαρογράφουν,
να προσυπογράφουν και να δηµοσιοποιούν τα πρακτικά. Είναι
µια πρωτοτυπία. Εγώ θα έλεγα ότι είναι και η επιτοµή της αδια-
φάνειας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ένα λεπτό, κύριε συ-

νάδελφε.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ρώτησα την κυρία Υπουργό κατά τη

διάρκεια των εργασιών της επιτροπής. Όταν λέµε για κράτος,
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µπορούµε να ξεχωρίσουµε την κυβέρνηση και την αυτοδιοίκηση;
Για τους οργανισµούς που εποπτεύει η Κυβέρνηση, φέρνει αυτόν
τον νόµο για να ρυθµίσει τα θέµατα, το πώς αναλαµβάνουν τη δι-
οίκησή τους τα στελέχη. Η τοπική αυτοδιοίκηση µπορεί να συ-
στήσει -παρ’ όλο που κόπηκαν πριν από λίγες µέρες κάποιοι
οργανισµοί, κάποια νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, όχι όλα-
και δίνει και το δικαίωµα να συστήσουν καινούργια. Δεν πρέπει
να υπάρχει µια διαδικασία για το ποια άτοµα και µε τι προσόντα
θα διοικήσουν αυτούς τους οργανισµούς; Δεν διαχειρίζονται
αυτοί δηµόσιο χρήµα; Δεν προσφέρουν κοινωνική εργασία;

Συνάφεια: Έγινε πολύς λόγος για τη συνάφεια εκ µέρους του
Υπουργείου. Συµφωνούµε απολύτως. Να σας πω κάτι; Πριν από
λίγα χρόνια στο πλαίσιο της επαγγελµατικής µου δραστηριότη-
τας συνεργαζόµουν µε έναν από τους πιο µεγάλους τεχνικούς
οργανισµούς στον κόσµο. Ξέρετε ο πρόεδρος και ο co τι συνά-
φεια είχαν µ’ αυτόν τον τεράστιο και ιδιαίτερα τεχνικό οργανισµό;
Θεολόγος ή φιλόλογος ήταν. Classics είχε σπουδάσει ο άνθρω-
πος και τώρα είναι και ιερέας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Τελειώνω.
Για τη συνάφεια σ’ αυτή την Αίθουσα πρέπει να είµαστε λίγο

πιο προσεκτικοί, γιατί αν κοιτάξει κανείς την Κυβέρνηση, θα δει
ότι µόνο συνάφεια δεν υπάρχει στα καθήκοντα των Υπουργών.
Άλλος είναι µηχανικός και είναι στο Υπουργείο Υγείας, άλλος
είναι γιατρός και είναι στο Υπουργείο Δικαιοσύνης κ.λπ..

Ας υποθέσουµε ότι όλα πάνε καλά και διαλέγονται οι καλύτεροι
του σύµπαντος για να αναλάβουν διοικήσεις σε νοσοκοµεία, ορ-
γανισµούς µεγάλους και θα είναι ένας ο κορυφαίος στους δεκα-
πέντε που θα είναι τα µέλη του διοικητικού συµβουλίου και τα
υπόλοιπα µέλη θα τα διορίζει η κυβέρνηση που δεν µπορεί να
προσλάβει προσωπικό, που δεν µπορεί να απολύσει προσωπικό,
που δεν µπορεί να αγοράσει περιουσιακά στοιχεία ή να πουλήσει.
Θα επιτύχει; Είµαστε γελασµένοι. Αυτά τα πράγµατα, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, δεν ρυθµίζονται …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Μιχαηλίδη, κά-
νετε κατάχρηση τώρα.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε.
Αυτά τα πράγµατα δεν ρυθµίζονται µε τέτοιες «φωτοβολίδες».

Δεν θα πάει καλά ούτε αυτή η νοµοθεσία.
Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Μιχαηλίδη.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Στυλιανός Πέτσας, Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας. Θα ακολουθήσουν η κ. Αποστολάκη, ο κ. Δη-
µοσχάκης και ο κ. Παπάς.

Ορίστε, κύριε Πέτσα, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, κύριε Μιχαηλίδη, ήταν εδώ ο αρµόδιος Υπουργός,

ο κ. Κωνσταντινίδης. Ίσως να µην τον είδατε πριν. Άρα δεν ήταν
κενά τα υπουργικά έδρανα. Το λέω για την πληροφόρησή σας.

Δύο σηµεία, κύριε Πρόεδρε, πριν ξεκινήσω την οµιλία µου, γι’
αυτά που είπε ο κ. Πολάκης πριν.

Πρώτον, όσον αφορά το θέµα της καµπάνιας «Μένουµε ασφα-
λείς – Μένουµε σπίτι», στάθηκε ξανά, αναµασώντας τα ίδια λόγια
που πολλές φορές λέει ο ΣΥΡΙΖΑ, απέναντι σε µια καµπάνια η
οποία ήταν και νόµιµη και σωτήρια.

Νόµιµη, καθώς βασίστηκε στα άρθρα 30 και 31 της πράξης νο-
µοθετικού περιεχοµένου από 14-3-2020, η οποία φυσικά ενεργο-
ποιήθηκε και κυρώθηκε µε το άρθρο 3 του ν.4682/2020 κατά την
πρόνοια του άρθρου 44 παράγραφος 1 του Συντάγµατος. Γιατί
νοµίζω όλοι καταλαβαίνουµε ότι η πανδηµία ήταν µια έκτακτη
απρόβλεπτη κατάσταση, η οποία ενεργοποίησε µια σειρά από
διαδικασίες, µεταξύ των οποίων και την ευελιξία που προβλέπεται
στις δηµόσιες συµβάσεις. 

Σωτήρια, γιατί σώθηκαν πραγµατικά χιλιάδες συµπολίτες µας,
όπως δείχνουν τα στοιχεία του πρώτου κύµατος της πανδηµίας
στη χώρα µας, γιατί τότε ήταν η καµπάνια «Μένουµε Ασφαλείς -
Μένουµε σπίτι», όταν η Ελλάδα είχε τα καλύτερα επιδηµιολογικά

στοιχεία από όλη την Ευρώπη και το µοντέλο το δικό µας ακο-
λούθησαν κι άλλες χώρες µετά την ανακοίνωση της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής από 1-4-2020, µεταγενέστερα δηλαδή, δύο και τρεις
βδοµάδες αργότερα από τη δική µας πρωτοβουλία. Καταλαβαί-
νετε πόσο σηµαντικός ήταν ο παράγοντας χρόνος σε αυτή την
περίπτωση. 

Άρα να µην ξαναλέµε συνέχεια τα ίδια εδώ τα οποία έχουν απα-
ντηθεί δεκαοκτώ φορές από εµένα σε διάφορα ζητήµατα κοινο-
βουλευτικού ελέγχου, από θέµατα που είχαν να κάνουν µε την
Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας µέχρι αιτήσεις κατάθεσης εγ-
γράφων και ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε επίκαιρες ερωτή-
σεις και φυσικά µε την εξεταστική επιτροπή, στην οποία από τις
διακόσιες ογδόντα σελίδες για όσους ακούνε και δεν την έχουν
δει, από τις διακόσιες ογδόντα σελίδες του πορίσµατος, µόνο οι
τριάντα σελίδες αφορούσαν την καµπάνια «Μένουµε ασφαλείς -
Μένουµε σπίτι», ενδεικτικό της υποκρισίας του ΣΥΡΙΖΑ, όταν ανα-
φέρεται σε αυτά, γιατί πάντα πρέπει να ανακαλύπτει εχθρούς
όταν δεν τον ακούει η κοινωνία.

Τώρα, για το δεύτερο θέµα, αναφέρθηκε στην κ. Καρποδίνη ο
κ. Πολάκης. Δεν είναι εδώ ούτε η κ. Χρηστίδου που χειροκρο-
τούσε όσα έλεγε ο κ. Πολάκης. Την κ. Καρποδίνη την ξέρω πάνω
από είκοσι χρόνια, συνάδελφος στο Υπουργείο Οικονοµικών και
στο Γενικό Λογιστήριο. Τι να κάνουµε, η κ. Καρποδίνη προέρχεται
από την «Ernst and Young», έχει δουλέψει στη «ΔΙΑΣ», έχει δου-
λέψει πάνω από είκοσι χρόνια σε θέσεις ευθύνης στο Γενικό Λο-
γιστήριο, στο Υπουργείο Οικονοµικών, στα ελληνικά χρηµατιστή-
ρια. Δεν ήταν ιδιοκτήτης βουλκανιζατέρ όπως ο κύριος που διό-
ρισε αντιπρόεδρο του Νοσοκοµείου της Σαντορίνης ο κ. Πολά-
κης. 

Πάµε και σε ένα άλλο θέµα. Πραγµατικά δεν µπορώ να αντιλη-
φθώ πώς όταν συζητούµε για ένα θέµα που έχει να κάνει µε την
αύξηση της διαφάνειας και της λογοδοσίας, δεν βρίσκουµε κάτι
να πούµε για τα πρακτικά ζητήµατα. Αυτά θα τα συζητήσουµε
στον επόµενο χρόνο της οµιλίας µου, κύριε Πρόεδρε, και θα πα-
ρακαλέσω λίγο για την ανοχή σας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι το τρίτο νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Εσωτερικών µέσα στους πρώτους τέσσερις µήνες
της νέας διακυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη, το οποίο
αποδεικνύει δύο πράγµατα, πρώτον, την παραγωγικότητα υπό τη
νέα πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Εσωτερικών. Δεύτερον, τη
συνέπεια και τη συνέχεια µε την πολιτική ηγεσία της πρώτης τε-
τραετίας της κυβέρνησης Μητσοτάκη. Και τούτο γιατί το Υπουρ-
γείο αυτό, ευρισκόµενο από τη φύση του στην καρδιά του
κράτους, ρυθµίζει θέµατα που επηρεάζουν καθοριστικά τόσο τη
σχέση κράτους, διοικουµένων και κοινωνίας των πολιτών, όσο και
την καθηµερινότητα των πολιτών σε µια σειρά από ζητήµατα
όπως η άρση όλων των περιορισµών στην άσκηση του δικαιώµα-
τος ψήφου Ελλήνων πολιτών που βρίσκονται στο εξωτερικό, η
δηµιουργία µητρώου εθελοντικών οργανώσεων και µη κυβερνη-
τικών οργανώσεων, η αναµόρφωση του συστήµατος διακυβέρ-
νησης των οργανισµών τοπικής αυτοδιοίκησης και ο εκλογικός
νόµος των ΟΤΑ ή η ευζωία ακόµη των ζώων συντροφιάς. 

Και αποδεικνύει και κάτι ακόµη: το υψηλό επίπεδο του προσω-
πικού του Υπουργείου Εσωτερικών που µπορεί γρήγορα να αντα-
ποκρίνεται σε ένα κυβερνητικό πρόγραµµα και να εισηγείται
λύσεις, πάντα στο πλαίσιο του Συντάγµατος και του κράτους δι-
καίου της πατρίδας µας. Έχοντας συνεργαστεί µαζί τους επί δυό-
µισι περίπου χρόνια, και από το Βήµα της Βουλής τούς ευχαρι-
στώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητούµε
αυτές τις ηµέρες στη Βουλή των Ελλήνων εντάσσεται στη µεταρ-
ρυθµιστική ατζέντα του Κυριάκου Μητσοτάκη και αφορά τη µε-
ταρρύθµιση της δηµόσιας διοίκησης στην πτυχή της που
σχετίζεται µε την προσέλκυση ικανών στελεχών από τον δηµόσιο
και ιδιωτικό τοµέα, προκειµένου να ηγηθούν σε πάνω από εξακό-
σιους φορείς, οι διοικήσεις των οποίων επιλέγονται από το κρά-
τος. Τα πρόσωπα αυτά µε το επαγγελµατικό τους προφίλ, δηλα-
δή τον συνδυασµό των γνώσεων, των δεξιοτήτων, της εµπειρίας
και των συµπεριφορών τους, καλούνται να συνδράµουν στον
τοµέα ευθύνης τους, προκειµένου να παρέχονται µε αποδοτικό
και παραγωγικό τρόπο στους πολίτες ποιοτικά δηµόσια αγαθά
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και υπηρεσίες για την κάλυψη των αναγκών τους.
Οι πολίτες φυσικά αναµένουν διαφορετικές υπηρεσίες από ένα

νοσοκοµείο ή τον Εθνικό Οργανισµό Φαρµάκων και διαφορετικές
από ένα αθλητικό στάδιο ή µια δηµοτική βιβλιοθήκη. Σε κάθε πε-
ρίπτωση, όµως, αναµένουν αυτές οι υπηρεσίες να είναι ποιοτικές
και να παρέχονται µε το µικρότερο δυνατό κόστος, ώστε να πλη-
ρούν το κριτήριο της αποδοτικότητας, ανεξάρτητα αν προσφέ-
ρονται σε εθνική εµβέλεια ή σε τοπικό επίπεδο. Και αναµένουν
κάτι τέτοιο, όχι µόνο για τη βελτίωση της καθηµερινότητάς τους,
αλλά και για να πιάνουν τόπο οι φόροι τους. 

Σε αυτό το πλαίσιο η επιλογή των διοικήσεων αυτών των φο-
ρέων είναι εξαιρετικά σηµαντική και µε αυτό το νοµοσχέδιο µπαί-
νουν κριτήρια και πρόσθετα φίλτρα αξιοκρατίας, αντικειµενικό-
τητας, διαφάνειας και λογοδοσίας για την επίτευξη ενός τετρα-
πλού στόχου. Πρώτον, την αναβάθµιση των απαιτήσεων για κάθε
θέση διοίκησης φορέα του δηµοσίου ώστε τα στελέχη που θα
επιλέγονται να έχουν αυξηµένα προσόντα και ικανότητες. Δεύτε-
ρον, την ενίσχυση της αξιοκρατίας και της διαφάνειας. Τρίτον, τη
µεγαλύτερη αποτελεσµατικότητα του συστήµατος επιλογής
µέσω της επιτάχυνσης και του εξορθολογισµού των διαδικασιών.
Τέταρτον, τη στοχοθεσία και την αξιολόγηση των διοικήσεων σε
τακτική ετήσια βάση. 

Για να επιτύχει αυτούς τους τέσσερις στόχους το παρόν σχέ-
διο νόµου βασίζεται σε δύο βασικούς άξονες. Ο πρώτος έχει να
κάνει µε το πώς επιλέγονται οι διοικήσεις των φορέων αυτών. Ο
δεύτερος άξονας έχει να κάνει µε το πώς αξιολογούνται οι διοι-
κήσεις αυτές. 

Αναφορικά µε τον πρώτο άξονα, οι φορείς κατηγοριοποιούνται
σε τρεις οµάδες ανάλογα µε το εύρος και το είδος των αρµοδιο-
τήτων τους. Στην πρώτη οµάδα εντάσσονται νοµικά πρόσωπα
των οποίων οι αρµοδιότητες εκτείνονται σε όλη την επικράτεια.
Είναι εθνικής εµβέλειας δηλαδή, όπως είναι για παράδειγµα ο
Εθνικός Οργανισµός Φαρµάκων και το Εθνικό Κέντρο Δηµόσιας
Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης. Δεύτερη κατηγορία είναι οι οργα-
νισµοί τοπικής εµβέλειας. Παράδειγµα, η δηµόσια βιβλιοθήκη σε
µια πόλη ή ένα τοπικό γυµναστήριο και τρίτη κατηγορία τα περί-
που εκατόν είκοσι νοσοκοµεία σε όλη την επικράτεια. 

Για την επιλογή των διοικήσεων αυξάνονται οι απαιτήσεις για
τα τυπικά προσόντα των υποψηφίων. Όλοι οι υποψήφιοι πρέπει
να κατέχουν υποχρεωτικά πτυχίο ανώτατης εκπαίδευσης, πολύ
καλή ή καλή κατά περίπτωση γνώση ξένης γλώσσας και από εξα-
ετή µέχρι και δεκαετή εργασιακή εµπειρία. Προβλέπεται επίσης
η επιτυχής εξέταση σε τεστ δεξιοτήτων, τεστ που επικεντρώνο-
νται στο πώς αντιµετωπίζεις µια συγκεκριµένη κατάσταση για να
διοικήσεις τον φορέα σου. 

Τέλος, στον άξονα της επιλογής προσδιορίζεται επίσης συγκε-
κριµένη µοριοδότηση για την εµπειρία και τη σχετική συνέντευξη,
ενώ εξορθολογίζονται και ενοποιούνται οι διαδικασίες των προ-
κηρύξεων, όπως για παράδειγµα µία ενιαία προκήρυξη για όλα
τα νοσοκοµεία της χώρας, αντί για εκατόν είκοσι διαφορετικές
προκηρύξεις. 

Ο δεύτερος άξονας αφορά την αξιολόγηση των διοικήσεων
αυτών. Θεσπίζονται ετήσια σχέδια δράσης για κάθε φορέα, τα
οποία περιλαµβάνουν προγραµµατισµό δράσεων, ποιοτικούς και
ποσοτικούς στόχους. Ο επικεφαλής προβλέπεται να υπογράφει
συµβόλαιο απόδοσης, το οποίο θα αναφέρει συγκεκριµένες δρά-
σεις και στόχους και θα αναρτάται στην ιστοσελίδα του επο-
πτεύοντος Υπουργείου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Την ανοχή σας για λίγο, κύριε Πρόεδρε.
Οι διοικήσεις θα αξιολογούνται µε βάση το σχέδιο δράσης και

τον βαθµό επίτευξη των συγκεκριµένων στόχων σε ετήσια βάση.
Στον βαθµό που θα κρίνεται επιτυχηµένη η απόδοσή τους, θα
υπάρχει η δυνατότητα χορήγησης οικονοµικού κινήτρου, του λε-
γόµενου µπόνους. Εάν δεν έχει επιτύχει τους στόχους όµως, θα
υπάρχει δυνατότητα για αντικατάσταση του συγκεκριµένου στε-
λέχους που κατέγραψε χαµηλή επίδοση. 

Απέναντι σε αυτή την προφανή προσπάθεια εκσυγχρονισµού
και αύξησης της διαφάνειας και της λογοδοσίας, αυτές τις ηµέ-
ρες ακούµε µια βασική κριτική από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση

κυρίως, η οποία συνοψίζεται στη φράση «γιατί η τελική επιλογή
να γίνεται από τον Υπουργό». 

Η στάση αυτή της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης είναι υποκρι-
τική και αντιδηµοκρατική. Υποκριτική, γιατί οι επιλογές των αντί-
στοιχων διευθυντικών στελεχών από τον ΣΥΡΙΖΑ στα τεσσεράµισι
χρόνια διακυβέρνησής του γίνονταν από τον αρµόδιο Υπουργό
ή το Υπουργικό Συµβούλιο, αλλά χωρίς τις δικλίδες ασφαλείας
και τα κριτήρια, που εισάγονται µε το παρόν νοµοσχέδιο. Και νο-
µίζω όλοι, όπως είπαµε πριν, θυµόµαστε τον τραγέλαφο του ιδιο-
κτήτη βουλκανιζατέρ που διορίστηκε ως αντιπρόεδρος στο
Νοσοκοµείο Σαντορίνης. 

Αντιδηµοκρατική, γιατί η εν λόγω εξουσία που φτάνει µέχρι την
έκδοση της σχετικής διοικητικής πράξης διορισµού από έναν
Υπουργό πηγάζει από τον λαό. Σε µια Κοινοβουλευτική Δηµοκρα-
τία οι πολίτες επιλέγουν κόµµατα και Βουλευτές να τους εκπρο-
σωπήσουν στη Βουλή και η κυβέρνηση σχηµατίζεται µε βάση την
αρχή της δεδηλωµένης και κυβερνά αφού πάρει την ψήφο εµπι-
στοσύνης από την Εθνική Αντιπροσωπεία. Έτσι, οι εξουσίες και
οι αρµοδιότητες του αρµόδιου για τον διορισµό οργάνου, εν προ-
κειµένω του Υπουργού, που φαίνεται υποκριτικά να ενοχλεί τον
ΣΥΡΙΖΑ, πηγάζουν από τον λαό και ασκούνται σύµφωνα µε το Σύ-
νταγµα και τους νόµους. Άρα υπάρχει και λαϊκή νοµιµοποίηση και
κοινοβουλευτικός έλεγχος και φυσικά λογοδοσία προς τους πο-
λίτες, οι οποίοι καθηµερινά αλλά και µε την ψήφο τους στις εκλο-
γές ελέγχουν τα πεπραγµένα της εκάστοτε κυβέρνησης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. Επιτρέψτε λίγο

την ανοχή σας γι’ αυτά που είπα στην αρχή. 
Επιπλέον, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Υπουργός επιλέγει

τελικά όποιον θέλει; Όχι φυσικά. Επιλέγει µεταξύ των τριών επι-
κρατέστερων υποψηφίων στους οποίους έχει ήδη καταλήξει το
ΑΣΕΠ. Επιλογή που γίνεται από το ΑΣΕΠ ανάµεσα σε ενδεχοµέ-
νως και δεκάδες υποψηφίους που µπορεί να εκδήλωσαν αρχικά
το ενδιαφέρον τους για κάποια θέση και διαδοχικά ο αριθµός
αυτός των υποψηφίων περιορίζεται ανάλογα µε το αν πέρασαν
τα λεγόµενα one off κριτήρια, αν πέρασαν το τεστ δεξιοτήτων και
τελικά το ύψος των µορίων, που συγκέντρωσαν ώστε το ΑΣΕΠ να
καταλήξει σε έναν κατάλογο τριών υποψηφίων από τους οποίους
θα κληθεί να επιλέξει ο εκάστοτε αρµόδιος Υπουργός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Πέτσα.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 
Είναι, λοιπόν, καταφανέστατα υποκριτική και η αντιδηµοκρα-

τική στάση του ΣΥΡΙΖΑ. Και θα άξιζε πραγµατικά, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, να µας πείτε, αν όχι Υπουργός, µετά
από όλη αυτή τη διαδικασία επιλογής που περιγράψαµε, ποιος
θέλετε να διορίζει τα κατάλληλα πρόσωπα σε αυτές τις σηµαντι-
κές θέσεις ευθύνης. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, τονίζοντας ότι το νοµοσχέδιο αυτό συ-
νιστά ένα βήµα στη σωστή κατεύθυνση, αυξάνει την αξιοκρατία,
τη διαφάνεια και τη λογοδοσία, προκειµένου να κάνουµε ακόµη
καλύτερη την ελληνική δηµόσια διοίκηση σε όλα τα επίπεδα.

Σας ευχαριστώ , κύριε Πρόεδρε, και για την ανοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Πέτσα. 

Καλείται στο Βήµα η κ. Αποστολάκη Μιλένα, Βουλευτής του
ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής, για επτά λεπτά.

ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα το νοµοσχέ-

διο για το νέο σύστηµα επιλογής διοικήσεων φορέων του δηµό-
σιου τοµέα. Αλλά πριν µπούµε στο περιεχόµενο του νέου συστή-
µατος, οφείλουµε µια σύντοµη αναφορά στο παλιό σύστηµα επι-
λογής διοικήσεων, που δεν είναι τόσο παλιό. Είναι ένα σύστηµα
το οποίο εισήχθη από την ίδια κοινοβουλευτική Πλειοψηφία. Η
ίδια Κυβέρνηση ψήφισε αυτό το σύστηµα και όχι τόσο παλιά,
µόλις πριν από τρία χρόνια, το 2020. 

Κατά συνέπεια, έχουµε τώρα ένα νοµοθετικό ακτιβισµό -περί
αυτού πρόκειται η σηµερινή συζήτηση-, που µε τη συντονισµένη
µιντιακή αλλοίωση έρχεται όχι µόνο να καλύψει και να αποσιω-
πήσει την αποτυχία της κυβερνητικής πολιτικής στον τοµέα της
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αξιοκρατικής λειτουργίας του δηµόσιου τοµέα, αλλά έρχεται να
εδραιώσει το κοµµατικό και πελατειακό κράτος, εµφανίζοντας,
µάλιστα, αυτή την προσπάθεια ως πρωτογενή µεταρρύθµιση
απόπειρα. Για να µιλήσουµε τη γλώσσα της αλήθειας, λοιπόν, σή-
µερα συζητάµε για την εδραίωση του κοµµατικού κράτους.

Είπε ο Πρωθυπουργός το πρωί µε έναν πανηγυρικό τρόπο ότι
µέχρι σήµερα ένας άξιος νέος δεν είχε καµµία τύχη αν δεν είχε
γνωριµίες και σήµερα σταµατάει αυτό. Πρέπει να ρωτήσουµε τον
Πρωθυπουργό: Αυτός ο νέος µέχρι χτες ζούσε σε µια χώρα, την
οποία ποιος κυβερνούσε; Στην οποία ποιος ήταν πρωθυπουργός;
Εφόσον σήµερα σπάει αυτό; Εµείς γνωρίζουµε ότι είναι το πέ-
µπτο έτος της ίδιας κυβέρνησης. Άρα, αν µέχρι σήµερα αυτός ο
άξιος νέος δεν είχε ανοιχτές πόρτες επειδή δεν είχε γνωριµίες,
φταίει ο κ. Μητσοτάκης και η Κυβέρνησή του για αυτό. 

Ισχυρίστηκε η Υπουργός κατά τη διάρκεια της Διαρκούς Επι-
τροπής ότι για πρώτη φορά εισάγονται αντικειµενικά κριτήρια
στο σύστηµα επιλογής διοικήσεων. Εάν η Υπουργός κυριολε-
κτούσε και ήταν ακριβή όσα λέει, θα πρέπει να καταγγείλει τον
προκάτοχό της, τον κ. Θεοδωρικάκο, που εισηγήθηκε ένα σύ-
στηµα χωρίς αντικειµενικά κριτήρια το 2020. 

Είπε, επίσης, στην επιτροπή ότι είναι πολιτική επιλογή της Κυ-
βέρνησης να θέσει τη διαδικασία υπό τον έλεγχο του ΑΣΕΠ. Ο ει-
σηγητής µας, λοιπόν, και όλοι οι καλοί συνάδελφοι που µίλησαν
πριν έκαναν ένα µάθηµα σύγχρονης πολιτικής ιστορίας και θύµι-
σαν ποιος ψήφισε το ΑΣΕΠ και θα θυµίσω ποιος το καταψήφισε
ηχηρά, γιατί το ΠΑΣΟΚ το ψήφισε, αλλά η Νέα Δηµοκρατία το
καταψήφισε. Και για να τσιγκλήσω λίγο τη συλλογική µας µνήµη
θα θυµίσω ότι ο αρχιτέκτονας αυτής της µεγάλης µεταρρυθµι-
στικής τοµής, ο Αναστάσης Πεπόνης, καταψηφίστηκε από την ελ-
ληνική κοινωνία. Το 1996 δεν εξελέγη Βουλευτής.

Είναι το ΠΑΣΟΚ, λοιπόν, που έφερε αυτή την τοµή σπάζοντας
το φαύλο πελατειακό κράτος και είναι το ΠΑΣΟΚ το 2001 στη συ-
νταγµατική Αναθεώρηση που έδωσε συνταγµατική περιωπή στην
πρόσληψη των δηµοσίων υπαλλήλων από ανεξάρτητη αρχή. Με
αυτό το νοµοσχέδιο ο ρόλος του ΑΣΕΠ υποβαθµίζεται ζωτικά.
Τώρα πια η όλη διαδικασία δεν εκκινεί από το ΑΣΕΠ, αλλά εκκινεί
από το αρµόδιο Υπουργείο. Σε µια κατηγορία δε από τα νοµικά
πρόσωπα οι επιτροπές που προβλέπονται δεν ορίζονται από τον
πρόεδρο του ΑΣΕΠ, αλλά µε κοινή υπουργική απόφαση. 

Όσον αφορά τη σύνθεση των επιτροπών τώρα, γιατί εδώ είναι
ο πυρήνας του προβλήµατος και εδώ εδράζεται όλη σας η από-
πειρα, µεταβάλλεται επί τα χείρω ως προς τον αυτονόητο για ένα
σύγχρονο ευρωπαϊκό κράτος στόχο της ακοµµάτιστης και απο-
τελεσµατικής δηµόσιας διοίκησης, που είναι στην υπηρεσία των
πολιτών και όχι στην υπηρεσία των Υπουργών και αυτό γιατί τώρα
έχουµε τρία µέλη τα οποία είναι µετακλητοί υπάλληλοι. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξέρετε τι σηµαίνει µετακλητοί
υπάλληλοι; Μετακλητοί υπάλληλοι σηµαίνει ότι υπάρχει το αµά-
χητο τεκµήριο όχι απλώς της αφοσίωσης, αλλά της υποταγής
στη βούληση των πολιτικών προϊσταµένων. Οι γενικοί και ειδικοί
γραµµατείς έχουν µια σχέση εργασίας η οποία παύει αυτοτελώς
και αυτοδικαίως την ηµέρα της αποµάκρυνσης του Υπουργού.
Αυτοί, λοιπόν, είναι που θα εισηγηθούν τους τρεις αρίστους στη
βραχεία λίστα. Εάν σας φαίνεται ότι έχουν το παραµικρό τεκµή-
ριο αντικειµενικότητας και αµεροληψίας, ελάτε να µας το απο-
δείξετε. Δεν έχουν το παραµικρό. 

Με δυο λόγια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και τότε και τώρα
ο Υπουργός διάλεγε, ο Υπουργός διόριζε. Αυτό συνεχίζεται.

Όσον αφορά τη γραπτή εξέταση του άρθρου 6 παράγραφος
2, ακούστε τώρα την επιτοµή της θεσµοποιηµένης αδιαφάνειας.
Οι ερωτήσεις, τα θέµατα και οι απαντήσεις δεν δηµοσιοποι-
ούνται. Επιστρατεύεται, δηλαδή, το απόρρητο για να στεγανο-
ποιήσει τις πελατειακές πρακτικές. Προβλέπονται ετήσια σχέδια
δράσης, που υποβάλλονται στον Υπουργό, αξιολογούνται και
εγκρίνονται από τον Υπουργό και το χαρακτηρίζετε ιδιαίτερη µε-
ταρρυθµιστικής σπουδαιότητας διάταξη. Με ποια εχέγγυα; Πώς
αξιολογεί ο ίδιος αυθαίρετα και κυρίως ανέλεγκτα επιλέγοντας
από µια λίστα την οποία οι πολιτικοί του υφιστάµενοι κατάρτισαν;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι πραγµατικές µεταρρυθµίσεις
διακρίνονται από εξωστρέφεια και διαφάνεια και έχουν ως τελικό
αποδέκτη τον πολίτη. Δεν υλοποιούνται από µετακλητούς υπαλ-

λήλους, δεν εξαντλούν τη σκοπιµότητά τους σε µικροκλίµακες
κοµµατικών επιδιώξεων, που σχεδιάζονται σε κλειστές πόρτες
υπουργικών γραφείων. Το σύγχρονο κράτος οφείλει να είναι ο
πολιτικός εγγυητής του κοινού συµφέροντος, όχι επιµέρους συµ-
φερόντων, κυρίως όχι κοµµατικών συµφερόντων. Οι µεταρρυθ-
µίσεις οφείλουν να έχουν ως σκοπό τον µετασχηµατισµό στον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας για την επίτευξη ενός καλύ-
τερου αποτελέσµατος µε προσαρµογή στα νέα δεδοµένα. Η στό-
χευση θα πρέπει να εξαντλείται στην εξυπηρέτηση του δηµοσίου
συµφέροντος και όχι στην εξυπηρέτηση της κοµµατικής ηγεµο-
νίας. 

Το κοµµατικό κράτος δοκιµάστηκε και απέτυχε. Όσο ήσασταν
στην αντιπολίτευση το καταγγείλατε µε σφοδρότητα. Τώρα στην
Κυβέρνηση το υπηρετείτε συστηµατικά, επίµονα, αλλά κυρίως
αµετανόητα.

Η αποκοµµατικοποίηση του κράτους µε την επιλογή του αν-
θρώπινου δυναµικού που θα στελεχώσει νευραλγικές σχέσεις ευ-
θύνης στους δηµόσιους φορείς µε όρους αξιοκρατίας και αµερο-
ληψίας, δηλαδή µε ανοιχτούς διαγωνισµούς, µε επιτροπές κύ-
ρους είναι αυτό που θα έκανε το ΠΑΣΟΚ. Θα είχε επιτροπές κύ-
ρους χωρίς µετακλητούς υπαλλήλους αλλά υπό τον απόλυτο
έλεγχο του ΑΣΕΠ, µε θητεία που υπερβαίνει τον εκλογικό κύκλο
και πάντως δεν ταυτίζεται µε αυτόν. Αυτά υπηρετούν τον στόχο
της νεωτερικής κοινωνίας, δηλαδή της µεταρρυθµιζόµενης κοι-
νωνίας, που άγεται προς τα εµπρός από την ηγεσία της. 

Η παρούσα Κυβέρνηση µε δανεικά εκσυγχρονιστικά συνθή-
µατα και πλαστό κεντρώο αφήγηµα κρατάει τη χώρα αγκυλωµένη
στο χθες και παρέχει το θεσµικό πλαίσιο µε το οποίο θα στεγάσει
για τα επόµενα χρόνια πελατειακούς σταθµούς προθύµων. Υπη-
ρετεί µε συνέπεια και συνέχεια το παραταξιακό της συµφέρον.
Δεν υπηρετεί, όµως, το συµφέρον της κοινωνίας και πολύ περισ-
σότερο το αίτηµα για εκσυγχρονισµό της που µε πολιτική θρα-
σύτητα ισχυρίζεστε ότι εκφράζετε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία συνάδελφε, σας
παρακαλώ ολοκληρώστε.

ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Σε ό,τι αφορά, λοιπόν, την κατάληξη αυτής της συνεχούς ψευ-

δεπίγραφης απόπειρας να παρουσιάζετε ως µεταρρυθµιστικές
τοµές πολιτικές, που εδραιώνουν την αδιαφάνεια και την κοµµα-
τοκρατία, παριστάνοντας τους γνήσιους εκσυγχρονιστές, σας
παραπέµπω στον δέκατο έκτο Πρόεδρο των Ηνωµένων Πολιτειών
της Αµερικής, κύριοι της Κυβέρνησης: «Μπορείς να κοροϊδεύεις
λίγους για πολύ, πολλούς για λίγο, είναι αδύνατον, όµως, τους
πάντες και για πάντα». 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Αποστολάκη. 
Καλείται στο Βήµα ο κ. Αναστάσιος Δηµοσχάκης, Βουλευτής

της Νέας Δηµοκρατίας. Θα ακολουθήσει ο κ. Παπάς και µετά ο
Υφυπουργός Εσωτερικών, κ. Κωνσταντινίδης. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο
προτείνεται ένα σύγχρονο και πλέον στοχευµένο σύστηµα επιλο-
γής και αξιολόγησης των διοικήσεων του δηµόσιου τοµέα, αντα-
ποκρινόµενο στις σύγχρονες προκλήσεις της εποχής και τις
απαιτήσεις της κοινωνίας, µε στόχο τη διασφάλιση ποιοτικών και
αποτελεσµατικών υπηρεσιών προς τους πολίτες. Αυτό επιτυγχά-
νεται µε την αναβάθµιση των απαιτήσεων σε κάθε θέση διοίκησης
φορέα του δηµοσίου, προκειµένου τα στελέχη που θα επιλέγο-
νται να έχουν αυξηµένα προσόντα και ικανότητες. 

Για πρώτη φορά η διαδικασία επιλογής υπάγεται στη διαδικα-
σία του ΑΣΕΠ καθιερώνοντας κατ’ αυτόν τον τρόπο ένα σύστηµα
αδιάβλητο και κρυστάλλινο που αποτελεί καλή πολιτική είδηση,
αλλά δεν την αντελήφθη η Αντιπολίτευση για λόγους αντιπολί-
τευσης. 

Εισάγονται, λοιπόν, αυστηρά φίλτρα αξιολόγησης και προβλέ-
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πονται αυξηµένες απαιτήσεις ως προς τα προσόντα αξιοποι-
ώντας τα ψηφιακά εργαλεία αξιολόγησης, όπως τα τεστ δεξιο-
τήτων και όχι µόνον, εξασφαλίζοντας την απαραίτητη ισορροπία
µεταξύ τυπικών και ουσιαστικών προσόντων. Εξειδικεύεται το
πεδίο εφαρµογής και οµαδοποιούνται οι φορείς ανάλογα µε το
εύρος και το είδος των αρµοδιοτήτων τους. 

Ειδικότερα προβλέπονται τρεις οµάδες µε διαφορετικά κριτή-
ρια. Στην πρώτη οµάδα περιλαµβάνονται τα νοµικά πρόσωπα-
ιδρύµατα των οποίων οι αρµοδιότητες εκτείνονται σε όλη την
ελληνική επικράτεια και στις επτά υγειονοµικές περιφέρειες της
χώρας που αφορά περίπου εκατόν ενενήντα θέσεις µε δέκα έτη
εµπειρία. Στη δεύτερη οµάδα περιλαµβάνονται τα νοµικά πρό-
σωπα-ιδρύµατα των οποίων οι αρµοδιότητες έχουν όλως ειδικό
χαρακτήρα ή εκτείνονται σε συγκεκριµένη περιοχή της χώρας και
αφορά περίπου διακόσιες εβδοµήντα θέσεις µε έξι έτη εµπειρία.
Τέλος, η τρίτη οµάδα αφορά αποκλειστικά τα νοσοκοµεία και
κατά προσέγγιση εκατόν εξήντα θέσεις µε οκτώ έτη εµπειρία. 

Μεταξύ των προβλεπόµενων κριτηρίων είναι και η απαιτούµενη
δεκαετής εργασιακή εµπειρία στο δηµόσιο ή στον ιδιωτικό τοµέα
για την πρώτη οµάδα και για τα νοσοκοµεία µε πάνω από τετρα-
κόσιες κλίνες, εξαετής εργασιακή εµπειρία για τη δεύτερη και
οκταετής για την τρίτη οµάδα και για νοσοκοµεία µε λιγότερες
από τετρακόσιες κλίνες. Είναι γεγονός ότι ο πήχης τίθεται πολύ
ψηλά προκειµένου να επιλέγονται οι καλύτεροι αλλά και οι αρ-
χαιότεροι ώστε να οικοδοµηθεί ένα αποτελεσµατικό και λειτουρ-
γικό σύστηµα δηµόσιας διοίκησης. Ωστόσο, όπως υπογράµµισαν
αρκετοί συνάδελφοί µας, κυρίως ο Μπάµπης Αθανασίου, έγκυ-
ρος νοµικός και όχι µόνον, είναι σηµαντικό να δίνονται και επαγ-
γελµατικές ευκαιρίες στα νέα παιδιά, τα προσοντούχα παιδιά
χωρίς πολυετή εµπειρία ώστε ο αριθµός της αρχικής πηγής να
είναι µεγαλύτερος για να επιλεγούν οι άριστοι. 

Κυρία Υπουργέ, εκτιµώ ότι µία δεύτερη µατιά της ενδεχόµενης
µείωσης της προβλεπόµενης εργασιακής εµπειρίας και ειδικό-
τερα των ορίων των δέκα ετών, των οκτώ ετών και των έξι ετών
θα είναι σοφή επιλογή και αξίζει της προσοχής. Παράλληλα όµως
µε την όλη σχεδίαση ενισχύεται, κυρίως, η αξιοκρατία και η δια-
φάνεια, κάτι το οποίο θέλει ο πολίτης, κάτι το οποίο επιδιώκει,
κάτι στο οποίο κι εµείς ανταποκρινόµαστε διασφαλίζοντας την
επιτάχυνση και τον εξορθολογισµό των διαδικασιών προβλέπο-
ντας την έκδοση µιας ενιαίας προκήρυξης για τις διοικήσεις όλων
των νοσοκοµείων, ενώ συνάµα προβλέπεται στοχοθεσία και αξιο-
λόγηση των διοικήσεων σε τακτική ετήσια βάση ορίζοντας µεταξύ
άλλων ετήσια σχέδια δράσης για κάθε φορέα και προβλέποντας
την αύξηση της θητείας των διοικήσεων από τρία σε τέσσερα έτη
-µπορώ να πω σε αρµονία µε την κυβερνητική περίοδο- δίδοντας
τους έτσι ικανότερο χρονικό διάστηµα για την ολοκλήρωση του
έργου τους. Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο το οποίο στέλνει
σαφές µήνυµα ότι οι ικανότεροι τίθενται επικεφαλής στις καίριες
θέσεις του δηµοσίου τοµέα µε αξιοκρατία και µέσα από τους πολ-
λούς υποψηφίους θα επιλεγούν από το ΑΣΕΠ οι άριστοι. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από αυτό το Βήµα σήµερα ο
Πρωθυπουργός µας αναφέρθηκε σε σηµαντικές παραµέτρους
του νοµοσχεδίου: ανεξαρτησία, ικανότητα, έλεγχος και αποτελε-
σµατικότητα. Θέλουµε µία δηµόσια διοίκηση µε επίκεντρο την
εξυπηρέτηση του πολίτη. Θέλουµε µία διοίκηση που να αποτελεί
θελκτικό εργασιακό προορισµό για έµπειρα στελέχη υψηλής εξει-
δίκευσης και αποδεδειγµένων ικανοτήτων. Κυρίως θέλουµε ως
Έλληνες να πιστέψουµε ότι η σηµερινή Κυβέρνηση έχει το θάρ-
ρος και το ανάστηµα να ξεβολέψει τα κακώς κείµενα των δεκαε-
τιών. Ο Κυριάκος Μητσοτάκης το υποσχέθηκε προεκλογικά και
το κάνει πράξη. 

Ωστόσο χαρακτηρίζω το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο ιστορικό
διότι αποτελεί µία τολµηρή πολιτικά τοµή που προσπαθεί να απα-
γκιστρώσει τη δηµόσια διοίκηση από τις αδιάφανες πρακτικές
του παρελθόντος και για τις οποίες απαξιώθηκε συχνά το κράτος
στα µάτια των πολιτών του. Γι’ αυτό υπερψηφίζω το νοµοσχέδιο
του Υπουργείου Εσωτερικών γνωρίζοντας ότι θα αποτελέσει τη
βάση για ένα νέο κράτος αντάξιο των προσδοκιών των πολιτών
αλλά και όλων µας που έχουµε θέση ευθύνης. 

Σας ευχαριστώ για την προσοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Δηµοσχάκη.

Επόµενος οµιλητής ο κ. Παπάς Θεοφάνης, Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας. 

ΘΕΟΦΑΝΗΣ (ΦΑΝΗΣ) ΠΑΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, αγαπητές και
αγαπητοί συνάδελφοι, ολοκληρώνεται στην Ολοµέλεια η συζή-
τηση και η ψήφιση ενός σηµαντικού σχεδίου νόµου. Σκοπός του
είναι η θεσµοθέτηση ενός στοχευµένου συστήµατος επιλογής και
αξιολόγησης διοικήσεων σε φορείς του δηµοσίου. Ένα σχέδιο
νόµου για το οποίο η Αξιωµατική Αντιπολίτευση µάς κατηγορεί
ότι οι διαδικασίες των επιτροπών και της Ολοµέλειας έγιναν πολύ
γρήγορα και ότι θα χρειαζόταν περισσότερος χρόνος. Φαίνεται
ότι δεν έχει τη διάθεση ή δεν µπορεί να ακολουθήσει τους ρυθ-
µούς της Κυβέρνησης. Ίσως η Αντιπολίτευση δεν έχει ή δεν θέλει
να αντιληφθεί ότι το παρόν νοµοσχέδιο προάγει και στοχεύει
στην αναβάθµιση των απαιτήσεων και των ικανοτήτων των αν-
θρώπων που θα στελεχώσουν τις θέσεις διοίκησης, στην ενί-
σχυση της αξιοκρατίας και της διαφάνειας, στην ανεξαρτησία και
την αποτελεσµατικότητα του συστήµατος µέσα από την επιτά-
χυνση των διαδικασιών και τέλος στην αντικειµενική αξιολόγηση
και έλεγχο των πεπραγµένων των διοικήσεων. 

Πρόκειται για ένα σχέδιο νόµου τοµή που κινείται ξεκάθαρα σε
δύο βασικούς άξονες. Από τη µία πλευρά αφορά τη διαδικασία
επιλογής των διοικήσεων και από την άλλη την αξιολόγησή τους.
Όσον αφορά στον πρώτο άξονα, αυτόν της επιλογής των διοική-
σεων, το νέο σύστηµα υπάγεται στον ΑΣΕΠ ώστε να διασφαλίζε-
ται πλήρως η διαφάνεια και το αδιάβλητο της διαδικασίας. Οι
φορείς θα οµαδοποιούνται βάσει εύρους και είδους των αρµο-
διοτήτων τους. Διότι για παράδειγµα άλλες ανάγκες υπάρχουν
σε έναν φορέα πανελλήνιας εµβέλειας και άλλες σε έναν τοπικό
φορέα. Αυξάνονται οι απαιτήσεις όσον αφορά τα κριτήρια επιλο-
γής, όπως τα τυπικά προσόντα των σπουδών και η εργασιακή
εµπειρία καθώς πάντα πρέπει να είναι σε συνάφεια προς τη δρα-
στηριότητα του τοµέα. Με τον τρόπο αυτό διασφαλίζεται ότι όσοι
επιλεγούν θα µπορέσουν να ανταπεξέλθουν στα καθήκοντά τους.
Οι επιτυχόντες, δηλαδή, θα έχουν εκ των προτέρων µια βασική
θεωρητική αλλά και πρακτική γνώση του αντικειµένου του φορέα
του οποίου τη διοίκηση θα κληθούν να αναλάβουν. 

Πέρα από τα τυπικά προσόντα θα λαµβάνονται υπ’ όψιν και τα
ουσιαστικά προσόντα αφού εισάγονται τεστ δεξιοτήτων τα οποία
χρησιµοποιούνται στον δηµόσιο τοµέα σε περισσότερες από πε-
νήντα χώρες. Εισάγεται ουσιαστικά µία δοκιµασία αντικειµενικής
διακρίβωσης των δεξιοτήτων των υποψηφίων. Καθορίζονται συ-
γκεκριµένες προθεσµίες ώστε η διαδικασία της επιλογής να ξε-
κινά και να ολοκληρώνεται εγκαίρως. Εξορθολογίζονται οι δια-
δικασίες αφού θα εκδίδεται µία ενιαία προκήρυξη για τις διοική-
σεις όλων των νοσοκοµείων, για παράδειγµα, και όχι ξεχωριστές
προκηρύξεις που συνεπάγεται διαφορετικές διαδικασίες για την
κάθε µία προκήρυξη και κυρίως καθυστέρηση. Από την άλλη
µεριά όσον αφορά τον δεύτερο άξονα, που σχετίζεται µε το νέο
σύστηµα αξιολόγησης των διοικήσεων σε κάθε φορέα θα υπάρ-
χουν τα ετήσια σχέδια δράσης τα οποία θα περιλαµβάνουν απο-
λογισµό και προγραµµατισµό επιµέρους δράσεων, καινοτοµίες,
ποιοτικοί και ποσοτικοί στόχοι. Επίσης, προβλέπονται συµβόλαια
απόδοσης τα οποία θα περιέχουν συγκεκριµένες δράσεις και
στόχους. Θα υπογράφονται µε την έναρξη της θητείας των διοι-
κήσεων και θα αναρτώνται στην ιστοσελίδα των αρµόδιων Υπουρ-
γείων. 

Η θητεία των διοικήσεων αυξάνεται από τρία έτη σε τέσσερα,
ώστε να δίνεται επαρκής χρόνος για την ολοκλήρωση του έργου
τους. Οι διοικήσεις θα αξιολογούνται σε ετήσια βάση. Θα είναι
υποχρεωµένες να υποβάλλουν στον αρµόδιο Υπουργό, όπως
προανέφερα, ετήσια σχέδια δράσης µε συνοπτικό προϋπολογι-
σµό, καταστάσεις προσωπικού, καταστάσεις ποσοτικών και ποι-
οτικών στόχων της διοίκησης και απολογισµούς αποτελεσµάτων. 

Ανάλογα µε την επίτευξη ή µη των στόχων θα υπάρχει, λοιπόν,
η δυνατότητα ανταµοιβής, µπόνους ή παύση της θητείας τους.
Και αυτό είναι πολύ σηµαντικό, διότι ο εποπτεύων Υπουργός θα
µπορεί να επιβραβεύει τις αποτελεσµατικές διοικήσεις, αλλά και
από την άλλη να αντικαταστήσει όσα µέλη των διοικήσεων δεν
ανταποκρίνονται στους στόχους και τις πολιτικές του Υπουργείου
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του, διότι σε τελική ανάλυση το εποπτεύον Υπουργείο και κατ’
επέκταση η εκάστοτε κυβέρνηση είναι αυτοί που κρίνονται από
τους πολίτες για την αποτελεσµατικότητα των δράσεων και των
πολιτικών τους. Έτσι, σε καµµία περίπτωση δεν θα υπάρχουν πε-
ριπτώσεις ανάσχεσης τιθέµενων στόχων και πολιτικών ή ακόµα
και οµηρίας θέσεων από ανθρώπους που αντικειµενικά δεν είναι
αποτελεσµατικοί. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, δεν θα µπορούσα, τέλος, να µην κάνω
ειδική αναφορά και να µην ευχαριστήσω και το Υπουργείο Ναυ-
τιλίας για την υπουργική τροπολογία που κατατέθηκε και συγκε-
κριµένα  για το άρθρο 3 αυτής. Και αυτό το λέω γιατί η εν λόγω
τροπολογία δίνει παράταση και διευκολύνει τους ιδιοκτήτες µι-
κρών αλιευτικών πλοίων, σηµαντικός αριθµός των οποίων δρα-
στηριοποιούνται στην ευρύτερη περιοχή της εκλογικής µου
περιφέρειας και συγκεκριµένα στη Μηχανιώνα, όπου όπως είναι
γνωστό λειτουργεί µία από τις µεγαλύτερες ιχθυόσκαλες των
Βαλκανίων, καθώς και στις µυδοκαλλιεργητικές περιοχές του
Δήµου Δέλτα. 

Πιο συγκεκριµένα, παρατείνεται η δυνατότητα αντικατάστασης
µέχρι 31 Οκτωβρίου του 2016 του επιτηρητή από τη σύνθεση
πληρώµατος οστρακαλιευτικών και σπογγαλιευτικών σκαφών
από απόφοιτο της Σχολής Δυτών Καλύµνου ή από κάτοχο απλής
άδειας δύτη ή και από µαθητευόµενο δύτη, διότι υπάρχει αδυνα-
µία ικανού αριθµού αποφοίτων από τη συγκεκριµένη σχολή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Επίσης, παρατείνεται και η έναρξη της διαδικασίας καταχώρι-

σης των µικρών αλιευτικών πλοίων στο ειδικό δηµόσιο βιβλίο από
την 1η Μαΐου του 2024 και µετά. Δίδεται µε αυτόν τον τρόπο ένα
εύλογο χρονικό περιθώριο προκειµένου οι ιδιοκτήτες των εν
λόγω αλιευτικών σκαφών να προετοιµαστούν και να ολοκληρώ-
σουν τις απαιτούµενες από τον νόµο διαδικασίες. 

Με βάση όλα τα παραπάνω, δεδοµένου ότι η αποστολή µας ως
Βουλευτές είναι να νοµοθετούµε ώστε να αίρονται αγκυλώσεις,
να διασφαλίζεται το δηµόσιο συµφέρον και τα πράγµατα στη δη-
µόσια διοίκηση να τρέχουν πιο γρήγορα και πιο αποτελεσµατικά,
σας καλώ και εγώ µε τη σειρά µου να υπερψηφίσουµε το σηµα-
ντικό αυτό σχέδιο νόµου. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Παπά.

Καλείται στο Βήµα ο Υφυπουργός Εσωτερικών κ. Ευστράτιος
Κωνσταντινίδης για δέκα λεπτά. 

Θα ακολουθήσουν ο κ. Κτιστάκης, η κ. Κτενά και ο κ. Νικολα-
κόπουλος.

Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα προ-

σποιηθώ ότι πέφτω από τα σύννεφα µε την καταψήφιση του συ-
ζητούµενου σχεδίου νόµου από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης
που ακόµα από τις επιτροπές µε τον έναν ή µε τον άλλο τρόπο
εξέφρασαν την αντίθεσή τους µε το συζητούµενο σχέδιο νόµου.
Και δεν εκπλήσσοµαι όχι γιατί υπάρχει µια εµφανής σε αυτό το
νοµοσχέδιο πολιτική και ιδεολογική διάσταση που θα έφερνε
αυτά τα κόµµατα a priori απέναντι, αλλά επειδή έχουµε αντιλη-
φθεί ότι τα κόµµατα αυτά έχουν ταµπουρωθεί σε αυτό που ονο-
µάζεται «στείρα αντιπολίτευση», «στείρα άρνηση». 

Υπάρχουν, πράγµατι, ζητήµατα στην πολιτική ζωή που έχουµε
εµφανείς διαφωνίες. Δεν θα περίµενα εκεί να κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ, η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση ή το ΚΙΝΑΛ, πολλώ µάλλον το Κοµµου-
νιστικό Κόµµα, ένα βήµα συνεννόησης. Υπάρχουν όµως και άλλα
στα οποία µπορούµε και πρέπει να οµονοήσουµε. Κι ένα τέτοιο
είναι, αναµφίβολα, το ζήτηµα της αναβάθµισης του δηµόσιου
τοµέα, της δηµόσιας διοίκησης. Και πώς επιτυγχάνεται αυτό; Επι-
τυγχάνεται µε την αφαίρεση από τον εκάστοτε Υπουργό της δυ-
νατότητας να διορίζει όποιο στέλεχος θα ήθελε στις διοικήσεις
των φορέων των νοµικών προσώπων του δηµοσίου. 

Τέτοια, λοιπόν, είναι και η προσπάθεια που επιχειρείται µε το

συζητούµενο σχέδιο νόµου, διότι πρακτικά αυτό επιχειρεί το νο-
µοσχέδιο που συζητάµε. Και ενώ λογικά αυτό θα ήταν κάτι που
έστω και µε σηµειακές διαφοροποιήσεις θα έπρεπε να τύχει κα-
θολικής αποδοχής, έσπευσαν τα κόµµατα, που προανέφερα να
προδικάζουν την ολοµέτωπη άρνησή τους. Κι όµως, αν διέθεταν
µια ευρυγώνια οπτική κι αν µπορούσαν να κατανοήσουν τι πρα-
γµατικά ζητούν οι πολίτες από εµάς, θα αντιλαµβάνονταν ότι η
µονίµως αντιπαραθετική στάση τους δεν αναγνωρίζεται ως µία
δηµιουργική εναλλακτική πρόταση, πολλώ µάλλον δεν αποτελεί
τη γόνιµη αντιπολίτευση που υποσχέθηκαν να ασκήσουν. Κακό
του κεφαλιού τους, βέβαια, διότι όσο θα συνεχίζουν σε αυτή τη
λογική, τόσο θα βαλτώνουν σε ρηχά ποσοστά πολιτικής αποδο-
χής, όπως αποδείχθηκε στις εθνικές εκλογές και επιβεβαιώνεται
ακόµα και σήµερα µε τις µετρήσεις. 

Για να γίνουµε, λοιπόν, κατανοητοί και σε εκείνον που µόλις
τώρα άρχισε να παρακολουθεί τη συζήτηση, το νοµοσχέδιο
αφορά στον διορισµό διοικήσεων σε φορείς του δηµοσίου, ου-
σιαστικά δηλαδή στον τρόπο επιλογής τους και στην αξιολόγηση
του έργου τους. Τι λέει, λοιπόν, ο κόσµος γι’ αυτό; Τι λέει ότι συ-
νέβαινε τόσα χρόνια; Λέει ότι κατά κανόνα τα πρόσωπα αυτά
αποτελούσαν πολιτικές επιλογές της εκάστοτε κυβέρνησης.
Άλλοι µπορεί να το έκαναν µε πιο µετριοπαθή τρόπο και άλλοι
πιο απροσχηµάτιστα. Όµως, λίγο-πολύ, όλες οι κυβερνήσεις κα-
τέληγαν να επιλέγουν διοικήσεις φορέων, χωρίς να εφαρµόζουν
ένα τυπικό και συγκεκριµένο πλαίσιο, που να εξασφαλίζει την τή-
ρηση κανόνων διαφάνειας, αντικειµενικότητας, τελικά καταλλη-
λότητας και χωρίς να διασφαλίζονται τα ουσιαστικά και διαδικα-
στικά εχέγγυα που θα αξίωνε µία τόσο σηµαντική επιλογή. 

Αυτό δεν σηµαίνει, βέβαια, ότι στα τόσα χρόνια δεν υπήρξαν
άνθρωποι, στελέχη, εργατικοί άνθρωποι που λειτούργησαν
έντιµα, που λειτούργησαν αποτελεσµατικά. Όµως, ως πρακτική
οδηγούσε στο αποτέλεσµα πολλοί συµπολίτες µας να µην εµπι-
στεύονται τη διαδικασία και πολλοί άνθρωποι µε προσόντα να θε-
ωρούν µάταιο να διεκδικήσουν µία τέτοια θέση ευθύνης. 

Έρχεται, λοιπόν, το συζητούµενο σχέδιο νόµου και το αλλάζει
αυτό. Τι κάνει; Καθιερώνει πλαίσιο το οποίο πρώτα απ’ όλα ορίζει
το πεδίο αναφοράς, δηλαδή τους φορείς στους οποίους εφαρ-
µόζεται και από τη µία τους οµαδοποιεί και από την άλλη τους
διαχωρίζει. Γιατί το κάνει αυτό; Το κάνει προκειµένου φορείς µε
αντίστοιχα χαρακτηριστικά να διέπονται από ενιαίους κανόνες και
κριτήρια και να µπορούν έτσι οι διαδικασίες να εξελίσσονται ταυ-
τόχρονα. Τα οφέλη είναι προφανή: αξιοπιστία, ταχύτητα, εξοικο-
νόµηση πόρων, άρα ταυτόχρονη επιλογή των διοικήσεων σε
οµοειδείς οργανισµούς.

Κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, αυτό είναι θετικό ή αρ-
νητικό; Είναι ξεκάθαρα θετικό και καινοτόµο. 

Περαιτέρω, όµως, σύµφωνα µε αυτή την οµαδοποίηση, το νο-
µοσχέδιο καθορίζει τα σχετικά µε την πρόσκληση, την εκδήλωση
ενδιαφέροντος, τις προθεσµίες, τις αρµοδιότητες του ΑΣΕΠ.
Προβλέπει την ηλεκτρονική υποβολή της αίτησης και των δικαιο-
λογητικών, την κατάθεση παραβόλου. Επιπλέον προβλέπει την
εφαρµογή γραπτής εξέτασης για τις δύο από τις τρεις κατηγο-
ρίες νοµικών προσώπων, τη διενέργεια δειγµατοληπτικών ελέγ-
χων και πάλι από τον ΑΣΕΠ για την τρίτη κατηγορία, τη δυνατό-
τητα άσκησης ένστασης. Προσδιορίζει ανά οµάδα τα απαιτού-
µενα προσόντα των υποψηφίων και εξειδικεύει τα κριτήρια µο-
ριοδότησης. Καθορίζει τις επιτροπές επιλογής ανά κατηγορία και
Υπουργείο και ρυθµίζει µία σειρά από άλλα διαδικαστικά, σηµα-
ντικά όµως, ζητήµατα. 

Αυτά, λοιπόν, προβλέπει σε γενικές γραµµές. Κάποιος θα µπο-
ρούσε να προτείνει διαφορετικές ιδέες στις επιτροπές. Μάλιστα.
Θα µπορούσε να προτείνει διαφορετικές κατηγορίες στους φο-
ρείς, διαφορετική µοριοδότηση, διαφορετικά απαιτούµενα προ-
σόντα «on-off», το ζήτηµα του διδακτορικού, τη συνάφεια των
τίτλων. Μάλιστα, ναι. Όλα αυτά θα µπορούσε να τα πει.

Εσείς, βεβαίως, δεν το κάνατε. Δεν καταθέσατε συγκεκριµένες
προτάσεις, δεσµευόµενοι ότι αν υιοθετηθούν, θα υπερψηφίσετε.
Σταθήκατε απέναντι και ασκήσατε µονάχα κριτική και µάλιστα
αντιφατική σε πολλά σηµεία. Ένα στέλεχος του ΣΥΡΙΖΑ µας
έλεγε «χαµηλά τα κριτήρια», το άλλο στέλεχος µας έλεγε «ζητάτε
οδηγούς της «Formula 1 άρα πολύ ικανά στελέχη!
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Πολύ φοβάµαι, κυρίες και κύριοι, ότι δεν τις κάνατε αυτές τις
προτάσεις γιατί φοβηθήκατε ότι θα υιοθετηθούν, όπως υιοθετή-
θηκαν από την κυρία Υπουργό πολλές προτάσεις, που υποβλή-
θηκαν στο πλαίσιο της διαβούλευσης, αλλά και στη συζήτηση
στις επιτροπές από τα άλλα κόµµατα και από τους φορείς που
συµµετείχαν. 

Ακόµα, λοιπόν, και αν κάποιος έχει επιµέρους ενστάσεις, µπο-
ρεί στ’ αλήθεια να παραγνωρίσει το βασικό µέγεθος, το κεφαλαι-
ώδες, αυτό που θα λέγαµε το «επί της αρχής», ότι δηλαδή
έρχεται µία κυβέρνηση, η οποία θα µπορούσε κάλλιστα να συνε-
χίσει την πεπατηµένη και να διορίζει αυτούς που θέλει, τους αρε-
στούς, και από µόνη της απεµπολεί αυτή τη δυνατότητα, αυτό το
προνόµιο, το οποίο η ελληνική πραγµατικότητα της αναγνώριζε;

Μπορεί κάποιος στ’ αλήθεια σε αυτή εδώ την Αίθουσα ή και
έξω από αυτή να αµφισβητήσει ότι αυτή η νοµοθετική πρωτοβου-
λία κινείται στη σωστή κατεύθυνση, ότι είναι εκσυγχρονιστική, ότι
προάγει τη διαφάνεια, την αντικειµενικότητα και την αξιοκρατία,
ότι συνιστά βελτίωση σε σχέση µε το µέχρι σήµερα εφαρµοζό-
µενο; Πλέον δεν θα µπορεί ο κάθε Υπουργός να τοποθετεί τον
κοµµατικό του φίλο. Υπάρχουν µία σειρά από φίλτρα, που δεν
του το επιτρέπουν: προσόντα, µοριοδότηση, εξετάσεις, επιτρο-
πές του ΑΣΕΠ, θέσπιση on - off κριτηρίων για τη συµµετοχή, πτυ-
χίο ανώτατης εκπαίδευσης, πολύ καλή ή καλή κατά περίπτωση
γνώση της ξένης γλώσσας, εργασιακή εµπειρία δέκα ή οκτώ ετών
κατά περίπτωση, συνάφεια του πτυχίου προς το αντικείµενο της
θέσης, τεστ δεξιοτήτων µε άµεσα και αξιόπιστα αποτελέσµατα
σύµφωνα µε τα διεθνή πρότυπα, διασφαλίζοντας έτσι την καταλ-
ληλότητα των υποψηφίων για τις προκηρυσσόµενες θέσεις, αλλά
και επιτέλους µία ξεκάθαρη και διαυγής διαδικασία µε πρό-
σκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος σε συγκεκριµένες προθε-
σµίες µε τη διεξαγωγή γραπτής δοκιµασίας µε ηλεκτρονικό
τρόπο από το ΑΣΕΠ, µε µοριοδότηση των τυπικών προσόντων και
της εργασιακής εµπειρίας, µε δοµηµένη συνέντευξη από την αρ-
µόδια επιτροπή επιλογής στελεχών, µε την κατάρτιση πίνακα µε
τους τρεις επικρατέστερους υποψηφίους από την αρµόδια επι-
τροπή. Πώς τα παραβλέπετε στ’ αλήθεια όλα αυτά;

Πάµε όµως τώρα και στο σκέλος της αξιολόγησης. Κάποιος
κρίθηκε, τοποθετήθηκε, διοικεί. Δεν πρέπει να αξιολογείται; Τι
προβλέπει το σχέδιο νόµου γι’ αυτό; Θεσπίζει ετήσια σχέδια δρά-
σης για κάθε φορέα, τα οποία περιλαµβάνουν προγραµµατισµό
δράσεων και ποιοτικούς και ποσοτικούς στόχους µε συγκεκριµέ-
νους δείκτες απόδοσης, την υπογραφή από τις διοικήσεις συµ-
βολαίων απόδοσης µε τον αρµόδιο Υπουργό, την αξιολόγησή
τους σε ετήσια βάση. Τι πρέπει να κάνουµε δηλαδή; Να περιµέ-
νουµε τέσσερα χρόνια, να λήξει η θητεία τους για να τους αξιο-
λογήσουµε; Τι λέτε γι’ αυτά; Δεν πρέπει να υπάρχουν ποσοτικοί
και ποιοτικοί δείκτες γνωστοί εκ των προτέρων; Είναι κακό να
υπάρχουν κίνητρα απόδοσης, να µην έχει τελικά ο πολιτικός προ-
ϊστάµενος, ο εποπτεύων Υπουργός τη δυνατότητα να παύσει κά-
ποιον που κρίνεται και αποδεικνύεται ανεπαρκής;

Πρέπει τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης να επιδοκιµάσουν αυτή
την προσπάθεια επί της αρχής, ξαναλέω, έστω, την παραίτηση
δηλαδή της Κυβέρνησης από αυτό το κακώς νοούµενο δικαίωµα.
Έρχονται και µιλούν για «ηµέτερους», για κοµµατοκρατία, για
ρουσφέτια, δηλαδή ακριβώς το αντίθετο από αυτό που επιχειρεί-
ται. 

Πού τη βρήκατε στ’ αλήθεια την κοµµατική παρέµβαση, κυρίες
και κύριοι της Αντιπολίτευσης; Στο ότι µετά από τόσες δοκιµασίες
ο Υπουργός θα έχει το δικαίωµα να διαλέξει ανάµεσα σε τρεις
που θα πληρούν όλα τα προηγούµενα κριτήρια;

Και αφού θέλαµε να βάλουµε τους κοµµατικούς, τότε τι τη
χρειαζόµασταν όλη αυτή τη φασαρία; Γιατί δεν µέναµε σε αυτό
που ίσχυε µέχρι χθες; Κι αν ακόµα ήταν αληθές αυτό που µας
αποδίδετε, τότε γιατί προβλέπουµε την άµεση ενεργοποίηση
αυτών των προκηρύξεων και δεν προβλέπαµε αντίθετα τη δυνα-
τότητα να λήξουν οι θητείες των νυν διορισµένων προκειµένου
έτσι να τους προικίσουµε και µε πρόσθετα κριτήρια. Αντιλαµβά-
νεστε, λοιπόν, ότι όλες αυτές οι ρυθµίσεις, οι προβλέψεις αναι-
ρούν αυτό το οποίο µας αποδίδετε.

Πάµε, όµως, και ένα βήµα παρακάτω. 
Πώς ξέρετε ότι µετά από τόσες κρισάρες, δεν θα προκηρυ-

χθούν τρεις δεξιοί, τρεις αριστεροί, τρεις δεν ξέρω κι εγώ τι;
Μήπως να βάλουµε και ένα πεδίο όπου να µας λένε τι ψήφισαν
στις προηγούµενες εκλογές; Εκτός και αν θέλετε να προτείνετε
και κάποιο κώλυµα, να µην µπορούν να συµµετέχουν στελέχη της
Νέας Δηµοκρατίας ή φίλοι της Νέας Δηµοκρατίας. 

Πραγµατικά, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, λυπάµαι
που χάνετε µία ακόµα ευκαιρία, που δεν έχετε τη γενναιότητα για
µια ακόµη φορά σε ένα νοµοσχέδιο που θέλει να πάει µπροστά
τη δηµόσια διοίκηση, να συνεργαστείτε. Εσείς, που κατά τα άλλα
κόπτεσθε για συνεννοήσεις και συνεργασίες, αρνείστε να οµο-
νοήσετε στα προφανή και αυτονόητα.

Εµείς συνεχίζουµε να κάνουµε πράξη τις δεσµεύσεις µας και
στο οικονοµικό πεδίο, όπου νοµοθετήσαµε και υλοποιούµε ήδη
το 40% των προεκλογικών µας δεσµεύσεων, αλλά και στο πεδίο
των θεσµικών αλλαγών και των µεταρρυθµίσεων, εκεί όπου το
Υπουργείο των Εσωτερικών πρωτοπορεί, προηγείται µε την ψή-
φιση ήδη τριών εµβληµατικών νοµοθετηµάτων: την ψήφο των Ελ-
λήνων του εξωτερικού, την αναµόρφωση στη λειτουργία των ΟΤΑ
και φυσικά το συζητούµενο σχέδιο νόµου για την επιλογή των
στελεχών στις διοικήσεις του δηµοσίου όπου ο πήχης µπαίνει
πλέον ψηλά και καµµία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επόµενη
κυβέρνηση δεν θα µπορεί πλέον να περάσει από κάτω. 

Κλείνοντας, να πω ότι έρχονται και άλλες σηµαντικές νοµοθε-
τικές πρωτοβουλίες που θα συµπληρώσουν το µεταρρυθµιστικό
µας σχέδιο, που θα κάνει την πατρίδα µας πιο ισχυρή, πιο αξιό-
πιστη, πιο δηµιουργική, πιο παραγωγική, πιο ελκυστική και πιο δί-
καιη για κάθε Ελληνίδα και για κάθε Έλληνα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υφυπουργό, τον κ. Κωνσταντινίδη.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Κτιστάκης Ελευθέριος, Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΚΤΙΣΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί,
κυρίες και κύριοι, σαφώς δεν έχω την κοινοβουλευτική εµπειρία
των περισσοτέρων εδώ µέσα. Παρακολουθώντας όµως τηλεο-
πτικά ένα µέρος της συνεδρίασης της επιτροπής και διά ζώσης
σήµερα εδώ στην Ολοµέλεια, τολµώ να πω ότι η Αντιπολίτευση -
τουλάχιστον στο µεγαλύτερο µέρος της- αναλώθηκε πολύ περισ-
σότερο σε βαρύγδουπες κορώνες περί «γαλάζιων» παιδιών, παρά
στο νοµοσχέδιο καθαυτό.

Η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ έκανε µάλιστα µια εκτενή ιστορική
αναδροµή στη θητεία του κυρίου Πρωθυπουργού στο Υπουργείο
Διοικητικής Μεταρρύθµισης. Αντίστοιχα ο εισηγητής του ΠΑΣΟΚ
επικαλέστηκε τον νόµο Πεπονή, αλλά και το open.gov που εξήγ-
γειλε ο Γεώργιος Παπανδρέου, όχι αυτό που πραγµατικά εφαρ-
µόστηκε από τα µέλη της Κυβέρνησής του. Ακόµα κι έτσι όµως,
κανένας από αυτούς δεν µας είπε γιατί τα κόµµατα ως κυβερνή-
σεις δεν προχώρησαν στη ρύθµιση και τη νοµοθέτηση όλων όσων
οι ίδιοι σήµερα ευαγγελίζονται και εξυµνούν ως απαράβατους
κανόνες αξιοκρατίας και διαφάνειας στη στελέχωση του δηµό-
σιου τοµέα. 

Κυρίες και κύριοι, έχουµε ενώπιόν µας ένα νοµοσχέδιο που φι-
λοδοξεί να θεσπίσει ορισµένους κανόνες, που θα διασφαλίσουν
ότι θα επιλεγούν εν τέλει για τις θέσεις διοίκησης τα ικανότερα
στελέχη, όχι µόνο µε βάση τα πτυχία, τους τίτλους σπουδών και
τις ξένες γλώσσες, αλλά και µε την προσµέτρηση της προσωπι-
κότητας και της εργασιακής εµπειρίας. Η τελική επιλογή περνάει
µέσα από πολυεπίπεδη διαδικασία µε διαφορετικές απαιτήσεις
σε κάθε στάδιο. Η διαφορετικότητα αυτή έγκειται, κυρίως, στη
φύση κάθε προϋπόθεσης. Για παράδειγµα, το τεστ δεξιοτήτων
σε αντιπαραβολή µε τη µοριοδότηση των τίτλων σπουδών. Είναι
απόρροια της ποικιλίας των δηµοσίων φορέων, τόσο σε µέγεθος,
όσο και σε αντικείµενο και σε αρµοδιότητες, εξ ου και η οµαδο-
ποίηση αυτών, η διαφοροποίηση των επιτροπών επιλογής κ.λπ.. 

Επιτρέψτε µου να εστιάσω σε ορισµένα µόνο σηµεία δεδοµέ-
νου και του προχωρηµένου της ώρας. 

Καθένας από εµάς που επιλέξαµε συνεργάτη κάποια στιγµή
στην επαγγελµατική µας σταδιοδροµία ή επιλέξαµε συνεργάτες
στην κοινοβουλευτική θητεία, για την τελική απόφαση χρησιµο-
ποιήσαµε τα κριτήρια που περιλαµβάνονται στο άρθρο 5, στο
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άρθρο 6, στο άρθρο 7 του σχεδίου νόµου. Αναλόγως την περί-
πτωση είδαµε τίτλους σπουδών, είδαµε εργασιακή εµπειρία, εί-
δαµε ξένες γλώσσες. Εν προκειµένω το αυστηρό τυπικό κριτήριο
της συνάφειας της εργασιακής εµπειρίας µε το αντικείµενο του
δηµοσίου φορέα διασφαλίζει, κατά κάποιον τρόπο, τη συνέχεια
της διοίκησης, χωρίς µακρόχρονο µεταβατικό στάδιο που συχνά
κατέληγε ως έλλειµµα διοίκησης. Αυτό που ακούγεται αυτονόητο
δεν συνέβαινε. Τώρα επιβάλλεται, είναι τυπική προϋπόθεση. Πε-
ραιτέρω δε η εργασιακή εµπειρία δεν διασφαλίζει µεν, αλλά συ-
νιστά εφόδιο σηµαντικό προς το ευκταίο αποτέλεσµα.

Φυσικά κατά την επιλογή που προανέφερα δεν αποφάσιζα
µόνος µου, αλλά µέλη της οιονεί επιτροπής επιλογής αποτελού-
σαν όλοι όσοι θα συνεργαζόµασταν µε τον υποψήφιο. Αυτό ση-
µατοδοτεί η παρουσία στις επιτροπές όπου συζητείτο το νοµο-
σχέδιο των άµεσα εµπλεκοµένων, δηλαδή αυτών, που θα συνερ-
γάζονται κάθε µέρα σε κάθε ζήτηµα µε τον υποψήφιο.

Θα µου πείτε βέβαια: έκανες και γραπτή εξέταση; Έχει νόηµα
αυτό; Η απάντηση είναι, βέβαια, ότι δεν έκανα γραπτώς εξετά-
σεις, αλλά τεστ δεξιοτήτων ως µέρος της συνέντευξης ναι, βέ-
βαια το έχω κάνει, όπως το έχουν κάνει οι περισσότεροι από
εµάς.

Επιτρέψτε µου, βέβαια, να εστιάσω στη συνέντευξη και το τεστ
δεξιοτήτων και να επεκταθώ λίγο εκτός του προκείµενου νοµο-
σχεδίου. Η προσωπική µου άποψη, την οποία υποστηρίζω εδώ
και χρόνια, πολύ πριν ασχοληθώ µε την πολιτική, είναι ότι σε ορι-
σµένα επαγγέλµατα κακώς δεν υπάρχει συνέντευξη ώστε να κρι-
θεί και να συνεκτιµηθεί και η συγκρότηση της προσωπικότητας.
Σε ορισµένα επαγγέλµατα για την οµαλή και ενδεδειγµένη
άσκησή τους δεν επαρκούν οι τίτλοι σπουδών, δεν επαρκούν οι
γνώσεις. Ενδεικτικά, ο καθηγητής κι ο δάσκαλος είναι πρωτίστως
παιδαγωγοί. Ο δικαστής πέραν της ερµηνείας εφαρµογής του
νόµου διαχειρίζεται ποικίλες εκφάνσεις της ανθρώπινης συµπε-
ριφοράς και συχνά υπό δύσκολες συνθήκες. Εµπιστευόµασταν
στους ανθρώπους αυτούς εξουσία εν ευρεία έννοια, χωρίς προ-
ηγουµένως να τους δει κανείς διά ζώσης, όχι για τις γνώσεις -
επαναλαµβάνω- αλλά για τη συγκρότηση της προσωπικότητάς
τους. 

Τέλος, θέλω να αναφερθώ σε δύο αιτιάσεις που ακούστηκαν
κατά τη σηµερινή συζήτηση. 

Η πρώτη είναι ότι δεν δίνεται η δέουσα αξία, η προτίµηση αν
θέλετε, στην Εθνική Σχολή Δηµόσιας Διοίκησης και Αυτοδιοίκη-
σης. Καλύτερη απάντηση δεν µπορεί παρά να είναι το σχόλιο του
συµβουλίου αποφοίτων κατά τη δηµόσια διαβούλευση. Διαβάζω
αυτολεξεί το σχόλιο: «Το παρόν σχέδιο νόµου αποτυπώνει µια
προσπάθεια ευθυγράµµισης του ελληνικού κράτους µε την εφαρ-
µογή των αρχών της αξιοκρατίας, της διαφάνειας και της αντι-
κειµενικότητας κατά τη στελέχωση των νευραλγικών θέσεων του
δηµοσίου τοµέα. Η ένωση αποφοίτων επιδοκιµάζει την προσπά-
θεια ανασχεδιασµού της διαδικασίας στελέχωσης µέσα από αντι-
κειµενικές και αδιάβλητες διαδικασίες, που αντίκεινται στη λογική
του πελατειακού κράτους και της κοµµατοκρατίας».

Η δεύτερη αιτίαση αφορά τον νόµο 4735/2020 και ιδίως ότι
εφαρµόστηκε σε λίγες περιπτώσεις, και ορισµένα άλλα ενδει-
κτικά σχόλια. Ο ίδιος ο κύριος Πρωθυπουργός σήµερα ενώπιον
όλων µας αναφέρθηκε στο θέµα αυτό και τόνισε ότι ο νόµος
αυτός είναι το πρώτο βήµα για την αποδέσµευση του δηµοσίου
από την εκάστοτε κυβέρνηση. Το παρόν σχέδιο νόµου συνιστά
βελτίωση και ενίσχυση του θεσµικού αυτού πλαισίου.

Κυρίες και κύριοι, η Κυβέρνηση αυτή έχει αποδείξει και στο πα-
ρελθόν ότι δεν κρύβεται, δεν εθελοτυφλεί και δεν διστάζει να
ακουµπήσει και να συµπληρώσει ακόµα και δικά της νοµοθετή-
µατα, αν κρίνει ότι απαιτείται λόγω διαφορετικής συγκυρίας ή
δυσλειτουργίας. Στην προκειµένη περίπτωση έχουµε ένα σχέδιο
νόµου, που θεσπίζει διαδικασίες πρωτόγνωρες στην ελληνική δη-
µόσια διοίκηση, διαδικασίες όµως που έχουν δοκιµαστεί στον
ιδιωτικό τοµέα, αλλά και στη δηµόσια διοίκηση ευρωπαϊκών
χωρών. Αντί να χρησιµοποιούµε εύκολες παλαιοκοµµατικές και
παλαιολιθικές εκφράσεις του τύπου «γαλάζια» παιδιά, ας δούµε
την ουσία και αυτή είναι εν προκειµένω ότι προτείνονται αναµφί-
βολα για πρώτη φορά ρυθµίσεις που αναδεικνύουν την αξιοκρα-
τία και τη θωράκιση της στελέχωσης του δηµόσιου τοµέα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Κτιστάκη.

Καλείται στο Βήµα η Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Αφροδίτη Κτενά.

ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΚΤΕΝΑ: Πριν λίγες ώρες ολοκληρώθηκε στο Νέο
Ηράκλειο ένα ακόµα δυναµικό και µαζικό συλλαλητήριο ενάντια
στο µακελειό στη Γάζα και ενάντια στην εµπλοκή της χώρας µας
σε αυτό. Καλούµε την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έστω
και τώρα να ακούσει τι φωνάζει ο ελληνικός λαός µαζί µε άλλους
λαούς στον κόσµο που στέκονται στη σωστή πλευρά της ιστο-
ρίας, στέκονται στο πλευρό του παλαιστινιακού λαού και ζητούν
να σταµατήσει η σφαγή. Κλιµακώνουµε την αλληλεγγύη µας και
συµµετέχουµε στο νέο µεγάλο συλλαλητήριο και συναυλία την
Κυριακή το πρωί στο Σύνταγµα. 

Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο στο όνοµα της λογοδοσίας και
της διαφάνειας µεταφέρει πρακτικές της αγοράς στη διοίκηση
δηµόσιων οργανισµών. Σωστά; Σωστά. Ποιους δηµόσιους οργα-
νισµούς; Αυτούς που αφού πρώτα τους κατασπαράξατε µετά
τους δαιµονοποιήσατε ως καταβόθρες του δηµόσιου χρήµατος.
Αυτό ακούµε ως κεντρικό επιχείρηµα όλη µέρα σήµερα. Ξιφουλ-
κείτε όλοι ενάντια στην πελατειακή λογική και τσακώνεστε για το
ποιανού ο νόµος είχε λιγότερα «παραθυράκια» για ρουσφέτια.
Μιλάτε λες και κάποιος άλλος κυβέρνησε και όχι όλοι εσείς τα
προηγούµενα χρόνια, λες και κάποιος άλλος έφτιαξε αυτό το
κράτος, που τώρα λέτε ότι θέλετε να διορθώσετε. Γιατί απ’ όσα
έχω ακούσει σήµερα όλη µέρα θα πω ότι δίκιο έχουν και όσοι
ασκούν κριτική στην Κυβέρνηση ότι επιχειρεί να ελέγξει πλήρως
τη στελέχωση των δηµόσιων οργανισµών, δίκιο έχει και η Κυβέρ-
νηση που επιχειρεί να τακτοποιήσει το µπάχαλο, που µαζί µε τις
προηγούµενες κυβερνήσεις έχει δηµιουργήσει στην προσπάθεια
ακριβώς να ελέγχει πλήρως τη στελέχωση των οργανισµών, δη-
λαδή τη στελέχωση του κράτους σας. 

Γιατί από τη µεριά τη δικιά σας, όλων εσάς δηλαδή που υπε-
ρασπίζεστε το σύστηµα της αγοράς και το κυνήγι του κέρδους
ως κινητήρια δύναµη ακόµα και στον ευαίσθητο τοµέα της
υγείας, το βασικό πρόβληµα είναι ακριβώς αυτό: Ποιος θα κάνει
κουµάντο στο πλιάτσικο και θα µοιράζει τη λεία ανάµεσα στους
βασικούς παίκτες της αγοράς.

Από τη µεριά όµως τη δικιά µας, από τη µεριά του λαού, το
πρόβληµα είναι η πρόσβαση σε υπηρεσίες και η ποιότητα αυτών
των υπηρεσιών που έχει ανάγκη ο λαός µας, υπηρεσίες τις
οποίες χρυσοπληρώνει µε χίλιους δύο τρόπους και όταν τις χρει-
άζεται δεν τις έχει.

Το νοµοσχέδιο δεν αποτελεί κάποια καινοτόµα ιδέα της Νέας
Δηµοκρατίας όπως µας παρουσιάζετε σήµερα. Προσαρµογή των
οδηγιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του ΟΟΣΑ είναι, µε ολίγη
από ικανοποίηση τοπικών συντεχνιακών συµφερόντων, για να µην
ξεχνάµε και ποιον υπηρετείτε. 

Η διεθνής βιβλιογραφία είναι γεµάτη από µελέτες που αποτυ-
πώνουν τα καταστροφικά για τις λαϊκές µάζες αποτελέσµατα της
διοίκησης και αξιολόγησης δηµόσιων οργανισµών µε όρους αγο-
ράς. Τι αποτελέσµατα είναι αυτά; Κατηγοριοποίηση, διάλυση,
άνοιγµα της «ψαλίδας» µεταξύ φτωχών και πλούσιων περιοχών,
ό,τι δηλαδή ζούµε ούτως ή άλλως αυτόν τον καιρό. Αλλά τώρα
αυτό που προτείνεται είναι να γίνεται µε συστηµατικό τρόπο,
«data driven», και όχι άρπα κόλλα και όπως όπως µέχρι τώρα και
οριζόντια, άγαρµπα. Οδηγεί σε προσφερόµενες υπηρεσίες που
εξαρτώνται από την αγοραστική δύναµη των χρηστών - πελατών
και όχι από τις ανάγκες τους. 

Εντοπίζεται επίσης η απουσία δεικτών, που αφορούν, πραγµα-
τικά, τις λαϊκές ανάγκες, όπως ποιότητα, επάρκεια, συντήρηση
υποδοµών, επάρκεια προσωπικού, στελέχωση σωστή, τα γνωστά
προβλήµατα δηλαδή µε όλες τις αξιολογήσεις. Και στην εκπαί-
δευση τα ίδια κάνετε. Αλλά εµείς δεν σας κατηγορούµε ούτε για
πελατειοκρατία ούτε για τα «γαλάζια» παιδιά. Εµείς λέµε ότι και
µε αυτό το νοµοσχέδιο ο στόχος εξυπηρετείται. Γιατί ο στόχος,
ο πραγµατικός στόχος είναι, όπως ακούσαµε σωστά, να εφαρµό-
ζεται η κυβερνητική πολιτική, µια πολιτική όµως που είναι εχθρική
προς τον λαό. Και πρέπει η εφαρµογή αυτής της εχθρικής πολι-
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τικής να γίνεται χωρίς εµπόδια, χωρίς προσκόµµατα και χωρίς
αστοχίες. Γι’ αυτό µιλάτε για στοχοθεσία και αξιολόγηση, γιατί
στόχος είναι να φτιάξετε έναν στρατό στελεχών ιδεολογικά ευ-
θυγραµµισµένων που θα εφαρµόζουν αντιλαϊκές πολιτικές αδί-
στακτα, χωρίς να παίζει βλέφαρο, και βέβαια θα επιβραβεύονται
µε µπόνους για αυτό, όπως γίνεται και στην αγορά. Γι’ αυτό θε-
σµοθετείτε τα συµβόλαια απόδοσης. Τι λέτε δηλαδή; Αν ας
πούµε ο στόχος σε µια νοσοκοµειακή µονάδα είναι ο ισοσκελι-
σµένος προϋπολογισµός, θα επιβραβεύεται ο διοικητής που θα
τιµολογεί ανάλογα τις υπηρεσίες του νοσοκοµείου ή θα στερεί
υπηρεσίες από τους ασθενείς ή θα κάνει περικοπές σε προσω-
πικό ή θα κλείνει κοστοβόρα τµήµατα και µονάδες. Αυτός θα επι-
βραβεύεται, ενώ αυτός που θα σέβεται τη λειτουργία των νοσο-
κοµείων στην υπηρεσία της υγείας του λαού θα τιµωρείται. 

Κι αυτό έρχεται τώρα και κουµπώνει σε µια εποχή που η υγεία
έχει ήδη παραδοθεί σε ιδιωτικά συµφέροντα και οι κρατικές δα-
πάνες περικόπτονται όλο και περισσότερο, που κυριαρχεί το out-
sourcing σε εργολάβους. Σηµειωτέον, η διεθνής εµπειρία δείχνει
ότι όπου έχει εφαρµοστεί το outsourcing έχει οδηγήσει σε υπο-
βάθµιση της ποιότητας για τους πολλούς και αύξηση του κό-
στους. Και κοροϊδεύετε τον κόσµο πως ό,τι κάνετε το κάνετε για
να µην σπαταλάτε τα χρήµατα, που του έχετε βουτήξει από το
υστέρηµά του µέσω της άγριας φορολογίας. Και ναι, θέλετε να
µειώσετε δαπάνες. Γιατί; Για να τα δώσετε σε επενδυτές, για καύ-
σιµο στην αρρωστηµένη οικονοµία της αγοράς. 

Και κάτι ακόµα: Προβλέπετε τη συµµετοχή φορέων της αγο-
ράς στην τελική επιλογή, ειδικά των διοικητών της οµάδας Α’. Τι
λέτε δηλαδή; Λέτε, για παράδειγµα, ότι στην επιλογή του διοι-
κητή του Εθνικού Οργανισµού Φαρµάκου λόγο θα έχει και η εκ-
πρόσωπος της φαρµακοβιοµηχανίας, «εγνωσµένου κύρους»
βέβαια να είναι.

Φέρνετε λοιπόν λογοδοσία και διαφάνεια. Πώς; Μεταφέροντας
πρακτικές της αγοράς στη διοίκηση δηµόσιων οργανισµών.
Όµως στην αγορά τα αγαθά και οι υπηρεσίες κατανέµονται ανά-
λογα µε την ικανότητα του πελάτη να πληρώνει, αλλά ο σκοπός
των δηµόσιων οργανισµών είναι να καλύπτουν ανάγκες του πλη-
θυσµού. Γι’ αυτό η µόνη χρηστή διοίκηση είναι αυτή που υπηρετεί
τις ανάγκες της λαϊκής πλειοψηφίας και αυτό δεν µπορεί να το
κάνει ένα κράτος που υπηρετεί την καπιταλιστική οικονοµία, είτε
στην κρίση είτε στην ανάκαµψη. Γι’ αυτό χρειάζεται σύγκρουση
µε τέτοιες λογικές και σ’ αυτή την κατεύθυνση καλούµε τον λαό
σε αγωνιστική συµπόρευση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Κτενά. 

Επόµενος οµιλητής ο κ. Νικολακόπουλος Ανδρέας, Βουλευτής
της Νέας Δηµοκρατίας. Θα ακολουθήσει ο κ. Σαρακιώτης Ιωάν-
νης και θα κλείσουµε µε τον κ. Παναγιωτόπουλο.

Κύριε Νικολακόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία και κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πολ-

λές φορές έχουµε όλοι διαπιστώσει ότι χρειάζονται παρεµβάσεις
στον κρατικό µηχανισµό, προκειµένου να γίνει πιο αποτελεσµα-
τικός, πιο αποδοτικός, πιο γρήγορος, πιο φιλικός προς τον πο-
λίτη, πιο ικανός να αντιµετωπίσει τις µεγάλες και σύγχρονες
προκλήσεις, όπως η πανδηµία ή η κλιµατική κρίση. 

Υπάρχει δέσµευση του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη
να προχωρήσουµε µε ακόµα µεγαλύτερη αποφασιστικότητα στην
υλοποίηση των απαραίτητων µεταρρυθµίσεων στο κράτος. Ισό-
τητα, αξιοκρατία, διαφάνεια, αµεροληψία και αντικειµενικότητα
είναι αρχές, που πρέπει να διέπουν τον κρατικό µηχανισµό σε
όλες τις εκφάνσεις του, σε όλους τους τοµείς και βέβαια στη δι-
οίκηση των φορέων του δηµοσίου. 

Το υπό κρίση λοιπόν σχέδιο νόµου αποτελεί µια ακόµα µεταρ-
ρύθµιση που παρεµβαίνει σε ένα ευαίσθητο θέµα. Αφορά τη ρύθ-
µιση της διαδικασίας επιλογής των διοικήσεων των νοµικών
προσώπων του δηµοσίου τοµέα. Και το αποκαλώ ευαίσθητο, γιατί
η επιλογή των διοικήσεων από την εκάστοτε κυβέρνηση αποτε-
λούσε την πύλη εισόδου του κόµµατος στον κρατικό µηχανισµό. 

Η νοµοθετική παρέµβαση είναι πολύ σηµαντική, αφού όχι µόνο
αναβαθµίζει τη συµµετοχή του ΑΣΕΠ στη διαδικασία επιλογής δι-
οικήσεων, αλλά βάζει και επιπλέον φίλτρα στη διαδικασία επιλο-

γής, µε αποτέλεσµα να µην είναι δυνατόν κάποιος, ο οποίος δεν
πληροί ορισµένα ελάχιστα κριτήρια, που θεωρούνται απαραί-
τητα, όπως η διοικητική εµπειρία ή η πολύ καλή γνώση ξένης
γλώσσας, να επιλεχθεί. 

Επιπλέον, εισάγεται, µετά από την επιλογή, αξιόπιστη και ου-
σιαστική διαδικασία στοχοθεσίας και αξιολόγησης ανά έτος, έτσι
ώστε καµµία διοίκηση που δεν ανταποκρίνεται στις ανάγκες του
κάθε φορέα να παραµείνει στη θέση της. 

Όταν εισάγεται λοιπόν µια τέτοια µεταρρύθµιση, θα περιµέ-
ναµε από όλες ανεξαιρέτως τις πολιτικές δυνάµεις να τη στηρί-
ξουν, µε κάποιες ίσως παρατηρήσεις, προσθήκες, επιµέρους
διαφωνίες, αλλά όχι διαφωνία επί της αρχής. Και θα περίµενα και
από όλα τα κόµµατα που επιφυλάχθηκαν στις επιτροπές σήµερα
να συµφωνήσουν και από τον ΣΥΡΙΖΑ να διατυπώσει µια συγκε-
κριµένη θέση, µια συγκεκριµένη πρόταση. Αλλά ούτε στην επι-
τροπή ούτε σήµερα το ακούσαµε. Επί είκοσι λεπτά ακούσαµε
σήµερα τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας κ. Φάµελλο
να µιλάει για άλλα θέµατα και όχι αυτό. 

Αντί λοιπόν να έχουµε µια συναίνεση σε ένα νοµοσχέδιο που
έρχεται να εµπεδώσει βασικές αρχές στη λειτουργία του δηµο-
σίου, ακούµε διάφορα επιχειρήµατα αντιπολίτευσης, σε κάποια
από τα οποία θα µου επιτρέψετε να σταθώ. Μας είπατε γιατί δεν
κάναµε και την προηγούµενη τετραετία µια τέτοια νοµοθετική πα-
ρέµβαση. Να σας θυµίσω ότι την προηγούµενη τετραετία θεσπί-
στηκε ο ν.4735/2020, ο οποίος έκανε ένα σηµαντικό βήµα αξιο-
κρατίας και αµεροληψίας, έθετε αντικειµενικά και ενιαία κριτήρια
επιλογής των διοικήσεων των φορέων του δηµοσίου, τα οποία
όµως ήταν γενικά και κοινά για όλους τους φορείς και δεν εξει-
δικεύονται µε βάση το ειδικό βάρος της κάθε θέσης και κάθε
φορέα στην άσκηση δηµόσιας εξουσίας. 

Η εµπειρία από τη µέχρι σήµερα εφαρµογή του προηγούµενου
νόµου καταδεικνύει ότι η επιλογή µοριοδότησης µε βάση κοινά
και γενικά κριτήρια σε όλους τους φορείς διασφαλίζει µεν την
αντικειµενικότητα της διαδικασίας, δεν επιτρέπει όµως την αξιο-
λόγηση ουσιαστικών προσόντων των υποψηφίων, των δεξιοτήτων
δηλαδή εκείνων που σχετίζονται µε την ικανότητα διοίκησης, δια-
χείρισης κρίσεων και ανταπόκρισης στις απαιτήσεις των θέσεων
ευθύνης, ιδίως σε φορείς που δραστηριοποιούνται σε τοµείς αι-
χµής, όπως η παροχή υπηρεσιών υγείας. Όταν µοριοδοτείς τυ-
πικά µόνο προσόντα, ιδίως εκπαιδευτικά, ενδέχεται να στερείς
την επιλογή όσων ενδεχοµένως διαθέτουν ουσιαστικές και πρα-
γµατικές δεξιότητες. 

Το παρόν σχέδιο νόµου εξακολουθεί να στηρίζεται στις αρχές
του προηγούµενου νόµου, αµεροληψία και διαφάνεια, και προ-
χωρά ακόµα περισσότερο στην ισόρροπη εφαρµογή ουσιαστικών
και διαδικαστικών εχεγγύων για την επιλογή διοικήσεων στο δη-
µόσιο τοµέα µε όρους διαφάνειας, αντικειµενικότητας και ταχύ-
τητας, που διασφαλίζουν την επιλογή του κατάλληλου προσώπου
στην κατάλληλη θέση. 

Πέρα από αυτό όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα πρέπει
να πούµε ότι για όλες τις διοικήσεις, που διορίστηκαν µε την Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, είτε προσωρινά µέχρι τον διο-
ρισµό µε τον προηγούµενο νόµο είτε µε τον προηγούµενο νόµο,
υπήρξε διαδικασία αξιολόγησης µε κριτήρια, που έθετε κάθε
φορά το αρµόδιο υπουργείο. Για παράδειγµα, το Υπουργείο
Υγείας εφάρµοσε την προηγούµενη τετραετία την αξιολόγηση
και αντικατέστησε αρκετούς διοικητές νοσοκοµείων, που είχαν
διοριστεί από το ίδιο µε βάση τα αποτελέσµατα της αξιολόγησης. 

Και µπήκαν καινούργιες διοικήσεις και µπορούµε να πούµε ότι
κατά την προηγούµενη κυβέρνηση υπήρξαν διοικήσεις οι οποίες
επέδειξαν σηµαντικό έργο, ενήργησαν µε επαγγελµατισµό και
υπήρξαν εξαιρετικά αποτελεσµατικές. Και το τονίζω δεν ήταν επι-
λογές µε κοµµατικά κριτήρια. 

Με το παρόν σχέδιο νόµου ερχόµαστε και εξειδικεύουµε ακό-
µα περισσότερο την αξιολόγηση µε συγκεκριµένα κριτήρια, όπως
η επίτευξη των στόχων µέσω ενός ετήσιου σχεδίου δράσης. Βά-
ζουµε έτσι συγκεκριµένα, µετρήσιµα στοιχεία και δείκτες απόδο-
σης για την κρίση κάθε διοίκησης. Βάζουµε ακόµα περισσότερο
το ΑΣΕΠ στη διαδικασία επιλογής. Βάζουµε ακόµα περισσότερες
απαραίτητες προϋποθέσεις. Βάζουµε περισσότερα φίλτρα στην
επιλογή. Κάνουµε ακόµα πιο αξιοκρατική τη διαδικασία. 
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ΣΥΡΙΖΑ προσπάθησε να µας
πείσει για τη δική του διαδικασία επιλογής µε τον ν.4368. Τεσσε-
ράµισι χρόνια στη διακυβέρνηση της χώρας δεν έκανε ούτε µία
αξιοκρατική επιλογή. Δεν εφαρµόστηκε καµµία αξιοκρατική δια-
δικασία. Όλες οι επιλογές διοικήσεων έγιναν µε βάση υποκειµε-
νικά και κοµµατικά κριτήρια. Τον νόµο που επικαλούνται σήµερα
δεν τον εφάρµοσαν ούτε οι ίδιοι, δεν έκαναν ούτε µία επιλογή δι-
οίκησης µε τον νόµο αυτό. Οι περισσότερες διαδικασίες για την
επιλογή υπηρεσιακών γραµµατέων επί ΣΥΡΙΖΑ ακυρώθηκαν ως
φωτογραφικές. 

Κι έρχεται σήµερα και αντιδρά σε ένα νοµοσχέδιο το οποίο
φέρνει διαφάνεια, αξιοκρατία, αξιολόγηση στο δηµόσιο, που ανα-
βαθµίζει τη συµµετοχή του ΑΣΕΠ στη διαδικασία ως εγγυητή και
επόπτη της διαδικασίας αυτής. 

Το ΠΑΣΟΚ από την άλλη πλευρά, κατά τη συζήτηση του παρό-
ντος σχεδίου νόµου, αντί να προβάλλει βασικές επιµέρους αντιρ-
ρήσεις, να εισφέρει ουσιαστικές βελτιωτικές προτάσεις, επαίρε-
ται για τη θεσµοθέτηση του ΑΣΕΠ. Πώς είναι δυνατόν όµως να
αντιδρά σε ένα σχέδιο νόµου το οποίο βάζει στη διαδικασία επι-
λογής διοικήσεων τον έλεγχο από το ΑΣΕΠ, κάτι το οποίο ουδέ-
ποτε το θεσµοθέτησε. Άλλο ένα παράδοξο για το ΠΑΣΟΚ, που
αναδεικνύει το αδιέξοδο της πολιτικής της αντίδρασης σε όλα,
του «όχι σε όλα», της καταψήφισης όλων, µια πολιτική την οποία
ακολούθησε και ο ΣΥΡΙΖΑ την προηγούµενη τετραετία, µε τα
γνωστά σε όλους αποτελέσµατα.

Με το παρόν σχέδιο νόµου οι διαδικασίες επιλογής διοικήσεων
γίνονται πιο γρήγορες, αναβαθµίζονται τα κριτήρια επιλογής, έτσι
ώστε να συµπεριλαµβάνονται στη διαδικασία όχι µόνο τυπικά
αλλά και ουσιαστικά προσόντα, µε σκοπό να προσελκύσουµε και
να αναδείξουµε τα κατάλληλα πρόσωπα, τα οποία στη συνέχεια
θα αξιολογούνται βάσει των στόχων που έχουν τεθεί. 

Πάνω από όλα όµως, το παρόν σχέδιο νόµου συµβάλλει στην
ενίσχυση της αποτελεσµατικότητας και της αποδοτικότητας στην
άσκηση διοίκησης και διαχείρισης για τους φορείς του δηµοσίου.
Συµβάλλει στην εµπέδωση της αξιοκρατίας και της διαφάνειας
και άρα στην ενίσχυση της εµπιστοσύνης του πολίτη στο κράτος
δικαίου και στην άσκηση της δηµόσιας διοίκησης.

Για τον λόγο αυτό είναι ένα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο και
σας καλώ όλους να το υπερψηφίσουµε. Σας ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ πολύ τον

κ. Νικολακόπουλο.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Σαρακιώτης Ιωάννης, Βουλευτής του

ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σή-

µερα για το νέο σύστηµα επιλογής διοικήσεων φορέων του δη-
µοσίου τοµέα και την ενίσχυση της αποτελεσµατικότητάς τους.
Είναι ένα νοµοσχέδιο µε εξαιρετικά ωραίο τίτλο, όπως συνηθίζετε
άλλωστε, το οποίο, όµως, συνιστά µία ακόµη απόπειρα της Κυ-
βέρνησης να αποσαρθρώσει θεσµικές λειτουργίες και να υπονο-
µεύσει δηµοκρατικές διαδικασίες. 

Το παρόν συνιστά, επίσης, µια οµολογία αποτυχίας σας, καθώς
τρία χρόνια µετά την ψήφιση του δικού σας νόµου, έρχεστε και
πάλι να τον αλλάξετε χωρίς να τον έχετε ουσιαστικά εφαρµόσει.
Είναι χαρακτηριστικό ότι για ένα σύνολο εκατοντάδων φορέων
του δηµοσίου, τα τελευταία τρία χρόνια έχετε πραγµατοποιήσει
δέκα προκηρύξεις για πενήντα θέσεις. 

Αρχικά, οφείλουµε να προσδιορίσουµε πόσοι και ποιοι είναι
αυτοί οι φορείς. Είναι εξακόσιοι; Είναι οκτακόσιοι; Είναι χίλιοι δια-
κόσιοι; Όπως ανέφερε ο νόµος του 2020. Είναι απαράδεκτο εν
έτη 2023 και µε επικαιροποιηµένο µητρώο φορέων να αναφερό-
σαστε σε εκατοντάδες φορείς του δηµοσίου, χωρίς να τους
προσδιορίζετε επακριβώς. 

Όπως ανέφερε ο κ. Παπαδηµητρίου, Πρόεδρος του Διοικητι-
κού Επιµελητηρίου Ελλάδος, δεν είναι δυνατόν να είµαστε πιο
πίσω από αυτό που έκανε ο ν.2414/1996, που κατέγραφε ονοµα-
στικά τους φορείς τους οποίους αφορούσε. 

Οι διατάξεις του παρόντος, µαρτυρούν ότι για µία ακόµη φορά
προσβάλλετε τη νοηµοσύνη των πολιτών. Ορίζετε για τη συµµε-
τοχή στη διοίκηση πρόσληψης διοικητή ενός δηµοσίου φορέα τυ-

πικά προσόντα, τα οποία -όπως ανέφερε ο κ. Πετρόπουλος από
την ΑΔΕΔΥ κατά τη συνεδρίαση των φορέων- µπορείς να τα βρεις
περίπου στο ένα τρίτο του εργατικού δυναµικού της χώρας, ίσως
και παραπάνω. Πολλοί από αυτούς -αναφέρει- που τα έχουν,
έχουν χάσει τη δουλειά τους και δυσκολεύονται µάλιστα να ξα-
ναβρούν. Εδώ, όµως, δεν αποτελούν εµπόδιο για να περάσεις,
τουλάχιστον, την πρώτη φάση της διαδικασίας επιλογής για τις
θέσεις των διοικήσεων.

Κι ενώ χαµηλώνετε τον πήχη στα τυπικά προσόντα -γιατί είστε
και άριστοι- απαξιώνετε τα διδακτορικά. Βεβαίως, δεν είναι η
πρώτη φορά που χαµηλώνετε τον πήχη σε τυπικά προσόντα, το
πράξετε µόλις αναλάβατε τη διακυβέρνηση της χώρας το 2019
µε τα προσόντα των µετακλητών που µειώσατε τα προσόντα, αυ-
ξήστε τους µισθούς και εκτοξεύσατε τον αριθµό των µετακλητών
υπαλλήλων. 

Καµµία επιπλέον µοριοδότηση για ανθρώπους, που έχουν εµ-
βαθύνει στο επιστηµονικό τους αντικείµενο, έχουν κάνει δηµοσι-
εύσεις σε επιστηµονικά περιοδικά, έχουν συντονίσει ή έχουν
συµµετάσχει σε ερευνητικά προγράµµατα µε ισχυρό επιστηµο-
νικό αποτύπωµα, σε ανθρώπους που έχουν µοχθήσει, σε ανθρώ-
πους που έχουν κοπιάσει για να αποκτήσουν ένα διδακτορικό. Τα
διδακτορικά δεν προσµετρώνται για την πρόσληψη σε θέση διοι-
κητή ενός νοσοκοµείου, αλλά προσµετρώνται -και µάλιστα µε αυ-
ξηµένο συντελεστή βαρύτητας- για την πρόσληψη ενός νηπιαγω-
γού στην προσχολική εκπαίδευση. 

Στη δική σας λογική, λοιπόν, οφείλει να είναι µοριοδοτούµενος
ο ψηφιακός γραµµατισµός για έναν αναπληρωτή δάσκαλο σε δη-
µοτικό σχολείο, αλλά είναι απολύτως περιττός για έναν διοικητή
δηµόσιου φορέα. 

Ο κ. Μητσοτάκης υποστήριζε προεκλογικά το 2019 ότι η γνώση
είναι δύναµη. Όµως, µε Κυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας, απέδειξε
ότι η γνώση είναι µόνο για να µπαίνει σε κορνίζα σε έναν τοίχο. 

Παρόµοια αντιµετώπιση επιφυλάσσετε και στο ζήτηµα της ερ-
γασιακής εµπειρίας, χωρίς να διευκρινίζετε τις συνάφειες και τα
προαπαιτούµενα. Αναφέρεστε σε εµπειρία στον ιδιωτικό τοµέα,
άρα η πενταετής προϋπηρεσία σε ένα µικροβιολογικό εργαστή-
ριο ως εργαζόµενος βοηθός του γιατρού, είναι επαρκής για τη
συµµετοχή σε έναν διαγωνισµό, ας πούµε για τη θέση του διοι-
κητή του «Ευαγγελισµού». Ή µήπως θα αποσαφηνιστεί η επάρ-
κεια του υποψηφίου µε εξετάσεις επιπέδου «σκόιλ ελικικού» ή
µέσω των κατ’ εξοχήν υποκειµενικών συνεντεύξεων και των τεστ
δεξιοτήτων; Είναι ένας ξεκάθαρος εµπαιγµός.

Μάλιστα, αφού ολοκληρωθούν οι ως άνω διαδικασίες, στο
τέλος επιλέγει, ποιος άλλος; Ο Υπουργός. Μην ξεχνάµε ότι κυ-
βερνά και η Νέα Δηµοκρατία, µην ξεφύγει και κανένας ξένος,
όπως έλεγε και ο κ. Βορίδης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο είναι µόνο
ένα µικρό δείγµα του θεσµικού εκτροχιασµού του οποίου γινό-
µαστε µάρτυρες τα τελευταία χρόνια. 

Οι ανεξάρτητες αρχές επί Νέας Δηµοκρατίας, έχουν πλέον
αποκλειστικά διακοσµητικό ρόλο, δεχόµενες διαρκώς κυβερνη-
τικές παρεµβάσεις στο έργο τους. ΑΣΕΠ: Φωτογραφική διάταξη,
παράταση της θητείας του προέδρου διά της αναβάθµισής του
και αθρόοι διορισµοί ενεργών κοµµατικών στελεχών. 

Συνήγορος του Πολίτη. Στον κάλαθο των αχρήστων καταλή-
γουν οι εκθέσεις του και υποβαθµίζεται συστηµατικά ο ρόλος του
παρά την έκθεση Αλιβιζάτου, που αναφερόταν στην ανάγκη ανα-
βάθµισής του.

Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης. Πρόεδρος έχει οριστεί
εισαγγελέας του Αρείου Πάγου επί κυβέρνησης Σαµαρά, η οποία
παρέτεινε τη θητεία της µε φωτογραφική τροπολογία και µέλη
της είναι ο πρώην Βουλευτής, Υπουργός της Νέας Δηµοκρατίας,
κ. Μιχελάκης. 

Και έρχοµαι στην Αρχή Προστασίας Δεδοµένων Προσωπικού
Χαρακτήρα αλλά και στην πολύπαθη ΑΔΑΕ. Σύµφωνα µε τον επι-
κεφαλής της δεύτερης, κ. Ράµο, αµφότερες οι ανεξάρτητες αρ-
χές έχουν δεχθεί αυξηµένες πιέσεις ώστε να µην επιτελέσουν το
έργο τους στο ζήτηµα του σκανδάλου των υποκλοπών, ενώ πρό-
σφατα κατήγγειλε στην επιτροπή LIBE του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου τη δίωξη δύο συνεργατών του τη στιγµή που η ελληνική
δικαιοσύνη δεν έχει πράξει τίποτα για δεκαέξι µήνες για τη διε-
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ρεύνηση του σκανδάλου και το µόνο που έπραξε είναι να διώκει
τους ελεγκτές και να εξαπολύει απειλές προς την ΑΔΑΕ µετά την
αφαίρεση της δυνατότητας να πραγµατοποιεί έρευνες είτε αυ-
τοβούλως είτε µετά από αίτηµα πολίτη σε σχέση µε την πιθανή
παραβίαση του απορρήτου των επικοινωνιών τους για λόγους
εθνικής ασφαλείας. 

Οι παρεµβάσεις στη δικαιοσύνη και η υπονόµευση του έργου
των ανεξάρτητων αρχών έχουν γίνει κεντρικό θέµα σε όλο τον
υπόλοιπο πλανήτη. Από τη Νέα Υόρκη και τους «New York Times»
ως τις Βρυξέλλες και τις εκκλήσεις για διαφάνεια και δικαιοσύνη
από επιτροπές του Ευρωκοινοβουλίου στη χώρα µας δεν ιδρώνει
το αυτί του κυρίου Μητσοτάκη και συνεχίζει αταλάντευτα το έργο
της διάλυσης του κράτους δικαίου, πολιτική η οποία δυστυχώς
είναι ευκρινής και στο παρόν νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Σαρακιώτη. 
Θα κλείσουµε τη συνεδρίαση µε τον κ. Παναγιωτόπουλο

Αντρέα, Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε,

αν και περασµένη η ώρα.
Με σκυµµένο το κεφάλι σήµερα ανεβαίνουµε εδώ, διότι δίπλα

µας σκοτώνονται κατά εκατοντάδες τα παιδιά, τα παιδιά τα δικά
µας, τα δικά σας ,τα παιδιά του κόσµου ολόκληρου. 

Και θα έπρεπε να είµαστε πολύ θλιµµένοι. Και δεν ξέρω, η Κυ-
βέρνηση πήρε τη θέση που πήρε, η Βουλή όµως ενδεχοµένως θα
πρέπει να πάρει µια άλλη θέση, να σταµατήσει ο «Ηρώδης» να
σκοτώνει παιδιά, διότι είναι µία αυτονόητη υποχρέωση του καθε-
νός από εµάς ξεχωριστά, αλλά και της Βουλής των Ελλήνων συ-
νολικά σαν Σώµα, ενός λαού που εκπροσωπεί έναν λαό, ο οποίος
ήταν πάντα αλληλέγγυος στους αδικηµένους, ήταν πάντα στο
πλευρό ιδιαιτέρως του παλαιστινιακού λαού, ο οποίος δοκιµάζε-
ται εδώ και εβδοµήντα χρόνια. 

Άρα πραγµατικά µε θλίψη συνεχίζω να µιλάω, γιατί σκεφτό-
µουν να µην συνεχίσω, να κατέβω κάτω. Θα µου πείτε «διαµαρ-
τυρόµενος σε µένα», θα πει ο Πρόεδρος. Αλλά δεν ξέρω πού,
αυτοµάτως µου έρχεται. 

Παρ’ όλα αυτά όµως πρέπει να συζητήσουµε και για το νοµο-
σχέδιο που φέρνει η Κυβέρνηση, ένα ακόµα νοµοσχέδιο το οποίο
το καταχειροκρότησαν πάλι πολλές φορές σήµερα και µας είπαν
πόσο µεταρρυθµιστικό και ωραίο είναι. Όµως, τα ίδια είχαν πει
και στα προηγούµενα νοµοσχέδια που είχαν κατεβάσει. Ούτε τα
εφάρµοσαν ούτε απέδωσαν όµως τίποτα. Όµως, δεν το θυµού-
νται αυτό. Όλοι οι Υπουργοί και οι Βουλευτές επικαλούνται την
προηγούµενη κυβέρνηση. Νοµίζουν ότι ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ η προ-
ηγούµενη κυβέρνηση. Η Νέα Δηµοκρατία ήταν. Έχετε µπερδευ-
τεί. Δεν έχετε καταλάβει ότι περάσατε τη διακυβέρνηση µια
τετραετία και πάτε σε δεύτερη. 

Ανακυκλώνετε λοιπόν, τα ίδια και τα ίδια. Κάναµε λάθη εµείς;
Κάναµε. Ο στόχος ο δικός σας ποιος είναι; Να τα διορθώσετε ή
να ανακυκλώσετε και να τα βαθύνετε για να εξυπηρετήσετε το
στόχο τον οποίο έχετε. 

Καταργήσατε την ηλικία των εξήντα επτά ετών στους διοικητές
των νοσοκοµείων και γεµίσατε τα νοσοκοµεία συνταξιούχους. Και
µέχρι το προηγούµενο νοµοσχέδιο βάλατε συνταξιούχο δικα-
στικό στην Επιτροπή Υποβοηθούµενης Αναπαραγωγής. Συνεχί-
ζετε το βιολί σας εσείς!

Είναι γεγονός, το είπε και ο οµιλητής του ΚΚΕ, ότι η Κυβέρνηση
πρέπει να φτιάχνει το πολιτικό σχέδιο και οι υπόλοιποι να το υπη-
ρετούν σύµφωνα µε τους κανόνες που βάζει. Εδώ τους διοικητές
των νοσοκοµείων, όπως βλέπετε, τους καρατοµεί κάθε τόσο η
Υπουργός. Καταδροµικά πάει, ξηλώνεται η διοίκηση, βάζει άλ-
λους, δεν τα πήγαν καλά, δεν τα έκαναν καλά.

Τι καλά να πάει ο Διοικητής, ο κ. Λυδάκης στο Βενιζέλειο, όταν
του έρχεται «εντέλλεσθαι» να πάνε οι παθολόγοι του στο Ρέθυ-
µνο, γιατί κατέρρευσε το Ρέθυµνο; «Τι να κουνήσω;», λέει. Κουνώ
αυτό και καταρρέει από πίσω το άλλο.

Άρα, περιµένετε ποτέ να ορθοποδήσουν τα νοσοκοµεία όσο
καλούς και να βάλετε. Βάλτε αρίστους. Βέβαια, άριστος µε υπο-
βαθµισµένο το διδακτορικό εγώ δεν το πολυκαταλαβαίνω! Πώς
εννοείτε τον άριστο; Δηλαδή, τι προσόντα πρέπει να έχει και πώς
πρέπει να είναι; Εκτός αν εννοείτε και το κοµµατικό σε αυτή την
κατεύθυνση.

Όσους, λοιπόν και να βάλετε δεν πρόκειται να λυθεί το πρό-
βληµα. Γιατί; Διότι τα λεφτά που δίνονται στην υγεία είναι πολύ
κατώτερα των περιστάσεων, είναι πολύ κατώτερα αυτού που
απαιτείται για την υγεία του ελληνικού λαού. Το 4% που έχετε
βάλει σήµερα στον προϋπολογισµό του ΑΕΠ, µε συγχωρείτε,
είναι πολύ κατώτερο του ευρωπαϊκού µέσου όρου και δεν µπο-
ρούµε να φτάσουµε το επίπεδο που απαιτεί η υγεία του ελληνι-
κού λαού. Άρα, ο σκοπός είναι εκείνος ο οποίος αχρηστεύει
ουσιαστικά και τις διοικήσεις, όχι ότι δεν παίζουν ρόλο.

Στον ΟΠΕΚΕΠΕ, για παράδειγµα -να σας πω και στα αγροτικά,
να κάνουµε έναν παραλληλισµό- έχετε αλλάξει τέσσερις µε πέντε
διοικητές. Κατά τον Υπουργό πάει και ο διοικητής! Μάλλον, πάνε
και τα προσόντα κατά τον Υπουργό πάντα! Έτσι το αντιλαµβάνε-
στε εσείς, γι’ αυτό αχρηστεύετε και τους νόµους και φέρνετε
απανωτούς καινούργιους νόµους.

Λοιπόν, εφέτος ήταν το αποκορύφωµα της αποτυχίας στον
ΟΠΕΚΕΠΕ. Για πρώτη φορά οι δηλώσεις ΟΣΔΕ γίνονται µετά τις
εκλογές. Τόσο µεθοδευµένα και ωραία το πήγατε, για να µην
πάρει χαµπάρι ο κόσµος την αποτυχία της κυβερνητικής πολιτι-
κής, της κυβερνητικής αντίδρασης στην ΚΑΠ και ότι δεν παρε-
νέβη πουθενά και τα αποτελέσµατα τα είδαν µόλις χτες και
προχθές οι αγρότες µας, διότι πήραν τις µισές επιδοτήσεις από
ό,τι έπαιρναν τα προηγούµενα χρόνια. Άρα, βλέπετε ότι ο σχε-
διασµός σας είναι εντελώς χάλια.

Είπατε για µπόνους, για να µη φάµε και πολύ χρόνο, µιας και
κλείνουµε. Τι εννοείτε µε το «µπόνους»; Σαν αυτά που πήραν εκεί-
νοι οι άνθρωποι στη ΔΕΗ που είχατε βάλει; Θυµάστε τα µπόνους
του Στάσση και των άλλων είκοσι επτά διοικητών -πόσους είχε
βάλει;- οι οποίοι ζούσαν πλουσιοπάροχα; Τέτοια µπόνους, βε-
βαίως και αρνούµεθα. Μπόνους να πάρει µια δοµή η οποία µεγα-
λουργεί, να πάρει µια κλινική, να πάρει ένα κέντρο, η δοµή
ολόκληρη και οι υπηρετούντες σε αυτή, όχι ένας διοικητής, διότι
δεν το δικαιούται. Και τα είδαµε τα αποτελέσµατα και για πώς τα
σκεφτόµαστε.

Βεβαίως, η αντίληψη που έχετε φάνηκε στις ανεξάρτητες αρχές.
Είδατε σε πόσους βάλατε χέρι. Είδατε πώς τα κουκουλώσατε όλα
µε ένα πέπλο αδιαφάνειας και τα παρουσιάζετε µε ένα πέπλο µυ-
στικότητας, αλλά παραµένετε δέσµιοι και γνήσιοι εκπρόσωποι της
πάλαι ποτέ κραταιάς Δεξιάς και της λογικής «δεν σου τον έστειλα
να τον µετρήσεις, σου τον έστειλα να τον ντύσεις»!

Γεια σας!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Παναγιωτόπουλο, µε τον οποίο ολοκληρώσαµε τη συνε-
δρίαση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 0.15’ λύεται η συνεδρίαση για σήµερα Πέµπτη
2 Νοεµβρίου 2023 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος, νοµοθετική εργασία: α) συνέχιση της συζήτησης και
ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών: «Νέο σύστηµα επιλογής δι-
οικήσεων φορέων του δηµοσίου τοµέα, ενίσχυση της αποτελε-
σµατικότητάς τους και λοιπές διατάξεις» και β) µόνη συζήτηση
και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Υγείας: «Εθνικό Δίκτυο Μονάδων Αυ-
ξηµένης Φροντίδας για την αντιµετώπιση ασθενών µε Αγγειακά
Εγκεφαλικά Επεισόδια (ΜΑΦ ΑΕΕ)», σύµφωνα µε την συµπληρω-
µατική ηµερήσια διάταξη.

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                        ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


